
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
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Αθήνα, σήµερα στις 22 Ιουλίου 2019, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
9.44’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 

Συνέχιση της συζητήσεως επί των Προγραµµατικών Δηλώ-
σεων της Κυβερνήσεως και ψηφοφορία για την παροχή ψήφου
εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρνηση.

Θα ξεκινήσουµε µε δύο συναδέλφους, τον κ. Βασίλειο Οικο-
νόµου και την κ. Θεανώ Φωτίου, στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο
στον Υπουργό κ. Κώστα Καραµανλή και µετά θα συνεχίσουµε µε
τους εγγεγραµµένους συναδέλφους. Ενδιαµέσως θα δίνουµε
τον λόγο στους Υπουργούς που είναι στον κατάλογο, όπως
αυτός έχει αποσταλεί από τη Γραµµατεία της Κυβέρνησης.

Ο κ. Οικονόµου έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ανοίγοντας την τρίτη ηµέρα των

Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβερνήσεως, µία από τις πιο
σηµαντικές κοινοβουλευτικές διαδικασίες, θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω από καρδίας τους σχεδόν δεκαεννέα χιλιάδες συµπατριώ-
τες µου και φίλους, οι οποίοι µε τίµησαν για ένατη φορά για την
εκπροσώπησή τους στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Ήταν πραγµατικά µια πολλή δύσκολη εκλογική µάχη -από τις
πιο δύσκολες- αυτή που έδωσα, αλλά και από τις πιο ωραίες.
Ήταν δύσκολη γιατί η πολιτική συµπόρευση και συνάντηση δια-
φορετικών κοινωνικών, πολιτικών και ιδεολογικών ρευµάτων στον
χώρο της Νέας Δηµοκρατίας δεν ήταν µια εύκολη υπόθεση.
Πραγµατικά ήταν ένα από τα ζητούµενα και τα στοιχήµατα των
τελευταίων εκλογών, έτσι όπως τα οριοθέτησε και τα έθεσε ο
ίδιος ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας. Όµως, ήταν µια πολύ
ωραία εκλογική µάχη, γιατί αυτό το στοίχηµα κερδήθηκε και αυτό
το πολιτικό διακύβευµα έβγαλε νικητή αυτή τη συνάντηση µε µε-
γάλη πλειοψηφία. 

Εδώ θέλω να θυµίσω ότι στην ανατολική Αττική το εκλογικό
αποτέλεσµα ήταν θριαµβευτικό, µε 43,5% επί του εκλογικού σώ-
µατος. Όµως, το ίδιο θριαµβευτικό και σηµαντικό ήταν το πανελ-
λαδικό αποτέλεσµα µε 40%.

Το πολιτικό διακύβευµα των τελευταίων εκλογών, όπως κατα-
λαβαίνετε, ήταν σηµαντικό και λύθηκε, νοµίζω, το πολιτικό πρό-
βληµα της χώρας µε τρόπο καθαρό και απόλυτο, µε την κοινω-
νική πλειοψηφία, η οποία διαµορφώθηκε και η οποία έδωσε το
πολιτικό αποτέλεσµα της αυτοδυναµίας της Νέας Δηµοκρατίας.

Η αυτοδυναµία ήταν το ζητούµενο και το πολιτικό διακύβευµα,
το οποίο τέθηκε µε καθαρό τρόπο σε πολλαπλές φάσεις την τε-
λευταία πολιτική περίοδο. Θυµίζω: ευρωεκλογές, περιφερειακές
εκλογές και εθνικές εκλογές. Απανωτά, λοιπόν, ραντεβού του
εκλογικού σώµατος µε την ιστορία και τις ευθύνες του. 

Το αποτέλεσµα και τις τρεις φορές ήταν πεντακάθαρο. Ήταν
ένα ξεκαθάρισµα της πολιτικής γραµµής για το πού πρέπει πλέον
η χώρα να οδηγηθεί και το σχέδιο µε το οποίο πρέπει να κυβερ-
νηθεί. Η εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού απέναντι σε αυτό το
σχέδιο, που κατέθεσε µε καθαρό τρόπο ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης, ήταν οριστική και καθοριστική για την εξέλιξη των πραγµά-
των. 

Η αµηχανία και η σύγχυση του πρώην Πρωθυπουργού, ο ο-
ποίος, νοµίζω, ότι θα µνηµονεύεται στα πολιτικά πράγµατα και
σε αυτά που λέµε «εγχειρίδια πολιτικής επιστήµης και πολικής
επικοινωνίας» ως κορυφαίος στα πολιτικά λάθη -γιατί για µένα
το να «σπάσει» τις εκλογές στα τρία, δηλαδή περιφερειακές, ευ-
ρωεκλογές και εθνικές εκλογές, µόνο σύγχυση και αµηχανία δή-
λωνε αλλά, τέλος πάντων, έτσι επέλεξε και αυτά εισέπραξε ως
αποτέλεσµα- συνεχίζεται και µετά τις εκλογές. Ο λόγος που αρ-
θρώθηκε εδώ στη Βουλή κατά τη διάρκεια των Προγραµµατικών
Δηλώσεων διακατεχόταν από αυτή την αµηχανία και την σύγ-
χυση. 

Νοµίζω ότι η προσαρµογή στα νέα δεδοµένα είναι ένα πολιτικό
ζητούµενο και αν επιτευχθεί, θα είναι όφελος για την πατρίδα
µας και την πορεία των πραγµάτων.

Το ζήτηµα όπως τέθηκε µε τρόπο απόλυτα καθαρό, ήταν και
για µένα µια ευχάριστη έκπληξη. Και το λέω αυτό, γιατί η συνέ-
πεια των λόγων είναι το ζητούµενο στην πολιτική. Και, πραγµα-
τικά, οι Προγραµµατικές Δηλώσεις, όπως τις κατέθεσε ο Πρω-
θυπουργός, ήταν για µένα µία -το ξαναλέω- ευχάριστη έκπληξη,
γιατί υπήρξε συνέπεια και σταθερότητα των προεκλογικών
λόγων µε τους µετεκλογικούς λόγους. Έδειξε ότι το σχέδιο για
την ανασυγκρότηση της χώρας, της µεσαίας τάξης και την κοι-
νωνική πολιτική, έτσι όπως θα εφαρµοστεί, είναι ένα σχέδιο το
οποίο στηρίζεται στην αποφασιστικότητα, πρώτα απ’ όλα, του
Πρωθυπουργού, αλλά και στον πρότερο σχεδιασµό, ο οποίος,
όπως λέγαµε προεκλογικά, υπήρχε και φάνηκε µετά τις εκλογές.
Είναι, γι’ αυτό, πολύ σηµαντικό να εφαρµοστεί αυτό το σχέδιο.

Άκουσα µε πολύ µεγάλη ικανοποίηση τα πέντε εµβληµατικά
έργα, τα οποία θα δώσουν ώθηση το επόµενο διάστηµα. Θέλω
να πω ότι η πολιτική ασφάλειας δεν είναι αστυνοµική πολιτική.
Και χαίροµαι πάρα πολύ, κύριε Πρωθυπουργέ, που αυτή τη
στιγµή το κοµµάτι των Εξαρχείων και της πολιτικής για το κέντρο
της Αθήνας το ξεκινάτε µε το εµβληµατικό έργο της πολιτικής
για την ενοποίηση του αρχαιολογικού χώρου του Μουσείου µαζί
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µε το Πολυτεχνείο. Δεν είναι αστυνοµικό το ζήτηµα της πολιτικής
για τα Εξάρχεια. Είναι πρώτα απ’ όλα ζήτηµα δηµιουργίας, πα-
ραγωγής νέων αντιλήψεων και νέων πολιτικών καταστάσεων, οι
οποίες µπορούν να ενσωµατώσουν και να δώσουν δυνατότητες
και στους κατοίκους, αλλά και σε όλον τον πληθυσµό ο οποίος
υπάρχει στο κέντρο της Αθήνας, για να µπορέσει να ζήσει µε
τρόπο δηµιουργικό, ξεπερνώντας µειοψηφίες και παραβατικές
συµπεριφορές. 

Αυτή, λοιπόν, η πολιτική, µαζί µε την πολιτική για το Τατόι, που
ξεπερνώντας ιδεοληψίες του παρελθόντος, θα δώσει τη δυνατό-
τητα στην ανατολική Αττική, θέλω να συµπληρώσω επειδή βλέπω
και τον κ. Καραµανλή εδώ κι είναι ένα στοιχείο το οποίο µπορεί
να το χρησιµοποιήσει και να το αξιοποιήσει, το εξής: Η σιδηρο-
δροµική σύνδεση των δύο µεγάλων λιµένων, Ραφήνας και Λαυ-
ρίου, µε το αεροδρόµιο είναι ένα εµβληµατικό έργο το οποίο,
νοµίζω, θα πρέπει να συνεχιστεί -να ξεκινήσει ουσιαστικά- και να
ολοκληρωθεί µαζί µε την αντιµετώπιση του µεγάλου προβλήµα-
τος που άκουσα ότι υπάρχει στην ατζέντα. 

Και χαίροµαι πολύ, κύριε Πρωθυπουργέ, που άκουσα ότι την
Κυριακή ασχοληθήκατε µε το θέµα των σκουπιδιών. Είναι κρίσιµο
ζήτηµα. Είναι το πρόβληµα που έχει τεθεί κάτω απ’ το χαλάκι -τα
σκουπίδια κάτω απ’ το χαλάκι- και το οποίο προσπάθησαν να το
κρύψουν. Όµως, δεν κρύβεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Οικονόµου, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ολοκληρώνω λέγοντας ότι είµαι
πολύ ικανοποιηµένος που αυτό το ζήτηµα αναδεικνύεται και
µπαίνει προµετωπίδα στα προβλήµατα. 

Θα ήθελα να συµπληρώσω και το ζήτηµα του νοσοκοµείου της
ανατολικής Αττικής, ένα ζήτηµα το οποίο έχουµε επεξεργαστεί
και έχετε δηλώσει, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι θα είναι µέσα στον
ορίζοντα του επόµενου διαστήµατος, της τετραετίας. Αυτά τα
θέµατα νοµίζω ότι µπορούν να δώσουν έµφαση, ώθηση και να
περιγράψουν καθαρά τον πίνακα µιας χώρας που αναδηµιουρ-
γείται, που ανασυγκροτείται, µιας µεσαίας τάξης που ξαναστέ-
κεται στα πόδια της, ένα νέο αφήγηµα µιας νέας Ελλάδας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχουµε πάει σχετικά
καλά τις δύο πρώτες µέρες. Εντάξει, εύλογο ήταν να υπάρχει µια
επιείκεια. Θα υπάρξει και σήµερα. Μένουν τρεισήµισι κύκλοι.
Έχω κάνει έναν υπολογισµό µαζί µε την κ. Περιφάνου και µε µια
σχετική ανοχή και σε εσάς τους Βουλευτές και στους Υπουρ-
γούς, µπορούµε να τελειώσουµε, για να ξεκινήσει η δευτερολο-
γία των Αρχηγών, γύρω στις 17.00’ µε 18.00’ το απόγευµα. Αν
αυτό το πετύχουµε, αντιλαµβάνεστε ότι δεν θα χρειαστεί να πάµε
στις δώδεκα το βράδυ. Γι’ αυτό σας παρακαλώ όλοι να βάλουµε
τα δυνατά µας για να το πετύχουµε. 

Τον λόγο έχει η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, επειδή η συζήτηση για τις κοινωνικές παροχές και τα επιδό-
µατα κυριάρχησε τα τελευταία χρόνια στον δηµόσιο διάλογο, θα
αναφερθώ κατ’ αρχάς σε τρία προπαγανδιστικά ψεύδη και ένα
παράδοξο. 

Το πρώτο ψεύδος, το οποίο επανέλαβε ο κ. Μητσοτάκης στις
Προγραµµατικές Δηλώσεις του, είναι ότι τα επιδόµατα αφορούν
τη φτώχεια. Ο Πρωθυπουργός γνωρίζει καλώς ότι οι παροχές για
το παιδί -επίδοµα παιδιού, βρεφονηπιακοί σταθµοί, σχολικά γεύ-
µατα- ύψους 1.400.000.000, τα επιδόµατα για τους ανάπηρους
ύψους 800 εκατοµµυρίων ευρώ, το επίδοµα στέγης ύψους 350
εκατοµµυρίων ευρώ δεν αφορούν µόνο τους απόρους αλλά και
τα µεσαία στρώµατα, δηλαδή τους πολλούς. 

Το δεύτερο ψεύδος είναι ότι για να δίνει ο ΣΥΡΙΖΑ επιδόµατα
και παροχές, υπερφορολόγησε τη µεσαία τάξη φτωχοποιώντας
την. Αντίθετα, τα πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ -Ιούνιος του
2019, τώρα- έδειξαν ότι οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµο-
κρατίας φτωχοποίησαν τη µεσαία τάξη, αφού µέχρι το 2015 ένας
στους έξι πολίτες των µεσαίων στρωµάτων πέρασε στα φτωχά
στρώµατα, ενώ οι υπόλοιποι έχασαν το 37% του εισοδήµατός
τους. Αν ο κ. Μητσοτάκης µειώσει τον προϋπολογισµό για τα επι-
δόµατα, πάλι τα εισοδήµατα της µεσαίας τάξης θα µειωθούν. 

Το τρίτο ψεύδος είναι ότι µε τα επιδόµατα αφαιρούνται πόροι
από την ανάπτυξη. Έχει, όµως, αποδειχθεί ότι οι προνοιακές δα-
πάνες είναι αναπτυξιακές, είναι χρήµατα που δεν πηγαίνουν σε
offshore, αυξάνουν την κατανάλωση, δηµιουργούν νέες θέσεις
εργασίας. Αυξήσαµε τα κονδύλια για την πρόνοια από 780 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2019. Αυτός ο
λογαριασµός απειλείται να περικοπεί για να καλυφθεί το δηµο-
σιονοµικό κενό του 1,8 δισ., όπως υπολογίζουµε εµείς, που δη-
µιουργούν οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού. 

Το µόνο επίδοµα που αφορά τη φτώχεια είναι το ΚΕΑ, το Κοι-
νωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης. Το 2015, σε συνθήκες ανθρωπι-
στικής κρίσης, δεν υπήρχε προϋπολογισµός για τη φτώχεια για
επτακόσιους χιλιάδες ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονταν σε
ακραία φτώχεια και σε εξαθλιωµένες συνθήκες. Το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα, για το οποίο µίλησε εχθές ο κ. Βρούτσης ως
δικό του κατόρθωµα, ήταν πιλοτικό πρόγραµµα του 2014, αφο-
ρούσε δεκατρείς δήµους από τους τριακόσιους είκοσι πέντε, είχε
προϋπολογισµό 16 εκατοµµύρια ευρώ και κρίθηκε αναποτελε-
σµατικό και ανεπαρκές κατά την πολιτική του εφαρµογή. Το ανα-
θεωρήσαµε. 

Γι’ αυτό, µε το πρόγραµµα της ανθρωπιστικής κρίσης, κάρτα
αλληλεγγύης κ.λπ., το ΚΕΑ και τα µέτρα για το παιδί µειώσαµε
µέσα σε δυόµισι χρόνια -δείτε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ- τη φτώ-
χεια και την παιδική φτώχεια πριν από την κρίση. Δείτε ακριβώς
πού φτάσαµε σε στοιχεία, δηλαδή του 2018. Δηλαδή, σε απλά
λόγια, οι δικαιούχοι του ΚΕΑ µειώθηκαν, επειδή ακριβώς είχαµε
προβλέψει υποχρεωτικά την ένταξή τους στην εργασία. 

Εδώ είναι το παράδοξο: Η Νέα Δηµοκρατία που δεν θέλει τα
επιδόµατα γιατί ανακυκλώνουν τη φτώχεια, ανακοίνωσε ότι θα
αυξήσει τον αριθµό των δικαιούχων του ΚΕΑ. Αυτό µπορεί να ση-
µαίνει µόνο δύο πράγµατα κατά τη λογική µου: ή γνωρίζει ότι θα
αυξηθεί η φτώχεια µε την πολιτική της ή είναι η γνωστή συνταγή
του ΔΝΤ, που µας έλεγε στη διαπραγµάτευση, «Θα εξορθολογή-
σετε…» -προσέξτε τη λέξη- «…τα επιδόµατα, θα εξοικονοµήσετε
1 δισ., θα δώσετε από αυτά τα λεφτά το ελάχιστο εγγυηµένο ει-
σόδηµα και εκεί θα περιλάβετε όλα τα επιδόµατα». Για τους ακ-
ραία φτωχούς δηλαδή. Η ορολογία «εξορθολογισµός κριτηρίων
απόδοσης επιδοµάτων», που τη χρησιµοποίησε και η κ. Μιχαηλί-
δου πρόσφατα, είναι η ίδια που χρησιµοποιούσε το ΔΝΤ όταν
απαιτούσε περικοπές επιδοµάτων. 

Άρα το πρόβληµα δεν είναι αν θα καταργήσετε τα τέσσερα βα-
σικά επιδόµατα, όπου χθες ο κ. Βρούτσης µάς διαβεβαίωσε ότι
δεν θα καταργήσει. Το πρόβληµα είναι αν θα αλλάξετε τα κριτή-
ρια για τους δικαιούχους και άρα αν θα µειώσετε τον λογαρια-
σµό. 

Δηµιουργήσαµε ένα νέο, υποδειγµατικό ψηφιακό κράτος πρό-
νοιας και κοινωνικής αλληλεγγύης µε δύο ψηφιακούς πυλώνες:
Από τη µια το κράτος, οι περιφέρειες και τα διακόσια σαράντα
δύο κέντρα κοινότητας, από την άλλη ο ΟΠΕΚΑ, που αποδίδει
όλα τα επιδόµατα ψηφιακά, διασταυρώνει έξι βάσεις δεδοµένων
σε ένα δευτερόλεπτο, χωρίς ύποπτες διαµεσολαβήσεις, καταρ-
γώντας τις πελατειακές σχέσεις και τη διαφθορά. Έτσι οι πολίτες
απολαµβάνουν µε αξιοπρέπεια τα δικαιώµατά τους. Εσείς τα κα-
ταψηφίσατε αυτά. 

Κάναµε θεσµό του κράτους τα σχολικά γεύµατα. Διακόσιες χι-
λιάδες παιδιά τρώνε κάθε µέρα ζεστό γεύµα µε βάση τη µεσο-
γειακή διατροφή κατά της παχυσαρκίας. Είχαµε σχέδιο για όλα
τα δηµοτικά, εξακόσιες χιλιάδες παιδιά να τρώνε κάθε µέρα δω-
ρεάν µέχρι το τέλος του 2021. Τα καταψηφίσατε. Θα τα καταρ-
γήσετε; 

Δώσαµε σε όλες τις µάνες -εργαζόµενες και άνεργες- voucher
δωρεάν για τα παιδιά τους σε βρεφονηπιακούς σταθµούς, δη-
λαδή εκατόν σαράντα χιλιάδες voucher από εβδοµήντα εννέα χι-
λιάδες που παραλάβαµε το 2015. Ερώτηµα: Το δικαίωµα της
άνεργης µάνας να παίρνει voucher θα το κρατήσετε;

Οι ανάπηροι παίρνουν σήµερα το επίδοµά τους κάθε µέρα,
κάθε µήνα. Το επίδοµα είναι ακατάσχετο και αφορολόγητο, ενώ
το 15% των θέσεων εργασίας του δηµοσίου είναι αποκλειστικά
γι’ αυτούς. Θεσµοθετήθηκε η αποϊδρυµατοποίηση, οι στέγες
υποστηριζόµενης διαβίωσης, τα κέντρα στήριξης οικογένειας,
τρίτης ηλικίας, ενώ µε τον νόµο αναδοχής και υιοθεσίας µει-
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ώθηκε ο χρόνος αναµονής από έξι έως οκτώ χρόνια που ήταν σε
οκτώ µε δώδεκα µήνες και µπαίνει φρένο στο εµπόριο βρεφών. 

Είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτά που παραδίδουµε και καταφέ-
ραµε σε τέσσερα πολύ δύσκολα χρόνια και θα τα υπερασπι-
στούµε, διότι δυστυχώς οι δέκα πρώτες µέρες της Κυβέρνησης
είναι ιδιαίτερα ανησυχητικές. 

Πρώτον, έφεραν την κατάργηση της Ειδικής Γραµµατείας Ρο-
µά που είχε δροµολογήσει τη µετεγκατάσταση και την ένταξη
των Ροµά, που µένουν σε εξαθλιωµένους καταυλισµούς, στην ερ-
γασία, στην παιδεία και στην υγεία µε σηµαντικά ευρωπαϊκά κον-
δύλια που κερδίσαµε. 

Δεύτερον, φέρατε την κατάργηση της Ειδικής Γραµµατείας
Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας που είχε ετοιµάσει πρό-
γραµµα ενίσχυσης χιλίων τριακοσίων ΚΟΙΝΣΕΠ µε 47 εκατοµµύ-
ρια. 

Τρίτον, µεταφέρατε την αρµοδιότητα για τα ασυνόδευτα προ-
σφυγόπουλα από τη Γενική Γραµµατεία Πρόνοιας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, αδιαφο-
ρώντας για το ότι πρόκειται για παιδιά και η φροντίδα τους ανή-
κει στην Παιδική Προστασία και όχι στην Αστυνοµία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα τεσσεράµισι χρόνια διακυ-

βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ τα κοινωνικά και ατοµικά δικαιώµατα διευ-
ρύνθηκαν. Σήµερα απειλούνται και κινδυνεύουν. Κινδυνεύουν τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων, των ανέργων, των παιδιών, των
ηλικιωµένων, των αναπήρων, των Ροµά, των προσφύγων και των
µεταναστών. Όµως, τα ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα είναι
συστατικό στοιχείο της δηµοκρατίας. Η απειλή συρρίκνωσής
τους είναι απειλή για τη δηµοκρατία. Θα αντισταθούµε.

Καλούµε όλους µέσα και έξω από τη Βουλή, καλούµε τους πο-
λίτες, τις οργανώσεις τους να αγρυπνούν, να οργανώσουν τις
αντιστάσεις τους, να µη δεχθούν να τους πάρουν πίσω όσα µε
τόσες θυσίες κατέκτησαν αυτοί οι ίδιοι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Το γεγονός είναι ότι αυτή η πολιτική
αποδοκιµάστηκε από τον ελληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός κ. Κώστας Καραµανλής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θέλω να απαντήσω στην προ-
ηγούµενη οµιλήτρια, αλλά δεν µπορώ να µην παρατηρήσω ότι η
υπερήφανη κυβέρνηση της δήθεν Αριστεράς έκοψε το ΕΚΑΣ,
έκοψε και µείωσε τις συντάξεις χηρείας, καθυστερήσατε την κα-
ταβολή των συντάξεων και τελικά νοµίζω ότι δεν έχετε καταλάβει
τίποτα, διότι αν η µεσαία τάξη ήταν τόσο χαρούµενη µε την πο-
λιτική που ακολουθήσατε, δεν θα είχατε χάσει τρεις εκλογικές
αναµετρήσεις.

Έρχοµαι τώρα στα δικά µας θέµατα. Στο Υπουργείο Μεταφο-
ρών και Υποδοµών καλούµαστε να συνδυάσουµε το άµεσο µε το
µακροπρόθεσµο, την καθηµερινότητα µε την ανάπτυξη, τον σχε-
διασµό για το πώς θέλουµε όλοι να είναι η χώρα σε βάθος χρό-
νου µε τη βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών. 

Ξεκινώντας, λοιπόν, από τον τοµέα των υποδοµών, επιτρέψτε
µου να πω τα εξής: Τα µεγάλα έργα δεν πρέπει να είναι εργαλεία
υφαρπαγής ψήφων, ούτε εντυπωσιασµού ούτε λαϊκισµού. Είναι
εργαλεία ανάπτυξης, δίνουν χιλιάδες θέσεις εργασίας, αλλά και
µακροπρόθεσµα, αν θέλετε, βοηθούν ολόκληρες περιοχές να
αναπτυχθούν, να αναβαθµιστούν και να ξεφύγουν από την απο-
µόνωση. Ιδίως στην κατάσταση που βρίσκεται σήµερα η πατρίδα
µας, ένας κρίσιµος παράγοντας για να ξεπεράσουµε την κρίση
είναι ένα ισορροπηµένο πρόγραµµα υποδοµών. 

Βέβαια, όλοι γνωρίζουµε ότι οι πόροι σήµερα είναι εξαιρετικά
περιορισµένοι. Όλοι γνωρίζουµε σ’ αυτή τη χώρα ότι λεφτά δεν
υπάρχουν. Εποµένως πρέπει να χρησιµοποιήσουµε µε πολύ µε-
γάλη προσοχή και το ΠΔΕ, αλλά και ιδιωτικά κεφάλαια. Είµαστε
µπροστά σε πολύ σηµαντικές αποφάσεις. Δεν ωραιοποιούµε την

κατάσταση. Δεν το κάναµε ούτε προεκλογικά και δεν θα το κά-
νουµε προφανώς ούτε και σήµερα.

Θα µου επιτρέψετε εδώ να πω κάποιες αλήθειες που νοµίζω
ότι πρέπει να ακούσει η Εθνική Αντιπροσωπεία. Πρώτον, απαιτεί-
ται απόλυτος σεβασµός στο δηµόσιο χρήµα, διαφάνεια και απο-
τελεσµατικότητα. Είµαστε εδώ για να διασφαλίσουµε το δηµόσιο
συµφέρον, το συµφέρον όλων, όχι των λίγων. 

Ο Πρωθυπουργός προεκλογικά παρουσίασε το πρόγραµµα
των υποδοµών της Νέας Δηµοκρατίας και τότε ξεκινήσαµε από
µια βασική διαπίστωση: Το µοντέλο των µεγάλων εκπτώσεων ή,
όπως λέει ο τεχνικός κόσµος, των ασυνήθιστα χαµηλών προσφο-
ρών, καταλήγει τελικά να πληρώνουµε τα δηµόσια έργα πολύ πιο
ακριβά και να τα κάνουµε σε διπλάσιο και τριπλάσιο χρόνο. Αν-
τιθέτως, οι συµβάσεις παραχώρησης, δηλαδή η ενασχόληση του
ιδιωτικού τοµέα µε τα µεγάλα αυτά project µάς έχουν διδάξει ότι
αυτός ο τρόπος εκτέλεσης των έργων είναι πιο αποτελεσµατικός,
µε µικρότερο κόστος από τα κλασικά δηµόσια έργα. 

Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα, το οποίο νοµίζω ότι είναι
χαρακτηριστικό: σήραγγα Ραψοµάτη στην Τρίπολη, µια σήραγγα
µε δύο κατευθύνσεις και ακριβώς ίδιες συνθήκες κατασκευής. Η
µία έγινε µε σύµβαση παραχώρησης, δηλαδή µε τον ιδιωτικό
τοµέα µέσα σε δύο χρόνια. Η δεύτερη έγινε ως κλασικό δηµόσιο
έργο σε δεκατέσσερα χρόνια και µε διπλάσιο κόστος. 

Σήµερα θα σταθώ σε τρία έργα που η µέχρι σήµερα πορεία
τους είναι κατά την άποψή µας παράδειγµα προς αποφυγή. Πρώ-
τον, Πάτρα-Πύργος, ένα έργο που πριν από πέντε χρόνια ήταν
έτοιµο προς χρηµατοδότηση και σήµερα θα ήταν ολοκληρωµένο,
το παραλάβαµε µετά από την απόφαση της κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ το 2015 κατατµηµένο, σπασµένο σε οκτώ κοµµάτια. Σε τρία
από τα οκτώ έργα δεν έχει υπογραφεί καν σύµβαση. Ο ένας ερ-
γολάβος, ο οποίος είχε κερδίσει τις τέσσερις συµβάσεις, όλοι
γνωρίζουµε ότι έχει τεράστια προβλήµατα αυτή τη στιγµή. Στα
υπόλοιπα πέντε έργα δεν έχει καν ξεκινήσει η υλοποίηση των
συµβάσεων και παράλληλα έχει δοθεί προκαταβολή µόνο σε ένα.
Οι κατατµήσεις έργων σχεδόν πάντα οδηγούν σε κουφάρια ή σε
τεράστιες καθυστερήσεις και τα πληρώνει ο ελληνικός λαός
τρεις φορές πάνω. Οι υπερβολικές εκπτώσεις θέτουν το έργο σε
κίνδυνο. 

Το αποκορύφωµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Η προηγού-
µενη κυβέρνηση υποτίθεται ότι εγκαινίασε -προεκλογικά βέβαια-
εργοτάξιο. Εµείς, όµως, ξέρετε τι παραλάβαµε στην πέµπτη ερ-
γολαβία; Μια χωµατερή µε πενήντα χιλιάδες τόνους σκουπίδια
και την απαίτηση του εργολάβου να πάρει δύο εκατοµµύρια
ευρώ για να καθαρίσει τα σκουπίδια από την εργολαβία. Όπως
είναι, λοιπόν, σήµερα το έργο -αυτό το γνωρίζει όλος ο τεχνικός
κόσµος- βρισκόµαστε σε αδιέξοδο. Είναι εκτός πραγµατικότητας
να συζητάµε αν θα καθυστερήσει ή αν θα χαθούν χρήµατα. Το
έργο είναι κυριολεκτικά στον αέρα και χρειάζεται µια ριζική λύση.
Μελετάµε στο Υπουργείο διεξοδικά τις εναλλακτικές. Είµαστε σε
διαρκή επαφή µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ώστε τελικά να προ-
χωρήσουµε σε λύση όσο το δυνατόν ταχύτερη και µε εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση. Εµείς το έργο αυτό έχουµε δεσµευτεί ότι
θα το κάνουµε και θα το κάνουµε. 

Δεύτερο έργο: Άκτιο-Αµβρακία. Μέχρι σήµερα έχει κοστίσει -
ακούστε- 6,1 εκατοµµύρια ευρώ το χιλιόµετρο, χωρίς τις µελέτες
και την επίβλεψη του έργου.

Ξεκίνησε το 2010 µε τέσσερις εργολαβίες προϋπολογισµού
142 εκατοµµυρίων ευρώ. Το 2017 δηµοπρατήθηκε εργολαβία-
σκούπα για να ολοκληρωθεί το έργο προϋπολογισµού -προ-
σέξτε- 160 εκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή πιο ακριβό και από τον
αρχικό προϋπολογισµό, περισσότερο από τα τέσσερα έργα µαζί.
Αλλά και πάλι όλοι γνωρίζουµε ότι το έργο είναι στον αέρα, γιατί
έχουµε δικαστικές εµπλοκές και δηµοπρατήθηκε µε τον λάθος
τρόπο. Έτσι λειτουργούν οι δήθεν µεγάλες εκπτώσεις. Έτσι λει-
τουργούν οι κατατµήσεις. Τα έργα καθυστερούν, ξεφεύγουν από
κάθε χρονοδιάγραµµα και δεν είναι ποτέ σωστά δοµηµένα. 

Εµείς, λοιπόν, καλούµαστε να επανεξετάσουµε τον διαγωνι-
σµό, να δώσουµε και εδώ τη βέλτιστη λύση για να ολοκληρωθεί
αυτό το έργο επιτέλους, για να τελειώνουµε µε τα µεγάλα επα-
ναστατικά λόγια που τελικά φέρνουν δεκαετείς καθυστερήσεις
στα µεγάλα έργα, συµπληρωµατικές συµβάσεις που είναι η χαρά
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του εργολάβου και οικονοµικές υπερβάσεις.
Τρίτον, όσον αφορά τον ΒΟΑΚ, λέτε ότι έχει δηµοπρατηθεί. Η

αλήθεια είναι ότι έχει δηµοπρατηθεί µια ιδέα και κάτι σκίτσα.
Έτσι όπως έχει σχεδιαστεί, όλοι γνωρίζουν στην Κρήτη ότι το
έργο δεν πρόκειται να ξεκινήσει, γιατί µιλάµε για τρία επιµέρους
έργα, µε τρεις διαφορετικούς τρόπους δηµοπράτησης, στην
ουσία για µια κατάτµηση, χωρίς µελέτες και το πιο βασικό από
όλα, χωρίς περιβαντολογική έγκριση. 

Τι σχεδιάζουµε να κάνουµε εµείς; Αρχικά πρέπει να εξεταστεί
και να αλλάξει αυτή η αλλόκοτη αρχιτεκτονική του έργου. Να ξε-
κινήσουµε επιτέλους τις µελέτες. Δεν µπορεί να δηµοπρατούµε
έργα χωρίς να έχουµε µελέτες. Αυτό δεν συµβαίνει πουθενά
στον κόσµο. Να αδειοδοτήσουµε το έργο περιβαλλοντολογικά.
Εµείς όχι απλώς θα ενεργοποιήσουµε ξανά τον ΟΑΚ, τον οποίο
δυστυχώς ο προηγούµενος Υπουργός Υποδοµών έβαλε στο
ράφι, αλλά θα τον ενισχύσουµε ουσιαστικά και µετά θα ξεκινή-
σουµε τις διαδικασίες δηµοπράτησής τους.

Βέβαια έχουµε και άλλα µεγάλα ζητήµατα αυτές τις µέρες στο
Υπουργείο, όπως το θέµα της Αττικής Οδού, το οποίο απασχολεί
εκατοµµύρια χρήστες. Μετά από διαπραγµατεύσεις µε την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, η κοινοπραξία ανακοίνωσε αυξήσεις στα
διόδια. Αυτό έγινε διότι προφανώς οι διαπραγµατεύσεις αυτές
δεν κατέληξαν πουθενά. 

Η Αττική Οδός ανακοίνωσε, λοιπόν, αύξηση των διοδίων µέσα
στην προεκλογική περίοδο. Θα µου πείτε, είχε συµβατικό δι-
καίωµα να το κάνει; Ναι. Έχει δίκιο; Ασφαλώς και όχι, γιατί κυ-
ρίως δεν σεβάστηκε τους πολίτες που είναι χρήστες αυτού του
δρόµου. Εµείς δεν θα κάτσουµε, κυρίες και κύριοι, µε σταυρω-
µένα τα χέρια. Ένα είναι σίγουρο και αυτό πρέπει να το τονί-
σουµε: Η νέα Κυβέρνηση δεν πρόκειται να δεχθεί τετελεσµένα
στο θέµα αυτό, καθώς έχει πολλούς τρόπους αντίδρασης. 

Παράλληλα µε τα παραπάνω, σχεδιάζουµε να προχωρήσουµε
γρήγορα σε έργα που βρίσκονται σε εξέλιξη ή έχουν κολλήσει.
Βέβαια, όπως έχουµε ήδη πολλές φορές αναφέρει, το πιο ση-
µαντικό είναι να ετοιµάσουµε ένα στρατηγικό σχέδιο της νέας
γενιάς έργων που θα δώσουν ώθηση στην αγορά και θα αλλά-
ξουν την εικόνα της χώρας τα επόµενα χρόνια, διότι δεν µπο-
ρούµε να έχουµε αυτό το φαινόµενο που έχουµε στην Ελλάδα,
κάθε φορά που αλλάζει η κυβέρνηση, κάθε φορά που αλλάζει ο
Υπουργός να αλλάζουν τα πάντα. Αναφερόµαστε σε έργα που
θα είναι πλήρως τεκµηριωµένα. Θα υπάρχουν µελέτες σκοπιµό-
τητας και βιωσιµότητας, θα υπάρχει, εν πάση περιπτώσει, αυτό
που λένε οι ξένοι, ένα απλό feasibility plan.

Στο πλαίσιο αυτό των δύο κατευθύνσεων, στον προγραµµατι-
σµό µας έχουµε να λύσουµε τα τεράστια προβλήµατα στο Κα-
στέλι και να ξεκινήσει επιτέλους αυτό το έργο. Να προχω-
ρήσουµε γρήγορα σε έργα τα οποία ήδη υλοποιούνται, όπως στο
νότιο τµήµα του Ε65. Να προχωρήσουµε τις διαγωνιστικές δια-
δικασίες στη Γραµµή 4 του µετρό, Άλσος Βεΐκου - Γουδή, παρά
τα πολλά προβλήµατα που υπάρχουν, καθώς και στα έργα στο
µετρό Αθήνας και Θεσσαλονίκης, βρίσκοντας ειδικά για το µετρό
Θεσσαλονίκης οριστική λύση για τους σταθµούς «Εγνατία» και
«Αγία Σοφία». Και αυτό θα γίνει σε απόλυτη συνεργασία µε το
Υπουργείο Πολιτισµού. Να προχωρήσουµε τον διαγωνισµό της
υποθαλάσσιας οδικής ζεύξης της Σαλαµίνας µε το Πέραµα, που
έχει καθυστερήσει πολλά χρόνια. Να προχωρήσουµε στην υλο-
ποίηση µιας σειράς έργων που έχουµε ήδη ανακοινώσει, όπως
για παράδειγµα το Ελευσίνα-Υλίκη, τις επεκτάσεις της Ιονίας
Οδού µε το Αγρίνιο και την Κακαβιά, το Δράµα-Αµφίπολη-Εγνα-
τία. Να ολοκληρώσουµε τον σχεδιασµό και την υλοποίηση ενός
εθνικού σιδηροδροµικού δικτύου Αθήνα-Θεσσαλονίκη, σύνορα
Αθήνα-Πάτρα, διότι πρέπει να δώσουµε ως χώρα µεγάλη σηµα-
σία και στη συντήρηση του εθνικού σιδηροδροµικού δικτύου. Η
πολιτεία πρέπει να κάνει ό,τι µπορεί για να προλάβει ατυχήµατα
και όχι να τρέχει µετά από αυτά.

Ιδιαίτερη, όµως, σηµασία δίνουµε στα έργα για την ασφάλεια
των πολιτών. Μέσα σε δύο εβδοµάδες η Κυβέρνηση και το Υ-
πουργείο αντιµετώπισε άµεσα τις φυσικές καταστροφές στη
Χαλκιδική, καθώς και τον πρόσφατο σεισµό στην Αθήνα. Το
Υπουργείο Υποδοµών έχει στην αρµοδιότητά του όσα έργα έ-
χουν χαρακτηριστεί εθνικού επιπέδου, κατόπιν αιτήσεων των πε-

ριφερειακών οργάνων. Προγραµµατίζουµε επίσης τη δηµοπρά-
τηση δέκα αντιπληµµυρικών έργων συνολικού προϋπολογισµού
430 εκατοµµυρίων ευρώ, τα οποία -και αυτό είναι σωστό- έχουν
δροµολογηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση και θα το συνε-
χίσουµε.

Ιδιαίτερο βάρος, όµως, δίνουµε και στις θεσµικές τροποποι-
ήσεις. Το είχαµε πει ως αντιπολίτευση, το λέµε και τώρα: Δεν µας
νοιάζει να ξεριζώσουµε τα πάντα. Δεν θα αλλάξουµε τον ν.4412
και τον ν.4413. Θα τους βελτιώσουµε µε µικρές, αλλά σηµαντικές
αλλαγές που ισχύουν σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, όπως για παράδειγµα, τη δυνατότητα επίβλεψης δηµοσίων
έργων εκεί που πρέπει από ιδιωτικές εταιρείες, τις µελέτες σκο-
πιµότητας και βιωσιµότητας για µεγάλα έργα και επιπλέον θα
εξετάσουµε τη δυνατότητα δηµοπράτησης έργων µε καινοτόµες
προτάσεις. Μας ενδιαφέρουν οι ουσιώδεις καινοτοµίες, τα νέα
σύγχρονα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Να αξιοποιήσουµε επιτέ-
λους ιδέες και λύσεις δοκιµασµένες στο εξωτερικό, διότι σε αυτή
τη χώρα πρέπει επιτέλους να σταµατήσουµε να ανακαλύπτουµε
τον τροχό.

Μεγάλη σηµασία δίνουµε στην προετοιµασία µελετών οι
οποίες µπορεί κι αυτές να ελέγχονται από ιδιώτες. Έτσι θα εξοι-
κονοµήσουµε τεράστιο χρόνο. Έχουµε στόχο να δηµιουργή-
σουµε παρατηρητήριο απαλλοτριώσεων όπου να συγκεντρώ-
νονται κριτήρια, τιµές, συνθήκες, διαδικασία και παρακολούθηση
όλων των απαλλοτριώσεων στη χώρα. Παράλληλα θα υλοποι-
ήσουµε κάτι που συµβαίνει παντού στην Ευρώπη, το µητρώο
έργων, που είναι και πρόταση του ΤΕΕ. Η πολιτεία θα µπορεί να
ξέρει για παράδειγµα τα έργα αρµοδιότητας σε κάθε φορέα ανά
δήµο, ανά περιφέρεια ή εταιρεία του δηµοσίου και ποιος έχει την
ευθύνη για τη συντήρησή τους.

Αλλά και στον τοµέα των µεταφορών είναι πολλά τα ζητήµατα
στα οποία εστιάζουµε. Πρωταρχικό ρόλο έχει η επένδυση στις
συνδυασµένες µεταφορές, ώστε να αναγάγουµε τον Πειραιά, τα
λιµάνια του βορρά και κυρίως της Θεσσαλονίκης ως πύλες εισό-
δου. Το σιδηροδροµικό δίκτυο θα επεκτείνει τον θαλάσσιο διά-
δροµο που ενώνει τις ασιατικές αγορές µε τον Πειραιά σε ένα
χερσαίο διάδροµο µεταφοράς προϊόντων στην κεντρική Ευρώπη
και η ενίσχυση των λιµένων του βορρά θα αναβαθµίσει τη βόρεια
Ελλάδα στον χώρο των Logistics. Η τότε στρατηγική επιλογή της
Νέας Δηµοκρατίας για την «COSCO» ελάχιστα αξιοποιήθηκε.
Δεν πρέπει να χαθεί άλλος χρόνος. Αναφορικά µε τα υδατοδρό-
µια, στόχος µας είναι να αναθεωρήσουµε το προβληµατικό νο-
µοθετικό πλαίσιο που υπάρχει και όπως έχουµε τονίσει δεν
διευκολύνει στην ανάπτυξή τους.

Παράλληλα µε τα παραπάνω, πρέπει να εστιάσουµε στον
εξορθολογισµό των αστικών συγκοινωνιών Αθήνας και Θεσσα-
λονίκης και σε ορίζοντα τετραετίας, όπως ανέφερε άλλωστε και
ο Πρωθυπουργός προχθές, στο πλαίσιο της υλοποίησης ενός
στρατηγικού σχεδίου ηλεκτρικής κινητικότητας στις µεγάλες πό-
λεις, πρώτος µας στόχος είναι η ανανέωση των µέσων µαζικής
µεταφοράς µε αστικά ηλεκτρικά λεωφορεία, αλλά -προσέξτε- µε
διαφάνεια και αποφεύγοντας προβληµατικές διαγωνιστικές δια-
δικασίες οι οποίες ανακοινώθηκαν λίγες µέρες πριν τις εκλογές,
πάντα µε σεβασµό στο δηµόσιο χρήµα.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ άφησε, δυστυχώς, πολύ έντονη τη
σφραγίδα της στις αστικές συγκοινωνίες. Εδώ µιλάµε για την κα-
θηµερινότητα των πολιτών και κατά κανόνα των µη προνοµιού-
χων. Οι πολίτες από εµάς πρέπει να αντιµετωπίζονται µε σεβα-
σµό. Στην Αθήνα έχουµε δραµατική µείωση του στόλου των λε-
ωφορείων και του αριθµού των δροµολογίων, υποβάθµιση των
παρεχόµενων υπηρεσιών, αυξηµένες τιµές εισιτηρίων. 

Στη Θεσσαλονίκη η εικόνα είναι πολύ χειρότερη. Είναι δραµα-
τική. Σήµερα στη Θεσσαλονίκη δεν κυκλοφορούν πάνω από δια-
κόσια σαράντα µε διακόσια εξήντα λεωφορεία. Μείωση του
στόλου, εικονικά δροµολόγια, κατάρρευση της τηλεµατικής,
δραµατική πτώση των εσόδων. Έχουµε έναν κρατικοποιηµένο
οργανισµό ο οποίος λαµβάνει 200% επιδότηση, όταν η ευρω-
παϊκή νόρµα είναι 40% µε 60%. 

Εδώ, λοιπόν, που έχουµε φτάσει προχωράµε άµεσα στην εκ-
πόνηση ενός σχεδίου διαχείρισης κρίσης, ώστε να αποφύγουµε
τα χειρότερα, δηλαδή την κατάρρευση του ΟΑΣΘ. Ούτε θαύµατα
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µπορούµε να κάνουµε, ούτε µαγικά ραβδάκια έχουµε. Ούτε, ό-
µως, θα επιστρέψουµε στο παρελθόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Δυστυχώς η ζηµιά έχει ήδη γίνει και για το ζήτηµα αυτό φέρει
ευθύνη και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία ενέκρινε µετά από
είκοσι χρόνια τη µοναδική πανευρωπαϊκή κρατικοποίηση. 

Τι χρειάζεται τώρα; Πρώτα να αξιοποιήσουµε όλα τα ικανά
στελέχη του ΟΑΣΘ, χωρίς κοµµατικές παρωπίδες, όπως συνέβη
στο παρελθόν, αλλά µε αξιοκρατικά κριτήρια. Δεύτερον, αλλαγή
της διοίκησης. 

Λίγο πριν κλείσω θέλω να σας πω, όσον αφορά στην εξοικονό-
µηση πόρων, ότι θα εξετάσουµε κατά πόσο στους οργανισµούς
του Υπουργείου µπορούµε να κάνουµε συγχωνεύσεις, ειδικά σε
οργανισµούς που έχουν το ίδιο αντικείµενο.

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στις σχολές οδήγησης και στην
τραγωδία που ζουν εκατό χιλιάδες άνθρωποι και ειδικά οι άνθρω-
ποι που είναι άνω των εβδοµήντα τεσσάρων ετών. Εκπαιδευτές,
υποψήφιοι οδηγοί, όλοι βρίσκονται σε µία απίστευτη οµηρία. Ο
απόλυτος παραλογισµός. Την άλλη εβδοµάδα θα πάρουµε πρω-
τοβουλίες, έτσι ώστε να µη βλέπουµε αυτές τις εικόνες ντροπής
που βλέπουµε. 

Κλείνοντας θέλω να δεσµευτώ απέναντί σας σήµερα ότι όσο
µείνουµε σε αυτό το Υπουργείο, τόσο εγώ όσο και οι συνεργάτες
µου, θα δουλέψουµε πάνω σε συγκεκριµένες αρχές. Αξιοκρατία,
διαφάνεια, ποιότητα, δίκαιοι κανόνες για όλους. Ανοιχτό µυαλό
και έµφαση στην καινοτοµία, απόλυτο σεβασµό στο δηµόσιο
χρήµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε
ως εξής. 

Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Θανάσης Παπαχριστόπουλος, µε-
τά ο κ. Τραγάκης, έπειτα ο κ. Μάριος Σαλµάς και θα καλέσω µετά
στο Βήµα τον Υφυπουργό κ. Στυλιανό Πέτσα. Στη συνέχεια θα
µιλήσουν ο κ. Βίτσας, ο κ. Ρουσόπουλος, ο κ. Λαµπρούλης, ο κ.
Βαγιωνάς και η κ. Ζαχαράκη.

Κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να καλωσορίσω

κατ’ αρχάς τους καινούργιους συναδέλφους. Είναι µια πρωτό-
γνωρη, συγκλονιστική εµπειρία η Ολοµέλεια της Βουλής. Ξέρω
τι λέω. Το ίδιο συναίσθηµα νιώσαµε κι εµείς πριν από τεσσερά-
µισι χρόνια. Θέλω να τους πω ότι, ανεξάρτητα σε ποιο κόµµα
ανήκουν, τουλάχιστον από εµάς τους παλιούς θα έχουν τη συµ-
παράστασή µας σε οποιαδήποτε απορία ή σε οποιοδήποτε πρό-
βληµα. 

Κατ’ αρχάς, µε όλο τον σεβασµό στον κύριο Καραµανλή, θέλω
να του θυµίσω ότι το ΕΚΑΣ ψηφίστηκε στα τέλη του 2014. Το ξα-
ναλέω. Ψηφίστηκε για να υλοποιηθεί η κατάργησή του στα τέλη
του 2014. 

Θέλω να ξεκινήσω µε ένα βιβλίο που είχα διαβάσει πριν
τριάντα χρόνια, τη «Γεωπολιτική του Χάους» του Ιγνάσιο Ραµονέ.
Ήταν ένα βιβλίο που πραγµατικά είχε προβλέψει µε µαθηµατική
ακρίβεια τι θα γινόταν στον πλανήτη πολλές δεκαετίες µετά.
«Αυτοί που θα συγκεντρώσουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης θα
έχουν και την εξουσία», έλεγε στη «Γεωπολιτική του Χάους» ο
Ιγνάσιο Ραµονέ. Και ο νοών νοείτο. Δεν θα υπάρχει πραγµατική
δηµοκρατία όταν λίγοι άνθρωποι, πολύ λίγοι, θα ελέγχουν τα
µέσα µαζικής επικοινωνίας. Αν έχει σχέση µε την ελληνική πραγ-
µατικότητα ή όχι, βγάλτε εσείς τα συµπεράσµατά σας.

Έρχοµαι τώρα στο προκείµενο. Άκουσα µε προσοχή πάρα
πολλούς συναδέλφους και θέλω να ξεκινήσω µε µερικά θετικά.
Χάρηκα που είδα τον Νίκο Δένδια Υπουργό Εξωτερικών. Μαζί µε
τον Νίκο Δένδια κάναµε σχεδόν παράλληλη δήλωση πριν δύο
χρόνια ότι η εξωτερική πολιτική µε συλλαλητήρια και τον κλήρο
δεν γίνεται. Προς τιµήν του, ο Νίκος Δένδιας δεν πήγε ποτέ σε
κανένα συλλαλητήριο. Χάρηκα, λοιπόν, που ο κύριος Πρωθυ-
πουργός όρισε Υπουργό Εξωτερικών αυτόν τον πολιτικό. Μπορεί
να µας χωρίζουν πολλά. Άλλο αντίπαλοι όµως µε σεβασµό και

όχι εχθροί. 
Χάρηκα, επίσης που είδα τον Μαργαρίτη Σχοινά να αναλαµβά-

νει επίτροπος. Θέλω να ξεκινήσω µε τα θετικά. Δεν είναι κακό.
Είναι ένας άνθρωπος που έκανε αγώνα δίπλα στον Γιούνκερ
πολλά χρόνια και πραγµατικά καταξιώθηκε. Χάρηκα ιδιαίτερα
πολύ που αυτός ο άνθρωπος ποτέ δεν λοξοδρόµησε και ήταν
πάντα υπέρ της Συνθήκης των Πρεσπών. 

Έχω όµως και µερικά παράπονα. Έφυγε ο  Πρωθυπουργός.
Ήθελα προσωπικά να του απευθυνθώ. Δεν µου αρέσουν οι κλά-
ψες, ούτε τα µοιρολόγια. Είµαι ένας από τους Βουλευτές που
ένιωσα στο πετσί µου τι θα πει βία. Όχι µόνο εγώ, αλλά κι άλλοι
συνάδελφοί µου. Το σπίτι µου πήγε να καεί πριν από πέντε-έξι
µήνες. Η ζωή µου είχε γίνει κόλαση. Δεν µπορούσα ούτε τηλέ-
φωνο να σηκώσω. Με έπαιρναν από όλον τον πλανήτη και µε
απειλούσαν. Κι άλλοι συνάδελφοι τα έπαθαν αυτά. Ένα αυτοκί-
νητο της πλάκας που έχω, το σπάσανε δυο-τρεις φορές. 

Πίστευα και πιστεύω ότι η βία, όταν έχεις διαφορετικές από-
ψεις, δεν πρέπει να έχει θέση στην πολιτική. Μιλάω µε χαµηλούς
τόνους και λέω το εξής. Ένα κοµµάτι ακραίων στη Νέα Δηµοκρα-
τία έσυρε τον χορό αυτής της βίας. Εκεί θέλω να κάνω την κρι-
τική µου στον σηµερινό Πρωθυπουργό, γιατί το έβλεπε, ήξερε,
όµως δεν έκανε τίποτα. Είναι ένα παράπονο που πιστεύω ότι θα
διορθωθεί στο µέλλον, γιατί πιστεύω ότι εδώ πρέπει να συνυπάρ-
χουµε µε τις αντιθέσεις µας -κανόνας της δηµοκρατίας- σαν αν-
τίπαλοι που σέβεται ένας τον άλλον και όχι σαν εχθροί. 

Βλέπω µία υπερπροσπάθεια που γίνεται αυτή τη στιγµή από
την Κυβέρνηση να καταργήσει την απλή αναλογική στους δή-
µους και ίσως να προσπαθήσει αργότερα αυτό που έχουµε νο-
µοθετήσει ήδη και σε επίπεδο εθνικών εκλογών. Θέλω να θυµίσω
ότι οι δήµοι ήταν εκτροφεία διαφθοράς. Ο παντοδύναµος δήµαρ-
χος αποφάσιζε ποιους προµηθευτές θα πάρει, τι θα κάνει και
λοιπά. Και πιστεύω ότι το γεγονός ότι ψηφίστηκε απλή αναλογική
στους δήµους, έδωσε το δικαίωµα να ελέγχει ακόµα και ένας δη-
µοτικός σύµβουλος. Γιατί άραγε προσπαθείτε να το καταργήσετε
αυτό; Και γιατί κάνετε προσπάθεια; Θέλω θα σας θυµίσω ότι αν
η χώρα έπεσε έξω, αν χρεοκόπησε, αν λεηλατήθηκε, αυτό έγινε
γιατί υπήρχαν θηριώδεις παντοδυναµίες, είτε από το ΠΑΣΟΚ είτε
από τη Νέα Δηµοκρατία. Αν το έχετε ξεχάσει, σας το θυµίζω. Η
απλή αναλογική αναγκάζει τα κόµµατα να συνεργάζονται. Είναι
βήµα µπροστά, δεν είναι βήµα πίσω. Χτυπάω ένα καµπανάκι για
το ΚΙΝΑΛ, γιατί πιστεύω ότι πολλά στελέχη του δεν συµµερίζον-
ται αυτή την άποψη. 

Θα ήθελα, τέλος, χωρίς να κάνω κατάχρηση του χρόνου, κύριε
Πρόεδρε, να κάνω µία έκκληση στον Πρωθυπουργό, γιατί ά-
κουσα να θριαµβολογεί ο Υπουργός Εργασίας για το ξέφραγο
αµπέλι. Το πρώτο πράγµα που έκανε ήταν η στέρηση αυτή που
προκάλεσε σε µικρά παιδιά. Για όσους δεν ξέρετε ζω στα νοσο-
κοµεία πολλά χρόνια. Το 60%-80% όσων προσέρχονται είναι παι-
διά οικονοµικών µεταναστών ή προσφύγων. Χθες να αλλάξει το
καθεστώς ΑΜΚΑ τουλάχιστον για αυτά τα µικρά παιδιά, κύριε
Βρούτση! Αυτά τα παιδιά έχουν ανάγκη. Δεν τα ξεχώρισε ποτέ
κανένας, ακόµα κι αυτός που έχει πολύ ακραίες απόψεις. Είναι
έκκληση δική µου στον Πρωθυπουργό να πιάσει το αυτί του
Υπουργού του και σε ό,τι αφορά στα παιδιά, τουλάχιστον στα
παιδιά, να καταργηθεί. Είναι ακροδεξιό µήνυµα και νοµίζω ότι δεν
πρέπει να υπάρχει. Θέλω να πιστεύω ότι θα εισακουστεί αυτό το
αίτηµά µου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
αγαπητό µας κ. Ιωάννη Τραγάκη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ
υποχρέωσή µου ως ο παλαιότερος κοινοβουλευτικός σε αυτή
την Αίθουσα, να απευθυνθώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία, µιλών-
τας εθνικά και όχι κοµµατικά. Αυτό άλλωστε επιτάσσει η συζή-
τηση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων µιας Κυβέρνησης η
οποία έλαβε πρόσφατα νωπή λαϊκή εντολή. 

Η κρίση των πολιτών στις εκλογές της 7ης Ιουλίου έκλεισε τους
λογαριασµούς µε το παρελθόν και ανοίγει έναν νέο πολιτικό
κύκλο για το µέλλον. Αυτό όµως δεν µε εµποδίζει να κάνω µία
αναφορά σε αυτά τα οποία ανέφερε αγαπητή συνάδελφος εκ µέ-
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ρους του ΣΥΡΙΖΑ προηγουµένως σε ό,τι αφορά τα κοινωνικά επι-
δόµατα. 

Ο Πρωθυπουργός ρητά και κατηγορηµατικά στις Προγραµµα-
τικές Δηλώσεις που ανέγνωσε προχθές, είπε ότι δεν καταργείται
κανένα από αυτά. Άρα το να επαναφέρουµε αυτό το θέµα νοµίζω
ότι τουλάχιστον δεν είναι επωφελές στο κλίµα που έχει δηµιουρ-
γηθεί. 

Μετά από µία δεκαετία κρίσης αφήνουµε στην άκρη πολλά
από αυτά που µας πλήγωσαν, τον διχασµό, την τοξικότητα, την
ψεύτικη πόλωση, για να ανακαλύψουµε πάλι την ουσία της πολι-
τικής, να αναβαθµίσουµε τον ρόλο του Κοινοβουλίου -ένα πολύ
σηµαντικό θέµα- να αναδείξουµε τον πολιτισµό και την ποιότητα
στον πολιτικό µας λόγο, να αποκαταστήσουµε το κύρος της πο-
λιτικής στα µάτια των πολιτών. Τον πήχη τον έθεσε ψηλά ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός µε την οµιλία του το Σάββατο λέγοντας «είµα-
στε πολιτικοί αντίπαλοι, αλλά δεν είµαστε εχθροί, ούτε επιζη-
τούµε ο ένας τον αφανισµό του άλλου».

Και, βέβαια, είναι πολύ σηµαντική νίκη της δηµοκρατίας και
του κοινοβουλευτισµού ότι το ναζιστικό µόρφωµα της Χρυσής
Αυγής δεν θα βρίσκεται πλέον στην Αίθουσα αυτή. Ήταν ένα
στοίχηµα για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά του Πρω-
θυπουργού και το πετύχαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάγνωση των Προγραµµατι-
κών Δηλώσεων της νέας Κυβέρνησης αποπνέουν όραµα, αισιο-
δοξία, αλλά ταυτόχρονα και ρεαλισµό, σχέδιο και αποφασιστι-
κότητα. Επιτρέψτε µου, όµως, πρώτα και πάνω απ’ όλα να σταθώ
στις δύο εξαγγελίες του κυρίου Πρωθυπουργού για την περιφέ-
ρειά µου, την πολύπαθη περιφέρεια της Β’ Πειραιώς. Επ’ ευκαι-
ρία θα ήθελα να ευχαριστήσω τους συµπολίτες µου, που για
πολλοστή φορά µου έδειξαν την εµπιστοσύνη τους. Να ευχαρι-
στήσω όµως και προσωπικά, αλλά και εκ µέρους των συµπολιτών
µου, τον Πρωθυπουργό, διότι δροµολογεί έργα που ήταν απαί-
τηση δεκαετιών για την περιοχή µας. 

Η πρώτη παρέµβαση αφορά τις φυλακές Κορυδαλλού, οι ο-
ποίες φεύγουν και µεταφέρονται εκτός αστικού ιστού. Οι παλαιές
εγκαταστάσεις κατεδαφίζονται και στη θέση των φυλακών θα δη-
µιουργηθεί ένα µεγάλο πάρκο µε χώρους άθλησης και καλλιτε-
χνικής δηµιουργίας, δίνοντας επιτέλους ανάσα όχι µόνο στον
Κορυδαλλό αλλά και σε όλες τις γύρω γειτονιές. 

Τη δεύτερη παρέµβαση τη συζητήσαµε µε τον κύριο Πρωθυ-
πουργό λίγες ηµέρες προ των εκλογών, όταν έκανε επίσκεψη στο
Κερατσίνι και στη Δραπετσώνα -ο Πρωθυπουργός έκανε δεκα-
τέσσερις επισκέψεις στην εκλογική µου περιφέρεια ως Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- και επισκεφθήκαµε µαζί µε τον
δήµαρχο την περιοχή των λιπασµάτων. Η παρέµβαση αυτή αφο-
ρά τα διακόσια στρέµµατα στον Δήµο Κερατσινίου – Δραπετσώ-
νας που µετατρέπονται σε µητροπολιτικό πάρκο -απαίτηση δε-
καετιών της περιοχής- µε αθλητικές αλλά και καλλιτεχνικές
δράσεις. Στο ίδιο σηµείο ιδρύεται ένα διεθνές κέντρο καινοτο-
µίας, σε συνεργασία µε µεγάλες επιχειρήσεις τεχνολογίας του
εξωτερικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την οµιλία του επί των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης ο Πρωθυπουργός απέ-
δειξε ότι όχι µόνο έχει προετοιµαστεί από καιρό, αλλά και ότι
διαθέτει ακριβέστατη αντίληψη πολύτιµου χρόνου για τη χώρα.
Παρέθεσε τις πολιτικές, τα πεδία, τους στόχους, τα συγκεκρι-
µένα µέτρα, το χρονοδιάγραµµα των πολιτικών που θα εφαρµό-
σει. Απέδειξε ότι οι Προγραµµατικές του Δηλώσεις αποτελούν
πράγµατι την επιτοµή του συνεκτικού σχεδίου διακυβέρνησης.
Τόσο ο Πρωθυπουργός όσο και οι Υπουργοί του µίλησαν ο κα-
θένας για τον δικό του τοµέα ευθύνης και εξέπεµψαν ένα διπλό
µήνυµα αξιοπιστίας προς το εξωτερικό, προς τους εταίρους µας,
τονίζοντας ότι η χώρα δεν θα αµφισβητήσει άκαιρα τους στό-
χους των πρωτογενών πλεονασµάτων στα οποία δέσµευσε τη
χώρα η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και ότι αυτό θα γίνει το 2020 σε
συνάρτηση µε το σχέδιο ανασυγκρότησης εθνικής ιδιοκτησίας,
όπως χαρακτηριστικά ανέφερε, και προς τις εθνικές και τις διε-
θνείς αγορές µε το µήνυµα ότι τα γραφειοκρατικά εµπόδια που
καθηλώνουν τις επενδύσεις θα σαρωθούν, ότι το Ελληνικό θα
γίνει το σύµβολο της νέας εποχής, ότι οι Σκουριές θα προχωρή-
σουν -µε ειδική αναφορά στις αποκρατικοποιήσεις στα ΕΛΠΕ και

το «Ελευθέριος Βενιζέλος»- και στο εσωτερικό προς τους πολί-
τες και τις επιχειρήσεις µε τις εξαγγελίες για τις άµεσες και µε-
σοπρόθεσµες µειώσεις φόρου και του ΕΝΦΙΑ, αποδεικνύοντας
ότι οι δεσµεύσεις µας γίνονται πράξεις. 

Τα δύο φορολογικά νοµοσχέδια που θα έρθουν στη Βουλή -
το ένα µάλιστα θα έρθει εντός της εβδοµάδας και µε τη διαδικα-
σία του κατεπείγοντος- προβλέπουν µεγάλες αλλαγές: άµεση
µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 22%, µείωση του φόρου στις επιχειρή-
σεις από το 28% στο 24% και στη συνέχεια στο 20%, µείωση του
φόρου επί του µερίσµατος από το 10% στο 5%, αναστολή ΦΠΑ
στην οικοδοµή, αναστολή φόρου και υπεραξίας, έκπτωση φόρου
40% στις δαπάνες για την ενεργειακή, λειτουργική και αισθητική
αναβάθµιση των κτηρίων, µείωση του φορολογικού συντελεστή
για εισοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ από το 22% στο 9%, σταδιακή
κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης και του τέλους επιτηδεύ-
µατος, µείωση ασφαλιστικών εισφορών από το 20% στο 15%,
µείωση του ΦΠΑ από το 13% στο 11% και από το 24% στο 22%. 

Παράλληλα ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε και τα πρώτα νοµο-
σχέδια που έχει ήδη έτοιµα η Κυβέρνηση, που υπηρετούν το
πρόγραµµά µας για το νέο επιτελικό κράτος και την οργάνωσή
του, για την ανάπτυξη, µε στόχο εθνικές και διεθνείς επενδύσεις,
για το δικαίωµα ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού και τη νέα
τοπική αυτοδιοίκηση, για τον εκσυγχρονισµό και την ψηφιοποί-
ηση της δηµόσιας διοίκησης, την ανεξάρτητη δικαιοσύνη, τη δια-
φάνεια και την προστασία του πολίτη, για την εκπαίδευση σε
όλες τις βαθµίδες της, για την αγροτική ανάπτυξη, για τη δηµό-
σια υγεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη µακρά πολιτική µου δια-
δροµή δεν θυµάµαι προγραµµατικές δηλώσεις κυβέρνησης που
να εµπνέουν τη σιγουριά, την αυτοπεποίθηση, την αισιοδοξία ότι
η χώρα επιτέλους κοιτάει µπροστά. Δεν θυµάµαι να έχουµε ακού-
σει πιο συγκροτηµένο, πιο ορθολογικό, πιο σύγχρονο, πιο ενω-
τικό και πιο υπερβατικό πολιτικό λόγο από Πρωθυπουργό σε
ανάγνωση προγραµµατικών δηλώσεων της κυβέρνησης. 

Τα ψέµατα και η δηµαγωγία ανήκουν στην Ελλάδα της κρίσης,
ανήκουν στο παρελθόν. Οι Έλληνες κουράστηκαν από τα πολλά
λόγια, από τη δηµαγωγία και από την ανικανότητα. Ζητούν λιγό-
τερες υποσχέσεις και περισσότερα χειροπιαστά αποτελέσµατα.
Ζητούν ασφάλεια, δουλειές, χαµηλότερους φόρους, µια καλύ-
τερη ζωή για τους ίδιους και για τα παιδιά τους. Γι’ αυτόν τον
λόγο υπερψηφίζω τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης που οδηγούν την πατρίδα µας στο µέλλον µε ασφάλεια και
προοπτική.

Σας ευχαριστώ.
(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

συνάδελφο κ. Μάριο Σαλµά.
Κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η ένατη φορά που έχω την

τιµή, που µου έδωσαν οι Αιτωλοακαρνάνες, να συµµετάσχω στη
συζήτηση προγραµµατικών δηλώσεων κυβέρνησης. Θα ήθελα
να σας πω τι µου δείχνει η πείρα µου. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι
η αλλαγή µιας κυβέρνησης είναι µια σκυταλοδροµία. Ο ένας δρο-
µέας παραλαµβάνει από τον προηγούµενο, αλλά όλοι οι δροµείς
είµαστε στην ίδια οµάδα. Σκοπός µας είναι να τρέξουµε τη χώρα
µπροστά. Προφανώς ο ένας παραλαµβάνει από τον άλλο γιατί
έχει διαφορετικό πρόγραµµα, διαφορετική άποψη για την πολι-
τική και για τον τρόπο που µπορεί να επιτευχθεί ένα καλύτερο
αποτέλεσµα για τους πολίτες και για τη χώρα. Ας µην το ξεχνάµε
αυτό. 

Εποµένως προκύπτει το πρώτο κρίσιµο θέµα. Λίγη σηµασία θα
είχε να επαναλάβω τις εξαιρετικές Προγραµµατικές Δηλώσεις
του Πρωθυπουργού, που όλοι τις ξέρουµε. Θα εκµεταλλευθώ τα
έξι λεπτά που µου δίνει ο χρόνος για να αναδείξω ποιο είναι το
ζητούµενο. Συµφωνούµε όλοι ότι το ζητούµενο είναι η επιτυχία
µιας κυβέρνησης; Θυµίζω ότι µετά την εκλογή της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ το 2015 είχα ευχηθεί να πετύχει αυτή η κυβέρνηση,
δηµόσια, στην τηλεόραση. Αυτό το έκανα γιατί δεν πρέπει να ξε-
χνούµε ότι όλοι -και οι τριακόσιοι- πρέπει να θέλουµε να πετύχει
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αυτή η Κυβέρνηση. Αναλογίζεστε να υπάρχει κάποιος που να
θέλει να αποτύχει αυτή η Κυβέρνηση ή οποιαδήποτε κυβέρνηση;
Άρα αυτό εξυπηρετείται µε συνεισφορά στην προσπάθεια µιας
κυβέρνησης, όχι µε αντίθεση και µε το να φέρνει κάποιος εµπό-
δια στο να πετύχει αυτή η κυβέρνηση.

Έτσι, λοιπόν, αν αντιληφθεί και συνειδητοποιήσει τον ρόλο της
η Αντιπολίτευση ότι πρέπει να συνεισφέρει δηµιουργικά στο να
πετύχει η Κυβέρνηση, νοµίζω ότι τότε θα βελτιωθεί και το πολι-
τικό κλίµα και το επίπεδο της πολιτικής αντιπαράθεσης.

Το δεύτερο που πρέπει να επισηµάνω είναι ο σεβασµός στο
αποτέλεσµα. Όταν ξεκινούµε µε µια νέα κυβέρνηση, πρέπει να
σεβαστούµε και οι τριακόσιοι το αποτέλεσµα, δηλαδή το τι ήθε-
λαν οι πολίτες να συµβεί. Προφανώς οι διαφορετικές απόψεις
που έχουµε µπορεί να µην ήταν αντικείµενο πλειοψηφίας ή µει-
οψηφίας, αλλά απαιτείται ο σεβασµός στην πλειοψηφία και στο
τι βρήκαν οι πολίτες στο πρόγραµµα µιας κυβέρνησης που ανα-
λαµβάνει. Αυτός ο σεβασµός οδηγεί σε πίστωση χρόνου από την
Αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση, αφού κατανοήσουν τις διαφο-
ρές. Άρα η πίστωση χρόνου πρέπει να είναι ορατή και θεµιτή.
Πρέπει να τη δώσετε στην Κυβέρνηση αυτή την πίστωση χρόνου.

Το τρίτο που θα ήθελα να σηµειώσω είναι η αφετηρία από την
οποία ξεκινά µία κυβέρνηση. Η αφετηρία είναι κατά την παρά-
δοση-παραλαβή. Είθισται πάντα µία κυβέρνηση που αισθάνεται
ότι απέρχεται να πλειοδοτεί σε µέτρα, µήπως και αναστρέψει το
αποτέλεσµα και κερδίσει ένα µέρος του ακροατηρίου, για να τη
στηρίξει στις εκλογές, αδιαφορώντας για την επίπτωση που
έχουν αυτά τα µέτρα που ψηφίζει παραµονές των εκλογών για
την επόµενη κυβέρνηση. 

Ευτυχώς τα τελευταία δέκα χρόνια το πολιτικό σύστηµα ωρί-
µασε και η κρίση µάς δίδαξε και περιόρισε τις δυνατότητές µας
να αφήνουµε «καµένη γη», όπως άφηναν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις τις προηγούµενες δεκαετίες η µία στην άλλη. Σε κάθε
περίπτωση, όµως, η απελθούσα κυβέρνηση δεν απέφυγε τον πει-
ρασµό να ψηφίσει µέτρα οπισθοβαρή, τα οποία θα είχαν δηµο-
σιονοµική επίπτωση στην επόµενη κυβέρνηση.

Η αφετηρία πάλι έχει τη σηµασία της. Δεν παραλαµβάνει αυτή
η Κυβέρνηση από µια ακµάζουσα οικονοµία. Δεν παραλαµβάνει
µια χώρα που βρίσκεται σε απίστευτη δυναµική ανασύνταξης και
µε ρυθµούς ανάπτυξης 5%. Παραλαµβάνει µία οικονοµία που
συµπιεσµένα στο 2%, µε µία απλή διαχείριση δεν µπορούσε να
βγει πέρα. Επίσης, το «turn over», η επίπτωση των µέτρων που
ψηφίζει µια κυβέρνηση, έρχεται στην επόµενη πολλές φορές.
Θυµίζω ότι στη µείωση της ανεργίας επέδρασαν τα πρόστιµα για
την ανασφάλιστη εργασία, αυτό το «10.500» που ανάγκασε µετά,
στον επόµενο χρόνο, να δηλωθούν ανασφάλιστοι ασφαλισµένοι.

Ένα τέταρτο σηµείο που θα ήθελα να επισηµάνω είναι ο χρό-
νος υλοποίησης των µέτρων. Πολλές φορές, η Κυβέρνηση ανα-
κοινώνει µέτρα, εκ των οποίων όσα έχουν δηµοσιονοµικό κόστος
τα υλοποιεί στο τέλος της τετραετίας και όσα έχουν όφελος στην
αρχή, ενώ αυτό που είδαµε από τον Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη
ήταν ότι ανακοίνωσε µέτρα µε δηµοσιονοµική επίπτωση από την
αρχή και µάλιστα πιο αρχή από ό,τι είχε δεσµευτεί προεκλογικά.
Άρα και ο χρόνος έχει τη σηµασία του.

Μια άλλη παράµετρος που πρέπει να κρίνουµε στις Προγραµ-
µατικές Δηλώσεις είναι η συνέπεια. Αυτή η συνέπεια φάνηκε χα-
ρακτηριστικά στον ΕΝΦΙΑ που είναι ένα µέτρο που αφορούσε τον
ελληνικό λαό και που ο Πρωθυπουργός αποφάσισε να το φέρει
νωρίτερα απ’ ό,τι είχε δεσµευτεί. 

Μία σηµαντική παράµετρος για τη νέα Κυβέρνηση είναι το πο-
λιτικό περιβάλλον. Καµµία κυβέρνηση δεν µπορεί να αποδώσει
µέσα σε ένα πολιτικό περιβάλλον έντασης, µε αντιπαραθέσεις
και µε κόσµο, την αντιπολίτευση, στον δρόµο που να αντιστέκεται
και να δηµιουργεί µία εικόνα πολιτικής αστάθειας. Άρα η πολιτική
σταθερότητα και το πολιτικό κλίµα είναι πολύ σηµαντικά για να
πετύχει η κυβέρνηση, που όπως είπαµε είναι ο βασικός µας στό-
χος εδώ πέρα. Άρα ο καθένας από την Αντιπολίτευση θα πρέπει
να καταλάβει ότι ο πολιτικός πολιτισµός επιβραβεύεται. Αν η Νέα
Δηµοκρατία µέσα στην κρίση πήρε 40% είναι γιατί επιβράβευσε
ο κόσµος ότι η κυβέρνηση Σαµαρά στήριξε -εδώ τα ψηφίσαµε-
εκατό µέτρα που έφερε ο κ. Παπανδρέου που ήταν αιώνιος πο-
λιτικός µας αντίπαλος. Εννοώ ως ΠΑΣΟΚ.

Συγκυβερνήσαµε µε ένα αριστερό κόµµα, µε τη ΔΗΜΑΡ και µε
το ΠΑΣΟΚ που ήταν αντίπαλός µας επί χρόνια και δεν διστάσαµε
να ψηφίσουµε εδώ το τρίτο µνηµόνιο. Κι ας το έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ
µετά από ένα αποτυχηµένο εξάµηνο. 

Επιβραβεύεται η εποικοδοµητική στάση της Αντιπολίτευσης.
Και όλα αυτά δηµιουργούν µια ψυχολογία στην αγορά, αν τα κά-
νουµε σωστά όλοι. Φανταστείτε να είστε επενδυτής και να περι-
µένετε να πάτε να επενδύσετε σε µια χώρα πόσο πιο εύκολα θα
το κάνετε, αν ξέρετε ότι έχει ένα πολιτικό σύστηµα που είναι σο-
βαρό και ώριµο κι αν έχετε να πάτε σε µια χώρα που µαστίζεται
από πολιτικούς διχασµούς και πολιτικές αντιπαραθέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό κλείνετε,
κύριε Σαλµά.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ολοκληρώνω έτσι κι αλλιώς, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα κλείσω λέγοντας -δεν θα το έκανα, αλλά έχει σχέση µε
αυτά που είπα- ότι ο πολιτικός διχασµός δεν ευνόησε τη χώρα.
Ήµουν απ’ αυτούς που έζησαν τον πολιτικό διχασµό στην προ-
ηγούµενη τετραετία. Πήγα στις εκλογές ως ύποπτος για µία υπό-
θεση. Εδώ στήθηκαν οι κάλπες και για κάποιους από εσάς που
είστε σήµερα εδώ έφταναν τα στοιχεία εκείνα για να παραπεµ-
φθώ για την υπόθεση «NOVARTIS»! Πέντε µέρες µετά τις εκλο-
γές, η υπόθεση αρχειοθετήθηκε για µένα. Λίγη σηµασία έχει το
προσωπικό. Το δίδαγµα έχει σηµασία, ότι δηλαδή εδώ δεν είµα-
στε για να προκαλούµε εθνικό διχασµό ούτε να στοχοποιούµε
πολιτικούς αντιπάλους ούτε να εκδικούµαστε κανέναν.

Κλείνω µε αυτό που ξεκίνησα. Είµαστε σκυταλοδρόµοι µιας
σκυταλοδροµίας που κάνουµε για να υπηρετήσουµε τη χώρα και
απ’ αυτό κρινόµαστε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός κ. Στυλιανός Πέτσας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µεγάλη τιµή να απευθύνο-
µαι στους εκπροσώπους του ελληνικού λαού. Μεγαλύτερη ακό-
µη είναι η ευθύνη έναντι των Ελλήνων, όλων εκείνων που περι-
µένουν από τη νέα Κυβέρνηση να δουν τη ζωή τους να γίνεται
καλύτερη, να έχουν σταθερή και καλή δουλειά, να πληρώνουν λι-
γότερους φόρους και εισφορές, να έχουν καλύτερες υπηρεσίες
υγείας και παιδείας, να νιώθουν ασφαλείς στα σπίτια, στις γειτο-
νιές, στα πανεπιστήµια, να αισθάνονται ξανά περήφανοι που είναι
Έλληνες. Για να γίνουν όλα αυτά οι Έλληνες εµπιστεύτηκαν τον
Κυριάκο Μητσοτάκη. Πίστεψαν στο µεταρρυθµιστικό µας σχέδιο
που αφήνει οριστικά πίσω την οικονοµική κρίση και διασφαλίζει
νέα προοπτική για όλους.

Στα δέκα χρόνια που πέρασαν, η πατρίδα µας υπέστη κρίση
οικονοµική, κοινωνική, ηθική. Στην οικονοµία, η Ελλάδα µέχρι το
2018 συνέχισε να αποκλίνει από την Ευρωζώνη και τις λοιπές
ανεπτυγµένες οικονοµίες. Τα προηγούµενα τεσσεράµισι χρόνια
βάλτωσαν οι διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις και οι αποκρατικο-
ποιήσεις και εξανεµίστηκε, δυστυχώς, η εµπιστοσύνη. Παράλ-
ληλα, το δηµόσιο διογκώθηκε εκ νέου, ενώ ο ιδιωτικός τοµέας
γονάτισε από την υπερφορολόγηση, την έλλειψη ρευστότητας
και τις αναιµικές επενδύσεις.

Στις εκλογές της 7ης Ιουλίου 2019 οι πολίτες µάς έδωσαν εν-
τολή να γυρίσουµε σελίδα. Οι Έλληνες µας εµπιστεύθηκαν µε
την ψήφο τους το µέλλον των παιδιών µας και των επόµενων γε-
νεών, το κοινό µας µέλλον. Και για να είναι αυτό το µέλλον πιο
φωτεινό, χρειάζεται σύνεση και σκληρή δουλειά, όραµα, σχέδιο
και πρόγραµµα. Χρειάζεται ρεαλισµός, αλλά και πίστη στις δυ-
νατότητες της πατρίδας µας. 

Με αυτόν τον γνώµονα ξεκινούµε, αποφασισµένοι να κάνουµε
πράξη το ολοκληρωµένο σχέδιο που καταθέσαµε προεκλογικά
και εξειδικεύεται αυτό το τριήµερο στις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις. Ήδη τα πρώτα σηµάδια στην οικονοµία και τις αγορές είναι
ενθαρρυντικά. Αποκαθίσταται η εµπιστοσύνη της επενδυτικής
κοινότητας στη χώρα µας. Και η εµπιστοσύνη είναι το άλφα και
το ωµέγα για κάθε οικονοµία. Η έκδοση επταετούς οµολόγου
πριν από λίγες µέρες, µε ιστορικά χαµηλό επιτόκιο και µε τη συµ-
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µετοχή µακροπρόθεσµων επενδυτών συνιστούν ψήφο εµπιστο-
σύνης στις αναπτυξιακές προοπτικές της οικονοµίας µας. 

Αυτή την εµπιστοσύνη είµαστε αποφασισµένοι να τονώσουµε,
προωθώντας άµεσα πραγµατικές µεταρρυθµιστικές τοµές δικής
µας ιδιοκτησίας και επιτυγχάνοντας τον στόχο των πρωτογενών
πλεονασµάτων για το 2019 και το 2020, έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε µέσα στο 2020 να διεκδικήσουµε από τους εταίρους µας
τη µείωση των πρωτογενών πλεονασµάτων σε πιο ρεαλιστικά επί-
πεδα.

Αυτό είχαµε πει προεκλογικά και µάλιστα πολλές φορές.
Όµως, ο Αρχηγός και τα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης προσποιούνται πως δεν το άκουσαν. 

Επαναλαµβάνουµε, λοιπόν, τα εξής: Ανακτούµε εµπιστοσύνη
και διεκδικούµε µείωση των πρωτογενών πλεονασµάτων, γιατί η
µείωση των πλεονασµάτων συµβάλλει στην επιτάχυνση της ανά-
πτυξης. Και αυτό είναι προς το κοινό συµφέρον Ελλάδος και εταί-
ρων. 

Το σχέδιό µας διαπνέεται από µια διαφορετική φιλοσοφία, πιο
φιλική προς την επιχειρηµατικότητα, την ανάπτυξη, τη δηµιουρ-
γία νέων θέσεων εργασίας και την κοινωνική δικαιοσύνη. Σε αυτό
το σχέδιο κορυφαία θέση έχει το φορολογικό νοµοσχέδιο. Συν-
δυάζουµε τη µείωση φόρων και εισφορών µε το λιτό και αποτε-
λεσµατικό κράτος στην υπηρεσία του πολίτη. Μειώνουµε τον
ΕΝΦΙΑ κατά 22% µεσοσταθµικά ήδη από φέτος και παρέχουµε
ένα ολοκληρωµένο πλέγµα φορολογικών κινήτρων, για να απο-
κτήσουν ξανά τα σπίτια µας την αξία που έχασαν.

Μειώνουµε τον φόρο εισοδήµατος για όλους, τον φόρο στις
επιχειρήσεις και στα µερίσµατα. Καταργούµε σταδιακά έκτακτες
επιβαρύνσεις που επιβλήθηκαν στα χρόνια της κρίσης, όπως η
ειδική εισφορά αλληλεγγύης και το τέλος επιτηδεύµατος.

Αντιµετωπίζουµε την υπερχρέωση νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων. Βελτιώνουµε τη ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων και
αναστέλλουµε τα µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης σε όσους εν-
τάσσονται και παραµένουν σε αυτή. Αξιοποιούµε όλα τα εργα-
λεία που έχουµε στη διάθεση µας για την αντιµετώπιση των
κόκκινων δανείων. 

Στηρίζουµε την οικογένεια και τους οικονοµικά αδύναµους. Για
την οικογένεια, τον πυρήνα του έθνους µας, χορηγούµε 2.000
ευρώ για κάθε παιδί που γεννιέται και προσαυξάνουµε το αφο-
ρολόγητο όριο κατά 1.000 ευρώ για κάθε παιδί, ενώ δεσµευόµα-
στε ότι δεν θα µείνει κανένα παιδί εκτός βρεφονηπιακού σταθ-
µού.

Για τους οικονοµικά ασθενέστερους ενισχύουµε το ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα µε επιπλέον 240 εκατοµµύρια, ώστε να
ωφεληθούν οκτακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας που ζουν σε
συνθήκες ακραίας φτώχειας, κυρία Φωτίου.

Ενισχύουµε το αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών. Φυλάσσουµε
τα σύνορά µας που είναι και σύνορα της Ευρώπης. Εξασφαλί-
ζουµε ανθρώπινες συνθήκες για τους πρόσφυγες και µετανάστες
και επιταχύνουµε τις διαδικασίες ασύλου. Καταργούµε το άσυλο
βίας και ανοµίας στα πανεπιστήµια. Προχωράµε στην ανασύ-
σταση της Οµάδας «ΔΕΛΤΑ» και ενισχύουµε την Οµάδα «ΔΙΑΣ»
µε πρόσληψη χιλίων πεντακοσίων αστυνοµικών.

Αµβλύνουµε τις αρνητικές συνέπειες της κακής και επιζήµιας
Συµφωνίας των Πρεσπών. Προσελκύουµε επενδύσεις και βελτιώ-
νουµε την ποιότητα ζωής των πολιτών µε πέντε εµβληµατικά
έργα σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Το Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο επεκτείνεται. Οι φυλακές Κορυδαλλού µεταφέρονται εκτός
αστικού ιστού. Το πρώην βασιλικό κτήµα στο Τατόι αξιοποιείται.
Τα διακόσια τέσσερα στρέµµατα της Δραπετσώνας γίνονται µη-
τροπολιτικό πάρκο. Οι εγκαταστάσεις της ΔΕΘ µεταµορφώνον-
ται σε έναν σύγχρονο χώρο πρασίνου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, περνώ τώρα στα ειδικότερα ζη-
τήµατα του χαρτοφυλακίου µου.

Κατ’ αρχάς τα θέµατα των µέσων ενηµέρωσης επιστρέφουν
εκεί που ήταν στις περισσότερες κυβερνήσεις της Μεταπολίτευ-
σης, σε αρµόδιο Υφυπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ, που εκτε-
λεί και χρέη κυβερνητικού εκπροσώπου. Η κριτική, λοιπόν, για
πρόθεση συγκέντρωσης αυτών των αρµοδιοτήτων στον Πρωθυ-
πουργό πηγάζει µόνο από διάθεση µικροπολιτικής αντιπαράθε-
σης και είναι αβάσιµη και υποκριτική. 

Αναφορικά µε τον χώρο των µέσων ενηµέρωσης όλοι γνωρί-
ζουµε ότι έχουν πληγεί από την πολυετή κρίση. Ταυτόχρονα, ό-
µως, η νέα ψηφιακή εποχή έχει δηµιουργήσει καινούργιες ευκαι-
ρίες και έχει µεταβάλει τον τρόπο που όλοι ενηµερωνόµαστε. 

Για να ανταποκριθούµε, λοιπόν, στις νέες προκλήσεις σχεδιά-
ζουµε: Πρώτον, εκσυγχρονισµό και αναβάθµιση των υπηρεσιών
της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας. 

Δεύτερον, αναδιοργάνωση της Ειδικής Γραµµατείας Επικοινω-
νιακής Διαχείρισης Κρίσεων. 

Τρίτον, αποκατάσταση της εµπιστοσύνης και θωράκιση της
ανεξαρτησίας της δηµόσιας τηλεόρασης µε σεβασµό στα χρή-
µατα των φορολογουµένων και εξασφάλιση του πλουραλισµού
και της ποιότητας του οράµατός της. 

Τέταρτον, επαναπροσδιορισµό του brand Αθηναϊκό Μακεδο-
νικό Πρακτορείο Ειδήσεων, ώστε να καταστεί συνώνυµο της αν-
τικειµενικής, άµεσης, πλήρους και έγκυρης ενηµέρωσης µέσα
από συνέργειες τόσο στην Ελλάδα όσο και στο εξωτερικό. 

Πέµπτον, άρσεις στρεβλώσεων που έχουν δηµιουργηθεί στο
ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, πάντα µε γνώµονα το Σύνταγµα, τη δια-
φάνεια, αλλά και την αναγκαία νοµοθετική σταθερότητα που θα
προσελκύσει επενδύσεις, θα εξασφαλίσει τη βιωσιµότητα των
µέσων και τις θέσεις εργασίας στον κλάδο. 

Έκτον, εκσυγχρονισµό του ρυθµιστικού πλαισίου για τον πα-
νελλήνιο, περιφερειακό και τοπικό Τύπο.

Έβδοµον, µεταφορά στην εθνική νοµοθεσία της κοινοτικής
οδηγίας 1808/2018 για την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών
µέσων.

Όγδοον, χάραξη εθνικής οπτικοακουστικής πολιτικής µέσω
της ενεργού συµµετοχής της Ελλάδας σε όλες τις αρµόδιες οµά-
δες εργασίας οπτικοακουστικών θεµάτων του Συµβουλίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας δεσµευτούµε όλοι
ενώπιον του ελληνικού λαού ότι στην επέτειο των διακοσίων ετών
από την Ελληνική Επανάσταση η χώρα µας θα έχει ήδη κάνει µία
γενναία οικονοµική, θεσµική και πολιτική επανεκκίνηση. Αυτός
είναι ο εθνικός µας στόχος και ταυτόχρονα το χρέος µας στα παι-
διά µας και τις επόµενες γενιές. Οι Έλληνες µπορούµε να ξανα-
πάρουµε τη ζωή µας στα χέρια µας, να ξανακοιτάξουµε στα
µάτια τα παιδιά µας χωρίς ενοχές, να προσφέρουµε σε όλες τις
οικογένειες προοπτική και γνήσια αληθινή ελπίδα για ένα καλύ-
τερο µέλλον. Όλοι µαζί ενωµένοι θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα ξεκινάµε την
τετράδα οµιλητών που, όπως είπαµε, είναι ο κ. Βίτσας, ο κ. Ρου-
σόπουλος, ο κ. Λαµπρούλης, ο κ. Βαγιωνάς και µετά η κ. Ζαχα-
ράκη.

Καλείται στο Βήµα ο συνάδελφος Αντιπρόεδρος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Δηµήτριος Βίτσας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες

και κύριοι, θα µπω κατευθείαν στο θέµα. 
Ανησυχώ ιδιαίτερα για τη συνολική διαχείριση του µεταναστευ-

τικού-προσφυγικού. Ακούω συνέχεια για µεταναστευτικό και ο
προηγούµενος Υπουργός είπε κάτι, αλλά στην ουσία και για την
ουσία δεν ακούω τίποτα. Ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός
εχθές δήλωσε την παρουσία του µε µία απρέπεια προς το Προ-
εδρείο, αλλά, όσον αφορά το θέµα του, όσα δήλωσε δεν ήταν
καν έκθεση ιδεών. Πιο σαφής ήταν ο Υπουργός του, ο οποίος
τουλάχιστον ζήτησε χρόνο και υποσχέθηκε δουλειά. Αυτά στην
ουσία είπε. Όµως οι πρακτικές στο διατρέξαν διάστηµα των
λίγων ηµερών δείχνουν φοβική αντίληψη πως το µεταναστευτικό
είναι ζήτηµα ασφάλειας και υποκρυπτόµενη αντίληψη πως οι
πρόσφυγες και οι µετανάστες είναι κάτι σαν εισβολείς. Δεν είναι.
Άγνοια για το αντικείµενο. Θεραπεύεται, αν προσπαθείς να µά-
θεις και να ρωτάς. Δεν θεραπεύεται αν έχεις την αλαζονεία της
παντογνωσίας.

Ασχολήθηκα µε το µεταναστευτικό-προσφυγικό είτε σαν Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας είτε σαν Υπουργός Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής πλέον των τεσσάρων χρόνων και σας
διαβεβαιώ πως ακόµα µαθαίνω.
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Αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητές συναδέλφισσες, υιοθετώ
πλήρως το εκκλησιαστικό «Επί γης ειρήνη, εν ανθρώποις ευδο-
κία». Όµως, το προσφυγικό- µεταναστευτικό ζήτηµα δεν το δια-
χειρίζεσαι µε ευχές, είναι µία πραγµατικότητα. Δεν είναι είτε
πρόκληση είτε πρόβληµα. Είναι κάτι το οποίο απασχολεί την ελ-
ληνική κοινωνία, αλλά και την ευρωπαϊκή κοινωνία. 

Εµείς δηµιουργήσαµε εκ του µη όντος ένα σύστηµα υποδοχής,
ταυτοποίησης, εξέτασης των αιτηµάτων ασύλου, φιλοξενίας, ια-
τροφαρµακευτικής περίθαλψης, εκπαίδευσης. Δηµιουργήσαµε
και αρχίσαµε να υλοποιούµε την εθνική στρατηγική ένταξης. Πα-
ραδώσαµε στην επόµενη Κυβέρνηση έναν ανοιχτό δρόµο µέχρι
το τέλος του 2019 µε χρηµατοδοτικά εργαλεία και χρηµατορ-
ροές. Έχουµε ήδη κερδίσει 400 εκατοµµύρια ευρώ από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για την Ελλάδα για το 2020 και την υπόσχεση
για επιπλέον 60 εκατοµµύρια. 

Και σας παρακαλώ ή σας προτρέπω να µην ξανακούσω τα περί
διαχείρισης των οικονοµικών. Λέτε και ξαναλέτε τα περί διαφά-
νειας, έχουµε πει «ανοιχτά όλα τα βιβλία», δεν έχει βρεθεί ή δεν
έχετε φέρει ούτε ένα στοιχείο, άρα είναι πολύ υποκριτική και, εν
ολίγοις, συκοφαντική η τοποθέτησή σας.

Το σύστηµα που δηµιουργήσαµε έχει δυσκολίες, έχει ατέλειες,
έχει κόπωση, αλλά αξιοποιήστε το. Έχετε και χρόνο και κατα-
νόηση. Κανείς δεν θα σας κάνει κριτική για τις ροές. Δεν µπο-
ρείτε να κάνετε και πολλά πράγµατα, ιδιαίτερα τώρα που η
θάλασσα καλµάρει και τα νερά του Έβρου πέφτουν. Όµως να
επιµείνετε στην τριγωνική συνεννόηση Ευρωπαϊκής Ένωσης -
Τουρκίας και Ελλάδας. Τη στήσαµε µε κόπο και αποδίδει. Αξιο-
ποιήστε την πολυεπίπεδη συνεννόηση µε την Τουρκία. Αρχίστε
να σκέφτεστε -και µαζί και εµείς µε εσάς- αλλαγές στην κοινή δή-
λωση Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας. Ό,τι κι αν λέγεται, ακόµα
και από συντρόφους µου, αυτή η δήλωση οδήγησε στη µείωση
των ροών κατά 96% από το 2015 έως το 2018. Μη βάζετε, όµως,
όλα τα λεφτά σας στις επιστροφές. Η Τουρκία δίνει πλήρεις εγ-
γυήσεις µόνο για τους Σύριους, αλλά οι Σύριοι πια δεν έρχονται. 

Στο όνοµα του πλοιάρχου του Λιµενικού αείµνηστου Κυριάκου
Παπαδόπουλου, στο όνοµα του ΕΠΟΠ λοχία του Στρατού Ξηράς,
που έπεσε στη θάλασσα για να σώσει την ανάπηρη γυναίκα και
µετά ξαναέπεσε στη θάλασσα για να βγάλει το καροτσάκι της,
σας εξορκίζω: µην σκεφτείτε καν push back στη θάλασσα. Οδη-
γούν µόνο σε πνιγµούς. Δεν το θέλουµε, δεν το θέλετε, δεν θα
βρείτε άντρες και γυναίκες του Λιµενικού και του Πολεµικού Ναυ-
τικού ή της Αστυνοµίας να το κάνουν.

Αξιοποιήστε το πρόγραµµά µας για προσλήψεις συµβασιού-
χων χειριστών ασύλου στα νησιά. Μειώσαµε τον χρόνο κατά
50%, κάντε το ακόµα ταχύτερο, θα είµαστε µαζί σας. Μη σκε-
φτείτε, όµως, να καταργήσετε τις Επιτροπές Προσφυγών, γιατί
όλες οι υποθέσεις θα οδηγηθούν στα διοικητικά δικαστήρια και
από λίγους µήνες η τελεσίδικη απόφαση θα πάρει χρόνια.

Δηµιουργήσαµε δώδεκα Επιτροπές, το 2018, 2019 τις κάναµε
είκοσι και ο σχεδιασµός για το 2020 είναι τριάντα.

Αντιπαρατεθείτε στον νέο δήµαρχο στο Βαθύ Σάµου και στον
Πρόεδρο των Μυτιληνιών.

Έως τον Σεπτέµβρη –το αργότερο- το νέο ΚΥΤ πρέπει να λει-
τουργήσει. Έχετε τον χώρο, έχετε τα σχέδια, έχετε τον εταίρο,
έχετε τη χρηµατοδότηση. Στην ηπειρωτική Ελλάδα έχετε το πρό-
γραµµα «ΕΣΤΙΑ», είκοσι πέντε χιλιάδες διαµένουν σε σπίτια.
Έχετε το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΞΕΝΙΑ», όπου οχτώ χιλιάδες άνθρω-
ποι µένουν µέχρι το τέλος του Νοέµβρη σε ξενοδοχεία. Έχετε
το πρόγραµµα ένταξης «ΗΛΙΟΣ», που αφορά δέκα χιλιάδες αν-
θρώπους. Έχετε το Πρόγραµµα Εκπαίδευσης, που αφορά δω-
δεκάµισι χιλιάδες παιδιά. Επιµείνετε να γίνει το «ΕΣΤΙΑ» τριάντα
χιλιάδες. Δηµιουργήστε δύο νέα κέντρα προσωρινής φιλοξενίας
στο Βαγιοχώρι και στο Κυψελοχώρι. Θα έχετε αντιδράσεις, το
ξέρω. Κρατάνε πέντε µέρες. Μετά, η ξενοφοβία υποχωρεί, οι άν-
θρωποι καταλαβαίνουν και το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής έχει τη δική του συµβολή στη νίκη επί της Χρυσής Αυγής. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αναιρέστε ταχύτατα την απόφασή σας
για την υπαγωγή των υπηρεσιών του ΥΜΕΠΟ στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη. Συνεργάστηκα άριστα µε το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Κύριε Χρυσοχοΐδη, έχετε στο Υπουργείο σας µερικές προσω-

πικότητες µε κύρος στην Ελλάδα, την Ευρώπη και την Τουρκία,
µε πρώτη την Αντιστράτηγο Ζαχαρούλα Τσιριγώτη. Μιλήστε µαζί
της, είναι εξαιρετικός σύµβουλος. Το ίδιο και στο ΥΠΕΘΑ. Ποτέ
δεν ρώτησα το πολιτικό υπόβαθρο των ανώτερων αξιωµατικών
και υπαξιωµατικών, αλλά και οι ίδιοι ποτέ δεν αναρωτήθηκαν ανά-
µεσα στην ιδεολογία και την πολιτική τους τοποθέτηση από τη
µια και το καθήκον τους απέναντι στην πατρίδα και τα ανθρώπινα
δικαιώµατα από την άλλη. Επέλεξαν το δεύτερο. Έχετε στην Κυ-
βέρνησή σας, έχετε στην Κοινοβουλευτική σας Οµάδα τέτοιους
ανθρώπους. Ρωτήστε τους και µιλήστε µαζί τους για να καταλά-
βετε. 

Κύριε Βρούτση, πάρτε γρήγορα πίσω την εγκύκλιο ακύρωσης
της απόδοσης ΑΜΚΑ. Δεν θα βρείτε γιατρούς και νοσηλευτές,
που θα πατήσουν τον Ιπποκράτειο Όρκο τους γιατί ο ασθενής
δεν έχει ΑΜΚΑ και είναι διαφορετικού χρώµατος ή φυλής. Όµως,
χωρίς ΑΜΚΑ -και εκεί είναι το ζήτηµά σας- το πρόγραµµα «Η-
ΛΙΟΣ», το πρόγραµµα του ΥΜΕΠΟ µε το Υπουργείο Εργασίας,
το πρόγραµµα του ΥΜΕΠΟ µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης µένουν ξεκρέµαστα. Μην σας οδηγούν οι φοβίες σας ή το
διοικητικό βάρος. Να σας οδηγεί η λογική. 

Μίλησα για τα προγράµµατα και θυµήθηκα και άλλη σπασµω-
δική κίνηση. Τι κάνετε; Καταργείτε τη θέση του Τοµεακού Γραµ-
µατέα Μετανάστευσης. Είναι µια εκδικητική πράξη. Είναι ο µόνος
γραµµατέας, ο οποίος έχει ολοκληρώσει τη νόµιµη διαδικασία
και έχει επιλεχθεί από τον ΑΣΕΠ, για να είναι τέτοιος γραµµα-
τέας. Αντίθετα, δεν είναι αυτό προτεραιότητά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βίτσα, πρέπει
να ολοκληρώσετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σε µισό
λεπτάκι, κύριε Πρόεδρε. 

Προτεραιότητά σας είναι η ανασυγκρότηση της ΥΠΥΤ -το νο-
µοσχέδιο είναι στη Βουλή- η διεκδίκηση του νέου προγράµµατος
για τη µεταφορά είκοσι χιλιάδων σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, µε βάση ένα µεταβατικό πρόγραµµα, η ολοκλή-
ρωση µετεγκατάστασης χιλίων ατόµων στην Πορτογαλία, η
ολοκλήρωση της βοήθειας ύψους 20 εκατοµµυρίων από τη Νορ-
βηγία, η µετεγκατάσταση ασυνόδευτων ανηλίκων στην Ιρλανδία,
στη Μεγάλη Βρετανία και αλλού. Προσέξτε, οι σπασµωδικές κι-
νήσεις µπορεί να δηµιουργήσουν σκηνίτες πρόσφυγες, στην
πλατεία Βικτωρίας, στη Δραγατσανίου, στην Ηγουµενίτσα, στην
Πάτρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βίτσα, παρα-
καλώ κλείστε. Είστε και Αντιπρόεδρος, διαφορετικά δεν θα σας
άφηνα… 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Το σέ-
βοµαι, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Χρυσοχοΐδη, κακά τα ψέµατα. Δεν µε ενδιαφέρει αν προ-
σβάλλεται ή δεν προσβάλλεται από τη χθεσινή σας αναφορά ο
κ. Θεοδωρικάκος. Δεν είστε Υπουργός Εσωτερικών. Σε όλη την
άλλη Ευρώπη, η Αστυνοµία είναι κάτω από το Υπουργείο Εσω-
τερικών. Δεν είναι ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη πάνω από
τον Υπουργό Εσωτερικών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για να κλείσω, υπερασπιζόµαστε αξίες,
πολιτικές, αναπροσαρµοζόµενο πρόγραµµα, την κοινωνία και αν-
θρώπους και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε. Κύριοι της Κυβέρ-
νησης, να θυµάστε τα λόγια που αποδίδονται στον Αγάθωνα:
«Κυβερνάτε µε βάση τους νόµους, κυβερνάτε ανθρώπους και δεν
θα κυβερνάτε για πάντα».

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σειρά έχει ο κ. Θεό-
δωρος Ρουσόπουλος, νεοεκλεγείς συνάδελφος από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Έµπειρος πίσω από το µικρόφωνο, εύχοµαι κάθε επι-
τυχία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λαϊκή εντολή που προέκυψε
την 7η Ιουλίου εµπεριέχει την εµπειρία της δεκαετούς κρίσης.
Μπορεί η γενιά µας να µην γνώρισε την τραγωδία του πολέµου,
συναντήθηκε όµως µε την ιστορία σε µια καµπή οικονοµικών
προβληµάτων και µαζί κοινωνικών αξιών. Η κρίση ωριµάζει τους
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ανθρώπους και κυοφορεί αλλαγές. 
Η δεκαετία µάς άλλαξε όλους. Στην αρχή έκανε τον λαό µας

πιο επιφυλακτικό απέναντι στην πολιτική και στους πολιτικούς.
Αµφισβήτησε την αποτελεσµατικότητά τους, αλλά και τις προθέ-
σεις τους. Στη συνέχεια, έκανε µεγάλη µερίδα του λαού µας πιο
επιθετική και πιο επικριτική. Κάποιοι στην ανταριασµένη ατµό-
σφαιρα, που περιέβαλε τη ζωή µετά το ξέσπασµα της κρίσης,
οδηγήθηκαν στα άκρα κάνοντας επιλογές που αποδείχθηκαν τυ-
χάρπαστες και επικίνδυνες για το δηµοκρατικό µας πολίτευµα. 

Η λαϊκή εντολή, που στις 7 Ιουλίου δόθηκε στη Νέα Δηµοκρα-
τία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη, εκτός από την εµπειρία της δε-
καετούς κρίσης, εµπεριέχει και την ελπίδα, ελπίδα και προσ-
δοκία, που θέλει τη χώρα να πάει καλύτερα. Αυτό είπε στους πο-
λίτες προεκλογικά η Νέα Δηµοκρατία, ότι θα κάνει σε όλα τα µέ-
τωπα, το απαραίτητο, το αναγκαίο, ώστε να πάει η χώρα καλύ-
τερα. 

Μέσα σε αυτήν την µεγάλη κίνηση του απαραίτητου και του
αναγκαίου θα βελτιωθεί η ζωή κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδας.
Αυτό που έχει σηµασία τώρα, είναι να προχωρήσουµε σε µια λο-
γική ανασύνταξης ώστε µε µια οικονοµία ζωντανή, που είναι προ-
ϋπόθεση για όλα, να µπορέσουµε να στηρίξουµε τα θεµελιώδη
αγαθά. 

Είναι αξεπέραστη παραδοχή ότι µια κοινωνία, που δεν παράγει
νέους πόρους, δεν µπορεί να καλύψει τα θεµελιώδη και βασικά
αγαθά. Άρα, η καλύτερη λειτουργία της οικονοµίας δεν είναι αυ-
τοσκοπός, είναι µέσον ώστε από τον πολλαπλασιασµό των
πόρων να µπορέσουµε να στηρίξουµε τα αγαθά που έχουν προ-
τεραιότητα στη ζωή των πολιτών µας, το αγαθό της εκπαίδευσης,
το αγαθό της υγείας, το αγαθό της ασφάλειας. 

Επισήµανε ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του πως η ηρεµία
στην οικονοµία, η αλλαγή κλίµατος στην καθηµερινότητα περνάει
µέσα από τη σιγουριά, που πρέπει να νιώσει ο πολίτης στον
δρόµο, στη δουλειά του, στο σπίτι του, στο πανεπιστήµιό του. 

«Πώς συµβάλλει αυτό», αναρωτήθηκε πρώην Υπουργός του
ΣΥΡΙΖΑ «µε τη φωτεινή Ευρώπη;», προσπαθώντας να ταυτίσει την
έννοια της ασφάλειας µε αντιδηµοκρατικά καθεστώτα. Η απάν-
τηση είναι πολύ απλή, αν κανείς δεν θέλει απλώς να συνθηµατο-
λογεί, αλλά επιστρέφει στις πηγές και µπαίνει στην ουσία των
πραγµάτων. Η ασφάλεια αποτέλεσε το βασικό αγαθό στη δυτική
κοινωνία του Διαφωτισµού γι’ αυτό και περιελήφθη στο δεύτερο
κιόλας άρθρο της Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
µαζί µε το δικαίωµα της ελευθερίας, της ιδιοκτησίας και της αν-
τίστασης στην καταπίεση, κάθε είδους καταπίεση, απ’ όπου κι αν
προέρχεται. Ο χρυσός κανόνας της ασφάλειας παραβιάστηκε
από οµάδες ακροδεξιών ή ακροαριστερών αποκλίσεων, που απο-
φάσισαν να πάρουν τον νόµο στα χέρια τους ή, συνηθέστερα, να
φτιάξουν τους δικούς τους νόµους. Αυτή η θλιβερή παρένθεση
στην ελληνική πολιτική σκηνή πρέπει να κλείσει και θα το κά-
νουµε µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπογραµµίσω κάτι
που εκτιµώ ότι έχει µια ιδιαίτερη διάσταση. Αυτό που κατά τη
γνώµη µου έχει µεγάλη σηµασία σήµερα είναι η συνειδητοποίηση
των συνθηκών, των συνθηκών που χαρακτηρίζουν τη φάση, που
διανύουµε και την εποχή που ζούµε. Και είναι γι’ αυτό απολύτως
αναγκαία η κυβερνητική εγρήγορση, ώστε να µπορεί να ανταπο-
κριθεί στις ανάγκες αυτής της εποχής. Έχοντας κάνει πλέον ση-
µαντικά βήµατα στην ανασύνταξη του πολιτικού µας χώρου τα
τελευταία χρόνια, θα είµαστε -είµαι βέβαιος- και ως Κυβέρνηση
ανοιχτοί στον κόσµο. 

Η χώρα µας διαθέτει και ανθρώπινο δυναµικό εξαιρετικό και
µπορεί να αναζωογονήσει την οικονοµία της και µπορεί να σταθεί
µε νέο τρόπο στον κόσµο και µπορεί να συνοµιλήσει µε νέο
τρόπο µε τους πολίτες. 

Η Κυβέρνηση διαθέτει την απαιτούµενη αποφασιστικότητα.
Όλοι εµείς που τη στηρίζουµε µε τον λόγο µας, το παράδειγµά
µας, µε την ενεργό συµµετοχή µας και πρώτοι απ’ όλους οι υπεύ-
θυνοι κάθε τοµέα πολιτικής εφαρµογής του προγράµµατός µας,
πρέπει να κάνουµε κάτι επιπλέον, το πιο δύσκολο ίσως. Να εµ-
πνεύσουµε, να εµπνεύσουµε τους πολίτες. Να εξηγούµε διαρ-
κώς, ώστε µε επίγνωση, να προχωράµε µαζί µε τους πολίτες. Να
τους δείξουµε, όχι απλώς ότι το όνειρο γίνεται πραγµατικότητα,

αλλά την ικανοποίηση ότι µπορέσαµε καλύτερα. 
Μας χρειάζεται, λοιπόν, µία νέα έµπνευση, µε καινοτοµία, νέες

προτάσεις και νέες ιδέες, που µέσα από την πράξη και την υλο-
ποίηση µιας άλλης πολιτικής χτίζουν µία νέα εµπιστοσύνη. Αυτή
η νέα εµπιστοσύνη είναι το στέρεο θεµέλιο για µία αποτελεσµα-
τική πορεία. 

Με την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργό
τον Κυριάκο Μητσοτάκη σε αυτόν τον δρόµο θα προχωρήσουµε.
Σε αυτή την Κυβέρνηση δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης και σας
καλώ να πράξετε το ίδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
κ. Γεώργιο Λαµπρούλη, ΣΤ’ Αντιπρόεδρο και Βουλευτή του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας από τη Λάρισα. 

Έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το βασικό ζήτηµα-πρόβληµα για τη λαϊκή ιατροφαρµακευτική

περίθαλψη είναι ότι και η σηµερινή, όπως και η προηγούµενη Κυ-
βέρνηση, αλλά και τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα, διαµορφώνουν
την πολιτική και τις θέσεις τους, σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του κεφαλαίου, δηλαδή στο πώς οι
κρατικές και ασφαλιστικές δαπάνες και παροχές στην υγεία -
στοιχείο του λεγόµενου µη µισθολογικού κόστους- θα µειωθούν
στο ελάχιστο και ενιαία για όλους. Αυτό απαιτεί η ανάπτυξη της
καπιταλιστικής οικονοµίας, της ανταγωνιστικότητας και της κερ-
δοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Οι έως τώρα ανατροπές σε εργασία, µε την παράταση του ερ-
γάσιµου βίου, το εισόδηµα, τα ωράρια, η ανεργία, ο ελεύθερος
χρόνος, τα ζητήµατα της κατοικίας, της διατροφής κλπ., συνι-
στούν επιδείνωση των όρων ζωής, που φθείρουν πρόωρα και
υπονοµεύουν άµεσα και µεσοπρόθεσµα τη λαϊκή υγεία και είναι
σε πλήρη αντίθεση µε την πρόληψη και την προαγωγή της υγείας
του λαού, που, κατά τα άλλα, επικαλούνται υποκριτικά όλα τα
άλλα κόµµατα.

Με την κυβερνητική εναλλαγή τα βασικά σηµεία στα ζητήµατα
της υγείας, της πρόνοιας, το φάρµακο, θα αποτελούν συνέχεια
και επιτάχυνση των αντιλαϊκών αναδιαρθρώσεων, ενσωµατώνον-
τας όλα τα προηγούµενα µέτρα των προηγούµενων κυβερνή-
σεων, αφού όλα τα κόµµατα, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ,
Κίνηµα Αλλαγής, υιοθέτησαν, στα πλαίσια της στρατηγικής τους
σύµπλευσης, τα εργαλεία περικοπής των δηµοσίων δαπανών και
παροχών, όπως τα διάφορα πλαφόν και συµπληρωµές του κα-
νονισµού του ΕΟΠΥΥ, τα θεραπευτικά φαρµακευτικά διαγνω-
στικά πρωτόκολλα, τη διατήρηση των τεράστιων ελλείψεων σε
υγειονοµικό προσωπικό στις δηµόσιες µονάδες υγείας, την επέ-
κταση των παντός είδους ελαστικών και προσωρινών σχέσεων
εργασίας των υγειονοµικών και άλλα πολλά. 

Μάλιστα, η επέλαση που έγινε, συνοδεύτηκε από µία κοινά υιο-
θετηµένη -καρµπόν θα λέγαµε- επιχειρηµατολογία περί εξορθο-
λογισµού, νοικοκυρέµατος, χτυπήµατος της σπατάλης και άλλα.
Έτσι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πολλά από τα διαρ-
θρωτικά αντιλαϊκά µέτρα, που διαχρονικά και µε συνέπεια υπε-
ράσπιζε η ίδια, τα έχει βρει έτοιµα ή σε µεγάλο βαθµό προω-
θηµένα από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και ακόµα πιο πριν,
από τις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ. Και το κυριότερο είναι ότι αυτά που
πρεσβεύει ενδυναµώθηκαν, αφού πρακτικά και θεωρητικά ξεπλύ-
θηκαν, στην κυριολεξία, τα τεσσεράµισι χρόνια της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι χαρακτηριστική η οµοιότητα των διακηρύξεων της Νέας
Δηµοκρατίας σχετικά µε την πρόληψη µε αυτές του ΣΥΡΙΖΑ και
αφορούν αντιγραφή των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, φυσικά µε την κρατική συµβολή να περιορίζεται στις καµ-
πάνιες ενηµέρωσης είτε για προληπτικές εξετάσεις, για άσκηση,
αθλητισµό, διατροφή, παραπέµποντας ουσιαστικά στην ατοµική
ευθύνη της λαϊκής οικογένειας, ενοχοποιώντας τη µάλιστα, εάν
δεν µπορεί να ανταποκριθεί. Γιατί, καλά τα µηνύµατα για ενηµέ-
ρωση, δηλαδή για παράδειγµα για προληπτικές εξετάσεις, όµως
το πού ακριβώς και πώς µπορούν να γίνονται αυτές παραµένει
αναπάντητο. 
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Επίσης, για παράδειγµα το ολοκληρωµένο πρόγραµµα πρόλη-
ψης που προπαγανδίζει η Κυβέρνηση µέσα από καµπάνιες και
προτροπές, σε καµµία περίπτωση δεν συνοδεύεται, όµως, µε τη
χρηµατοδότηση από το κράτος για την ανάπτυξη υποδοµών και
υπηρεσιών, προκειµένου να γίνονται όλες οι αναγκαίες προλη-
πτικές εξετάσεις, ιατρική παρακολούθηση κ.λπ., ενώ οι λεγόµε-
νες αξιοπρεπείς συνθήκες για όλους αποτελούν άλλη διατύπωση
των ελάχιστων βασικών πακέτων του ΣΥΡΙΖΑ, που πρωτοεισή-
γαγε το ΠΑΣΟΚ ενιαία για όλους, ενώ τα µέτρα για την ακραία
φτώχεια -τα γνωστά ψίχουλα, που και αυτά χρηµατοδοτούνται
από την αφαίµαξη όσων δεν βρίσκονται ακόµα στην ακραία φτώ-
χεια- βαφτίζονται ως «ιδιαίτερη φροντίδα των ευάλωτων οµά-
δων».

Με τα περί συνεργασίας µε τον ιδιωτικό τοµέα, χωρίς επιβά-
ρυνση του πολίτη, όπως λέγεται, η Νέα Δηµοκρατία αναπαράγει
αυτά που επικαλείται ο ΣΥΡΙΖΑ και βεβαίως, είναι προαπαιτού-
µενα του τρίτου µνηµονίου, που µαζί ψηφίσατε, δηλαδή ότι µπο-
ρεί να ασκείται επιχειρηµατική δράση στην υγεία µε κριτήριο το
κέρδος και να µην θίγονται τα λαϊκά στρώµατα. Και τώρα, όµως,
υπάρχει συνεργασία µε τον ιδιωτικό τοµέα. Οι ασφαλισµένοι,
όµως πληρώνουν, για παράδειγµα 15% για τις διαγνωστικές εξε-
τάσεις και θεραπείες, συµµετοχή στα νοσήλια και άλλα. Η Νέα
Δηµοκρατία µήπως εννοεί ότι θα τα καταργήσει, για να µην επι-
βαρύνονται οι πολίτες; Ας µας απαντήσει.

Εξάλλου, το πρόσφατο lockout των ιδιωτικών διαγνωστικών
κέντρων προεκλογικά ανέδειξε πως το 75% έως 95% των διαγνω-
στικών εξετάσεων γίνονται στον ιδιωτικό τοµέα, αφού ο δηµό-
σιος είναι ανεπαρκής, µε αποτέλεσµα ο λαός να βάζει βαθιά το
χέρι στην τσέπη. 

Η εξαγγελία για επανεπένδυση χρηµάτων, που θα εξοικονο-
µηθούν από τη χρηστή διαχείριση αποτελεί αντιγραφή της αντί-
στοιχης θέσης του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής
και αφορά την πολιτική της µηδενικής κρατικής χρηµατοδότησης
των δηµόσιων µονάδων υγείας, οι οποίες θα αυτοτροφοδοτούν
τις ανάγκες λειτουργίας τους από τις πωλήσεις των εργασιών
τους στους πελάτες, ασθενείς ή ασφαλιστικά ταµεία, µία εφαρ-
µογή, που ήδη έχει προχωρήσει από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Ζη-
µιωµένοι είναι οι ασθενείς µε τις πληρωµές και οι εργαζόµενοι
υγειονοµικοί.

Εξάλλου, η χρηστή διαχείριση της δηµόσιας φαρµακευτικής
δαπάνης µε τον περιορισµό της, από 5,1 δισεκατοµµύρια στο
1,94 δισεκατοµµύρια και η όποια εξοικονόµηση υπήρξε, µήπως
επενδύθηκε για τη µείωση των πληρωµών των ασθενών; Αντί-
θετα, οδήγησε σε µεγάλες αυξήσεις για την αγορά φαρµάκων
και στη µείωση της κρατικής δαπάνης.

Ακόµα και στο ζήτηµα των προσλήψεων η Νέα Δηµοκρατία
επαναλαµβάνει το αγαπηµένο κριτήριο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
µε το «όπου υπάρχει η µεγαλύτερη ανάγκη», απαντώντας την αν-
τίληψη των µειωµένων απαιτήσεων του ελάχιστου, οδηγώντας
στο συµβιβασµό ότι δεν µπορούµε να τα έχουµε όλα, διότι αυτό
είναι πλεονασµός, µαξιµαλισµός, αφού η τήρηση των αντιλαϊκών,
δηµοσιονοµικών στόχων υπαγορεύει ότι πρέπει να διαλέγει ο
λαός τι θα έχει, παιδίατρο, γυναικολόγο χειρουργό, αναισθησιο-
λόγο ή γιατρό στη ΜΕΘ. 

Έτσι, σήµερα ο ασθενής και η οικογένειά του είναι υποχρεω-
µένοι, µε δική τους ευθύνη, να αναζητήσουν λύσεις κι όχι -όπως
θα έπρεπε- το ίδιο το δηµόσιο σύστηµα υγείας να αναλαµβάνει
πλήρως και δωρεάν να διεκπεραιώνει ολοκληρωµένα και άµεσα,
από τα απλά έως και τα πιο σύνθετα προβλήµατα. 

Να γιατί οι εργαζόµενοι πρέπει να απορρίψουν συνολικά αυτή
την πολιτική, να ενισχύσουν την πάλη τους για ένα αποκλειστικά
κρατικό σύστηµα υγείας πρόνοιας, καθολικό, σύγχρονο και απο-
λύτως δωρεάν, χωρίς καµµιά επιχειρηµατική δράση, µε πλήρη
κρατική χρηµατοδότηση, µε µαζικές προσλήψεις µόνιµου, πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης υγειονοµικού προσωπικό,
όλων των ειδικοτήτων.

Γιατί το ρεαλιστικό, από την πλευρά των λαϊκών αναγκών, είναι
οι τεράστιες δυνατότητες της επιστήµης, της τεχνολογίας, της
παραγωγικότητας, της εργασίας και του µεγάλου αριθµού υγει-
ονοµικού προσωπικού, να µπουν σχεδιασµένα στην υπηρεσία της
υγείας του λαού. Να γιατί η πάλη, πέραν της διεκδίκησης µέτρων

ανακούφισης και απόσπασης λύσεων, πρέπει να κατευθύνεται
στην προοπτική βαθύτερων πολιτικών, οικονοµικών και κοινωνι-
κών αλλαγών, για µία ανάπτυξη, που θα έχει ως κριτήριο την ικα-
νοποίηση των σύγχρονων και συνεχώς διευρυνόµενων κοινω-
νικών αναγκών, οι οποίες θα αποτελούν καθολικό, κατοχυρωµένο
λαϊκό δικαίωµα από την εργατική εξουσία και το κράτος της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο έβδοµος κύκλος

ολοκληρώνεται µε το συνάδελφο κ. Γεώργιο Βαγιωνά, τον οποίο
καλώ και στο Βήµα.

Μετά, όπως είπα, θα µιλήσει η Υφυπουργός Παιδείας, κ. Σοφία
Ζαχαράκη. Θα ξεκινήσουµε τον όγδοο κύκλο -υπήρχε ένα κενό
στον έβδοµο, δικαιολογηµένο, µε είχε πάρει τηλέφωνο ο κ. Σκαν-
δαλίδης είχε ένα προσωπικό κόλληµα- µε τον κ. Σκανδαλίδη, την
κ. Νοτοπούλου, τον κ. Παπαδόπουλο και θα καλέσω στο Βήµα
µετά τον Υφυπουργό κ. Τσακίρη.

Κύριε Βαγιωνά, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγα-

πητέ Πρόεδρε, πριν µπω στο θέµα της ηµέρας, θα ήθελα να ανα-
φερθώ στη σχεδόν βιβλική καταστροφή, που συνέβη την πρώτη
ηµέρα σχεδόν της διακυβέρνησης της χώρας στο νοµό µου, στο
Νοµό Χαλκιδικής. Θα ήθελα να τονίσω ότι η Κυβέρνηση λειτούρ-
γησε σε χρόνο dt, µε ένα κλιµάκιο έξι Υπουργών και Υφυπουργών
και το Γενικό Γραµµατέα της Πολιτικής Προστασίας. 

Δεν φτάνει, όµως, µόνο η ενέργεια. Χρειάζεται και η αποζη-
µίωση των καταστροφών, που ήταν και στον γεωργικό τοµέα και
στον τοµέα του τουρισµού και σε πολλά σπίτια τα οποία επλήγη-
σαν. 

Αν µε ακούει κάποιος από το Υπουργείο Γεωργίας, θα ήθελα
να λάβει υπόψιν του ότι δεν φτάνουν µόνο οι ευχαριστίες, τις
οποίες αποκόµισε για την έγκαιρη προσέλευση των Υπουργών,
αλλά χρειάζεται και η ταχεία αποζηµίωση. Χρειάζεται ριζική ανα-
µόρφωση του ΕΛΓΑ. Δεν µπορεί, τη στιγµή κατά την οποία γίνον-
ται προεκτιµήσεις, να γίνεται εξόφληση των γεωργικών προϊό-
ντων, µετά από οχτώ ή δέκα µήνες ή και περισσότερο. Αφού γί-
νονται προεκτιµήσεις από τον ΕΛΓΑ, ένα µέρος της αποζηµίωσης
χρειάζεται να δίδεται αµέσως και για τους γεωργούς το λιγότερο
50%. Πρέπει να αλλάξει, όµως, και ο ΕΛΓΑ. Διότι δεν µπορεί να
λέει ότι όταν η ζηµιά είναι το 1/3 της παραγωγής δεν αποζηµιώ-
νεται καθόλου. Ξεχνούν φαίνεται στον ΕΛΓΑ όταν εισπράττουν
τα χρήµατα από τους γεωργούς και όταν είναι να αποζηµιώσουν
τον κόπο τους, γιατί τα 2/3 της παραγωγής είναι έξοδα. Σπόροι,
λιπάσµατα, φάρµακα. Και είµαστε η µοναδική χώρα της Ευρώ-
πης, εκτός από την Αλβανία, που δεν έχουµε φυτώριο σπόρων.
Έχουµε κάποιες ερµαφρόδιτες καταστάσεις. Άρα, λοιπόν, θα
πρέπει να τους διευκολύνουµε και από αυτή την πλευρά. Βάσει
των προεκτιµήσεων, που γίνονται, πρέπει να παίρνουν το 50%
τουλάχιστον ως προκαταβολή και µόλις ολοκληρωθούν θα πρέ-
πει να δίδονται πλήρως οι αποζηµιώσεις.

Τώρα έρχοµαι στο συγκεκριµένο θέµα. Η λαϊκή ετυµηγορία
ήταν ξεκάθαρη και πλέον ξεκινά µια νέα εποχή για τη χώρα. Με
σκληρή δουλειά και αλήθειες θα τα καταφέρουµε, γιατί το χρω-
στάµε στους Έλληνες.

Πρέπει να αφήσουµε πίσω την κρίση και να τους επιστρέψου-
µε την ελπίδα που έχασαν, την ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο. 

Το µέλλον, όµως, αυτού του τόπου είναι τα παιδιά, για τα
οποία δεν άκουσα τίποτα σχεδόν από τους συναδέλφους, που
έχουν µιλήσει µέχρι τώρα. Γι’ αυτό και το νούµερο ένα για µένα
είναι το δηµογραφικό. Απειλεί την οικονοµία, την κοινωνική συ-
νοχή, αλλά και την ίδια την ύπαρξη ως έθνος. 

Το 2017 οι θάνατοι στη χώρα µας ήταν τριάντα έξι χιλιάδες πε-
ρισσότεροι από τις γεννήσεις. Σηµειώνω ότι έχω την τελευταία
τριετία µέχρι το 2017 τα επίσηµα στοιχεία από την ΕΛΣΤΑΤ. Κατά
το 2015, 2016 και 2017 οι θάνατοι είναι περισσότεροι κατά ενε-
νήντα µια χιλιάδες. Δηλαδή, σε µια πενταετία πάµε περίπου στις
εκατόν πενήντα.

Οι νέοι αποφεύγουν να κάνουν οικογένεια, καθώς δεν έχουν
τα µέσα να τη συντηρήσουν. Κάποιοι φεύγουν στο εξωτερικό,
µεγαλώνοντας ακόµα περισσότερο την «πληγή» του brain drain.
Χτίζουν τη ζωή τους µακριά από την Ελλάδα. Επιβάλλεται να πα-
ρέµβουµε, να υποστηρίξουµε την ελληνική οικογένεια. Δεν πρό-
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κειται για απλή υπόθεση, η αντιµετώπιση της οποίας θα έχει
άµεσα εµφανή αποτελέσµατα. 

Ο σχεδιασµός φυσικά, είναι µακροπρόθεσµος, πολυεπίπεδος,
πολύπλευρος και πολυπαραγοντικός. Τα φιλοδωρήµατα, που
έδινε η προηγούµενη κυβέρνηση, για εµένα δεν είναι πολιτική. Η
Νέα Δηµοκρατία έχει σαφείς θέσεις και λαµβάνει µέτρα για την
καταπολέµηση του δηµογραφικού προβλήµατος.

Προσφέρουµε επίδοµα 2.000 ευρώ για κάθε παιδί που γεννιέ-
ται, αυξάνουµε το όριο του αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ για
κάθε παιδί.

Επαναφέρουµε τα επιδόµατα για τις τρίτεκνες και πολύτεκνες
οικογένειες, στα επίπεδα προ των µειώσεων του 2018.

Κανένα παιδί δεν θα µένει εκτός παιδικού σταθµού.
Επεκτείνουµε το ωράριο των παιδικών σταθµών και των ολοή-

µερων σχολείων, έτσι ώστε το πρόγραµµα των παιδιών να συνά-
δει µε των εργαζοµένων γονέων. Αυτά είναι µόλις µερικά από τα
µέτρα, που θα υλοποιήσουµε. 

Η ανάταξη της οικονοµίας, οι περισσότερες και καλύτερες θέ-
σεις απασχόλησης είναι το κλειδί για την αποτελεσµατική αντι-
µετώπιση του δηµογραφικού.

Η καθηµερινότητα του πολίτη πρέπει να απαλλαγεί από τα
άγχη, για να µπορέσει να εξελιχθεί προσωπικά. 

Είναι ευθύνη της πολιτείας να το διασφαλίσει αυτό, να εγγυη-
θεί όσο το δυνατόν καλύτερες προϋποθέσεις για τη δηµιουργία
οικογενειών, που θα γεννούν πολλά παιδιά.

Συνάδελφοι, το δηµογραφικό µάς βάζει σε επικίνδυνη ατραπό.
Το αντιµετωπίζουµε, δεν το αγνοούµε και απαιτείται συναίνεση
στο ζήτηµα αυτό. Μιλάµε για την επιβίωσή µας ως έθνος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα από της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η Υφυ-

πουργός Παιδείας κ. Σοφία Ζαχαράκη, την οποία καλώ στο Βήµα.
Καλή αρχή! 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλους. 
Είναι ιδιαίτερη χαρά να βρίσκοµαι στο εθνικό Κοινοβούλιο και

µπροστά µάλιστα σε πολύ πεπειραµένους, αλλά και νέους Βου-
λευτές. Εύχοµαι σε όλους καλή δύναµη και είµαι σίγουρη ότι θα
έχετε πολύ καλή επιτυχία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το κύριο πρόταγµα των πρόσφα-
των εκλογών και η ετυµηγορία των πολιτών είναι η επείγουσα
απαίτηση η χώρα να κερδίσει το χαµένο έδαφος και να ανοίξει
έναν νέο κύκλο, έναν κύκλο ισχυρής ανάπτυξης. Είναι δε, περισ-
σότερο από στόχος της Κυβέρνησης, ένας εθνικός στόχος να
αφήσουµε πίσω τον µαρασµό και να δηµιουργήσουµε τις προ-
ϋποθέσεις, έτσι ώστε κάθε νέος Έλληνας και κάθε νέα Ελληνίδα
να µπορέσουν να έχουν νέες ευκαιρίες και νέες προσδοκίες στη
χώρα µας. 

Το σχέδιό µας για την παιδεία, το παρακολουθήσατε, ότι ήταν
η αιχµή του δόρατος κατά την προεκλογική περίοδο και γι’ αυτό
αυτήν τη στιγµή µπορούµε να σταθούµε εδώ και ενώπιον του νο-
µοθετικού Σώµατος να επικαλεστούµε ότι διαθέτουµε πλέον της
γενικής νοµιµοποίησης, που λάβαµε µέσα από τις πρόσφατες
εκλογές και την ειδική ενισχυµένη λαϊκή νοµιµοποίηση για την
εφαρµογή του δικού µας προγράµµατος για την παιδεία. 

Ξέρετε καλά ότι οι καθοδηγητικές µας αρχές, αυτές δηλαδή,
της ενεργού κοινωνικής δικαιοσύνης και της ισότητας ευκαιριών,
έχουν κάνει ουσιαστικά τη βάση της κεντρικής προγραµµατικής
µας δήλωσης.

Όλοι οι µαθητές, ανεξαρτήτως δυνατότητας και ανεξαρτήτως
κάθε άλλης συνθήκης, να έχουν ίσες ευκαιρίες στο ξεκίνηµα της
ζωής τους και πρόσβαση στην ποιοτική δηµόσια εκπαίδευση. Το
δηµόσιο σχολείο θα λειτουργεί ως βασικός πυλώνας για την κα-
ταπολέµηση των αποκλεισµών και θα δίνει στους µαθητές του -
όποια και να είναι η αφετηρία της ζωής τους- τα εφόδια για να
µπορούν στη ζωή τους να υπερασπιστούν, ως ελεύθεροι και ανε-
ξάρτητοι πολίτες, το δικαίωµα στην επιδίωξη της ευτυχίας τους
και συγχρόνως, το πνεύµα κοινωνικής αλληλεγγύης και ευθύνης,
για να προσφέρουν τις δυνάµεις τους στην επιδίωξη της συλλο-

γικής προκοπής της χώρας.
Στο πλαίσιο αυτό, οι προτεραιότητες στην πρωτοβάθµια, δευ-

τεροβάθµια εκπαίδευση, τοµέας που είναι στην ευθύνη µου, στην
ειδική αγωγή διαµορφώνονται σε τέσσερις βασικούς άξονες: Στη
δηµιουργία ενός σύγχρονου σχολείου, µια δηµιουργική κυψέλη
γνώσης και καινοτοµίας. Στην παροχή ποιοτικής και αποτελεσµα-
τικής εκπαίδευσης, µε συνεχή αξιολόγηση του συστήµατος, επι-
µόρφωση των εκπαιδευτικών και απόδοση βαθµών ελευθερίας
σε αυτούς. Στην ενίσχυση του κοινωνικού χαρακτήρα του εκπαι-
δευτικού µας συστήµατος. Στη διασφάλιση για τους µαθητές µας
και τους εκπαιδευτικούς µας ενός ασφαλούς σχολικού περιβάλ-
λοντος.

Ξεκινάω από τον πρώτο άξονα και θέλω την προσοχή σας,
γιατί είναι πολλές οι πρωτοβουλίες, τις οποίες θα δείτε να ξεδι-
πλώνονται στο επόµενο χρονικό διάστηµα.

Καταρτίζουµε ένα νέο συνεκτικό πρόγραµµα σπουδών, από το
δηµοτικό έως το λύκειο. Προσαρµόζουµε τη διδακτέα ύλη, έτσι
ώστε να είναι εφικτή και η κάλυψή της µέσα στη σχολική χρονιά.

Εισάγουµε νέες εκπαιδευτικές θεµατικές ενότητες, όπως επι-
χειρηµατικότητα, η οδική συµπεριφορά, ο εθελοντισµός, η πρό-
ληψη, η αντίδραση και η προφύλαξη στης φυσικές καταστροφές.

Προωθούµε την ανάπτυξη δηµιουργικών και βιωµατικών δρά-
σεων, αλλά και την ενίσχυση της λειτουργίας των µαθητικών οµί-
λων, οι οποίοι ξέρετε ότι ήδη λειτουργούν σε πάρα πολλά σχο-
λεία, εκτός ωρολογίου προγράµµατος και µε την αφοσίωση των
εκπαιδευτικών µας στη ροµποτική, στη δηµιουργία εικονικών επι-
χειρήσεων, συµµετοχής σε διαγωνισµούς, που τα παιδιά µας πε-
τυχαίνουν πολύ καλές επιδόσεις.

Δίνουµε έµφαση στις ήπιες και στις ψηφιακές δεξιότητες και
αξιοποιούµε πλήρως την ψηφιακή τεχνολογία για τη βελτίωση
της σχολικής καθηµερινότητας. 

Ξέρετε ότι το Υπουργείο Παιδείας έχει ένα αξιόλογο ψηφιακό
εκπαιδευτικό υλικό και έχουµε σκοπό να το αξιοποιήσουµε πλή-
ρως.

Δίνουµε έµφαση, επίσης, στην ασφαλή περιήγηση, µε στόχο
την ευαισθητοποίηση των παιδιών, ιδίως των πολύ µικρών παι-
διών, για τις προκλήσεις και τους κινδύνους που έχει ούτως ή
άλλως η περιήγηση στο διαδίκτυο. 

Αλλά µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία είναι ότι θα καθιερώ-
σουµε τη λήψη πιστοποιητικού βασικών γνώσεων πληροφορικής
µέχρι την Α’ λυκείου για όλους τους µαθητές µας. 

Εισάγουµε ουσιαστικό επαγγελµατικό προσανατολισµό, βά-
ζοντας το µάθηµα του σχολικού επαγγελµατικού προσανατολι-
σµού στο γυµνάσιο, µε τη συµµετοχή επιστηµόνων, ανθρώπων
της αγοράς, ανθρώπων οι οποίοι ζουν από το µετερίζι του επαγ-
γέλµατός τους την εµπειρία και µπορούν να τη µεταφέρουν στα
παιδιά µέσα από έξτρα, αν θέλετε, συνεδρίες.

Βέβαια, δηµιουργούµε -ξέρω ότι θα σας χαροποιήσει όλους
αυτή η πρωτοβουλία- ένα πρότυπο και ένα πειραµατικό σχολείο
σε κάθε περιφερειακή ενότητα. Θα επεκτείνουµε, λοιπόν, τον
θεσµό των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων σε όλη την Ελ-
λάδα, αρχίζοντας βέβαια, από την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, σε
περιοχές που υπάρχει µεγαλύτερη ανάγκη για περισσότερες ευ-
καιρίες.

Στην επαγγελµατική εκπαίδευση θέλουµε να εντείνουµε και να
ενισχύσουµε τον αριθµό των παιδιών που επιλέγουν την εκπαί-
δευση και ξέρουµε ότι έχουν πολύ καλές δυνατότητες επαγγελ-
µατικής αποκατάστασης. Ιδρύουµε και εκεί πρότυπα και επαγ-
γελµατικά λύκεια µε ίδρυση, επίσης, συµβουλίου σύνδεσης µε
τις τοπικές ανάγκες και τις τοπικές ευκαιρίες ανά περιοχή.

Η ειδική αγωγή ξέρετε ότι είναι µέριµνα και είναι πρωτοβουλία
αυτήν την στιγµή. Όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, θα δώσουµε
έµφαση στο να ολοκληρώσουµε τον διαγωνισµό της πρόσληψης
των εκπαιδευτικών και του ειδικού βοηθητικού προσωπικού στα
σχολεία µας. Συγχρόνως, όµως, θα προσαρµόσουµε το εκπαι-
δευτικό µας σύστηµα σταδιακά στην κατεύθυνση της πλήρους
ανάπτυξης της ενταξιακής εκπαίδευσης για τους µαθητές µε
αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Συγχρόνως θα δη-
µιουργήσουµε προγράµµατα σπουδών, τα οποία να είναι κατάλ-
ληλα σταθµισµένα προς το είδος κάθε αναπηρίας και κάθε
ειδικής εκπαιδευτικής ανάγκης.
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Ιδρύουµε προστατευµένα εργαστήρια µαθητείας και κατάρτι-
σης, δίνοντας διέξοδο στους αποφοίτους των ειδικών εργαστη-
ρίων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης.

Δεύτερος άξονας της ποιοτικής και αποτελεσµατικής εκπαί-
δευσης. Ναι, προωθούµε την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών,
αλλά και ενισχύουµε την επιµόρφωση των διευθυντικών στελε-
χών στο ΕΚΔΔΑ. 

Προγραµµατίζουµε προσλήψεις µόνιµων εκπαιδευτικών, βάσει
πραγµατικών αναγκών, δηµογραφικών εξελίξεων και δηµοσιονο-
µικών δυνατοτήτων µε αντικειµενικό σύστηµα επιλογής. 

Προωθούµε την αξιολόγηση των συντελεστών του εκπαιδευ-
τικού µας συστήµατος, ξεκινώντας από τη σχολική µονάδα και
συνδέουµε την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού µε την επιµόρ-
φωση και τη διαρκή βελτίωση και επιβράβευσή του. Ναι, η επι-
µόρφωση θα κάνει τον εκπαιδευτικό µας ακόµα καλύτερο στο
παρεχόµενο έργο, αυτόν τον εκπαιδευτικό που αυτήν τη στιγµή
κρατάει όρθιο το δηµόσιο σχολείο σε όλες τις βαθµίδες.

Αναθέτουµε δε στην Αρχή Διασφάλισης της Ποιότητας για την
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση τον καθορισµό των
κριτηρίων και την αποτίµηση των σχετικών αποτελεσµάτων της
αξιολόγησης. Θέλουµε ένα αντικειµενικό σύστηµα επιλογής στε-
λεχών της εκπαίδευσης, βάσει συγκεκριµένων κριτηρίων και νο-
µοθετούµε την επιλογή των ανώτατων στελεχών της εκπαίδευ-
σης µε διαδικασία ΑΣΕΠ.

Επαναφέρουµε τον θεσµό των σχολικών συµβούλων, επανα-
προσδιορίζοντας τον ρόλο και τις αρµοδιότητές τους. Δίνουµε
µεγαλύτερη ελευθερία στον δάσκαλο, ακόµα και να διαλέξει ένα
κοµµάτι του παρεχόµενου προγράµµατος σπουδών, που αυτός
δίνει στους µαθητές του. Βέβαια, δείχνουµε µεγαλύτερη εµπι-
στοσύνη στον διευθυντή, ενισχύοντας τον ρόλο του.

Συγχρόνως θέλουµε να ανοίξουµε τα σχολεία στην τοπική κοι-
νωνία και να ενισχύσουµε τα δίκτυα των σχολικών µονάδων, µε
έµφαση στις παιδαγωγικές επιµορφωτικές συνεργασίες µε όµο-
ρα σχολεία.

Θέλουµε το σχολείο, το λύκειο να οδηγεί στην επιτυχή ολο-
κλήρωσή του µε το εθνικό απολυτήριο, το οποίο θα προσδιορί-
ζεται µε τους βαθµούς των τριών τάξεων, µε ειδικό συντελεστή
ανά τάξη. Καθιερώνουµε τις εξετάσεις στο τέλος της χρονιάς µε
επιλογή θεµάτων από την τράπεζα θεµάτων διαβαθµισµένης δυ-
σκολίας.

Στον τρίτο άξονα, στον κοινωνικό χαρακτήρα του εκπαιδευτι-
κού µας συστήµατος, ενισχύουµε ουσιαστικά τα ολοήµερα σχο-
λεία µε πρόγραµµα δραστηριοτήτων και µελέτης και θεσπίζουµε
-και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- τη δυνατότητα διενέργειας για
την απόκτηση κρατικού πιστοποιητικού γλωσσοµάθειας ξένης
γλώσσας µέσα στο σχολείο, έτσι ώστε τα παιδιά µας -όσα επι-
θυµούν- να αποκτούν κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας
µέσα στη σχολική τάξη. 

Ξέρω ότι οι εκπαιδευτικοί µας, οι εκπαιδευτικοί ειδικοτήτων,
µπορούν να υποστηρίξουν αυτό το εγχείρηµα. 

Στηρίζουµε και εξορθολογίζουµε τη λειτουργία των εξειδικευ-
µένων σχολείων, ενισχύουµε τα σχολεία της οµογένειας και συ-
νεχίζουµε το πρόγραµµα εκπαίδευσης παιδιών προσφύγων στο
ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα. 

Στηρίζουµε και εφαρµόζουµε µε όλες τις δυνάµεις µας αυτήν
τη στιγµή την εφαρµογή της δίχρονης προσχολικής εκπαίδευ-
σης. Υπάρχουν πολλά προβλήµατα στις υποδοµές. Να ξέρετε ότι
βάζουµε τα δυνατά µας. Σε συνεργασία µε τη ΔΟΕ ο Υπουργός
µας έχει πάρει ήδη τις απαραίτητες πρωτοβουλίες, για να ξεπε-
ράσουµε αυτά τα ζητήµατα. 

Θέλουµε ασφαλές σχολικό περιβάλλον για τα παιδιά µας. Θέ-
λουµε υπεύθυνο κτηρίου, έναν υπεύθυνο εκπαιδευτικό, για να
µπορεί να ελέγχει και να προλαµβάνει τα ζητήµατα των σχολικών
εγκαταστάσεων. Και συγχρόνως θέτουµε και τον δάσκαλο εµπι-
στοσύνης, έναν δάσκαλο που µπορούν τα παιδιά να πηγαίνουν
να µιλάνε για τα ζητήµατα, τα οποία τους ταλανίζουν, κυρίως θέ-
µατα που ξέρετε, όπως σχολικού εκφοβισµού άλλα ζητήµατα.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας, ξέρουµε καλά ότι στη µακρά
ιστορία µας δεν είναι η πρώτη φορά που ο τόπος πέρασε µεγά-
λες δυσκολίες. Η αναγέννηση του έθνους ξεκίνησε από τους πε-
φωτισµένους δασκάλους και είχε πνευµατικούς πατέρες τον

Αδαµάντιο Κοραή και τον Ρήγα. Στα δύσκολα µεταπολεµικά χρό-
νια οι γονείς των γονιών µας ή οι γονείς µας έδωσαν στην παιδεία
την απαραίτητη έµφαση και έδωσαν στους εαυτούς τους τη δυ-
νατότητα να προκόψουν µε την αξία τους και να διεκδικήσουν
ένα καλύτερο µέλλον σε µία καλύτερη και νέα Ελλάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, πα-
ρακαλώ κλείστε. Λόγω πρωτιάς, έχω αφήσει τον χρόνο. Να το
ξέρουµε για το µέλλον.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κλείνω και ευχαριστώ. Το ξέρω.

Σήµερα, η παιδεία είναι πάλι το κλειδί για το µέλλον της συλ-
λογικής προόδου, της κοινωνικής ενσωµάτωσης, των ίσων ευκαι-
ριών και της δίκαιης ανάπτυξης. 

Εµείς, όσον αφορά την ηγεσία του Υπουργείου, είµαστε απο-
φασισµένοι να υλοποιήσουµε τη δέσµευση της Κυβέρνησης για
τη µεγαλύτερη επένδυση, την επένδυση στην παιδεία. Σε αυτή
την κατεύθυνση θα επιδιώξουµε τη µέγιστη δυνατή συναίνεση µε
όλα τα κόµµατα της Βουλής, αλλά και µε όλους τους εµπλεκό-
µενους φορείς, µε απόλυτη προτεραιότητα σε αυτά που οι πολί-
τες µας απαιτούν και η παιδεία µας έχει ανάγκη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως είχα προαναγ-
γείλει, θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Κώστα Σκανδαλίδη, Βουλευτή
Αθηνών µε το Κίνηµα Αλλαγής, µετά την κ. Αικατερίνη Νοτοπού-
λου, Βουλευτή Θεσσαλονίκης από τον ΣΥΡΙΖΑ και τον κ. Μιχάλη
Παπαδόπουλο, Βουλευτή Κοζάνης της Νέας Δηµοκρατίας και θα
ακολουθήσει ο Υφυπουργός κ. Τσακίρης.

Τον λόγο έχει ο κ. Σκανδαλίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Να ξεκινήσω µε δύο ευχές.

Η πρώτη αφορά το Κοινοβούλιο, τη σχέση κοµµάτων και Βου-
λευτών, το ήθος και την ποιότητα του πολιτικού διαλόγου. Να
είναι µια Βουλή στο ύψος των περιστάσεων. Μια Βουλή που θα
αναδείξει ξανά την πολιτική σε ζωογόνο δύναµη της δηµοκρα-
τίας.

Η δεύτερη αφορά τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνησή του.
Από τη φύση µου είµαι καλοπροαίρετος άνθρωπος, αρκούντος
φιλόπατρης για να εύχοµαι να πετύχει η χώρα τους εθνικούς της
στόχους. Στέκοµαι µε ελπίδα απέναντι σε κάθε πολιτική αλλαγή,
που ίσως ανοίξει ένα νέο, καλύτερο κεφάλαιο στη δηµόσια ζωή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον
Πρωθυπουργό να διαβάζει τις Προγραµµατικές του Δηλώσεις,
να περιγράφει τον τύπο και τον τρόπο της διακυβέρνησής του,
να επιλέγει µε προσοχή όσα ακούγονται ευάρεστα και προοδευ-
τικά, να αποσιωπά ή να ξεπερνά τις προϋποθέσεις για την εφαρ-
µογή τους που ίσως απαιτούν δυσάρεστες επιλογές και να
επιχειρεί το δείγµα γραφής των πρώτων µόλις ηµερών της Κυ-
βέρνησής του να το εµφανίσει ως κάτι το νέο, το πρωτοποριακό,
το ανατρεπτικό.

Έχω ισχυρές ενστάσεις. Οι πρώτες ηµέρες έχουν διπλή ανά-
γνωση. Η δική του τις διαβάζει ως απόδειξη συνέπειας λόγων και
έργων, ως επιβεβαίωση από την πρώτη κιόλας ηµέρα των δε-
σµεύσεών του. Η δική µου τις διαβάζει ως αναντιστοιχία και δυ-
σαρµονία «πριν αλέκτορα φωνήσαι», κατά την ευαγγελική ρήση.

Η παραδοχή του ύψους των πλεονασµάτων για τα δύο χρόνια
παραπέµπει στις καλένδες την υπόσχεση άµεσης επαναδιαπραγ-
µάτευσης και η συνύπαρξή τους µε τις φορολογικές ελαφρύν-
σεις, από σήµερα και κιόλας, προϋποθέτει πρόσθετα µέτρα δη-
µοσιονοµικού χαρακτήρα, που κρύβονται κάτω από το χαλί. 

Η διαπρύσια αντιπαράθεση µε τη Συµφωνία των Πρεσπών και
η µαχητική δέσµευση αναίρεσης των απαράδεκτων παραχωρή-
σεων, ώστε να αλλάξει από την πρώτη ηµέρα, προσγειώθηκε στο
έδαφος της συνεπούς τήρησης των όρων της. 

Η ορκισµένη πίστη στην αξιοκρατία και το ακοµµάτιστο κράτος
δεν κατέστη δυνατό να παρακάµψει την ολοµέτωπη εισβολή γε-
νικών γραµµατέων από την κοµµατική δεξαµενή της Νέας Δηµο-
κρατίας, καταργώντας µε χειρότερο τρόπο από τον ΣΥΡΙΖΑ
θέσµια που όλοι συνοµολογούσαµε. Ο ΣΥΡΙΖΑ τουλάχιστον τη-
ρούσε κάποια προσχήµατα, έστω και φωτογραφικά.

Η εκ των υστέρων εφεύρεση των υπηρεσιακών γενικών γραµ-
µατέων προσπάθησε να διασκεδάσει την ανακόλουθη πρακτική,
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προσθέτοντας, όµως, περιττό βάρος στο «επιτελικό και ευέλικτο
κράτος». 

Επί τη ευκαιρία, να πω -και επειδή, δυστυχώς, έχω ισχυρή
µνήµη και πείρα- ότι σχεδόν µε τα ίδια λόγια περιέγραψε την επα-
νίδρυση του κράτους ο Κώστας Καραµανλής το 2004, για να το
αποδιαρθρώσει στη συνέχεια µε τις καταστροφικές επιλογές
του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Θα µπορούσα να αναφερθώ σε σειρά ακόµα επιλογών, όπως

στο Μάτι και το Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου, το ΣΔΟΕ και
την κατάργηση των ανεξάρτητων οικονοµικών ελέγχων και πολλά
άλλα, πολλές πρώτες ενδείξεις ότι η πρακτική δεν επιβάλλεται
από τη µεταρρυθµιστική και προοδευτική ανάγκη, αλλά από την
παραδοσιακή, σκληρά κοµµατική και συντηρητική αντίληψη. 

Τι άλλο µπορεί να σηµαίνουν, η αποφασιστική διεκδίκηση που
µεταπίπτει σε ετεροχρονισµό των στόχων ή η ανακολουθία «µε
το καληµέρα» διακηρύξεων και πράξεων;

Ακόµα και αυτό το πραγµατικά αναγκαίο και κρίσιµο θέµα, που
αφορά το πρόγραµµα της ψηφιακής σύγκλησης και που το
θεωρώ πολύ θετικό, βλέπω να υποτάσσεται στις παντοδύναµες
συντηρητικές πρακτικές.

Αυτά για τις πρώτες µέρες. 
Όµως, υπάρχει κάτι πιο κρίσιµο και ουσιαστικό, υπάρχει η

εποχή και ο ορίζοντας της χώρας. Εκείνο που θα περίµενα από
έναν Πρωθυπουργό, που φιλοδοξεί να οδηγήσει την Ελλάδα και
τους Έλληνες σε µια νέα εποχή, είναι να προσδιορίσει, πάνω και
πέρα από όλα, τις συντεταγµένες της χώρας και να επανακαθο-
ρίσει τους εθνικούς στόχους. 

Περίµενα να µας πει πώς, στην απουσία εθνικής στρατηγικής
της κυβέρνησης που απέρχεται, θα οικοδοµήσει τους νέους εθνι-
κούς στόχους τους οποίους πιστεύει. Να µας πει πώς θα χειρι-
στεί ύψιστα θέµατα, που βρίσκονται σε εξέλιξη, πώς θα ξεκολ-
λήσει το Κυπριακό από το τέλµα, όταν δεν βρήκε µια λέξη να πει
γι’ αυτό στην αγόρευση των Προγραµµατικών Δηλώσεων και πώς
θα αντιµετωπίσει τον επεκτατικό αναθεωρητισµό της Τουρκίας
και την εντεινόµενη απειλή. Περίµενα να µας πει πώς θα χειριστεί
να ενεργειακά αποθέµατα στην Ανατολική Μεσόγειο, που απέ-
κτησαν µεγάλη και διαρκώς αυξανόµενη γεωπολιτική σηµασία,
πώς θα αξιοποιήσει τους νέους στρατηγικούς διακανονισµούς,
που βρίσκονται σε εξέλιξη, για να αναβαθµίσει τη θέση και την
ισχύ της χώρας και πώς θα αντιµετωπίσει την κλιµατική κρίση,
όχι µε ηµίµετρα και επιµέρους επιλογές, αλλά µε εκτεταµένη
αναδιάρθρωση του µοντέλου παραγωγής και κατανάλωσης.
Τέλος, περίµενα να ακούσω πώς θα ανατρέψει τη φθίνουσα δη-
µογραφική πορεία του ελληνισµού µε τη χαµηλή γεννητικότητα
και την εκτεταµένη µετανάστευση του νέου ανθρώπινου δυναµι-
κού.

Για να επιστρέψω στην οικονοµική φιλοσοφία που καθοδηγεί
τη σκέψη και το πρόγραµµα του νέου Πρωθυπουργού, όλα αυτά
δεν γίνονται αφηµένα στην αγορά και απλώς διευκολύνοντας τις
αναγκαίες επενδύσεις, δεν γίνονται µε τις περιφέρειες της χώ-
ρας στον αυτόµατο πιλότο και την ανακοίνωση κάποιων σηµαν-
τικών έργων και παρεµβάσεων. Γίνονται µε συνολικό σχέδιο εθνι-
κής ανασυγκρότησης, µε κράτος-στρατηγείο ανάπτυξης, µε
αποκέντρωση της διακυβέρνησης και περιφέρειες µε ονοµατε-
πώνυµο. Γίνονται µε σχέδιο παραγωγικής επένδυσης και αναπρο-
σανατολισµού των διαθέσιµων πόρων. Γίνονται µε συνολική
κινητοποίηση του παραγωγικού δυναµικού της χώρας, που το
παρακινεί η δίκαιη και αναλογική κατανοµή των φόρων και όχι οι
οριζόντιες περικοπές. Γίνονται µε αναπτυξιακό σοκ, τώρα και όχι
µετά το 2021, τη µείωση των πλεονασµάτων τώρα, την αλλαγή
του ρόλου του υπερταµείου τώρα, την εθνική διαπραγµάτευση
για όλα τα µεγάλα τώρα! Αλλιώς, πώς θα συντελεστεί η πολυπό-
θητη απελευθέρωση των παραγωγικών δυνάµεων, στην οποία
ορκίζεται;

Ο ΣΥΡΙΖΑ παρέδωσε στη νέα Κυβέρνηση µια χώρα σε κρίση,
µε απαράδεκτες δεσµεύσεις, µε χαµηλή ανταγωνιστικότητα και
χαµηλό δείκτη ευκολίας στο επιχειρείν, σύµφωνα µε τους έγκυ-
ρους οργανισµούς, µε τη µοναδική στην Ευρωπαϊκή Ένωση αρ-
νητική επίδοση οι ακαθάριστες επενδύσεις να υπολείπονται των
αποσβέσεων, µε τον κεφαλαιουχικό εξοπλισµό να φθίνει συνε-

χώς ποιοτικά και ποσοτικά.
Θα µπορούσα να απαριθµήσω τη χαµηλή ανάπτυξη, την υψηλή

ανεργία, την αποεπένδυση του παραγωγικού δυναµικού, τις νέες
κοινωνικές ανισότητες, την ασφαλιστική αβεβαιότητα, την υπο-
βάθµιση των δηµόσιων αγαθών υγείας, παιδείας και ασφάλειας
και τη λειτουργία του τραπεζικού συστήµατος.

Η απάντηση του Πρωθυπουργού, πέρα από κάποια θετικά
στοιχεία και προτάσεις, τις οποίες αναγνωρίζω, δεν ανταποκρί-
νεται µε κανέναν τρόπο στην ανάγκη µιας πραγµατικής ανατρο-
πής. Και, δυστυχώς, οι πρώτες µέρες της Κυβέρνησης επιβε-
βαιώνουν την έλλειψη κοινωνικού σχεδίου, που µπορεί να εµ-
πνεύσει τη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κλείσω µε µια αναφορά
σε ένα κλισέ, αυτό που το ακούω και µου χτυπά άσχηµα στα αυ-
τιά: «Επιστροφή στην κανονικότητα». Επιστροφή σηµαίνει πίσω
σε κάτι, που µπορεί να επαναληφθεί σήµερα. Τι σχέση, όµως,
έχει η σηµερινή ελληνική πραγµατικότητα, αλλά και όλος ο κό-
σµος και οι εξελίξεις, µε οποιαδήποτε άλλη εποχή που ζήσαµε;
Σε ποια δεκαετία υπήρξε η κανονικότητα στην Ελλάδα και τι ση-
µαίνει κανονικότητα; Τι σηµαίνει κανονικότητα; Είναι ένας γενι-
κόλογος, απροσδιόριστος όρος, που δεν περιγράφει ούτε όραµα
ούτε στρατηγικές ούτε στόχους, δεν περιγράφει την ανατροπή
που απαιτούν οι περιστάσεις και που θα φέρει την Ελλάδα µπρο-
στά. 

Εµείς θα είµαστε παρόντες και µάχιµοι, αντιπολιτευόµενοι σθε-
ναρά ό,τι φτωχαίνει τη χώρα και το λαό µας, συµπολιτευόµενοι
µε ό,τι θετικό επιχειρείται και πάντοτε, µε σηµαία µας τον επίλογο
της Προέδρου µας προχθές: «Πρώτα η Ελλάδα, πρώτα η Δηµο-
κρατία, πρώτα το δικαίωµα των Ελλήνων στην αξιοπρέπεια».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλώ στο Βήµα τη

συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αφού ευχηθώ καλή δύναµη σε όλους και όλες µας,
επιτρέψτε µου να αρχίσω µε την ακόλουθη παρατήρηση: Ο προ-
γραµµατικός σας λόγος, όπως εκφράστηκε εχθές από τον κύριο
Πρωθυπουργό, βρίθει από αντιφάσεις και αντιθέσεις, διότι µο-
λονότι διατείνεστε ότι είστε εδώ για να ενώσετε, στην πραγµατι-
κότητα ετοιµάζεστε να καταργήσετε την απλή αναλογική κατά
προτεραιότητα.

Η εµµονή σε ένα συγκεντρωτικό εκλογικό σύστηµα υποκρύ-
πτει φόβο απέναντι στη δηµοκρατία, την ενότητα, τις συναινέσεις
και τις συνεργασίες, που τόσο έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία.
Όλα σας τα στελέχη τοποθετήθηκαν υπέρ της νεολαίας και πώς
θα στηρίξουµε τη νεολαία και την ίδια στιγµή καταργείτε τη Γε-
νική Γραµµατεία Νέας Γενιάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθήσαµε µε ειλικρινή
αγωνία, µε γνήσια αγωνία, την οµιλία του Πρωθυπουργού, ανα-
ζητώντας το αναπτυξιακό του σχέδιο για τη Θεσσαλονίκη και τη
Βόρεια Ελλάδα, προκειµένου να τοποθετηθούµε κριτικά. Συνει-
δητοποιήσαµε πως δεν υπάρχει σχέδιο. Η µοναδική αναφορά
του Πρωθυπουργού αφορούσε την ανάπλαση της ΔΕΘ, ένα έργο
που έχει ήδη ξεκινήσει, έχει δροµολογηθεί. Να σας ενηµερώ-
σουµε πως υπάρχει προέγκριση του Ειδικού Χωρικού Σχεδίου
και έχει ολοκληρωθεί και η διαβούλευση όπου τοποθετήθηκε όλη
η τοπική κοινωνία.

Αφενός, λοιπόν, χαίροµαι ιδιαίτερα που η σηµαντική παρακα-
ταθήκη της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για τη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης γίνεται και σηµαία του νέου Πρωθυπουργού, αφετέ-
ρου οµολογώ ότι λυπάµαι, αναλογιζόµενη πως το πρόγραµµα
της νέας Κυβέρνησης για τη Θεσσαλονίκη και τη Βόρεια Ελλάδα
είναι τόσο φτωχό, είναι ανύπαρκτο. Θα έπρεπε, ίσως, να ξανα-
σκεφτείτε τη διατήρηση του Γραφείου του Πρωθυπουργού στη
Θεσσαλονίκη.

Να θυµίσω, λοιπόν, τι σηµαίνουν σοβαρές εµβληµατικές πα-
ρεµβάσεις για τη Θεσσαλονίκη και τη Βόρεια Ελλάδα: Η από-
δοση των στρατοπέδων Παύλου Μελά και Κόδρα, το µουσείο του
Ολοκαυτώµατος, η πρώτη προβλήτα, η Αλεξάνδρειος ώνη Και-
νοτοµίας και το τεχνολογικό πάρκο, το µετρό. 

Απευθυνόµενη, λοιπόν, και στον νέο Υπουργό Υποδοµών, να
θυµίσω ότι ο πολυσυζητηµένος σταθµός αφορά τα αρχαία της
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Βενιζέλου και να ζητήσω θερµά να ακολουθήσετε τον υπάρχοντα
σχεδιασµό, καθώς είναι ο µοναδικός που εξασφαλίζει την υλο-
ποίηση του µετρό, χωρίς επιπλέον κόστος σε χρόνο και χρήµα. 

Επιτέλους, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Θεσσαλο-
νίκη µας, που εσείς την είχατε καταδικάσει σε παρακµή για δε-
καετίες, έχει αναβαθµιστεί, έχει γίνει ενεργειακός κόµβος, ψηφια-
κός, συγκοινωνιακός, µεταφορικός, οικονοµικός. 

Η Μακεδονία και η Θράκη αυτή τη στιγµή έχουν κοινωνικές
δοµές και υποδοµές. Εποµένως, µην προσπαθείτε να ξεγελάσετε
τους κατοίκους εκεί πάνω µε κενές οµιλίες, χωρίς σαφή χρονο-
διαγράµµατα στα έργα, διότι έχουµε ζήσει το πρωτότυπο φαινό-
µενο τα τελευταία χρόνια, έργα να ολοκληρώνονται, να παρα-
δίδονται στους πολίτες και να κάνουν καλύτερη τη ζωή τους. 

Παραδώσαµε, λοιπόν, ένα ΥΜΑΘ, ένα Υφυπουργείο Εσωτερι-
κών - Τοµέα Μακεδονίας-Θράκης αναβαθµισµένο, που αυτή τη
στιγµή ηγείται της προσπάθειας διαβαλκανικής συνανάπτυξης. 

Οικοδοµήσαµε σχέσεις φιλίας και συνεργασίας, µαζί µε τη γει-
τονική µας χώρα µέσα από τη Συµφωνία των Πρεσπών. Τα οφέλη
της τα βλέπετε όλοι, αλλά δεν τα λέτε όλοι, δεν τα οµολογείτε
όλοι. Τη στιγµή, λοιπόν, που οι γείτονές µας κατεβάζουν τον
Ήλιο της Βεργίνας από τους δηµόσιους χώρους και τα µνηµεία
τους, ο νέος Υφυπουργός Εσωτερικών Μακεδονίας-Θράκης επι-
δίδεται σε µακεδονοµαχικό λόγο, σε εθνικιστικές κορώνες και σε
παραληρήµατα στην τηλεόραση και στερείται εντελώς αναπτυ-
ξιακού οράµατος για τη Βόρεια Ελλάδα. 

Κλείνοντας, φυσικά, θα αναφερθώ ακροθιγώς στις προγραµ-
µατικές σας θέσεις για τον τουρισµό. Άκουσα, προφανώς µε
αµείωτο ενδιαφέρον, και εχθές την οµιλία του αρµόδιου Υπουρ-
γού. Θα µπορούσε να πει κανείς πως είναι µια εύγλωττη περι-
γραφή, που θα ταίριαζε σε έναν τουριστικό οδηγό. Σε καµµία
περίπτωση, όµως, δεν αποτελεί ένα συγκροτηµένο σχέδιο για
βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη.

Σας εφιστώ την προσοχή, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, γιατί ο τουρισµός είναι η δύναµη της εθνι-
κής µας οικονοµίας κι εµείς τον παραδώσαµε στο peak του. Από
είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια αφίξεις το 2014, σήµερα καταγρά-
φουµε τριάντα τρία εκατοµµύρια αφίξεις ετησίως, 18,5 δισεκα-
τοµµύρια εισπράξεις, 37,5 δισεκατοµµύρια ετήσια έσοδα. Μιλάµε
για συνεισφορά στο ΑΕΠ πάνω από 20%, διπλάσιο του παγκό-
σµιου µέσου όρου. 

Για άλλη µία φορά και στον τουρισµό εξαγγείλατε όσα ήδη
έχουµε κάνει. Στηρίξαµε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ακριβώς
γιατί είναι η ψυχή του ελληνικού τουρισµού. Εκπονήσαµε -και συ-
νεχίζεται να υλοποιείται- το ειδικό χωροταξικό για τον τουρισµό.
Βασικό µας µέληµα ήταν οι ποιοτικές υπηρεσίες. Οι επενδύσεις
παρουσιάζουν αύξηση µεγαλύτερη από κάθε άλλο κλάδο της οι-
κονοµίας, µε συνεπακόλουθη αύξηση θέσεων εργασίας και, φυ-
σικά, προστασία των εργασιακών δικαιωµάτων. Αυτά µέχρι χθες. 

Αναφερθήκατε, λοιπόν, σε εξαγγελία σας σε όσα κάναµε, ανα-
φερθήκατε στην τουριστική εκπαίδευση, η οποία ήδη έχει ξεκι-
νήσει και έχει αναβαθµιστεί εδώ και δύο χρόνια. Να θυµίσω ότι
παραλάβαµε µία σταµατηµένη τουριστική εκπαίδευση. Ήταν
κλειστή η Σχολή Ξεναγών, η οποία και άνοιξε µετά από επτά χρό-
νια στην Αθήνα και ανοίγει τον Σεπτέµβριο στη Θεσσαλονίκη. Κα-
ταφέραµε να επιµηκύνουµε την τουριστική περίοδο, καταφέραµε
να προωθήσουµε νέους τουριστικούς οργανισµούς και έχουµε
για πρώτη φορά, ένα οργανωµένο θεσµικό πλαίσιο, που οργα-
νωµένα συγκροτεί, θεσπίζει το θεµατικό τουρισµό. Αυτό γιατί
αναφέρθηκε και ο κύριος Πρωθυπουργός. 

Το άνοιγµα ξένων αγορών, η προσέλκυση επενδύσεων, όλοι
αυτοί είναι στόχοι, που τέθηκαν από τη δική µας κυβέρνηση και
δεν είχε πετύχει καµµία άλλη κυβέρνηση στο παρελθόν. Διεθνή
αναγνώριση αυτών αποτελεί και η εκλογή της χώρας µας στην
Προεδρεία της Περιφερειακής Επιτροπής για την Ευρώπη, του
Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού, αλλά και ως εκτελεστικό
µέρος στον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού. 

Σας δίνουµε, λοιπόν, και αυτές τις θέσεις και οφείλετε να αν-
ταποκριθείτε, διότι ο τουρισµός είναι µια εθνική υπόθεση.

Σχετικά µε τις µαρίνες, που αναφέρθηκαν εκτενώς: Ξεµπλοκά-
ραµε έργα που ήταν σταµατηµένα και κολληµένα για δεκαετίες.
Ενδεικτικά, θα αναφέρω εγκρίσεις και εξελίξεις, που υπήρξαν και

αφορούν τις µαρίνες του Μεσολογγίου, των Μαλίων, του Αλίµου,
της Μυτιλήνης, της Χίου, της Πύλου, της Καλλιθέας, της Βου-
λιαγµένης, της Σαντορίνης, της Ελούντας. 

Τον πήχη, λοιπόν, αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τον
κρατάµε πάρα πολύ ψηλά και θα συγκρίνουµε το παραγόµενο
έργο της Κυβέρνησης µε την επιτυχία και τους στόχους που επι-
τεύχθηκαν το 2018.

Θέλω, όµως, να είµαι σαφής. Εάν όταν µιλάτε για κολληµένες
επενδύσεις, αναφέρεστε σε επενδύσεις όπως αυτές της εξόρυ-
ξης χρυσού στη Χαλκιδική, τότε να ξέρετε ότι είστε ήδη σε λάθος
κατεύθυνση. Και αυτό να ξέρετε ότι είναι ένα λάθος, που δεν
πρόκειται να αφήσουµε να συµβεί. Πριν από τη λήξη της θητείας
µας υπογράψαµε το σχετικό χωροταξικό σχέδιο, που προβλέπει
ισορροπία µεταξύ του τουριστικού προϊόντος και της µεταλλευ-
τικής δραστηριότητας. Πιστεύω, εύχοµαι και ελπίζω να µην το
ανατρέψετε εις βάρος της ποιότητας ζωής, της υγείας, του του-
ριστικού προϊόντος.

Είµαστε εδώ για να υπερασπιστούµε τα κεκτηµένα του ελλη-
νικού λαού, το παρόν και το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλώ στο Βήµα τον
κ. Μιχάλη Παπαδόπουλο. Όπως προείπα, για να ακούσει και ο
συνάδελφος που θα µε διαδεχθεί στην Έδρα, µετά θα µιλήσει ο
Υφυπουργός κ. Τσακίρης, ύστερα οι κύριοι Σπυρίδων Λάππας και
Σάββας Αναστασιάδης και στη συνέχεια οι κύριοι Χρήστος Γκόγ-
κας και Μανούσος Βολουδάκης, αφού παρεµβληθεί, µετά τον κ.
Τσακίρη, ο κ. Δένδιας. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Παπαδόπουλε. 
ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά, ήταν εντυπωσιακές οι νουθεσίες και οι συµβου-

λές της προηγούµενης οµιλήτριας. Βέβαια, δεν µας είπε τίποτα
για τον ΟΑΣΘ, δεν µας είπε τίποτα για το λιµάνι. Μάλλον, έχετε
µπερδέψει τις εκλογές. Κάνατε δηµοτικές εκλογές, περιφερει-
ακές, ευρωεκλογές. Η αλήθεια είναι ότι έχετε ταλαιπωρήσει πά-
ρα πολύ τη Θεσσαλονίκη. Αυτή είναι η αλήθεια. Δεν θα παρα-
συρθώ παραπάνω. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τύχη
και την τιµή να είναι η τέταρτη φορά που µιλάω σε Προγραµµα-
τικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και
πραγµατικά, αισθάνοµαι µια διαφορετική βεβαιότητα για το τι θα
συµβεί. Το ίδιο θεωρώ ότι αισθάνθηκε και ο ελληνικός λαός το
Σάββατο το βράδυ, γιατί περίµενε µε ενδιαφέρον να ακούσει τις
Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού. Πραγµατικά και
επαληθεύτηκε, αλλά και αισθάνθηκε ότι κερδίζει πάλι τη χαµένη
αξιοπιστία της πολιτείας. Γιατί ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν ξέρει
να δίνει ανέξοδες υποσχέσεις, ξέρει, όµως, να κάνει έργα και
πράξεις. και το απέδειξε το Σάββατο το βράδυ.

Κυρίες και κύριοι, πέρα από τα οικονοµικά και κοινωνικά θέ-
µατα, η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει την καθηµερινότητα του πο-
λίτη, αυτές τις µικρές, άµεσες ρυθµίσεις, που θα κάνουν τη ζωή
των πολιτών πιο εύκολη και θα σταµατήσουν την ταλαιπωρία
τους. 

Επειδή ο χρόνος είναι περιορισµένος, θα αναφερθώ σε συγ-
κεκριµένα θέµατα και όσο µπορώ πιο σύντοµα. 

Ήθελα, λοιπόν, να αναφερθώ στον τοµέα µεταφορών, τον
οποίον υπηρέτησα το 2013-2015, όπου έγινε ένα έργο το οποίο,
δυστυχώς, ή εγκαταλείφθηκε από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
ή γκρεµίστηκε. Δυστυχώς, όχι απλώς δεν βελτιώθηκε, αλλά έκα-
ναν ό,τι µπορούσαν περισσότερο για να δυσκολέψουν τους
επαγγελµατίες, τους πολίτες αυτής της χώρας. 

Αναφέρθηκα στην αρχή στον ΟΑΣΘ. Ο ΟΑΣΘ είναι ο µοναδι-
κός οργανισµός της Θεσσαλονίκης που εξυπηρετεί τις µετακινή-
σεις των πολιτών και ιδιαίτερα των ασθενέστερων τάξεων, των
φοιτητών κ.λπ.. 

Εγώ, κύρια Νοτοπούλου, ως Υφυπουργός Μεταφορών έκανα
µετακινήσεις µε το µετρό. Δεν ξέρω αν εσείς µπήκατε ποτέ σε
κανένα λεωφορείο του ΟΑΣΘ. Γιατί αν είχατε µπει, θα είχατε,
φαντάζοµαι, µία διαφορετική εικόνα. Διαλύσατε τον οργανισµό,
φτιάξατε ένα δηµόσιο οργανισµό, ο οποίος δεν λειτούργησε
ποτέ, δηµιουργήσατε συσσωρευµένα χρέη. Ήδη ο κ. Παππάς, ο
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πρόεδρος του οργανισµού, ζητάει προκαταβολή Οκτωβρίου 4
εκατοµµύρια ευρώ, για να καλύψει τις τρέχουσες υποχρεώσεις
του. 

Γι’ αυτό το θέµα θα µπορούσα να µιλάω ώρες. Ένα στοιχείο
θα σας πω µόνο: Το 2015 τα λεωφορεία ήταν περίπου στα πεν-
τακόσια τριάντα και σήµερα είναι διακόσια τριάντα επτά, κύριε
Υπουργέ. Δύο µέρες πριν τις ευρωεκλογές γίνεται διαγωνισµός
και του ΟΑΣΘ και του ΟΑΣΑ στην Αθήνα για επτακόσια πενήντα
λεωφορεία, προϋπολογισµού πάνω από 500 εκατοµµύρια ευρώ,
χωρίς τεχνικές προδιαγραφές -δεν ερωτήθηκαν καν οι αρµόδιες
υπηρεσίες- ούτε καν τον τύπο των λεωφορείων. Έγινε τυχαία,
χωρίς να υπάρχει καµµία συγκοινωνιακή µελέτη. Η υπόθεση αυτή
είναι στα δικαστήρια και θα ξεκαθαρίσει. Να είστε σίγουροι. 

Δεύτερο θέµα, οι εξετάσεις υποψηφίων οδηγών. Πάνω από
εκατό χιλιάδες πολίτες ταλαιπωρούνται. Αναφέρθηκε και ο
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών. Είναι µία ταλαιπωρία, που
κρατάει πάνω από ένα χρόνο. Και δεν είναι µόνο ότι κάποιος
θέλει να πάρει απλώς ένα δίπλωµα. Είναι πολλοί που το χρειάζον-
ται για τη δουλειά τους, είναι πολλοί για τους οποίους είναι µέσο
επιβίωσης και διαβίωσης. Η θεσµοθέτηση εξετάσεων των πολι-
τών εβδοµήντα τεσσάρων ετών και άνω για την αναθεώρηση της
άδειας οδήγησης σε καµµία άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης δεν υπάρχει. Πουθενά! 

Θα µπορούσα να απαριθµήσω πάρα πολλά τέτοια θέµατα και
περιστατικά, που έχουν γίνει το τελευταίο διάστηµα, παραδείγ-
µατος χάριν τα υδροπλάνα. Ξεκινήσαµε και φτιάξαµε µε τον τότε
Υπουργό Ναυτιλίας κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη, µια κοινή υπουρ-
γική απόφαση για τα υδροπλάνα. Είναι µια ταλαιπωρηµένη ιστο-
ρία, µια ιστορία που πάει τη χώρα συνεχώς πίσω. Εδώ και τέσ-
σερα χρόνια φτιάχτηκε ένας νόµος, που εγκλώβισε τα υδρο-
πλάνα στα υπόστεγά τους. Δεν έγινε απολύτως τίποτα. 

Διόδια: Έχω ένα τελευταίο παράδειγµα: τα διόδια στην Εγνα-
τία Οδό. Είναι διόδια, χωρίς κανένα σχεδιασµό. Ορίστηκαν χωρίς
καµµία διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες. Και ευχαριστώ τον
Υπουργό για την προσωρινή διακοπή εργασιών των διοδίων στη
Σιάτιστα, που πραγµατικά έγινε µε έναν τρόπο αδιανόητο. Ο
Νοµός Κοζάνης εγκλωβίζεται µεταξύ δύο διοδίων, Πολυµύλου
και Σιάτιστας, χωρίς να υπάρχει καµµία απολύτως µελέτη. 

Θα ήθελα να πω δύο πράγµατα για τη ΔΕΗ. Όσον αφορά τη
ΔΕΗ, απ’ ό,τι ξέρετε, στον Νοµό Κοζάνης είναι καθοριστική η πα-
ρουσία της και η προσπάθεια η οποία γίνεται, αν και δίνει ένα
πλασµατικό ΑΕΠ στον Νοµό Κοζάνης η ΔΕΗ, κάτι που δεν του
επιτρέπει να µπει σε διάφορα ευρωπαϊκά προγράµµατα. Η ΔΕΗ
περιήλθε σε µια τραγική οικονοµική κατάσταση, διότι η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, σε κάθε επιλογή, έκλεινε το µάτι της σε
οικονοµικά συµφέροντα και στους κακοπληρωτές πελάτες της. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Χρησιµοποιήθηκε σε κάθε φάση η ΔΕΗ ως όχηµα εξυπηρέτη-
σης πολιτικών αναγκών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ. 
Με επιχείρηµα τη µη πώληση της «µικρής ΔΕΗ» ξεπούλησαν -

επιτυχώς βέβαια- τη µισή ΔΕΗ, απαξιώνοντας τις υπόλοιπες δυ-
νατότητες που έδινε η ΔΕΗ. Στο 83% µειώθηκαν οι µετοχές της
ΔΕΗ στο Χρηµατιστήριο. Η Μονάδα 5, το σηµαντικότερο ενερ-
γειακό έργο στην Ευρώπη, θα έπρεπε να τελειώνει στο τέλος του
2019 και ακόµη ταλαιπωρείται. Εδώ και οκτώ µήνες είναι απλή-
ρωτες οι εταιρείες που δουλεύουν, αλλά και οι άνθρωποι που
είναι εκεί. Και η ΔΕΗ απαξιοί και µπλοκάρει συνεχώς τη διαδικα-
σία αυτή. Ελπίζω σύντοµα να δοθεί λύση.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας επιτρέψτε µου να πω ένα µεγάλο
ευχαριστώ στους συµπολίτες µου για την εµπιστοσύνη τους για
άλλη µια φορά. 

Βέβαια, οι συµπολίτες µου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
περιµένουν πολλά από την Κυβέρνηση αυτή. Υπάρχουν σηµαν-
τικές εκκρεµότητες. Η Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας ήταν η
τελευταία σε απορρόφηση τα τελευταία τέσσερα χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό.
Κυρία Υπουργέ της Παιδείας, το πανεπιστήµιο περιµένει χρη-

µατοδότηση µε τις καινούργιες σχολές που έχει. Η γούνα στη
Σιάτιστα και τη Γαλατινή έχει σηµαντικά θέµατα, κύριε Υπουργέ
των Εξωτερικών και µε τη βίζα και µε τα τελωνεία. Τα µάρµαρα
και τα λατοµεία του νοµού είναι πραγµατικά σε διωγµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-
παδόπουλε, έχετε φτάσει στα οκτώ λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ο οινοποιητικός τουρισµός, ο
ενεργειακός τουρισµός και κυρίως ο κρόκος της Κοζάνης είναι
θέµατα, τα οποία χρειάζεται να επιλυθούν.

Επειδή, λοιπόν, εµπιστεύοµαι τον Πρωθυπουργό και την Κυ-
βέρνηση αυτή, γι’ αυτό ψηφίζω «ναι», γιατί και οι πολίτες του Νο-
µού Κοζάνης µάς έδωσαν αυτήν την ψήφο εµπιστοσύνης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο Υφυπουργός κ. Τσακίρης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΙΡΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων): Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θα
ήθελα να ευχαριστήσω τον κύριο Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσο-
τάκη, για την τιµή που µου έκανε να µε επιλέξει ως Υφυπουργό
Ανάπτυξης και Επενδύσεων στη σηµερινή Κυβέρνηση, µε βασι-
κές αρµοδιότητες το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και το
ΕΣΠΑ. 

Επίσης, είναι εξίσου µεγάλη τιµή σήµερα να απευθύνοµαι στην
Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων. Ίσως σας απογοητεύσω
που ο λόγος µου µπορεί να µην είναι λεκτικά σωστός και να µην
έχει πολιτική χροιά, όµως σας υπόσχοµαι ότι θα είναι ειλικρινής
και µε διάθεση προσφοράς και έργου.

Σε µια Ελλάδα που η κρίση έπληξε καίρια το Ακαθάριστο Εγ-
χώριο Προϊόν, αλλά και το ανθρώπινο δυναµικό που το παράγει,
ο στόχος της σύγκλισης µε τις ανεπτυγµένες περιφέρειες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ίσως είναι περισσότερο επίκαιρος από
ποτέ. Η πολιτική µας εστιάζει στη διεύρυνση των αναπτυξιακών
δυνατοτήτων όλης της χώρας ανεξαιρέτως, στην επιτάχυνση του
ρυθµού της οικονοµικής µεγέθυνσης, στην αύξηση της παραγω-
γικότητας για την επίτευξη της πραγµατικής σύγκλισης και στη
βελτίωση, βέβαια, της ποιότητας ζωής των πολιτών.

Ταυτόχρονα, όµως, στοχεύουµε σε άµβλυνση των κοινωνικοοι-
κονοµικών ανισοτήτων που εξακολουθούν να υπάρχουν. Στο-
χεύουµε σε µια οικονοµία ανταγωνιστική, σε µια κοινωνία συνο-
χής και ευηµερίας. 

Στοχεύουµε, επίσης, στην ουσιαστική επιτάχυνση των επενδύ-
σεων που εξυπηρετούν τις εθνικές πολιτικές σε κάθε τοµέα, στη
βιοµηχανία, την ενέργεια, το περιβάλλον, τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις, καθώς και στη γρήγορη και ορθή απόδοση των έργων
και των δράσεων στην κοινωνία, από τα µεγάλα και εµβληµατικά
έργα υποδοµών και δικτύων µέχρι τις χρηµατοδοτήσεις στις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις, από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία για τις
τεχνολογίες πληροφορικής µέχρι την ενίσχυση της χρηστής δια-
κυβέρνησης και την αναβάθµιση των υπηρεσιών του δηµοσίου
τοµέα.

Όλα αυτά ακουµπούν στην καθηµερινότητά µας. Όλα αυτά θα
τα κάνουµε µε ορθή διαχείριση, µε αξιοπιστία στην Ευρώπη,
αλλά και µε απολογισµό και ευθύνη απέναντι στους Έλληνες πο-
λίτες. Με τον τρόπο αυτόν συµβάλλουµε στη σύγκλιση, ανασυγ-
κροτούµε την εθνική οικονοµία, ενισχύουµε την κοινωνική δικαιο-
σύνη, περιορίζοντας τις υφιστάµενες ανισότητες και τελικά προ-
σφέρουµε στους Έλληνες την ευηµερία που προσδοκούν και
πραγµατικά αξίζουν. 

Η δεκαετής κρίση στην Ελλάδα επέδρασε αρνητικά σε δύο βα-
σικές και κρίσιµες παραµέτρους. Μείωσε δραµατικά τις επενδύ-
σεις των επιχειρήσεων σε πάγιο εξοπλισµό, καθώς και τις επεν-
δύσεις των επιχειρήσεων σε έρευνα και ανάπτυξη. Αυτά τα δύο
είχαν σαν αποτέλεσµα τη δηµιουργία ενός πολύ µεγάλου ελλείµ-
µατος ανταγωνιστικότητας των ελληνικών επιχειρήσεων. 

Την ίδια στιγµή οι άµεσες ξένες επενδύσεις κινήθηκαν σ’ έναν
χαµηλό µέσο όρο του 6%, που σε συνδυασµό µε το χαµηλό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, αλλά και τη χαµηλή απορροφη-
τικότητα του ΕΣΠΑ, συνέτεινε περαιτέρω στη διεύρυνση αυτού
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του ελλείµµατος ανταγωνιστικότητας στην αγορά. 
Την ίδια στιγµή, όµως, πρέπει να καταλάβουµε ότι το περιβάλ-

λον και η δοµή της αγοράς αλλάζουν ραγδαία, µε νέες τάσεις
και κλάδους να αναδύονται και, όπως πολλοί προλαλήσαντες
είπαν, την τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση, µε βασικά χαρακτη-
ριστικά το διαδίκτυο των πραγµάτων, τα µεγάλα δεδοµένα, το
FinTech, την αλυσίδα blockchain που είναι ένα κοινόχρηστο δη-
µόσιο λογιστικό βιβλίο, όπου πλέον πάρα πολλές λειτουργίες βα-
σίζονται σ’ αυτό. 

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε την κλιµατική αλλαγή, στην
οποία η αγορά και η επιχειρηµατικότητα, τουλάχιστον στο εξω-
τερικό, έχουν ήδη αρχίσει να προσαρµόζονται.

Το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων θα σχεδιάζει και θα
υλοποιεί δράσεις και προγράµµατα µε µετρήσιµους στόχους,
που θα λαµβάνουν υπ’ όψιν πέρα από τα παραπάνω και εξίσου
άλλα σηµαντικά χαρακτηριστικά, όπως αυτό της κυκλικής οικο-
νοµίας, της βιωσιµότητας κ.λπ., έτσι ώστε η ανάπτυξη να είναι
µακροχρόνια, µε γερές βάσεις και να µην επηρεάζεται τουλάχι-
στον από βραχείς περιόδους κρίσεων.

Πιο συγκεκριµένα, οι ενέργειες στις οποίες θα εστιάσουµε θα
είναι ο εξορθολογισµός του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, ο µακροχρόνιος προγραµµατισµός του και η µέγιστη µό-
χλευσή του µε ιδιωτικά κεφάλαια πρωτίστως από ξένες επενδύ-
σεις. Προτεραιότητα θα δοθεί στα έργα προστιθέµενης οικονο-
µικής και κοινωνικής αξίας, ώστε να αξιοποιήσουµε αποτελεσµα-
τικά και τον τελευταίο διαθέσιµο κοινοτικό πόρο, στην προώθηση
των αναγκαίων παρεµβάσεων για τον αποτελεσµατικό συντονι-
σµό τόσο του εθνικού όσο και του συγχρηµατοδοτούµενου σκέ-
λους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Μέσα σε αυτό
το πλαίσιο άµεσα θα γίνει ο εκσυγχρονισµός του. Το υφιστάµενο
νοµικό πλαίσιο χρονολογείται από το 1952. 

Παράλληλα, είναι επιβεβληµένη η βελτιστοποίηση του υπάρ-
χοντος ΕΣΠΑ για τη µέγιστη δυνατή απορρόφησή του και, όπως
προείπα, µε γνώµονα πάντα βιώσιµα έργα που επιδρούν άµεσα
στον ρυθµό ανάπτυξης, αλλά και µακροχρόνια αυξάνουν την
απασχόληση. 

Βασικός στόχος είναι να µετριαστούν οι επενδυτικές απώλειες
κατά τη διάρκεια της κρίσης και να µεταβεί η ελληνική οικονοµία
σ’ ένα µοντέλο επιχειρηµατικότητας, στο οποίο θα προέχει η εξα-
γωγή διεισδυτικότητα και η εξωστρέφεια. Αυτό θα γίνει επίσης
µε τον εξορθολογισµό των υπαρχόντων χρηµατοδοτικών προ-
γραµµάτων του ΕΣΠΑ. Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν πάρα πολλά
µε χαµηλή απορροφητικότητα. Προσβλέπουµε σε πολύ λίγα µε
διευρυµένα κριτήρια επιλογής. Θα δοθεί προτεραιότητα σε χρη-
µατοδοτικά εργαλεία, καθώς αυτά είναι ανακυκλώσιµα και όταν
τελειώνουν, τα κεφάλαια που επιστρέφονται γυρνάνε ως εθνικοί
πόροι στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Συγχρηµατοδο-
τούµενα δανειακά προϊόντα µε ευνοϊκό επιτόκιο και χαµηλές εξα-
σφαλίσεις, κεφάλαια επιχειρηµατικών συµµετοχών και εγγυήσεις
δανείων µικροµεσαίων επιχειρήσεων θα είναι η αιχµή των παρεµ-
βάσεών µας. Θα αυξήσουµε, δηλαδή, σηµαντικά αυτό που λέµε
«µαλακή» χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων. 

Επίσης, σηµαντική θα είναι και η οριστική θεσµοθέτηση του
πλαισίου λειτουργίας των µικροπιστώσεων microfinance, κάτι
που γίνεται σε όλες τις αγορές της Ευρώπης.

Παράλληλα θέτουµε τις βάσεις για την έγκαιρη και αποτελε-
σµατική αξιοποίηση των πόρων της επόµενης προγραµµατικής
περιόδου 2021-2027 του νέου ΕΣΠΑ, µέσα από µια ουσιαστική
και αντιπροσωπευτική διαβούλευση µε τους κοινωνικούς εταί-
ρους και τις περιφέρειες, έτσι ώστε η εφαρµογή των προγραµ-
µάτων να ξεκινήσει από την πρώτη µέρα έναρξής τους.

Θα ενισχύσουµε τη ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία µε
αξιοποίηση των ευρωπαϊκών χρηµατοδοτικών εργαλείων του
«COSME», του «InnovFin», του «InvestEU» που µαζί µε τη σωστή
εκτέλεση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και το
ΕΣΠΑ θα δώσουν την απαραίτητη πρόσβαση σε κεφάλαια των
ελληνικών επιχειρήσεων. 

Σωστός και διαρκής συντονισµός µε τα άλλα Υπουργεία, τις
περιφέρειες και τους δήµους για σωστή σειρά προτεραιότητας
έργων, διασφάλιση της ολοκλήρωσης του έργου, αλλά και σί-
γουρα διασφάλιση της απορρόφησης όλων των ευρωπαϊκών

πόρων. 
Δηµιουργία δεξαµενών τεχνικής βοήθειας από το ΕΣΠΑ και

άλλες πηγές που θα τις χρησιµοποιήσουµε για την επιτάχυνση
των επενδύσεων και των υποδοµών και ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας των µικροµεσαίων επιχειρήσεων.

Αναµφισβήτητα η ανάκαµψη έχει αρχίσει και αυτό είναι η νο-
µοτέλεια της αγοράς, αλλά έως σήµερα πρόκειται για µια µη
χρηµατοδοτούµενη ανάκαµψη κατά την ορολογία των οικονοµο-
λόγων και πρέπει το συντοµότερο δυνατόν να γίνει  χρηµατοδο-
τούµενη στη σωστή κατεύθυνση και µε γερές βάσεις. 

Η έκδοση του νέου επταετούς οµολόγου την περασµένη εβδο-
µάδα και το επιτόκιο που διαµορφώθηκε δείχνει ότι οι αγορές πι-
στεύουν στο µέλλον της Ελλάδας και της διακυβέρνησης που
έχω την τιµή να είµαι µέλος.

Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Λάππας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλοσωρίζουµε τους νέους Βουλευτές, άνδρες και γυναίκες.

Θερµές ευχές από καρδιάς για καλή θητεία, µε εποικοδοµητικό
τρόπο και αποτελεσµατικό για τη χώρα και την κοινωνία.

Κύριε Πρόεδρε, µου έκανε την τιµή ο Πρόεδρος του κόµµατός
µου να µε ορίσει τοµεάρχη δικαιοσύνης. Εκλέγοµαι στην περι-
φέρεια του Νοµού Καρδίτσας. Υπουργός Δικαιοσύνης είναι ο Κώ-
στας Τσιάρας που εκλέγεται στον Νοµό Καρδίτσας. Υφυπουργός
Δικαιοσύνης είναι ο Δηµήτρης Κράνης, ένα κορυφαίο στέλεχος
των εφαρµοστών του δικαίου, τον οποίο γνώρισα πριν από
τριάντα χρόνια ως Πρόεδρο Πρωτοδικών Καρδίτσας. 

Πολύ φοβάµαι ότι η υπόθεση της δικαιοσύνης έγινε υπόθεση
Καρδίτσας, κάτι που µου θυµίζει, κύριε Δένδια, εκείνο το περί-
φηµο του αείµνηστου Μιλτιάδη Έβερτ «Καρδίτσα, Καρδίτσα,
Καρδίτσα». Αυτό το λέω ως εισαγωγή και είναι ήπιο, γιατί είµαι
πολύ σκληρός έπειτα από τα όσα διάβασα και είδα για τον χώρο
της δικαιοσύνης. 

Δεν είναι εδώ τώρα κανένας από τους Υπουργούς. Στις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις πραγµατικά ήταν άγνωστη χώρα ο το-
µέας της δικαιοσύνης. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως αναφορά.
Ήταν µια terra incognita. Καµµία αναφορά στον χώρο της δικαιο-
σύνης. Το µόνο που υπάρχει είναι µια συνέντευξη του κ. Τσιάρα
προχθές στα «ΝΕΑ», η οποία πραγµατικά µε εξέπληξε, για δύο
λόγους: Πρώτον, γιατί τον Κώστα Τσιάρα τον ξέρω, τον γνωρίζω
πολλά χρόνια, είναι φίλος µου και δεύτερον, συνεργαστήκαµε
τέσσερα χρόνια στην επιτροπή «πόθεν έσχες». Είναι άνθρωπος
µε ήπιο λόγο, εποικοδοµητικές προτάσεις και κυρίως αυτό που
λέµε «ο στοχασµός του πολιτικού άνδρα». Διαβάζοντας τη συ-
νέντευξη αυτή, πλέον ως Υπουργού Δικαιοσύνης, µε εξέπληξε
αρνητικά και θα σας πω αµέσως γιατί. Με άλλο πνεύµα και µε
άλλη διάθεση ανέβηκα στο Βήµα. 

Ακούστε τι λέει στη συνέντευξή του ο κ. Τσιάρας και πιστεύω
να µε ακούει από το γραφείου του και να µε συγχωρέσει για τον
τόνο: «Ως Κυβέρνηση είµαστε αποφασισµένοι να εξαντλήσουµε
κάθε δικονοµικό τρόπο, ώστε να επανορθώσουµε τη ζηµιά που
έχει συντελεστεί και να τροποποιήσουµε άµεσα τα προβληµατικά
άρθρα του Ποινικού Κώδικα που καλλιεργούν το αίσθηµα της
ανοµίας».

Ερωτώ: Ποια είναι αυτά τα άρθρα; Πώς διαπιστώθηκαν µέσα
σε επτά µέρες, από έναν αρµόδιο Υπουργό που δεν πρόλαβε να
κάτσει στην καρέκλα, τέτοια φαινόµενα ανοµίας που έχουν την
πηγή τους σε συγκεκριµένα άρθρα που την πυροδοτούν;

Δεύτερον, επαναλαµβάνει ότι θα εκκινήσει από µηδενική βάση
τη διαδικασία της επιλογής της νέας ηγεσίας της δικαιοσύνης.
Το γνωστό θέµα! Τέλος πάντων, θα το δούµε αυτό στην Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας στην οποία θα συµµετάσχει και ο
οµιλών.

Μίλησε για σύσταση ειδικών δικαστηρίων, προκειµένου να επι-
ταχυνθούν οι υποθέσεις για τις επενδύσεις. Μάλλον εννοούσε ει-
δικά τµήµατα µε ειδικές διαδικασίες και όχι ειδικά δικαστήρια, αν
αντιλαµβάνοµαι καλά και αν µε ακούει τώρα ο κ. Κράνης ως Υφυ-
πουργός. Γιατί τα ειδικά δικαστήρια είναι ad hoc δικαστήρια που
ιδρύονται για έναν συγκεκριµένο σκοπό και συνήθως σε έκτακτες
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πολιτικές περιστάσεις. Άρα µάλλον µιλάει για ειδικές διαδικασίες
και όχι για ειδικά δικαστήρια.

Σε ένα άλλο σηµείο λέει: «Ακυρώθηκε επί της ουσίας ολό-
κληρη η διαδικασία επιλογής της ηγεσίας για την οποία κορυ-
φαίοι συνταγµατολόγοι –προσέξτε το παρακαλώ- της χώρας
έκαναν λόγο για προκλητική περιφρόνηση του Συντάγµατος».
Κανένας σε αυτήν τη χώρα, όχι συνταγµατολόγος, αλλά κανένας
νοµικός! Προκαλώ την ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης να
µας φέρει έστω µια άποψη, µια φράση που να λέει ότι ο τρόπος
µε τον οποίο επελέγη η ηγεσία της δικαιοσύνης, δηλαδή από τα
interna corporis της Βουλής, όπως ορίζει το Σύνταγµα, που τε-
λικά έπρεπε να επικυρωθεί από ένα προεδρικό διάταγµα και ποτέ
δεν εξεδόθη, αποτελούσε προκλητική περιφρόνηση. Είναι βαριά
έκφραση. 

Θα απηύθυνα και µια σύσταση στον πολύ νεότερό µου Υ-
πουργό: Ο χώρος της δικαιοσύνης είναι ένας χώρος που καταυ-
γάζεται από έναν ήπιο λόγο, που αµβλύνονται οι διαφορές και οι
αντιθέσεις και κυρίως η αντιπαράθεση πρέπει να γίνεται µε επι-
χειρήµατα και µόνο επιχειρήµατα, αλλιώς είναι αναποτελεσµα-
τική, άγονη και αντιπαράθεση εκτός θέµατος.

Και καταλήγει στο άρθρο ο Υπουργός για τις διατάξεις του
Ποινικού Κώδικα: «Θα οδηγούσαν, αν εφαρµόζονταν» –που
εφαρµόζονται ήδη- «σε µαζικές αποφυλακίσεις και αθρόες πα-
ραγραφές που προκαλούν το κοινό περί δικαίου αίσθηµα των πο-
λιτών». Μένω άναυδος! Άναυδος από τον λόγο ενός Υπουργού
Δικαιοσύνης και ενός φίλου -το τονίζω. Περιµένω να ακούσω
πόσες, ποιες και πού αφορούν οι µαζικές απολύσεις από τις φυ-
λακές και οι αθρόες παραγραφές. Δεν ξέρω καµµία απόλυση και
καµµία παραγραφή που έχει αποφασιστεί από αρµόδιο δικαστή-
ριο ή δικαστικό όργανο µε βάση τους νέους Ποινικούς Κώδικες.
Να ακούσω µία και να δούµε εάν είναι µαζικές και αθρόες οι πα-
ραγραφές.

Εν πάση περιπτώσει και ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, γιατί
πέρασε ο χρόνος. Ο ΣΥΡΙΖΑ –λέει- επέδειξε προκλητική ανοχή
απέναντι σε εγκληµατίες, ακόµα και σε αµετανόητους τροµοκρά-
τες. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ επέδειξε ανοχή; Τι να πω! Πραγ-
µατικά µένω άναυδος, κύριε Πρόεδρε. Περίµενα έναν άλλο λόγο.
Εγώ µόνο θα του πω ότι στο χώρο της δικαιοσύνης πρέπει να
γεννιέται ένα αποτέλεσµα από αντιπαραθέσεις εποικοδοµητικές.
Γιατί αυτό είναι η νοµική επιστήµη, ένας ατελείωτος διάλογος,
µια εποικοδοµητική αντιπαράθεση. «Εκ των διαφερόντων καλλί-
στην αρµονίαν», έλεγε ο Ηράκλειτος, ή αν θέλετε η βάση, ο πυ-
ρήνας της νοµικής επιστήµης –και το Υπουργείο Δικαιοσύνης
πρέπει να το ενστερνιστεί- είναι ο πυρήνας του τι είναι, σε όλη
τη δυτική νοµική σκέψη. Είναι αυτό που έλεγε στα «Ηθικά Νικο-
µάχεια» ο Αριστοτέλης: «Πάντα γαρ ενδέχεται και άλλος έχειν».
Για όλα τα πράγµατα υπάρχει δεύτερη σκέψη, δεύτερη από-
φαση, δεύτερη κρίση, δεύτερη τοποθέτηση. Είναι δυνατόν αυτή
η µονοµέρεια, αυτός ο αυστηρός λόγος, ο σκληρός, ο αδυσώ-
πητος που είναι αντιπολιτευτικού χαρακτήρα να εκφωνείται από
τον αρµόδιο Υπουργό της Δικαιοσύνης;

Την απάντηση την πήρε ήδη από τους δικηγόρους. Εγώ θα
έλεγα ότι πήρε την απάντηση και από µια τεράστια προσωπικό-
τητα µε την οποία µπορεί να έχουµε διαφορές όλοι σε πολιτικό
επίπεδο, αλλά σε νοµικό επίπεδο κανένας. Μιλάω για τον Βαγ-
γέλη Βενιζέλο. Σε ένα άρθρο προχθές στην Εφηµερίδα των Συν-
τακτών –γιατί σκέφτεστε να κάνετε αναστολή, κύριοι του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης- η επικεφαλίδα έλεγε: «Η αναστολή εφαρµο-
γής του νέου Ποινικού Κώδικα θα προκαλέσει πολύ σοβαρό πρό-
βληµα». Και όταν µιλάµε για σοβαρό πρόβληµα που θα προκλη-
θεί στον χώρο της δικαιοσύνης, των φυλακών, των δικαστηρίων
της απονοµής της δικαιοσύνης πρέπει να το σκεφτούν πολύ σο-
βαρά, να το µετρήσουν και να το ζυγίσουν µε ψυχραιµία. Ο ζυγός
της δικαιοσύνης δεν πρέπει να γέρνει υπερβολικά προς τη µια
πλευρά, ούτε προς την άλλη. Ο ζυγός πρέπει να είναι σε µια
ισορροπία. Και για να έχεις ισορροπία, πρέπει να είναι ισορρο-
πηµένος ο λόγος πρωτίστως -όχι ηµών που είµαστε Αντιπολί-
τευση και έχουµε υποχρέωση να κάνουµε κριτική και αντιπολι-
τευόµαστε τα πεπραγµένα του κάθε Υπουργείου- του αρµόδιου
Υπουργού. Αυτός πρέπει να πυροδοτεί ένα κλίµα ήπιου πολιτικού
λόγου. Γιατί δεν είναι ένας τοµέας όπως η προστασία του πολίτη

ή της οικονοµίας, όπου εκεί µπορεί να λέµε αντιπολιτευτικές κο-
ρόνες. Ο χώρος της δικαιοσύνης επιβάλει ψυχραιµία, σύνεση και
ήπιο πολιτικό λόγο και κυρίως επιχειρήµατα. Περιµένω, λοιπόν,
στα ερωτήµατα που διατύπωσα απαντήσεις. 

Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα τελευταίο. Δεν αρκεί η
τοποθέτηση του Βαγγέλη Βενιζέλου για τη σκέψη που έχετε για
να αναστείλετε τους Ποινικούς Κώδικες; Και εδώ θα ανοίξω µια
παρένθεση. Με ακούνε οι νοµικοί; Η αναστολή των Ποινικών Κω-
δίκων δεν παράγει κανένα έννοµο αποτέλεσµα, γιατί πρέπει να
ξέρουν -όσοι είναι νοµικοί το γνωρίζουµε- ότι άπαξ και µια µέρα
εφαρµοστεί ένας κώδικας, ένας νόµος επιεικέστερος, εφαρµό-
ζεται για όλες που έχουν τελεσθεί µέχρι τη µέρα εκείνη. Τι νόηµα
έχει η αναστολή; Σας το λέει ο Βαγγέλης Βενιζέλος και σας το
λέει και ο Πρόεδρος της Ολοµέλειας του Δικηγορικού Συλλόγου
της χώρας. Το τονίζει ρητά. Αυτό είναι το ένα θέµα.

Δεύτερον, περιµένουµε µια απάντηση από τους αρµόδιους
Υπουργούς της Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Λάπ-
πα, θα πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κλείνω µε µια φράση, κύριε Πρόεδρε.
Την υπαγωγή της σωφρονιστικής και της αντεγκληµατικής πολι-
τικής την εποµένη των εκλογών, 8-7-2019 µε το προεδρικό διά-
ταγµα 81 µε έναν τρόπο κοινωνικοπολιτικού δαρβινισµού πριν
από οποιαδήποτε διαβούλευση, χωρίς καµµία συνεννόηση, καµ-
µία επαφή µε κανέναν τοµέα και φορέα που τους αφορούν -δι-
καστικοί υπάλληλοι, δικαστές, δικηγόροι, εφαρµοστές του
δικαίου που υπάγονται στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Λάππα, έχετε φτάσει τα οκτώµισι λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αυτό θα το βρούµε µπροστά µας όχι
µόνο σε γενικό επίπεδο αλλά και σε ευρωπαϊκούς θεσµούς. Έ-
χουν αποπεµφθεί χώρες από το Συµβούλιο της Ευρώπης, διότι
έχουν υπαγάγει τη σωφρονιστική και αντεγκληµατική πολιτική
στο θέµα της δηµόσιας τάξης και της ασφάλειας. Προσέξτε το
αυτό. Είναι πάρα πολύ σοβαρό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Λάπ-
πα, έχετε φτάσει τα εννιά λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε
δευτερόλεπτα.

Η δικαιοσύνη είναι πρώτα δικαιοσύνη και δευτερευόντως ποι-
νική ή αστική, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Λάπ-

πας χρησιµοποίησε εννιά λεπτά. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστασιάδης. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο εξής ο κυβερνητικός λόγος θα είναι λιτός και αληθινός.

Θα αποφεύγει τα πολλά επίθετα επιµένοντας στα ουσιαστικά. Κι
από τον µέλλοντα χρόνο θα επιλέγει τον ενεστώτα της δράσης
και του αποτελέσµατος. Μέσα σ’ αυτή τη φράση εµπεριέχεται το
κεντρικό µήνυµα των προγραµµατικών θέσεων του Πρωθυπουρ-
γού Κυριάκου Μητσοτάκη, όπως αυτές παρατέθηκαν στην προχ-
θεσινή του οµιλία και περιέχουν πολιτικές, στόχους, συγκεκρι-
µένα µέτρα και φυσικά χρονοδιάγραµµα. 

Κυρίες και κύριοι, ο ελληνικός λαός στις εκλογές της 7ης Ιου-
λίου έδωσε στη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη
ψήφο εµπιστοσύνης, ψήφο ελπίδας και προοπτικής. Αποδέχθηκε
τη συµφωνία αλήθειας που εµείς του προτείναµε και µας έδωσε
την εντολή να εργαστούµε σκληρά και αποτελεσµατικά για να
επιστρέψει ξανά στη χώρα µας η ελπίδα, η αισιοδοξία, η πρό-
οδος, η ευηµερία και η ανάπτυξη. Να αναγεννηθεί ξανά η µεσαία
τάξη, που τα τελευταία χρόνια, τα χρόνια της κρίσης πιέστηκε
όσο ποτέ άλλοτε. 

Μας έδωσε την εντολή να φέρουµε νέες επενδύσεις στη χώρα,
να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα όλων των πολιτών. Να νιώ-
θουν οι πολίτες ασφαλείς στον τόπο τους και το σπίτι τους. Να
έχουµε παιδεία που να µην παράγει ανέργους. Να έχουµε ανα-
βαθµισµένες υπηρεσίες υγείας µε εύκολη πρόσβαση για όλους
τους πολίτες. Να πατάξουµε την γραφειοκρατία και την πολυνο-
µία. 

Η ετυµηγορία του ελληνικού λαού είναι σαφής. Καλούµαστε
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να κλείσουµε τον κύκλο της κρίσης. Να πάµε τη χώρα µπροστά
σε µια νέα εποχή µε λιγότερους φόρους για τους πολίτες, µε πε-
ρισσότερες επενδύσεις, µε πολλές και καλές νέες θέσεις εργα-
σίας, µε αποτελεσµατικό κράτος που να προσφέρει ασφάλεια,
παιδεία, πρόνοια και κοινωνικό κράτος για όλους. Με πολιτικό
λόγο που θα στηρίζεται στην αλήθεια και τον ρεαλισµό. Με υπε-
ρήφανη εθνική φωνή. 

Η προχθεσινή οµιλία του Πρωθυπουργού ενίσχυσε αυτές τις
θέσεις. Ενίσχυσε την αισιοδοξία που προκάλεσε το αποτέλεσµα
των εκλογών της 7ης Ιουλίου αλλά και η άµεση σύνθεση της Κυ-
βέρνησης, η άµεση στελέχωση του κράτους και η πρώτη πετυ-
χηµένη αντιµετώπιση των έκτακτων αναγκών που παρουσιά-
στηκαν στη χώρα. Απέδειξε ότι οι Προγραµµατικές Δηλώσεις του
Πρωθυπουργού αποτελούν πράγµατι την επιτοµή ενός ολοκλη-
ρωµένου και εφαρµόσιµου σχεδίου διακυβέρνησης. 

Το τι πρέπει να γίνει το περιέγραψε µε σαφήνεια την ηµέρα
της οµιλίας του. Η άµεση µείωση του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά
22% από φέτος, έναν χρόνο νωρίτερα από την αρχική δέσµευσή
µας, θα λειτουργήσει ως πειστήριο αξιοπιστίας της Κυβέρνησης
στις δεσµεύσεις τις. Η µείωση του φόρου στις επιχειρήσεις από
το 28% στο 24% και στη συνέχεια στο 20%, η µείωση του φόρου
στα µερίσµατα από το 10% στο 5%, η αναστολή του ΦΠΑ στην
οικοδοµή και η αναστολή στο φόρο υπεραξίας στις αγορές και
πωλήσεις, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών θα λειτουργή-
σουν ως µοχλός ανάπτυξης και θα δώσουν ώθηση στην οικονο-
µία, σε νέες επενδύσεις και σε νέες θέσεις εργασίας προς όφε-
λος όλων των Ελλήνων.

Η πρόσληψη χιλίων πεντακοσίων αστυνοµικών και η προµήθεια
οχηµάτων αλλά και λοιπού εξοπλισµού και οπλισµού, θα ενισχύ-
σει τη δυνατότητα καλύτερης αντιµετώπισης της εγκληµατικό-
τητας και της παρανοµίας και θα εµπεδώσει το αίσθηµα ασφά-
λειας στους πολίτες. 

Η µείωση της φορολογίας από το 22% στο 9% για ετήσια ει-
σοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ θα ανακουφίσει τις αδύναµες κοι-
νωνικές οµάδες κυρίως. 

Η καθιέρωση βεβαίως της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερι-
κού που εξαγγέλθηκε φέρνει πιο κοντά και πιο ενεργά στην πα-
τρίδα τους συµπατριώτες µας από το εξωτερικό. 

Η πρόσληψη δύο χιλιάδων νοσηλευτών και ιατρικού προσωπι-
κού θα βελτιώσει τις παρεχόµενες υπηρεσίες υγείας στον πο-
λίτη.

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο
Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης αναγνωρίζοντας τις πολυσύνθε-
τες, πολλές και διαφορετικές ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας
και µε στόχο να δηµιουργήσουµε ένα κράτος ευέλικτο και απο-
τελεσµατικό, πραγµατικό υπηρέτη του λαού υλοποιεί από την
πρώτη κιόλας µέρα ένα ολοκληρωµένο σχέδιο διακυβέρνησης
της χώρας και αντιµετώπισης των προβληµάτων. 

«Δεν θα µετρηθούµε µε τους αντιπάλους µας, αλλά µε τα
πραγµατικά προβλήµατα και τις ανάγκες της κοινωνίας». Μέσα
σε αυτή τη φράση του ο Πρωθυπουργός συµπύκνωσε τις προ-
θέσεις του, την αποφασιστικότητά του και το κύριο ζητούµενο
για τη χώρα και τους πολίτες. Εµείς στεκόµαστε αρωγοί σ’ αυτή
τη µεγάλη προσπάθεια που ξεκίνησε και θα συνδράµουµε µε
όλες µας τις δυνάµεις στην επιτυχία αυτής της προσπάθειας,
γιατί η πρόοδος της χώρας είναι εθνική υπόθεση, γιατί πι-
στεύουµε ότι µπορούµε να τα καταφέρουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Υπουρ-

γός Εξωτερικών κ. Δένδιας έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχηθώ

σε όλους, και ιδίως στους νέους συναδέλφους, καλή κοινοβου-
λευτική θητεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εξωτερική πολιτική κατα-
γράφεται ένα σηµαντικό κεκτηµένο της αντιπολίτευσης. Μετά το
1974 λήφθηκαν ιστορικές αποφάσεις για τον δυτικό και τον ευ-
ρωπαϊκό προσανατολισµό της χώρας. Οι αποφάσεις αυτές ισ-
χύουν για διάστηµα µισού αιώνα. Ενισχύθηκαν και δικαιώθηκαν

ανεξαρτήτως της εναλλαγής στην εξουσία κοµµάτων µε τελείως
διαφορετικές ιδεολογικές καταβολές. Η σύσφιξη της εθνικής
οµοψυχίας και οµόνοιας επί των βασικών αυτών ρεαλιστικών πα-
ραµέτρων της εξωτερικής µας πολιτικής και η στράτευση της ελ-
ληνικής κοινωνίας στο πλαίσιο αυτό αποτελεί τον απαραίτητο
παράγοντα της  εθνικής επιβίωσης. 

Η Ελλάδα, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει την υπαρ-
ξιακή πολυτέλεια των άλλων ευρωπαϊκών χωρών. Είναι το µόνο
κράτος της Ευρωπαϊκή Ένωσης που αντιµετωπίζει πρόβληµα
εθνικής ασφάλειας εξαιτίας της επιθετικότητας του εξ ανατολών
γείτονα. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι έναν χρόνο µετά το 2021 που
θα γιορτάσουµε περήφανοι τα διακόσια χρόνια της νέας Ελλά-
δας είναι το 2022, η επέτειος των εκατό χρόνων από τη Μικρα-
σιατική Καταστροφή, τη µεγαλύτερη καταστροφή του ελληνισ-
µού. Το αιώνιο µνηµείο που δείχνει πού οδηγεί µε απόλυτη βε-
βαιότητα η διχόνοια και η αδυναµία συνεννόησης σε βάση ρεα-
λισµού. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επιδιώκει να κατοχυρώσει το κεκτη-
µένο της εθνικής συναίνεσης στις κύριες γραµµές της εξωτερι-
κής µας πολιτικής. Δεν διεκδικεί το µονοπώλιο του πατριωτισµού.
Θα διαβουλεύεται και θα ενηµερώνει την Αντιπολίτευση. Θα σέ-
βεται και θα ακούει την κριτική. Θα αγνοήσει, όµως, µε αίσθηµα
εθνικής ευθύνης κάθε κραυγή πατριδοκαπηλίας και εθνικολαϊκι-
στικής έξαρσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έξοδος από την κρίση αποτε-
λεί ευκαιρία για επανεκτίµηση. Πολλές από τις παραδεδεγµένες
αλήθειες έχουν πάψει πια να ισχύουν. 

Η ελληνική πολιτική, λοιπόν, καλείται να επανατοποθετηθεί εν
όψει των νέων προκλήσεων. Υπό το κράτος των νέων συνθηκών
οφείλουµε να εγκαταλείψουµε τη διανοητική µας νωχέλεια. Οφεί-
λουµε να δούµε µε ρεαλισµό το πέρας εποχής των δογµάτων της
δεκαετίας του ‘80. Οφείλουµε να παραµερίσουµε την εξωτερική
πολιτική της απραξίας. Οφείλουµε επίσης να υπερβούµε την
εξωτερική πολιτική της επίπλαστης πολυδιάστατης ενεργητικό-
τητας. Οφείλουµε να εγκαταλείψουµε την επανάπαυση στα ερ-
µηνευτικά στερεότυπα περί πολιτισµικού δυϊσµού και περί
κέντρου – περιφέρειας. Οφείλουµε να ενσωµατώσουµε στην πο-
λιτική µας τη σµίκρυνση του χώρου και του χρόνου που δηµιουρ-
γεί η παγκοσµιοποίηση, να ενσωµατώσουµε την αλλαγή του
οικονοµικού υποδείγµατος του µεταβιοµηχανικού νεωτερικού
κράτους που οι αξίες δηµιουργούνται κυρίως από υπηρεσίες και
άυλα αγαθά. Απαιτείται να σχεδιάσουµε και να διαδραµατίσουµε
έναν ρόλο ενεργητικό και δραστήριο κατ’ αρχήν στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ρόλο σηµαντικό, διορατικό, µε αυτοπεποί-
θηση, ρόλο που συντρίβει τα όρια της περιχαράκωσης του πέ-
νητος δανειολήπτη. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι το πιο φιλόδοξο ιστορικό εγχείρηµα
ειρηνικής συνύπαρξης και συµπόρευσης λαών και κρατών στην
ιστορία της ανθρωπότητας. Στο πλαίσιό της έχει αγκυροβολήσει
ασφαλώς την Ελλάδα, αγνοώντας τη σκληρότατη τότε αντί-
δραση της Αντιπολίτευσης, η πολιτική οξύνοια και οξυδέρκεια
του ιδρυτή της Νέας Δηµοκρατίας, του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στο πλαίσιο της Ένωσης, λοιπόν, αναπτύσσουµε περαιτέρω

τις στενές σχέσεις µε τους Ευρωπαίους εταίρους µας. Έχω ήδη
συναντήσει πολλούς συναδέλφους µου Υπουργούς Εξωτερικών
των ευρωπαϊκών κρατών, µεταξύ των οποίων τον Γάλλο, τον
Ιταλό, τον Ισπανό, τον Ολλανδό συνάδελφό µου. Η διαχείριση
των επιπτώσεων της ενδεχόµενης αποχώρησης του Ηνωµένου
Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση -µε ή χωρίς συµφωνία-
είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα για εµάς. Οι σχετικές εθνικές προ-
ετοιµασίες θα συνεχιστούν και θα ολοκληρωθούν. 

Σε ό,τι αφορά το Κυπριακό, το οποίο συζητάµε σαράντα πέντε
χρόνια µετά την τουρκική εισβολή, να πω, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι κατ’ αρχάς αδικήσατε τον Πρωθυπουργό, τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. Οι Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης εκτιµώνται στο σύνολό τους. Είναι παντελώς αδύνατον να
κρίνονται µόνον αυτοτελώς. Αντιλαµβάνοµαι βέβαια την ανάγκη
αντιπολιτευτικού λόγου. Είναι στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
διαλόγου. Αρκεί όµως να µην είναι άδικος. Ούτως ή άλλως ξέ-
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ρετε καλά ότι το Κυπριακό αποτελεί κορυφαίο εθνικό µέληµα,
στρατηγική επιδίωξη της εξωτερικής πολιτικής της Ελλάδας. 

Ο µόνος τρόπος για την επίτευξη µιας αµοιβαία αποδεκτής και
επωφελούς για την Κυπριακή Δηµοκρατία λύσης είναι η επανέ-
ναρξη των διαπραγµατεύσεων και η εξεύρεση λύσης επί τη βάσει
των αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων
Εθνών και της πλήρους εφαρµογής του κοινοτικού κεκτηµένου.
Αυτονόητες προϋποθέσεις της έναρξης των διαπραγµατεύσεων
είναι ο τερµατισµός των παράνοµων γεωτρήσεων και ερευνών,
καθώς και η αποµάκρυνση των πλοίων της Τουρκίας από την κυ-
πριακή αιγιαλίτιδα ζώνη και την αποκλειστική οικονοµική ζώνη. 

Απέναντι στην παρανοµία εµείς θα συνεχίσουµε να προτάσ-
σουµε µε αυτοπεποίθηση τη διεθνή νοµιµότητα. Έχω ήδη συναν-
τηθεί επί µακρόν µε τον Κύπριο συνάδελφό µου. Βρισκόµαστε
από την πρώτη στιγµή σε στενή συνεργασία µε την κυπριακή κυ-
βέρνηση για τον καλύτερο δυνατό συντονισµό και ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας στις 29 του µηνός, συνοδευόµενος και από εµένα,
θα πραγµατοποιήσει την πρώτη επίσκεψή του στο εξωτερικό
στην Κυπριακή Δηµοκρατία. 

Σε ό,τι αφορά τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, βασικός µας στό-
χος είναι η προώθηση µιας πολιτικής βασισµένης στις σταθερές
αρχές της καλής γειτονίας, του σεβασµού του διεθνούς δικαίου
και των διεθνών συνθηκών. Σε αυτό το πλαίσιο αφετηρία συνιστά
η παραδοχή ότι η Ελλάδα και η Τουρκία µπορούν, αλλά και οφεί-
λουν να συνεργαστούν στους τοµείς εκείνους στους οποίους
αυτό είναι εφικτό και αµοιβαία επωφελές. Προσπαθούµε να ανα-
δείξουµε τις προοπτικές, χωρίς όµως να παραγνωρίζουµε και να
ανεχόµαστε τα εµπόδια.

Θα ήθελα όµως και πρέπει να το κάνω και από αυτό το Βήµα
ξεκάθαρο, να καταστεί σαφές ότι γνώµονάς µας είναι το διεθνές
δίκαιο που δεν ανέχεται προκλητικές ενέργειες, απειλές πολέµου
ή µονοµερείς διεκδικήσεις. Αυτό θα καταστεί απολύτως σαφές
τόσο στη γείτονα χώρα, όσο και σε όλα τα διεθνή fora. Στο µέτρο
δε που µε επιλογή της η ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας κα-
θίσταται λιγότερο ορατή, καθίσταται υποχρεωτική η διαµόρ-
φωση από την πλευρά µας µιας πολιτικής που θα λαµβάνει υπό-
ψιν της τη νέα αυτή πραγµατικότητα.

Όσον αφορά τα Βαλκάνια, απαιτείται να επανατοποθετηθούµε
ως η σταθερή ευρωπαϊκή χώρα στα Βαλκάνια και όχι ως η βαλ-
κανική χώρα στην Ευρώπη, όπως έλεγε ο αείµνηστος Κωνσταν-
τίνος Μητσοτάκης, παράγων σταθερότητας, µε γνώση και άποψη
για τη ρευστή κατάσταση στα Δυτικά Βαλκάνια. Στόχος µας είναι
η ενίσχυση του πολιτικού και οικονοµικού αποτυπώµατος της Ελ-
λάδας, µε σχέδια διασυνδεσιµότητας µέσα στην ευρύτερη πε-
ριοχή, η περαιτέρω αύξηση των εξαγωγών µας προς τις χώρες
αυτές, αλλά και µέσω αυτών.

Τα Βαλκάνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ο προ-
ορισµός µας. Είναι όµως η γειτονιά µας. Θα είµαστε παρόντες
στις εξελίξεις και θα διεκδικήσουµε τον ρόλο µας. Υποστηρί-
ζουµε την ενταξιακή προοπτική των χωρών των Δυτικών Βαλκα-
νίων. Παράλληλα, υπογραµµίζουµε ότι ο δρόµος προς την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση συνδέεται άρρηκτα µε την τήρηση αυστηρής αι-
ρεσιµότητας, βάσει των ιδίων των επιδόσεων των υποψηφίων
χωρών.

Σχετικά µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, είναι γνωστή η θέση
µας. Την εκφράσαµε και ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Η συµ-
φωνία έπρεπε να ολοκληρωθεί µε επωφελέστερο τρόπο για τα
εθνικά µας συµφέρονται. Σκοπός µας είναι να πράξουµε ό,τι είναι
δυνατόν προκειµένου να µειωθούν οι αρνητικές συνέπειές της.
Θα επιδιώξουµε την εµβάθυνση των σχέσεων µε τον βόρειο γεί-
τονά µας στο πλαίσιο της αµοιβαία επωφελούς συνεργασίας.
Δεν θα ανεχθούµε όµως φαινόµενα µη πλήρους συµµόρφωσης. 

Μιλώντας για την τήρηση διεθνών δεσµεύσεων είναι ανάγκη
να αναφερθώ στην Αλβανία. Είναι γνωστό ότι από τις δύο σηµαν-
τικές συµφωνίες που υπέγραψε µε τη χώρα µας το 2009 µόνο
µία -για την κατασκευή στρατιωτικών κοιµητηρίων και τον εντα-
φιασµό των πεσόντων µας το 1940- άρχισε να εφαρµόζει και µά-
λιστα πολύ πρόσφατα. Αναµένουµε την πλήρη εφαρµογή της. Η
Αλβανία εξακολουθεί να µην έχει υλοποιήσει τις υποχρεώσεις
της σε σχέση µε τα µειονοτικά και περιουσιακά δικαιώµατα της
ελληνικής εθνικής µειονότητας. Γι’ αυτό στο πλαίσιο της έναρξης

των ενταξιακών διαπραγµατεύσεων µε την Αλβανία, για την
οποία η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει σαφή αιρεσιµότητα, θα συ-
νεχίσουµε να παρακολουθούµε στενά την πλήρωση από την Αλ-
βανία των πέντε καίριων προτεραιοτήτων. Θα συνεχίσουµε να
παρακολουθούµε στενά τον έµπρακτο σεβασµό των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων όλων των πολιτών, συµπεριλαµβανοµένων των πε-
ριουσιακών δικαιωµάτων της γηγενούς ελληνικής εθνικής µειονό-
τητας.

Ανατολική Μεσόγειος: Οι σηµαντικές εξελίξεις που διαµορφώ-
νονται στην Ανατολική Μεσόγειο ενισχύουν τη στρατηγική σηµα-
σία της Ελλάδας στην ευρύτερη περιοχή, µετατρέπουν τη χώρα
µας στον ακροτελεύτιο κρίκο της δυτικής αλυσίδας προς Ανατο-
λάς. Τα δύο τρίγωνα Ελλάδα – Κύπρος – Ισραήλ και Ελλάδα –
Κύπρος – Αίγυπτος, καθώς και οι διµερείς συνεργασίες µε άλλες
χώρες της περιοχής, ενισχύουν τη συνεργασία της Δύσης µε τις
χώρες αυτές και αποτελούν παράγοντες σταθερότητας για την
ευρύτερη περιοχή. 

Οι ελληνοαµερικανικές σχέσεις βρίσκονται σήµερα σε άριστο
σηµείο. Επισκέφτηκα ήδη τις Ηνωµένες Πολιτείες και είχα πολύ
εποικοδοµητικές συνοµιλίες µε τον Υπουργό Εξωτερικών Μάικ
Ποµπέο και τον σύµβουλο Ασφαλείας Τζον Μπόλτον. Προ ολίγου
µάλιστα δέχτηκα στο Υπουργείο τον Αµερικανό Υφυπουργό κ.
Ρίκερ σε συνέχιση των συζητήσεων µε τον κ. Ποµπέο. Οι εξελί-
ξεις στην Ανατολική Μεσόγειο και τα Βαλκάνια, το αµερικανικό
ενδιαφέρον για την περιοχή και η ενεργός εξωτερική πολιτική
της χώρας µας δηµιουργούν, κυρίες και κύριοι, προϋποθέσεις
για πιο στενή συνεργασία µε την αµερικανική πλευρά. Προετοι-
µάζουµε τη δεύτερη φάση του στρατηγικού διαλόγου, που θα
διεξαχθεί το φθινόπωρο του 2019 στην Ελλάδα και συζητάµε όλα
τα θέµατα που αφορούν την αµυντική µας συνεργασία.

Με τη Ρωσία είναι ευρύτατα γνωστό ότι η χώρα µας συνδέεται
επί αιώνες µε ιστορικούς δεσµούς, θρησκευτικούς και πολιτιστι-
κούς. Η ειλικρινής φιλία παραδοσιακά ενώνει τους λαούς των
δύο χωρών. Επιδιώκουµε την ενίσχυση της συνεργασίας µας. 

Με τη Λαϊκή Δηµοκρατία της Κίνας θα επιδιώξουµε την περαι-
τέρω ανάπτυξη των ήδη στενών διµερών µας σχέσεων. Το παρά-
δειγµα της επένδυσης στο λιµάνι του Πειραιά αποτελεί εφαλτή-
ριο για µια ευρύτερη προοπτική επενδύσεων στη χώρα µας στον
χώρο των υποδοµών.

Στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής και της Βόρειας
Αφρικής, η Ελλάδα έχει µια διαχρονική και σταθερά εξελισσό-
µενη παρουσία, όπως και στον Αραβικό Κόλπο. Θα την ενισχύ-
σουµε περαιτέρω. Οι σχέσεις µας µε το Ισραήλ οι οποίες συµ-
βάλλουν αποφασιστικά στη σταθερότητα της περιοχής έχουν
αποκτήσει, όπως όλοι ξέρετε, στρατηγικό χαρακτήρα. Θα εµβα-
θύνουµε και θα διευρύνουµε αυτές τις σχέσεις. Η παραδοσιακή
µας σχέση µε τον αραβικό κόσµο την τελευταία δεκαετία έχει
εξελιχθεί. Ιδιαίτερα µε χώρες όπως η Αίγυπτος, τα Ηνωµένα Αρα-
βικά Εµιράτα, η Ιορδανία και ο Λίβανος έχουµε φτάσει σε ψηλό
επίπεδο ωρίµανσης στα πεδία της πολιτικής, της οικονοµικής και
της πολιτιστικής συνεργασίας. 

Πιστεύουµε, όµως, ότι η φωνή της Ελλάδος πρέπει να ακού-
γεται και πέρα από τις χώρες αυτές. Το κέντρο βάρους του πλα-
νήτη, το ξέρετε όλοι, έχει µετακινηθεί προς τα ανατολικά. Ο
ευρύτερος χώρος του Ινδο-Ειρηνικού βρίσκεται αυτή τη στιγµή
στο επίκεντρο του διεθνούς εµπορικού ενδιαφέροντος. Η Ελ-
λάδα, ως ναυτιλιακή δύναµη και ως κόµβος και πύλη εισόδου των
χωρών αυτών στην Ευρώπη, θα δώσει µεγαλύτερη ώθηση στη
σύσφιξη των σχέσεων µε όλα αυτά τα κράτη της περιοχής και θα
εντάξουµε στο πλαίσιο του ενδιαφέροντός µας τις χώρες της
Υποσαχάριας Αφρικής. Θα οικοδοµήσουµε, τέλος, πάνω στις πα-
ραδοσιακά ιδιαίτερα φιλικές µας σχέσεις µε αυτές των χωρών
της Λατινικής Αµερικής και της Καραϊβικής. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µνεία στην αναγνώριση του
Χουάν Γκουαϊδό ως µεταβατικού Προέδρου της Βενεζουέλας,
µία κίνηση στην οποία προβήκαµε συµµεριζόµενοι τις θέσεις της
συντριπτικής πλειονότητας των Ευρωπαίων εταίρων µας, αλλά
και τις αντιλήψεις µας για τη δηµοκρατία και τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, χρειάζεστε πολύ χρόνο ακόµα;

1386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Μπορώ να έχω δύο λεπτά ακόµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε πά-
ρει ήδη δύο λεπτά παραπάνω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Να πάρω άλλα δύο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Άλλο ένα
λεπτό θα σας δώσω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Κυρίες και κύριοι, είναι σκληρός ο κύριος Πρόεδρος. Παρ’ ότι
µου δείχνει µία εύνοια διότι υπήρξε συνεργάτης µου στο Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης, επανήλθε, κύριοι συνάδελφοι, στην «ΠΑΣΟΚική»
σκληρότητα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πώς αλλάζουν τα δεδοµένα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να ανταποκριθεί στη νέα εποχή
και να υπηρετήσει την έξοδο από την κρίση, το Υπουργείο Εξω-
τερικών γίνεται ένα σύγχρονο, διαφορετικό Υπουργείο. Καθίστα-
ται πλέον, εκτός από φορέας άσκησης εξωτερικής πολιτικής για
την προώθηση των εθνικών συµφερόντων και φορέας για την ενί-
σχυση της εξωστρέφειας. Δηµιουργείται ένα τρίπτυχο πολιτικής
και οικονοµικής διπλωµατίας που δεν υπήρχε µέχρι τώρα, οι
οποίες θα επικουρούνται από την επικοινωνιακή διπλωµατία. Ανα-
διατάσσουµε τις αντιπροσωπείες της χώρας στο εξωτερικό,
ώστε να υπηρετούν το σύνολο της πολιτικής της χώρας, γιατί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι ότι
δεν χρειαζόµαστε πρεσβείες- σφραγίδες που δεν υπηρετούν τον
στρατηγικό µας σχεδιασµό.

Πιστεύουµε ότι µε νέα εργαλεία και αντίληψη µπορούµε να ξε-
φύγουµε από την εσωστρέφεια και σ’ αυτό το πλαίσιο η συµβολή
του Ελληνισµού της Διασποράς θα είναι κύρια. Σηµαντικό στοι-
χείο είναι η εξαγγελία του Πρωθυπουργού για την παροχή
ψήφου στους απόδηµους Έλληνες.

Δεν θα αναφερθώ στα πολλά που θα έλεγα κατ’ αρχάς για τον
Απόδηµο Ελληνισµό. Θέλω να πω απλώς, τελειώνοντας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Νέα Δηµοκρατία, η νέα Κυβέρνηση
και ο νέος Πρωθυπουργός ουδέποτε υπήρξαν οπαδοί µιας φο-
βικής Ελλάδας, µίας τειχισµένης Ελλάδας. Δεν υπήρξαµε οπαδοί
µιας περίκλειστης Ελλάδας. Δεν υπήρξαµε κήρυκες µίας ανα-
σφαλούς Ελλάδας, µίας παρακµάζουσας Ελλάδας. Δεν θα συµ-
βιβαστούµε µε µια µίζερη Ελλάδα, µε µία καχύποπτη Ελλάδα, µε
µία αποµονωµένη Ελλάδα. Πιστεύουµε βαθιά στα προσόντα του
ελληνικού λαού, στα πλεονεκτήµατα της γεωπολιτικής µας θέ-
σης. Πιστεύαµε και πιστεύουµε σε µία Ελλάδα ευρωπαϊκή, σύγ-
χρονη, φιλόξενη, ανοιχτή στην καινοτοµία, ανεκτική, εξωστρεφή,
νεωτερική, µία Ελλάδα φιλόδοξη, µε αυτοπεποίθηση, µία Ελλάδα
ανεξάρτητη και ισχυρή. Αυτήν την Ελλάδα θέλουµε να προ-
άγουµε, µία λαµπερή και ακτινοβόλα Ελλάδα, µία νέα Ελλάδα
διακοσίων ετών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Γκόκας από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ µε τη σειρά µου µια

ουσιαστική και παραγωγική θητεία για το εθνικό Κοινοβούλιο και
την Κυβέρνηση, για να υπηρετήσουµε, από τη θέση του φυσικά
ο καθένας, τον εθνικό στόχο της πραγµατικής και οριστικής εξό-
δου από την κρίση.

Στη συζήτηση των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνη-
σης, µε βάση την οµιλία του Πρωθυπουργού, υπάρχει ασάφεια
ως προς ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανάπτυξης, για την πρό-
κληση της οριστικής υπέρβασης της κρίσης µέσα από µια στα-
θερή πορεία παραγωγικής και οικονοµικής ανασυγκρότησης της
χώρας, µετά τις περιπέτειες βέβαια για τις οποίες την κύρια ευ-
θύνη έχουν οι δύο περίοδοι του οικονοµικού εκτροχιασµού. Δεν
ακούσαµε από τον κ. Μητσοτάκη κάτι για την περίοδο 2004-2009,
ούτε φυσικά ο κ. Τσίπρας αναφέρεται ποτέ µε αυτοκριτική στη
δική του περίοδο και ειδικότερα στο πρώτο καταστροφικό εξά-
µηνο και, φυσικά, στη συνέχεια µε την αναποτελεσµατική πολι-

τική µέσα από την προσέγγιση της διακυβέρνησης µε κυρίαρχα
στοιχεία τον λαϊκισµό, τη δηµαγωγία και την καθεστωτική λογική.

Και για ποια έξοδο από τα µνηµόνια µιλάµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι και ειδικότερα, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης; Με τη διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας από
το υπερταµείο για ενενήντα εννέα χρόνια που εσείς ψηφίσατε;
Με τον έλεγχο της οικονοµίας και τα πρωτογενή πλεονάσµατα
έως το 2060; Με το χρέος που σήµερα είναι 337 δισεκατοµµύρια
ευρώ και 182% του ΑΕΠ; Στα τεσσεράµισι χρόνια χάθηκαν δέκα
έως έντεκα µονάδες αύξησης του ΑΕΠ µε ευθύνη της Κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ. Πήγαµε πολύ πίσω.

Από την άλλη µεριά, από τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της
Κυβέρνησης προκύπτουν πολλά ερωτήµατα σε βασικά ζητήµατα
που αφορούν την τύχη της πραγµατικής οικονοµίας. Υπάρχουν
φυσικά και άλλα θέµατα, για τα οποία µε έχουν καλύψει µε τις
τοποθετήσεις τους οι συνάδελφοί µου από το Κίνηµα Αλλαγής.

Θέλω να επισηµάνω από την πλευρά µου και εγώ το θέµα των
υπέρογκων πρωτογενών πλεονασµάτων. Δεν έχουµε την πολυ-
τέλεια να πάµε έως το 2022. Γιατί ξεχάσατε τι λέγατε πριν; Τι άλ-
λαξε; Εµείς επιµένουµε στη µείωσή τους ως βασική προϋπόθεση
για την ανάπτυξη. Από την άλλη µεριά, ο κ. Τσίπρας τα υπέγραψε
και τώρα τελευταία, όταν έφτασε προ της εξόδου από την κυ-
βέρνηση, παρουσιάζει µια δήθεν πρόταση για µείωση, προς δια-
πραγµάτευση.

Όσοι, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ασχολούνται µε την
πραγµατική οικονοµία γνωρίζουν ότι όλα βρίσκονται στο σηµείο
µηδέν. Οι µικροµεσαίοι και τα µεσαία στρώµατα φτωχοποιήθη-
καν, για να µοιραστούν όλοι µαζί τη φτώχεια. Η υπερφορολό-
γηση και οι φοροασφαλιστικές εισφορές δηµιουργούν ασφυξία.
Οι τράπεζες δεν χρηµατοδοτούν την ανάπτυξη και η γραφει-
οκρατία αυξάνεται αντί να µειωθεί.

Η ιδεοληψία της προηγούµενης Κυβέρνησης καθήλωσε τις
επενδύσεις. Υπάρχουν τεράστιες επιβαρύνσεις στον αγροτικό
τοµέα µε φόρους, αύξηση εισφορών, αύξηση του κόστους πα-
ραγωγής, αλλά και µειώσεις τιµών διάθεσης των προϊόντων,
όπως χαρακτηριστικά συµβαίνει στην τιµή του γάλακτος. Οι
αγρότες και οι κτηνοτρόφοι οδηγούνται στην εγκατάλειψη της
δραστηριότητάς τους και η ύπαιθρος µαραζώνει.

Εποµένως, χρειάζονται σοβαρές πολιτικές για την ανάπτυξη,
φυσικά µε κράτος επιτελικό και όχι κράτος-λάφυρο, πελατειακό,
όπως φάνηκε στην ατυχή  διαδικασία ορισµού των Γενικών Γραµ-
µατέων. Χρειάζονται πολιτικές που θα φέρουν επενδύσεις, που
θα στηρίξουν τον κόσµο της παραγωγής και της εργασίας, θα
δηµιουργούν θέσεις απασχόλησης και εργασίας µε αξιοπρέπεια
για τον πολίτη, µε εισοδήµατα για όλους και έσοδα για το κρά-
τος, για να εφαρµόσει τις πολιτικές του και ειδικά σύγχρονες κοι-
νωνικές πολιτικές. Πρέπει να είµαστε χώρα που παράγει, χώρα
που µπορεί να κρατά τους νέους, το πιο παραγωγικό τµήµα του
ανθρώπινου δυναµικού, στον τόπο τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας κρίσιµος τοµέας που εξυ-
πηρετεί καθοριστικά τις παραγωγικές δραστηριότητες και την
ανάπτυξη είναι οι υποδοµές και οι µεταφορές. Η παράταξή µας
µε τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ έχει συνδέσει την παρουσία της
µε όλα τα µεγάλα έργα υποδοµής της πατρίδας µας. Νέα µεγάλα
έργα την προηγούµενη περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ δεν εί-
χαµε. Αντίθετα, µετά την καταγγελία και την καταψήφιση όλων
των µεγάλων έργων την εποχή που ήταν Αντιπολίτευση, η συνέ-
χεια περιλάµβανε καθυστερήσεις στην εκτέλεσή τους, επιβά-
ρυνση στο κόστος χαρακτηριστικά των αυτοκινητοδρόµων µε
500 εκατοµµύρια ευρώ. Αλλά στο τέλος είχαµε κατάτµηση εγκαι-
νίων µε φιέστες κάθε λίγα χιλιόµετρα στους αυτοκινητοδρόµους.

Βέβαια, υπάρχουν µεγάλα θέµατα, τα οποία αναφέρθηκαν και
από την τοποθέτηση του αρµόδιου Υπουργού Μεταφορών και
Υποδοµών. Θέλω να σταθώ στον δρόµο Πάτρα - Πύργος που
ήταν έτοιµος προς δηµοπράτηση. Κατατµήθηκε σε οκτώ εργο-
λαβίες, πέντε συµβασιοποιηµένες και τρεις που βρίσκονται κυ-
ριολεκτικά «στον αέρα». Και φυσικά όλο το έργο βρίσκεται «στον
αέρα», γιατί καµµία εργασία δεν ξεκίνησε. Το τοπίο είναι θολό
και σήµερα δεν ακούσαµε κάποια λύση από τον Υπουργό. Απλά
φάνηκε ότι η Κυβέρνηση δεν είναι έτοιµη, δεν έχει σχέδιο για την
αντιµετώπιση των αδιεξόδων στις εκκρεµότητες των τριών µεγά-
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λων έργων και του Πάτρα - Πύργος και του Βόρειου Οδικού Ά-
ξονα της Κρήτης, αλλά και του Αµβρακίας - Ακτίου Πρέβεζας.
Είναι, βέβαια, η περίπτωση του βόρειου οδικού άξονα Κρήτης
χαρακτηριστική της λογικής προχειρότητας, µε στόχο τη διαχεί-
ριση του χρόνου για εντυπώσεις χωρίς έργο, από την προηγού-
µενη κυβέρνηση.

Ο κ. Σπίρτζης, πέρασαν τεσσεράµισι χρόνια χωρίς να προχω-
ρήσει κάτι σε αυτό το έργο. Ξαναπήρε το Υπουργείο αυτήν την
αρµοδιότητα, ενώ αυτή είχε ανατεθεί στον Οργανισµό Ανάπτυ-
ξης Κρήτης. Η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής διατύπωσε µία
πρόταση που αφορά όλο το οδικό σύστηµα της Κρήτης: Να µε-
ταφερθεί ολόκληρη η αρµοδιότητα για το οδικό δίκτυο στην Πε-
ριφέρεια της Κρήτης. Το ερώτηµα, λοιπόν, προς τον κ. Μητσο-
τάκη και τον κύριο Υπουργό είναι αν θα υιοθετήσουν αυτήν την
πρόταση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Φυσικά, υπάρχουν κι άλλα θέµατα που αφορούν παρεµβάσεις

στην περιφέρεια, αφορούν ολοκληρωµένα αναπτυξιακά έργα
που στηρίζουν όλες τις δραστηριότητες σε κάθε περιοχή. Και θα
ήθελα να αναφέρω ένα παράδειγµα ολοκληρωµένης παρέµβα-
σης στον τοµέα των υποδοµών που θα µπορούσε να αντιστοιχεί
σε κάθε περιφέρεια, χρησιµοποιώντας την ιδιαίτερη πατρίδα
µου, την περιφέρεια της Ηπείρου και της Άρτας. 

Μένουν ως εκκρεµότητα, η ολοκλήρωση της Ιόνιας Οδού µε
το τµήµα ως την Κακαβιά, η σιδηροδροµική σύνδεση της Ηπεί-
ρου ως την Ηγουµενίτσα, οι κάθετοι άξονες της Ιόνιας Οδού
µέχρι την Πρέβεζα και από το Άκτιο και από τη Φιλιππιάδα, αλλά
υπάρχουν και έργα που αφορούν παραγωγικές περιοχές, όπως
τα εγγειοβελτιωτικά έργα της πεδιάδας της Άρτας που έµειναν
στάσιµα χωρίς χρηµατοδότηση.

Ανέφερε ο κύριος Υπουργός ότι υπάρχουν αντιπληµµυρικά
έργα από την προηγούµενη κυβέρνηση σε εξέλιξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, να ολοκληρώσετε, κύριε Γκόκα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Σας παρακαλώ, θα ήθελα µισό λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

Υπήρχε το έργο της αντιπληµµυρικής προστασίας της Άρτας,
ενταγµένο στο ΕΣΠΑ από το 2014, για το οποίο ανατέθηκε η µε-
λέτη, έναν µήνα πριν τις εκλογές. Για εµάς πεποίθηση αποτελεί
ότι η ανάπτυξη περνά µέσα από πολιτικές αποκέντρωσης στην
περιφέρεια και για αυτό έχουµε αντίστοιχο σχέδιο....

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Γκόκα, έχετε ξεπεράσει τα οκτώ λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Τελειώνω µε µία αναφορά στις µεταφο-
ρές, κύριε Πρόεδρε, όπου είναι «στον αέρα» η προκήρυξη για
αγορά 750 λεωφορείων. Φυσικά, αυτός ο διαγωνισµός δεν µπο-
ρεί να προχωρήσει, είναι ασύµφορος. Υπάρχουν θέµατα προσ-
λήψεων προσωπικού, αντικατάστασης ανταλλακτικών. Υπάρχει
το θέµα της ταλαιπωρίας των πολιτών και της απαίτησης για βελ-
τιωµένες συγκοινωνίες µε µικρότερο κόστος, όπως για την Αττική
Οδό που δεν πρέπει να προχωρήσουµε στην αύξηση στα κόµι-
στρα. Και φυσικά θα πρέπει να λυθούν όλα τα ζητήµατα. Περι-
µένουµε τα νοµοσχέδια του αρµόδιου Υπουργού για να τοπο-
θετηθούµε διεξοδικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε Γκόκα, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Κλείνοντας λέγω ότι η πολιτική µας και οι
προτάσεις µας απέχουν από τη λογική και τις θέσεις που ακού-
στηκαν από την Κυβέρνηση. Θα είµαστε παρόντες µε προτάσεις
και διάθεση εποικοδοµητικής συµβολής, µε σοβαρή αντιπολί-
τευση, υπεύθυνη και προγραµµατική. 

Είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε τις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις και περιµένουµε νοµοθετικές πρωτοβουλίες για να τοπο-
θετηθούµε από την πλευρά µας σε κάθε θέµα εξειδικευµένα και
συγκεκριµένα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Βολουδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετράµε σήµερα πάνω από
δέκα χρόνια κρίσης στην πατρίδα µας. Για να καταφέρουµε να
γυρίσουµε πραγµατικά σελίδα θα χρειαστεί να σκεφτούµε και να
πράξουµε διαφορετικά από ό,τι έως σήµερα, διαφορετικά από
τα συνηθισµένα. Καµµία χώρα της Ευρώπης δεν έχει υποστεί σε
καιρό ειρήνης µείωση του εθνικού της προϊόντος κατά 25% σε
λιγότερο από δέκα χρόνια.

Στα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ στις οικονοµικές διαστάσεις του δρά-
µατος ήρθαν να προστεθούν και άλλες, µία επίθεση στους θε-
σµούς της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας, αλλά και µία ιδεολο-
γικού χαρακτήρα επίθεση σε αρχές, αξίες και πεποιθήσεις σύµ-
φυτες µε την εθνική ταυτότητα των Ελλήνων.

Είναι αλήθεια πως µετά από αυτά ο κόσµος αποζητά την κα-
νονικότητα που έχασε. Ορθώς, όµως, ο Πρωθυπουργός επεσή-
µανε ότι δεν πρέπει να δούµε ως λύση την επιστροφή στην κανο-
νικότητα, γιατί η κανονικότητά µας περιείχε πολλές από τις γε-
νεσιουργές αιτίες της κρίσης. 

Υπάρχει, όµως, κι άλλος κατά την άποψή µου εξίσου σοβαρός
λόγος για τον οποίο δεν πρέπει να στοχεύουµε σε µία απλή επι-
στροφή στην κανονικότητα. Φτάσαµε τόσο χαµηλά που µόνο η
διαχειριστική επάρκεια, η νοικοκυροσύνη, αυτά που συνδέουν µε
την κανονικότητα δεν φτάνουν. Οι ακραίες συνθήκες απαιτούν
και εξαιρετικές αρετές. Χρειαζόµαστε όραµα και έµπνευση. Θα
χρειαστεί να δώσουµε τον αγώνα των ιδεών παράλληλα µε τον
αγώνα της πράξης, γιατί οι ιδέες γίνονται τελικά πολιτικές ή γί-
νονται σταδιακά νοοτροπίες και έτσι τελικά υλοποιούνται επηρε-
άζοντας την πορεία της ιστορίας.

Η πατρίδα µας ιστορικά τα πιο µεγάλα της κατορθώµατα τα
πέτυχε µετά από περιόδους οικονοµικής, πολιτικής και εθνικής
καταρράκωσης. Μπορούµε ξανά και αυτό είναι το µεγάλο στοί-
χηµα της Κυβέρνησης αυτής.

Θα πω δύο λόγια πρώτα για την οικονοµία. Τα φορολογικά
µέτρα που εξαγγέλθηκαν στην Αίθουσα αυτή είναι η πρώτη
ανάσα µιας κοινωνίας που επί χρόνια ταλαιπωρήθηκε από την
υπερφορολόγηση, είναι η πρώτη κίνηση απελευθέρωσης των πα-
ραγωγικών δυνάµεων του τόπου σύµφωνα µε το πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατίας, για την ακρίβεια λίγο καλύτερα από το πρό-
γραµµα που υπεβλήθη στον λαό προς έγκριση. Πρέπει να δούµε
και τα επόµενα βήµατα. Συζητώντας για την κρίση συνήθως επι-
κεντρωνόµαστε στη δηµοσιονοµική της διάσταση. Δεν πρέπει,
όµως, να ξεχνάµε ότι η κρίση ήταν τόσο οξεία και τόσο µεγάλης
διάρκειας γιατί προέκυψε από δύο ειδών ελλείµµατα, αλληλο-
τροφοδοτούµενα µεν διαφορετικά δε: το δηµοσιονοµικό από τη
µία και το έλλειµµα στο ισοζύγιο πληρωµών από την άλλη. 

Το πρώτο, το δηµοσιονοµικό, ανταποκρίνεται σχετικά άµεσα
στην πολιτική. Το δεύτερο, το ισοζύγιο πληρωµών, είναι δυσκο-
λότερο να αντιµετωπιστεί, προϋποθέτει παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της χώρας. Η χώρα µας πρέπει να ξαναγίνει παραγωγική
στον πρωτογενή και τον δευτερογενή τοµέα. Δεν αρκούν µόνο
τα έσοδα από τον τουρισµό όσο κι αν η σηµασία του είναι προ-
φανής για την ελληνική οικονοµία.

Έχουµε υποστεί τραγική αποβιοµηχάνιση, παρ’ όλα αυτά λίγοι
παρατηρούν ότι ακόµα και σήµερα τα έσοδα από τις εξαγωγές
προϊόντων ως ποσοστό του ΑΕΠ είναι µεγαλύτερα από τα έσοδα
από την εξαγωγή υπηρεσιών. Από την ελληνική βιοµηχανία κυ-
ρίως µπορούµε να περιµένουµε τη βελτίωση του ισοζυγίου πλη-
ρωµών, αλλά και ποιοτικές νέες θέσεις εργασίας σε µεγάλη
κλίµακα.

Τα φορολογικά κίνητρα πρέπει να συνοδευτούν από τη διόρ-
θωση των άλλων στρεβλώσεων που µειώνουν την ανταγωνιστι-
κότητα της οικονοµίας, από την άρση των στρεβλώσεων που
αυξάνουν το κόστος της ενέργειας, από την άρση των γραφει-
οκρατικών εµποδίων στην αδειοδότηση των επιχειρήσεων.

Η τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση έχει χαρακτηριστικά που
µας ταιριάζουν πολύ περισσότερο από τα χαρακτηριστικά της
βιοµηχανίας σε παλαιότερα χρόνια. Στην τέταρτη βιοµηχανική
επανάσταση έχουν χώρο µικροµεσαίες επιχειρήσεις βασισµένες
στην καινοτοµία, τέτοιες που ήδη υπάρχουν και σιωπηλά ανθί-
ζουν χάρη στην ελληνική ευρηµατικότητα και ευελιξία, πολύ
συχνά µάλιστα στην ελληνική περιφέρεια και στην Κρήτη και στα
Χανιά.
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Όσον αφορά τον πρωτογενή τοµέα η ανάγκη ανάταξής του ξε-
περνά τα όρια της οικονοµικής αναγκαιότητας, είναι προϋπόθεση
για να συνεχιστεί κανονικά η ζωή στην ύπαιθρο. Κάθε γωνιά της
πατρίδας µας πρέπει να µείνει ζωντανή. Και πρέπει εδώ να συµ-
πληρώσουµε τα µέτρα της ΚΑΠ, την οποία πρέπει να εκµεταλ-
λευτούµε βέβαια στο έπακρο, µε µέτρα πολιτικής στοχευµένα
στις δικές µας ιδιαιτερότητες, τις ιδιαιτερότητες του δικού µας
πρωτογενούς τοµέα µε τον κατακερµατισµένο κλήρο και τις πολύ
συχνά ορεινές και ηµιορεινές εκµεταλλεύσεις.

Έρχοµαι τώρα στο πεδίο της µάχης των ιδεών στο οποίο ανα-
φέρθηκα. Στα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ επλήγησαν αρχές και αξίες που
αποτελούν τον κορµό της εθνικής και συλλογικής µας ταυτότη-
τας. Η ιδεοληψία του ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορούσε να ανεχθεί την απλή
πραγµατικότητα που αναδεικνύει το άρθρο 3 του Συντάγµατός
µας που διαπιστώνει ποια είναι η επικρατούσα θρησκεία στην Ελ-
λάδα. Δεν µπορούσε ακόµα να δεχθεί την αυτονόητη για τους
περισσότερους Έλληνες αναγκαιότητα που εκφράζεται στο Σύν-
ταγµα µε την απλή και δυνατή διατύπωση ότι η οικογένεια ως θε-
µέλιο του έθνους τελεί υπό την προστασία του κράτους.

Η επίθεση δεν εκδηλώθηκε µόνο στο πλαίσιο της συζήτησης
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση, εκδηλώθηκε σε πολλά πεδία
και η κοινωνία περιµένει από τη νέα Κυβέρνηση να θεραπεύσει
και αυτές τις πληγές. 

Τελευταία, ο ΣΥΡΙΖΑ κατηγορεί τη Νέα Δηµοκρατία για λαϊκι-
σµό. Ακούγεται σαν ανέκδοτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
δεν θα ταίριαζε να ασχοληθεί κανείς µε τέτοια σε αυτήν την Αί-
θουσα, χρήζει όµως κάποιας διευκρίνισης. Υποθέτω θα συµφω-
νήσουµε οι περισσότεροι ότι λαϊκισµός είναι η πρακτική τού να
χρησιµοποιεί κανείς δηµοφιλή ψευδή µε σκοπό να υφαρπάξει την
ψήφο των πολιτών.

Τελευταία όµως εξαπλώνεται η χρήση του όρου λαϊκισµός και
µε µία άλλη έννοια. Για ορισµένους αποτελεί λαϊκισµό οποιαδή-
ποτε αναφορά στην εθνική ταυτότητα, στην ανάγκη των πολιτών
να διαφυλάξουν την ιστορική τους συνέχεια, τα σύνορα της πα-
τρίδας τους, τη συλλογική τους ιδιοπροσωπία. Να µε συγχω-
ρείτε, αλλά το πρόβληµα όσων διατηρούν τέτοιες αντιλήψεις δεν
είναι στην πραγµατικότητα ο λαϊκισµός. Φοβούµαι ότι το πρό-
βληµα σε αυτή την περίπτωση για κάποιους είναι ο λαός. 

Τέτοιες αντιλήψεις συναντούµε σε ορισµένες περιπτώσεις και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην ηγεσία πολλών χωρών και σε
διεθνή µέσα ενηµέρωσης. Ενισχυµένοι από τέτοιες αντιλήψεις,
οι ισχυροί µας εταίροι δεν τσιγκουνεύονταν επαίνους για τον
Αλέξη Τσίπρα και την κυβέρνησή του και τον ρόλο τους στη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, µια συµφωνία που ήταν και παραµένει
εθνική ήττα, την οποία καλούµαστε να διαχειριστούµε. 

Δική µας ευθύνη και της Κυβέρνησης είναι να αντιπαλέψουµε
τέτοιες αντιλήψεις. Είναι άλλωστε σαφές ότι η βάση που εξέλεξε
την Κυβέρνηση αυτή δεν τις µοιράζεται. Ο δικός µας φιλελευθε-
ρισµός δεν είναι δογµατικός, αναγνωρίζει και τη συλλογική ταυ-
τότητα των πολιτών, έχει δε την ιστορική του ρίζα στον
πατριωτικό φιλελευθερισµό του Ελευθερίου Βενιζέλου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε, ακόµη.
Οι Έλληνες έχουν εθνική ταυτότητα και πατρίδα µε σύνορα.

Απαιτούν τον σεβασµό και της µεν και των δε.
Κλείνοντας, οφείλω µία σύντοµη αναφορά σε ένα ζήτηµα της

Κρήτης, το οποίο ξεπερνά πλέον την τοπική διάσταση γι’ αυτό
και βρήκε τον δρόµο του στο Εθνικό Πρόγραµµα Υποδοµών της
Νέας Δηµοκρατίας. Η Κρήτη είναι, πλέον, η τελευταία περιφέ-
ρεια της χώρας, η οποία δεν διαθέτει έναν αυτοκινητόδροµο της
προκοπής. Στις τελευταίες εβδοµάδες της κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, οι Κρητικοί ακούσαµε µία σειρά από παραµύθια που προ-
σπαθούσαν να δώσουν την εντύπωση ότι αύριο αποκτούµε νέο
ΒΟΑΚ, στη βάση, όπως πολύ σωστά είπε ο Υπουργός Υποδοµών,
ενός σκίτσου και µιας ιδέας. Πρέπει να γίνει σαφές ότι στο ζή-
τηµα αυτό δεν υπάρχει η δυνατότητα απώλειας ούτε µίας ηµέ-
ρας. Ο Υπουργός Υποδοµών πρέπει να ολοκληρώσει το συντο-
µότερο τις σχετικές µελέτες και να προκηρύξει τα έργα. Χαιρε-
τίζω την αναφορά του στην ανάγκη ενίσχυσης του Οργανισµού
Ανάπτυξης Κρήτης, ο οποίος είναι απαραίτητο συµπλήρωµα της

προώθησης των έργων του ΒΟΑΚ, όπως δεσµευτήκαµε και προ-
εκλογικά οι αποφάσεις για την Κρήτη να λαµβάνονται στην
Κρήτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Βο-
λουδάκη, έχετε ξεπεράσει τα οκτώ λεπτά. Σας παρακαλώ να ολο-
κληρώσετε.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Η Κυβέρνηση
αυτή είναι σήµερα η ελπίδα της πατρίδας µας. Οι Προγραµµατι-
κές Δηλώσεις, όπως και τα πρώτα δείγµατα γραφής πατούν στέ-
ρεα στο πρόγραµµα που προεκλογικά εξαγγέλθηκε. Δίνω,
προφανώς, ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση αυτή.

Σας ευχαριστώ και για την ανοχή του χρόνου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Βολουδάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Ραγκούσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τέσσερις πολύ απλές, σύντοµες, καθαρές κουβέντες προς την

Κυβέρνηση, ειδικά για τον τοµέα προστασίας του πολίτη, αγα-
πητές και αγαπητοί συνάδελφοι. 

Πρώτη απλή και καθαρή κουβέντα. Δεν σας περιποιεί τιµή η
προσπάθεια να σφετεριστείτε ή να υποβαθµίσετε το έργο των
προκατόχων σας. Ειδικά όσοι από εσάς έχετε διατελέσει πρώην
Υπουργοί, θα έπρεπε να µην είχατε ξεχάσει πόσο πολιτικά στε-
ρείται ηθικής µια τέτοια προσπάθεια. Αρκεί ενδεικτικά µόνο να
αναφέρει κανείς ότι µιλήσατε για αύξηση στην εγκληµατικότητα,
αλλά τα επίσηµα στοιχεία, τα οποία πλέον έχετε στη διάθεσή
σας, σας διαψεύδουν. Βάλατε τον Πρωθυπουργό κατά την ανά-
γνωση των Προγραµµατικών Δηλώσεων ποµπωδώς να ανακοι-
νώσει την απόκτηση νέων οχηµάτων για τα Σώµατα Ασφαλείας,
αλλά αυτά ήδη παραλαµβάνονται, όπως ενώπιόν σας η κ. Γερο-
βασίλη ανακοίνωσε κατά την παράδοση του Υπουργείου και τόσα
άλλα, όπως η πολιτική προστασία, η Πυροσβεστική, η µεταφορά
των φυλακών Κορυδαλλού ή και η αξιοποίηση της έκτασης στα
Λιπάσµατα στη Δραπετσώνα, που θα έχουµε την ευκαιρία να συ-
ζητήσουµε το επόµενο διάστηµα.

Δεύτερη απλή και καθαρή κουβέντα. Κατά τη διάρκεια της ευ-
τελούς και ανεύθυνης αντιπολίτευσης που ασκήσατε, επιδιώξατε
να δηµιουργήσετε µία ατµόσφαιρα ανασφάλειας στην ελληνική
κοινωνία. Και η αλήθεια είναι πως αυτό το πετύχατε σε µεγάλο
βαθµό. Παρουσιάσατε την Ελλάδα ως µία κινδυνεύουσα χώρα
που έπρεπε να έρθετε εσείς για να τη σώσετε. Κερδοσκοπήσατε
κοµµατικά επάνω στο δόγµα «νόµος και τάξη». Ακόµη και µετά
την ανάληψη των καθηκόντων σας πορευτήκατε µε σαλβινικής
έµπνευσης δοµικές κυβερνητικές αλλαγές. Διότι µόνο στον υπερ-
δεξιό σαλβινικό κώδικα αξιών ανήκουν και οι απολύτως αντιεπι-
στηµονικές σας επιλογές όπως να αστυνοµικοποιήσετε τη σωφ-
ρονιστική πολιτική µιας χώρας του δυτικού πολιτισµού και του
ευρωπαϊκού Διαφωτισµού, όπως η Ελλάδα. 

Κατά τη διάρκεια της ευτελούς και σαλβινικής σας αντιπολί-
τευσης επιτεθήκατε µε δριµύτητα για να εκµεταλλευτείτε κοµ-
µατικά κάθε θάνατο στις φυλακές, κάθε απόδραση από τις
φυλακές, κάθε έκνοµη ενέργεια αναρχικών, κάθε µολότοφ στα
Εξάρχεια. 

Ταυτόχρονα, όµως, κάνατε το µοιραίο πολιτικό λάθος. Θέσατε
πολύ ψηλά τον πήχη για εσάς τους ίδιους. Και µη γελιέστε, µε
βάση αυτόν τον πανύψηλο πήχη κρίνεστε και θα κρίνεστε από
την ελληνική κοινωνία και ιδίως από τους πολίτες που κατατρο-
µοκρατήσατε για όσο θα είσαστε Κυβέρνηση. 

Από την αρχή κιόλας της θητείας του ως Προέδρου της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Μητσοτάκης επαναλάµβανε τις εξής µυθώδεις
δεσµεύσεις και ας φρόντισε να τις αποσιωπήσει στις Προγραµ-
µατικές του Δηλώσεις: «Θα τελειώσω µε το άβατο των Εξαρχείων
από τον πρώτο µήνα. Η ανοχή στα γκρουπούσκουλα παίρνει
τέλος, έλεγε, στις 8 Ιουλίου». Αυτή ήταν η έβδοµη ένοχη σιωπή
του κ. Μητσοτάκη. Και ξέρετε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, γιατί δεν τόλµησε να επαναλάβει αυτές του τις δεσµεύσεις
ούτε ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης ούτε και ο ίδιος ο Υπουργός του;
Διότι τις ηµέρες αυτές επί Κυβέρνησης Μητσοτάκη και υπουρ-
γίας Χρυσοχοΐδη δυστυχώς είχαµε ήδη δυο θανάτους στις φυ-
λακές, δυο αποδράσεις από τις φυλακές Κασσάνδρας, χθες
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είχαµε την πρώτη έκνοµη ενέργεια του «Ρουβίκωνα», και προχ-
θές 20 Ιουλίου στις 03.40’ τα ξηµερώµατα είχαµε επίθεση µε µο-
λότοφ εναντίον της διµοιρίας των ΜΑΤ στη Χαριλάου Τρικούπη
χωρίς προσαγωγές, χωρίς συλλήψεις. Επειδή, όµως, εµείς δεν
είµαστε σαν εσάς ούτε θέλουµε να γίνουµε θα δώσουµε τον ένα
µήνα που ζήτησε ο κ. Μητσοτάκης. Ωστόσο από τις 10 Αυγού-
στου και µετά για κάθε µολότοφ που θα εκρήγνυται στα Εξάρ-
χεια, για κάθε θάνατο ή απόδραση από τις φυλακές, για κάθε
έκνοµη ενέργεια του «Ρουβίκωνα» και για κάθε -ω µη γένοιτο-
τροµοκρατική ενέργεια θα µπορούµε να εκδώσουµε ανακοίνωση
στην οποία µονότονα θα µπορούµε να επαναλαµβάνουµε πως,
αν ήµασταν σαν εσάς, σήµερα θα ζητούσαµε την παραίτησή σας.
Ωστόσο να εξηγούµαστε για να µην σας µπερδέψουµε. Φροντί-
στε να µην έρθει η ώρα που θα εκδώσουµε κανονική ανακοίνωση
για να ζητήσουµε την παραίτησή σας. Σας διαβεβαιώνουµε ότι
αυτό θα συµβεί χωρίς δισταγµό, για λόγους υπεράσπισης του
κράτους δικαίου, προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος, κα-
θώς βεβαίως επίσης και των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, τα οποία
ούτε να διανοηθείτε ότι δεν θα τα σεβαστείτε στο ακέραιο. 

Τρίτη απλή και καθαρή κουβέντα. Πρώτη σας λέξη, πρώτη σας
υπόσχεση ποια ήταν; Η αξιοκρατία. Πρώτη σας πράξη, πρώτη
σας απόφαση διαµετρικά αντίθετη από την πρώτη σας υπόσχεση
ποια ήταν; Η αναιτιολόγητη και αναξιοκρατική καρατόµηση του
Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, ενός αρχηγού που –προ-
σέξτε- ήταν αυτός που αντικατέστησε τον κ. Τσουβάλα, που, ως
γνωστόν, ο κ. Τσουβάλας ήταν ο Αρχηγός της ΕΛΑΣ στο Μάτι. 

Η δεύτερη πράξη σας ποια ήταν; Ο απολύτως αναξιοκρατικός
και κοµµατικός διορισµός του κ. Τσουβάλα ως Γενικού Γραµµα-
τέα στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Ειλικρινά, ποτέ άλ-
λοτε στην πρόσφατη ελληνική ιστορία δεν κακοποιήθηκε πιο
πολύ και πιο γρήγορα η έννοια και το νόηµα της αξιοκρατίας.
Αποδείξατε ότι δεν είστε οι φορείς της αξιοκρατίας. Είστε δυ-
στυχώς οι φορείς της δεξιοκρατίας στην Ελλάδα του 2019 και
αυτό είναι θλιβερό. Επίσης ανακοινώσατε χίλιες πεντακόσιες
προσλήψεις αστυνοµικών µέχρι τέλος του χρόνου. Αλήθεια, θα
οργανώσετε έκτακτες πανελλαδικές εξετάσεις µέσα στο Φθινό-
πωρο ή θα τολµήσετε να γυρίσετε την Αστυνοµία στο προβλη-
µατικό της χθες των πολλαπλών προελεύσεων των στελεχών της;
Θα είναι αυτή µια σύγχρονη αντίληψη για την οργάνωση του αν-
θρώπινου δυναµικού στο ελληνικό κράτος; Αποφασίσατε να µας
γυρίσετε πίσω στην εποχή της χωροφυλακής και της αγροφυλα-
κής; 

Τέταρτη και τελευταία απλή κουβέντα και τελειώνω. Μέχρι
πρόσφατα γνωρίζαµε τη διάκριση ανάµεσα στην πολιτική και την
επικοινωνία. Πλέον µε ορισµένες συγκεκριµένες επιπόλαιες πρά-
ξεις σας έχετε εισάγει τη διάκριση ανάµεσα στην πολιτική επι-
κοινωνία και τον θεατρινισµό, τον κυβερνητικό σαλβινικό θεατρι-
νισµό που δεν θα ήταν άξιος λόγου αν δεν ήταν ταυτόχρονα και
επικίνδυνος για την κοινωνία και την πραγµατική οικονοµία. Και
εξηγούµαι. Τριάντα εκατοµµύρια και πλέον τουρίστες επιλέγουν
την Ελλάδα ως προορισµό επειδή πιστεύουν, παράλληλα µε ό,τι
αγαπούν από αυτή τη χώρα, ότι είναι και ένας απολύτως ασφα-
λής τουριστικός προορισµός.

Με ποια λογική και για ποια αναγκαιότητα βγάζετε ξαφνικά σε
σηµεία κορυφαίου τουριστικού ενδιαφέροντος πάνοπλους αστυ-
νοµικούς και διοχετεύετε αντίστοιχα τηλεοπτικά ρεπορτάζ κάνο-
ντας αυτοδιαφήµιση; Με ποιο δικαίωµα εξοµοιώνετε την Αθήνα
µε το Μπατακλάν στο Παρίσι ή και µε άλλες πρωτεύουσες, που
δέχτηκαν πράγµατι βάναυσα τροµοκρατικά χτυπήµατα; Με ποια
λογική και για ποια αναγκαιότητα θέτετε, κατ’ ουσίαν µόνοι σας,
σε αµφισβήτηση την ασφάλεια της τουριστικής Ελλάδας; Και αν
στέλνετε πάνοπλους αστυνοµικούς στους στύλους του Ολυµ-
πίου Διός πώς προστατεύετε τις Μυκήνες, τους Δελφούς, τη
Βεργίνα, την Κνωσσό και τους άλλους χιλιάδες αρχαιολογικούς
και τουριστικούς θησαυρούς ολόκληρης της χώρας; 

Επιτέλους, σοβαρευτείτε και αφήστε ήσυχο τον ασφαλέστατο
ελληνικό τουρισµό. Σταµατήστε τους επικίνδυνους επικοινωνια-
κούς θεατρινισµούς και κοιτάξτε ένα και µόνο πράγµα, πώς θα
διαχειριστείτε τη βέβαιη και προεξοφληµένη αποτυχία σας να πε-
ράσετε πάνω από τον πανύψηλο πήχη, που εσείς οι ίδιοι θέσατε
στα ζητήµατα της ασφάλειας, εκµεταλλευόµενοι µε τον χειρό-
τερο τρόπο αυτό το αίσθηµα για αυτήν την ανάγκη του ελληνικού
λαού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προτού
καλέσω την κυρία Υπουργό κ. Κεραµέως, έχω την τιµή να σας
ανακοινώσω τη µε αριθµό πρωτοκόλλου 11783/6714 από 22 Ιου-
λίου 2019 απόφαση του Προέδρου της Βουλής για τη συγκρό-
τηση των Διαρκών Επιτροπών της Βουλής. Η σχετική απόφαση
έχει αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευτική Διαφάνεια» και θα κατα-
χωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αίσθηµα µεγάλης τιµής και
ευθύνης βρίσκοµαι σήµερα εδώ για να αναπτύξω τις προτεραι-
ότητές µας και τις κυριότερες δράσεις που θα αναλάβουµε το
προσεχές διάστηµα στον τοµέα της παιδείας. Με την ευκαιρία
της πρώτης αυτής οµιλίας θα ήθελα να ευχαριστήσω θερµά, δη-
µοσίως τον Πρωθυπουργό για την εξαιρετική τιµή να µου αναθέ-
σει το κρίσιµο αυτό χαρτοφυλάκιο για το παρόν και το µέλλον
των παιδιών µας και της χώρας µας.

Επιτρέψτε µου αρχικά να αναφερθώ στους έξι βασικούς στό-
χους που διατρέχουν οριζόντια το πρόγραµµά µας.

Στόχος πρώτος: µεγαλύτερη ελευθερία, µεγαλύτερη αυτονο-
µία για σχολεία και πανεπιστήµια. Αξιοποιούµε τις µεγάλες δυ-
νατότητες των εκπαιδευτικών µας, απελευθερώνουµε τον δυ-
ναµισµό τους.

Δεύτερος στόχος: εξωστρέφεια και ουσιαστικότερη διασύν-
δεση µε την αγορά εργασίας. 

Τρίτος στόχος: ίσες ευκαιρίες για όλους. Η παιδεία αποτελεί
τον πλέον αποτελεσµατικό µηχανισµό κοινωνικής κινητικότητας
και κύριο µέληµά µας είναι να εξασφαλίσουµε ισότιµη πρόσβαση
σε ποιοτικότερη εκπαίδευση για όλους. 

Τέταρτος στόχος: έµφαση και αξιοποίηση των νέων δεδοµέ-
νων της ψηφιακής εποχής. Σε µία εποχή που η τεχνολογία αλλά-
ζει ραγδαία και αλλάζει άρδην τις ζωές µας και την πραγµατική
οικονοµία, ζητούµενο δεν είναι η πρόσβαση στη γνώση, ζητού-
µενο είναι η αποτελεσµατικότερη επεξεργασία και αξιοποίηση
της γνώσης. Αξιοποίηση της τεχνολογίας σε όλα τα επίπεδα της
εκπαίδευσης, καλλιέργεια των αναγκαίων ψηφιακών δεξιοτήτων
στους νέους µας.

Πέµπτος στόχος: Δεν είναι µόνο να παραδώσουµε στην κοινω-
νία µορφωµένους νέους αλλά και πιο ολοκληρωµένους πολίτες,
πολίτες που θα έχουν ανεπτυγµένες ήπιες δεξιότητες, που θα
µπορούν να προσαρµόζονται σε ένα περιβάλλον που διαρκώς θα
αλλάζει, που θα έχουν εξελιγµένους δείκτες συνεργασίας, αλλη-
λοσεβασµού και αµοιβαιότητας. Στόχος λοιπόν είναι ενισχύ-
σουµε τους δείκτες κοινωνικού κεφαλαίου, που θα δώσουν
ώθηση στην κοινωνική και στην οικονοµική ανάπτυξη.

Έκτος στόχος: υιοθέτηση πολιτικών βάσει τεκµηρίωσης. Για
να βελτιώσουµε τις εκπαιδευτικές διαδικασίες θα πρέπει να µπο-
ρούµε να τις µετρήσουµε και να τις αποτιµήσουµε. Είναι ανα-
γκαίο λοιπόν να δώσουµε µεγαλύτερη έµφαση στα οικονοµικά
της εκπαίδευσης, στη µελέτη δηλαδή όλων των οικονοµικών πτυ-
χών της εκπαιδευτικής διαδικασίας, µε έµφαση στο ανθρώπινο
κεφάλαιο, ώστε να έχουµε τα κατάλληλα εργαλεία για να σχε-
διάζουµε και να υλοποιούµε αποτελεσµατικότερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα τελευταία τεσσεράµισι χρό-
νια η παιδεία επλήγη από τη λογική της ήσσονος προσπάθειας,
τον εξισωτισµό προς τα κάτω, τη δαιµονοποίηση της αριστείας.
Η πορεία αυτή θα ανασχεθεί. Θα αποκατασταθούν οι αξίες της
σκληρής δουλειάς, της αξιοκρατίας και της αριστείας. Και µιας
και αναφέροµαι στην αριστεία, κυρίες και κύριοι, για εµάς η αρι-
στεία δεν είναι ρετσινιά, για εµάς η αριστεία είναι στάση ζωής.
Αριστεία είναι να προσπαθείς διαρκώς να υπερβαίνεις τον εαυτό
σου, να επιδιώκεις καθηµερινά να γίνεσαι καλύτερος.

Συγκεκριµένα, όσον αφορά τις προγραµµατικές µας θέσεις,
ξεκινώντας από τα θεµέλια, από τη βάση της πυραµίδας προς τα
πάνω, θα δώσουµε ιδιαίτερη έµφαση στην ενίσχυση της προσχο-
λικής εκπαίδευσης και ήδη εργαζόµαστε σκληρά για να µπορέσει
να γίνει πράξη η δίχρονη προσχολική εκπαίδευση, παρά τις ση-
µαντικές ελλείψεις σε υποδοµές που κληρονοµήσαµε από την
απερχόµενη κυβέρνηση.

Συνεχίζοντας στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, κεντρική µας επιδίωξη είναι να απελευθερώσουµε το σχο-
λείο από τον ασφυκτικό εναγκαλισµό του Υπουργείου Παιδείας
και να δείξουµε µεγαλύτερη εµπιστοσύνη στους εκπαιδευτικούς.
Απλουστεύουµε µία σειρά από διαδικασίες για τη διοργάνωση
εκπαιδευτικών δράσεων, όπως για παράδειγµα τη διενέργεια
σχολικών εκδροµών και τη συµµετοχή σε διαγωνισµούς και ολυµ-

πιάδες. Θωρακίζουµε θεσµικά τη σχολική µονάδα, αναβαθµί-
ζουµε τον ρόλο του διευθυντή, προωθούµε ένα νέο σύστηµα επι-
λογής στελεχών της εκπαίδευσης, αναδιοργανώνουµε τις δοµές
υποστήριξης του εκπαιδευτικού έργου, µε γνώµονα δοµές πιο
κοντά στη φυσική σχολική µονάδα, µε σταδιακή κατάργηση των
υφιστάµενων υδροκέφαλων και συγκεντρωτικών δοµών υποστή-
ριξης και δίνουµε µεγαλύτερη ελευθερία στους εκπαιδευτικούς
όσον αφορά στη διδασκαλία στην τάξη. 

Επενδύουµε περισσότερο στους εκπαιδευτικούς σηµαίνει, κυ-
ρίες και κύριοι, και ότι θα τους προσφέρουµε τα κατάλληλα ερ-
γαλεία, προκειµένου να µπορέσουν να επιτελέσουν απρόσκοπτα
το έργο τους. Εστιάζουµε, µετά από πολλά χρόνια, στην επιµόρ-
φωση των εκπαιδευτικών. Προωθούµε ένα σύστηµα αξιολόγησης
ξεκινώντας από τις σχολικές µονάδες και εν συνεχεία προχωρών-
τας στους εκπαιδευτικούς, µε αποκλειστικό στόχο την επιβρά-
βευση των εκπαιδευτικών και τη βελτίωσή τους µέσω επιµόρφω-
σης. Καταγράφουµε συγκεκριµένες ανάγκες που υπάρχουν για
εκπαιδευτικούς γενικής εκπαίδευσης ανά τη χώρα και επιλύουµε
σταδιακά το µείζον θέµα των αναπληρωτών εκπαιδευτικών. Και
ανακοινώνουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι, τη µείωση των απο-
σπάσεων εκπαιδευτικών σε φορείς για να επιστρέψουν περισσό-
τεροι εκπαιδευτικοί στις τάξεις.

Στην ειδική αγωγή, προχωράµε ήδη στην επίσπευση της δια-
δικασίας πρόσληψης τεσσεράµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών.

Σε ένα τρίτο επίπεδο, διασφαλίζουµε πρόσβαση σε ποιοτικό-
τερη εκπαίδευση για όλους τους µαθητές και εξοπλίζουµε µε
νέες δεξιότητες τους νέους µας. Επαναφέρουµε και ενισχύουµε
τον θεσµό των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων. Μελετούµε
ένα νέο συνεκτικό πρόγραµµα σπουδών, από το δηµοτικό έως
και το λύκειο. Το πρόγραµµα σπουδών θα εµπλουτιστεί και µε
νέες εκπαιδευτικές θεµατικές, όπως εθελοντισµός, επιχειρηµα-
τικότητα, σεβασµός στον άλλον, προφύλαξη από φυσικές κατα-
στροφές, διατροφή και υγιεινή. Ενισχύουµε την εκµάθηση ξένων
γλωσσών και γνώσεων πληροφορικής. Δίνουµε έµφαση στην
καλλιέργεια των λεγόµενων «ήπιων δεξιοτήτων» και των λεγόµε-
νων «ψηφιακών δεξιοτήτων». Καθιερώνουµε τον σχολικό επαγ-
γελµατικό προσανατολισµό από το γυµνάσιο, ώστε τα παιδιά να
είναι σε θέση να ανακαλύψουν από νωρίς τις πραγµατικές κλί-
σεις, τις πραγµατικές τους δεξιότητες.

Στην ειδική αγωγή προσαρµόζουµε σταδιακά το εκπαιδευτικό
µας σύστηµα στην κατεύθυνση της πλήρους ανάπτυξης της εν-
ταξιακής εκπαίδευσης. Δηµιουργούµε προγράµµατα σπουδών
για τις σχολικές δοµές ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης κατάλ-
ληλα σταθµισµένα ως προς το είδος της αναπηρίας και των ειδι-
κών εκπαιδευτικών αναγκών και ιδρύουµε προστατευµένα εργα-
στήρια µαθητείας και κατάρτισης. 

Ενισχύουµε τον αυτόνοµο παιδαγωγικό ρόλο του λυκείου, µε
στοχευµένες παρεµβάσεις αναφορικά µε το εθνικό απολυτήριο
και τις προαγωγικές εξετάσεις από τάξη σε τάξη. 

Θεσπίζουµε νέο πλαίσιο για την ιδιωτική εκπαίδευση, µε µεγα-
λύτερους βαθµούς ελευθερίας, για παράδειγµα όσον αφορά
στην εκπόνηση πρόσθετων εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων και
προστατεύουµε παράλληλα τα εργασιακά δικαιώµατα των εκπαι-
δευτικών. 

Βελτιώνουµε άµεσα στρεβλώσεις του ισχύοντος συστήµατος
εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και, σε βάθος χρόνου,
χωρίς να αιφνιδιάζουµε τον εκπαιδευτικό κόσµο, επιφέρουµε ου-
σιαστικότερες αλλαγές, µετά από ενδελεχή έλεγχο µε τους εµ-
πλεκόµενους φορείς. Καθορίζουµε ελάχιστη βάση εισαγωγής
στα τριτοβάθµια ιδρύµατα, και από κει και πέρα τα ιδρύµατα θα
µπορούν να ορίζουν βάση εισαγωγής αυτή που θα επιλέξουν,
υψηλότερη από την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Όπως επίσης τα
ιδρύµατα, όπως ανακοίνωσε ήδη και ο Πρωθυπουργός, θα ορί-
ζουν τον ετήσιο αριθµό των εισακτέων. 

Αλλάζουµε ριζικά την επαγγελµατική εκπαίδευση και Διά Βίου
Μάθηση. Στόχος µας η επαγγελµατική εκπαίδευση από λύση
ανάγκης για λίγους να γίνει συνειδητή επιλογή και εργαλείο απα-
σχόλησης για πολλούς. Ενδεικτικά, ιδρύουµε πρότυπα επαγγελ-
µατικά λύκεια και προβλέπουµε ενεργότερο ρόλο των κοινω-
νικών εταίρων και σε τοπικό και σε περιφερειακό επίπεδο. Θε-
σπίζουµε νέο πλαίσιο λειτουργίας των επαγγελµατικών σχολών
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µαθητείας.
Στη Διά Βίου Μάθηση, παρέχεται η δυνατότητα πιστοποίησης

γνώσεων και δεξιοτήτων σε κάθε ενδιαφερόµενο, στο πλαίσιο µη
τυπικής και άτυπης µάθησης. Αναβαθµίζουµε τις δεξιότητες των
ενηλίκων για τη βέλτιστη ένταξη ή επανένταξη στην αγορά ερ-
γασίας και τη µείωση του κοινωνικού αποκλεισµού.

Έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και στην Τριτοβάθµια
Εκπαίδευση. Η µεταρρύθµιση στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση
στοχεύει σε ακαδηµαϊκά ιδρύµατα πραγµατικά αυτόνοµα, αυτο-
διοικούµενα, αξιολογούµενα, ανταγωνιστικά, εξωστρεφή, σε κοι-
νό βηµατισµό µε την αγορά εργασίας.

Ενδεικτικά: Όπως ξέρετε κι όπως έχει ήδη ανακοινωθεί, επι-
στρέφουµε τα πανεπιστήµια σε αυτούς που πραγµατικά τους
ανήκουν, δηλαδή στους φοιτητές, στους καθηγητές και στο δι-
οικητικό προσωπικό, καταργώντας το κακώς εννοούµενο άσυλο.
Οι δηµόσιες Αρχές θα µπορούν να επεµβαίνουν αυτεπαγγέλτως
για κάθε αξιόποινη πράξη που θα λαµβάνει χώρα εντός των ιδρυ-
µάτων.

Δεύτερον, θεσπίζουµε σύγχρονες και αποτελεσµατικές δοµές
διοίκησης, µε διακριτές και σαφώς καθορισµένες αρµοδιότητες.

Τρίτον, καθιερώνουµε ανώτατο χρονικό όριο ολοκλήρωσης
των προπτυχιακών σπουδών, ν+2, πλην εξαιρέσεων, κυρίως για
λόγους υγείας.

Τέταρτον, ενισχύουµε την αυτονοµία και εξωστρέφεια των
ιδρυµάτων. Απελευθερώνουµε τα προγράµµατα µεταπτυχιακών
σπουδών. Διευρύνουµε τη δυνατότητα δηµιουργίας ξενόγλωσ-
σων προπτυχιακών προγραµµάτων. Ενισχύουµε θερινά - χειµε-
ρινά σχολεία σε τοµείς που η χώρα έχει συγκριτικό πλεονέκτηµα,
όπως στον πολιτισµό, όπως στη ναυτιλία, όπως τον τουρισµό.
Αναπτύσσουµε εκπαιδευτικά προγράµµατα εξ αποστάσεως σε
προπτυχιακό και σε µεταπτυχιακό επίπεδο, µε επένδυση στις
νέες τεχνολογίες. Αξιοποιούµε τη δυνατότητα συµπράξεων δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα για την κάλυψη βασικών αναγκών των
ιδρυµάτων, όπως για παράδειγµα κατασκευή φοιτητικών εστιών,
που τόσο έχει ανάγκη η χώρα µας, µέσω των λεγόµενων ΣΔΙΤ.
Εισάγουµε νέο θεσµικό πλαίσο για δωρεές προς τα ιδρύµατα και
για την υλοποίηση πατεντών και επιστηµονικών ιδεών. Προχω-
ρούµε στην απλοποίηση του πλαισίου λειτουργίας των ΕΛΚΕ,
χωρίς να παραβιάζονται κανόνες διαφάνειας και λογοδοσίας.
Επεκτείνουµε το θεσµό της πρακτικής άσκησης φοιτητών σε δη-
µόσιους και ιδιωτικούς φορείς σε συναφή µε τις σπουδές τους
αντικείµενα. 

Πέµπτον, θωρακίζουµε την αρχή διασφάλισης και πιστοποί-
ησης της ποιότητας στην Ανώτατη Εκπαίδευση, τη λεγόµενη
ΑΔΙΠ και εισάγουµε διαδικασίες αξιολόγησης σε όλα τα επίπεδα.
Η κρατική χρηµατοδότηση προς τα Ανώτατα Ιδρύµατα θα εξαρ-
τάται από αντικειµενικά κριτήρια, όπως το κόστος σπουδών ανά
φοιτητή, η διάρκεια των προγραµµάτων σπουδών, το µέγεθος
και η γεωγραφική διασπορά του ιδρύµατος, αλλά, κυρίες και κύ-
ριοι, η κρατική χρηµατοδότηση θα συνδέεται και σε κάποιο βαθ-
µό µε τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης των ιδρυµάτων αυτών. 

Ο ακαδηµαϊκός χάρτης της χώρας θα προκύπτει από την αξιο-
λόγηση της ΑΔΙΠ και στη βάση συγκεκριµένων κριτηρίων, για να
µην επαναληφθεί το καταστροφικό φαινόµενο ίδρυσης νέων τµη-
µάτων και συγχωνεύσεων τµηµάτων για την εξυπηρέτηση κα-
θαρά ψηφοθηρικών σχεδιασµών και µικροπολιτικών συµφερό-
ντων.

Τέλος, σχετικά µε τον τοµέα των θρησκευµάτων, δόθηκε πρό-
σφατα η ευκαιρία και στον κύριο Πρωθυπουργό και σε µένα να
αναπτύξουµε κάποιες πρώτες σκέψεις αναφορικά µε τη νέα
σκέψη που σκοπεύουµε να οικοδοµήσουµε µε την Εκκλησία, σε-
βόµενοι τους διακριτούς θεσµικούς ρόλους Πολιτείας και Εκκλη-
σίας.

Κυρίες και κύριοι, κάποιες από τις προγραµµατικές µας θέσεις
για την παιδεία απαιτούν χρήµατα για να υλοποιηθούν και, ναι,
θα επιδιώξουµε να αυξήσουµε τον κρατικό προϋπολογισµό για
την παιδεία. Οι περισσότερες, όµως, παρεµβάσεις µας δεν απαι-
τούν χρήµατα. Απαιτούν απλώς πολιτική βούληση και αλλαγή νο-
οτροπίας.

Η Ελλάδα του αύριο είναι η Ελλάδα που επενδύει πρώτα στα
παιδιά της, σχεδιάζει γι’ αυτά, οραµατίζεται µε τόλµη, βελτιώνει

διαδικασίες και υποδοµές και διαµορφώνει τις συνθήκες για ένα
ακόµα καλύτερο µέλλον από το δικό µας παρόν. Πιστεύουµε
βαθιά, κυρίες και κύριοι, ότι το µέλλον µας περνά από τα σχολεία
και τα πανεπιστήµια της χώρας µας. Είναι στο χέρι µας το αύριο.

Γνωρίζοντας αυτή µας την ευθύνη, πιστεύοντας στα νέα παιδιά
και στις δυνατότητες των εξαιρετικών λειτουργών της εκπαίδευ-
σης, θα φτιάξουµε το νέο ελεύθερο σχολείο και πανεπιστήµιο.
Αυτή είναι η αποστολή µας. Και σε αυτή την προσπάθεια είµαστε
και θα είµαστε ανοιχτοί σε κάθε πρόταση, σε κάθε ιδέα, σε κάθε
διάλογο. Θα δουλέψουµε σκληρά για να δώσουµε στα παιδιά
µας το µέλλον που τους αξίζει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Υπουργέ. 

Το λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, είναι προκλητικά φανερό, αλλά όχι µη ανα-

µενόµενο, το γεγονός ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
συνεχίζει από εκεί που σταµάτησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Οι πολιτικές τους
µοιάζουν σαν µία σταγόνα νερό, χτίζοντας ο επόµενος εκεί που
έχτισε ο προηγούµενος, ανεξάρτητα από επιµέρους διαφορές,
µείγµατα ή δοσολογίες. 

Αυτό ισχύει και για την τοπική διοίκηση, µε την Κυβέρνηση να
δίνει συνέχεια στα νοµοθετήµατα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» του ΠΑΣΟΚ
και του «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» του ΣΥΡΙΖΑ. Η αλλαγή του εκλογικού νό-
µου στην τοπική αυτοδιοίκηση, µε πρόσχηµα την κυβερνησιµό-
τητα των δήµων, οι όποιες σκιαµαχίες ανάµεσα σε Νέα Δηµοκρα-
τία και ΣΥΡΙΖΑ για το εκλογικό σύστηµα, δεν µπορούν να κρύ-
ψουν τη στρατηγική τους συµπόρευση για την προσαρµογή του
αστικού κράτους και της τοπικής διοίκησης στις ανάγκες της κα-
πιταλιστικής ανάπτυξης, της επιχειρηµατικότητας, στις ανα-
γκαίες συνεργασίες των παρατάξεών τους για να λειτουργήσει
το πολιτικό δίπολο στα δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια.

Αποδεικνύεται ότι δήµοι και περιφέρειες δρουν ως κρίκοι ενός
ενιαίου κρατικού µηχανισµού έχοντας ακριβώς τον ίδιο στόχο,
την περικοπή δαπανών για τις λαϊκές ανάγκες και την αποδέ-
σµευση περισσότερων κεντρικών πόρων για την εξυπηρέτηση
των επιχειρηµατικών σχεδίων, σχέδιο που διαρκεί εδώ και είκοσι
χρόνια και είναι δεσµευτικό για όλες τις κυβερνήσεις. Την ώρα
που η κρατική χρηµατοδότηση µειώνεται διαρκώς, το ύψος της
οποίας καθορίζεται από το µεσοπρόθεσµο 2018-2022, τα µόνα
έσοδα που αυξάνονται διαρκώς είναι τα ιδία έσοδα, δηλαδή τα
τέλη και οι φόροι. 

Η Νέα Δηµοκρατία διατηρεί τον ΕΝΦΙΑ, όπως έκανε άλλωστε
και ο ΣΥΡΙΖΑ. Παραπλανά, όµως, όταν λέει ότι εξασφαλίζει τους
απαραίτητους πόρους για τους ΟΤΑ ενισχύοντας τη φορολογική
αποκέντρωση τους. Η µεταφορά του ΕΝΦΙΑ στους δήµους, ύ-
ψους 2 δισεκατοµµυρίων, µε παράλληλη µείωση της κρατικής
επιχορήγησης, συνιστά σχέδιο µετατροπής του χαρατσιού σε αν-
ταποδοτικό τέλος. Σε συνδυασµό µε την αύξηση των αντικειµε-
νικών αξιών των ακινήτων, θα πάρει την ανηφόρα, επιβαρύνοντας
κι άλλο την τσέπη των λαϊκών οικογενειών. Ο ΕΝΦΙΑ, τελικά, ήρθε
για να µείνει είτε ως φόρος απευθείας από τους δήµους είτε
µέσω του κρατικού προϋπολογισµού.

Αντίθετα, όµως, βασικά έργα αντιπληµµυρικής, αντιπυρικής
και αντισεισµικής προστασίας, που αφορούν τη ζωή και την ασ-
φάλεια του λαού, δεν τα αντέχει η ανάγκη κερδοφορίας των επι-
χειρηµατικών οµίλων και οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί. Είναι µα-
θηµατικά βέβαιο ότι θα θρηνήσει και πάλι θύµατα ο λαός µας.

Ο Πρωθυπουργός, προσδιορίζοντας την τοπική διοίκηση ως
το πρώτο επίπεδο εξουσίας που εξασφαλίζει όσο κανείς άλλος
την κοινωνική συνοχή, θέση που δεν αµφισβητεί ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε
το Κίνηµα Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ, επιδιώκει τη συγκατάθεση των λαϊ-
κών οικογενειών για τη µεταφορά αρµοδιοτήτων από το κεντρικό
κράτος στην τοπική διοίκηση, όπως η πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας, η συνέχιση του δηµοσιονοµικού κορσέ στα οικονοµικά
των ΟΤΑ, την αποσύνδεση της κρατικής χρηµατοδότησης στο
όνοµα της, δήθεν, αυτοτέλειας των δήµων, µε τη σύσταση Τα-
µείου Τοπικής Αυτοδιοίκησης, το ξεπούληµα της ακίνητης περι-
ουσίας, την προώθηση των ΣΔΙΤ, µπάζοντας στην κυριολεξία το
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κεφάλαιο σε έργα και υπηρεσίες που αφορούν τις λαϊκές ανάγ-
κες, τον δανεισµό των δήµων από τις τράπεζες ως πηγή χρηµα-
τοδότησης. Τα παραπάνω αποτελούν το χαλί για να πατήσει το
κεφάλαιο συνολικά στη λειτουργία της τοπικής διοίκησης.

Το ΚΚΕ όχι µόνο δεν πρόκειται να δώσει τη συγκατάθεσή του
στα σχέδια αυτά, αλλά θα κάνει αυτό για το οποίο το ψήφισε ο
λαός. 

Από θέση πραγµατικής λαϊκής αντιπολίτευσης, θα διεκδικήσει
µαζί µε τον λαό πλήρη κρατική χρηµατοδότηση για τους ΟΤΑ,
κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, της ανταποδοτικότητας, της επιχειρηµα-
τικής δραστηριότητας των ΣΔΙΤ, µε παράλληλη αύξηση της φο-
ρολόγησης του µεγάλου κεφαλαίου στο 45%, της φορολόγησης
της µεγάλης ακίνητης περιουσίας, ακύρωσης πλειστηριασµών,
φτωχών και άνεργων νοικοκυριών, κρατικό σχεδιασµό και χρη-
µατοδότηση όλων των αναγκαίων έργων, πρόληψης και αντιµε-
τώπισης φυσικών καταστροφών, έργων υποδοµής και υπηρεσιών
που προστατεύουν και ανακουφίζουν τον λαό, µονιµοποίηση των
συµβασιούχων, χωρίς όρους και προϋποθέσεις, επαρκής στελέ-
χωση όλων των κοινωνικών δοµών µε µόνιµη σταθερή δουλειά.

Τέλος, κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου λίγα λόγια για το µε-
ταναστευτικό. Και σε αυτό το ζήτηµα η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας πιάνει το νήµα από εκεί που το άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ.
Ενισχύει την καταστολή και τον εγκλωβισµό προσφύγων και µε-
ταναστών στα νησιά και στην υπόλοιπη Ελλάδα. Και εδώ νόµος
και τάξη. Μεταφέρει αρµοδιότητες στο Υπουργείο Δηµόσιας
Τάξης. Επεκτείνει τα άθλια κέντρα υποδοχής και ταυτοποίησης,
όπως καταµαρτυρούν τα καλά λόγια του κ. Χρυσοχοΐδη για το
κολαστήριο της Μόριας. Καταργεί την εγκύκλιο για την προβλη-
µατική ούτως ή άλλως πρόσβαση προσφύγων στην ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη, µέσω της απόδοσης ΑΜΚΑ. Συνεχίζει τις
εργασίες που είχαν ξεκινήσει επί ΣΥΡΙΖΑ για το νέο hot spot στη
Σάµο.

Ο καυγάς, λοιπόν, µεταξύ τους είναι σικέ. Διαφοροποιούνται
µόνο στο µείγµα της καταστολής.

Υλοποιούν τη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας, τη
Σέγκεν και το Δουβλίνο που εγκλωβίζει πρόσφυγες και µετανά-
στες, που ενθαρρύνει ΜΚΟ και διάφορα κυκλώµατα που εκµε-
ταλλεύονται πρόσφυγες και µετανάστες και ξεκοκαλίζουν τις
ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις, που δεν είναι τίποτε άλλο, παρά
κονδύλια επιδότησης του εγκλωβισµού τους.

Πάνω από όλα, όµως, συµµετέχουν ενεργά σε ιµπεριαλιστι-
κούς οργανισµούς και πολέµους, συµφωνούν στον καπιταλιστικό
δρόµο ανάπτυξης που προκαλούν τον ξεριζωµό εκατοµµυρίων
ανθρώπων και τον εφοδιασµό των καπιταλιστών µε φθηνό εργα-
τικό δυναµικό.

Το ΚΚΕ θα πρωτοστατήσει στον αγώνα ενάντια στην συµφωνία
Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας, στη Σέγκεν και στο Δουβλίνο,
για να κλείσουν τα άθλια hot spots, για να µεταφερθούν οι αι-
τούντες άσυλο στην ηπειρωτική Ελλάδα και από εκεί στις χώρες
προορισµού τους, για άδειες διαµονής, όσο ζουν και εργάζονται
στην Ελλάδα, χωρίς παράβολα, εξουθενωτικές προϋποθέσεις και
ταλαιπωρία, για ισότιµα δικαιώµατα, για να ανοίξει ο δρόµος της
ανατροπής του βάρβαρου συστήµατος εκµετάλλευσης και ιµπε-
ριαλιστικών πολέµων που ευθύνεται για τη φτώχεια, τη µετανά-
στευση και την προσφυγιά, για να ανοίξει επιτέλους ο δρόµος
της πραγµατικής ανατροπής µε την εργατική τάξη, τον λαό στην
εξουσία.

Γίνεται, λοιπόν, φανερό από όλα τα παραπάνω ότι το ΚΚΕ κα-
ταψηφίζει τις Προγραµµατικές Δηλώσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς

ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρ-

χικά θα ήθελα να ευχηθώ καλή και παραγωγική θητεία στη νέα
Κυβέρνηση, αλλά και στο νέο Κοινοβούλιο για το καλό της πα-
τρίδας µας και όλων των Ελλήνων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, βρισκόµαστε δέκα χρόνια µετά την εί-
σοδο της χώρας µας στην εποχή των µνηµονίων, πέντε χρόνια
µετά τη διενέργεια του δηµοψηφίσµατος και την επιβολή στην
οικονοµική ζωή του τόπου, τα capital controls και µόλις δύο εβδο-

µάδες από την ανάδειξη του νέου Κοινοβουλίου και της νέας Κυ-
βέρνησης, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Τρεις βασικοί σταθµοί στην πορεία της χώρας µας τα τελευ-
ταία χρόνια. Δύο από αυτούς αποτελούν πρόσφατη ιστορία,
αξιολογήθηκαν, µετρήθηκαν. Τα όσα περάσαµε είναι γνωστά. Ο
τρίτος σταθµός, όµως, είναι πραγµατικότητα που βιώνουµε σή-
µερα. Τώρα, δεν είναι ιστορία, είναι παρόν και µπορούµε να ερ-
γαστούµε, ώστε να γίνει ένα λαµπρό µέλλον. Ύστερα από δέκα
χρόνια κρίσης, κουρασµένοι, αλλά όρθιοι, απογοητευµένοι αλλά
και αισιόδοξοι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες επέλεξαν τον Κυριάκο
Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία να είναι αυτοί που θα κλεί-
σουν το κεφάλαιο των µνηµονίων, της απαξίωσης της πολιτικής,
του διχασµού, της οικονοµικής εξαθλίωσης, του αισθήµατος της
διαρκούς ανασφάλειας που ταλαιπώρησε τον ελληνικό λαό. Στη
µεγάλη αυτή πρόκληση η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός
απαντούν θετικά.

Η τοµή του νέου µοντέλου διακυβέρνησης εντοπίζει το γεγο-
νός ότι αντίθετα µε την περίοδο χάριτος που ζητούσε η προηγού-
µενη Κυβέρνηση, που δικαιολογούσε µάλιστα στον εαυτό της τα
τραγικά λάθη, τις παραλείψεις, τις αστοχίες της, ακόµα και τέσ-
σερα χρόνια µετά την ανάληψη της διακυβέρνησης της χώρας,
το νέο σχήµα, ο Πρωθυπουργός, έρχονται σαν να είναι έτοιµοι
από πάντα να κάνουν τη δουλειά.

Οι πρώτες κιόλας µέρες είναι ενδεικτικές. Δηµιουργούν ελ-
πίδα, αλλά και την πίστη ότι η Ελλάδα θα µπορέσει επιτέλους να
κάνει το µεγάλο βήµα στο µέλλον.

Το οργανόγραµµα πάνω στο οποίο θα βασιστεί το κυβερνητικό
έργο, οι κοστολογηµένες προτάσεις σε όλους τους τοµείς, τα
χρονοδιαγράµµατα, η αξιολόγηση της επίτευξης των στόχων,
εκτός από την πρακτική τους σηµασία, έχουν και τεράστια συµ-
βολική σηµασία.

Νοιώθουν πια οι Έλληνες ότι ναι, υπάρχουν και καλύτερα. Ότι
τελικά δεν είναι όλοι ίδιοι, ότι µπορούµε να αλλάξουµε, αρκεί να
το πιστέψουµε και να δουλέψουµε για αυτό. Κι αυτό είναι η µε-
γάλη παρακαταθήκη ήδη από τις πρώτες δέκα µέρες, σε µια
χώρα που µάτωσε από υποσχέσεις, σε έναν λαό που ταλαιπω-
ρήθηκε από τα ψέµατα και τον άκρατο λαϊκισµό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης
σε µια Κυβέρνηση που καταθέτει αµέσως τα νοµοσχέδια που θα
κάνουν τη ζωή µας καλύτερη.

Έρχεται το πρώτο νοµοσχέδιο που αφορά τη λειτουργία του
κράτους, για ένα κράτος σύγχρονο και αποτελεσµατικό, ευέλι-
κτο, το οποίο θα υπηρετεί τους πολίτες και θα σέβεται τα χρή-
µατά τους και αµέσως µετά έπεται το φορολογικό νοµοσχέδιο
που θα παρέχει άµεση ανακούφιση σε όλους τους πολίτες, µε
φοροελαφρύνσεις, τις οποίες αναλυτικά παρουσίασε ο Πρωθυ-
πουργός το Σάββατο.

Και προφανώς, δεν µένουµε σε αυτά. Προχωράµε σε νοµοθε-
τικές ρυθµίσεις για τη γεωργία, την παιδεία, την υγεία, τις υπο-
δοµές, τον πολιτισµό, την τεχνολογία, δείχνοντας µε τον πιο
απόλυτο και ξεκάθαρο τρόπο ποια Ελλάδα θέλουµε.

Εδώ, θα ήθελα να σταθώ και σε ζητήµατα που απασχολούν ιδι-
αίτερα τον τόπο µου, την Πέλλα, τα οποία ταλαιπωρούν πολλές
δεκαετίες τους πολίτες της Πέλλας. 

Το πρώτο είναι οι εξαγγελίες του Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, του κ. Βορίδη, για την αναµόρφωση της
νέας ΚΑΠ για τη στήριξη των εισοδηµάτων των παραγωγών, αλ-
λά και την αναθεώρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ ώστε να επι-
ταχυνθεί η διαδικασία αποζηµίωσης των παραγωγών και να γίνει
δίκαιη και σύγχρονη. 

Το δεύτερο είναι οι υποδοµές, τοµέας στον οποίο ο νοµός µας
πονάει περισσότερο από κάθε άλλον. Μετά από αναµονή πολλών
χρόνων βλέπουµε την κατασκευή αυτού του µεγάλου έργου, του
δρόµου Θεσσαλονίκη – Γιαννιτσά - Έδεσσα στις πρώτες προτε-
ραιότητες του προγράµµατος για τις υποδοµές, εξέλιξη που θα
αποτελέσει το βασικό µας εργαλείο για περαιτέρω ανάπτυξη της
περιοχής. Θα παρέχει ασφάλεια στις µετακινήσεις και θα βγάλει
την Πέλλα από τη συγκοινωνιακή αποµόνωση.

Τέλος, το κοµµάτι του πολιτισµού και του τουρισµού. Αναφέρω
τον σχεδιασµό για ανάδειξη του πολιτιστικού προϊόντος της κεν-
τρικής Μακεδονίας, µέσα από το τρίγωνο Πέλλα-Βεργίνα-Αµφί-
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πολη, ώστε το όνοµα Μακεδονία να γίνει πόλος έλξης για ξένους
επενδυτές και επισκέπτες από όλον τον κόσµο, ένα µεγάλο πρό-
τζεκτ που θα φέρει στο παγκόσµιο προσκήνιο ολόκληρη τη βό-
ρεια Ελλάδα, τη Μακεδονία και την Πέλλα, έναν τόπο πλούσιο
σε ιστορία και πολιτισµό.

Εδώ, όµως, θα ήθελα να πω το εξής στους συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ που ψάχνουν για δικαίωση, αλλά και σε όσους θέλουν να
ξαναεκµεταλλευτούν ένα εξαιρετικής σηµασίας ζήτηµα. 

Κοιτάξτε, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, εµείς δεν παραχω-
ρήσαµε τη µακεδονική γλώσσα και µακεδονική εθνότητα στους
Σκοπιανούς. Εσείς το κάνατε µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Υπο-
σχεθήκαµε και θα εργαστούµε να αµβλύνουµε τις αρνητικές συ-
νέπειες της κακής συµφωνίας που εσείς ψηφίσατε. Και βέβαια,
δεν πρόκειται να απεµπολήσουµε το δικαίωµα της χώρας µας για
βέτο στην ενταξιακή πορεία των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση που εσείς το κάνατε µε την κακή συµφωνία.

Ήµασταν και θα παραµείνουµε κατά της Συµφωνίας των Πρε-
σπών που είναι µια κακή συµφωνία, που δηµιουργεί τεράστια οι-
κονοµικά και πολιτικά προβλήµατα στη χώρα µας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η παραγωγή έργου και τα απτά αποτε-
λέσµατα στην καθηµερινότητα των πολιτών είναι το όπλο στη
µάχη κατά του λαϊκισµού και της απαξίωσης της πολιτικής. Λίγα
λόγια, πολλή δουλειά, περισσότερα έργα. 

Αυτή η Κυβέρνηση αποδεικνύει από πολύ νωρίς ότι το στοί-
χηµα µπορεί να κερδηθεί, ότι η Ελλάδα µπορεί να µπει στο δρό-
µο της πολιτικής οµαλότητας, της υγειούς πολιτικής αντιπαρά-
θεσης, της οικονοµικής ανάπτυξης και της ελπίδας. Γι’ αυτό και
υπερψηφίζω τις Προγραµµατικές Δηλώσεις. Δέκα χρόνια µετά
την εκδήλωση της οικονοµικής κρίσης οι Έλληνες αξίζουν την
προοπτική ενός καλύτερου αύριο. Η Ελλάδα µας αξίζει να πάει
µπροστά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Σταµενίτη και για τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η δεύτερη ευκαιρία σε καθιστά πάντα δυνατότερο,
εµπειρότερο και σε κάθε περίπτωση πιο έτοιµο να αναµετρηθείς
µε τις προκλήσεις των καιρών και τα προβλήµατα της εποχής
σου. 

Θέλω από το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων µε όλη µου την
καρδιά να ευχαριστήσω τους αγαπηµένους µου συµπατριώτες
στη Ροδόπη για την αδιατάραχτη αγάπη και για την αδιάκοπη εµ-
πιστοσύνη τους στο πρόσωπό µου. Αναδεικνύοντάς µε για δέ-
κατη φορά πρώτο Βουλευτή, µου δίνουν σήµερα την ευκαιρία,
ξεπερνώντας τον παραλογισµό του εκλογικού νόµου, να επι-
στρέψω αποφασισµένος να συγκρουστώ, να διορθώσω και να
συµπληρώσω ό,τι µε βαθιά αυτοκριτική επεσήµανα πρωτίστως
στον εαυτό µου και βεβαίως και στη δηµόσια ζωή της πατρίδας
µου.

Συζητούµε σήµερα την εκκίνηση µιας νέα εποχής όπου την εµ-
πειρία την υποκαθιστά η γνώση και τη γνώση η πληροφόρηση.
Η ταχύτητα των αποφάσεων και των ενεργειών καθίσταται πλέον
σηµαντική παράµετρος της επιτυχίας. Η ευστοχία των επιλογών
σε πρόσωπα, η αποτελεσµατικότητα των εφαρµοσµένων πολιτι-
κών, η κοστολόγηση σε χρήµα και χρόνο κάθε επιµέρους ενέρ-
γειας είναι στοιχεία που συµπληρώνουν τις προϋποθέσεις επι-
τυχίας.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη πιστεύω ότι από την
πρώτη στιγµή επιδεικνύει αυτήν την ετοιµότητα και την ευστοχία.
Και αυτό είναι ένα ελπιδοφόρο µήνυµα προς µια κοινωνία που
εξέρχεται πληγωµένη µεν, περήφανη δε, από τη µεγαλύτερη
κρίση που βίωσε η Ελλάδα µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, αλλά
και προς µία αγορά η οποία βίωσε και συνεχίζει να βιώνει, την
πιο σκληρή δοκιµασία της πραγµατικής της οικονοµίας.

Τρία είναι τα πεδία στα οποία καλούνται να αναµετρηθούν
τόσο η Κυβέρνηση όσο και το πολιτικό σύστηµα γενικότερα. 

Πρώτον, είναι η ανασυγκρότησης του κράτους και ο επανα-
προσδιορισµός της σχέσης κράτους - πολίτη µέσα σε ένα στέρεο

περιβάλλον αποκατάστασης της κοινωνικής δικαιοσύνης.
Δεύτερον, είναι η επανεκκίνηση της πραγµατικής οικονοµίας

µε στόχο την παραγωγή φρέσκου πλούτου για τη χώρα και τη
δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας για τους πολίτες της.

Τρίτον, είναι η ενίσχυση της εσωτερικής και της εξωτερικής
ασφάλειας της χώρας, που θα επαναφέρει την Ελλάδα σε διε-
θνείς πρωταγωνιστικούς ρόλους και θα αξιοποιήσει τις αρετές
των Ελλήνων καθώς και τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της πατρί-
δας και του έθνους µας.

Απαραίτητη προϋπόθεση για να επιτύχουµε είναι να συνεννοη-
θούµε µεταξύ µας, να εγκαταλείψουµε τις ιδεοληψίες και τους
φανατισµούς τους παρελθόντος, τις άγονες αντιπαραθέσεις και
µε έναν γόνιµο διάλογο και ένα δηµοκρατικό γρονθοκόπηµα επι-
χειρηµάτων να µάθουµε να συνθέτουµε και να δηµιουργούµε. 

Δεν ψηλώνει, κυρίες και κύριοι, το πολιτικό του ανάστηµα ό-
ποιος υβρίζει και κατηγορεί τους αντιπάλους του. Δεν κερδίζει
τις στρατηγικές µάχες όποιος συκοφαντεί, διώκει και υπονοµεύει
τον άλλο. Δεν απασχολεί τις σελίδες της ιστορίας όποιος αντί να
δηµιουργεί, καταστρέφει και αντί να συνεννοείται και να ενώνει,
διχάζει, λασπώνει και λοιδορεί. 

Η Κυβέρνησή µας σήµερα φιλοδοξεί όχι απλά να ξεκινήσει µία
νέα περίοδο, αλλά να εγκαινιάσει µία νέα εποχή. Η κορύφωση
αυτής της προσπάθειας δεν είναι άλλη από την αναθεώρηση του
πολιτειακού χάρτη της χώρας. 

Η Αναθεωρητική Βουλή που ξεκινά τις εργασίες της, πρέπει
να εκπέµψει ένα διαφορετικό, διακριτό και ισχυρό σήµα αλλαγής
τόσο προς την ελληνική κοινωνία όσο και προς τη διεθνή κοινό-
τητα. 

Το Σύνταγµα που θα αλλάξουµε, δεν είναι ένας απλός νόµος.
Είναι η θεσµική κωδικοποίηση του αξιακού µας κώδικα, είναι η
συνθετική έκφραση της διαχρονικής, αλλά και της σύγχρονης
εθνικής και πολιτιστικής µας ταυτότητας που είναι απαραίτητη
σε ένα συνεχώς και απρόβλεπτα µεταβαλλόµενο παγκοσµιοποι-
ηµένο περιβάλλον. 

Για τον λόγο αυτό οι πολιτικές δυνάµεις έχουν ιστορική ευθύνη
αυτήν την ευκαιρία να την προσεγγίσουν µε το βλέµµα τους
στραµµένο όχι στις επόµενες εκλογές, αλλά στις επόµενες γε-
νιές.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα στο σηµείο αυτό να ευχαριστήσω
τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη για την τιµή και την εµ-
πιστοσύνη που έδειξε στο πρόσωπό µου, προτείνοντάς µε να
αναλάβω την Προεδρία της Επιτροπής Αναθεώρησης του Συν-
τάγµατος. Δεσµεύοµαι ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας ότι
θα δώσω τον καλύτερο επιστηµονικό και πολιτικό µου εαυτό.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου δυο σκέψεις για
την ιδιαίτερή µου πατρίδα, τη Θράκη και τη Ροδόπη.

Πρέπει να γνωρίζετε ότι, όπως αποδεικνύει η ιστορία, αυτή η
γη της ακριτικής Ελλάδας µπορεί, αν δεν προσέξουµε, να πυρο-
δοτήσει το µεγαλύτερο, ίσως, σύγχρονο εθνικό ζήτηµα. Μπορεί,
όµως, µε τις σωστές και τις συνετές πολιτικές να σηκώσει στην
πλάτη της την ανασυγκρότηση της εθνικής οικονοµίας, την απο-
κατάσταση της οικονοµικής εξωστρέφειας, την εγγύηση της
άµυνας και της ασφάλειας, την κατοχύρωση της ενεργειακής
ασφάλειας ολόκληρης της Ευρώπης, την προστασία των ευρω-
παϊκών συνόρων και φυσικά τη θωράκιση της σύγχρονης δηµο-
κρατίας µέσα από την εδραίωση ενός µοντέλου ανοικτής
δηµοκρατικής κοινωνίας που σέβεται απόλυτα τα ανθρώπινα και
µειονοτικά δικαιώµατα.

Επιδιώκοντας τη δηµογραφική ενίσχυση της Θράκης, που
αποτελεί τη βάση για κάθε πολιτική, καταθέτω σήµερα επιγραµ-
µατικά πέντε προγραµµατικούς στόχους και ζητώ από την Κυ-
βέρνηση την υλοποίησή τους.

Πρώτον, την ενίσχυση του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου µε
στόχο την αναβάθµισή του σε πόρους, διδάσκοντες και φοιτητές,
µια που αυτό είναι η επιτυχέστερη διαχρονικά και διακοµµατικά
επένδυση στην περιοχή της Θράκης.

Δεύτερον, την άµεση στήριξη των αγροτών µας, που υπέστη-
σαν ολική καταστροφή από τα πρόσφατα ακραία φαινόµενα και
την ταχεία ανάπτυξη των αγροτικών υποδοµών.

Τρίτον, την άµεση καταβολή 300 εκατοµµυρίων που οφείλει τα
τελευταία χρόνια το ελληνικό κράτος στις επιχειρήσεις της πε-
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ριοχής εξαιτίας του 12% για την επιδότηση εργαζοµένων, κάτι
που έγινε η αιτία να φύγουν οι επιχειρήσεις και να εκτιναχθεί η
ανεργία.

Τέταρτον, την αξιοποίηση των καθέτων αξόνων µε στόχο τη
στοχευµένη τουριστική ανάπτυξη τεσσάρων εποχών προς όφε-
λος της τοπικής αγοράς. 

Και, πέµπτον, τη διεκδίκηση της µεταφοράς του κέντρου διοί-
κησης και εκπαίδευσης της «FRONTEX» από την Πολωνία στη
Θράκη, στις υποδοµές των Σχολών Αστυνοµίας ώστε οι δέκα χι-
λιάδες ευρωπαίοι συνοριοφύλακες να εκπαιδεύονται στο πεδίο
και έτσι να προστατεύουν όχι µόνο τα ευρωπαϊκά σύνορα, αλλά
να δηµιουργούν και αίσθηµα ασφάλειας στην τοπική κοινωνία
της ακριτικής περιοχής.

Για όλα αυτά τα θέµατα έχω έτοιµες προτάσεις, τις οποίες στο
επόµενο διάστηµα θα καταθέσω στους συναρµόδιους Υπουρ-
γούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω βαθιά ελπίδα ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θα λειτουργή-
σει διαφορετικά, γρήγορα και αποτελεσµατικά. Εµείς ως κοινο-
βουλευτικοί την εµπιστευόµαστε και θα τη στηρίξουµε, γιατί πι-
στεύουµε ότι οδηγός µας σε αυτό το διάστηµα που ξεκινά, θα
πρέπει να είναι αποκλειστικά το συµφέρον της πατρίδας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός µας έδωσε

την ξεκάθαρη εντολή για ρεαλιστική ανυπακοή και δηµιουργική
αντιπολίτευση ενάντια στα µέτρα περιορισµού της ισχύος του
ελληνικού κράτους µε γνώµονα την ανάκτηση της κυριαρχίας
του έναντι της δίχως σύνορα επικυρίαρχης ολιγαρχίας. Σκοπός
µας δεν είναι απλά οι αφορισµοί και οι καταγγελίες, αλλά η ανά-
δειξη λύσεων.

Επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης δεν
υπήρξαν ουσιαστικές εξαγγελλίες σχετικά µε το οξύτατο πρό-
βληµα της φτώχειας κάτω από το όριο της οποίας ζει το 46,3%
των συµπολιτών µας λόγω µείωσης του ΑΕΠ και του διαθέσιµου
εισοδήµατος, ενώ παρατηρείται µετατόπιση της φτώχειας από
τους ηλικιωµένους στα παιδιά και στα νεαρά ζευγάρια µε τις γνω-
στές δηµογραφικές συνέπειες από την ερηµοποίηση της χώρας
και από την ακραία χαµηλή γονιµότητα στην οποία έχει οδηγήσει. 

Δεδοµένου ότι οι υψηλότεροι δείκτες φτώχειας αφορούν κυ-
ρίως παιδιά ηλικίας µέχρι δεκαεπτά ετών χωρίς πρόσβαση στη
βασική εκπαίδευση και στο σύστηµα υγείας, είναι επιτακτική
ανάγκη η δηµιουργία ενός διαφορετικού πλαισίου για µία βιώ-
σιµη ανάπτυξη που δεν εξυπηρετεί τις ολιγαρχίες, τις οποίες φαί-
νεται να ευνοεί η Κυβέρνηση µε τη στρατηγική δηµοσίων επεν-
δύσεων και ανάπτυξης, αλλά θα στοχεύει στη διασφάλιση της
ανθρώπινης αξιοπρέπειας και στην ευηµερία µε προτεραιότητα
τους νέους και στη µείωση των δεικτών ανεργίας.

Το ΜέΡΑ25 έχει ήδη καταθέσει πρόταση για την ίδρυση ενός
ταµείου καταπολέµησης της φτώχειας, χρηµατοδοτούµενο µέσα
από το δηµόσιο εξωτραπεζικό σύστηµα πληρωµών που προτεί-
νουµε. Είναι συνταγµατική, ηθική και κοινωνική µας υποχρέωση
να διασφαλίσουµε την αξιοπρεπή διαβίωση σε όλους και όλες. 

Όσον αφορά στο φορολογικό: Ο επικεφαλής του Ευρωπαϊκού
Μηχανισµού Σταθερότητας Κλάους Ρέγκλινγκ έχει ήδη επισηµά-
νει, ότι το νοµοσχέδιο µπορεί να περιλαµβάνει και δυσάρεστες
εκπλήξεις, όπως αυτή που αφορά στη διεύρυνση της φορολογι-
κής βάσης καθώς από το 2020 προβλέπεται µείωση του αφορο-
λόγητου. 

Η διχοτόµηση του φορολογικού νοµοσχέδιου εντάσσεται ακρι-
βώς σε αυτό που το ΜέΡΑ25 έχει ήδη τονίσει, ότι όλες οι εξαγ-
γελίες τελούν υπό την αίρεση της επίτευξης του στόχου 3,5%
του ΑΕΠ ως πρωτογενές πλεόνασµα. Σηµειωτέον ότι οι µειώσεις
των φορολογικών συντελεστών, που έχει εξαγγείλει η Κυβέρ-
νηση, προβλέπονται ίδιες για όλες τις ηλικίες, ενώ επ’ ουδενί δεν
θίγεται το θέµα της κατάργησης της 100% προπληρωµής φόρου
που προτείνει το ΜέΡΑ25. 

Κοντολογίς, η Κυβέρνηση υπόσχεται ελαφρύνσεις, οι οποίες
απαιτούν µια ρήξη µε τους δανειστές, την οποία η Νέα Δηµοκρα-
τία δεν είναι σε θέση να κάνει. 

Κατά τρίτον, ο σεβασµός και η προστασία τόσο της δηµιουρ-
γικής επιχειρηµατικότητας, όσο και της µισθωτής εργασίας, απο-
τελούν τον βασικό πυλώνα της πολιτικής µας κουλτούρας.
Είµαστε υπέρ ενός υγιούς ανταγωνισµού σε µια αγορά που µε
το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο, την έξαρση της φοροδιαφυγής, την
αποδυνάµωση των ελεγκτικών µηχανισµών και την ασφυξία των
θεσµών δεν µπορεί να λειτουργήσει οµαλά. 

Εντός αυτού του πλαισίου εντάσσεται και το πριν από λίγες
ηµέρες εκδοθέν π.δ.84/2019, µε το οποίο το Σώµα Επιθεώρησης
Εργασίας υπάγεται πλέον στην Γενική Γραµµατεία Εργασίας,
στην Γενική Γραµµατεία Διαχείρισης Κοινοτικών και Άλλων Πό-
ρων, στη Γενική Διεύθυνση Εργασιακών Σχέσεων Υγείας και
Ασφάλειας στην Εργασία, χάνοντας µε αυτόν τον τρόπο την αυ-
τονοµία του, την ευελιξία του, δηλαδή την ικανότητα αυτοδιαχεί-
ρισης των ζητηµάτων της εργασίας και συγκεκριµένα του
ελέγχου και φροντίδας εφαρµογής του νοµοθετικού πλαισίου
προστασίας των εργαζοµένων, ιδίως σε επιχειρηµατικό πλαίσιο.
Με αυτόν τον τρόπο εξισώνεται διοικητικά µε γενικές διευθύν-
σεις. 

Γνωρίζοντας τα γραφειοκρατικά ζητήµατα της δηµόσιας διοί-
κησης, αντιλαµβάνεται κανείς το αρνητικό ζήτηµα που δηµιουρ-
γείται. Φυσικά, κάτι τέτοιο δεν µας κάνει εντύπωση, αφού ήδη µε
το π.δ.113/2014 καταργήθηκε η Διεύθυνση Υποστήριξης του
συγκεκριµένου οργανισµού. 

Το ΜέΡΑ25 εισηγείται τη διατήρηση και την ενίσχυση της αυ-
τονοµίας του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας. Παρ’ όλο που ο
κ. Βεσυρόπουλος προκρίνει ότι στο νοµοσχέδιο για το επιτελικό
κράτος που θα εισαχθεί στη Βουλή αµέσως µετά την παροχή
ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, θεσµοθετούνται θέσεις
γενικών διευθυντών, πιστεύουµε ότι η έννοια της αυτονοµίας σε
οργανισµούς, όπως το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, είναι ανα-
παλλοτρίωτη και πρέπει να κατοχυρωθεί ακόµη και στο Σύν-
ταγµα. Και σε τελική ανάλυση, κάτι που φαίνεται να λειτουργεί
στην Ελλάδα σήµερα, δεν πρέπει να καταργείται, αλλά να ενι-
σχύεται και να θωρακίζεται. 

Στην ίδια κατηγορία µε το προεδρικό διάταγµα υπάγεται το
ΣΔΟΕ, αφού οι αρµοδιότητές του, οι θέσεις, το προσωπικό και
οι εποπτευόµενοι φορείς του µεταφέρονται στη νέα Γενική Γραµ-
µατεία Φορολογικής Πολιτικής και Δηµόσιας Περιουσίας. 

Κατά την άποψη του ΜέΡΑ25 η θέσπιση της αυτονοµίας των
συγκεκριµένων σωµάτων και η ενίσχυσή τους τόσο µε πόρους
όσο και µε θεσµικά εργαλεία, είναι µονόδροµος. 

Κλείνοντας, δεν µπορούµε να µην αναφερθούµε στο ζήτηµα
του πανεπιστηµιακού ασύλου. Η Νέα Δηµοκρατία πιστή στις προ-
εκλογικές δεσµεύσεις της περί ακραίου αυταρχισµού, µιλά για
κατάργηση του ασύλου στηρίζοντας την αναγκαιότητα του µέ-
τρου σε δύο αφηγήµατα: ότι η δηµοκρατία µας δεν έχει ανάγκη
από το πανεπιστηµιακό άσυλο και ότι η Αστυνοµία δεν µπορεί να
παρεµβαίνει σε αυτόφωρες κακουργηµατικές πράξεις. 

Τίποτε από τα δύο δεν ευσταθεί και αυτό για τους εξής λό-
γους: Το πανεπιστήµιο αποτελεί πεδίο ιδεολογικών ζυµώσεων,
ανταλλαγής προοδευτικών ιδεών, φυτώριο κοινωνικών και πολι-
τικών κινηµάτων, χώρος ακαδηµαϊκής διδασκαλίας και έρευνας.
Συνεπώς είναι κατ’ εξοχήν πεδίο έκφρασης του δηµοκρατικού
ιδεώδους, όπου ο διάλογος και η γόνιµη αντιπαράθεση ιδεών
µπορεί να οδηγήσει, ως πυλώνας της δηµοκρατίας, σε προοδευ-
τικά συνθετικά αποτελέσµατα. 

Όσο για το δεύτερο αφήγηµα, σύµφωνα µε το υπάρχον νοµο-
θετικό πλαίσιο οι αστυνοµικές αρχές µπορούν να παρέµβουν
στην περίπτωση κακουργηµατικών πράξεων χωρίς την άδεια της
Συγκλήτου. 

Το θέµα της κατάργησης ή µη του ασύλου είναι θέµα συνταγ-
µατικό και νοµικό και όχι πολιτικό ζήτηµα. Συνεπώς ο λαός δεν
έδωσε εντολή για κατάργηση του ασύλου, αλλά έδωσε εντολή
για τήρηση του Συντάγµατος. 

Σύµφωνα µε τη νοµική θεµελίωση του Αριστόβουλου Μάνεση
το πανεπιστηµιακό άσυλο είναι ένας συνταγµατικός θεσµός συ-
νυφασµένος µε την ακαδηµαϊκή διδασκαλία και το αυτοδιοίκητο
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των πανεπιστηµίων. 
Για να το πούµε απλά, το πανεπιστηµιακό άσυλο σηµαίνει ως

προς την ακαδηµαϊκή ελευθερία ό,τι και το άσυλο κατοικίας ως
προς το δικαίωµα του ιδιωτικού βίου, ότι κανείς, εκτός από τα
υποκείµενα της ακαδηµαϊκής ελευθερίας, διδάσκοντες και φοι-
τητές, δεν δικαιούται να εισέρχεται, και πολύ περισσότερο να πα-
ραµένει εντός του πανεπιστηµίου, χωρίς πρόσκληση από τους
συλλογικούς φορείς των διδασκόντων και των φοιτητών, αλλά
και χωρίς άδεια από τις αυτοδιοικητικές του αρχές. 

Το άσυλο ισχύει έναντι όλων, πόσω µάλλον έναντι των ιδιωτι-
κών εξουσιών που εισβάλουν χωρίς την άδεια των αυτοδιοικητι-
κών αρχών, προβαίνοντας σε αξιόποινες πράξεις οι οποίες παρα-
βιάζουν, πρωτίστως, τα εκ του Συντάγµατος προστατευόµενα δι-
καιώµατα του ασύλου.

Δυστυχώς η πράξη έχει αποδείξει ότι η ευθύνη είναι, πρωτί-
στως, των πρυτανικών αρχών, που µέχρι σήµερα έχουν αποδείξει
κατάφορη αδιαφορία και ατολµία να πάρουν πρωτοβουλία για
να προκαλέσουν την επέµβαση της Αστυνοµίας και των εισαγγε-
λικών αρχών.

Σε κάθε περίπτωση, επίσης, αρκεί κανείς να ρίξει µια µατιά σε
περιοχές όπου δεν υπάρχει κανένα πανεπιστηµιακό ίδρυµα από
το κέντρο της Αθήνας µέχρι το Μενίδι, για να διαπιστώσει ότι δεν
είναι το άσυλο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
…που εµποδίζει την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας και

της διακίνησης των ναρκωτικών, αλλά η έλλειψη πολιτικής βού-
λησης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Τσιάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινή οµολογία ότι παρα-

λαµβάνουµε την ευθύνη διακυβέρνησης της χώρας σε µια κρί-
σιµη καµπή, ειδικά για τον ευαίσθητο τοµέα της δικαιοσύνης, ο
οποίος συνεχίζει να αποτελεί βασικό πυλώνα της Κοινοβουλευ-
τικής Δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου, αλλά και ταυτό-
χρονα αποτελεί δείκτη προστασίας των πολιτών απέναντι στην
κακοδιοίκηση, µοχλό πάταξης της διαφθοράς και εγγυητή των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Από κοινού µε τον Υφυπουργό κ. Κράνη παραλαµβάνουµε το
χαρτοφυλάκιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης για να αντιµετωπί-
σουµε, κατά το δυνατόν αποτελεσµατικά, τις χρόνιες παθογέ-
νειες του δικαστικού µας συστήµατος: αφ’ ενός τις καθυστερή-
σεις στην απονοµή της δικαιοσύνης, που όλοι γνωρίζουµε ότι
αναστέλλουν την αναπτυξιακή προσπάθεια της χώρας, ενώ ταυ-
τόχρονα αποθαρρύνουν τους πολίτες και δυσχεραίνουν την πρό-
σβασή τους στη δικαιοσύνη και αφ’ ετέρου την αντιµετώπιση της
πολυνοµίας, αυτή την πανσπερµία της νοµοθεσίας η οποία πα-
ραµένει διάσπαρτη και εν πολλοίς δύσχρηστη. 

Αυτά είναι τα κοµβικά προβλήµατα που πλήττουν το κύρος της
ίδιας της δικαιοσύνης στη συνείδηση της κοινής γνώµης και
συχνά εξουδετερώνουν µεγάλο µέρος της αξίας των δικαστικών
αποφάσεων.

Ως Κυβέρνηση, σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις και τις οδηγίες
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, έχουµε οριοθετήσει
ένα συγκεκριµένο πλαίσιο δράσης, το οποίο προβλέπει µεταξύ
άλλων:

Τη σύσταση ειδικών τµηµάτων στα δικαστήρια της χώρας, τα
οποία θα αναλάβουν να εκδικάσουν ειδικές υποθέσεις, όπως
υποθέσεις ανταγωνισµού, συµβάσεων, υποθέσεις οικογενειακού
δικαίου, επιταχύνοντας τους ρυθµούς απονοµής της δικαιοσύ-
νης. Την αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου, ώστε να ενισχυ-
θούν οι εναλλακτικές µέθοδοι επίλυσης διαφορών, όπως η δια-
µεσολάβηση και η διαιτησία. Την επέκταση της µηχανογράφησης
και της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης στο χώρο της δικαιοσύνης,
µε την ολοκλήρωση της δεύτερης φάσης του ολοκληρωµένου

συστήµατος για τη διαχείριση των δικαστικών υποθέσεων, το λε-
γόµενο ΟΣΔΔΥ-ΠΠ για όσους γνωρίζουν τον χώρο της δικαιοσύ-
νης. Τη δηµιουργία παρατηρητηρίου δικαιοσύνης µε σκοπό τη
συγκέντρωση και επεξεργασία αξιόπιστων στατιστικών στοιχείων
που θα διευκολύνουν στη χάραξη µιας µακροχρόνιας πολιτικής
και θα δίνουν την ευχέρεια διορθωτικών κινήσεων στην εκάστοτε
πολιτική ηγεσία, προκειµένου να µην παρακωλύεται το έργο των
δικαστών. 

Επίσης, προβλέπει την αποσυµφόρηση του συστήµατος µέσω
της στελέχωσης και του εξορθολογισµού της χωροταξικής κα-
τανοµής των δικαστηρίων. Τη στελέχωση των δικαστηρίων µε δι-
καστές και δικαστικούς υπαλλήλους µέσω διαγωνισµού, ο οποίος
θα συνδεθεί άµεσα µε διαδικασίες διαρκούς επιµόρφωσης και
εξειδίκευσης. Την ψήφιση νέου κώδικα δικαστικών και δικαστικών
υπαλλήλων που θα διαµορφώνουν νέο πλέγµα θεσµών και θα κά-
νουν πράξη την προσωπική και λειτουργική ανεξαρτησία των λει-
τουργών της δικαιοσύνης. Την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας και
την επιτάχυνση της ενσωµάτωσης των κοινοτικών οδηγιών στο
εθνικό δίκαιο σε απόλυτη συνεργασία µε τα εκάστοτε συναρµό-
δια Υπουργεία, προκειµένου η χώρα µας και να αποφεύγει τα
αχρείαστα πρόστιµα, αλλά πολύ περισσότερο τις συστάσεις που
αµαυρώνουν την εικόνα της στο εξωτερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η
προσπάθεια µείωσης της δικαστικής ύλης τα προηγούµενα χρό-
νια, είχε ευεργετικά αποτελέσµατα στην αποσυµφόρηση της δι-
καιοσύνης. Επιβάρυνε, όµως, δυσανάλογα την ελληνική κοινω-
νία, εµπεδώνοντας το αίσθηµα της ατιµωρησίας και της ανοµίας
και, βεβαίως, αύξησε τελικά την παραβατικότητα, η οποία εδραί-
ωσε στους Έλληνες πολίτες το αίσθηµα της ανασφάλειας. 

Η νέα Κυβέρνηση καλείται σήµερα να λύσει µια περίπλοκη εξί-
σωση, µια εξίσωση που στο ένα σκέλος έχει την επιτάχυνση της
απονοµής της δικαιοσύνης και στο άλλο την αποκατάσταση της
προσβασιµότητας και της εµπιστοσύνης των πολιτών στη Θέµιδα
και τους λειτουργούς της.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρικό Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα χέρια µας βρίσκονται ήδη
δύο µεγάλες εκκρεµότητες που κληρονοµήσαµε από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Η πρώτη αφορά στην επιλογή της ηγεσίας
της δικαιοσύνης και η δεύτερη στη διόρθωση του νέου Ποινικού
Κώδικα. 

Ως προς το πρώτο σκέλος, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης, έχει διασαφηνίσει στο πρώτο Υπουργικό Συµ-
βούλιο πως θα αποκαταστήσουµε την ηρεµία στις τάξεις της
δικαιοσύνης µε τις επιλογές στη νέα της ηγεσία. Πυξίδα µας θα
αποτελέσουν η αξιοκρατία και ο σεβασµός στην ιεραρχία των
ανωτάτων λειτουργών της Θέµιδας.

Ως προς τον νέο Ποινικό Κώδικα, η Κυβέρνηση είναι αποφασι-
σµένη να προβεί στην άµεση διόρθωση των προβληµατικών δια-
τάξεων. Έχουµε ήδη ξεκαθαρίσει ότι οι τροποποιήσεις θα κινού-
νται στην κατεύθυνση της αυστηροποίησης του πλαισίου για τις
µε όρους απολύσεις καταδικασθέντων και του πλαισίου χορήγη-
σης αδειών σε καταδικασµένους αµετανόητους τροµοκράτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναθεώρηση του Ποινικού

Κώδικα είναι -θέλω να το ξεκαθαρίσω και νοµίζω ότι δεν χωρά
καµµία αµφισβήτηση- ένα σπουδαίας σηµασίας νοµοθετικό εγ-
χείρηµα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και νοµίζω ότι είναι µια
πραγµατικότητα την οποία αποδέχονται όλοι. Και δεν θα µπω σε
καµµία λογική πολιτικής αντιπαράθεσης, τουλάχιστον για σή-
µερα. 

Δυστυχώς, αυτό το σπουδαίο εγχείρηµα θυσιάστηκε από την
προηγούµενη κυβέρνηση στον βωµό ιδεοληπτικών προκαταλή-
ψεων, για να δηµιουργήσει τελικά -µε τον τρόπο και τον χρόνο
που προωθήθηκε- περισσότερα προβλήµατα απ’ όσα επιχείρησε
να επιλύσει, καταρχήν γιατί περιλαµβάνει άρθρα, τα οποία ου-
σιαστικά είναι σχεδόν ανεφάρµοστα. 

Ξέρουµε, παραδείγµατος χάριν, τις διατάξεις περί κοινωφε-
λούς εργασίας. Έχει γίνει κάποια διαβούλευση µε τους ΟΤΑ;
Υπάρχει ένα θεσµικό πλαίσιο µέσα από το οποίο µπορεί να λει-
τουργήσει η συγκεκριµένη διάταξη; Επίσης, για τη δικαστική ποι-
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νική διαµεσολάβηση υπάρχει ετοιµότητα από την πλευρά των δι-
καστικών λειτουργών, προκειµένου να υποστηρίξουν µια τέτοια
επιλογή; 

Όλα αυτά, όµως, είναι ζητήµατα τα οποία θα τα δούµε σε πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα.

Από την άλλη πλευρά, υπάρχουν διατάξεις οι οποίες προκά-
λεσαν την έντονη αντίδραση διεθνών φορέων, του ΟΟΣΑ, της
GRECO. Πριν από λίγες µέρες νοµίζω ότι όλοι γίναµε κοινωνοί
µιας τέτοιας εκδήλωσης πολύ συγκεκριµένων, θα σας έλεγα, κρι-
τικών, οι οποίες όλοι γνωρίζουµε ότι αµαυρώνουν την εικόνα της
χώρας µας διεθνώς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα κρούσµατα αδιαφάνειας η
Κυβέρνηση θα είναι αµείλικτη. Δεν θα επιδείξουµε καµµία ανοχή
σε φαινόµενα διαφθοράς. Ήδη επεξεργαζόµαστε µια τολµηρή
µεταρρύθµιση µε τη δηµιουργία της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας,
µια Αρχή στο πρότυπο των πιο επιτυχηµένων διεθνώς αντιστοί-
χων φορέων, που θα αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά τον κατακερ-
µατισµό και τις επικαλύψεις των αρµοδιοτήτων που ενδηµούν
στο σηµερινό θεσµικό πλαίσιο. Είναι ένας νέος φορέας, ο οποίος
θα αναλαµβάνει το σύνολο των αρµοδιοτήτων των σηµερινών
ελεγκτικών µηχανισµών, µε βασικό στόχο τον καλύτερο σχεδια-
σµό και συντονισµό των δράσεων, την αναβάθµιση των ελεγκτι-
κών προτύπων και µεθοδολογιών και τη βελτίωση της αποτελεσ-
µατικότητας των ελεγκτικών µηχανισµών. Είναι ένας νέος µηχα-
νισµός που δεν θα επιτρέπει ποτέ ξανά και σε κανέναν την εργα-
λειοποίηση της καταπολέµησης της διαφθοράς για µικροπο-
λιτικές στοχεύσεις. 

Στον τοµέα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων πυξίδα της νέας Κυ-
βέρνησης είναι η διαρκής ευθυγράµµιση της χώρας µας µε τις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου. Σε αυτό το πλαίσιο, στους στόχους της πολιτικής ηγε-
σίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης εντάσσεται η επικαιροποίηση
του εθνικού σχεδίου δράσης για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, για
την αντιµετώπιση του ρατσισµού και της µισαλλοδοξίας, αλλά
και την προστασία του παιδιού και των δικαιωµάτων του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανεξάρτητη δικαιοσύνη που
εγγυάται την καταπολέµηση της διαφθοράς, που διασφαλίζει την
ισονοµία και την ισοπολιτεία, αποτελεί βασική προτεραιότητα της
Κυβέρνησης. 

Ξέρετε, όλο αυτό το διάστηµα που προηγήθηκε, υπάρχει µια
µεγάλη αµφισβήτηση από την πλευρά της ελληνικής κοινής γνώ-
µης σε σχέση µε τον ρόλο και την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης.
Χρέος µας είναι αυτήν την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, που
είναι ένας απαράβατος όρος, να την επαναφέρουµε για να υπάρ-
ξει ηρεµία παντού, κυρίως να υπάρξει η αποκατάσταση της εµ-
πιστοσύνης των πολιτών, να αισθανθούν ξανά ότι η δικαιοσύνη
είναι ανεξάρτητη, ότι είναι αξιόπιστη και αποτελεσµατική. 

Αυτός είναι ο στόχος µας. Αυτός είναι ο σκοπός που θα υπη-
ρετήσουµε. Αυτό είναι το όραµά µας για µια δικαιοσύνη - δείκτη
της ποιότητας, του πολιτισµού και της δηµοκρατίας µας. 

Όλοι αναγνωρίζουµε ότι η δικαιοσύνη είναι ένας βασικός πυ-
λώνας της δηµοκρατίας. Έχει µεγάλη σηµασία µε επιλογές που
θα στηρίζονται είτε από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου είτε
από το ίδιο το Κοινοβούλιο, να αποδεικνύουµε ότι όντως πυλώ-
νας της δηµοκρατίας είναι η δικαιοσύνη. 

Σε αυτήν µας τη στόχευση, λοιπόν, οι πολίτες απαιτούν να ενώ-
σουµε τις δυνάµεις µας, να ενώσουµε τις προσπάθειές µας όλες
και όλοι µαζί. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιλογή της
σύνθεσης και της κοινωνικής συναίνεσης, είναι εν τέλει ο δρόµος
της προσπάθειας και της δηµιουργίας, είναι ο πραγµατικός δρό-
µος της προόδου, είναι ο δρόµος για µια δίκαιη και ισχυρή κοι-
νωνία, είναι ο δρόµος που ήδη έχει προδιαγράψει ότι θα ακο-
λουθήσει η σηµερινή Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σαντορινιός. Μετά τον κ. Σαντορινιό θα δώσουµε τον λόγο στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ κ. Παφίλη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Λο-

βέρδο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητώ τον λόγο κατά το άρθρο 64 του
Κανονισµού της Βουλής απλώς για να ρωτήσω κάτι τον κύριο
Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να είναι σύντοµη,
όµως, η ερώτηση, γιατί ενδεχοµένως θα χρειάζεται απάντηση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ξέρω καλά τα καθήκοντά µου, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας εγκαλώ για
κάποια παρατυπία. Απλώς σας λέω να είστε σύντοµος. Θερµή
παράκληση εκ των προτέρων στον Υπουργό, αν και εφόσον δώ-
σει κάποια απάντηση, να είναι πολύ σύντοµη, για να µη χάνουµε
χρόνο.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. Νοµίζω ότι ένα λεπτό αρκεί.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το ένα λεπτό µε καλύπτει.
Κύριε Υπουργέ, ακούγοντας και τον Πρωθυπουργό και εσάς

σήµερα σε σχέση µε τον Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, η αντιπολίτευση - τουλάχιστον εµείς- δεν έχει αντι-
ληφθεί το πώς ακριβώς σκέφτεστε να παρεµβείτε. Έκανα χθες
µια ολόκληρη αγόρευση. Δεν έχω χρόνο να την επαναλάβω. Βα-
σικά, όµως, στοιχεία της αγόρευσής µου ήταν ότι θα πρέπει να
αποµονωθούν εκείνες οι διατάξεις, οι οποίες εµφανίζουν προ-
βλήµατα και να δοθεί χρόνος στη Βουλή για να µπορέσουµε να
κάνουµε ορθές παρεµβάσεις. 

Δεν κατάλαβα, όµως, απ’ αυτά που είπατε σήµερα αν θα ακο-
λουθήσετε τη διαδικασία των κωδίκων και πάλι, που είναι µια
µακρά και χρονοβόρα διαδικασία κατά το άρθρο 76 του Συντάγ-
µατος, ή αν θα φέρετε συγκεκριµένες σηµειακές τροποποιήσεις. 

Επίσης, δεν έχουµε καταλάβει τον χρονικό ορίζοντα που έχετε
για όλα αυτά. 

Τι ζητήσαµε χθες; Ζητήσαµε όταν φέρετε στη Βουλή το δικό
σας νοµοθέτηµα, να έχουµε χρόνο. Η γνώµη µας είναι ότι δεν
πρέπει να ακολουθήσετε τη διαδικασία των κωδίκων, αλλά τη δια-
δικασία των τροποποιήσεων του Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Πιστεύω ότι αρ-

κεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν θα

χρειαστώ παραπάνω χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Δέχοµαι ως πολύ σωστή την παρέµβασή σας και τα ερωτή-

µατά σας, κύριε Λοβέρδο. Βεβαίως, αντιλαµβάνεστε ότι η Κυβέρ-
νηση έχει έναν προγραµµατισµό µέσα από τον οποίο θα λει-
τουργήσει στο επόµενο χρονικό διάστηµα. Δεν σας κρύβω ότι
υπήρχε ένας γενικότερος προβληµατισµός και σε σχέση µε τα
ερωτήµατα τα οποία θέσατε. Σας λέω εκ των προτέρων ότι δεν
µπορεί να ακολουθηθεί η διαδικασία των κωδικών. Είναι πολύ
στοχευµένες οι παρεµβάσεις αυτές οι οποίες πρέπει να γίνουν
και εννοείται ότι εµείς είµαστε αποφασισµένοι να ακολουθή-
σουµε όλη τη θεσµική διαδικασία η οποία προβλέπεται τουλάχι-
στον σε αυτή την εκδοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις µέρες αυτές βιώνουµε ένα

θέατρο του παραλόγου. Ο ένας µετά τον άλλον, ο Πρωθυπουρ-
γός και οι αρµόδιοι Υπουργοί, ό,τι συγκεκριµένο ανακοινώνουν
είναι έργα και δράσεις που η δική µας κυβέρνηση είτε υλοποίησε
είτε έβαλε σε ράγες, ενώ σε σχέση µε την πραγµατική ατζέντα
της νέας Κυβέρνησης το µενού έχει µόνο µισόλογα και ένοχες
σιωπές. 

Έτσι και στον τοµέα της ναυτιλίας και της νησιωτικής πολιτι-
κής, η οµιλία του αρµόδιου Υπουργού ήταν µάλλον συγκεχυµένη
και έµοιαζε να προσπαθεί να κρύψει την πραγµατική ατζέντα της
Κυβέρνησης. Δεν ακούσαµε τίποτα συγκεκριµένο για τα θέµατα
της ναυτεργασίας, της ακτοπλοΐας, της νησιωτικότητας, ενώ
ακούσαµε τη σαφή στροφή στην πλήρη εκχώρηση της ναυτικής
εκπαίδευσης και των περιφερειακών λιµανιών στους ιδιώτες άνευ
όρων.

Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι η δική µας κυβέρνηση ήταν αυτή
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που άπλωσε ένα δίχτυ προστασίας στους ναυτικούς. Θεσπίσαµε
πλαίσιο για την προστασία των εργαζοµένων στην ακτοπλοΐα, το
οποίο προβλέπει ακόµα και απαγορεύσεις απόπλου σε περί-
πτωση οφειλών προς τους ναυτικούς. Θεσπίσαµε πρόστιµο για
την ανασφάλιστη ναυτική εργασία και για την παραβίαση των
ορίων ανάπαυσης των ναυτικών, ενώ µε τις συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας που υπεγράφησαν, οι Έλληνες ναυτικοί έχουν δει
εδώ και δύο συνεχόµενα χρόνια αυξήσεις του 2% ετησίως και
βελτίωση των οργανικών συνθέσεων των πλοίων.

Αλήθεια, ποιο είναι το πραγµατικό σχέδιο της Κυβέρνησης για
τη ναυτεργασία; Τι είναι αυτό το θολό «βελτίωση της απασχολη-
σιµότητας των ναυτικών» που ακούσαµε; Στη ναυτική εκπαίδευση
ακούσαµε για µια αναβαθµισµένη δηµόσια ναυτική εκπαίδευση,
κρύβοντας, όµως, την πραγµατική ατζέντα της καθιέρωσης ιδιω-
τικής ναυτικής εκπαίδευσης, που νοµοτελειακά θα οδηγήσει στην
υποβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης.

Ανακοινώθηκαν ακόµη µια σειρά πρωτοβουλιών πάνω στο
θέµα που ήδη, όµως, έχουν υλοποιηθεί ή έχουν δροµολογηθεί
από τη δική µας κυβέρνηση. Η αλήθεια είναι ότι εµείς βάλαµε
φρένο στην απαξίωση, την εγκατάλειψη της δηµόσιας ναυτικής
εκπαίδευσης, που είχε ξεκινήσει η προηγούµενη κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Δηµιουργήσαµε νέες σχολές, όπως η ΑΕΝ
Καλύµνου, φτιάξαµε το ΚΕΣΕΝ Μακεδονίας που ξεκινά τον Σε-
πτέµβρη και ο Υπουργός µάς το ανακοίνωσε για δικό του έργο,
ενισχύσαµε τις κτηριακές εγκαταστάσεις και τον εξοπλισµό των
ΑΕΝ µε πόρους άνω των 70 εκατοµµυρίων ευρώ από το ΕΣΠΑ,
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και δωρεές του ναυ-
τιλιακού κόσµου, προκηρύξαµε νέες θέσεις προσωπικού, όταν
εσείς είχατε καταργήσει εκατόν ογδόντα θέσεις µέσα σε ένα
βράδυ, εµπλουτίσαµε τα προγράµµατα σπουδών µέσα από ση-
µαντικές συνεργασίες µε ξένα και ελληνικά πανεπιστηµιακά ιδρύ-
µατα. Αναρωτιέµαι, γιατί δεν είπατε κάτι συγκεκριµένο, πέραν
αυτών που έχουµε υλοποιήσει εµείς; Προφανώς γιατί έχετε
πάρει απόφαση να δώσετε λάφυρο σε ιδιώτες και τη ναυτική εκ-
παίδευση. Αυτή είναι η κρυφή σας ατζέντα.

Όσο για την ακτοπλοΐα, σας υπενθυµίζουµε ότι σας αφήνουµε
ένα αναβαθµισµένο ακτοπλοϊκό δίκτυο, µε αυξηµένο προϋπολο-
γισµό για τις άγονες γραµµές, ψηφιακά εργαλεία για την ανα-
συγκρότηση του δικτύου σε συνεργασία µε το Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο και µελέτη για την ανανέωση του στόλου σε συνερ-
γασία µε το Ναυτικό Επιµελητήριο, µε χρήση ευρωπαϊκών και
ιδιωτικών κονδυλίων.

Ακούσαµε και τον Πρωθυπουργό να µιλάει για την επένδυση
στα λιπάσµατα Δραπετσώνας. Ας του πει κάποιος ότι εµείς επα-
ναδιαπραγµατευθήκαµε τη σύµβαση του ΟΛΠ µε την οποία η
έκταση επέστρεψε στην τοπική κοινωνία, γιατί η κυβέρνηση Σα-
µαρά την είχε παραχωρήσει στην «COSCO». Αυτή είναι η αλή-
θεια. 

Ακούσαµε, επίσης, ότι θα γίνουν µελέτες βιωσιµότητας για τα
δέκα περιφερειακά λιµάνια. Ωστόσο, ήδη το ΤΑΙΠΕΔ σε συνερ-
γασία µε την κυβέρνησή µας έχει ξεκινήσει την αξιολόγηση των
λιµανιών, προκειµένου να αναπτυχθούν κατά το διεθνές αποδε-
κτό πρότυπο των υποπαραχωρήσεων. Άρα, οι µελέτες αυτές
είναι σε εξέλιξη. Μήπως ο Υπουργός εννοούσε ότι θα ζητήσει να
αλλάξει το πλάνο αξιοποίησης µε το πλήρες ξεπούληµα των λι-
µανιών;

Εκεί, όµως, που πραγµατικά ακούσαµε κενά λόγια τα οποία
διέπρεψαν, ήταν στον τοµέα των νησιωτικών πολιτικών. Είναι
ένας τοµέας που δεν βρήκε θέση στα πενήντα ένα χαρτοφυλάκια
της νέας -ευέλικτη δεν τη λες- Κυβέρνησης. Η κυβέρνησή µας
έθεσε στο επίκεντρο τη νησιωτικότητα και θεσµοθέτησε αναπτυ-
ξιακές νησιωτικές πολιτικές.

Μιλήσατε για χρηµατοδοτικό πλαίσιο µε σκοπό τη στήριξη των
υποδοµών στα νησιά. Ξεχνάτε µήπως ότι εµείς για πρώτη φορά
φέραµε τα ειδικά αναπτυξιακά για τα νησιά ύψους 101 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για έργα υποδοµών στα νησιά; Ακούσαµε τις εξαγ-
γελίες για ενεργειακή αυτονοµία των νησιών. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η ιστορία
έχει δείξει ότι η Νέα Δηµοκρατία και η αυτονοµία στα νησιά δεν
έχουν συναντηθεί ποτέ. Γιατί εµείς ήµασταν αυτοί, που τερµατί-
σαµε το αναχρονιστικό καθεστώς της υδροφόρας, εξασφαλίζον-

τας την υδατική αυτονοµία στα νησιά µε την εγκατάσταση αφα-
λατώσεων. Στο θέµα δε του µεταφορικού ισοδύναµου, έχω να
σας πω ότι δεν έχετε καταλάβει τίποτα από τη λογική και τη στό-
χευση του µέτρου. Γι’ αυτό και πια δεν προκαλεί απορία που
τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο και η νέα γραµµατέας νησιωτικής
πολιτικής από τη θέση της ως περιφερειάρχης, το πολέµησαν
λυσσαλέα. Το χαρακτηρίσατε επιδοµατική πολιτική και υπονοή-
σατε ότι είναι εµπόδιο στην υγιή επιχειρηµατικότητα. Όµως, αν
ρωτήσετε τις νησιωτικές επιχειρήσεις θα δείτε ότι είναι σύµµα-
χος στην ανάπτυξη και στην καταπολέµηση του ανταγωνιστικού
µειονεκτήµατος για το οποίο εσείς τόσα χρόνια δεν είχατε κάνει
τίποτα.

Ακούσαµε επίσης από τον Υπουργό για τα 200 εκατοµµύρια
ευρώ, που είχε εξασφαλίσει η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας για τον εξοπλισµό του Λιµενικού Σώµατος. Παρα-
τήρησα, όµως, ότι στη γραπτή οµιλία που ανήρτησε στο site του
Υπουργείου, δεν υπήρχε αυτή η αναφορά και καλά έκανε. Γιατί
δεν είχατε εξασφαλίσει τίποτα, παρά µόνο ελπίδες. Εµείς προ-
χωρήσαµε σε διαγωνισµούς ύψους άνω των 200 εκατοµµυρίων
ευρώ για την ανανέωση του εξοπλισµού του Λιµενικού Σώµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, τα παιδιά της ναυτιλίας
και της νησιωτικής πολιτικής πορευτήκαµε έχοντας δύο βασι-
κούς άξονες: τη δίκαιη ανάπτυξη και την υπεράσπιση του δηµο-
σίου συµφέροντος. Αποδείξαµε πως πετύχαµε τους στόχους
µας. Τώρα από τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν θα
αφήσουµε κανέναν να αποδοµήσει το δίκτυ ασφαλείας που
απλώσαµε για τους ναυτικούς µας. Δεν θα αφήσουµε στο έλεος
των ανύπαρκτων πολιτικών τα νησιά µας. Δεν θα κλείσουµε τα
µάτια στο ξεπούληµα των λιµανιών. Θα είµαστε εδώ µε επιχειρή-
µατα, µε λόγο, ασκώντας την υποχρέωσή µας προς τον ελληνικό
λαό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Παφίλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν θέλω να µπω στον πειρασµό. Κύ-
ριε Σαντορινιέ, θα ζητήσετε πίσω τα δεκαεπτά αεροδρόµια, που
πουλήσατε και τα άλλα λιµάνια; Το ότι βάλατε όλη τη δηµόσια
περιουσία στο υπερταµείο; Λοιπόν, αφήστε τα αυτά τα κόλπα.
Και τι θα κάνετε, θα βάλετε το µαζικό κίνηµα -που είσαστε ανύ-
παρκτοι- να παλέψει και που το κοιµίσατε τόσα χρόνια µε την πο-
λιτική σας; Τέλος πάντων δεν θέλω να συνεχίσω, αλλά τουλά-
χιστον λίγο µέτρο χρειάζεται.

Όλες αυτές τις µέρες περίσσεψαν οι διακηρύξεις από την
πλευρά της Κυβέρνησης και πολλών Βουλευτών της Νέας Δηµο-
κρατίας περί νέας αρχής, νέας πραγµατικότητας, «έκλεισε η πε-
ρίοδος της κρίσης», «επιστροφή στην κανονικότητα», «βγήκαµε
από τα µνηµόνια» -εδώ βγαίνει ο ΣΥΡΙΖΑ και λέει ότι αυτός µας
έβγαλε-,  «είµαστε ελεύθεροι να καθορίσουµε τα του οίκου µας»,
«µπαίνουµε στη λεωφόρο της βιώσιµης ανάπτυξης» ή «της δί-
καιης», όπως έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ -καπιταλιστική είναι πάντως και η
µία και η άλλη- και καµµιά φορά αναρωτιόµαστε: Ζούµε σε έναν
κόσµο µαγικό; Δηλαδή, έχουµε νέα αρχή, «αλλαγή σελίδας»
όπως λέγεται, ή έχουµε εναλλαγή στην κυβερνητική εξουσία
ενός άλλου κόµµατος, που θα συνεχίσει, όπως και οι προηγού-
µενοι, θα πάρει τη σκυτάλη από εκεί που σταµάτησαν αυτοί; Θα
συνεχίσει την αντιλαϊκή πολιτική και µάλιστα µε µεγαλύτερη έν-
ταση, γιατί τώρα το κεφάλαιο σκληρά απαιτεί πειθαρχία, για να
µπορέσει να αυξήσει τα κέρδη του. Έχουµε αλλαγή σελίδας,
αλλά στο ίδιο βιβλίο που είναι Ευαγγέλιο για όλους σας, πλην
ΚΚΕ, σαν κόµµατα εννοώ. Και το Ευαγγέλιο γράφει «καπιταλι-
σµός», «Ευρωπαϊκή Ένωση», «µνηµόνια», «βαρβαρότητα». Σε
αυτό έχετε ορκιστεί όλοι και το υπηρετήσατε. Έχουµε νέα πραγ-
µατικότητα; Έκλεισε η περίοδος της κρίσης και πάµε στην κανο-
νικότητα; 

Αλήθεια, ποιον δουλεύετε, ποιον κοροϊδεύετε; Δηλαδή θα ξα-
ναδώσετε τους µισθούς που είχαν οι εργαζόµενοι; Θα ξαναδώ-
σετε τις συντάξεις που είχαν οι εργαζόµενοι; Θα αυξήσετε τα
κοινωνικά κονδύλια; Όχι, κουβέντα γι’ αυτά! 

Και λέτε για κανονικότητα. Ποια είναι η κανονικότητα και η έξο-
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δος από τα µνηµόνια για να µην κοροϊδεύετε τον κόσµο; Επτα-
κόσιοι πενήντα µνηµονιακοί νόµοι. Πείτε µας ποιους θα καταρ-
γήσετε; Όσους κατήργησε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Καινούργιους έφερε
και καινούργιους θα φέρετε κι εσείς, ακόµα πιο σκληρούς και θα
έχετε βέβαια και τη συναίνεση άλλων. 

Εποµένως, αυτό που είναι κανονικότητα είναι αυτό που έχετε
χτίσει όλοι µαζί γιατί όλοι ψηφίσατε τα µνηµόνια και το πρώτο
και το δεύτερο και το τρίτο. Είναι αυτό το θεσµικό πλαίσιο το
οποίο τσακίζει, συντρίβει την εργατική τάξη, τα λαϊκά στρώµατα,
τους αυτοαπασχολούµενους, τη νεολαία, τις γυναίκες των λαϊ-
κών στρωµάτων. Τους συντρίβει και τους συνέτριψε για δύο λό-
γους: Ο ένας για να πληρώσουν αυτή την κρίση όχι αυτοί που
θησαύρισαν και θησαυρίζουν και κατά τη διάρκεια της κρίσης και
ο δεύτερος για να διασφαλίσετε την ανάκαµψη των κερδών των
επιχειρηµατικών οµίλων του µεγάλου κεφαλαίου, όπως λέµε. 

Και εδώ αυτό που είδαµε και παλιότερα και τώρα, είναι καλλι-
στεία, ποιος θα κάνει τη χώρα πιο φιλική στην επιχειρηµατικό-
τητα. Καλλιστεία µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, Κίνηµα
Αλλαγής. Όµως και όλοι οι υπόλοιποι µήπως δεν είστε µε την
υγιή επιχειρηµατικότητα; Και µάλιστα η Νέα Δηµοκρατία τσίµ-
πησε τώρα και την ορολογία από τον ΣΥΡΙΖΑ: «Υγιής επιχειρη-
µατικότητα». Καλλιστεία µε κριτή τον ΣΕΒ σε εργοδοτικές ορ-
γανώσεις, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τα µονοπώλια, αυτούς που κα-
τέχουν τον πλούτο. 

Είµαστε ελεύθεροι, είστε ελεύθεροι να κάνουµε τα του οίκου
µας, όπως λέτε; Και τι θέλουν εδώ κάθε τρεις και λίγο όλοι οι
έλεγχοι από την Ευρωπαϊκή Ένωση; Τι θέλουν τα τρίµηνα; Τι θέ-
λουν τα ευρωπαϊκά εξάµηνα; Οι δεσµεύσεις για το 2060 ισχύουν
ή όχι; 

Το κράτος έχει συνέχεια. Κλασσική θέση που την έχουµε ακού-
σει. Εσείς καταγγέλλατε το υπερταµείο σαν ξεπούληµα. Και ρω-
τάµε, θα το καταργήσετε; Όχι, γιατί το κράτος έχει συνέχεια.
Εκεί που καταγγέλλατε τις Πρέσπες -εµείς για άλλους λόγους-
λέτε τώρα δεν γίνεται, το κράτος έχει συνέχεια. Άρα, έχουµε αλ-
λαγή σκυτάλης κι έχουµε και τις συστάσεις της Κοµισιόν, οι ο-
ποίες µεταφράζονται πολύ απλά «κεφαλή δεξιά και βήµα χήνας». 

Ό,τι έχετε υπογράψει και ό,τι έχετε συµφωνήσει, θα τα εφαρ-
µόσετε όλα. Και σε αυτό είστε όλοι σας συνυπεύθυνοι. Και δεν
µπορεί να φύγει κανένας ούτε να ξεχάσει ότι το πρώτο, δεύτερο,
τρίτο µνηµόνιο, που συµπεριέλαβε και τα τρία, τα ψηφίσατε όλοι
µαζί, όσοι τουλάχιστον ήσασταν εδώ στη Βουλή. Αυτό το τοπίο
έχει δύο όψεις. Και ας σταµατήσουν οι διάφορες ατάκες που λέ-
γονται απ’ όλες τις Κυβερνήσεις µέχρι τώρα ότι είµαστε Κυβέρ-
νηση όλων των Ελλήνων. 

Αλήθεια, είστε όλων των Ελλήνων; Παράδεισος για τους επι-
χειρηµατίες, κόλαση για τους εργαζόµενους. Έχει ταξικό και ιδε-
ολογικό πρόσηµο, όπως είχε και πριν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
παρά τα «αριστερούλικα» που έλεγε, γιατί στην πράξη αυτή την
πολιτική υπηρέτησε. Κόλαση για τους εργαζόµενους, φτώχεια,
άγχος, δυστυχία, τρέξιµο από το πρωί µέχρι το βράδυ, φεύγουν
στο εξωτερικό και από την άλλη είναι οι ζάµπλουτοι, αµύθητα
πλούτη που συγκεντρώνονται σε λίγα χέρια. 

Εποµένως, δεν είναι ουδέτερη ούτε η δική σας, η πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας, ούτε η προηγούµενη. Είναι µία σκληρά τα-
ξική πολιτική απέναντι σε αυτούς που παράγουν τον πλούτο,
προκλητική στη στήριξη των συµφερόντων του κεφαλαίου -και
θα πω µερικά πράγµατα- δηλαδή σε αυτούς που κλέβουν τον
ιδρώτα και το αίµα των εργαζοµένων. 

Και ξέρετε, ο πλούτος δεν παράγεται από την εξυπνάδα των
καπιταλιστών. Παράγεται από την εκµετάλλευση των εργαζοµέ-
νων, από την απλήρωτη εργασία, που µπορεί να έχει διαφορετι-
κές µορφές σήµερα, αλλά παραµένει η ίδια κυριολεκτικά. Αυτούς
υπηρετείτε. Ποιος είναι απέναντι σε αυτήν την πολιτική; Μόνο το
ΚΚΕ. Και δεν το λέµε έτσι για να παινευτούµε. Λαϊκή αντιπολί-
τευση εµείς είµαστε και αυτό υποσχεθήκαµε στον λαό και στις
εκλογές. Αγωνιζόµαστε σταθερά όλα αυτά τα χρόνια. Και όταν
µας λέγατε γραφικούς, όταν λέγαµε ότι θα γυρίσει η ανθρωπό-
τητα πίσω, σταθερά στο πλάι των εργαζοµένων κατά των αντι-
λαϊκών µέτρων, δεν «µασήσαµε», δεν υποταχθήκαµε πουθενά.
Μέσα κι έξω από τη Βουλή αυτό που µπορούµε να πούµε είναι
ότι θα κάνουµε τα πάντα να οργανωθούν οι αγώνες του λαού, να

βελτιώσουν τη θέση τους οι εργαζόµενοι για να ανοίξει επιτέλους
ο δρόµος της πραγµατικής ανατροπής, ο δρόµος του σοσιαλι-
σµού που είναι αναγκαίος, επίκαιρος και ρεαλιστικός, γιατί εκ-
φράζει τα συµφέροντα της συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και οι προηγούµε-
νες –δεν λέω ονόµατα γιατί θα ζητήσετε τον λόγο- σερβίρει το
γνωστό παραµύθι της βιώσιµης ανάπτυξης ή της δίκαιης -καλά
θα το πείτε κι εσείς σε λίγο, από τον ΣΥΡΙΖΑ αντιγράφετε µια
χαρά, δίκαιη –λέει- και τσακίζει τον κόσµο- που λέει ότι ο λαός
πλέον πρέπει να κάνει υποµονή, να συνεχίσει τις θυσίες και στο
βάθος του χρόνου, στη Δευτέρα Παρουσία δηλαδή, όταν αυξη-
θούν τα κέρδη, όταν µεγαλώσουν οι επενδύσεις των επιχειρηµα-
τικών οµίλων θα ζήσουν όλοι καλά κι εµείς καλύτερα. Μύθος! 

Κατ’ αρχάς, για τους σοβαρούς αναλυτές, βιώσιµη ανάπτυξη
και καπιταλισµός δεν υπάρχει. Η ιστορία του καπιταλισµού είναι
συνδεδεµένη -και δεν αλλάζει αυτό- µε κρίσεις µεγάλες και πολύ
µεγάλες. Και αυτό δεν αλλάζει και σήµερα. Ήδη υπάρχουν προ-
βλέψεις -από αστούς, όχι από εµάς- ότι θα µπούµε σε έναν και-
νούργιο κύκλο κρίσεων. Άρα, αυτό το «βιώσιµη» είναι ανύπαρκτο.
Βιώσιµη θα είναι για τους καπιταλιστές.

Δεύτερον, δίκαιη ανάπτυξη; Μα είναι δυνατόν; Καπιταλιστική
ανάπτυξη και δίκαιη; Δηλαδή θα έχουµε και πολλά κέρδη και κα-
λούς µισθούς. Όπως λέτε κι εσείς «και πολλές επενδύσεις και
καλοπληρωµένους µισθούς». Δεν γίνονται αυτά. Δεν συµβιβάζον-
ται. Διότι για να υπάρχουν µεγάλα κέρδη, πρέπει να καθηλωθούν
και να υπάρξει υπερεκµετάλλευση των εργαζοµένων. Είναι ου-
τοπία. Και µάλιστα κάποιος Υπουργός είπε ότι έχει εµπεδωθεί
στον ελληνικό λαό ότι η ανάπτυξη και οι δουλειές δηµιουργούν-
ται µόνο από τον ιδιωτικό τοµέα και την υγιή επιχειρηµατικότητα. 

Πρώτα πρέπει να πείτε ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ, εσείς που
είστε γνήσιο κόµµα του καπιταλισµού, της αστικής τάξης -άλλοι
προσχώρησαν γρήγορα- γιατί αυτά έλεγαν κι αυτοί. Διότι αυτοί
είναι που έκαναν το εκκρεµές 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι του
χρόνου λήξεως του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω όλο τον χρόνο που µου αναλογεί, κύριε Πρόεδρε. 
Να τους ευχαριστήσετε πολύ, λοιπόν, όπως έγραψε κι ένας

γνωστός δηµοσιογράφος, «γιατί αυτή η Αριστερά κατάφερε να
γυρίσει το εκκρεµές που έγερνε αριστερά», δηλαδή κάποιες κα-
τακτήσεις που είχαν οι εργαζόµενοι, «να το φέρει προς το κέντρο
και προς τα δεξιά». Τούτοι εδώ είπαν ότι ανάπτυξη µπορεί να
γίνει µόνο από την υγιή επιχειρηµατικότητα. Τα ίδια λέτε κι εσείς. 

Όµως, πώς έρχεται αυτή η ανάπτυξη στον κόσµο; 
Πρώτον, γενναία και προκλητική χρηµατοδότηση, κίνητρα δι-

σεκατοµµυρίων. Από πού αλήθεια; Από τη φορολογία, από το µε-
γάλο κεφάλαιο; Όχι! Από την τσέπη, τον ιδρώτα και το αίµα του
εργαζόµενου. Μαζεύετε τον κρατικό προϋπολογισµό, όπου αυτοί
που έχουν πάνω από το 60% του ΑΕΠ συµµετέχουν µε 5% και µε
95% ο λαός και δίνετε κίνητρα, κυριολεκτικά τσάµπα και υπέ-
ρογκα ποσά -αυτό έγινε και παλαιότερα- στους επιχειρηµατίες. 

Δεύτερον, προκλητικές φοροαπαλλαγές που υπήρχαν, συνε-
χίστηκαν και συνεχίζονται. Τι έγινε αυτά τα χρόνια; Έρχεται ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και λέει «µειώνω τη φορολογία των διανεµοµένων κερδών»
-και χωρίς όρους µάλιστα- «από 15% σε 10%» και τώρα η Νέα
Δηµοκρατία σε 5%. Αλήθεια -στον κόσµο απευθύνοµαι- πώς απο-
δέχεστε αυτοί που είναι ζάµπλουτοι να πληρώνουν 5% φορολο-
γία κι εσείς 22%; Πώς αποδέχεται και πρέπει να αποδέχεται ο
εργάτης να πληρώνει 22% και ο βιοµήχανος µε τα κέρδη του να
πληρώνει 5%; Έτσι γίνεται αυτή η ανάπτυξη, µείωση από 28% σε
20%. Κι έρχεται τώρα η Νέα Δηµοκρατία και λέει θα το πάω στο
9%. Δεν βιαζόµαστε. Μπορεί να πείτε στο 9%, αλλά αν βάλετε
και πέντε προϋποθέσεις που δεν θα τηρούνται, όπως ένα σπίτι
στο χωριό ή δεν ξέρω κάτι άλλο, θα αποκλείονται Είναι η γνωστή
τακτική που ακολούθησαν και οι προηγούµενοι. 

Τρίτον, µείωση των κοινωνικών δαπανών. Μειώθηκαν ή όχι όλα
αυτά τα χρόνια οι κοινωνικές δαπάνες; Μειώθηκαν. Γιατί µειώθη-
καν; Για να εξοικονοµηθούν χρήµατα πάλι για την ενίσχυση των
επιχειρηµατικών οµίλων και την πληρωµή του χρέους που δεν
δηµιουργήσαν οι µισθοί και οι συντάξεις που ήταν πολύ χαµηλοί,
αλλά η αλόγιστη χρηµατοδότηση, οι νατοϊκές δαπάνες, οι Ολυµ-
πιακοί Αγώνες. Μείωση των κοινωνικών δαπανών για να εξοικο-
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νοµηθούν χρήµατα και για να ανοίξει ο δρόµος στους ιδιώτες για
επενδύσεις. Μία τράπεζα το 2010 µάς έστελνε την έκθεσή της
και έκανε συστάσεις στους επιχειρηµατίες να επενδύσουν στον
τοµέα της υγείας που θα είναι ο πιο κερδοφόρος. 

Ανοίγετε τον δρόµο. Να ξέρει κι ο κόσµος τελικά τι γίνεται µ’
αυτόν τον περιβόητο ιδιωτικό τοµέα. Δεν µπορείς στο δηµόσιο
γιατί έχει ελλείψεις. Καίγεσαι. Πας στον ιδιωτικό. Πληρώνεις –
δηλαδή ο εργαζόµενος- 15% από την τσέπη σου. Τα υπόλοιπα
ποιος τα πληρώνει; Το ασφαλιστικό ταµείο. Δηλαδή πάλι ο εργα-
ζόµενος. Να πώς βγαίνουν τα κέρδη των µεγάλων µονοπωλιακών
οµίλων. Λέτε ότι φέρνουν την ανάπτυξη. Κέρδη φέρνουν.

Τρίτον. Γενικευµένες ιδιωτικοποιήσεις. Ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε πρω-
ταθλητισµό. Έβαλε και όλο το κράτος, όλη την Ελλάδα. Τώρα
είστε πανέτοιµοι. Τι να πείτε τώρα; Έχετε να πείτε κάτι για τις
ιδιωτικοποιήσεις; «Εµείς κάναµε καλές κι εσείς κακές»; Αφήστε
το. Δεν περνάει. Τέλειωσε αυτό. Εσείς τα κάνατε µάλιστα και
πολύ γρήγορα. Μα είναι δυνατόν; Όλα τα αεροδρόµια, τα λιµάνια
τα βγάλατε όλα στο σφυρί. Ιδιωτικοποιήσεις, δηλαδή, προσφορά
του ιδρώτα του λαού. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Λένε ότι το κράτος δεν µπορεί
να κάνει επενδύσεις και δεν φέρνει ανάπτυξη. Ανάλογα τη φάση
που βρίσκεται η ανάπτυξη του καπιταλισµού. Όταν, παραδείγµα-
τος χάριν, έφυγε η «POWER» κι όταν υπήρχε ανάγκη εξηλεκτρι-
σµού της χώρας για να καλύψεις τις ανάγκες της βιοµηχανίας
κ.λπ., τι συνέβη ακριβώς; Η ΔΕΗ έγινε µε τον ιδρώτα και το αίµα
του ελληνικού λαού. Τότε ήταν κρατικοποιηµένη αλλά και πάλι
για τα µονοπώλια λειτουργούσε. Όταν φέρνει τα κέρδη τι κάνετε;
Και το βάλατε και στο Σύνταγµα, για να µην πω τίποτα. Κρατάει
τις υποδοµές το κράτος, τη συντήρηση κ.λπ., που είναι ακριβές
και δίνει το εµπόριο στους ιδιώτες. Ευχαριστούµε πολύ. Δηλαδή
τα κέρδη τα σερβίρει από τον ιδρώτα του λαού που τα έφτιαξε.
Έτσι λειτουργεί. Είτε µε κρατικές, είτε µε άλλες επιχειρήσεις για
να µην πω και µε τον ΟΤΕ και µε άλλες.

Τέταρτον, ξεζούµισµα των εργαζοµένων. Εργασιακές σχέσεις
γαλέρας, απλήρωτη εργασία, δίµηνα, τρίµηνα, δίωρα, τετράωρα,
απολύσεις, εκβιασµοί. Έχει πάει κανένας Υπουργός Εργασίας,
κανένας κυβερνητικός αιφνιδιαστικά σε ένα µεγάλο ξενοδοχείο;
Έχετε πάει στη «ΛΑΡΚΟ» που λέτε ότι είναι και προνοµιακή; Να
κάτσετε µια µέρα µέσα για να µην µπορείτε να σηκωθείτε µια
εβδοµάδα από το πώς είναι το περιβάλλον. Έχετε πάει σε άλ-
λους χώρους να δείτε τι ακριβώς συµβαίνει, τι απλήρωτα υπάρ-
χουν; 

Και µιας και µιλάτε για ασφάλεια, επτάµισι χιλιάδες ήταν πέ-
ρυσι τα ατυχήµατα. Ένας νεκρός κάθε πέντε µέρες. Κυριολε-
κτικά δολοφονηµένος. Πάει για µεροκάµατο και γυρίζει σκοτω-
µένος. Γι’ αυτή την ασφάλεια θα ελέγξετε ποτέ τίποτα ή ο ΣΕΠΕ
µε διακόσιους δέκα υπαλλήλους θα ελέγχει διακόσιες χιλιάδες
επιχειρήσεις; Καµαρώνετε κι από πάνω.

Πέµπτον, αντεργατικό οπλοστάσιο. Πώς γίνεται εσείς οι φιλε-
λεύθεροι αλλά και οι υπόλοιποι να βγάζετε το 99% των απεργιών
παράνοµες και καταχρηστικές; Μα τι γίνεται, δηλαδή; Αυτό είναι
το αντεργατικό οπλοστάσιο. 

Επίσης, απολύσεις για συνδικαλιστική δράση. Απολύθηκε πρό-
εδρος του εργατικού κέντρου Λαυρίου προχθές στην επιχείρηση
αδερφών Βλάχου –δεν λέµε ονόµατα αλλά θα το πούµε- για συν-
δικαλιστική δράση. Γι’ αυτό απολύθηκε. Και είναι εργαζόµενοι σε
απεργία και απειλούνται. Ματς στην υπηρεσία των εργοδοτών.
Όχι µία αλλά δύο φορές. Τα πληρώνει ο ελληνικός λαός και
πήγαν και φύλαγαν την Χαλυβουργική. Πάνε απ’ έξω όταν έχουν
απεργίες. Τα ίδια και η αστυνοµία. 

Έκτον, κατάργηση συλλογικών διαπραγµατεύσεων. Νόµος
Βρούτση, που έγινε Βρούτση - Αχτσιόγλου. Θυµάστε τι λέγατε,
κύριε Τσακαλώτε, γι’ αυτόν τον νόµο; Ότι είναι στηµένα τα χαρ-
τιά, ότι ωφελεί τους εργοδότες, ότι οι προϋποθέσεις που βάζει
είναι η ανάπτυξη, η ανταγωνιστικότητα; Αυτά δηλαδή, που απαι-
τεί ο ΣΕΒ. Τον υλοποιήσατε. Αυτό είναι κατάργηση των συλλογι-
κών διαπραγµατεύσεων. 

Χτύπηµα του δικαιώµατος της απεργίας µε τον νόµο που
έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ που απαιτεί πάνω από 50% του συνόλου των ερ-
γαζοµένων για να κάνουν απεργία. Γιατί τον φέρατε; Ήταν µνη-
µονιακή υποχρέωση; Όχι. Γιατί δεν τον καταργήσατε όταν κά-

ναµε τροπολογία; Γιατί σας τον έφερε ο ΣΕΒ. Απαίτηση του ΣΕΒ
ήταν αυτό. 

Ήρθε χθες κυριολεκτικά µαινόµενος ο κ. Βρούτσης, µε ένα
µίσος, µε έναν τρόπο απίστευτο -εχθροί είναι οι εργαζόµενοι;
Αυτοί δεν παράγουν τον πλούτο;- να µιλήσει για νέο συνδικαλι-
στικό νόµο ο οποίος θα προσπαθήσει –γιατί δεν περνάνε εύκολα
αυτά- να δώσει ένα τελειωτικό χτύπηµα στα εναποµείναντα συν-
δικαλιστικά δικαιώµατα µε πρόσχηµα την υπεράσπιση αυτού που
ονοµάζουν οι εργαζόµενοι -κι έχουν δίκιο- συνδικαλιστική µαφία,
που έχει κάτσει στον σβέρκο των εργαζοµένων. Άνθρωποι που
είναι µέτοχοι σε επιχειρήσεις και κάνουν τους εργαζόµενους.
Στελέχη επιχειρήσεων που πάνε τους εργαζόµενους στην ουρά
να ψηφίσουν αυτά που θέλουν οι επιχειρηµατίες. Άνθρωποι που
έχουν κάνει νοθείες και κοµπίνες σε όλη την Ελλάδα. Κι αυτούς
στηρίζει ο κ. Βρούτσης. Γιατί; Γιατί στήριξαν όλη τη βάρβαρη πο-
λιτική που ακολουθήθηκε τα προηγούµενα χρόνια και επί ΠΑΣΟΚ
και µε τον δικό του νόµο, που µείωσε κατά 22% τον κατώτατο
µισθό. 

Και µιλάει για κάθαρση. Σε ποιον τα λέει αυτά; Θα κάνουµε,
λέει, ηλεκτρονικό µητρώο. Γιατί; Δεν τους ξέρει; Δεν ξέρει τον
Κιτσούκη; Αφού τον διέγραψε από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μη-
τσοτάκης, γιατί οργάνωνε επίθεση κατά των Βουλευτών κι είναι
επικεφαλής της ΔΑΚΕ. Να σας πω κι άλλα ονόµατα; Δεν ξέρουν
τον άλλον ότι είναι µέτοχος σε µεγάλες επιχειρήσεις; Δεν ξέρουν
τα στελέχη σουπερµάρκετ κι άλλα που πιέζουν τους εργαζόµε-
νους και τους έχουν από τον σβέρκο; Βάζουν τους εργαζόµενους
να εκλέξουν τους ανθρώπους της εργοδοσίας, δηλαδή τους δι-
ευθυντές. 

Τώρα τον έπιασε κι ο πόνος, όπως έπιασε και τον ΣΥΡΙΖΑ µε
το 51% να ψηφίζουν ηλεκτρονικά για την απεργία όλοι οι εργα-
ζόµενοι. Μπράβο. Αυτό θα πει δηµοκρατία και συµµετοχή. Στο
σπίτι, στον καναπέ. Είναι ο εργοδότης πάνω από το κεφάλι. Ψή-
φισε κατά της απεργίας. Όχι γενική συνέλευση, να ακούσει την
επιχειρηµατολογία, να ανταλλαγούν απόψεις, να υπάρξουν συγ-
κρούσεις θετικές για τους εργαζόµενους. Όχι κάτι τέτοιο. Ηλε-
κτρονική ψηφοφορία λέτε. 

Όλα αυτά έχουν ένα πρόσηµο. Νόµος είναι το δίκαιο του ερ-
γοδότη. Θα σας πρότεινα και στον κ. Βρούτση προσωπικά, να
αλλάξει τον τίτλο του Υπουργείου κι από Υπουργείο Εργασίας
να το πει Υπουργείο Εργοδοσίας. 

Μιλάτε για δηµοκρατία όταν κάνατε το µεγαλύτερο νόµιµο ρι-
φιφί µε το PSI. Πήρατε 10 δισεκατοµµύρια σε ένα βράδυ και τα
δώσατε στις τράπεζες. Ρωτήσατε τους εργαζόµενους; Δικά τους
δεν ήταν τα λεφτά; Κι έρχεται τώρα µε µένος να τσακίσει ό,τι έχει
αποµείνει όρθιο. Δεν θα περάσει. Σας το λέµε εµείς. Πόλεµος θα
γίνει. Κυριολεκτικά. Αν νοµίζετε ότι οι εργαζόµενοι θα υποταχ-
θούν τόσο εύκολα κάνετε µεγάλο λάθος. Αυτή είναι, λοιπόν, η
βιώσιµη και δίκαιη ανάπτυξη που ονοµάζεται καπιταλιστική βαρ-
βαρότητα. Αυτήν υπερασπίζεστε όλοι σας, την υπηρετήσατε µε
διαφορετικές φράσεις κ.λπ.. 

Έρχεται τώρα ο Γιάνης Βαρουφάκης να µας πει για έναν αν-
θρώπινο καπιταλισµό. Η ουτοπία ήταν καλή κάποτε, το 1800, το
1600. Αλλά αυτό δεν µπορεί να υπάρξει. Κι επειδή θα διαψευ-
στούν γρήγορα οι ελπίδες που καλλιεργείτε κι αυτό το κλίµα
στον ελληνικό λαό έρχεται το δόγµα νόµος και τάξη, στο όνοµα
της ασφάλειας των πολιτών. Εµείς δεν υποτιµάµε. Το αντίθετο.
Εµείς λέµε ότι η εγκληµατικότητα είναι συνυφασµένη µε το σύ-
στηµα. Αλλά ανεξάρτητα απ’ αυτό λέµε ότι µοναδικός σκοπός
της Ελληνικής Αστυνοµίας πρέπει να είναι το χτύπηµα του εγ-
κλήµατος και όχι των εργατικών αγώνων. Κι όσο θα πηγαίνουν
προς τους εργατικούς αγώνες τόσο θα µεγαλώνει και θα δυνα-
µώνει το έγκληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, ολο-
κληρώνετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω. 
Ασφάλεια. Τι είναι ασφάλεια αλήθεια; Μόνο η εγκληµατικό-

τητα; Ασφάλεια δεν είναι να έχεις αξιοπρεπή µισθό; Δεν είναι να
έχεις δουλειά; Δεν είναι να µην κινδυνεύεις να σκοτωθείς επειδή
δεν υπάρχουν µέτρα ασφάλειας; Δεν είναι να έχεις υγεία, παι-
δεία, πολιτισµό; Σ’ αυτά ανασφάλεια και ασφάλεια στα κέρδη. 

Κλείνω. Δώδεκα λεπτά συν έξι λεπτά και τρία λεπτά, εικοσιένα
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λεπτά. Έτσι πάει ο χρόνος. 
Ονειρεύτηκαν πολλοί την κατάργηση της αστικής πάλης. Όλοι

σας υιοθετήσατε τη λογική των κοινωνικών εταίρων. Δηλαδή, συ-
νέταιρος και ο εργάτης και ο βιοµήχανος. Για παράδειγµα, 600
ευρώ ο εργάτης, 600.000.000 ο βιοµήχανος. Συνέταιρος και ο
ναυτεργάτης και ο εφοπλιστής. Δισεκατοµµύρια ο εφοπλιστής,
7.000 σε εικοσιτετράωρη δουλειά, δεκατρείς και δεκατέσσερις
µήνες ο ναυτεργάτης. Συνέταιρος. Φορολογία των πληρωµάτων
µεγαλύτερη από τη φορολογία των εφοπλιστών. Δεν υπάρχουν
αυτά. 

Κινητήρια δύναµη της κοινωνίας είναι η ταξική πάλη. Δεν κα-
ταργείται όσο υπάρχουν τάξεις. Εµείς θα κάνουµε τα πάντα για
να δυναµώσει αυτή η πάλη µέχρι οι παραγωγοί του πλούτου να
πάρουν αυτό που τους αξίζει, τον πλούτο που παράγουν.  

Όσο για την εξωτερική πολιτική, ένα σχόλιο. Όταν µίλαγε ο κ.
Δένδιας, νόµιζα ότι άκουγα τον κ. Κατρούγκαλο. Πραγµατικά, αν
δεν έβλεπα, αυτό θα πίστευα. Ακριβώς τα ίδια!

Εµείς δεν πρόκειται να δώσουµε συναίνεση ούτε µπορούµε να
έχουµε κοινή εξωτερική πολιτική. Εµείς δεν υποτασσόµαστε ούτε
δενόµαστε στο αµερικανονατοϊκό άρµα που ο ΣΥΡΙΖΑ το πήγε
στα ύψη, το έβαλε στο πλυντήριο για να το βγάλει καθαρό. Εµείς
θα συνεχίσουµε µε τους λαούς, κόντρα στην ιµπεριαλιστική βαρ-
βαρότητα, κόντρα στους πολέµους, για µια άλλη κοινωνία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχηθώ

σε όλες και όλους υγεία και δύναµη στο δύσκολο έργο που
έχουµε µπροστά µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την 7η Ιουλίου δεν είχαµε απλώς
µια πολιτική αλλαγή στην ιστορία του τόπου, δεν είχαµε µια
ακόµα εναλλαγή εξουσίας στο πλαίσιο του νέου δικοµµατισµού.
Είχαµε µια σαφή πολιτική εντολή από τους πολίτες για αλλαγή
παραδείγµατος διακυβέρνησης, µια εντολή για να περάσουµε
επιτέλους από τη δεκαετία της συρρίκνωσης και του περιορι-
σµού των εισοδηµάτων στη δεκαετία της δηµιουργίας και της
ανάκαµψης, µια εντολή για να αφήσουµε οριστικά πίσω µας την
τοξικότητα της προηγούµενης τετραετίας, να κλείσουµε οριστικά
τις πληγές της κρίσης, τον διχασµό, την ακραία πόλωση, τον λαϊ-
κισµό, το ψέµα και τις αυταπάτες. Αυτήν την εντολή ο ελληνικός
λαός την έδωσε στη Νέα Δηµοκρατία και όχι τυχαία. Η διακυβέρ-
νηση δόθηκε αυτοδύναµα στη Νέα Δηµοκρατία, γιατί, παρά τα
λάθη του παρελθόντος, πολιτεύθηκε στη διάρκεια της κρίσης µε
αίσθηµα ιστορικής ευθύνης και εθνικού καθήκοντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Αντιπολίτευση η Νέα Δηµο-
κρατία την περίοδο 2015 – 2019 πολιτεύτηκε µε αξιοπιστία, µί-
λησε µε σαφήνεια και µε λεπτοµέρεια για την Ελλάδα της επό-
µενης µέρας, την Ελλάδα της συνέπειας µεταξύ λόγων και
έργων, που κοιτάζει την ουσία και όχι τις εντυπώσεις, την Ελλάδα
της παραγωγής, της ευηµερίας, της δηµιουργίας του πλούτου
και της ευηµερίας, την Ελλάδα της ανάκαµψης, της ανάπτυξης,
της δουλειάς και της ασφάλειας, µια άλλη Ελλάδα που καµµιά
σχέση δεν έχει µε την Ελλάδα των χαµηλών προσδοκιών, της ήσ-
σονος προσπάθειας, της υπερφορολόγησης, της αυτοθυµατο-
ποίησης και του µιζεραµπιλισµού, που δεν έχει καµµία σχέση µε
την Ελλάδα της φτώχειας και των επιδοµάτων.

Η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης µίλησαν για
την Ελλάδα των µεταρρυθµίσεων, της επιχειρηµατικότητας, των
ευκαιριών για όλους και αυτή η επιλογή επιβραβεύτηκε από τους
πολίτες. 

Δεν είναι τυχαίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Νέα Δη-
µοκρατία είναι το µοναδικό κόµµα εξουσίας, που τα χρόνια της
κρίσης στάθηκε όρθιο. Αποτελεί σήµερα τη µοναδική σταθερά
του πολιτικού µας συστήµατος. Είναι µια µεγάλη παράταξη, µε
βαθιές ρίζες στην κοινωνία και στον λαό µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός την 7η Ιουλίου
απέδειξε ότι είναι µονιασµένος και µε πρωτοφανή ωριµότητα µας
έδειξε τον δρόµο, να πάµε µπροστά ενωµένοι, εκλέγοντας µία
κυβέρνηση η οποία θα έχει διάρκεια τετραετίας. Έστειλε ένα ξε-
κάθαρο µήνυµα και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό, στους

επενδυτές, στους εταίρους, στους δανειστές, σε όλους. Έδωσε
χρόνο στη νέα Κυβέρνηση να εργαστεί, να νοµοθετήσει, να
εφαρµόσει τις πρωτοβουλίες της και να αξιολογηθούν τα αποτε-
λέσµατά της στο τέλος της τετραετίας. 

Χρέος µας είναι να τιµήσουµε τη λαϊκή εντολή, να αποκατα-
στήσουµε το κύρος της δηµοκρατίας και των θεσµών που θα
υπηρετήσουν τους πολίτες και όχι τους πολιτικούς. Να δηµιουρ-
γήσουµε ένα πλαίσιο ανάπτυξης µε λιγότερους φόρους, µε πολ-
λές επενδύσεις για πολλές νέες και καλές δουλειές, µια ανά-
πτυξη, που θα φέρει καλύτερους µισθούς και υψηλότερες συν-
τάξεις. Να αντιµετωπίσουµε τις χρόνιες παθογένειες στην οικο-
νοµία, στο ασφαλιστικό. Να απελευθερώσουµε τη χώρα από τα
δεσµά του κρατισµού και να δώσουµε ευκαιρίες στους πολίτες
να παραγάγουν πλούτο και ευηµερία. Να δηµιουργήσουµε ένα
σύγχρονο και αποτελεσµατικό κράτος που θα προσφέρει στον
πολίτη εθνική άµυνα, ασφάλεια, αξιοπρεπή υγεία, σύγχρονη παι-
δεία, µοντέρνες υποδοµές. Να γίνει η Ελλάδα ένα διεθνές κέντρο
εκπαίδευσης και έρευνας αντιστρέφοντας το ρεύµα του brain
drain. Να επενδύσουµε στον αγροτοδιατροφικό τοµέα, την πρω-
τογενή παραγωγή και τη µεταποίηση, ενισχύοντας την ποιότητα,
την εξωστρέφεια, τις εξαγωγές.

Δεν µπορώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην κάνω µία
αναφορά στον Πρόεδρο Κυριάκο Μητσοτάκη όταν προεκλογικά
από την Άρτα, την ιδιαίτερη πατρίδα µου, εξήγγειλε το αγροτικό
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Ήταν µια συµβολική κίνηση
για την ελληνική περιφέρεια, για την ελληνική επικράτεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Να δουλέψουµε, κυρίες και κύριοι, µε διαφάνεια, µε λογοδοσία
και µετρήσιµη αποτελεσµατικότητα για να κερδίσει η πολιτική τη
χαµένη αξιοπιστία της. Πρώτη και καλύτερη απόδειξη η σηµερινή
συζήτηση από την οποία αναδεικνύεται η ταύτιση των προεκλο-
γικών εξαγγελιών µε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, απευθυνόµενος
σε όλες και όλους τους συναδέλφους, σε όλες τις πτέρυγες της
Βουλής των Ελλήνων, να σας θυµίσω τούτο: Παρά τις διαφορε-
τικές πολιτικές µας καταβολές, τις διαφορετικές ιδεολογίες, την
ίδια κοινωνία υπηρετούµε, στον ίδιο λαό λογοδοτούµε, για τον
ίδιο σκοπό αγωνιζόµαστε όλοι, για την πρόοδο, για ένα καλύτερο
µέλλον για τη νέα γενιά, για την ευηµερία της πατρίδας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η χώρα χρειάζεται ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο, µια νέα προ-

σπάθεια µε την ευθύνη και τη συµµετοχή όλων. Αυτή η προσπά-
θεια δεν µπορεί να µην στηρίζεται στις αξίες της αλήθειας, της
συναίνεσης, του πραγµατισµού και της καλής διάθεσης.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη είναι η ελπίδα του απλού ανθρώπου για µια
καλύτερη ζωή. Αυτόν τον στόχο θα υπηρετήσουµε, γιατί µπο-
ρούµε καλύτερα και αξίζουµε καλύτερα. 

Υπερψηφίζω τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και εγώ να συγχαρώ
όλους και όλες για την εκλογή σας και να ευχηθώ µια γόνιµη και
δηµιουργική κοινοβουλευτική θητεία.

Μετά τις εκλογές η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παρέ-
λαβε µία χώρα απελευθερωµένη από τα δεσµά των µνηµονίων
και της επιτροπείας, µε ρυθµισµένο το χρέος, έχοντας ανακτήσει
σταδιακά την κυριαρχία και τη δυνατότητα άσκησης ξανά πολι-
τικής. Μία χώρα µε 37 δισεκατοµµύρια ευρώ στα ταµεία, που
εξασφαλίζουν την ανεξαρτησία και την ασφάλεια στην άσκηση
της οικονοµικής και κοινωνικής πολιτικής. Μία χώρα, που επιτέ-
λους, κατόρθωσε ξανά µετά τα µνηµόνια να αποκαταστήσει τις
εργασιακές σχέσεις και τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και να
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ακυρώσει στην πράξη το δεύτερο µνηµόνιο. Μία χώρα που έχει
κατοχυρώσει την ισχύ και τη θέση της σε ένα δύσκολο και µετα-
βαλλόµενο γεωπολιτικό πλαίσιο.

Οι Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού, παρά τη
µετριοπάθεια του λόγου, απέπνεαν σαφώς ένα στίγµα νεοφιλε-
λευθερισµού, όπως και αυτά που δεν δήλωσε ή κάποιες εσκεµ-
µένες ασάφειες, οι οποίες δεν έχουν αποσαφηνιστεί παρά τις
δηλώσεις των Υπουργών στα αντίστοιχα θέµατα. Αυτές οι ασά-
φειες υπάρχουν, κυρίως τα κοινωνικά ζητήµατα και σε σχέση µε
το ασφαλιστικό σύστηµα. Και φυσικά, πέραν των ασαφειών,
έχουµε ένα πολύ αρνητικό δείγµα γραφής από τις πρώτες κιόλας
µέρες της διακυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά στη
λειτουργία του κράτους και της δηµόσιας διοίκησης, που µας
πάνε πίσω σε παλαιοκοµµατικές νοοτροπίες ελέγχου του κρά-
τους και των δηµοσίων υπηρεσιών.

Θα ήθελα να κάνω µία διαπίστωση και να θέσω τρία ερωτή-
µατα.

Η διαπίστωση αφορά στη δηµόσια διοίκηση. Πιστεύω ότι αυτό
που ζήσαµε τις πρώτες δεκαπέντε ηµέρες είναι κατ’ αρχάς µία
προσπάθεια υποβάθµισης και αποδυνάµωσης της στρατηγικής
για τη δηµόσια διοίκηση που πρέπει να έχει η χώρα µας ως σύγ-
χρονο ευρωπαϊκό κράτος, ιδιαίτερα στην περίοδο αυτή µετά τα
µνηµόνια.

Είδαµε στην ουσία τον κατακερµατισµό του Υπουργείου Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης. Εδώ, η κριτική δεν αφορά στην επα-
νένωση µε το Υπουργείο Εσωτερικών. Αυτή υπήρχε και παλαιό-
τερα. Η κριτική έχει να κάνει µε τον κατακερµατισµό των αρµο-
διοτήτων, χωρίς σχέδιο, χωρίς αξιολόγηση και κυρίως µε την
απώλεια του στρατηγικού επιτελικού χαρακτήρα που είχε συνο-
λικά για τη λειτουργία της δηµόσια διοίκηση. 

Η επιλογή σας αυτή αντανακλά τη δική σας άποψη περί δηµο-
σίου και γι’ αυτό αναφέρθηκα στη νεοφιλελεύθερη προσέγγισή
σας. Αναφέροµαι επίσης στο προεδρικό διάταγµα που φέρατε,
µε το οποίο καταργείτε γενικές γραµµατείες µε αυθαίρετο τρό-
πο, χωρίς µελέτη, ενώ έχουν προηγηθεί τα προηγούµενα χρόνια
πολύ σοβαρές προσπάθειες όσον αφορά στα ψηφιακά οργανο-
γράµµατα, στα περιγράµµατα θέσης, όσον αφορά στην αναβάθ-
µιση και ανασυγκρότηση ενός σύγχρονου δηµόσιου τοµέα, και
πολύ περισσότερο στην κατάργηση κρίσιµων ελεγκτικών µηχα-
νισµών.

Άκουσα, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, που αναφερθήκατε
µε σοβαρό και µετριοπαθή λόγο σε µία συνολική υπηρεσία περί
ελέγχων και διαφάνειας. Όµως, εδώ έχουµε να κάνουµε µε δια-
φορετικές υπηρεσίες. Όταν καταργείται η αυτονοµία του ΣΕΠΕ,
αυτό έχει άµεση επίπτωση στην αγορά εργασίας, όπως και όταν
καταργείται το ΣΔΟΕ ή όταν καταργούνται οι ελεγκτές του περι-
βάλλοντος και πολλά άλλα τέτοια παραδείγµατα.. Πιστεύω ότι
οφείλετε να δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις σε όλα αυτά. 

Θα αναφερθώ στα τρία ερωτήµατα: Πρώτον, ο Πρωθυπουρ-
γός ανέφερε ότι θα συγκροτηθεί ο θεσµός ενός υπηρεσιακού
γραµµατέα. Εσείς βάλατε πολιτικά πρόσωπα σε αυτές τις νέες
Γενικές Γραµµατείες των Υπουργείων. Το ερώτηµα είναι τι αρµο-
διότητες θα έχει. Στην ουσία έρχεστε να καταργήσετε µία θε-
σµική µεταρρύθµιση από το 2016 και µετά, µέσω του ΑΣΕΠ, όπου
εκατοντάδες ενδιαφερόµενοι υποψήφιοι αυτή τη στιγµή είναι σε
ένα τελικό στάδιο κρίσης. Παρεµβαίνετε, λοιπόν, χωρίς αξιολό-
γηση σε µια διαδικασία σε εξέλιξη που αφορά στελέχη του δη-
µοσίου και του ιδιωτικού τοµέα, και µάλιστα, χωρίς να λαµβάνετε
υπ’ όψιν ότι µια τέτοια πράξη θα έχει φυσικά και έννοµες συνέ-
πειες,καθώς παρεµβαίνετε σε µία ανεξάρτητη αρχή και σε µια
διαδικασία σε εξέλιξη. Πολύ περισσότερο, µάλιστα, δεν διευκρι-
νίζετε αν αυτός ο υπηρεσιακός γραµµατέας θα λειτουργεί πα-
ράλληλα µε τους πολιτικούς γραµµατείς, άρα καταρρίπτεται και
το αφήγηµα περί λιγότερων µετακλητών που τόσα χρόνια κατη-
γορούσατε.

Το δεύτερο κρίσιµο ερώτηµα αφορά τις προσλήψεις. Δεν είπε

ξεκάθαρα ο Πρωθυπουργός, δεν είπε ο Υπουργός Εσωτερικών
τι θα γίνει. Θα εφαρµόσετε τον κανόνα «1 προς 1» στις προσλή-
ψεις; Αναφέρατε –και καλώς- ότι θα συνεχιστεί ο προγραµµατι-
σµός των προσλήψεων, αυτό που θεσµοθετήσαµε πριν από
µερικούς µήνες. Αναφέρατε αποσπασµατικά –και καλώς- ότι θα
συνεχίσετε την πρόσληψη των τεσσάρων χιλιάδων πεντακοσίων
καθηγητών για την ειδική αγωγή και των δύο χιλιάδων τετρακο-
σίων για την υγεία. Καλώς! Αυτές όµως είναι αποσπασµατικές
δηλώσεις. Τι θα κάνετε µε τις υπόλοιπες προσλήψεις του 2019,
που έχουν εγκριθεί µε τον κανόνα «1 προς 1» και αφορούν την
πρόνοια, τα πανεπιστήµια, τη µετανάστευση, τους µηχανικούς,
τα ΚΕΠ και τα στελέχη για την προστασία του περιβάλλοντος; Τι
θα γίνει µε όλες αυτές τις προσλήψεις; Πρέπει να δώσετε µία
απάντηση και πρέπει να δοθεί σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, παρακαλώ και κλείνω.
Πρέπει, επίσης, να πείτε µε σαφήνεια τι θα γίνει µε τους συµ-

βασιούχους του δηµοσίου. Υπάρχει µια τεράστια ανησυχία. Προ-
εκλογικά είχατε µιλήσει για απολύσεις.

Θα αναφερθώ τώρα στο τρίτο ερώτηµα, το οποίο είναι εξίσου
κρίσιµο και δένει µε όλα τα υπόλοιπα. Πώς θα καλύψετε µε βάση
τις διακηρύξεις που κάνατε περί φοροελαφρύνσεων που θα αρ-
χίσουν άµεσα από το 2019, το κενό που θα υπάρχει δηµοσιονο-
µικά, το οποίο υπολογίζεται τουλάχιστον σε 1,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ; 

Τίθεται σαφώς θέµα µειώσεων δαπανών. Πού θα γίνουν, κύριοι
Υπουργοί της Κυβέρνησης; Πρέπει ο Πρωθυπουργός να δώσει
µια σαφή απάντηση. Θα είναι µέσα από τη δραστική µείωση,
όπως φαίνεται –και γι’ αυτό υπάρχει η ασάφεια- των κοινωνικών
επιδοµάτων; Θα είναι µέσα από το «πάγωµα» των προσλήψεων,
τις απολύσεις των συµβασιούχων και τη µνηµονιακή επιστροφή
του «1 προς 5»; Θα είναι µέσα από τη µείωση τελικά ή -και πιθα-
νώς- την κατάργηση του αφορολόγητου; Οφείλει, λοιπόν, σή-
µερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία ο Πρωθυπουργός να δώσει
σαφείς απαντήσεις και στα τρία αυτά θέµατα

Ο ελληνικός λαός έδωσε στον ΣΥΡΙΖΑ ένα ισχυρό ποσοστό,
για να είναι µία ισχυρή θεσµική και προγραµµατική Αντιπολί-
τευση στη Βουλή, θετική και δηµιουργική, αλλά ταυτόχρονα και
µία µαχητική Αντιπολίτευση, προκειµένου να προασπίσουµε
όπου χρειαστεί στους χώρους δουλειάς και στις τοπικές κοινω-
νίες το δηµόσιο συµφέρον, τα εργασιακά δικαιώµατα, τα δηµο-
κρατικά και τα κοινωνικά δικαιώµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κ. Ταγαρά από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ώσπου να έρθει στο Βήµα ο κύ-
ριος συνάδελφος, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω την υπ’ αριθ-
µόν πρωτοκόλλου 11789/6717 από 22 Ιουλίου 2019 απόφαση του
Προέδρου της Βουλής για τη σύσταση και συγκρότηση της Ειδι-
κής Μόνιµης Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας.

Επίσης, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω την υπ’ αριθµόν πρω-
τοκόλλου 11791/6719 από 22 Ιουλίου 2019 απόφαση του Προ-
έδρου της Βουλής για τη σύσταση και συγκρότηση της Επιτρο-
πής Κανονισµού της Βουλής.

Οµοίως, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω την υπ’ αριθµόν
πρωτοκόλλου 11792/6720 από 22 Ιουλίου 2019 απόφαση του
Προέδρου της Βουλής για τη σύσταση και συγκρότηση της Επι-
τροπής Οικονοµικών της Βουλής.

Οι σχετικές αποφάσεις έχουν αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευ-
τική Διαφάνεια» και θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες αποφάσεις καταχωρίζονται στα Πρα-
κτικά και έχουν ως εξής:
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1410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2019 1411



1412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2019 1413



1414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2019 1415



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Τα-
γαρά, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις Προγραµµατικές Δηλώ-

σεις της Κυβέρνησης αρχίζει µια νέα εποχή, µια εποχή ανάτασης
και δηµιουργίας. Δεν έχουµε το δικαίωµα καθυστερήσεων, γιατί
απλά κανένας δεν µπορεί να περιµένει, γιατί απλά κανένας δεν
αντέχει. 

Είναι ευθύνη όλων µας η δηµιουργική συνεννόηση και συνερ-
γασία, χωρίς αφορισµούς, λαϊκισµούς και ακρότητες. Δεν έχουµε
την πολυτέλεια να αναφερόµαστε στο παρελθόν, παραµένοντας
στο παρελθόν. Είναι η ώρα για ένα µεγάλο δηµιουργικό άλµα στο
µέλλον. Η ανακούφιση της κοινωνίας, η ασφάλεια, η σταθερό-
τητα και η προοπτική που δίνει νόηµα στη ζωή του καθενός είναι
το στοίχηµα που πρέπει να κερδίσουµε όλοι µαζί για όλες τις Ελ-
ληνίδες, για όλους τους Έλληνες. Οι στείρες αντιπαραθέσεις δεν
βοηθούν. Είναι υποχρέωσή µας γρήγορα να πάρουµε αποφά-
σεις, που δίνουν λύσεις σε εκκρεµότητες του παρελθόντος και
διαµορφώνουν πλαίσιο και κανόνες για ισόρροπη και δυναµική
ανάπτυξη. Δεν µπορούµε εν ονόµατι της προστασίας να απαγο-
ρεύουµε τα πάντα. Πρέπει να βρούµε την ισορροπία ανάµεσα
στην ανάπτυξη που δηµιουργεί θέσεις εργασίας και στην προ-
στασία του περιβάλλοντος και του πολιτισµού µας. Γι’ αυτό βά-
ζουµε πλαίσιο και κανόνες στην ανάπτυξη, δηµιουργώντας
ταυτόχρονα µηχανισµούς ελέγχου τήρησης των κανόνων.

Δεν µπορούµε, για παράδειγµα, στην επένδυση του Ελληνικού
για τριάντα επτά στρέµµατα δάσους που υπήρχαν πριν από
εξήντα χρόνια, να αφαιρούµε τη δυνατότητα δηµιουργίας ενός
από τα µεγαλύτερα µητροπολιτικά πάρκα δύο χιλιάδων στρεµ-
µάτων, στερώντας εβδοµήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας σε µια
κοινωνία που έχει ξεπεράσει τα όριά της. 

Δηµιουργούµε έναν ενιαίο ψηφιακό χάρτη σε µια βάση δεδο-
µένων για όλα τα γεωχωρικά δεδοµένα, για όλη τη δηµόσια διοί-
κηση και τους πολίτες, µε όλες τις θεσµικές γραµµές, µε όλα τα
απαραίτητα για την αδειοδότηση κάθε είδους επένδυσης. Στό-
χος είναι να µπορεί ο οποιοσδήποτε µε το πάτηµα ενός κουµπιού
να πάρει ολοκληρωµένη και θεσµικά ασφαλή την πληροφορία
για το τι επιτρέπεται, τι απαγορεύεται, µε ποιους όρους και προ-
ϋποθέσεις. 

Σε αυτούς θα περιλαµβάνονται όροι δόµησης, χρήσεις γης,
σχέδια πόλεων, ρυµοτοµικές και οικοδοµικές γραµµές, δάση και
δασικές εκτάσεις, περιοχές περιβάλλοντος προστασίας, ζώνες
αιγιαλού, παραλίας και λιµένα, υδατορέµατα, αρχαιολογικοί χώ-
ροι και κάθε αντίστοιχη πληροφορία µε ακριβή γεωγραφικά όρια.
Στόχος µας είναι να κάνουµε πιο εύκολο και µε µικρότερο κόστος
στον καθένα να επιχειρήσει.

Επιταχύνουµε επενδύσεις που λιµνάζουν. Απλοποιούµε το θε-
σµικό πλαίσιο, µειώνουµε το διοικητικό βάρος, τις διαδικασίες
και τη γραφειοκρατία, σ’ όποιον θέλει να ανοίξει ένα κατάστηµα,
να χτίσει, να δηµιουργήσει µία καινοτόµο επιχείρηση, να φτιάξει
ένα ξενοδοχείο ή µία βιοµηχανία.

Δηµιουργούµε ένα κεντρικό σύστηµα αδειοδότησης ενοποιών-
τας διάσπαρτες διαδικασίες, επιλύοντας νοµοθετικές συγκρού-
σεις. Προχωρούµε δυναµικά στην µείωση των φορολογικών και
ασφαλιστικών βαρών για να µην δηµεύει το κράτος τον κόπο και
την ανταµοιβή όσων δουλεύουν, για να απελευθερωθούν οι δη-
µιουργικές δυνάµεις του τόπου µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξιοποιούµε τις τεχνολογίες ως
εργαλεία στην ψηφιακή εποχή όχι για να κάνουµε ηλεκτρονική
την γραφειοκρατία, αλλά για να απλοποιήσουµε και να επιταχύ-
νουµε διαδικασίες σε όφελος του πολίτη.

Σε ό,τι αφορά τον πρωτογενή τοµέα επισηµαίνω την ανάγκη
αλλαγής του θεσµικού πλαισίου του ΕΛΓΑ για να αισθάνεται ο
αγρότης ότι αξίζει να πληρώνει για την ασφάλιση της παραγωγής
του και το κράτος να καλύπτει το χαµένο εισόδηµά του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µία καταστροφή που
διήρκεσε πολύ και κόστισε πολύ είναι ευθύνη και υποχρέωσή µας
να αναβαθµίσουµε ποιοτικά το επίπεδο συνεννόησης και συνερ-
γασίας συµβάλλοντας δηµιουργικά για την επόµενη µέρα, να δια-
µορφώσουµε συνθήκες ώστε όποιος θέλει να ξεχωρίσει και να
δηµιουργήσει να του επιτρέπεται να µπορεί να το κάνει.

Στόχος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι να κερδίσουµε
απλά τις εντυπώσεις, αλλά µε το έργο µας να κερδίσουµε την
κοινωνία, να της δώσουµε ανάσα και προοπτική δίνοντας νόηµα
και αξία στη ζωή του κάθε πολίτη. Το µήνυµα για τα παραπάνω
το έδωσε ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

Με αυτές τις παρατηρήσεις υπερψηφίζω τις Προγραµµατικές
Δηλώσεις και δίνω ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση και εύ-
χοµαι ταυτόχρονα σε όλες και όλους τους συναδέλφους καλή
και δηµιουργική κοινοβουλευτική θητεία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας, κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρώτα από όλα εύχοµαι σε όλες
και όλους καλή και γόνιµη κοινοβουλευτική θητεία.

Στις εκλογές της 7ης Ιουλίου του 2019 ο ελληνικός λαός έδωσε
καθαρή και ισχυρή εντολή στη Νέα Δηµοκρατία και τον Πρωθυ-
πουργό, Κυριάκο Μητσοτάκη, να εργαστούµε και να οικοδοµή-
σουµε µία ισχυρή Ελλάδα, την Ελλάδα της κανονικότητας, την
Ελλάδα της σταθερότητας, την Ελλάδα του κράτους δικαίου, την
Ελλάδα της ανάπτυξης, την Ελλάδα της ευηµερίας.

Αποστολή µας να επαναφέρουµε τη χώρα µας στη θέση που
της αξίζει, ώστε αυτή να ανακτήσει το διεθνές κύρος που της
αναλογεί και να εδραιωθεί στο γεωπολιτικό περιβάλλον ως αξιό-
πιστη και ισχυρή δύναµη που προάγει την ασφάλεια και τη συ-
νεργασία στην ευρύτερη περιοχή.

Μετά τα τεσσεράµισι χρόνια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ το στοίχηµα για την επαναφορά στην κανονικό-
τητα δεν είναι µικρό, µεγάλο είναι. Η πίστη, όµως, ότι θα κερδη-
θεί εκπορεύεται από την ισχυρή πολιτική βούληση και έναν
γνήσιο, βαθιά δηµοκρατικό πατριωτισµό που µπορώ να σας βε-
βαιώσω ότι χαρακτηρίζει τόσο την Κυβέρνηση όσο και την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας.

Έχοντας συνειδητοποιήσει, λοιπόν, πλήρως αυτήν την κρίσιµη
εθνική αποστολή αναλαµβάνω την ευθύνη της πολιτικής ηγεσίας
των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας που µου ανατέθηκε από τον
Πρωθυπουργό της χώρας. Η τιµή είναι εξαιρετικά µεγάλη και δια-
βεβαιώνω το Σώµα του ελληνικού Κοινοβουλίου ότι τόσο εγώ
όσο και ο Υφυπουργός κ. Αλκιβιάδης Στεφανής, που παρίσταται,
έχουµε πλήρη επίγνωση του ιερού χρέους που αναλαµβάνουµε
τούτη την ώρα, προκειµένου οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας να
επιτελούν στο ακέραιο την αποστολή τους και προκειµένου κάθε
Ελληνίδα και κάθε Έλληνας να νιώθουν ασφαλείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας βρίσκεται σε ένα
δυναµικό πολιτικό και γεωοικονοµικό περιβάλλον, αυτό της νοτι-
οανατολικής Ευρώπης και της ανατολικής Μεσογείου εντός του
οποίου απαντώνται σχεδόν όλες οι σύγχρονες προκλήσεις ασφα-
λείας. Σε αυτό το περίπλοκο και ρευστό περιβάλλον προστίθεν-
ται και οι ευρύτερες προκλήσεις ασφαλείας που συναντώνται
τόσο σε παγκόσµιο όσο και σε περιφερειακό επίπεδο επιδρών-
τας δυνητικά και επί της χώρας µας.

Οι ακούσιες και εκούσιες µετακινήσεις πληθυσµών µεγάλης
κλίµακας, η παράνοµη µετανάστευση, οι τροµοκρατικές ενέρ-
γειες και η έξαρση του ακραίου θρησκευτικού φονταµενταλι-
σµού, οι παράνοµες διακινήσεις κάθε είδους, αλλά ιδίως και
κυρίως οι παράνοµες διακινήσεις ανθρώπων, το άλυτο µέχρι
στιγµής αλλά ούτως ή άλλως εξαιρετικά δισεπίλυτο Μεσανατο-
λικό, ο εντονότατος ανταγωνισµός για την αξιοποίηση πλουτο-
παραγωγικών πηγών, ιδίως υδρογονανθράκων, η κλιµατική αλ-
λαγή που πρόσφατα άρχισε να βιώνει πλέον µε σφοδρότητα και
η χώρα µας, το οργανωµένο και διεθνοποιηµένο έγκληµα, οι κυ-
βερνοαπειλές είναι µερικές µόνο από τις σύγχρονες προκλήσεις
που απαιτούν την πλήρη εγρήγορσή µας, καθόσον δύνανται να
επηρεάσουν δυσµενώς την ασφάλεια της χώρας µας.

Και µιας και µιλώ για προκλήσεις έρχοµαι αναπόφευκτα στη
σχέση µας µε τη γείτονα Τουρκία και τις εξελίξεις στη νοτιοανα-
τολική Μεσόγειο. Είναι αυτονόητο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι δεν µπορούµε, αλλά ούτε πρόκειται να ανεχθούµε παραβατι-
κές συµπεριφορές οι οποίες αµφισβητούν ευθέως την εδαφική
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ακεραιότητα, τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, αλλά και τις αρµο-
διότητες, που απορρέουν από διεθνείς συµβάσεις και αποφάσεις
διεθνών οργανισµών.

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας παρακολουθεί στενά τις ενέρ-
γειες και τη συµπεριφορά της Τουρκίας στην ευρύτερη περιοχή
της ανατολικής Μεσογείου, µία συµπεριφορά που µας προβλη-
µατίζει σοβαρά, όπως άλλωστε προβληµατίζει και τις χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και άλλες χώρες οι οποίες παρακο-
λουθούν τις παράνοµες και καταχρηστικές ενέργειες της Τουρ-
κίας εντός της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης της Κυπριακής
Δηµοκρατίας, δηλαδή ενός κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Εµείς, η Ελλάδα, στεκόµαστε µε απόλυτη προσήλωση στο
πλευρό της Κύπρου, επιδιώκουµε την ειρήνη και σχέσεις καλής
γειτονίας µε γνώµονα τον σεβασµό των εθνικών κυριαρχικών δι-
καιωµάτων και του διεθνούς δικαίου. Δεν προκαλούµε, αλλά δεν
µας αρέσει και να προκαλούµαστε. Δεν εφησυχάζουµε, αλλά
επαγρυπνούµε. Η ψυχραιµία µας και ο προσανατολισµός στην
ειρηνική επίλυση των διαφορών µεταξύ κρατών δεν πρέπει να
εκλαµβάνονται ως αδυναµία.

Πιστεύουµε πως η δηµιουργία και η κλιµάκωση των εντάσεων
δεν είναι προς το συµφέρον καµµίας από τις δύο χώρες, ούτε
βέβαια συµβάλλει στην προώθηση της ασφάλειας και συνεργα-
σίας σε µία ήδη αρκετά ταραγµένη ευρύτερη περιοχή. Θα επι-
θυµούσαµε προφανώς η σχέση µας µε την Τουρκία να εισέλθει
σε µία νέα, σε µία άλλη φάση µε τρόπο που να εξασφαλίζεται και
όχι να διακινδυνεύεται η σταθερότητα στην περιοχή µας, τούτο
όµως δεν εξαρτάται µόνο από εµάς. 

Ως Υπουργείο Άµυνας θα επιδιώξουµε τη διατήρηση ενός δι-
αύλου επικοινωνίας µε την Τουρκία, κυρίως µε την υλοποίηση
δραστηριοτήτων στο πλαίσιο εφαρµογής των µέτρων οικοδόµη-
σης εµπιστοσύνης. Ελπίζουµε πραγµατικά το ίδιο να επιδιώκει
και η Τουρκία. Αναµένουµε έµπρακτες αποδείξεις για τις προθέ-
σεις της, πλην όµως πολύ φοβούµαι ότι µέχρι στιγµής δεν τις
έχουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
διαρθρώνει τις πολιτικές προτεραιότητες του σε πέντε βασικούς
άξονες που υπηρετούν τη στρατηγική επιλογή του Πρωθυπουρ-
γού και της Κυβέρνησης για ασφάλεια στη χώρα. 

Άξονας πρώτος: Εξασφάλιση επάρκειας του αµυντικού εξο-
πλισµού. Ιδιαίτερη έµφαση θα δοθεί στην τεχνολογική υπεροχή
του και στην αξιοποίηση των σύγχρονων πληροφοριακών συστη-
µάτων και συστηµάτων διοίκησης. Στόχος µας είναι η υλοποίηση
στοχευµένων εξοπλιστικών προγραµµάτων που ήδη έχουν προσ-
διοριστεί από την ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων και εξελίσσον-
ται στη βάση βραχυπρόθεσµων, µεσοπρόθεσµων και µακροπρό-
θεσµων προτεραιοτήτων.

Ο συνολικός αυτός σχεδιασµός θα εξασφαλίσει πρώτα τη δια-
τήρηση και σταδιακά την επαύξηση της αποτρεπτικής ισχύος του
αξιόµαχου και της ετοιµότητας των Ενόπλων Δυνάµεων της χώ-
ρας, διαρθρώνεται δε σε δύο επίπεδα. 

Το πρώτο επίπεδο έχει να κάνει µε την αναβάθµιση και υπο-
στήριξη των βασικών οπλικών συστηµάτων σε Στρατό, Ναυτικό
και Αεροπορία, σύµφωνα µε τις ανάγκες, τον σχεδιασµό και τις
προτεραιότητες που ορίσαµε από κοινού µε τη στρατιωτική ηγε-
σία.

Το δεύτερο επίπεδο αφορά στην πρόσκτηση οπλικών συστη-
µάτων που θα αναβαθµίσουν την επιχειρησιακή δυνατότητα και
τη λειτουργική ετοιµότητα και στα τρία όπλα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Εδώ έχουµε να κάνουµε µε ένα επίπεδο πιο συγκεκρι-
µένων αλλά και πιο άµεσων παρεµβάσεων.

Άξονας δεύτερος: Αναδιοργάνωση της δοµής των Ενόπλων
Δυνάµεων. Αποβλέπει στην αύξηση της διαθεσιµότητας του έµ-
ψυχου δυναµικού µέσω της ενίσχυσης του αναγκαίου στρατιω-
τικού προσωπικού, καθώς και της θεσµοθέτησης ενός αντικει-
µενικού, σταθερού πλαισίου σταδιοδροµικής εξέλιξης και συστή-
µατος αξιολόγησης, ώστε να εξασφαλίζεται η αξιοκρατική ιεραρ-
χική εξέλιξη των στελεχών. 

Άξονας τρίτος: Εκσυγχρονισµός του υφιστάµενου νοµοθετι-
κού πλαισίου. Κύρια παρέµβαση θα είναι η αναθεώρηση του
νόµου περί προµηθειών στις Ένοπλες Δυνάµεις, -όλου του νο-

µοθετικού πλαισίου- ώστε να εξασφαλίζεται από τη µία όλη η
απαραίτητη διαφάνεια, χωρίς εντυπώσεις ψευδοδιαφάνειας, όσο
και η αναγκαία ευελιξία από την άλλη στο σύστηµα προµηθειών,
σε όλο το φάσµα των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Άξονας τέταρτος: Ενίσχυση της εγχώριας αµυντικής βιοµηχα-
νίας ως ζωτικής σηµασίας για την ασφάλεια εφοδιασµού και για
τη διατήρηση των επιχειρησιακών δυνατοτήτων των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Η ενίσχυση αυτή θα γίνει µέσω της ενθάρρυνσης των
συµπράξεων της αµυντικής βιοµηχανίας µε τον ιδιωτικό τοµέα,
της υποστήριξης της αµυντικής έρευνας και τεχνολογίας σε συ-
νεργασία µε τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά ιδρύµατα της
χώρας. Είναι άξονας, θα έλεγα, κοµβικής, στρατηγικής σηµασίας
και προοπτικής για τη χώρα.

Άξονας πέµπτος: αναβάθµιση της στρατιωτικής εκπαίδευσης.
Αναφέροµαι τόσο σε δράσεις για την αξιοποίηση της στρατιωτι-
κής θητείας προς απόκτηση καθοριστικών προσόντων, ακόµα και
για την είσοδο στην αγορά εργασίας από τους στρατεύσιµους
και ανάπτυξη κρίσιµων δεξιοτήτων προς το σκοπό αυτό, αλλά και
την ενίσχυση συνεργασίας των ανώτατων στρατιωτικών εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων και σχολών µε τα ΑΕΙ, δηλαδή τα πανεπιστή-
µια της χώρας, και στην αξιοποίηση της σωρευτικής επιστη-
µονικής γνώσης και εµπειρίας των δεξαµενών σκέψης, καθώς και
µε αντίστοιχες σχολές στο εξωτερικό, στο πλαίσιο διεθνών συ-
νεργασιών.

Κυρίες και κύριοι, οι πολιτικές του Υπουργείου Άµυνας θα βρί-
σκονται σε πλήρη στοίχιση και µε τις ευρύτερες στρατηγικές κυ-
βερνητικές επιλογές, όπως αυτές έχουν κωδικοποιηθεί στα
επιµέρους σηµεία που έθεσε προ ηµερών ο Πρωθυπουργός. Το
Υπουργείο στηρίζει και επιδιώκει συνέργειες και συντονισµένες
πρωτοβουλίες µε άλλα Υπουργεία, στο πλαίσιο της ολιστικής
προσέγγισης που διέπει συνολικά το κυβερνητικό έργο.

Ενδεικτικά, ως προς τη στρατηγική επιλογή της ενίσχυσης
στην Ελλάδα σε έναν κόµβο που αλλάζει, για παράδειγµα, το
Υπουργείο στοχεύει στην τόνωση και ενίσχυση της αµυντικής δι-
πλωµατίας ως βασικό εργαλείο ήπιας ισχύος, προς ενίσχυση, βέ-
βαια, του ρόλου της συνολικής διπλωµατίας της χώρας. Ήδη,
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων καταγράφουν ισχυρή παρουσία
σε επίπεδο διεθνών οργανισµών και διµερών, αλλά και πολυµε-
ρών συνεργασιών, ιδιαιτέρως στη βάση της σχέσης στρατηγικής
συνεργασίας µε Κύπρο, Ισραήλ και Αίγυπτο, καθώς και µε άλλα
κράτη της ευρύτερης περιοχής των Βαλκανίων και της νοτιοανα-
τολικής Μεσογείου. Αυτό το καθεστώς συνεχίζεται και ενισχύε-
ται.

Ως προς τη στρατηγική επιλογή της ποιοτικής δηµόσιας υ-
γείας για όλους τους Έλληνες, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας θα
συµβάλει στη δηµόσια υγεία -ήδη το κάνει- µε τη βελτιστοποίηση
των υπηρεσιών των στρατιωτικών νοσοκοµείων και µε τη διάθεση
στρατιωτικών ιατρών σε κοινωνικές δράσεις. Προ ηµερών διατέ-
θηκε κατά πρώτη ηµέρα ανάληψης των καθηκόντων µας ένας
στρατιωτικός ιατρός στην Ακρόπολη. Έµφαση θα δοθεί και στην
παροχή υπηρεσιών υγείας σε ακριτικές και αποµακρυσµένες πε-
ριοχές, καθώς και στην άµεση ανταπόκριση στη διαχείριση κρί-
σεων υγείας. Χθες µόλις, άλλη µία φορά, ένα στρατιωτικό ελι-
κόπτερο µετέφερε, έκανε διακοµιδή δηλαδή, ασθενούς από ακρι-
τική νησιωτική περιοχή προς το κέντρο.

Περαιτέρω, ως προς τη στρατηγική επιλογή της αξίας στην
ακίνητη περιουσία, στοχεύουµε στη βέλτιστη αξιοποίηση των πε-
ριουσιακών στοιχείων του ΥΠΕΘΑ µέσω της ενίσχυσης και απλο-
ποίησης του ρόλου του Ταµείου Εθνικής Άµυνας διά της ορθο-
λογιστικής διαχείρισης της περιουσίας που αυτό διαθέτει. Στό-
χος η αύξηση των πόρων για την άµυνα της χώρας. Στην ίδια φι-
λοσοφία εντάσσεται και η βελτιστοποίηση της λειτουργίας της
Υπηρεσίας Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας Ενόπλων Δυνά-
µεων, ώστε το Υπουργείο Άµυνας να αποτελέσει, εκτός των άλ-
λων, και αναπτυξιακό βραχίονα της εθνικής προσπάθειας.

Και, τέλος, ως προς τη στρατηγική επιλογή της προστασίας
του περιβάλλοντος-προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή και βιώ-
σιµη ανάπτυξη, στοχεύουµε στην αναβάθµιση της περιβαλλοντι-
κής πολιτικής µέσω της έµφασης στην ενεργειακή αναβάθµιση
και αυτονοµία των υποδοµών των Ενόπλων Δυνάµεων, την απε-
ξάρτηση από ρυπογόνες µορφές ενέργειας και την υιοθέτηση
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βέλτιστων πρακτικών στη διαχείριση απορριµµάτων.
Άλλωστε, κυρίες κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι η απο-

στολή των Ενόπλων Δυνάµεων δεν περιορίζεται µόνο στο επιχει-
ρησιακό της έργο. Με υψηλό, όµως, αίσθηµα ευθύνης και ευαισ-
θησίας οι Ένοπλες Δυνάµεις προσφέρουν πολύπλευρο έργο
προς το κοινωνικό σύνολο, θεµελιώνοντας δεσµούς µε τις ευρύ-
τερες κοινωνικές οµάδες. Αναλαµβάνουν µια πληθώρα δράσεων
µε σκοπό τη συνδροµή των υπολοίπων κρατικών φορέων, αλλά
και τη στενότερη σύνδεση µε το κοινωνικό σύνολο.

Ως Κυβέρνηση, σκοπεύουµε να ενισχύσουµε µε ουσιαστικό
τρόπο δράσεις άµεσης συνεργασίας µε την Πολιτική Προστασία
για τον αναβαθµισµένο ρόλο της, όπως στην έρευνα και στη διά-
σωση, στις αεροδιακοµιδές, στη δασοπυρόσβεση και τη δασο-
προστασία, στην αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών, σε εθνικό
επίπεδο, σε συνεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία. Προ ηµε-
ρών, πάλι στις πρώτες ώρες ανάληψης των καθηκόντων µας, οι
νέοι ρυθµοί και οι νέες αποδοτικότητες φάνηκαν κατά την αντι-
µετώπιση της θεοµηνίας στη Χαλκιδική.

Τελικά, κυρίες και κύριοι, οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι δίπλα
στην κοινωνία γιατί το έµψυχο δυναµικό τους προέρχεται µέσα
από την κοινωνία. Κάνοντας, λοιπόν, µια αναφορά σε αυτό το έµ-
ψυχο δυναµικό, θέλω να τονίσω ότι είµαστε ιδιαίτερα περήφανοι
γι’ αυτό. Οι άνδρες και οι γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων λει-
τουργούν µε προσήλωση, µε αξιοπρέπεια, µε απόλυτη αίσθηση
καθήκοντος, µε επαγγελµατισµό. Η ποιοτική υπεροχή του προ-
σωπικού µας, άλλωστε, διασφαλίζει αυτήν την ίδια την αποτρε-
πτική ισχύ των Ενόπλων Δυνάµεων και γι’ αυτό χρέος µας είναι
να σταθούµε δίπλα στο προσωπικό.

Ως προς το σκοπό αυτό, σχεδιάζουµε λήψη σειράς µέτρων κοι-
νωνικού χαρακτήρα για την αντιµετώπιση ζητηµάτων που άπτον-
ται και της καθηµερινότητας στελεχών, αλλά και των οικογενειών
τους, των συνθηκών διαβίωσης και της βελτίωσης του βιοτικού
τους επιπέδου, σ’ ένα ασφαλές, σύγχρονο, αλλά και ειδικό και
ιδιαίτερο, όπως και να το κάνουµε, εργασιακό περιβάλλον.

Παράλληλα, οφείλουµε ειδική µνεία και µέριµνα στους από-
στρατους, έφεδρους και εθνοφύλακες. Είναι Έλληνες πατριώτες
που υπηρέτησαν ή συνεχίζουν να υπηρετούν µε προσήλωση και
αίσθηµα ευθύνης τις Ένοπλες Δυνάµεις και δι’ αυτών την Ελ-
λάδα. Αυτή τη συνολικά άριστη συµπεριφορά που επέδειξε το
προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, παρά τις πρόσφατες συν-
θήκες δηµοσιονοµικής δυσκολίας, την αναγνωρίζουµε, την επαι-
νούµε και πρόκειται να αποδείξουµε έµπρακτα αυτό το σεβασµό
για το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων µε την υλοποίηση του
προγράµµατός µας.

Τέλος, ύψιστη προτεραιότητα δική µας, αναφορικά µε όσα
είπα, αποτελεί η διαφάνεια και λογοδοσία στη διαχείριση του δη-
µόσιου χρήµατος που διατίθεται για την αναβάθµιση και τον εκ-
συγχρονισµό των Ενόπλων Δυνάµεων. Θέλουµε κάθε Έλληνας
πολίτης να γνωρίζει πού δαπανάται κάθε ευρώ στον τοµέα της
άµυνας και αυτές οι δαπάνες, όπου και όποτε πραγµατοποι-
ηθούν, θα γίνουν µε απόλυτο σεβασµό στο υστέρηµα του Έλ-
ληνα φορολογούµενου.

Εν κατακλείδι, στοχεύουµε σε σύγχρονες, ισχυρές και αξιόµα-
χες Ένοπλες Δυνάµεις, µε υψηλή αποτρεπτική ισχύ. Παρεµβαί-
νουµε δυναµικά στο παρόν ώστε να διαµορφώσουµε κατά τον
καλύτερο τρόπο το µέλλον, όχι ως ουραγοί, αλλά ως δηµιουργοί
των εξελίξεων. Η προσπάθεια ήταν πάντα διαρκής και εντατική,
απλά τώρα γίνεται εντατικότερη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως γίνεται σε κάθε χώρα που
σέβεται τον εαυτό της, αλλά και αντιµετωπίζει σύγχρονες προ-
κλήσεις ασφάλειας, έχουµε, ως πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, το κρίσιµο, πατριωτικό καθήκον να φροντίσουµε
ένα ξίφος. Το ξίφος της Ελλάδας είναι οι Ένοπλες Δυνάµεις της,
είναι «η κόψη του σπαθιού η τροµερή». Και αν σε καιρό ειρήνης
το ξίφος αυτό είναι στο θηκάρι, σε ταραγµένους καιρούς, όταν
το χέρι έρχεται στη λαβή, τότε το ξίφος πρέπει να είναι ναι ακο-
νισµένο, κοφτερό και αστραφτερό.

Εύχοµαι –πραγµατικά το εύχοµαι- το χέρι να παραµείνει στη
λαβή και το ξίφος στο θηκάρι. Δεν είµαστε πολεµοχαρείς. Δεν
πρέπει, όµως, να είµαστε και αµέριµνοι. Γι’ αυτό και µεριµνώ,
οµού µε την υπόλοιπη πολιτική και στρατιωτική ηγεσία του Υ-

πουργείου, ώστε το ξίφος της Ελλάδας, αυτό το ξίφος, να βρί-
σκεται στην κατάσταση που το περιέγραψα προηγουµένως. Αυτή
είναι η δουλειά µας, αυτό είναι το καθήκον µας, να καταβάλουµε
κάθε δυνατή προσπάθεια, µε κάθε ικµάδα των δυνάµεών µας, µε
κάθε κόστος, να κρατήσουµε την κόψη του σπαθιού τροµερή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για να κάνω µία ερώτηση;  

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, κύριε Λοβέρδο,
έχετε το λόγο.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, να σας κάνω µια ερώτηση. Είπατε πάρα πολ-

λά. Συγκράτησα την αναφορά σας -ήταν λακωνική- για τα µέτρα
οικοδόµησης εµπιστοσύνης και είπατε ότι «στην εξέλιξή τους
θα…» κ.λπ.. 

Σε προεκλογική περίοδο, πριν τις ευρωεκλογές, είχαµε έν-
ταση στο θέµα των σχέσεων µας µε την Τουρκία για τα µέτρα οι-
κοδόµησης εµπιστοσύνης και παραίτηση κρίσιµου στελέχους της
ελληνικής αντιπροσωπείας µετά από την πρώτη σύσκεψη που
έγινε µε την τουρκική αντιπροσωπεία στην Αθήνα.

Γιατί υπήρξε αυτή η κρίση; Υπήρξε αυτή η κρίση, διότι η Τουρ-
κία αντί για µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης έθετε τα βασικά
ζητήµατα που χωρίζουν τις δύο χώρες στη νιοστή. 

Θα ήθελα µια λέξη παραπάνω, γιατί η αναφορά σας ήταν σαν
να συνεχίζουµε στο πλαίσιο µιας κανονικότητας. Όλα τα κόµµατα
τότε είχαµε επισηµάνει ότι υπάρχει πρόβληµα εκεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο για να δώσει µία σύντοµη απάντηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Φυσικά θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.

Αυτό που ήθελα να καταστήσω αντιληπτό, εξαιρετικέ κύριε συ-
νάδελφε, κύριε Λοβέρδο, είναι ότι η διατήρηση του διαλόγου για
τα µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης µεταξύ των δύο χωρών
είναι απλά η διατήρηση ενός ακόµα χαµηλής εντάσεως -θα
έλεγα- καναλιού επικοινωνίας, ανάµεσα στις δύο χώρες. Αυτό και
µόνο είναι η εξαγγελία µας στο πλαίσιο της ανάγνωσης των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης ότι προτιθέµεθα καλή
τη πίστη να το κρατήσουµε ανοικτό, γιατί καλό είναι ακόµα και
σε καιρούς έντασης αυτά τα κανάλια επικοινωνίας να διατηρούν-
ται ανοικτά, χωρίς αυτό να συνεπάγεται κάποια διάθεση ενδοτι-
κότητας ή υποχωρητικότητας ή θέση σε αµφιβολία φυσικά όλων
των κυριαρχικών δικαιωµάτων που έχει η χώρα. Αυτό και µόνο
προς το παρόν. 

Στο µέλλον και ανάλογα και µε τη συµπεριφορά της γείτονος
θα δούµε κατά πόσο και µέχρι ποιου σηµείου θα πρέπει να κρα-
τήσουµε, να αυστηροποιήσουµε, να ανοίξουµε, να κλείσουµε
αυτά τα κανάλια. Ως γενική γραµµή, όµως, νοµίζω ότι σε κάθε
περίπτωση ένα τέτοιο κανάλι επικοινωνίας θα πρέπει προς το
συµφέρον και των δύο χωρών να µένει ανοικτό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό.
Να δώσουµε τώρα τον λόγο στον κ. Απόστολο Πάνα από το

Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, επιτρέψτε µου πριν από την πρώτη τοποθέτησή µου ως
νέος Βουλευτής, για πρώτη φορά στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να
ευχαριστήσω από τα βάθη της καρδιάς µου τους συµπολίτες µου
στη Χαλκιδική που µε τίµησαν µε την ψήφο τους και µε έστειλαν
εδώ ως εκπρόσωπό τους. 

Θα ήθελα να τους πω ότι αισθάνοµαι πλήρη και βαθιά την ευ-
θύνη και θα προσπαθήσω µε όλες µου τις δυνάµεις να ανταπο-
κριθώ στις προσδοκίες τους.

Ξεκινώντας θα ήθελα να πω δύο πράγµατα για τη Χαλκιδική
που πρόσφατα επλήγη από τη µεγάλη θεοµηνία και ακόµη και
σήµερα προσπαθεί να ανταπεξέλθει σε µια δύσκολη καθηµερι-
νότητα. Ιδιαίτερα στον αγροτικό τοµέα υπήρχαν δραµατικές κα-
ταστροφές και ανυπολόγιστες ζηµιές που έχουν υποστεί πολλές
αγροτικές καλλιέργειες που πλήττουν ανεπανόρθωτα την αγρο-
τική οικονοµία της Χαλκιδικής.
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Ζητώ, λοιπόν, να γίνουν όλες εκείνες οι απαραίτητες ενέρ-
γειες, προκειµένου να υπάρξει άµεση αποζηµίωση και αποκατά-
σταση των πληγέντων. Εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής έχουµε κατα-
θέσει συγκεκριµένη δέσµη προτάσεων για την ανακούφιση των
πληγέντων. Βρεθήκαµε στις περιοχές αυτές και θα παρακολου-
θούµε το θέµα στενά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τις εκλογές της 7ης Ιουλίου ο
ελληνικός λαός άλλαξε τον πολιτικό χάρτη της χώρας και µέσα
σε έντονη πόλωση έδωσε στο Κίνηµα Αλλαγής 8,1%, ποσοστό
που για εµάς µεταφράζεται στο ότι µας έδωσε εντολή και ρόλο
για µια υπεύθυνη και εποικοδοµητική αντιπολίτευση και αυτό θα
πράξουµε. 

Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο, ως τοµεάρχης του Αγροτικού Κινή-
µατος Αλλαγής, θα αναπτύξω τις θέσεις µας και τις προτάσεις
µας για τον πρωτογενή τοµέα, όπως τις έχουµε επεξεργαστεί µε
τους φορείς της αγροτοδιατροφικής παραγωγής και συµπερι-
λαµβάνονται στο σχέδιο «Ελλάδα».

Κάθε έγκυρη µελέτη για τις πολιτικές που θα βγάλουν τη χώρα
από την κρίση καταλήγει στο συµπέρασµα ότι η παραγωγή ανά-
ταξη του αγροτικού τοµέα καλείται να παίξει καταλυτικό ρόλο.

Η πρωτογενής παραγωγή, δηλαδή ο αγροτοδιατροφικός το-
µέας αναδεικνύεται σε πυλώνα άµεσης ανάπτυξης. Θέλω µε
αυτό να καταστήσω σαφές, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι για εµάς
µετά από όσα ακούσαµε από τους αρµόδιους Υπουργούς για τον
πρωτογενή τοµέα τις προηγούµενες ηµέρες µοναδικό κριτήριο
κοινοβουλευτικού ελέγχου, θα αποτελέσει η αποτελεσµατικό-
τητα και η προώθηση λύσεων για το καλό του αγροτικού κόσµου
και της υπαίθρου της χώρας. Γι’ αυτό, λοιπόν, θα κρίνουµε αυ-
στηρά, αλλά προγραµµατικά και γίνοµαι συγκεκριµένος.

Ο πρωτογενής τοµέας είναι κρίσιµος τοµέας για τη συνολική
ανάπτυξη της χώρας και ιδίως την ανάπτυξη της υπαίθρου, της
διατροφικής ασφάλειας της χώρας και της κοινωνικής συνοχής.
Αποτελεί, λοιπόν, στρατηγικό τοµέα και γι’ αυτό χρειάζεται
σωστή και µακροπρόθεσµη στρατηγική. Με απλά λόγια, χρειάζε-
ται συνεννόηση για µια εθνική στρατηγική που θα ξεπερνά τη θη-
τεία µιας κυβέρνησης, πολύ δε περισσότερο τη θητεία µιας
πολιτικής ηγεσίας. Το θέµα αυτό γίνεται το πλέον επίκαιρο µε τη
νέα ΚΑΠ για την οποία οι διαπραγµατεύσεις θα ολοκληρωθούν
το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. Συγκεκριµένα και όχι αό-
ριστα, η χώρα και οι αγρότες για να εισπράττουν τις κοινοτικές
ενισχύσεις θα πρέπει να επιτυγχάνουν συγκεκριµένα αποτελέ-
σµατα σε µετρήσιµους στόχους βάσει εθνικού στρατηγικού σχε-
δίου ανάπτυξης του πρωτογενούς τοµέα.

Ρωτάµε, λοιπόν: Έχετε ήδη επεξεργαστεί τέτοιο σχέδιο; Μπο-
ρείτε να δεχθείτε τις προγραµµατικές µας προτάσεις; Τελικά,
είστε πραγµατικά έτοιµοι για τη διαπραγµάτευση; Έχετε δει ποιοι
είναι οι κίνδυνοι σ’ αυτήν την κρίσιµη διαδικασία για τη χώρα και
τους αγρότες; Εδώ είµαστε και θα τα αναδεικνύουµε µε στοιχεία
από τα πεπραγµένα των πολιτικών σας και της εφαρµογής τους.

Έτσι, λοιπόν, θα σας κρίνουµε κατά πόσο θα φέρετε αποτελέ-
σµατα σε µια σειρά από παράγοντες που είναι κρίσιµοι για τον
αγροτοδιατροφικό τοµέα, όπως την ανυπαρξία τραπεζικής χρη-
µατοδότησης, τις υπέρογκες και τιµωρητικές ασφαλιστικές και
φορολογικές εισφορές, τη φορολόγηση των ενισχύσεων τη
στιγµή που η κοινοτική χρηµατοδότηση στην ΚΑΠ κινδυνεύει να
µειωθεί κι άλλο στερώντας και άλλη ανταγωνιστικότητα από τους
Έλληνες αγρότες, την αντιµετώπιση του µεγάλου κόστους πα-
ραγωγής, την αποδυνάµωση της ελληνικής κτηνοτροφίας, το
µπάχαλο µε τους δασικούς χάρτες, κάτι που ζήσαµε εµείς στη
Χαλκιδική πολύ έντονα, το µπάχαλο και τον αιφνιδιασµό µε την
εξισωτική αποζηµίωση, τις καθυστερήσεις στην καταβολή απο-
ζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ, αλλά και την αναδιοργάνωση του
ΕΛΓΑ µε νέο ασφαλιστικό κανονισµό για την αντιµετώπιση ζηµιών
από ακραία καιρικά φαινόµενα, όπως ζήσαµε πρόσφατα στη Χαλ-
κιδική, την καθυστέρηση του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης 2014 - 2020, τη διαχείριση του αρδευτικού νερού, την είσοδο
νέων παράγωγων και επιχειρηµατιών στον πρωτογενή τοµέα και
την παραγωγή τροφίµων, την απουσία της καινοτοµίας και της
ευφυούς γεωργίας, την ανυπαρξία ελέγχου της αγοράς και ιδι-
αίτερα τρόπου διακίνησης των ελληνικών προϊόντων, αλλά και το
πάρτι των ελληνοποιήσεων, την ανυπαρξία στοιχειώδους ασφά-

λειας στα χωριά και κυρίως στα αγροκτήµατα, την προστασία
των φυσικών πόρων και του περιβάλλοντος σε στεριά και θά-
λασσα, την αναδιοργάνωσης των συνεταιρισµών και των οµάδων
παραγωγών και την προώθηση των ενεργειακών ΚΟΙΝΣΕΠ των
αγροτών, την προώθηση των πολιτικών για την αλιεία, την ύπαρ-
ξη πολιτικών µέτρων για την στήριξη των νησιωτικών περιοχών
και ορεινών και µειονεκτικών, τη στήριξη της µεταποίησης και
της διευκόλυνσης εξαγωγών, αλλά και συνεργασία του αγροτο-
διατροφικού τοµέα για τον τουρισµό, τέλος, τη βελτίωση όλων
των παρεχόµενων υπηρεσιών στους πολίτες της υπαίθρου.

Τελικά θα σας κρίνουµε γι’ αυτό που εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής
πιστεύουµε βαθιά, την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου, ώστε
η ελληνική γεωργία να αποκτήσει ταυτότητα και από µία γεωργία
χαµηλού κόστους να µετατραπεί σε µία γεωργία µε βάση την ποι-
οτική παραγωγή. Γι’ αυτό και επειδή δεν µας ικανοποίησαν οι
προγραµµατικές σας θέσεις όπως αναπτύχθηκαν, δεν παρέ-
χουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Τζαβάρας από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Χαρί-
τσης και µετά η Υφυπουργός κ. Μιχαηλίδου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριοι συνάδελφοι, κανένας δεν µπορεί να έχει αντίρρηση ότι
η συζήτηση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνη-
σης του Κυριάκου Μητσοτάκη άρχισε και εξελίσσεται µέχρι τη
στιγµή αυτή µέσα σε µία ατµόσφαιρα πρωτόγνωρης για την Αί-
θουσα αυτή κοινοβουλευτικής ευπρέπειας και πολιτικής ορθότη-
τας. Εύχοµαι αυτή η ατµόσφαιρα να είναι πηγαία και αυθεντική,
να αποτελέσει τη βάση για τη δηµιουργία ενός νέου πολιτικού
κλίµατος στα δηµόσια πράγµατα της χώρας, που θα διευκολύνει
συνθέσεις και θα καταλήγει πάντα στην ανάδειξη της βέλτιστης
πρότασης για την πρόοδο την ιστορική του τόπου.

Και µιας και όλα ξεκινάνε από τον πολιτισµό, απ’ ό,τι φαίνεται,
γιατί ο πολιτισµός έχει τη δύναµη να µετατρέπει γνωστές κατα-
στάσεις που ζούσαµε πριν, στις προηγούµενες θητείες µας στο
κοινοβούλιο, αφιερώνω και εγώ αυτήν την πρώτη οµιλία µου στη
συγκεκριµένη Βουλή στον πολιτισµό.

Στον πολιτισµό από τον οποίο έχω περάσει και έχω θητεύσει
στα έτη 2012 και 2013 και πάντα θα θυµάµαι ότι εάν υπάρχει µια
άυλη παραγωγική δύναµη στην οποία οφείλει η Ελλάδα να επεν-
δύσει αυτή δεν υπάρχει αµφιβολία ότι πρέπει να είναι ο µεγάλος,
ο αξεπέραστος πολιτισµός της. 

Ως γνωστό, είµαι ένας άνθρωπος που επί επτά συνεχείς κοι-
νοβουλευτικές θητείες έρχοµαι από την Αρχαία Ολυµπία ως Βου-
λευτής της Ηλείας και ως άνθρωπος που ουσιαστικά η ζωή µου
έχει συνδεθεί µε τη δηµιουργία καταστάσεων πολιτικών, επαγ-
γελµατικών, προσωπικών, οικογενειακών σ’ αυτόν τον χώρο. Σε
αυτόν τον χώρο που η ιστορία τον ευνόησε να είναι ένας από
τους χώρους που διαθέτει το µεγαλύτερο, το πιο αναγνωρίσιµο
τοπόσηµο στον κόσµο για λογαριασµό της Ελλάδας. 

Σε αυτήν τη γη, λοιπόν, της Ολυµπίας, σ’ αυτήν την παρθενική
µήτρα που δεν άλλαξε και δεν µολέφθηκε και που δεν θα κατα-
στραφεί ποτέ, εκεί, όπως λέει ο ποιητής, θα ξαναγεννηθεί το φως
µε όλες τις δυνατές επίκαιρες και µη αναφορές του. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, θεωρώ, ακολουθώντας το νήµα των λόγων του Πρωθυπουρ-
γού και της εκλεκτής Υπουργού Πολιτισµού, της κ. Λίνας Μεν-
δώνη, έχουµε µια µοναδική ευκαιρία σ’ αυτήν την περίοδο την
κοινοβουλευτική, κάτω από άριστους οιωνούς κοινοβουλευτικής
συνεννόησης, να προωθήσουµε ένα και µοναδικό εναρκτήριο
διάβηµα της Ελλάδας στον κόσµο µέσω και µέσα από τον πολι-
τισµό. 

Να πάρουµε την πρωτοβουλία και να καλέσουµε τους άλλους
επτά γνωστούς πολιτισµούς που εκπροσωπούνται από ισάριθµα
κράτη του κόσµου και να συµπήξουµε µία οµάδα που θα µπο-
ρούσαµε να την ονοµάσουµε C8 κατά την αναλογία ή κατ’ αντί-
βαρο προς το G8. Γιατί θεωρώ ότι αν υπάρχει µια χώρα που
νοµιµοποιείται να πάρει µια τέτοια πρωτοβουλία αυτή είναι η Ελ-
λάδα. Γιατί στην Ελλάδα κανένας δεν µπορεί να µην αναγνωρίσει
το προνόµιο το ιστορικό, το ποιητικό, το µεταφυσικό να ηγείται
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όλων εκείνων των προσπαθειών που ανά τους αιώνες έχουν
λάβει χώρα και έχουν υλοποιηθεί ιστορικά ώστε να δώσουν µια
καλύτερη, µια πιο όµορφη, µια πιο φιλοσοφηµένη, µια πιο ανθρώ-
πινη, µια πιο ειρηνική διάσταση στα ανθρώπινα. 

Έτσι, λοιπόν, θα ήθελα να προτείνω µία από τις πρώτες πρω-
τοβουλίες να είναι στην Αρχαία Ολυµπία, σε έναν χρόνο που θα
τον προσδιορίσουµε, να καλέσουµε τις οκτώ µεγάλες χώρες,
που εξακολουθούν να είναι απόγονοι και κληρονόµοι των µεγά-
λων πολιτισµών που και σήµερα ακόµα επηρεάζουν τη ζωή µας,
να συγκεντρωθούν στην Αρχαία Ολυµπία γι’ αυτό το καταστατικό
συνέδριο µιας τέτοιας προσπάθειας. 

Πλην, όµως, σ’ αυτό το εγχείρηµα θα βρούµε δύο εµπόδια τα
οποία δυστυχώς η πολιτική και η διοίκηση έχει προβάλει τις τε-
λευταίες δεκαετίες. Το πρώτο είναι ότι η Ολυµπία Οδός, δυστυ-
χώς, σταµάτησε στην Πάτρα, δεν έχει φτάσει µέχρι την Ολυµπία
και όπως αντιλαµβάνεστε υπάρχει ένα ζήτηµα προσβασιµότητας.
Ο τεχνικός πολιτισµός δεν µπορεί να φτάσει µέχρι εκεί που είναι
η πηγή του πολιτισµού στον οποίο όλοι σήµερα οµνύουµε και πι-
στεύουµε. 

Γιατί η προηγούµενη Κυβέρνηση, δυστυχώς, ακύρωσε τον δια-
γωνισµό τον οποίο η κυβέρνηση Σαµαρά είχε προκηρύξει. Το
έργο αυτού του αυτοκινητοδρόµου θα είχε ολοκληρωθεί σήµερα
εάν δεν είχε γίνει αυτή η κατάτµηση του συγκεκριµένου έργου
µε αποτέλεσµα σήµερα να καρκινοβατεί το έργο και να µην ξέρει
ποτέ κανένας τι θα γίνει.

Αλλά και το δεύτερο που θα ήθελα να επισηµάνω είναι ότι εκεί
υπάρχει και ένα άλλο τοπόσηµο που είναι η λίµνη του Καϊάφα,
που δυστυχώς και σήµερα ακόµα που µιλάµε, τους τελευταίους
δύο µήνες, τα ιαµατικά λουτρά εξακολουθούν να είναι κλειστά
για λόγους που δεν µπορεί κανένας να εξηγήσει πλην ενδεχοµέ-
νως για αιτίες που αφορούν στον κακό τρόπο λειτουργίας των
υπηρεσιών της διοίκησης. 

Με αυτού, λοιπόν, του είδους τα προσκόµµατα δεν µπορούµε
να δώσουµε τη δυνατότητα στον πολιτισµό µας, σε αυτή την
άυλη παραγωγική δύναµη, που ενδεχοµένως να ισοδυναµεί µε
την αποτελεσµατικότητα ενός πυρηνικού οπλοστασίου στην ει-
ρήνη και στα έργα της ειρήνης, να του δώσουµε πρόσβαση στο
να αναλάβει ένα µέρος από τα µεγάλα βάρη που µας έχει επισω-
ρεύσει η κρίση.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θεωρώ πάνω απ’ όλα ότι έχουµε χρέος µέσα
και µέσω από τον πολιτισµό να βρούµε όλες εκείνες τις δυνατό-
τητες και τις δυνάµεις που χρειάζονται για να πάνε τον τόπο ένα
βήµα πιο πέρα. Και µάλιστα δεν χρειάζεται αυτό να γίνεται στην
Αθήνα. Ας έρθει το κοινωφελές ίδρυµα του Νιάρχου να κάνει ένα
έργο µοναδικό, που αξίζει στην Αρχαία Ολυµπία, ένα ολυµπιακών
προδιαγραφών αθλητικό κέντρο όπου εκεί κάθε χρόνο ή κάθε
δύο χρόνια να συγκεντρώνονται αθλητές απ’ όλα τα µέρη του
κόσµου και κάτω από τη σάλπιγγα του Ερµή να έρχονται και να
συµµετέχουν σε αθλητικές εκδηλώσεις που δεν θα κάνουν τίποτα
άλλο από τον να διατρανώνουν το πνεύµα της ειρήνης και της
συναδέλφωσης των λαών σε αθλήµατα τα οποία δεν συµµετέ-
χουν στο επίσηµο πρόγραµµα των Ολυµπιακών Αγώνων ή σε
αθλήµατα τα οποία ήδη ποτέ δεν ενδιαφέρθηκαν αυτοί οι Ολυµ-
πιακοί Αγώνες να τα εντάξουν στο πρόγραµµά τους, όπως είναι
το άθληµα άλµα άνευ φοράς, το παγκράτιο, η ελληνορωµαϊκή
πάλη, η οποία απορρίφθηκε. 

Αυτός είναι ένας στόχος εφικτός επάνω στον οποίο, σε αυτό
το πνεύµα που διαµορφώνεται σήµερα στη Βουλή, στο πνεύµα
της συνεννόησης και της ευπρέπειας, µπορούµε όλοι να αγωνι-
στούµε και να πετύχουµε πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας και

του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Χαρίτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ευχηθώ κατ’ αρχάς και εγώ µε τη σειρά µου καλή δύναµη

και καλή θητεία σε όλους τους νεοεκλεγέντες αλλά και παλαι-
ότερους Βουλευτές και Βουλευτίνες του ελληνικού Κοινοβου-
λίου.

Ακούω µε µεγάλο ενδιαφέρον τη συζήτηση που ξεκίνησε το

Σάββατο το απόγευµα. Άκουσα και πριν και την τοποθέτηση του
κ. Τζαβάρα και δεν µπορώ να µην ξεκινήσω µε µία επισήµανση.
Την επισήµανση για τη σαφή αλλαγή του κλίµατος στην οποία
αναφέρθηκε και ο κ. Τζαβάρας νωρίτερα σε σχέση µε παλαι-
ότερα.

Αυτό το οποίο, όµως, δεν είπε ο Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι ότι η αλλαγή αυτή του κλίµατος οφείλεται ακριβώς
στο γεγονός ότι πλέον οι πολίτες δεν έχουν την αίσθηση ότι η
χώρα βρίσκεται στο χείλος της καταστροφής, δεν έχουν την αί-
σθηση ότι δεν ξέρουν τι θα τους ξηµερώσει, δεν υπάρχει όλη
αυτή η γενική αίσθηση ανασφάλειας η οποία επικρατούσε τα
προηγούµενα χρόνια. 

Και δεν υπάρχει κατ’ αρχάς πρώτα και κύρια βεβαίως χάρη
στις θυσίες του ελληνικού λαού όλο το προηγούµενο διάστηµα,
αλλά βεβαίως και στις πολιτικές επιλογές που έκανε η Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια. 

Για πρώτη φορά, λοιπόν, µετά από δέκα χρόνια κρίσης µπο-
ρούµε να συζητήσουµε για το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας
χωρίς τους περιορισµούς της µνηµονιακής περιόδου, µπορούµε
να κάνουµε διάλογο, µπορούµε να αντιπαρατεθούµε για το µον-
τέλο ανάπτυξης που θα ακολουθήσουµε τα επόµενα χρόνια και
τις προτεραιότητες που πρέπει να θέσουµε.

Μπορούµε να το κάνουµε αυτό γιατί έχουµε πλέον την µακρο-
οικονοµική και θεσµική αξιοπιστία, αλλά και το δηµοσιονοµικό
προφίλ για να χαράξουµε το δικό µας µέλλον. Βεβαίως, δεν ισχυ-
ριζόµαστε ότι η δική µας κυβέρνηση έλυσε όλα τα προβλήµατα.
Κάθε άλλο. Όµως, αναντίρρητα η Ελλάδα είναι σήµερα σε µια
πιο ελπιδοφόρα θέση, ακριβώς γιατί η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
κατάφερε να πετύχει µια σειρά από στόχους που καµµιά κυβέρ-
νηση στο παρελθόν δεν κατάφερε. Πρώτα και κύρια, βεβαίως,
την έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια και την επιτροπεία, τη µε-
σοπρόθεσµη διευθέτηση του χρέους αλλά και το γεγονός ότι για
πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια τα δηµόσια ταµεία είναι γε-
µάτα. Αυτά είναι τα θετικά. 

Όµως, τώρα ξεκινούν και τα προβλήµατα. Τα προβλήµατα έ-
χουν να κάνουν µε το γεγονός ότι ενώ η χώρα έχει αποκτήσει
πλέον πολύ σηµαντικές δυνατότητες για το µέλλον, έχει κάνει
αποφασιστικά βήµατα προς το µέλλον, την ίδια στιγµή η νέα Κυ-
βέρνηση βρίσκεται ιδεοληπτικά προσκολληµένη σ’ ένα µοντέλο
ανάπτυξης που αναπαράγει παθογένειες και οδήγησε ιστορικά
τη χώρα σε µια πρωτοφανή οικονοµική, κοινωνική και πολιτική,
τελικά, κρίση.

Θέλω να είµαι ειλικρινής. Σε κάθε κυβερνητική εναλλαγή περι-
µένουµε όλοι µε αγωνία να ακούσουµε τις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις του Πρωθυπουργού. Περιµένει κάποιος ότι θα ακούσει
τον Πρωθυπουργό της χώρας στην καλύτερή του στιγµή, εκεί
που θα καταθέσει, αν θέλετε, το όραµά του για το µέλλον.

Ακούγοντας τον κ. Μητσοτάκη το Σάββατο το βράδυ, δεν µπο-
ρούσα παρά να σκεφτώ ότι βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε ένα
άλµα, δυστυχώς, προς τα πίσω, µια επιστροφή σε έναν γνώριµο
πολιτικό λόγο, χωρίς, βεβαίως, την οξύτητα που τον διέκρινε
όταν βρισκόταν στην αντιπολίτευση -δεν του χρειάζεται πλέον-
έναν λόγο ο οποίος συνδυάζει παλαιοκοµµατικές δεσµεύσεις,
ιδεοληπτικές διαβεβαιώσεις και φανταχτερά πυροτεχνήµατα που
σύντοµα θα σβήσουν.

Μάλλον θα έπρεπε να το αναµένουµε αυτό, γιατί είχαµε δυ-
στυχώς προειδοποιηθεί. Είχαµε προειδοποιηθεί από τα πρώτα
δείγµατα της νέας Κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση σιωπά επιδεικτικά
για τους πυλώνες της κοινωνικής πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ, όπως,
επίσης, σιωπά και για τις προγραµµατισµένες και στοχευµένες
ελαφρύνσεις που είχαµε δροµολογήσει από τους πρώτους µήνες
του 2019. 

Αυτή η σιωπή µας ανησυχεί. Και µας ανησυχεί γιατί θυµόµαστε
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και τον κ. Μητσοτάκη να
απαξιώνουν και να περιφρονούν τα µέτρα στήριξης των αδυνά-
των που υλοποίησε η κυβέρνησή µας, τις φοροελαφρύνσεις που
ψηφίσαµε για τη µεσαία τάξη, τις προσλήψεις σε Παιδεία, Υγεία
και αυτοδιοίκηση που δροµολογήσαµε το τελευταίο διάστηµα. 

Ξέρω, βεβαίως, τι θα απαντηθεί από τη µεριά της Συµπολίτευ-
σης. Θα πουν για τον ΕΝΦΙΑ και θα υποστηρίξουν ότι η µείωση
εκεί είναι προποµπός για την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας για
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µείωση των φόρων. 
Θα µπορούσα να καλωσορίσω το γεγονός ότι επί της αρχής

υιοθετείτε το µοντέλο του ΣΥΡΙΖΑ στο θέµα αυτό, δηλαδή όχι
της οριζόντιας αλλά της κλιµακωτής µείωσης του φόρου. Όµως,
δεν µπορώ παρά να παρατηρήσω µε έκπληξη ότι αποφασίσατε
µείωση 10% για ιδιοκτησίες µε αντικειµενική αξία άνω του ενός
εκατοµµυρίου ευρώ που έχει ως αποτέλεσµα τη σηµαντική επι-
βάρυνση του προϋπολογισµού.

Εκεί προκύπτει το ερώτηµα: Πώς θα καλύψετε το δηµοσιονο-
µικό κενό από αυτή την σαφέστατα ταξικά προσδιορισµένη επι-
λογή; Μπορείτε να µας διαβεβαιώσετε ότι η µείωση του ΕΝΦΙΑ
στη µεγάλη ιδιοκτησία δεν θα ακολουθηθεί από αντισταθµιστικά
µέτρα λιτότητας για την κοινωνική πλειοψηφία; Φοβάµαι ότι δεν
θα µπορέσετε και ο λόγος είναι πολύ απλός: γιατί εγκαταλείψατε
τον στόχο της µείωσης των πρωτογενών πλεονασµάτων. Και
αυτή η επιλογή οδηγεί σε ένα πεισµατάρικο δεδοµένο: το 2020
θα πρέπει να εξοικονοµηθεί τουλάχιστον 1% του ΑΕΠ δηλαδή,
περίπου 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πού θα βρείτε αυτά τα χρή-
µατα;

Και το πιο εξοργιστικό είναι ότι θα βρεθούµε σ’ αυτό το αδιέ-
ξοδο, παρ’ ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ σας είχε πλειοδοτήσει
ένα πολύ σηµαντικό εργαλείο. Απορρίψατε µέσα σε τέσσερις
µόλις µέρες την πρωτοβουλία που αναλάβαµε για την κατάθεση
5,5 δισεκατοµµυρίων από το µαξιλαράκι ασφαλείας στον Ειδικό
Καταπιστευτικό Λογαριασµό -στον Escrow Account - έτσι ώστε
να µειωθούν κατά 1% τα πλεονάσµατα από το 2020 χωρίς να πα-
ραβιαστεί η συµφωνία. 

Εµείς µε αυτό το σχέδιο ενισχύσαµε τις φοροελαφρύνσεις και
τα µέτρα στήριξης των αδυνάµων. 

Έχει η χώρα µας την πολυτέλεια να εγκαταλείπει τα διαπραγ-
µατευτικά της όπλα πριν καν τα χρησιµοποιήσει; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για ένα λεπτό.
Προφανώς, η απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι καταφα-

τική και ο λόγος είναι απλός: Γιατί η λιτότητα είναι εγγενής στην
ιδεολογία σας και στο έδαφος αυτό δεν υπάρχει λόγος διαπραγ-
µάτευσης, δεν υπάρχει άγχος για την επιβάρυνση που θα επιφέ-
ρει η νέα δηµοσιονοµική τρύπα, δεν υπάρχει καµµία διαβεβαίωση
για το µέλλον της κοινωνικής και αναπτυξιακής πολιτικής στη
χώρα.

Αυτό είναι το µοντέλο της Νέας Δηµοκρατίας. Και το έχουµε
ήδη δει τις πρώτες µέρες της διακυβέρνησής σας σε τρία πάρα
πολύ κρίσιµα µέτωπα: Στην ενέργεια µε τις διαρκείς αναφορές
στην καταρρέουσα ΔΕΗ -είναι γνωστή η νεοφιλελεύθερη συν-
ταγή, ξεπούληµα διά της απαξίωσης- στους πειραµατισµούς που
ακούµε δεξιά και αριστερά, αλλά όχι ακόµα σαφή θέση από τον
Πρωθυπουργό για το ασφαλιστικό σύστηµα, περί ιδιωτικοποί-
ησης της επικουρικής ασφάλισης που θέτουν σε κίνδυνο τόσο
το µέλλον εργαζοµένων και συνταξιούχων αλλά και τη βιωσιµό-
τητα του ίδιου του συστήµατος, αλλά και στην λογική της νέας -
που έρχεται, όµως, από το παρελθόν- ηγεσίας του Υπουργείου
Εργασίας, που παραπέµπει σε ένα µοντέλο ανάπτυξης στηριγ-
µένο στη χαµηλόµισθη και ελαστικοποιηµένη εργασία.

Εδώ θα µου επιτρέψετε και ένα τελευταίο σχόλιο, επειδή ακού-
µε συχνά τον κ. Μητσοτάκη και ακόµα πιο έντονα µετά την
εκλογή του ως Πρωθυπουργός, να κατακεραυνώνει το λαϊκισµό
ως τη µέγιστη παθογένεια της Μεταπολίτευσης. Και αναρωτιέµαι
πραγµατικά: Η στάση του κ. Μητσοτάκη στην τραγική κατα-
στροφή στο Μάτι και στην εθνικά κρίσιµη διαπραγµάτευση των
Πρεσπών δεν παραπέµπει στον ορισµό του λαϊκισµού και δεν συ-
νιστά κυνική παραδοχή αυτού του γεγονότος, ότι σήµερα, µόλις
δέκα µέρες µετά την εκλογή της νέας Κυβέρνησης, από τη µια
αναγνωρίζετε τα οφέλη από τις Πρέσπες και την ίδια στιγµή το-
ποθετείτε τον κ. Τσουβάλα στη θέση το Γενικού Γραµµατέα Δη-
µόσιας Τάξης, του ίδιου του κ. Τσουβάλα του οποίου την κεφαλή
επί πίνακι ζητούσατε πριν ακριβώς από έναν χρόνο; 

Κατά τη γνώµη µου, εδώ αποκαλύπτεται ο πυρήνας της στρα-
τηγικής της Νέας Δηµοκρατίας. Όσο βρισκόταν στην αντιπολί-
τευση, τσαλαβουτούσε στα βρώµικα νερά αντιπολιτευτικού και
λαϊκιστικού λόγου, ξεσπάθωνε για την ακύρωση της Συµφωνίας

των Πρεσπών, ανεχόταν στα συλλαλητήρια την άκρα δεξιά και
τις κραυγές εκείνων που µιλούσαν για προδότες, κατέφευγε
στην τυµβωρυχία για το Μάτι και τώρα που βρίσκεται στην Κυ-
βέρνηση η Νέα Δηµοκρατία επιθυµεί να εµφανιστεί ως ο πολέ-
µιος του λαϊκισµού. Πρόκειται για µια ανεύθυνη, επικίνδυνη και
κυνική στάση. 

Εµείς µε την κυβερνητική εµπειρία που έχουµε πλέον στη διά-
θεσή µας, θα ασκήσουµε µαχητική και υπεύθυνη αντιπολίτευση,
µαχητική ως προς το σκέλος της αταλάντευτης υπεράσπισης
των συµφερόντων της κοινωνίας, υπεύθυνη µε την έννοια ότι οι
θέσεις µας θα έρχονται σε αντιπαράθεση µε την Κυβέρνηση στη
βάση στόχων και προτεραιοτήτων που θεωρούµε σηµαντικές για
την πορεία της χώρας και την ευηµερία των πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Τέλος, ο ΣΥΡΙΖΑ θα ασκήσει ενεργητική
αντιπολίτευση καθώς σχεδιάζουµε ήδη τη λήψη πρωτοβουλιών,
µε τη συµµετοχή των πολιτών, για κρίσιµα ζητήµατα που αφο-
ρούν την οικονοµία, τους θεσµούς και το περιβάλλον. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα τελευταία τέσσερα χρόνια η
Ελλάδα διένυσε µια µεγάλη και δύσβατη διαδροµή. Είναι απα-
ραίτητο αυτή η πορεία να συνεχιστεί και να µη γυρίσουµε πίσω
σε χρεοκοπηµένες λογικές του παρελθόντος, στην άναρχη ανά-
πτυξη βασισµένη στην υποβάθµιση εργασίας και περιβάλλοντος,
τη διασπάθιση δηµόσιου χρήµατος και την εκποίηση δηµόσιων
αγαθών. Μια τέτοια προοπτική θα µας βρει αταλάντευτα απέ-
ναντί τους. Δεν έχουµε την πολυτέλεια να γυρίσουµε πίσω για
όλους τους λόγους του κόσµου, αλλά κυρίως γιατί η ελληνική
κοινωνία έχει για πρώτη φορά, µετά από πολλά χρόνια, τη δυνα-
τότητα να σκεφθεί για το µέλλον απαλλαγµένη από τον καταναγ-
κασµό της κρίσης. Αυτή την κατάκτηση θα την υπερασπιστούµε
µέχρι τέλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Μιχαηλί-
δου.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµε-
ρινή συνεδρίαση είναι η πρώτη στην οποία µετέχω. Πριν απ’ όλα
νιώθω υποχρεωµένη να ευχαριστήσω τον Πρωθυπουργό για την
τιµή που µου έκανε εµπιστευόµενός µε και αναθέτοντάς µου τον
τοµέα µε τους υψηλότερους πολλαπλασιαστές στην κοινωνία.
Θα τιµήσω την εµπιστοσύνη του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Επιτρέψτε µου να θέσω ενώπιών σας το πρόγραµµά µας για
θέµατα πρόνοιας και κοινωνικής αλληλεγγύης για τα επόµενα
χρόνια, πρόγραµµα που απορρέει από τις δεσµεύσεις του Πρω-
θυπουργού, αλλά και από το όραµά µας για µια δίκαιη και απο-
τελεσµατική άσκηση κοινωνικής πολιτικής, τους κύριους άξονες
και τα µέτρα που χρειάζονται για την υλοποίησή του, καθώς και
τις προτεραιότητές µας για ουσιαστικές αλλαγές των κακώς κει-
µένων των προηγούµενων ετών, αλλά και όντας πιστοί στη βαθιά
µας πεποίθηση για τη συνέχεια του κράτους, την ενίσχυση των
θετικών µέτρων που παραλάβαµε στο Υπουργείο από την προ-
ηγούµενη διοίκηση. 

Την προγραµµατική µας πολιτική επιγραµµατικά περιγρά-
φουµε µε έναν οριζόντιο και τρεις κάθετους άξονες. 

Ο οριζόντιος: Το δηµογραφικό µας πρόβληµα. Οι τρεις κάθε-
τοι: Πρώτος, ενδυνάµωση το θεσµού της οικογένειας. Δεύτερος,
ανάπτυξη στρατηγικού πλαισίου κοινωνικής πολιτικής. Τρίτος,
ανεξάρτητη διαβίωση των ατόµων µε ειδικές ανάγκες.

Το δηµογραφικό µας πρόβληµα: Τα τελευταία χρόνια όλες οι
έρευνες δείχνουν πως είµαστε αντιµέτωποι µε µια οδυνηρή
πραγµατικότητα. Στη χώρα µας κάθε χρόνο γεννιούνται λιγότε-
ροι άνθρωποι από όσοι πεθαίνουν. Έχουµε εκατόν είκοσι πέντε
θανάτους για ογδόντα οκτώ χιλιάδες γέννες.

Σύµφωνα µε την πρόσφατη έκθεση της Διακοµµατικής Επιτρο-
πής της Βουλής, η µειωτική τάση του πληθυσµού είναι τέτοια
ώστε κινδυνεύουµε σε τριάντα πέντε χρόνια ο πληθυσµός µας
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να συρρικνωθεί κατά το 1/4. Χρειαζόµαστε τώρα µια εθνική στρα-
τηγική για το δηµογραφικό που να υπερβαίνει κόµµατα και πολι-
τικές. Σας θέλουµε όλους συµµέτοχους για να ενισχύσουµε το
σύστηµα πρόνοιας και υγείας, την κοινωνική συνοχή, το συντα-
ξιοδοτικό, αλλά και το παραγωγικό µας δυναµικό, αναπτύσσον-
τας την αγορά εργασίας. 

Το δηµογραφικό πρόβληµα δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί πα-
ρά µόνο µέσα από µια κεντρική κυβερνητική οικογενειακή πολι-
τική. 

Πηγαίνω στον πρώτο κάθετο άξονα: Ενδυνάµωση του θεσµού
της οικογένειας. Η οικογένεια συνεχίζει να είναι βασικό κύτταρο
της κοινωνίας και ισχυρότατος παράγοντας κοινωνικής προστα-
σίας µετά το οργανωµένο κράτος. Στοχεύοντας τη δράση µας
στον θεσµό της οικογένειας, κινούµεθα σε δύο άξονες, παίρνον-
τας, ταυτόχρονα, µέτρα ποιοτικού και ποσοτικού χαρακτήρα.

Μέτρα ποιοτικού χαρακτήρα: Διασφαλίζουµε πως όλα τα παι-
διά έχουν θέσεις σε βρεφονηπιακούς σταθµούς. Ενισχύουµε το
πρόγραµµα «Εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµατικής
ζωής», έτσι ώστε όχι µόνο να αυξηθεί το διαθέσιµο εισόδηµα σε
κάθε οικογένεια -και εδώ έρχεται το ποιοτικό στοιχείο του µέτρου
αυτού- αλλά και να αυξήσουµε τη συµµετοχή των γυναικών, των
µητέρων στην αγορά εργασίας και να ενισχύσουµε την κοινωνι-
κοποίηση των παιδιών σε νεαρότερη ηλικία, µιας και όλες οι
έρευνες αυτό που δείχνουν είναι ότι όσο µικρότερα είναι τα παι-
διά και εντάσσονται σε οργανωµένες δοµές κοινωνικοποίησης,
τόσο µεγαλύτερο και θετικότερο είναι το αντίκτυπο για το αν-
θρώπινο κεφάλαιο και το δυναµικό της χώρας.

Μέτρα ποσοτικού χαρακτήρα: Εφαρµόζουµε παράλληλα του-
λάχιστον τέσσερα µέτρα κοινωνικού χαρακτήρα. Πρώτον, καθιε-
ρώνουµε επίδοµα ύψους 2.000 ευρώ για κάθε παιδί που γεννιέται
στην Ελλάδα. Με αυτό το µέτρο αντιµετωπίζουµε τις αυξηµένες
ανάγκες του πρώτου καιρού µετά τη γέννηση, ώστε τα έξοδα
αυτά να µην αποτελούν ανασχετικό παράγοντα, ειδικά για κάθε
νέο ζευγάρι.

Δεύτερον, αυξάνουµε το όριο του αφορολόγητου κατά 1.000
ευρώ για κάθε παιδί. 

Τρίτον, ενισχύουµε στοχευµένα το πρόγραµµα σχολικών γευ-
µάτων.

Τέταρτον, εξετάζουµε τη δυνατότητα χορήγησης πρόσθετων
κίνητρων ειδικά για νεαρότερες οικογένειες, αυτές που η γυναίκα
τεκνοποιεί πριν τα τριάντα της χρόνια, µιας και ξέρουµε ότι όσο
νεαρότερη είναι η γυναίκα, τόσο υψηλότερη είναι η πιθανότητα
να τεκνοποιήσει πάνω από ένα παιδί.

Δεύτερος κάθετος άξονας: Ανάπτυξη στρατηγικού πλαισίου
κοινωνικής πολιτικής. Το πλαίσιο κοινωνικής πολιτικής της χώρας
είχε για δεκαετίες ένα κύριο χαρακτηριστικό: Σχετικά υψηλές κοι-
νωνικές δαπάνες ως ποσοστό του ΑΕΠ, αλλά χαµηλή επίδραση
στα ποσοστά της φτώχειας. 

Σύµφωνα µε στοιχεία ΕΛΣΤΑΤ και ΕUROSTAT, την περίοδο
1995 µε 2008 οι δαπάνες για κοινωνική προστασία µεταπήδησαν
από το 20% στο 26% του ΑΕΠ, φτάνοντας έτσι τον µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ενώ την ίδια περίοδο το ποσοστό της από-
λυτης φτώχειας έµενε αµετάβλητο. Το κράτος, δηλαδή, προ-
έβαινε σε ικανοποιητικές δαπάνες από ποσοτικής άποψης, αλλά
δεν κατάφερνε να ενισχύσει, να ανακουφίσει τους πλέον ευάλω-
τους. 

Η καθιέρωση το 2014 του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος
από την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αντιµετώπισε απο-
φασιστικά αυτές τις στρεβλώσεις του συστήµατος κοινωνικής
προστασίας. Δυστυχώς η προηγούµενη κυβέρνηση, αν και το
λοιδόρησε ως παγίδα φτώχειας, αρχικά αναστέλλοντας -αν θυ-
µόµαστε όλοι- επί δύο χρόνια την καθολική γεωγραφική εφαρ-
µογή του, στην πορεία όχι µόνο αποδέχθηκε την ορθότητά του,
αλλά επιχείρησε και να το πιστωθεί πολιτικά ως δήθεν δικό της
θεσµικό τέκνο. 

Ακόµα, όµως, και για την εφαρµογή του, δύσκολα θα µπορού-
σε να είναι υπερήφανη. Μπορούµε όλοι να θυµηθούµε τις εικόνες
παντελούς έλλειψης οργάνωσης, τροµερής ταλαιπωρίας, µεγά-
λων ουρών όλων των δικαιούχων που προσέρχονταν στις υπηρε-
σίες των δήµων για την υποβολή των αιτήσεών τους. 

Το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα το 2014 αποτέλεσε την

απαρχή της προσπάθειάς µας για δαπάνες κοινωνικής πολιτικής
µε σαφή στόχευση και απτά αποτελέσµατα. Για τον λόγο αυτό
το ενισχύουµε, έτσι ώστε οι σχετικές εγγεγραµµένες πιστώσεις
στον προϋπολογισµό του 2020 να φτάσουν το ένα δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ από 850.000.000 ευρώ που είναι σήµερα. 

Επίσης -κάτι πολύ σηµαντικό για την απορρόφησή του- επιδιώ-
κουµε τη στόχευση στις πιο ευάλωτες πληθυσµιακές οµάδες,
ώστε τα τµήµατα του πληθυσµού που βρίσκονται κοντά στο όριο
της απόλυτης φτώχειας, όπως οι µονογονεϊκές οικογένειες και
οι οικογένειες µε ανήλικα τέκνα, να λάβουν τη βοήθεια που χρει-
άζονται.

Περνώ γρήγορα στον τρίτο κάθετο άξονα, την ανεξάρτητη δια-
βίωση των ατόµων µε ειδικές ανάγκες. Στόχος µας είναι να κά-
νουµε πράξη την ανεξάρτητη διαβίωση και την αρχή προσβασι-
µότητας, θεµελιώδη ανθρώπινα δικαιώµατα που κατοχυρώνονται
στα άρθρα 19 και 9 της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών. 

Έτσι έχουµε τρεις κύριες πολιτικές. Πρώτον, τη ρυθµιστική
διασφάλιση πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία στη αγορά εργα-
σίας και σε θέσεις υψηλής ευθύνης. Δεύτερον, την αναβάθµιση
της ειδικής εκπαίδευσής τους σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Παιδείας. Τρίτον, τη θεσµοθέτηση ειδικότητας προσωπικού βοη-
θού µε πλήρη επαγγελµατικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. 

Αυτοί είναι οι κύριοι άξονες της προγραµµατικής πολιτικής
µας.

Πριν κλείσω, θα µε αφήσετε να κάνω µια µικρή αναφορά στους
φορείς που εποπτεύονται από το Υπουργείο µας. Ήδη από τις
πρώτες µέρες ανάληψης των καθηκόντων µας δεχόµαστε πλή-
θος αιτηµάτων για παρέµβαση του Υπουργείου, ώστε να επιλυ-
θούν πιεστικά προβλήµατα ακόµα και ως προς τα στοιχειώδη για
τη λειτουργία των εποπτευόµενων φορέων κοινωνικής πρόνοιας,
όπως η πληρωµή εργαζοµένων και η στέγαση των υπηρεσιών
τους. Είναι κατανοητό οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί των τελευ-
ταίων ετών να έχουν επίπτωση στη λειτουργία των εποπτευόµε-
νων φορέων. Αυτό, όµως, που δεν είναι κατανοητό, µε δεδοµένο
αυτό το περιοριστικό χρηµατοδοτικό πλαίσιο, είναι η προηγού-
µενη πολιτική ηγεσία να µην έχει επιχειρήσει έστω να λύσει προ-
βλήµατα οργανωτικής φύσεως των φορέων, τα οποία όχι απλά
τους επιβαρύνουν, αλλά συχνά οδηγούν στην παράλυσή τους.

Γνωρίζουµε ότι η πρόκληση είναι µεγάλη και δύσκολη. Όµως,
όπως κάθε απαισιόδοξος βρίσκει τη δυσκολία σε κάθε ευκαιρία,
έτσι και κάθε αισιόδοξος βρίσκει την ευκαιρία σε κάθε δυσκολία.
Επειδή και αισιόδοξοι είµαστε, αλλά πρωτίστως πολύ εργατικοί,
µην έχετε καµµία αµφιβολία ότι τη δουλειά θα την κάνουµε και
θα την κάνουµε σωστά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Τσακαλώτος έχει
τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ρωτήσω την κυρία Υπουργό δύο πράγµατα. Το

πρώτο είναι αν αυτό που είπατε για τα 2.000 ευρώ για κάθε παιδί
-που δεν το είπε ο κύριος Πρωθυπουργός στην οµιλία του ή του-
λάχιστον δεν το άκουσα- θα αρχίσει από το 2019, από το 2020 ή
από το 2021.

Δεύτερη ερώτηση: Αυτές οι 2.000 ευρώ είναι έξτρα, δηλαδή
επιπλέον άλλων κοινωνικών δαπανών ή θα κόψετε από κάπου
αλλού για να υπάρξει αυτό; Αν είναι να κόψετε, να µου πείτε από
πού θα κόψετε. 

Επίσης, θέλω να θέσω µια διαφορετική ερώτηση για την οικο-
γένεια που χρειάζεται στήριξη. Έχετε πρόθεση να συνεχίσετε µε
τις προσλήψεις για το «Βοήθεια στο Σπίτι», που εµείς έχουµε
προωθήσει; Γιατί φαντάζοµαι πως ως νέα γυναίκα και νέα Υπουρ-
γός δεν θα θέλατε -όπως ο κ. Μητσοτάκης- η γυναίκα να κάνει
αυτή τη δουλειά για τους µεγάλους ανθρώπους. Δηλαδή, η γυ-
ναίκα, η οποία θα έχει ένα παιδί στο αριστερό χέρι, µια σκούπα
στο δεξί χέρι και έναν υπολογιστή για να δουλεύει από το σπίτι,
να κοιτάει και τους µεγάλους ανθρώπους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
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τον λόγο για ένα λεπτό για να απαντήσετε.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ τον κ. Τσακαλώτο.
Νοµίζω ότι η απάντηση και στις τρεις ερωτήσεις σας είναι

«ναι», µε µια µικρή υποσηµείωση ως προς το πώς θέσατε την τε-
λευταία. Δεν νοµίζω ότι ο Πρωθυπουργός έχει καµµία τέτοια
πρόθεση. Τουναντίον, γι’ αυτό νοµίζω ότι µου εµπιστεύτηκε αυ-
τόν τον ρόλο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Σχετικά µε την κοστολόγηση;
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Πηγαίνω στην πρώτη σας ερώτηση
για τα 2.000 ευρώ και το πότε προϋπολογίζονται. Είµαστε σε συ-
νεχή συνεργασία µε τις αρχές του Υπουργείου για τον προϋπο-
λογισµό του 2020. Όσο για το αν θα είναι έξτρα ή αν θα κόψουµε
κάτι άλλο, η απάντηση είναι «όχι». Αυτή τη στιγµή είµαστε -προ-
φανώς- σε συνεργασία και σε επικοινωνία µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών. Αυτά δεν κόβουν κάτι άλλο. Είναι οριζόντια και είναι
για κάθε γέννα.

Όσο για το «Βοήθεια στο Σπίτι», όχι, δεν την περιορίζουµε και
σε καµµία των περιπτώσεων δεν είναι πρόθεση του Πρωθυπουρ-
γού ή του επιτελείου του να βρίσκεται η γυναίκα στην κατάσταση
την οποία περιγράφετε. Νοµίζω ότι είµαστε …

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θα υπάρχουν αυτές οι θέσεις;
Εµείς είχαµε πει γι’ αυτούς που δεν ήταν µόνιµοι, µέσω ΑΣΕΠ να
υπάρχουν τρεις χιλιάδες θέσεις για το «Βοήθεια στο Σπίτι».
Ρωτάω αν έχετε πρόθεση να συνεχίσετε µε αυτό.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Αυτό που µπορώ να σας πω σίγουρα
είναι ότι δεν υπάρχει από τώρα πρόθεση αυτό να καταργηθεί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Παπαναστάσης από

το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο για έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Τα τελευταία χρόνια οι κυβερ-

νήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ εφαρ-
µόζουν σταθερά µια πολιτική ασφυκτικής εµπλοκής της χώρας
µας στους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς, στα σχέδια του
ΝΑΤΟ, των ΗΠΑ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σήµερα η σκυτάλη
αυτής της καταστροφικής επιλογής βρίσκεται στα χέρια της
Νέας Δηµοκρατίας. Οι κυβερνήσεις αυτές, όπως και τα υπόλοιπα
αστικά κόµµατα, συνειδητά συσκοτίζουν τους τεράστιους κινδύ-
νους που εµπεριέχει αυτή η πολιτική τους για τον ελληνικό λαό.
Εξωραΐζουν παραπλανητικά τον ρόλο των ιµπεριαλιστικών οργα-
νισµών. 

Για τον λόγο αυτό θα παραθέσω ορισµένα γεγονότα, αλλά και
τις επιπτώσεις τους στον λαό µας.

Το ΝΑΤΟ είναι το οπλισµένο χέρι του ευρωατλαντικού ιµπερια-
λισµού κατά των λαών. Αυτό πλέον έχει αποδειχθεί στην πράξη.
Ματωµένες είναι οι λέξεις «Γιουγκοσλαβία», «Αφγανιστάν», «Ι-
ράκ», «Λιβύη», «Συρία» και άλλες. Τα προσχήµατα για τις επεµ-
βάσεις τους τα γνωρίζετε και τα συσκοτίζετε. Η ενεργειακή
ασφάλεια, ο κυβερνοπόλεµος, η δήθεν αποκατάσταση της δη-
µοκρατίας και άλλα, επικαλούνται την αντιµετώπιση της τροµο-
κρατίας. Ποιοι; Μα, αυτοί που δηµιούργησαν, χρηµατοδότησαν
και εκπαίδευσαν τις τροµοκρατικές οργανώσεις, όπως ο ISIS, η
Αλ Κάιντα και άλλες. Μήπως δεν το γνωρίζετε; Μήπως δεν το
γνωρίζει ο κύριος Υπουργός των Εξωτερικών, όταν κοµπάζει για
τις επιτυχηµένες συναντήσεις του µε τη γραφειοκρατία του αµε-
ρικάνικου Υπουργείο Εξωτερικών; 

Τα τελευταία χρόνια το ΝΑΤΟ διευρύνθηκε συµπεριλαµβάνον-
τας την Αλβανία, το Μαυροβούνιο, τελευταία και τη Βόρεια Μα-
κεδονία. Η ένταξη της τελευταίας είναι και ο λόγος της κατ’
εντολήν του ΝΑΤΟ υπογραφής της Συµφωνίας των Πρεσπών µε
πρωτεργάτη την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τη συγκαταβατική
αντίρρηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επίσης, ενισχύεται η στρατιωτική αµερικανικονατοϊκή παρου-
σία στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής, Βόρειας Αφρι-
κής, Περσικού Κόλπου, Βαλκανίων, ανατολικής Μεσογείου,
Αιγαίου αλλά και στην Ασία. Η Ευρωπαϊκή Ένωση, ως διακρατική
ιµπεριαλιστική συµµαχία, εµπλέκεται πολύµορφα στον ενδοϊµπε-
ριαλιστικό ανταγωνισµό. Ισχυρά κράτη-µέλη της συµµετέχουν
δραστήρια στους πολέµους στην περιοχή Συρία, Λιβύη, υποσα-

χάρια Αφρική. Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι στενός σύµµαχος του
ΝΑΤΟ µε τη συνεργασία τους να ενισχύεται τα τελευταία χρόνια.
Η Ευρωπαϊκή Ένωση, παρ’ ότι αντιµετωπίζει το ΝΑΤΟ ως βασικό
πυλώνα της ασφάλειας των καπιταλιστικών κρατών-µελών της,
ετοιµάζει σταδιακά και τον ευρωστρατό της.

Για τον λόγο αυτόν αξιοποιεί συµφωνίες, όπως η PESCO, στις
οποίες µε απόφαση της προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
συµµετέχει και η Ελλάδα. H εµπλοκή της χώρας µας σ’ αυτούς
τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς -άµεση και έµµεση- είναι
αδιαµφισβήτητη. 

Δυστυχώς απόρροια αυτής της εµπλοκής είναι και ο προσα-
νατολισµός του δόγµατος χρήσης των ελληνικών Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Όταν η ελληνική εξωτερική πολιτική είναι προσανατολι-
σµένη στη στήριξη των σχεδίων ΗΠΑ, ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκής
Ένωσης, τότε και οι Ένοπλες Δυνάµεις της πατρίδας µας, βασι-
κός πυλώνας στήριξης της εξωτερικής πολιτικής της, είναι προ-
σανατολισµένες και στην υπηρέτηση αυτών των σχεδίων. Αυτό
είναι µια εξαιρετικά επικίνδυνη επιλογή. Και είναι επικίνδυνη για
τον λαό µας, φυσικά, γιατί απόρροια αυτής της εµπλοκής είναι η
αναγκαστική διάσπαση της ισχύος των ελληνικών Ενόπλων Δυ-
νάµεων σε δύο άξονες. Ο ένας προορίζεται να στηρίξει τους ιµ-
περιαλιστές. Ο άλλος, που υποβαθµίζεται δραµατικά, σχετίζεται
µε τη δυνατότητα υπεράσπισης των συνόρων µας, των κυριαρ-
χικών µας δικαιωµάτων. Και αυτά συµβαίνουν σήµερα όπου κυ-
ρίαρχη είναι η κορύφωση της τουρκικής επιθετικότητας.

Επιπλέον, ακόµη και οι πρωτοετείς φοιτητές των στρατιωτικών
παραγωγικών σχολών γνωρίζουν ότι από την ανάλυση του δόγ-
µατος χρήσης των Ενόπλων Δυνάµεων, των αποστολών τους,
προσδιορίζονται και τα αναγκαιούντα οπλικά συστήµατα, δηλαδή
οι εξοπλισµοί αλλά και η εκπαίδευση του προσωπικού. Άρα και
αυτά είναι προσαρµοσµένα στις ιµπεριαλιστικές ανάγκες. Γι’
αυτό σπαταλούνται πολύτιµοι πόροι του κεφαλαίου «Ένοπλες
Δυνάµεις» σε άσχετες περιοχές, Φινλανδία, Λιβύη και αλλού. 

Είναι εξαιρετικά επικίνδυνη για τον λαό, τους εργαζόµενους,
τους άνεργους, τη νεολαία, η πρόθεση της Νέας Δηµοκρατίας
να ενσωµατώσει στις αποστολές των Ενόπλων Δυνάµεων και την
παροχή ασφάλειας στο σπίτι, στην πόλη και στη χώρα, δηλαδή
να αναθέσει στις Ένοπλες Δυνάµεις και αστυνοµικά καθήκοντα.

Ο σχεδιασµός αυτός απορρέει από τη νατοϊκή οδηγία περί αν-
τιµετώπισης των ασύµµετρων απειλών, µια οδηγία που στοχο-
ποιεί άµεσα τους λαούς και την πάλη τους. Οι θέσεις αυτές
πρέπει να καταδικαστούν από τον λαό αλλά και το προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων. Η πλειοψηφία αυτού του προσωπικού
προέρχεται από λαϊκές οικογένειες, θύµατα και αυτοί της µέχρι
σήµερα αντιλαϊκής πολιτικής του ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δη-
µοκρατίας. Τα συµφέροντά τους είναι κοινά µε τους εργαζόµε-
νους, τους φτωχούς αγρότες, τους συνταξιούχους. Κανένα
συµφέρον δεν έχουν από τη συµµετοχή της πατρίδας µας στους
πολεµικούς σχεδιασµούς των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης
και στις άλλες ιµπεριαλιστικές συµµαχίες.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα συνεχίσει, δυναµώνον-
τας τον αγώνα του, κατά της εµπλοκής της χώρας µας στους ιµ-
περιαλιστικούς σχεδιασµούς για την ανάπτυξη της κοινής πάλης
των λαών κατά των ιµπεριαλιστικών πολέµων. Θα συνεχίσει αδιά-
λειπτα να διεκδικεί την ικανοποίηση των δίκαιων αιτηµάτων του
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. Θα ταχθεί µε την πλευρά
της αντίστασης απέναντι στην αντιλαϊκή επίθεση της αντεπίθε-
σης για τις σύγχρονες εργατικές λαϊκές ανάγκες.

Τέλος, η δύναµη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας εκ-
φράζει τη µόνη φιλολαϊκή διέξοδο, τον αγώνα για να γίνει ο λαός
ιδιοκτήτης του πλούτου που παράγει για την εργατική εξουσία
τον σοσιαλισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Τσα-
βδαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία για έξι λεπτά.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εύχοµαι κατ’ αρχάς ολόψυχα καλή και παραγωγική
θητεία σε όλες και σε όλους. 

Η Βουλή των Ελλήνων έχει ανάγκη την ουσιαστική και υπεύ-
θυνη συµβολή µας, προκειµένου να ανταποκριθεί µε επάρκεια
στις απαιτήσεις των Ελλήνων πολιτών που ζητάνε από µας πολλή
δουλειά, χαµηλούς τόνους και προπάντων λίγα λόγια και χειρο-
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πιαστές λύσεις στα προβλήµατα της καθηµερινότητας. 
Καλή επιτυχία εύχοµαι και στην Κυβέρνησή µας, η οποία έχει

µπροστά της ένα τιτάνιο έργο να επιτελέσει, τιτάνιο έργο συνέ-
πεια των ανεπαρκών πολιτικών της προηγούµενης διακυβέρνη-
σης, αλλά και των διαχρονικών προβληµάτων που απαιτούν
πλέον λύσεις, τοµές, τολµηρές µεταρρυθµίσεις. 

Όλοι εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, αισθανόµενοι απόλυτα τη
βαριά ευθύνη του ρόλου µας, θα σταθούµε και αυτήν τη φορά
στο ύψος των περιστάσεων. Θα κάνουµε ξανά αυτό που ποτέ δεν
έπραξε ο κ. Τσίπρας και οι Βουλευτές του στα χρόνια της δικής
τους θητείας στη διακυβέρνηση της χώρας. Εµείς θα κυνηγή-
σουµε την αριστεία, όχι, όµως, για να την τιµωρήσουµε, να τη
λοιδορήσουµε και να την περιθωριοποιήσουµε, αλλά για να την
προσεγγίσουµε ως δέσµευση εργατικότητας, µεθοδικότητας και
πείσµατος, να εµπνευστούµε από αυτήν, να τη θεωρήσουµε φά-
ρο και ιδανική στάση ζωής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι καιροί αλλάζουν. Από τα χρό-
νια στα οποία το µόνο που αρίστευε ήταν ένας στείρος και λαϊκί-
στικος πολιτικός λόγος, που ποτέ δεν συνοδεύονταν από έργα,
περνάµε στα χρόνια που ευελπιστούµε -και θα κριθούµε γι’ αυτό-
ότι θα αριστεύουν οι πράξεις και οι ορθολογικές πολιτικές.

Η παρούσα Κυβέρνηση καλείται να αντιµετωπίσει ταχύτατα µια
σειρά κοµβικών ζητηµάτων. Δεν ζητήσαµε και δεν θα πάρουµε
περίοδο χάριτος. Τα προβλήµατα δεν καταλαβαίνουν από καλο-
καίρια. 

Ο Νοµός Ηµαθίας, από όπου προέρχοµαι, βιώνει και αυτός,
όπως και ολόκληρη η ελληνική επικράτεια, τα αδιέξοδα της οι-
κονοµικής κρίσης. Το άλλοτε κοµβικό σηµείο της οικονοµικής,
βιοµηχανικής, εµπορικής και αγροτικής σύνδεσης της Ελλάδας
µε τα Βαλκάνια και την Ευρώπη πέρασε και περνάει ακόµη µια
παρατεταµένη οικονοµική κρίση που έχει αφήσει βαθιά τα σηµά-
δια της στην κοινωνική, εµπορική και πολιτιστική ζωή.

Η Ηµαθία, ο πρώτος νοµός πανελλαδικά σε παραγωγή ροδά-
κινων και ο δεύτερος σε παραγωγή µήλων, ένας νοµός µε πάνω
από 65% αγροτικό πληθυσµό, απαιτεί λύσεις, κυρίαρχα για την
ανάταση του πρωτογενούς τοµέα. 

Γιατί οι επιπτώσεις της τετράχρονης πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ για
τους αγρότες µας υπήρξαν δυστυχώς καταστροφικές. Η βαριά
φορολόγηση, η εκτόξευση των ασφαλιστικών εισφορών και η γι-
γάντωση του κόστους παραγωγής, σε συνδυασµό µε τις δυσµε-
νέστατες συνέπειες από το ρωσικό εµπάργκο, έφεραν το από-
λυτο αδιέξοδο. Παράλληλα οι πληγέντες αγρότες είχαν να αντι-
µετωπίσουν και την παροιµιώδη αβελτηρία του ΕΛΓΑ, ο οποίος
στις µεγάλες καταστροφές όχι µόνο δεν προχώρησε σε άµεσες
εκτιµήσεις αλλά πολύ περισσότερο αργεί υπερβολικά να κατα-
βάλει τις αποζηµιώσεις. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να ευχαριστήσω τη νέα ηγεσία
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης που στην πρόσφατη θεο-
µηνία στη βόρεια Ελλάδα ανταποκρίθηκε ταχύτατα. Με εντολή
του Υπουργού κ. Βορίδη η ίδια η Υφυπουργός η κ. Αραµπατζή
επισκέφθηκε αµέσως τις πληγείσες περιοχές του νοµού µας. Οι
εκτιµήσεις ξεκίνησαν ήδη, ο κρατικός µηχανισµός ανεβάζει επι-
τέλους στροφές και ευελπιστούµε σε γρήγορες και δίκαιες απο-
ζηµιώσεις. 

Με ιδιαίτερη ικανοποίηση η Ηµαθία άκουσε τις Προγραµµατι-
κές Δηλώσεις του νέου Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης, µε
στόχο την αύξηση της παραγωγής και της ανταγωνιστικότητας,
τη δηµιουργία προϊόντων υψηλών ποιοτικών προδιαγραφών και
την παράλληλη αύξηση της απασχόλησης. 

Με την ίδια ικανοποίηση όµως η Ηµαθία άκουσε τις Προγραµ-
µατικές Δηλώσεις και των άλλων Υπουργών µε στόχο την ενθάρ-
ρυνση της επιχειρηµατικότητας, την πάταξη της γραφειοκρατίας,
την ενίσχυση των υποδοµών, την τόνωση του τουρισµού και την
αξιοποίηση του τεράστιου πολιτιστικού δυναµικού της ελληνικής
περιφέρειας. Γιατί η Ηµαθία δεν θα έπρεπε να είναι γνωστή µόνο
για την αγροτική της παραγωγή. Ένα άλλο µεγάλο κεφάλαιο
αφορά τις τεράστιες αναπτυξιακές δυνατότητες που µπορεί να
δώσει ο τουρισµός και ο πολιτισµός σε συνεργασία µε την υγιή
επιχειρηµατικότητα. 

Ο Νοµός Ηµαθίας αποτελεί ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα
µιας περιοχής της οποίας η τεράστια φυσική, πολιτιστική αλλά

κυρίως αρχαιολογική κληρονοµιά δεν έχουν επαρκώς ενταχθεί
στον συνολικό τουριστικό σχεδιασµό που θα τονώσει την οικο-
νοµική και κοινωνική ανάπτυξή της. Οι υπέροχες παρακαταθήκες
του αρχαιολογικού χώρου της Βεργίνας, της σχολής του Αριστο-
τέλη στη Νάουσα, αλλά και του Βήµατος του Αποστόλου Παύλου
στη Βέροια, τα δυο µεγάλα χιονοδροµικά κέντρα του Σελίου και
των Τριών-Πέντε Πηγαδιών, το λίκνο του ποντιακού Ελληνισµού,
η Παναγία Σουµελά, αλλά και οι εξαιρετικού κάλους βυζαντινές
εκκλησίες και µοναστήρια, η γαστρονοµική και οινολογική παρά-
δοση του νοµού αποτελούσαν και εν πολλοίς συνεχίζουν να απο-
τελούν άγνωστους τουριστικούς προορισµούς στο εξωτερικό. 

Είναι ως εκ τούτου κυρίαρχης σηµασίας η ανάπτυξη εναλλα-
κτικών µορφών τουρισµού που θα αναδεικνύουν και θα αξιοποι-
ούν τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της Ηµαθίας: από τον αγρο-
τουρισµό και τον οικοτουρισµό, µέχρι τον αρχαιολογικό, αθλη-
τικό, συνεδριακό αλλά και εκκλησιαστικό τουρισµό και από την
ιδιαίτερη και πλούσια παράδοση µέχρι τα µοναδικά ήθη και έθιµά
της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να φέρει η νέα Κυβέρνηση

τα θετικά αποτελέσµατα που προσδοκά ο ελληνικός λαός θα
ασκήσει, ως οφείλει, τόσο θεσµικά όσο και απέναντι στην ιστορία
της φιλελεύθερης παράταξης, µια δυναµική αλλά και εποικοδο-
µητική διακυβέρνηση για οικονοµική ανάπτυξη, για κοινωνική
ανασύνταξη, εθνική θωράκιση και ισχυροποίηση. Και θα τα κα-
ταφέρει. 

Αυτό εξάλλου εγγυώνται οι βασικοί άξονες του µετρηµένου
και κοστολογηµένου σχεδίου της Νέας Δηµοκρατίας, όπως τους
παρουσίασε ο ίδιος ο Πρόεδρός µας ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
µε προεξάρχουσες πτυχές τη µείωση των φορολογικών συντε-
λεστών και ασφαλιστικών βαρών για κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλ-
ληνα, τη δηµιουργία νέων και καλοπληρωµένων θέσεων απασχό-
λησης µέσα από µια έκρηξη ιδιωτικών επενδύσεων και µέσα από
γενναία φορολογικά κίνητρα, την αναγέννηση της γεωργίας µας,
όπως προείπα, µέσω της µείωσης των φορολογικών συντελε-
στών, της ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας και κυρίως µέσω
της µετάβασης σε ένα νέο πρότυπο αγροτικής επιχειρηµατικό-
τητας που θα βασίζεται στην καινοτοµία, αλλά και τη στοχευµένη
αξιοποίηση των κοινοτικών κονδυλίων του νέου Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης, την αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας και
της παιδείας µας µε προσλήψεις σε νοσοκοµεία και σχολεία και
µέριµνα για τις ευπαθείς οµάδες συµπολιτών και την ειδική
αγωγή, τη θωράκιση της ασφάλειας των πολιτών µε προσλήψεις
στην αστυνοµία και ενίσχυση του ρόλου της επ’ ωφελεία της κοι-
νωνίας. 

Σ’ αυτόν τον αγώνα για εθνική ανάκαµψη η Νέα Δηµοκρατία
είναι πρωταγωνίστρια και δυστυχώς ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µείνει σε ρόλο
κοµπάρσου. Αλήθεια, κύριε Τσίπρα, µ’ αυτά που είπατε το Σάβ-
βατο το βράδυ απ’ αυτό εδώ το Βήµα ποιον προσπαθείτε να πεί-
σετε; Γιατί ο κόσµος έχει πλέον απορρίψει τον λαϊκισµό, τις
ιδεοληψίες και τις διχαστικές λογικές που στα χρόνια σας πότι-
σαν τον πολιτικό λόγο και την πολιτική πρακτική. Τα «ή τους τε-
λειώνουµε ή µας τελειώνουν» δεν ανήκουν στη νέα εποχή, κύριε
Τσίπρα. Μένουν οριστικά στο παρελθόν, όπως δυστυχώς και ο
προσανατολισµός της πολιτικής σας. Περιµένω να δω αν θα φτά-
σετε άραγε στο έσχατο σηµείο πολιτικής ανευθυνότητας εσείς
κι οι Βουλευτές σας καταψηφίζοντας της φορολογικές ελαφρύν-
σεις που πρότεινε ο Πρωθυπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε συνάδελφε, σας
έδωσα δυο λεπτά. Μη µας τελειώσετε κι εσείς.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία θα κάνει

πράξη αυτό που το όνοµά της υποδηλώνει: Να οικοδοµήσει τη
νέα ελληνική δηµοκρατία του 21ου αιώνα, γιατί πιστεύουµε στην
Ελλάδα που δηµιουργεί, στην Ελλάδα που παράγει και διακρίνε-
ται. Γιατί πιστεύουµε στη δηµοκρατία της αξιοκρατίας, στη δη-
µοκρατία της τάξης, της ασφάλειας, του σεβασµού, της δικαιο-
σύνης. Πιστεύουµε στην έννοια της πατρίδας και της Εκκλησίας,
γιατί τιµούµε τα ιερά και τα όσιά µας. Στη νέα σελίδα που γυρίζει
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για την πατρίδα µας δεν χρειαζόµαστε απλά όλοι µας. Χρειάζεται
ο καλύτερος εαυτός όλων µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο συνάδελφος Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριος Μαρκόπουλος ζητεί ολι-
γοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό από 26-7-2019 έως
29-7-2019.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος-Νικόλαος Υψηλάντης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία

ότι µε τα αποτελέσµατα των πρόσφατων εκλογών ο ελληνικός
λαός δίνει το στίγµα της νέας εποχής που αναζητά για τη χώρα
µας. Για πρώτη φορά άλλωστε µετά τη µεγάλη οικονοµική κρίση
που καταταλαιπώρησε τον λαό µας η εντολή του εκλογικού σώ-
µατος είναι ξεκάθαρη: Για τη Νέα Δηµοκρατία να κυβερνήσει αυ-
τοδύναµα, δίχως τις αγκυλώσεις και τις πολιτικές παραδοξό-
τητες που βιώσαµε πρόσφατα. Για την Αντιπολίτευση, και ειδικά
για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να υιοθετήσει τέτοιες πρακτι-
κές που δηµιουργούν προϋποθέσεις για γόνιµη κριτική και πα-
ρεµβάσεις που δεν θα τροφοδοτούν τεχνητές εντάσεις εντός και
εκτός της Βουλής και δεν θα δυναµιτίζουν την πολιτική οµαλό-
τητα, τη λειτουργία του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος και την
προοπτική της χώρας. Αντιθέτως, θα σφυρηλατούν τον αναγκαίο
δηµοκρατικό άξονα για την πολιτική σταθερότητα και την εθνική
προκοπή. 

Ο προγραµµατικός λόγος της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, όπως διαφάνηκε ξεκάθαρα και στη συζήτηση που διε-
ξάγουµε, επικεντρώνεται στην υλοποίηση της εντολής αυτής µε
τη θεµελίωση µιας νέας κανονικότητας που αντιπαλεύεται τις πα-
λιές παθογένειες, µε µετρήσιµα αποτελέσµατα βάσει των ενερ-
γειών επί του προγράµµατος που ενέκρινε στις εκλογές ο ελλη-
νικός λαός για ρήξη µε το παρελθόν, µε ταχύτητα και µε ακρίβεια
για την αναγέννηση της µεσαίας τάξης, την απελευθέρωση όλων
των παραγωγικών αναπτυξιακών δυνάµεων της χώρας µας και
ιδιαίτερα της ελληνικής περιφέρειας, την παραγωγή πλούτου για
όλους, την αλλαγή του µείγµατος της οικονοµικής πολιτικής
αλλά και άλλων σηµαντικών πολιτικών που έχουν επίκεντρο τον
άνθρωπο, αξιόπιστα και αποτελεσµατικά, µε προσδιορισµένους
και κοστολογηµένους στόχους και µέσα που δεν αποσκοπούν
µόνο στο σήµερα αλλά στη νέα Ελλάδα που βάζει για ορόσηµο
το 2021 που συµπληρώνονται διακόσια χρόνια από την Εθνική
Παλιγγενεσία. 

Κι αν ήδη από τις πρώτες µέρες λειτουργίας της η Κυβέρνηση
µε την ετοιµότητα, τις ξεκάθαρες θέσεις και τις σωστές παρεµ-
βάσεις ενισχύει την πεποίθηση ότι επιτέλους κάτι καλό µέλει να
συµβεί στη χώρα µας, δεν ισχύει δυστυχώς το ίδιο για την Αντι-
πολίτευση και κυρίως για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Οι θέ-
σεις και η ρητορική της καταδεικνύουν και πάλι ότι επανέρχεται
στο θλιβερό παρελθόν της και βάζει σε άµεση εφαρµογή τον πο-
λιτικό στρουθοκαµηλισµό. 

Οι ίδιοι, όπως φαίνεται, δεν θέλουν να µας αφήσουν να ξεχά-
σουµε την απώλεια τεσσεράµισι χρόνων, το περιβάλλον των κα-
θηµερινών πειραµατισµών, την κατάσταση που δηµιούργησαν,
αφυδατώνοντας τα όνειρα των νέων και η οποία µετέτρεψε τη
δίψα για µια καλύτερη ζωή σε απόγνωση, ότι προκάλεσαν τη
φυγή των αρίστων από τη χώρα µας, ότι αδιαφόρησαν για την
πραγµατική οικονοµία, ότι ύψωσαν τείχη στη λογική και επέβα-
λαν στον δηµόσιο διάλογο την παραδοξολογία, ότι προσέβαλαν
τον Έλληνα πολίτη µε τη στρεβλή ανάγνωση της πραγµατικότη-
τας σε µια προσπάθεια να δηµιουργήσουν µια εικονική πραγµα-
τικότητα µε δήθεν απαντήσεις στα προβλήµατα που οι ίδιοι δη-
µιούργησαν.

Ειδικά για τη νησιωτική Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στους κατοίκους του κάθε νησιού µας στο πέλαγος αυτό, που
αποπνέει γνήσια ελληνικότητα, σε όλους τους ακρίτες συµπα-

τριώτες µου στρέφω µε σεβασµό αυτήν την ώρα τη σκέψη µου,
σε όλους εµάς που τιµωρηθήκαµε από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ µε την κατάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ -το
βασικότερο κοινοτικό κεκτηµένο των νησιών µας- και την εκχώ-
ρησή του στους δανειστές, που θέλουµε, όµως, να ζήσουµε ισό-
τιµα και µε αξιοπρέπεια και που αναζητούµε τα αυτονόητα:
γιατρούς, νοσηλευτές, ειδικούς για µια αιµοληψία και λήψη µιας
ακτινογραφίας -όταν ένα παιδί, κύριε Πρόεδρε, χτυπάει το χέρι
του, το έχει ανάγκη εκείνη τη στιγµή-, εκπαιδευτικούς και βέβαια
συχνή συγκοινωνία και σύνδεση µε το κέντρο και τα µεγάλα γει-
τονικά νησιά.

Στρέφω τη σκέψη µου στα νησιά-εµβληµατικούς τουριστικούς
προορισµούς, όπως η Ρόδος και η Κως, που επιδιώκουν η τουρι-
στική µεγέθυνση να συνοδευτεί µε τα απαραίτητα έργα υποδο-
µής, µε αγωνία να υπάρξει επιτέλους ουσιαστική ανάπτυξη σε
σχέση κυρίως µε τους διεθνείς ανταγωνιστικούς προορισµούς. 

Η Κως, η πατρίδα του Ιπποκράτη, ο τρίτος τουριστικός προ-
ορισµός της χώρας, δεν είναι δυνατόν να µην διαθέτει µία σύγ-
χρονη νοσοκοµειακή µονάδα και ένα µεταπτυχιακού επιπέδου
κέντρο που θα προσελκύει το ενδιαφέρον της παγκόσµιας ιατρι-
κής κοινότητας.

Δεν είναι δυνατόν η αλιεία στην Κάλυµνο να αντιµετωπίζεται
εχθρικά και ο µεγαλύτερος αλιευτικός στόλος στο Αιγαίο σήµερα
να βρίσκεται δίχως δουλειά και µε τεράστια προβλήµατα. Επί-
σης, η Λέρος, παρά τις δυνατότητες που έχει, να έχει µετατραπεί
δίχως τον ελάχιστο ορθολογιστικό προγραµµατισµό απλώς σε
νησί- υποδοχέα ανθρώπινων ψυχών. 

Ο κατάλογος αυτός για τα νησιά µας δεν εξαντλείται βέβαια
µε τις αναφορές µου αυτές. Είναι όµως όλα αυτά στο πνεύµα της
νησιωτικής πολιτικής στην οποία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης έχουν δεσµευτεί να εγκύ-
ψουν και να αντιµετωπίσουν αποτελεσµατικά. Τα Δωδεκάνησα
και το Αιγαίο αξίζουν να είναι -και θα είναι- ψηλά στην πολιτική
µας στρατηγική και στην αναπτυξιακή µας ατζέντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε θαρραλέα φωνή και προσέγ-
γιση στην προάσπιση των εθνικών συµφερόντων, µε ταπεινή
αφοσίωση στις ανάγκες των πιο αποµονωµένων περιοχών της
πατρίδας µας, µε προσήλωση στα αιτήµατα της οµογένειας, µε
έµπρακτη αναγνώριση της νησιωτικότητας, µε πάθος για την
προστασία και ανάδειξη του παλαιού και σύγχρονου πολιτιστικού
µας πλούτου, είµαστε έτοιµοι για τη µεγάλη µάχη για την Ελλάδα
µας. 

Είναι αλήθεια ότι στην ιστορία της χώρας µας δύσκολα µπορεί
να βρει κάποιος περιόδους κανονικότητας και σε καµµία περί-
πτωση δεν ήταν κανονικότητα αυτή η τελευταία που ζήσαµε.
Όµως ήδη η αυτοδυναµία της νέας Κυβέρνησης, οι θέσεις που
αναπτύχθηκαν, οι πρώτες µέρες διακυβέρνησης της χώρας από
τον Κυριάκο Μητσοτάκη και βέβαια η σηµερινή ψήφος εµπιστο-
σύνης προδιαγράφουν ότι γεννιέται µια νέα τέτοια περίοδος για
τη χώρα µας.

Στηρίζω το κυβερνητικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας
και δίνω ψήφο εµπιστοσύνης στον Κυριάκο Μητσοτάκη και στην
Κυβέρνησή του για να οδηγήσει τη χώρα µε ασφάλεια, συνέπεια
και αισιοδοξία στο µέλλον των πολλών προσδοκιών και των µε-
γάλων προκλήσεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει για δώ-
δεκα λεπτά ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Άδωνις
Γεωργιάδης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάντα σηµαντική στιγµή
στη ζωή ενός ανθρώπου να αναλαµβάνει ένα σηµαντικό δηµόσιο
αξίωµα, το οποίο φέρει πολύ µεγάλες ευθύνες. Έχω σκοπό,
όπως έκανα και τις δύο προηγούµενες φορές που η µοίρα µού
έδωσε την ευκαιρία να αναλάβω τόσο µεγάλη ευθύνη σε ένα
αξίωµα που επηρεάζει τις ζωές των συµπολιτών µου, να το δια-
χειριστώ µε όσο µεγαλύτερη εργατικότητα, µε όσο µεγαλύτερη
συνέπεια και µε όσο µεγαλύτερη ταχύτητα µπορώ.

Δίνω ένα µικρό παράδειγµα από τη σηµερινή επικαιρότητα.
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Πριν από δύο µέρες κάποιοι από τους εργαζόµενους της
«CRETA FARM» µε ενηµέρωσαν ότι αυτή την εβδοµάδα αυτή η
εταιρεία θα έκλεινε και θα έµεναν όλοι τους -περίπου οκτακόσιοι
άνθρωποι στο σύνολο- ςχωρίς δουλειά. Το Σάββατο αποφάσισα
να αναλάβω πρωτοβουλία. Έφερα στο Υπουργείο -και ευχαριστώ
τους εκπροσώπους των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών, ορι-
σµένους από οικογενειακές υποχρεώσεις- διαδοχικά τους µετό-
χους, οι οποίοι όπως γνωρίζετε είναι στο µέσον µιας µεγάλης
οικογενειακής διαµάχης. Χρησιµοποίησα όση πειθώ έχω -και στη
συγκεκριµένη περίπτωση αποδείχθηκε πως έχω κάποια- και αυτό
που δεν µπορούσε να γίνει επί σειρά µηνών έγινε πραγµατικό-
τητα. Σήµερα υπέγραψαν και οι δύο µέτοχοι το µνηµόνιο συνερ-
γασίας µε τις τράπεζες που εξασφαλίζει την οµαλή χρηµατο-
δότηση της εταιρείας, τη διασφάλιση των θέσεων εργασίας, την
εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή, για να συνεχίσει η εταιρεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όταν ξεκίνησα αυτήν την άσκηση, µου έκανε εκπληκτική εντύ-

πωση, κύριε Υπουργέ, ότι όλοι οι συριζαίικοι λογαριασµοί -µε
πρώτο και καλύτερο τον άτυπο εκπρόσωπό σας, τον κ. Βαξε-
βάνη- άρχισαν να µε υβρίζουν στο διαδίκτυο γιατί λέει ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης και Επενδύσεων ασχολήθηκε µε τη σωτηρία µιας
εταιρείας.

Θα ήθελα να σας ρωτήσω αν πιστεύετε ότι είναι καλό –εγώ
λέω ότι είναι καλό- ο κ. Φλαµπουράρης να µπαίνει για να διασώ-
σει τον «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟ» µε τη συµφωνία «ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗ» - «ΜΑ-
ΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ», αλλά είναι κακό ο Γεωργιάδης να διασώζει
θέσεις εργασίας στην «CRETA FARM». Το λέω γιατί αυτοί σας
εκπροσωπούν στο διαδίκτυο. Καταθέτω µόνο για τα Πρακτικά -
γιατί θέλω να πω στους νέους συναδέλφους ότι στην πολιτική
υπάρχουν και ωραίες στιγµές- το µήνυµα που µου έστειλε ο Πρό-
εδρος των εργαζοµένων κ. Κακλιδάκης πριν από λίγο. Αναφέρει
στο µήνυµά του: «Υπουργέ, καλησπέρα. Για το γεγονός και µόνο
ότι µπήκες µπροστά και σήκωσες πάνω σου ένα τόσο σύνθετο
πρόβληµα, εγώ ως εργαζόµενος του οργανισµού σε ευχαριστώ».
Και µε καλεί για αντικριστό αρνί στην Κρήτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν ηλεκτρονικό µήνυµα, το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Γι’ αυτό είµαστε στην πολιτική, κυρίες και κύριοι, για να λύ-
νουµε τα προβλήµατα των ανθρώπων και όχι για να τσακωνόµα-
στε στο Κοινοβούλιο ή οπουδήποτε αλλού. 

Έρχοµαι στο δεύτερο. Άκουσα εχθές µε προσοχή τον κ. Τσα-
καλώτο και την ελαφρά ειρωνεία του για το αν ο Γεωργιάδης
µπορεί να βελτιώσει τις επενδύσεις στην Ελλάδα και δη τις πρά-
σινες επενδύσεις. Είναι καλόπιστο αυτό που λέτε. Εγώ σας αντι-
µετώπισα για τέσσερα χρόνια, όπως ξέρετε, καλόπιστα και
προσδοκώ να µε αντιµετωπίσετε µε τον ίδιο τρόπο και εσείς. Σας
αντιµετώπισα καλόπιστα, καίτοι δηλώνετε µαρξιστής και χρει-
άστηκε να είστε Υπουργός Οικονοµικών σε µία καπιταλιστική οι-
κονοµία, πράγµα δύσκολο. Εγώ δηλώνω φιλελεύθερος, άρα
παίζω σε πιο εύκολο γήπεδο. Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά,
επειδή η πολιτική ξέρετε είναι µετρήσιµο µέγεθος, το «Doing
Business» της World Bank. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Αυτό παραλαµβάνω. Είναι η µεγαλύτερη έκθεση παγκοσµίως
για τον δείκτη επιχειρηµατικού περιβάλλοντος σε µία χώρα. Το
δίνω για τα Πρακτικά για να ξέρει ο ελληνικός λαός τι ακριβώς
παραλαµβάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και ο υπο-
φαινόµενος Υπουργός στον τοµέα των επενδύσεων. 

Σήµερα που µιλάµε η Ελλάδα βρίσκεται -αυτήν την Ελλάδα
µάς παραδώσατε- στην εβδοµηκοστή δεύτερη θέση. Τον περα-
σµένο χρόνο έχασε και 0,12 µονάδες. Μας προσπερνούν -δεν
αναφέρω όλες τις χώρες γιατί θα σας κουράσω- η Μολδαβία, το
Μεξικό, η Ρουάντα, η Κένυα, το Μπαχρέιν, η Αλβανία και διάφο-
ρες άλλες χώρες. Είµαστε στην εβδοµηκοστή δεύτερη θέση. Κα-

ταθέτω στα Πρακτικά τον δείκτη, γιατί θα µετρηθεί η επιτυχία
µας, αν στον επόµενο δείκτη της «World Bank» έχουµε ανέβει και
στο ranking ως προς τις άλλες χώρες και ως προς το σκορ, ως
προς τη βαθµολογία, γιατί κάθε µεγάλος επενδυτής πριν αποφα-
σίσει να πάει σε µία χώρα -αν δεν το ξέρετε- το πρώτο που
«γκουγκλάρει» ψάχνοντας στο διαδίκτυο είναι αυτό, γιατί αυτό
του λέει αν σε αυτήν τη χώρα θα ταλαιπωρηθεί, αν σε αυτήν τη
χώρα θα κάνει τη δουλειά του ή αν σε αυτήν τη χώρα θα αντιµε-
τωπίσει προβλήµατα.

Κύριε Παππά, αφήσατε -χαίροµαι που είστε ο «σκιώδης»
Υπουργός µου, το θεωρώ καλό για µένα- µία χώρα που είναι πε-
ρίπου είκοσι θέσεις κάτω από τη Ρουάντα. Δεν το λες αυτό και
πολύ καλό σκορ για την Ελλάδα. Λυπάµαι πολύ που το λέω, και
ελπίζω να µας αξιώσει ο Θεός να τα πάει πολύ καλύτερα.

Όµως, για να γίνει αυτό, πρέπει να µπορούµε να συνεννοη-
θούµε ανθρώπινα σ’ αυτή τη χώρα. Είπε ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός στην οµιλία του -µε συγχωρείτε, ο κ. Τσίπρας, είδατε η συνή-
θεια τι κάνει, ευτυχώς παύει να είναι Πρωθυπουργός- και µε µία
δόση ειρωνείας, κύριε Φίλη, «Τι κάνατε, κύριε Μητσοτάκη, µε το
που γίνατε Πρωθυπουργός; Μεταφέρατε τη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας στο Υπουργείο Ανάπτυξης; Ο Γεωρ-
γιάδης θα κάνει τη δουλειά;». Το είπατε µε µια ελαφρά ειρωνεία. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το οργανόγραµµα της Κυβερνήσεως
της Φινλανδίας. Φαντάζοµαι ότι όλοι θα γνωρίζετε ότι η Φινλαν-
δία είναι µια χώρα που κατά γενική οµολογία έχει το καλύτερο
εκπαιδευτικό σύστηµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…και είναι η πρώτη χώρα σε νεωτερικότητα και έρευνα στην

Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ και δεκαετίες. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Μαντέψτε, κύριε Φίλη, κύριε Παππά, κύριε Τσακαλώτε και
πείτε το στον κ. Τσίπρα. Η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τε-
χνολογίας, το αντίστοιχο δικό µας, είναι στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων της Φινλανδίας και όχι στο Υπουργείο Παι-
δείας. Άρα, δεν κάνουµε τίποτα περισσότερο παρά να κάνουµε
το αυτονόητο, ότι στο τέλος δηλαδή η έρευνα για την τεχνολογία
πρέπει να καταλήγει κάπου, δηλαδή στην αγορά και στην επιχει-
ρηµατικότητα. Δεν γίνεται για να λέµε µεταξύ µας πόσο σπου-
δαίοι είµαστε. Γίνεται για να διευρύνουµε τις επιχειρηµατικές
ευκαιρίες, να φτιάχνουµε θέσεις εργασίας, να παραγάγουµε
εθνικό πλούτο. Αυτή είναι η κατεύθυνση και αυτή δίνει µε αυτήν
του την κίνηση ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης στην
έρευνα και στην τεχνολογία στην Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι έρχοµαι τώρα στο προκείµενο, δηλαδή τι σκοπεύουµε να

κάνουµε γιατί ωραία είπαµε τι παραλαµβάνουµε –θα πω και στο
τέλος µε το ΕΣΠΑ τι παραλαµβάνουµε- αλλά πρέπει να πούµε και
τι σκοπεύουµε να κάνουµε.

Πρώτα από όλα, εγώ δεν µηδενίζω τι προσπαθήσατε να κάνετε
εσείς. Πολλές από τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του κ. Δραγα-
σάκη ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση –άλλωστε, αρκετές από
αυτές τις υπερψήφισε τότε η Νέα Δηµοκρατία και ελπίζω να
έχουµε και εµείς ως Κυβέρνηση µια ανάλογη συµπεριφορά από
εσάς- και πολλές από όσες είχε έτοιµες να ψηφίσει και δεν µπό-
ρεσε να τις ψηφίσει, όπως για τα σήµατα ή για το ΓΕΜΗ, σε έναν
µεγάλο βαθµό θα τις παρουσιάσουµε. Θα αλλάξουµε, φυσικά,
κυρίως ως προς το ΓΕΜΗ, τη δική µας πολιτική κατεύθυνση, που
είναι η ταχύτερη αδειοδότηση. Εµείς θέλουµε όλα να γίνονται
αυθηµερόν και αµέσως και να µη χάνεται καθόλου χρόνος για
τις επιχειρήσεις.

Παρά ταύτα, ό,τι µπορεί να µείνει από προηγούµενο σχέδιο
νόµου και το θεωρούµε προς τη σωστή κατεύθυνση, όχι µόνο θα
παραµείνει αλλά θα σας πω και στην επιτροπή όταν έρθει, ποια
ακριβώς είναι η δουλειά του κ. Δραγασάκη. Εγώ σε αντίθεση µε
εσάς και όπως κάνατε µε τον νόµο περί των ανασφαλίστων της
δικής µου θητείας στο Υπουργείο Υγείας, δεν θέλω να καπη-
λευτώ καµµία δουλειά κανενός προηγουµένου. Θεωρώ ότι είναι
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πολύ ωραίο στην πολιτική να το βλέπουµε ως µια σκυταλοδροµία
που ο ένας παραλαµβάνει από τον προηγούµενο και όχι ως έναν
αγώνα ο ένας να κοροϊδεύει περισσότερο τον λαό ως προς το τι
έχει κάνει, αποκρύβοντας τι έκανε ο προηγούµενος. 

Σας λέω, όµως, ότι έχουµε δυο πολύ µεγάλους στόχους πέραν
του αµέσως κατατεθέντος µέσα στις επόµενες εβδοµάδες νοµο-
σχεδίου, το οποίο θα επιταχύνει κάθε µορφή αδειοδότησης. Και
το λέω ευθέως, για να ξέρετε τη φιλοσοφία του. Σε όποια φάση
ελέγχου των φακέλων που λιµνάζουν στο Υπουργείο Ανάπτυξης,
όπως την ένταξη στον αναπτυξιακό νόµο ή αξιολογήσεως των
προτάσεων που επίσης λιµνάζουν στις υπηρεσίες για το ποια
«πρότζεκτ», ποια επενδυτικά σχέδια µπορούν να ενταχθούν στον
αναπτυξιακό νόµο ή σε άλλα επενδυτικά εργαλεία, θα χρησιµο-
ποιήσουµε και θα νοµοθετήσουµε γι’ αυτό το «outsourcing», δη-
λαδή τις υπηρεσίες ιδιωτικής αγοράς, όσο περισσότερο µπο-
ρούµε για να τρέχουµε µε πολύ µεγάλη ταχύτητα και τίποτα να
µη µένει κολληµένο στην ελληνική γραφειοκρατία. Είναι αδια-
νόητο να θεωρούµε ότι αν κάποιος πάρει ένα χαρτί ότι έχει επι-
τελέσει το έργο του, που υπογράφεται από µια, για παράδειγµα,
από τις µεγαλύτερες ελεγκτικές εταιρείες του πλανήτη, αυτό έχει
µικρότερη αξία από ό,τι αν το ελέγξει µια δηµόσια υπηρεσία σε
ένα Υπουργείο.

Άρα, λοιπόν, θα πάµε µε το νοµοσχέδιο πάρα πολύ γρήγορα
στη χρήση των ιδιωτικών υπηρεσιών, για να κάνουµε σύµπραξη
του δηµόσιου µε τον ιδιωτικό τοµέα, ώστε να µη λιµνάζουν οι φά-
κελοι, να µη λιµνάζουν οι επενδύσεις, να τρέξουµε όσο µπο-
ρούµε γρηγορότερα. Αυτό θα γίνει εντός του Αυγούστου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέτουµε, όµως και δυο µεγάλους πιο µακροπρόθεσµους στό-

χους. 
Ο πρώτος, κυρίες και κύριοι, είναι η δηµιουργία σύντοµα, σε

µερικούς µήνες, ενός κεντρικού ηλεκτρονικού συστήµατος αδει-
οδοτήσεων. Το είχατε προσπαθήσει εν µέρει. Όµως, αυτό έγινε
εν µέρει. Εµείς δεν το θέλουµε εν µέρει. Θέλουµε όποιος Έλλη-
νας θέλει να πάρει άδεια για οτιδήποτε σκαρφιστεί το κεφάλι του
να κάνει σε αυτή τη χώρα, να πατάει ένα κουµπί, να µπαίνει σε
µια βάση δεδοµένων, αυτή η βάση δεδοµένων να ενώνεται µε
όλες τις βάσεις δεδοµένων του ελληνικού κράτους -από το
Υπουργείο Υποδοµών, από τα επιµελητήρια, από τις υπηρεσίες
τοµέων κοινής ωφελείας, από τα πάντα- και να ξέρει σε µια βάση
µε ένα κουµπί πώς θα παίρνει γρήγορα την άδεια που θέλει. 

Αυτό, λοιπόν, θα γίνει πολύ γρήγορα. Ξέρουµε να το κάνουµε.
Αυτό, όµως, θα έχει την οριστική του κατάληξη, όπως πρέπει. Γι’
αυτό θα χρειαστούµε περίπου δυο χρόνια από σήµερα. Θα σχε-
διαστεί από τώρα, σε συνεργασία µε το Τεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδας, θα εφαρµοστεί πιλοτικά σε πέντε πόλεις της Ελλάδας
άµεσα –ει δυνατόν και µέσα στο 2019- ενώ το πλήρες σύστηµα
θα είναι έτοιµο σε περίπου δυο χρόνια. Ποιο είναι αυτό; Είναι ο
ενιαίος ψηφιακός χάρτης. Με το πάτηµα ενός κουµπιού, όταν θα
θέλει κάποιος να σκεφθεί αν θα αγοράσει ένα οικόπεδο για να
κάνει µια επένδυση στο παραµικρό κοµµάτι αυτής της χώρας, θα
πατάει το κουµπί και θα βλέπει όρους και περιορισµούς δόµη-
σης, χρήσεις γης, σχέδια πόλεων, ρυµοτοµικές και οικοδοµικές
γραµµές, γεωτεµάχια κτηµατολογίου, δάση και δασικές εκτά-
σεις, περιοχές του δικτύου «NATURA», ζώνες αιγιαλού, παραλίας
και λιµένα, ύδατα, υδατορέµατα, υγροτόπους, κόµβους πλαίσιων
ποταµών και µεγάλων λιµνών, αρχαιολογικούς χώρους, ιστορι-
κούς τόπους, παραδοσιακούς οικισµούς, προστατευόµενους χώ-
ρους. Με ένα κουµπί θα ξέρει τι όρους παραλαµβάνει µε αυτό
που θέλει να αγοράσει και να επενδύσει. Θα ξέρει αµέσως ότι θα
παίρνει την άδεια, θα ξέρει αµέσως τα προβλήµατα που θα βρει
µπροστά του και θα σταθµίσει ο ίδιος το επιχειρηµατικό ρίσκο
για το αν θέλει να προχωρήσει ή όχι. 

Κάθε επενδυτής το πολύ σε δυο χρόνια από σήµερα όταν θα
φτάνει σ’ αυτήν τη χώρα θα ξέρει ακριβώς ποιο είναι το επιχει-
ρηµατικό περιβάλλον που δρα. Δεν θα έχει εκπλήξεις. Δεν θα τον
ταλαιπωρεί η γραφειοκρατία. Αυτή είναι η κατεύθυνση που έχει
δώσει στο Υπουργείο µας ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης και αυτό σκοπεύουµε να κάνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ακόµα δυο λεπτά. 

Και έρχοµαι τώρα στο περίφηµο Ελληνικό. Χαίροµαι που
βλέπω µεταξύ µας την κ. Πέρκα και θέλω δηµόσια να αναγνω-
ρίσω ότι καταβάλατε πάρα πολύ µεγάλη προσπάθεια για να γίνει
το Ελληνικό. Δεν έχω κανέναν λόγο να το αποκρύψω. Σας ευχα-
ριστώ γι’ αυτό, γιατί υπό µια έννοια αυτό που θα κάνουµε εµείς
έρχεται σε συνέχεια αυτού που κάνατε εσείς. Πιστεύω ότι δεν εί-
χατε όλο το κόµµα και όλη την Κυβέρνηση µαζί σας, γιατί βλέπω
τώρα πως επειδή τρέχουµε και πιέζουµε, φυσικά λόγω του Πρω-
θυπουργού, αυτοµάτως οι υπηρεσίες που καθυστερούσαν, γνω-
µοδοτούσαν αρνητικά, δεν έβγαζαν απόφαση, τώρα ξαφνικά
βγάζουν απόφαση, υπογράφουν και προχωράµε πάρα πολύ γρή-
γορα. 

Αυτό είναι το πνεύµα που έφερε η νέα Κυβέρνηση. Γι’ αυτό
σας ενηµερώνω ότι το Ελληνικό θα ξεκινήσει. Και θα ξεκινήσει
φέτος, εντός του 2019…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…παρ’ όλο που γνωρίζετε ότι είναι ασύνδετο έργο γιατί προ-

ϋποθέτει την έκδοση των κοινών υπουργικών αποφάσεων –πι-
στεύω ότι θα έχουν εκδοθεί και οι τρεις µέσα στον µήνα Αύγου-
στο-, τη διενέργεια διαγωνισµού για το καζίνο –προφανώς θα πα-
ραταθεί διότι µέχρι 31 Ιουλίου είναι αδύνατον να επιτευχθεί- τη
διανοµή σύµφωνα µε τον νόµο και τη συµφωνία και στη συνέχεια
την έναρξη του έργου. 

Διάβασα πάρα πολλά άρθρα –το γράφει ο άλλος ο Κλουζώ
που έχετε, ο Κούλογλου- ότι θα φέρουµε, λέει, νέο νόµο για το
Ελληνικό, για να αλλάξουµε τους όρους υπέρ της «LAMDA». Το
κάνατε και πρωτοσέλιδο στην «ΑΥΓΗ».

Ε, δεν θα το κάνουµε, κύριε Παππά. Η συµφωνία που ψηφίσατε
θα τηρηθεί ακριβώς όπως την ψηφίσατε, µε τη διαφορά ότι εµείς
θα την τηρήσουµε, ενώ εσείς δεν µπορέσατε να την τηρήσετε.
Αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά. 

Θα αναφερθώ λίγο στον κ. Βελόπουλο –δεν τον βλέπω εδώ-
του οποίου κράτησα δυο επιχειρήµατα που θα τα πω, γιατί δεν
µπορώ να µην τα πω, επειδή είναι πολιτικός Αρχηγός. 

Το ένα είναι «Πού είδατε ουρανοξύστες πάνω στη θάλασσα
που εµποδίζουν τον αέρα από τη θάλασσα να φτάσει µέσα στις
πόλεις;». 

Καταθέτω για τα Πρακτικά φωτογραφίες από το Ντουµπάι που
έχει µόνο ουρανοξύστες πάνω στη θάλασσα, όπως και από το
Χονγκ Κονγκ που έχει µόνο ουρανοξύστες πάνω στη θάλασσα
κ.λπ.. Ας µην πω πολλά, δεν φτάνει ο χρόνος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Το δεύτερο και πιο ωραίο επιχείρηµα ήταν «Πώς σκεφθήκατε
σε µια σεισµογενή περιοχή να φτιάξετε αυτούς τους δύο ουρα-
νοξύστες;». Αυτό είπε ο κ. Βελόπουλος.

Καταθέτω για τα Πρακτικά φωτογραφίες από το Σαν Φρανσί-
σκο που είναι η πιο σεισµογενής περιοχή του πλανήτη, πάνω στο
ρήγµα του Αγίου Ανδρέα –δίνω µερικές φωτογραφίες από το Σαν
Φρανσίσκο- όπως και από το Λος Άντζελες που είναι η δεύτερη
πιο σεισµογενής περιοχή του πλανήτη. Θα σας καταθέσω και για
το Λος Άντζελες. Επίσης υπάρχει και το Τόκιο, η τρίτη πιο σει-
σµογενής περιοχή του πλανήτη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Με συγχωρείτε, κύριοι συνάδελφοι, σας εύχοµαι καλή επιτυχία
στα νέα σας καθήκοντα, αλλά η συζήτηση σε αυτήν την Αίθουσα
πρέπει να γίνεται σοβαρά, γιατί αν πιστεύετε στα αλήθεια ότι δεν
χτίζονται ουρανοξύστες πάνω στη θάλασσα και δεν χτίζονται σε
σεισµογενείς περιοχές, κατοικείτε σε άλλον πλανήτη και όχι σε
αυτόν που λέγεται γη. Το λέω, για να είµαστε συνεννοηµένοι.
Άρα να κάνετε κριτική εκεί που πρέπει.

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Τι παραλαµβάνουµε ως
προς το ΕΣΠΑ, γιατί όπως έκαναν την επιχειρηµατικότητα πρέπει
να ξέρουµε και τι παραλαµβάνουµε. Λοιπόν, µέσος όρος απορ-
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ρόφησης χωρίς το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης είµαστε
στο 24,5%. Πρόσεξε, όµως. Το 42% των έργων που έχουν µπει
µέσα δεν έχουν καν ξεκινήσει, καθώς δεν έχουν καν συµβασιο-
ποιηθεί. Έχει συµβασιοποιηθεί µόνο το 58% των έργων. Οι µε-
γάλοι δείκτες απορροφητικότητας που παρουσιάζατε είναι
τελείως ψευδείς, όπως σίγουρα γνωρίζετε και προέρχονται από
το γεγονός ότι η Ελλάδα για λόγους δηµοσιονοµικούς είχε πάρει
έξτρα προκαταβολή για να µπορεί να φαίνεται στους δείκτες κα-
λύτερα. Στην πραγµατικότητα είµαστε ακριβώς -ζήτησα από τις
υπηρεσίες να µου γράψουν τη θέση- σήµερα στη δέκατη ένατη
θέση από τις είκοσι οκτώ σε απορροφητικότητα. Επαναλαµβάνω
ότι είµαστε -αυτό παραλαµβάνουµε- στη δέκατη ένατη θέση ως
τις είκοσι οχτώ και όσα λέγατε προηγουµένως...

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με ποιο κριτήριο;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Απορροφητικότητα και συµβασιοποίηση, δη-
λαδή πραγµατική απορρόφηση. Σηµειώστε ότι θέλουµε τρία χρό-
νια για να τελειώσει το ΕΣΠΑ, δηλαδή θα έπρεπε να ήµασταν
τουλάχιστον στο 60% τώρα. Εν πάση περιπτώσει, όµως, το λέω
για λόγους ιστορίας για να µας µην µας λέτε αύριο τι παραλά-
βαµε από εσάς, να ξέρει ο ελληνικός λαός ότι παραλάβαµε από
εσάς στη θέση εβδοµηκοστή δεύτερη επιχειρηµατικότητας και
στη θέση δέκατη ένατη απορροφητικότητας του ΕΣΠΑ και θα
κριθούµε εάν θα ανεβούµε στη µια θέση και εάν θα ανεβούµε
στην άλλη, γιατί επαναλαµβάνω ότι η πολιτική είναι θέµα µετρή-
σιµο.

Και κλείνω µόνο µε µία επί προσωπικού κουβέντα τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ, κύριε Γε-

ωργιάδη, να ολοκληρώσετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δευτερόλεπτα θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όλο αυτό το πολιτισµένο κλίµα και αυτή η ιδέα µιας νέας µε-

ταπολίτευσης που τραβάµε µία κόκκινη γραµµή στην κρίση και
µας πηγαίνει όλους µπροστά και ο πολιτικός πολιτισµός που
ευαγγελίζεται η νέα Κυβέρνηση δεν θέλω να περάσει στο µυαλό
κανενός από εσάς ότι σηµαίνει ότι ξεχνάµε τι έγινε σε αυτή τη
χώρα.

Όλες οι δεσµεύσεις µας για να ερευνηθούν οι σκευωρίες του
παρελθόντος και όλες οι προσπάθειες που στήσατε –όχι όλοι
σας, αλλά προφανώς ορισµένοι από εσάς, για να πλήξετε µε
λάσπη και µε ψέµατα τους πολιτικούς αντιπάλους- σας διαβε-
βαιώ θα διερευνηθούν µέχρι τελευταίας κεραίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εύχοµαι κανένας από εσάς να µην είναι µπλεγµένος. Αυτό δεν

θα γίνει για λόγους ρεβανσισµού, θα γίνει για λόγους δηµοκρα-
τίας, γιατί είµαστε υποχρεωµένοι για τις µέλλουσες γενιές να ξε-
καθαρίσουµε ότι όποιος στο µέλλον πολιτικός σκεφτεί να εργα-
λειοποιήσει τη δικαιοσύνη, να εφεύρει ψευδοµάρτυρες και να
στήσει ψευδείς κατηγορίες για να πλήξει πολιτικούς αντιπάλους
θα έχει το τέλος που του αξίζει. Όλα, λοιπόν, θα γίνουν µε τον
θεσµικό τρόπο που πρέπει και όπως προβλέπει το Σύνταγµα. 

Να είστε καλά. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επειδή αναφέρθηκε στον κ. Βελόπουλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν µπορείτε εσείς.
Όταν θα έρθει ο κ. Βελόπουλος θα πάρει τον λόγο. Άλλωστε δεν
ήταν προσωπικό, ήταν µία αξιολογική κρίση επί της πολιτικής του
κόµµατος Ελληνική Λύση, Κυριάκος Βελόπουλος. Άλλωστε σε
περίπου µισή ώρα µε τρία τέταρτα ο κ. Βελόπουλος θα έχει τον
λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Αναφέρθηκε προσβλητικά και αυτό
µας ενόχλησε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ πολύ για
να ολοκληρώσουµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος για έξι λεπτά και µετά ο κ. Φωτή-
λας για έξι λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, θα µου επιτρέψετε να δώσω µία γρήγορη απάντηση
στον κ. Γεωργιάδη.

Κύριε Γεωργιάδη, κύριε Υπουργέ, δεν ξεχνάµε πράγµατι τι

έγινε σε αυτήν τη χώρα, γιατί δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ποιος
έβαλε την Ελλάδα στη χρεοκοπία και στα µνηµόνια και δεν µπο-
ρούµε να ξεχάσουµε ποιοι δούλεψαν για να βγούµε από τα µνη-
µόνια, γιατί αυτή είναι η κόκκινη γραµµή που τροποποιεί και την
πολιτική λειτουργία. 

Θέλω, όµως, επίσης να σας βεβαιώσω ότι θα ανέβουµε σί-
γουρα στην έκθεση της World Bank, διότι εµείς οι ίδιοι έχουµε
διαµαρτυρηθεί διότι η έκθεση αυτή δεν περιέχει µεγάλες µεταρ-
ρυθµίσεις που έγιναν από την κυβέρνησή µας τουλάχιστον τα τε-
λευταία δύο χρόνια.

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι η χώρα µας είναι ήδη στις πρώ-
τες εννέα χώρες στη µάχη για το ξέπλυµα του χρήµατος, γιατί
ήµασταν στην τρίτη κατηγορία. 

Ακόµη, να σας πω για αυτό που χειροκροτούσαν πολλοί συνά-
δελφοί σας ότι υπάρχει ήδη ενιαίο σύστηµα γεωχωρικών δεδο-
µένων, ανοιχτών δεδοµένων και ηλεκτρονική περιβαλλοντική
αδειοδότηση…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…µε όλα τα δεδοµένα των δασικών χαρτών του Κτηµατολο-

γίου, του αιγιαλού, των χρήσεων γης, της Αρχαιολογίας και όλων
των περιορισµών αλλά και των δυνατοτήτων ανάπτυξης. 

Εξαγγείλατε κάτι το οποίο υπάρχει ήδη µε ειδική διεύθυνση
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, όπως και ηλεκτρονική περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση που έχει µόνο ένα σηµείο εξυπηρέτησης
των επαγγελµατιών και των επιχειρηµατιών, αλλά και όλες τις πε-
ριβαλλοντικές επιδόσεις δηµόσια για το κοινό. Δυστυχώς, παλιά
περσινά ξινά σταφύλια, κύριε Γεωργιάδη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εύχοµαι να έχουµε µία εποικο-
δοµητική και προοδευτική κοινοβουλευτική περίοδο προς όφε-
λος της χώρας και των πολιτών. Θα είµαστε συνεπείς στην εντο-
λή των πολιτών, ιδιαίτερα εγώ και η συνάδελφός µου για τους
πολίτες της Β’ Θεσσαλονίκης, για προγραµµατική και δυναµική
Αντιπολίτευση, ώστε η Ελλάδα να µην πάει πίσω, να διασφαλι-
στούν όλα αυτά που κερδίσαµε και να συνεχιστεί σύντοµα η πο-
ρεία προς την πρόοδο.

Οφείλω, βέβαια να οµολογήσω ότι οι προβλέψεις για τη Θεσ-
σαλονίκη και τη κεντρική Μακεδονία είναι δυσοίωνες, όταν η
µόνη εξαγγελία δήθεν του κ. Μητσοτάκη είναι η ανάπλαση της
έκθεσης που τη δουλεύουµε εδώ και δύο χρόνια. Τι να πω; Δυ-
στυχώς, είµαστε µάρτυρες µιας πολιτικής εξαπάτησης που υλο-
ποιεί η Νέα Δηµοκρατία, στην οποία στηρίχθηκε και η εκλογή
της, µε τελικό στόχο βέβαια την ικανοποίηση περιορισµένων οι-
κονοµικών συµφερόντων µε συµφωνίες που έγιναν πριν από τις
εκλογές και τις είδαµε και στο Υπουργικό Συµβούλιο. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η στάση στο Μακεδονικό και
στη Συµφωνία των Πρεσπών. Τι άλλο από πολιτική εξαπάτηση
είναι οι διορισµοί, οι επιλογές του κ. Μαυρωτά, του Επιτρόπου
του κ. Σχοινά, η λογοκρισία της συνοµιλίας Μέι - Μητσοτάκη, οι
δηµόσιες καταγεγραµµένες δηλώσεις Βαρβιτσιώτη - Παναγιω-
τόπουλου; Τι άλλο από εξαπάτηση είναι να εξαγγέλλουν τις µει-
ώσεις του ΕΝΦΙΑ που είναι νοµοθετηµένες και να αποκρύπτουν
τις µειώσεις του ΕΝΦΙΑ για τα πάνω από ένα εκατοµµύριο ευρώ
εισοδήµατα;

Αυτή η εξαπάτηση, όµως, στο πεδίο της οικονοµίας, της κοι-
νωνίας και της δηµοκρατίας περιλαµβάνει µόνο αναχρονιστικά
και συντηρητικά εργαλεία, αναντίστοιχα µε το ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο.

Ακούµε πολλά για µεταρρυθµίσεις, κανονικότητα και αριστεία.
Είναι, όµως, αριστεία ο διορισµός κοµµατικών στελεχών στα
Υπουργεία χωρίς αξιολόγηση και διαφάνεια, η παραβίαση κανό-
νων περί αξιολόγησης στις θέσεις γενικών γραµµατέων, η κατάρ-
γηση της Γραµµατείας Υδάτων και της Επιθεώρησης Περιβάλ-
λοντος, δηλαδή η υποτίµηση του δηµόσιου αγαθού νερό, αλλά
και η υποτίµηση που περιβαλλοντικού ελέγχου και του περιβαλ-
λοντικού εγκλήµατος; Αυτά είναι ξεκάθαρος αναχρονισµός. Είναι
οπισθοχώρηση ως προς το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Ψευδώς οµ-
νύει ο κ. Μητσοτάκης στην πράσινη ανάπτυξη, απλά κοµµατικο-
ποιεί το κράτος.

Και όσον αφορά το Υπουργείο Περιβάλλοντος, θα περιµένου-
µε να δούµε πότε θα αποκτήσουν δικαίωµα υπογραφής οι γενικοί
γραµµατείς, γιατί ξέρουµε ότι έχετε ακόµα πολλά ελλείµ- µατα.
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Εµείς τα τελευταία τεσσερισήµισι χρόνια προχωρήσαµε σε µε-
γάλες µεταρρυθµίσεις στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, την πραγµατική κανονικότητα και το υπόβαθρο προόδου.
Δεν µπορώ να τις αναφέρω όλες, αλλά θα δώσω ορισµένες και
περιµένουµε να δούµε τα έργα της Νέας Δηµοκρατίας επί αυτών. 

Θέσαµε ως κεντρικό στοιχείο του αναπτυξιακού σχεδιασµού
τη βιώσιµη ανάπτυξη, τους στόχους του ΟΗΕ και την κλιµατική
αλλαγή τροποποιώντας το στόχο για 1,5 C ως προς τη συµφωνία
των Παρισίων.

Ολοκληρώνουµε τους δασικούς χάρτες και το Κτηµατολόγιο,
κάτι που δεν τόλµησε καµµία κυβέρνηση να κάνει στο παρελθόν
φοβούµενη το πολιτικό κόστος για να έχουµε ασφάλεια δικαίου,
επενδύσεων, πολιτών και περιβάλλοντος. Παραδίδουµε πλήρες
θεσµικό πλαίσιο χωρικού σχεδιασµού µε εξασφάλιση πόρων για
την ολοκλήρωση του σχεδιασµού, µε ενιαίο σύστηµα γεωχωρι-
κών δεδοµένων και ολοκληρωµένα περιφερειακά σχέδια ως υπό-
βαθρο ανάπτυξης.

Έχουµε ήδη ηλεκτρονικές άδειες δόµησης, ηλεκτρονική πο-
λεοδοµία, πλατφόρµες που είχατε εξαγγείλει εδώ και δέκα χρό-
νια χωρίς να υλοποιηθούν ποτέ. Καθορίσαµε τις περιοχές NATU-
RA, διασφαλίσαµε τη λειτουργία των φορέων περιβάλλοντος,
δροµολογήσαµε τα προεδρικά διατάγµατα και τα σχέδια διαχεί-
ρισης, αλλά και την εργασία. Έχουµε στρατηγική κυκλικής οικο-
νοµίας µε την Ελλάδα στην πρώτη δεκάδα της Ευρώπης. 

Μας ικανοποιεί ότι ανακοίνωσε ο κ. Μητσοτάκης πρωτοβου-
λίες για τον περιορισµό των πλαστικών µιας χρήσης, ακολουθών-
τας τη δική µας επιλογή για τον περιορισµό της χρήσης της
πλαστικής σακούλας, κάτι, που δεν τολµήσατε να κάνετε στο πα-
ρελθόν.

Να σηµειώσουµε, όµως, ότι εκτός από τα συγχαρητήρια χρει-
άζεται να αναλάβετε και σηµαντικές ευθύνες στην κυκλική οικο-
νοµία και ιδιαίτερα την τιµολογιακή πολιτική που µειώνει τα
δηµοτικά τέλη. 

Προχωρούν εθνικά σχέδια λυµάτων και απορριµµάτων µε δυό-
µισι δισεκατοµµύρια εξασφαλισµένα από δηµόσιους πόρους,
έτσι ώστε να έχει χαµηλότερο κόστος ο πολίτης και να µην έχει
πρόστιµα η Ελλάδα και καλό είναι να καταλάβετε ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση δίνει προτεραιότητα στην ανακύκλωση και επίσης
ότι δεν θα δεχτούµε κόλπα, τα οποία κάτω από το τραπέζι θα µε-
ταφέρουν στους πολίτες µέσω ΣΔΙΤ ένα αχρείαστο χρηµατοοι-
κονοµικό κόστος, όταν έχει αποδειχθεί ότι υπάρχουν και πόροι
και άλλες λύσεις.

Στην κλιµατική αλλαγή και στον ενεργειακό σχεδιασµό η Ελ-
λάδα απέκτησε για πρώτη φορά εθνικό σχέδιο µε επενδύσεις 35
δισεκατοµµυρίων µέχρι το 2030. Πλαίσιό µας είναι η κλιµατικά
ουδέτερη Ευρώπη το 2050, κάτι που η καινούργια Πρόεδρος, η
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, έχει ήδη πάρει θέση. Εµείς το έχουµε
υποστηρίξει προ πολλού το σχέδιο της κλιµατικής ουδετερότη-
τας, εσείς όχι ακόµα. Περιµένουµε. 

Το σχέδιο στοχεύει στην καταπολέµηση της ενεργειακής φτώ-
χειας, αλλά και στη δίκαιη µετάβαση µε ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, ηλεκτροκίνηση, διασύνδεση νησιών που ήταν κολληµένα
και τα ξεκολλήσαµε, µείωση των ρύπων και των εκποµπών διο-
ξειδίου του άνθρακα, εξοικονόµηση ενέργειας.

Δηµιουργήσαµε ένα διαφανές θεσµικό πλαίσιο για τις επενδύ-
σεις στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας καταργώντας γκρίζες
ζώνες και παραθυράκια, που οδήγησαν στην υπόθεση «HELLAS-
ENERGA» που επιβάρυνε τη ΔΕΗ. Με αυτήν την κανονικότητα
εµείς θέλουµε να πάµε. Εσείς, αναρωτιέµαι, αν είστε ακόµα µε
το κρατικοδίαιτο και παρασιτικό κεφάλαιο. 

Κληρονοµήσαµε το 2015 ένα τεράστιο έλλειµµα του ειδικού
λογαριασµού ΑΠΕ, περίπου 0,8 δισεκατοµµύριο, τον οποίο πα-
ραλαµβάνεται σήµερα πλεονασµατικό. Αντικαταστήσαµε το σύ-
στηµα των εγγυηµένων τιµών µε διαγωνισµούς που δίνουν αντα-
γωνιστικές τιµές και µε έναν κύκλο επενδύσεων 3 δισεκατοµµύ-
ρια σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µέχρι το 2019. Για ποια
επανεκκίνηση µιλάτε; 

Ξεκινήσαµε την αναθεώρηση του ειδικού χωροταξικού για τις
ΑΠΕ, µε στόχο να έχουµε τη σωρευτική περιβαλλοντική επί-
πτωση και η Ελλάδα είναι ήδη πρωτοπόρος µέσα στις δέκα πρώ-
τες χώρες σε ηλεκτροπαραγωγή από ΑΠΕ. Έχουµε, ήδη, 30%

ηλεκτροπαραγωγή από ΑΠΕ και πάµε στο 57% το 2030. Προχω-
ρήσαµε στη θεσµοθέτηση των ενεργειακών κοινοτήτων, µια θε-
σµική καινοτοµία η οποία δίνει παραγωγή από τα κάτω µε τοπικές
λύσεις υπεραξίας και εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αναβαθµίσαµε τον γεωπολιτικό ρόλο της χώρας καθιστώντας
την πύλη φυσικού αερίου για τη Νοτιοανατολική Ευρώπη και τα
Βαλκάνια, το νότιο διάδροµο φυσικού αερίου, τον IGB, τον East
Med, τον LNG στην Αλεξανδρούπολη, στη Ρεβυθούσα, αλλά και
το Forum Φυσικού Αερίου στην Ανατολική Μεσόγειο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αποδείξαµε ότι γίνεται και αλλιώς µε τις ιδιωτικοποιήσεις, ακυ-
ρώνοντας το σχέδιό σας για τον ΑΔΜΗΕ, µειώνοντας τον στρα-
τηγικό επενδυτή στο 24% και ακυρώνοντας το σχέδιο για τη
ΔΕΣΦΑ, παίρνοντας περισσότερο τίµηµα, γιατί έχουµε πρωταρ-
χικό µέληµα τον δηµόσιο έλεγχο στα ενεργειακά δίκτυα, γιατί
αυτό απαιτεί η παραγωγική ανασυγκρότηση, η εργασία και οι
επενδύσεις. Σε αυτή την κατεύθυνση ολοκληρώσαµε και ρυθµί-
σεις για τη ΔΕΠΑ, µε πλειοψηφικό µερίδιο δηµοσίου και περιµέ-
νουµε να δούµε τη θέση σας.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το θέµα της ΔΕΗ, τη µεγαλύτερη
ενεργειακή εταιρεία της χώρας, την οποία εσείς, συστηµατικά,
απαξιώνετε. Αυτό κάνατε όταν αποφασίσαµε την απόσχιση του
ΑΔΜΗΕ. Αυτό κάνατε όταν διαπραγµατευόµασταν την αποεπέν-
δυση. Αυτό κάνατε όταν διαπραγµατευόµασταν τον τραπεζικό
δανεισµό, όταν η µετοχή δεχόταν κερδοσκοπικές πιέσεις. Τώρα
επιλέγετε να κορυφώσετε την καταστροφολογία –µε ποιον σκο-
πό άραγε;- σε ένα κρεσέντο καταστροφολογίας, συγκρίνοντας
τη χρηµατιστηριακή τιµή της ΔΕΗ µε αυτή που είχε όταν ήταν
ενιαία µε τον ΑΔΜΗΕ, που αν αθροίσουµε τις αξίες είναι 1,1-1,3
δισεκατοµµύριο; Μιλώντας, ψευδώς, για αύξηση ληξιπρόθεσµων
οφειλών που γιγαντώθηκαν από το δικό σας χαράτσι και για την
αύξηση 60% των τιµών το 2010-2014; Η πραγµατικότητα είναι ότι
αυξήθηκαν µόνο κατά 30% οι οφειλές. 

Λειτουργούσατε ως τρόικα του εσωτερικού, σε συνεννόηση µε
το εξωτερικό και αυτό συνεχίζεται όταν αναφέρεστε στις ζηµιές
της ΔΕΗ του 2018, αλλά αποκρύπτετε τα 400 εκατοµµύρια ζηµιές
του 2008 που είχε κι αύξηση το ρεύµα 12%, τα 225 εκατοµµύρια
ζηµιές το 2013, αλλά και ότι στις ζηµιές του 2018 περιλαµβάνον-
ται λογιστικά οι αποεπενδύσεις των λιγνιτικών µονάδων, η πρό-
βλεψη εθελούσιας συνταξιοδότησης, οι διεκδικήσεις τόκων και
οι δικαστικές εκκρεµότητες.

Αναρωτιέµαι, όµως, ποια συµφέροντα προτάσσετε µε την εµ-
µονή σας στην πώληση των ασηµικών της ΔΕΗ. Εµείς ακυρώ-
σαµε το δικό σας να καταστροφικό σενάριο της «µικρής» ΔΕΗ,
που είχε απολύτως αβέβαια έσοδα κι ένα αβέβαιο µέλλον για τη
µητρική ΔΕΗ. Στερούσε από την εταιρεία το υδροηλεκτρικό δυ-
ναµικό, µε τεράστιο κόστος από το σηµαντικότερο ανανεώσιµο
πόρο. Γιατί το κάνατε αυτό; Να σας πω. Γιατί αποτέλεσε στρα-
τηγική επιλογή των προηγούµενων κυβερνήσεων η ΔΕΗ να είναι
ουραγός στις επενδύσεις ΑΠΕ στην Ελλάδα. Η ΔΕΗ το 2015 είχε
µόνο το 1% των επενδύσεων σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
και δεν είχε κανένα στέλεχος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Φάµελλε, παρα-
καλώ ολοκληρώστε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω. 
Υπενθυµίζουµε ακόµα ότι παραπληροφορείτε όταν ξέρετε ότι

η διάθεση µέσω ΝΟΜΕ συµπεριλαµβανόταν στο σχέδιό σας της
«µικρής» ΔΕΗ και ειδικότερα της τέταρτης αξιολόγησης του
2014. Οι ΝΟΜΕ ήταν πρόταση της ΡΑΕ από το 2013. Εσείς, οι
οπαδοί της ελεύθερης αγοράς, δεν ανοίξατε την αγορά ενέρ-
γειας, µε αποτέλεσµα να πληρώνουµε τώρα όλη αυτή τη ζηµιά
και µάλιστα ανακοινώσατε τη λήξη ενός µέτρου, το οποίο λήγει
έτσι κι αλλιώς το 2019.

Εµείς πετύχαµε να µειωθεί το κόστος ενέργειας, να µειωθεί η
ενεργειακή φτώχεια, να υπάρχει κοινωνικό τιµολόγιο, στήριξη
της βιοµηχανικής και αγροτικής παραγωγής, να µειωθεί ο δανει-
σµός. Δεν κλείνουµε τα µάτια σε σηµαντικά προβλήµατα που έχει
η ΔΕΗ. Έχει, όµως, σχεδιαστεί µία ισχυρή αναπτυξιακή στρατη-
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γική, µε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, διείσδυση στα Βαλκάνια,
νέα προϊόντα και υπηρεσίες στην αγορά φυσικού αερίου, έµ-
φαση στην αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών. Και δεν είναι άσκο-
πες οι ρυθµίσεις που έχουµε ετοιµάσει για τις ΥΚΩ προ του 2011,
που σταµάτησαν από δικό σας νόµο και πρέπει να καλυφθούν
από την πολιτεία, αλλά και την τιτλοποίηση και είσπραξη οφει-
λών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Φάµελλε, µιλάτε
εννιά λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Με ιδιαίτερο ενδιαφέρον περιµέ-
νουµε το δικό σας σχέδιο για τη ΔΕΗ. 

Ακούσαµε µε ανησυχία την τοποθέτηση του κ. Μητσοτάκη για
την ιδιωτικοποίηση των δικτύων του ΔΕΔΔΗΕ, του µόνου κερδο-
φόρου πόρου. Και ερωτώ: Πόσους πόρους µπορεί αποδοτικά να
αντλήσει κάποιος από τη µόνη περιουσία της ΔΕΗ που αποδίδει
κάθε χρόνο 350 εκατοµµύρια καθαρά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Φάµελλε, θα κα-
τηγορηθεί το Προεδρείο. Δεν το καταλαβαίνετε; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω. Τελευταία σελίδα
είναι, κύριε Πρόεδρε. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θα στερήσει αυτό το δηµόσιο όφελος µε ιδιωτικοποίηση

ενός φυσικού µονοπωλίου. Και ποια θα είναι η επόµενη για τη
ΔΕΗ και του δανεισµού χωρίς αξίες και περιουσία; Πόσο κοντό-
φθαλµη και αναχρονιστική µπορεί να είναι η πολιτική σας;

Κύριοι Υπουργοί, αν επιλέξετε την καταπολέµηση της ενεργει-
ακής φτώχειας, τη στήριξη της παραγωγικής ανασυγκρότησης,
ανταγωνιστικές και βιώσιµες τιµές, την αλλαγή ενεργειακού µείγ-
µατος, την κλιµατική ουδετερότητα και τη δίκαιη µετάβαση, θα
είµαστε µαζί σας. Αν, όµως, επιλέξετε να συµπεριφέρεστε ως
τρόικα εσωτερικού µε όρους όπως «δοµικά µέτρα» και «εξορθο-
λογισµός» που ακούγαµε από την άλλη µεριά του τραπεζιού στο
«ΧΙΛΤΟΝ», θα είµαστε απέναντι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Φω-
τήλας από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο κ. Παππάς από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Φάµελλος, προφανώς, δεν έχει καταλάβει ότι δεν είναι

πλέον Υπουργός. Οι χρόνοι είναι διαφορετικοί. Είναι Βουλευτής.
Σε κάθε περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, εύχοµαι ολόψυχα σε σας,

όπως και σε όλο το Σώµα, καλή επιτυχία στο έργο µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε λίγες µόνο ηµέρες η

Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, πιστή στο προεκλογικό
της πρόγραµµα για το οποίο ψηφίστηκε από τον ελληνικό λαό
στις 7 Ιουλίου, έκανε τα πρώτα της βήµατα, τόσο σε συµβολικό,
αλλά και ουσιαστικό επίπεδο:

Με σχέδιο για την άµεση ενίσχυση του κοινωνικού κράτους,
µέσω προσλήψεων χιλιάδων γιατρών και νοσηλευτών στην υγεία,
αλλά και στην παιδεία, µε δασκάλους στην Ειδική Αγωγή. 

Με εµπέδωση αισθήµατος ασφάλειας στους πολίτες, µε έν-
στολους, επιτέλους, να περιπολούν τους δρόµους της Αθήνας
και προσλήψεις νέων αστυνοµικών. 

Με σχέδιο για τη διάσωση της ΔΕΗ από τον Υπουργό, τον κ.
Χατζηδάκη, µία εταιρεία που παρέλαβε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση κερδοφόρα και την παραδίδει µε ζηµιά εκατοντάδων εκα-
τοµµυρίων. Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Φάµελλε. Όλα τα άλλα
είναι «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». 

Με συγκεκριµένες ενέργειες από τον Υπουργό Ανάπτυξης, τον
κ. Άδωνι Γεωργιάδη, τόσο για τη διάσωση της εταιρείας «CRETA
FARM» που µόλις ακούσαµε, αλλά και για το όσο το δυνατόν πιο
γρήγορο ξεµπλοκάρισµα του Ελληνικού. 

Με σχέδιο από τον κ. Βρούτση για επιτάχυνση της διαδικασίας
απονοµής εκατοντάδων χιλιάδων συντάξεων, που σκανδαλωδώς
δεν προώθησε η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Με απαγόρευση προσλήψεων συγγενών και συζύγων για όλα
τα µέλη της Κυβέρνησης. 

Με εξάµηνη στοχοθεσία των Υπουργών ώστε πρώτοι αυτοί να
αξιολογηθούν για το έργο τους.

Όµως, έγιναν ενέργειες ακόµα και σε συµβολικό επίπεδο. Ο

Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, δεν παρέλαβε τις
πανάκριβες «BMW», αυτές –θυµάστε- που θα πουλούσε ο κ. Τσί-
πρας το 2015 αµέσως µόλις ερχόταν στην εξουσία. Επιπλέον,
έφυγαν οι κλούβες και τα ΜΑΤ από την Ηρώδου Αττικού, που
ήταν µόνιµα εκεί σταθµευµένα, εδώ και τέσσερα χρόνια και απο-
τελούσαν όνειδος για τη δηµοκρατία. Η χώρα, τέλος, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δανείστηκε από τις αγορές µε το πρωτοφα-
νές χαµηλό επιτόκιο του 1,9%.

Επιπλέον, στις Προγραµµατικές του Δηλώσεις ο Πρωθυπουρ-
γός έβαλε τον πήχη ακόµα πιο ψηλά. Οι υποσχέσεις έγιναν αµέ-
σως πράξη. Πώς το είπε ο Πρωθυπουργός; «Κωλοτούµπα προς
τα πίσω». Προχωρούν, λοιπόν άµεσα οι δεσµεύσεις µας για τη
µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 30%, µεσοσταθµικά, η µείωση της φο-
ρολογίας των επιχειρήσεων, αλλά και η µεγάλη βελτίωση της
ρύθµισης των εκατόν είκοσι δόσεων για τα χρεωµένα νοικοκυριά
και τις επιχειρήσεις. Όλες τις επιχειρήσεις! 

Αρκούν αυτά για να επιστρέψει η χώρα στην κανονικότητα και
να γίνει µία σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα, όπως θέλει η µεγάλη
πλειονότητα των πολιτών; Προφανώς και όχι. Η µάχη µε τη µιζέ-
ρια και τον λαϊκισµό θα είναι µεγάλη και δεν έχει κριθεί ακόµα.
Ήδη, για παράδειγµα, από την πρώτη στιγµή η Μείζονα, τώρα,
Αντιπολίτευση άρχισε να µιλάει για «κοµµατικό κράτος της δε-
ξιάς». Και βέβαια είναι αστείο να µιλάει ο µετρ του είδους ΣΥΡΙΖΑ
και να καταγγέλλει τη Νέα Δηµοκρατία για κοµµατικό κράτος. 

Όµως, το να ασκεί ο κ. Τσίπρας και ο κ. Τσακαλώτος κριτική
για τα πρωτογενή πλεονάσµατα στη Νέα Δηµοκρατία, αυτοί που
ψήφισαν, εφάρµοσαν και εν τέλει πανηγύριζαν για την επίτευξη
πλεονασµάτων της τάξεως του 4,5%, αυτό πάει πραγµατικά
πολύ! 

Ούτε, βέβαια, µου προκάλεσε έκπληξη όταν ο κ. Τσακαλώτος,
ανερυθρίαστα, συµφώνησε από το Βήµα αυτό µε τον κ. Βαρου-
φάκη στη δήθεν ατζέντα της δεξιάς που έρχεται. Ξέχασαν βέβαια
και ο κ. Τσακαλώτος και ο κ. Βαρουφάκης να µας πουν ότι κυ-
βερνούσαν αγαστά, από κοινού µε την ακροδεξιά στο Κοινοβού-
λιο και οδήγησαν τη χώρα στα βράχια το πρώτο εξάµηνο του
2015! Οι πολίτες δεν ξέχασαν. 

Τους λέω, όµως, όπως και στην υπόλοιπη Αντιπολίτευση που
µίζερα φωνασκεί, ότι η µόνη ατζέντα που υπάρχει από την Κυ-
βέρνηση είναι αυτή της λογικής και της προόδου, ατζέντα που
επικράτησαν οι πολίτες στις 7 Ιουλίου, στέλνοντας τους λαϊκι-
στές στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, Μείζονος και Ελάσσονος.
Και όσο θα υλοποιείται το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας,
θα αρχίσει να φαίνεται το πραγµατικό δίπολο της επόµενης µέ-
ρας στη χώρα. Από τη µία θα είναι οι δυνάµεις της προόδου, της
αλήθειας, της εργασίας, της δηµιουργίας και από την άλλη, θα
είναι οι δυνάµεις της οπισθοδρόµησης, του ψέµατος, του λαϊκι-
σµού.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα κριθεί βέβαια εκ του
αποτελέσµατος. Εµείς ξέρουµε ότι δεν υπάρχει –και δεν θελή-
σαµε, άλλωστε- περίοδο χάριτος, αν και η κατάσταση που παρέ-
λαβαν οι Υπουργοί στα Υπουργεία είναι πραγµατικά απερίγραπ-
τη. Όµως, δεν εξελέγηµεν για να χαϊδέψουµε αυτιά ούτε για να
ψάξουµε δικαιολογίες, αλλά για να κάνουµε ό,τι πρέπει ώστε να
βελτιώσουµε τη ζωή των συµπολιτών µας όσο το δυνατόν συν-
τοµότερα.

Και ξέρουµε ότι αυτά που θα καταφέρουµε θα είναι προϊόντα
σκληρής και επίµονης δουλειάς. Γιατί οι θαυµατουργές θερα-
πείες δεν υπάρχουν και η µεγάλη προσωπική νίκη του Κυριάκου
Μητσοτάκη ήταν αυτή ότι µε όπλα την αλήθεια και την πραγµα-
τικότητα νίκησε τις δυνάµεις του ψέµατος και του λαϊκισµού και
έπεισε τους Έλληνες ότι η πραγµατική προκοπή έρχεται µόνο µε
όραµα, σχέδιο και σκληρή δουλειά. Οι αλλαγές για να γίνουν θέ-
λουν χρόνο και συστηµατική επίµονη εργασία. 

Εµείς, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, θα είµαστε πα-
ρόντες σε κάθε στιγµή στο Κοινοβούλιο. Θα συνεργαστούµε µε
τους Υπουργούς και τον Πρωθυπουργό µας για την καλύτερη
υλοποίηση των δεσµεύσεών µας προς τον ελληνικό λαό και θα
υπάρχει όταν χρειάζεται και δηµιουργική κριτική απέναντί τους. 

Ξέρουµε ότι το έργο της Κυβέρνησής µας θα είναι δύσκολο.
Η µάχη ενάντια στις δυνάµεις που δεν επιθυµούν την επιστροφή
στην κανονικότητα θα είναι σκληρή. Άλλωστε, η δεκαετής σχεδόν
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κρίση υπήρξε αφορµή για να κτίσουν πολιτική καριέρα κόµµατα
και πολιτικοί που ακόµα είναι ισχυροί. Όµως, όσο και αν το επι-
διώξουν, δεν θα το πετύχουν. Η Ελλάδα θα προχωρήσει µπρο-
στά. Θα γίνει µία σύγχρονη, ισχυρή ευρωπαϊκή χώρα που θα
σέβεται και θα φροντίζει όλους τους πολίτες της. Θα τα καταφέ-
ρουµε. Μπορούµε!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Παππάς από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει τον λόγο για έξι λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ο σχηµατισµός της Κυβέρνησης είχε δύο ορόσηµα,

τα οποία σηµατοδότησαν αλλαγή θέσης για το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας. Και αναφέροµαι πρώτον, στην τοποθέτηση του κ.
Τσουβάλα στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, πράγ-
µα που σηµατοδοτεί την κατάρρευση όλης της προπαγάνδας, η
οποία εξαπολύθηκε ενάντια στην παράταξή µας γι’ αυτήν την
ανείπωτη τραγωδία, και βεβαίως στην τοποθέτηση του κ. Μαυ-
ρωτά στη θέση του Γενικού Γραµµατέα Αθλητισµού, µαζί µε τις
δηλώσεις των κυβερνητικών στελεχών για το Μακεδονικό.

Και για τα δύο αυτά ζητήµατα νοµίζω ότι µία συγγνώµη θα
µπορούσε να ανεβάσει το επίπεδο του πολιτικού διαλόγου και
του πολιτικού πολιτισµού. Πλέον, σχεδόν όλοι είµαστε µε τις
Πρέσπες και η Νέα Δηµοκρατία συζητά µε την Ελληνική Λύση
εάν θα υπογράψουµε την παραποµπή του Κοτζιά και του Τσίπρα
στα ειδικά δικαστήρια. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ποιος; Πολύ Βελόπουλο ακούτε! Η Νέα
Δηµοκρατία δεν είπε τέτοιο πράγµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επιτρέψτε µου να σας πω ότι µε τις
Προγραµµατικές Δηλώσεις επιβεβαιώθηκε αυτό που εµείς δυ-
στυχώς είχαµε προβλέψει προεκλογικά. Διότι η Νέα Δηµοκρατία
ακύρωσε τη µείωση των πλεονασµάτων που είχαµε πετύχει. Τα
πλεονάσµατα –και αυτό να το ακούν και οι νέοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας- είχαν πέσει στην προτέρα κατάσταση στο
2,5%, µε την αξιοποίηση µέρους του µαξιλαριού. Τι έρχεται και
κάνει η Νέα Δηµοκρατία µονοµερώς; Τα ξανανεβάζει στο 3,5%.
Γιατί; Για να αιτηθεί τη µείωσή τους και να αρχίσουµε πάλι να συ-
ζητάµε για προαπαιτούµενα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Αν κατάλαβε κάποιος κάτι από την τοποθέτηση του κ. Μητσο-
τάκη προχθές, είναι ότι οι φοροελαφρύνσεις θα έρθουν εάν και
µόνο υπάρξει επιτυχία ως προς τη µείωση των πλεονασµάτων.
Τα πλεονάσµατα τα οποία εµείς πληρώσαµε και για το 2020 και
για το 2021 και για το 2022 και η Νέα Δηµοκρατία λέει ότι θα προ-
σπαθήσει να πείσει να την αφήσουν να τα µειώσει για το ’21 και
το ’22. Ίδωµεν! Εάν δεν µειωθούν τα πλεονάσµατα, περικοπές. 

Θα σας έλεγα ότι αυτή η τοποθέτηση –διότι στις Προγραµµα-
τικές Δηλώσεις ενδεχοµένως να είναι εύκολο- καθιστά πάρα
πολύ ενδιαφέρουσα τη συζήτηση που θα γίνει και τον Σεπτέµβριο
στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης και βεβαίως στον προϋπολο-
γισµό, διότι στον προϋπολογισµό δεν µπορεί να κρυφτεί τίποτα.
Εκεί θα φανεί τι θα κάνει η Νέα Δηµοκρατία: και µε τους µισθούς
και τις συντάξεις και µε τα επιδόµατα και µε τις δηµόσιες επεν-
δύσεις και µε τη δέκατη τρίτη σύνταξη και µε την εισφορά αλλη-
λεγγύης και µε την προκαταβολή φόρου. Εκεί, όλα θα πρέπει να
είναι µετρηµένα και καθαρά. Και τότε δεν θα µιλάµε στον αέρα. 

Επιτρέψτε µου, πριν πάω παρακάτω, να πω δυο λόγια για τις
επισηµάνσεις τις οποίες έκανε ο Υπουργός Οικονοµίας.

Ως προς την «CRETA FARM», κοιτάξτε να δείτε, βεβαίως και
καλώς πρέπει οι κυβερνήσεις να έχουν ενεργό ρόλο για να δια-
σώσουν θέσεις εργασίας. Προσέξτε, θέσεις εργασίας και όχι
ιδιοκτησίας. Οι ιδιοκτησίες αν δεν είναι διατεθειµένες να βάλουν
το χέρι στην τσέπη, θα πρέπει να παραµερίζουν. Αυτό έγινε στην
περίπτωση «ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗ – ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ» και αυτό είναι και
το κριτήριο που θα µας κάνει και εµάς να τοποθετηθούµε σε ανά-
λογες περιπτώσεις.

Δεύτερον, επικαλέστηκε ο κύριος Υπουργός την έκθεση του
«IN BUSINESS». Θα του έλεγα να διαβάσει την εισαγωγή, όπου
οι ίδιοι οι συγγραφείς σηµειώνουν τις αδυναµίες της µεθόδου
που χρησιµοποιούν. Λένε ότι η έρευνά τους αφορά µία συγκε-
κριµένη πόλη, αφορά συγκεκριµένες κατηγορίες επιχειρήσεων
και άρα, δεν µπορεί το σύνολο των προβληµάτων που αντιµετω-

πίζουν οι επιχειρήσεις να καταγράφεται και να αξιολογείται. Η
κατάταξη δε της χώρας ανεβαίνει και κατεβαίνει τέσσερις-πέντε
θέσεις για όλα τα χρόνια της προηγούµενης διακυβέρνησης,
αλλά υπάρχει και ένα χαρακτηριστικό σε αυτήν την έκθεση.

Συστηµατικά είναι οι σκανδιναβικές χώρες στην κορυφή της
λίστας. Συστηµατικά. Και αυτές δεν είναι χώρες οι οποίες έχουν
ασπαστεί νεοφιλελεύθερα προτάγµατα. Έχουν ισχυρό κοινωνικό
κράτος, έχουν ισχυρή δηµόσια παρέµβαση, έχουν ισχυρά δηµό-
σια δίκτυα και αυτό το πλέγµα των πολιτικών είναι που διαµορ-
φώνει θα σας έλεγα και ένα περιβάλλον όπου οι µεγάλες επεν-
δύσεις µπορούν και πρέπει να γίνονται. 

Και επειδή άνοιξε η κουβέντα από ό,τι ακούσαµε και για τις
ιδιωτικές ελεγκτικές, προσέξτε πότε και πώς τις αποθεώνουν µε-
ρικοί. Εµείς εδώ θα είµαστε και θα δούµε και το σχέδιο νόµου.
Αλλά και τη «FOLLIE FOLLIE» ιδιωτική ελεγκτική την είχε ελέγξει.
Και οι µεγάλες αµερικανικές ασφαλιστικές, οι οποίες κατέρρευ-
σαν είχαν τις προηγούµενες µέρες εξασφαλίσει πιστοποιητικά
βιωσιµότητας από τις τέσσερις µεγάλες αδελφές εταιρείες. Άρα,
εδώ πρέπει να υπάρχει ένα µέτρο και µια πολύ µεγάλη προσοχή.

Ως προς το ΕΣΠΑ, 103% οι δεσµεύσεις, 86% οι εντάξεις, 68%
οι συµβάσεις, 30% οι δαπάνες. Καταφέραµε, επειδή είχαµε ανα-
πτυξιακή στρατηγική, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και δεν τα
αφήνουµε όλα στην τύχη, διότι δεν καταλάβαµε από τις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη ποια είναι η αναπτυ-
ξιακή στρατηγική, για πρώτη φορά το ελληνικό κράτος να απο-
κτήσει µε τη δική µας διακυβέρνηση αναπτυξιακή στρατηγική.
Για πρώτη φορά έχουµε τις άµεσες ξένες επενδύσεις να σπάνε
ρεκόρ δεκαετίας, για πρώτη φορά έχουµε και τις προβλέψεις της
Κοµισιόν να λένε ότι πάµε το 2020 για πρωτιά και βεβαίως προ-
χωρήσαµε και άλλες στρατηγικές επενδύσεις σε διάφορους κλά-
δους. 

Δεν έχω πάρα πολύ χρόνο, αλλά δεν µπορούµε να ερχόµαστε
εδώ και να λέµε ότι παραλάβαµε καµένη γη, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας. Νοµίζω ότι αυτό είναι η πρώτη φορά που το ακού-
σαµε στη συζήτηση. Δηλαδή, υπήρξε µια προσπάθεια να µηδενι-
στεί ένα έργο και λέω υπάρχει εθνική αναπτυξιακή στρατηγική.
Δεκατρία αναπτυξιακά συνέδρια. Εθνική Ελληνική Αναπτυξιακή
Τράπεζα. Διαφάνεια και κανόνες στον αναπτυξιακό νόµο. Ηλε-
κτρονική απλούστευση της αδειοδότησης. Πήραµε συγχαρητή-
ρια από την Παγκόσµια Τράπεζα γι’ αυτήν την πρωτοβουλία και
για αυτήν τη λειτουργία. 

Τι έρχεστε και εξαγγέλλετε εδώ; Αυτό που ήδη υπάρχει και η
παγκόσµια οικονοµική κοινότητα λέει ότι καλώς το κάναµε και το
πράξαµε και το καταφέραµε;

Έχουµε θεσπίσει νέο νόµο για τις στρατηγικές επενδύσεις.
Προχωρήσαµε το Κτηµατολόγιο και τους δασικούς χάρτες. Ανα-
µορφώσαµε το ΕΣΠΑ. Δηµιουργήσαµε νέα στοχευµένα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία. Αυξήσαµε τις δαπάνες για την έρευνα εν
µέσω κρίσης πάνω από το 1% του ΑΕΠ και βεβαίως, προχωρή-
σαµε και σε πολύ µεγάλα έργα για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό
και του δηµοσίου και της επιχειρηµατικότητας και της πρωτογε-
νούς παραγωγής και αυτό ακριβώς έγινε επειδή είχαµε προτε-
ραιότητες και προσανατολισµό. Η αναπτυξιακή στρατηγική δεν
µπορεί να αφεθεί στον ιδιωτικό τοµέα. Ο ιδιωτικός τοµέας µπορεί
να εξυπηρετήσει µόνο τα µερικά του συµφέροντα και αυτό είναι
µία συζήτηση, την οποία θα πρέπει εδώ να κάνουµε µε ειλικρί-
νεια.

Η ισχυρή δηµόσια παρέµβαση, ο σοβαρός και απαρέγκλιτος
προσανατολισµός για την ανάπτυξη είναι απαραίτητες προϋπο-
θέσεις, για να είναι η ανάπτυξη βιώσιµη και δίκαιη, όχι να είναι
µια ανάπτυξη που είναι επίπλαστη τα προηγούµενα χρόνια, η
οποία απλώς θέτει τις βάσεις για τις καινούργιες κρίσεις.

Τέλος, είναι απολύτως προφανές ότι η αποτίµηση του παρελ-
θόντος θα είναι µέσα στα πολιτικά επίδικα. Τα συζητάµε και µε
ένταση εδώ πέρα και η αριστερά και η δεξιά το τι έχει συµβεί στο
πρόσφατο –αλλά από ό,τι κατάλαβα και στο πιο µακρινό- παρελ-
θόν και θα περίµενα εάν υπάρχουν δηλώσεις του τύπου ότι οι αν-
τιστασιακοί στη χούντα ήταν ψυχικά ασθενείς, κάποιος αυτά τα
στελέχη όταν εκστοµίζουν τέτοιες ακρότητες να τα συνετίζει και
να τα µαζεύει.

Διότι στην κατοχή είχαµε δωσίλογους και αντιστασιακούς, στη
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χούντα επίσης είχαµε χουντικούς και αντιστασιακούς. Δεν ήµα-
σταν µόνο εµείς αντιστασιακοί. Υπήρχαν και άνθρωποι από την
κεντροδεξιά παράταξη που αντιστάθηκαν στη χούντα. Και ευτυ-
χώς είδαµε και κάποιον από αυτούς να τραβάει το αυτί χαρακτη-
ριστικά. Θα περιµέναµε, λοιπόν, και από την ηγεσία της Νέας
Δηµοκρατίας κάτι τέτοιο.

Η εποχή που θα ζήσουµε και η επόµενη περίοδος θα έχει τέ-
τοιου τύπου χαρακτηριστικά. Και, επειδή θα έχει χαρακτηριστικά
εφαρµογής πολιτικών που εµείς θεωρούµε ότι θα αυξήσουν τις
κοινωνικές ανισότητες και έχει και ένα πολιτικό συµπλήρωµα το
οποίο είναι επικίνδυνο για τη δηµοκρατία µας, οι προοδευτικές
δηµοκρατικές δυνάµεις θα βρεθούν µπροστά στην υποχρέωση
να συντονίσουν τις δυνάµεις τους. Σε αυτή την υποχρέωση ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα είναι πρωτοπόρος από τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, της πιο ισχυρής δύναµης του προοδευτικού τόξου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Καµί-
νης από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο καθήκον
της Αντιπολίτευσης απέναντι σε µία κυβέρνηση είναι να την
προσγειώσει, να την προφυλάξει από τον κίνδυνο µιας άκρατης
ευφορίας και αισιοδοξίας, που συχνά ακολουθεί τη νίκη στις
εκλογές. 

Τις τελευταίες ηµέρες έχω ακούσει πολλές υποσχέσεις σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα και τις ακούσαµε µε µεγάλη επιφύλαξη.
Γιατί δυστυχώς το φαινόµενο της άκρατης αισιοδοξίας ήταν ευ-
διάκριτο ήδη κατά την προεκλογική περίοδο. 

Θυµάστε, άραγε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
τον Πρωθυπουργό στις 11 Ιουνίου στην Πάτρα να δεσµεύεται ότι
την πρώτη εβδοµάδα της διακυβέρνησής σας θα ξεµπλοκάρατε
µε δύο υπουργικές αποφάσεις την επένδυση στο Ελληνικό;
Μόλις τώρα ακούσαµε ότι η επένδυση θα αρχίσει ως το τέλος
του έτους και ότι οι αποφάσεις ακόµα εκκρεµούν.

Όλοι εδώ µέσα υπέχουµε ένα καθήκον αλήθειας απέναντι στον
ελληνικό λαό. Επιτρέψτε µου να πω ότι στην περίπτωση της δικής
σας παράταξης θα είναι εφεξής εντονότερο γιατί και εσείς οι
ίδιοι έχετε αυτοδεσµευθεί, αφού προεκλογικά µας λέγατε συνε-
χώς ότι συνάπτετε ένα σύµφωνο αλήθειας µε το εκλογικό σώµα. 

Αλλά αυτό το καθήκον αλήθειας δοκιµάζεται προπάντων όταν
αγγίζει τον καταστατικό πυρήνα µιας πολιτικής παράταξης. Και,
όµως, εσείς ενώ διατείνεστε ότι είστε η φιλελεύθερη παράταξη
της χώρας σπεύσατε να υπαγάγετε απευθείας στον Πρωθυ-
πουργό το Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων και την ΕΡΤ. 

Η φιλελεύθερη απάντηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέ-
ναντι στο χρόνιο πια πρόβληµα του ασφυκτικού ελέγχου της ΕΡΤ
από την εκτελεστική εξουσία δεν µπορεί σήµερα πια παρά να
είναι µόνο µία, δηλαδή η ανάθεση του διορισµού της διοίκησης
και της εν γένει εποπτείας της λειτουργίας της σε µία ανεξάρ-
τητη αρχή, εν προκειµένω στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης. Ήρθε η ώρα πια να κόψουµε τον οµφάλιο λώρο που συνδέει
τα κρατικά µέσα ενηµέρωσης µε την Κυβέρνηση. 

Εσείς αντί να κάνετε αυτό, συγκεντρώνετε τον έλεγχο των
µέσων αυτών στα ενδότερα δώµατα της εκτελεστικής εξουσίας,
στο Πρωθυπουργικό Γραφείο.

Κατά τα λοιπά, θα µου επιτρέψετε εκτός από µία σύντοµη πα-
ρέκβαση για το πανεπιστηµιακό άσυλο να αφιερώσω την αγό-
ρευσή µου σε θέµατα που αφορούν το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη του οποίου έχω και την ευθύνη ελέγχου εκ µέρους
του Κινήµατος Αλλαγής.

Συµφωνώ βέβαια µε την κρίση ότι χωρίς ασφάλεια δεν υπάρ-
χουν δικαιώµατα και ελευθερίες. Ισχύει, όµως και το αντίστροφο:
Χωρίς δικαιώµατα δεν υπάρχει ασφάλεια. Γιατί και σε αυτήν την
περίπτωση επικρατεί τελικά το δίκαιο του ισχυρότερου. Υπάρχει,
λοιπόν, πάντοτε ένα ευαίσθητο σηµείο ισορροπίας από το οποίο
δεν πρέπει να µας αποµακρύνουν πρόσκαιρα φαινόµενα. 

Το τόνισα αυτό αµέτρητες φορές ως Δήµαρχος Αθηναίων,
όταν έβλεπα την πόλη µου να παραδίδεται στο έλεος των µπα-
χαλάκηδων. Και προειδοποιούσα τότε ότι εάν δεν αντιδράσει έγ-
καιρα και αποτελεσµατικά η πολιτεία ως κράτος δικαίου, ελλο-
χεύει ο κίνδυνος να περιπέσουµε από την ανοµία στο άλλο άκρο,

στην κατάργηση των εγγυήσεων της ελευθερίας. Ιδού, λοιπόν,
το πρώτο παράδειγµα που είναι το πανεπιστηµιακό άσυλο. 

Το άσυλο απορρέει αµέσως από το Σύνταγµα και µάλιστα όχι
µόνον ως εγγύηση υπέρ της ελεύθερης πανεπιστηµιακής έρευ-
νας και διδασκαλίας, αλλά και ως απόρροια του πλήρως αυτοδι-
οίκητου -έτσι λέει το Σύνταγµα- των ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων. Το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια εκδηλώνονται
ανεπίτρεπτα φαινόµενα βίας και εκφυλισµού στα πανεπιστήµιά
µας δεν επιτρέπεται να µας οδηγήσει στο άλλο άκρο. 

Υπάρχει µία διεθνής πρακτική τα ίδια τα πανεπιστήµια να ανα-
λαµβάνουν υπεύθυνα τη φύλαξή τους. Αυτό πρέπει να εφαρµό-
σουµε και εδώ. Ο πρύτανης να υπέχει πλήρη αστική, ποινική και
διοικητική ευθύνη όταν δεν καλεί την Αστυνοµία ενώ πρέπει. 

Ακούσαµε ότι το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ετοιµάζε-
ται να προσλάβει χίλια πεντακόσια νέα άτοµα. Κάποια από αυτά,
λοιπόν, µετά την κατάλληλη εκπαίδευση να πάνε στα πανεπιστή-
µια. Αυτή είναι η σωστή πολιτική απέναντι στο άσυλο.

Το ίδιο πνεύµα, όµως, διακρίνω και στα θέµατα των φυλακών
και της µετανάστευσης, και εδώ πονάει χέρι, κόψει κεφάλι. Εκ-
χωρούµε το σύνολο των αρµοδιοτήτων σε ένα Υπουργείο, στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Η µετανάστευση δεν είναι
µόνο θέµα φύλαξης των συνόρων. Υπάρχουν και οι αλλοδαποί
που διαµένουν νόµιµα στη χώρα. Η κοινωνική ένταξη των ανθρώ-
πων αυτών προϋποθέτει ένα πολύ σύνθετο και µακράς πνοής
στρατηγικό σχέδιο που εκ των πραγµάτων εµπλέκει επί µονίµου
βάσεως σχεδόν όλα τα Υπουργεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πιστεύει κάποιος στα σοβαρά τη διαβεβαίωση του αρµόδιου

Υπουργού ότι το τιτάνιο αυτό έργο µπορεί να αναληφθεί επιτυ-
χώς από την άπαξ κάθε µήνα συνάντηση των γραµµατέων των
συναρµόδιων Υπουργείων;

Το ίδιο πνεύµα πρυτάνευσε, όµως, και στο θέµα των σωφρο-
νιστικών καταστηµάτων. Ανοµία πράγµατι επικρατεί σε πολλές
φυλακές της χώρας. Πρόσφατα είδαµε σε πανελλήνια θέαση να
σφαγιάζεται ένας κρατούµενος από τους συγκρατούµενούς του.
Την τριετία 2015-2018 πέθαναν στις φυλακές εκατόν τριάντα
πέντε άνθρωποι. 

Ο Ρουβίκωνας, όµως, έκανε διαδήλωση για τα δικαιώµατα σε
άδεια του κ. Κουφοντίνα, ενός στυγερού δολοφόνου τροµοκρά-
τη. Τίποτα γι’ αυτούς τους ανθρώπους που πέθαναν στις φυλα-
κές. Και µόλις προχθές κάποιος δύστυχος αυτοκτόνησε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πέθαναν ή δολοφονήθηκαν; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πέθαναν ή δολοφονήθηκαν;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Δολοφονήθηκαν.
Αλλά και εδώ η λύση δεν µπορεί να είναι η µετάθεση της αρ-

µοδιότητας από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη. 

Θεµελιώδης αρχή του σωφρονιστικού µας συστήµατος είναι
η κοινωνική επανένταξη των κρατουµένων και δεν νοµίζω, βέ-
βαια, ότι το αρµοδιότερο Υπουργείο για να το πετύχει αυτό είναι
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτή τη Βουλή κλείνει ένας
ιστορικός κύκλος. Η χώρα µας βρέθηκε πολλές φορές στο χεί-
λος του γκρεµού κυρίως λόγω της ανευθυνότητας του πολιτικού
συστήµατος. Κατάφερε, όµως, µε πολλές, µεγάλες θυσίες να
σταθεί όρθια. 

Χρωστάµε στον ελληνικό λαό, και ιδίως σε όσους επωµίστηκαν
δυσανάλογα βάρη, κυρίως στους νέους ανθρώπους που αναζη-
τούν αλλού την τύχη τους, αλλά και σε αυτούς που έχουν παρα-
µείνει εδώ, µια χώρα σύγχρονη, δίκαιη µε ανοιχτούς οικονοµι-
κούς και πολιτικούς θεσµούς, µια χώρα που δίνει ευκαιρίες στην
οποία ο καθένας και η καθεµιά µπορεί να δηµιουργήσει, να δει
τα όνειρά του να γίνονται πραγµατικότητα, να προκόψει. Αυτή
είναι η ευθύνη µας ως πολιτικό σύστηµα και σε αυτήν οφείλουµε
να ανταποκριθούµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Σπίρτζης από τον
ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για έξι λεπτά.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµες κύριες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ µε τη σειρά

µου σε όλους καλή παραγωγική δουλειά και υγεία και να ευχα-
ριστήσω τους συµπολίτες µας και περισσότερο όσους µας τίµη-
σαν και έδωσαν στον ΣΥΡΙΖΑ ένα πολύ µεγάλο ποσοστό για να
είναι ο κύριος εκφραστής της προοδευτικής παράταξης. Θα αν-
ταποκριθούµε στον ρόλο µας στο ακέραιο ως Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση. 

Είναι ανθρώπινο να έρχονται στη µνήµη µας οι εµπειρίες του
2015, όταν ψάχναµε κάθε ευρώ για να πληρωθούν µισθοί και συν-
τάξεις, όταν κάναµε αγώνα για να υπάρχουν καύσιµα στα λεω-
φορεία και στα εργοτάξια. Η χώρα σήµερα είναι σε άλλη εποχή,
µοιάζει να έχει περάσει ένας αιώνας σε κάθε τοµέα της κοινωνι-
κής και οικονοµικής ζωής.

Αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, να σας ευχηθώ ολό-
ψυχα καλή επιτυχία. Θα ήθελα να δηλώσω ότι εµείς δεν θα ακο-
λουθήσουµε το πρότυπο της δικής σας αντιπολίτευσης, δεν θα
ζητάµε κάθε εβδοµάδα εκλογές, δεν θα διασπείρουµε ψεύτικες
ειδήσεις, δεν θα βάζουµε τρικλοποδιές εντός και εκτός, αλλά θα
είµαστε εδώ να στηρίξουµε την ελληνική κοινωνία, τις κοινωνικές
κατακτήσεις, όλα όσα έφεραν τη χώρα έξω από τα µνηµόνια σε
άλλη εποχή και θα θυµίζουµε και τι λέγατε ως αντιπολίτευση.

Παρακολουθώντας τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρ-
νησης -παρακολουθώ ιδιαίτερα των Εσωτερικών και των Υποδο-
µών- βγάζουµε µερικά συµπεράσµατα. Πρώτον, σε πολλούς
τοµείς είτε δεν έχετε σχέδιο εφαρµοσµένης πολιτικής είτε θέλετε
να το κρύψετε. Δεύτερον��σιγά-σιγά επιστρέφετε στην πραγµα-
τικότητα και πρέπει να κάνετε πιο γρήγορα γιατί τα προβλήµατα
είναι εδώ και τρίτον, υπάρχουν κάποιες πρώτες κινήσεις και
εξαγγελίες που εγείρουν πολλά ερωτήµατα και ανησυχίες. Εδώ
είµαστε, θα το ανακοινώσετε στη συνέχεια. Όµως, είναι ακόµη
και ως σηµειολογία αρνητική η µεταφορά της ΕΡΤ, του ΑΠΕ και
της ΕΥΠ στον Πρωθυπουργό. Είναι σηµαντικό και ανησυχητικό
για τους αγώνες του φεµινιστικού κινήµατος και των δικαιωµά-
των να µεταφερθεί η Γενική Γραµµατεία Ισότητας και το ΚΕΘΙ
στο Υπουργείο Εργασίας. Η ενδοοικογενειακή βία, η διακίνηση
και η εµπορεία γυναικών, η συµµετοχή των γυναικών στα κέντρα
λήψης αποφάσεων δεν είναι εργασιακά θέµατα και θα δείξει από
τη λειτουργία στη συνέχεια. 

Επίσης, θα θέλαµε κάποιες διευκρινίσεις µιας και οι πολίτες
λόγω του βεβαρηµένου παρελθόντος της παράταξής σας ειδικά
το 2014, όχι πριν τριάντα χρόνια, ανησυχούν και ανησυχούν ιδι-
αίτερα για το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Οι ερωτήσεις είναι οι εξής: Θα τοποθετήσετε νέους διορισµέ-
νους Γενικούς Γραµµατείς και θα σταµατήσετε την ανοιχτή δια-
δικασία µέσω ΑΣΕΠ; Ποια τα βιογραφικά των νέων γενικών
γραµµατέων; Θα καταργήσετε τις Γενικές Γραµµατείες των Υ-
πουργείων, τις οριζόντιες και θα βάλετε υπηρεσιακό γενικό
γραµµατέα; Με ποια διαδικασία; Με τους υπάρχοντες γενικούς
διευθυντές ή µε νέους που θα ορίσετε προσωρινά, όπως το
2014; 

Ποιος ο συνολικός αριθµός των συνεργατών Κυβέρνησης, γε-
νικών γραµµατέων κ.λπ.; Θυµάστε τι µας λέγατε παρά τον περιο-
ρισµό που είχαµε κάνει. Τελικά η επιστροφή σας στην πραγ-
µατικότητα ακυρώνει την εξαγγελία του «ένα προς πέντε», δη-
λαδή χίλιες οχτακόσιες προσλήψεις τον χρόνο; Εµείς θα το
δούµε θετικά να πάτε στο «ένα προς ένα» και βλέπουµε θετικά
να συνεχίσετε τη δική µας πολιτική για προγραµµατισµό. Όµως,
όταν προωθούσαµε αυτά που είχε ανάγκη η χώρα λέγατε ότι κά-
ναµε ρουσφέτια και διορισµούς. Τι θα κρατήσετε από τις µεγά-
λες µεταρρυθµιστικές τοµές του ΣΥΡΙΖΑ και τι όχι;

Αγαπητοί φίλοι, ανάπτυξη χωρίς επαρκές και αξιόπιστο δηµό-
σιο τοµέα δεν γίνεται. Πώς θα λειτουργήσουν οι δήµοι, τα Υπουρ-
γεία, οι φορείς; Ακούσαµε τη Νέα Δηµοκρατία να λέει «οι δήµοι
αναπτυξιακοί οργανισµοί». Χωρίς µηχανικούς, δικηγόρους, οικο-
νοµολόγους και στελέχωση πώς θα γίνει αυτό; Με δύο µηχανι-
κούς ανά δήµο; Είναι γκρίζες ζώνες οι Προγραµµατικές σας
Δηλώσεις. 

Πώς θα λειτουργήσουν οι κοινωνικές δοµές; Τι θα κάνετε µε
τις δεκάδες χιλιάδες συµβασιούχους; Τι θα κάνετε µε την προ-
κήρυξη τριών χιλιάδων µόνιµων στελεχών για το «Βοήθεια στο

Σπίτι»; Είναι ερωτήµατα που θα απαντήσετε. 
Και ενώ υπάρχουν αυτά τα προβλήµατα για την τοπική αυτο-

διοίκηση, ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Θεοδωρικάκος -συµπα-
θέστατος- χαρακτήρισε ως µέγιστο πρόβληµα την απλή αναλο-
γική στους δήµους, ως χάος. Πότε δοκιµάστηκε; Τον Σεπτέµβριο
ξεκινούν οι άνθρωποι να λειτουργούν µε αυτό το σύστηµα. Αυτό
είναι το πρόβληµα της τοπικής αυτοδιοίκησης; Δεν αποτελεί προ-
σβολή στη θέληση του ελληνικού λαού στις δηµοτικές εκλογές
αυτή η τοποθέτηση; Δεν είναι ώριµοι, δεν είναι υπεύθυνοι οι
εκλεγµένοι από τον λαό δηµοτικοί σύµβουλοι για να αποφασί-
σουν για τον δήµο τους; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι άλλο η βελτίωση των διαδικασιών -θέλω δύο λεπτά, κύριε
Πρόεδρε- και άλλο η καταστρατήγηση της δηµοκρατικής έκφρα-
σης του ελληνικού λαού.

Και µιας και λέµε για απλή αναλογική, καλούµε τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να γίνει µια αρχή συµπόρευσης και διαλόγου για
τη διατήρηση του συστήµατος της απλής αναλογικής στις εθνι-
κές εκλογές. 

Από σήµερα, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν έχετε
άλλοθι. Έχετε τη συντριπτική πλειοψηφία στους δήµους, στους
περιφερειάρχες και έχετε την Κυβέρνηση. Περιµένουµε τις πρά-
ξεις σας. 

Το ίδιο και για τα σκουπίδια που έχει στοχοποιηθεί η Ρένα Δού-
ρου. Να ενηµερωθείτε για το τι γίνεται σε όλη την Ελλάδα, ποιο
είναι το ευρωπαϊκό πλαίσιο, γιατί έχουµε φτάσει εδώ και ποιες
είναι οι δικές σας ευθύνες από το 2015. 

Δύο λόγια για το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Δεν
θα µιλήσω για τον απολογισµό µας. Είναι µεγάλος, τον ξέρουν
οι πολίτες και το ξέρει και η αυτοδιοίκηση, όπως και για τους αυ-
τοκινητόδροµους και για τους σιδηρόδροµους, για τα αντιπληµ-
µυρικά, για το µετρό. Όµως, θα τα φέρουµε για να υπάρχουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άκουσα τον κ. Καραµανλή. Θα αρχίσω µε τα θετικά. Είναι θε-
τική η συνέχιση της πολιτικής µας και η στάση απέναντι στην αύ-
ξηση των διοδίων της Αττικής Οδού. Παρακαλώ να συνεχιστεί η
πολιτική µας για όλους τους δηµότες και η απαλλαγή των δηµο-
τών του Δήµου Ωρωπού µέχρι να γίνει το ηλεκτρονικό σύστηµα
που έχει τελειώσει ο διαγωνισµός. 

Είναι θετικό ότι κατήγγειλε ο κ. Καραµανλής την κυβέρνηση
Καραµανλή για τις µεγάλες εκπτώσεις στα έργα και στην Παραϊ-
όνια, όταν καταργήθηκε ο µαθηµατικός τύπος και πήγαµε στην
απόλυτη µειοδοσία. 

Είναι θετικό ότι ο κ. Καραµανλής θέλει ένα εθνικό στρατηγικό
σχέδιο υποδοµών-µεταφορών. Να ενηµερώσω ότι έχει γίνει,
αναρτήθηκε και εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Έχει
περιβαλλοντικά και είναι στο Υπουργείο και πρέπει να ενηµερω-
θεί και είναι µέχρι το 2037. Έχει το όραµα να γίνει η Ελλάδα διε-
θνές κέντρο µεταφορών. 

Πάµε στα αρνητικά. Δεν υπάρχει όραµα, δεν υπάρχει στρατη-
γική. Άκουσα να γίνεται µια κουβέντα για τον ΒΟΑΚ και για την
Πατρών-Πύργου. Και επειδή θέλετε να πείτε και για τον λαϊκισµό,
θα συµβουλεύσω, λοιπόν, να µην παίζετε άλλο µε την Κρήτη. Δεν
βγαίνει τεχνοοικονοµικά ένας διαγωνισµός για όλο τον ΒΟΑΚ, να
ενηµερωθείτε. Το ίδιο µε την Πατρών-Πύργου. 

Εµείς αφήσαµε ενηµερωτικά σηµειώµατα για όλα τα έργα και
όφειλε η Κυβέρνηση να ξέρει ότι έχει ξεκινήσει σε πέντε έργα -
να πάµε να τους τα δείξουµε εµείς, αν δεν µπορούν να τα βρουν-
αλλά έχει γίνει µία απόκρυψη –όχι µία, αρκετές- ότι η εταιρεία
που τόσο µας έχετε λασπώσει δεν πήρε έναν διαγωνισµό από
τους τέσσερις που ήταν προσωρινός µειοδότης, ότι δεν είναι κα-
τάτµηση γιατί έχει εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το
Ελεγκτικό Συνέδριο, από παντού. 

Βέβαια, δεν είχατε χρηµατοδότηση, δεν είχατε καταθέσει ούτε
φάκελο µεγάλου έργου. Το 2014 είχατε έναν διαγωνισµό στη-
µένο µε ποσότητες οι οποίες ήταν στρεβλές και αποδείχθηκε στη
συνέχεια. Μην πειραµατίζεστε, κατά τη γνώµη µου, µε τις υπο-
δοµές για επικοινωνιακούς λόγους, µην πανικοβάλλεστε, θα τα
αντιµετωπίσετε όλα. Μην ακυρώνετε ξανά την αξιοπιστία της
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χώρας στην υλοποίηση και ολοκλήρωση έργων. 
Κουραστήκαµε πάρα πολύ για να οικοδοµήσουµε και σε αυτόν

τον τοµέα την αξιοπιστία της χώρας. Μην κάνετε τα ίδια λάθη µε
το παρελθόν της παράταξής σας. Παρά ταύτα -και ολοκληρώνω-
και για τις υποδοµές και για τις µεταφορές, αλλά και συνολικά
στην Κυβέρνηση, εύχοµαι, παρά τα αρνητικά πρώτα δείγµατα,
να παραδώσετε µεγαλύτερο έργο για το καλό της χώρας και του
ελληνικού λαού που µας κρίνει όλους και θα µας κρίνει όλους.
Καλή επιτυχία σε όλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Για τον ΟΑΣΘ;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω επειδή

µε ρώτησε, για ένα δευτερόλεπτο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεχίστε, απαντήστε,

κύριε συνάδελφε, αλλά δεν πρέπει να γίνεται αυτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όσον αφορά τον ΟΑΣΘ, τις άδειες οδή-

γησης, τα κυκλώµατα στον ΟΑΣΑ µε τα πλαστά εισιτήρια, δεν θα
ανεχθούµε ούτε εµείς ούτε οι πολίτες τα κυκλώµατα δεκαετιών
που εξαρθρώσαµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχει ζητήσει τον λόγο
επί προσωπικού ο κ. Βελόπουλος. 

Κύριε Βελόπουλε, σε τι συνίσταται το προσωπικό;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αναφέρθηκε ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης στο πρόσωπό
µου, κύριε Πρόεδρε. 

Ο κ. Γεωργιάδης έκανε ένα µικρό ατόπηµα. Συνέκρινε ανόµοια
πράγµατα. Διότι δεν µπορείς να συγκρίνεις Φεράρι µε Ζάσταβα.
Και τα δύο είναι αυτοκίνητα.

Μας κατέθεσε µία σειρά πόλεων λέγοντάς µας ότι δεν έχουν
πρόβληµα, επειδή έχουν ουρανοξύστες. Πρέπει, λοιπόν, να του
υπενθυµίσω το εξής: Πρώτον, απέφυγε επιµελώς να µιλήσει για
το καζίνο. Δεν ξέρω αν παίζει ο ίδιος. Κάποιοι προηγούµενοι Υ-
πουργοί έπαιζαν στα καζίνο. Δεν πιστεύω, όµως, ότι το καζίνο
είναι ανάπτυξη, κύριε Πρόεδρε. Τα καζίνο δεν είναι ανάπτυξη.
Κλέβουν τον κόσµο. Είναι τζόγος αν το ξέρουµε καλά. Και υπάρ-
χει και ο εθισµός. Ένα σχόλιο επ’ αυτού θα ήθελα, ξεκινώντας.

Δεύτερον, θα ήθελα να του πω ότι για το Σαν Φρανσίσκο, που
ο ίδιος είπε ότι είναι σεισµογενής περιοχή, υπάρχουν δηµοσιεύ-
µατα -τα έχω µπροστά µου- ότι οι δύο, τρεις ουρανοξύστες –θα
τα αφήσω στα Πρακτικά για να τα διαβάσει και ο Υπουργός- ήδη
βυθίζονται λόγω του σεισµογενούς πεδίου. 

Ακόµα, µας είπε, επίσης, για το Ντουµπάι. Δεν ήξερα ότι έχου-
µε σαράντα δύο βαθµούς θερµοκρασία στην Ελλάδα, κύριε
Υπουργέ. Τα µπερδέψατε λίγο. Εγώ µίλησα για το µικροκλίµα.
Είπα ότι οι ουρανοξύστες αλλάζουν το µικροκλίµα. 

Μας είπε για το Χόνγκ Κόνγκ ότι έχει ουρανοξύστες. Να του
υπενθυµίσω, σύµφωνα µε δηµοσίευµα του «CNN», ότι είναι µία
από τις πιο ρυπογόνες πόλεις λόγω των ουρανοξυστών. Επίσης,
να του υπενθυµίσω ότι το ίδιο ισχύει για τη Σαγκάη. Αυτά τα λένε
δηµοσιεύµατα, δεν είναι λόγια δικά µου.

Κλείνοντας, λοιπόν, θα ήθελα να πω στον Υπουργό το εξής:
Έχω εδώ µία σειρά πανεπιστηµιακών µελετών για το µικροκλίµα,
όπου υπάρχουν ουρανοξύστες. Θα σας τις προσκοµίσω στα
Πρακτικά να τις παραλάβετε. Πρόκειται για το Λονδίνο, τη Νέα
Υόρκη, το Βερολίνο -που έχετε και µία συµπάθεια στο Βερολίνο
εσείς της Νέας Δηµοκρατίας, µην ξεχνιόµαστε- και διάφορες
άλλες πόλεις. Ξέρετε τι λένε; Ακούστε: «Αέρας ταχύτητας σα-
ράντα χιλιοµέτρων ανάµεσα σε υψηλά κτήρια µπορεί να φτάσει
εύκολα τα πενήντα πέντε χιλιόµετρα». Ο άνθρωπος περπατάει
µε δυσκολία στα εξήντα χιλιόµετρα. «Συνέπειες υψηλών κατα-
σκευών: ισχυροί κάθετοι άνεµοι, φαινόµενα πίεσης, δυνατές
ριπές αέρα ανάµεσα σε κτήρια, άπνοια σε χαµηλά σηµεία των
κατασκευών και ρύπους».

Θα τα καταθέσω όλα στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ.
Εγώ αναµένω να τα διαβάστε καλά, γιατί δεν είναι δικές µου

µελέτες. Να τις µελετήσετε και να µας πείτε για το καζίνο. Είναι
πολύ σηµαντικό θέµα αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να
απαντήσω στον κ. Βελόπουλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτό, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Θα σας δώσω τον λόγο για να απαντήσετε, διότι έχουµε
κάποιο χρόνο. 

Απλώς, για το µέλλον της συζήτησης στην Ολοµέλεια, θα πρέ-
πει να τονίσω ότι µε βάση και τον Κανονισµό της Βουλής –το ξέ-
ρετε, δεν είστε πρώτη φορά Βουλευτής- επιστηµονικές αντιδι-
κίες, διαφορές σε πολιτικές τοποθετήσεις δεν συνιστούν προσω-
πικό θέµα. Έχουµε χρόνο, όµως, τώρα και θα συζητήσουµε
ακόµα και για το πόσο ύψος πρέπει να έχουν οι ουρανοξύστες
κ.λπ..

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, δεν είχε κανένα χαρακτήρα προσωπικού η

αναφορά µου. Είστε Πρόεδρος κοινοβουλευτικού κόµµατος,
είµαι Υπουργός της Κυβερνήσεως και είµαι υποχρεωµένος να
απαντάω στα ερωτήµατα που θέτετε, γιατί έτσι εγώ αντιλαµβά-
νοµαι τους κανόνες της δηµοκρατίας.

Εν τάχει, έρχοµαι στο θέµα των καζίνο. Μπορείτε να διαφω-
νείτε µε το καζίνο. Και είναι δικαίωµά σας να το κάνετε. Η από-
φαση της Κυβερνήσεως -και της προηγουµένης Κυβερνήσεως-
είναι να γίνει καζίνο. Υπάρχουν ανησυχίες από τη λειτουργία ενός
καζίνο στην Αττική; Προφανώς και υπάρχουν. Γι’ αυτό θα γίνει
υπό τους όρους που προβλέπει η ευρωπαϊκή νοµοθεσία, η οποία,
σας διαβεβαιώ, έχει εξαιρετικά αυστηρά όρια για τους εθισµούς
και για τις όποιες άλλες κοινωνικές επιπτώσεις.

Όµως, πρέπει να σας πω ότι ένα τέτοιο καζίνο σε έναν τέτοιο
χώρο δεν έχει ως στόχο να επιβιώσει από την εγχώρια αγορά.
Έχει ως στόχο να επιβιώσει από τους τουρίστες υψηλού εισοδή-
µατος που θα προσελκύσει το συγκεκριµένο θέρετρο. Αν µείνει
στην εγχώρια αγορά θα είναι ένα µικρό και ασήµαντο καζίνο.
Αυτό που πάει να φτιαχτεί εκεί είναι ένας πραγµατικός πόλος
τουριστικής ανάπτυξης σε συνδυασµό µε µαρίνες και µε ξενοδο-
χείο. Άρα, λοιπόν, µιλάµε για κάτι πολύ µεγάλο. 

Και ναι, αγαπητέ, κύριε Πρόεδρε, έχουµε περιπτώσεις τέτοιου
είδους πόλεων -δεν θα αναφερθώ περαιτέρω για να µην αντιδι-
κήσουµε- που γύρω από ένα καζίνο έχουν αναπτύξει πολύ ισχυ-
ρές οικονοµίες. Το ίδιο θέλουµε να κάνουµε και εµείς στο Ελλη-
νικό. 

Ως προς τους ουρανοξύστες, νοµίζω ότι δεν θα αντιδική-
σουµε, αγαπητέ, κύριε Πρόεδρε, περαιτέρω. Μιλάµε για δύο ου-
ρανοξύστες, Παρά ταύτα, θέλω να σας πω ότι όσον αφορά τις
πόλεις που αναφέρατε και τις ταχύτητες των ανέµων που ανα-
φέρατε -είδα ότι είχατε βάλει στο Twitter ένα βίντεο µε µία σχε-
τική επιστηµονική µελέτη-, θα ήθελα να σας πω ότι  για όλα τα
θέµατα µπορεί να υπάρχει οποιοδήποτε είδος επιστηµονικής µε-
λέτης. Σας θυµίζω ότι είµαστε σε µία χώρα που καταστράφηκε ο
Βωβός και ο Παναθηναϊκός για έναν δήθεν κορµοράνο που δεν
βρέθηκε ποτέ. Σας λέω, όµως, ότι ναι, όλες οι µεγάλες ανεπτυγ-
µένες οικονοµίες του πλανήτη χτίζουν και ουρανοξύστες. Τι να
κάνουµε τώρα; Αν θέλετε εσείς να κυβερνήσετε και να πείτε
«απαγορεύει ο Βελόπουλος και η Ελληνική Λύση τους ουρανο-
ξύστες», είναι πολύ ενδιαφέρον θέµα, να το θέσετε στο κυβερ-
νητικό σας πρόγραµµα. Εµείς, αγαπητέ, κύριε Πρόεδρε,
επιτρέπουµε τους ουρανοξύστες και δεν έχουµε κανένα πρό-
βληµα να υπάρξουν. Και αν κάποιος έχει πρόβληµα βαδίσµατος
επειδή θα υπάρχει ένας ουρανοξύστης, θα πάµε εκεί να τον βοη-
θήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Είναι πάντα πολύ ευχά-
ριστο –και το λέω µόνο από χιούµορ- να ακούς δύο φιλόλογους
να µιλούν για έργα πολιτικού µηχανικού.

Φιλόλογος δεν είστε, κύριε Βελόπουλε;
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ιστορία - Αρχαιολογία σπούδασα, κύριε Πρόεδρε.

Ο κ. Γεωργιάδης ξέχασε την Ακρόπολη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεχίζουµε µε τον κα-

τάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες το βράδυ, ο Υπουργός Ερ-

γασίας, γνωστός από τα παλιά µε τις αξέχαστες επιτυχίες, όπως
τη µείωση των µισθών κατά 22% και 32% µε νοµοθετική ρύθµιση,
αλλά και την κλοπή δισεκατοµµυρίων από τα ασφαλιστικά ταµεία
που τα έδωσε στις τράπεζες µε το περίφηµο «κούρεµα» του PSI
υπερασπίστηκε τις βρωµιές και τη δυσωδία της γνωστής ηγετι-
κής οµάδας της ΓΣΕΕ που οι εργαζόµενοι την ονοµάτισαν «συν-
δικαλιστική µαφία». 

Οι ηλεκτρονικές ψηφοφορίες και τα ηλεκτρονικά µητρώα προ-
φανώς δεν θα βελτιώσουν τη διεκδικητική συνδικαλιστική δράση
των εργαζοµένων, δεν θα αποτρέψουν τη συµµετοχή εργοδοτών
και νόθων αντιπροσώπων στις εργατικές διαδικασίες. Με την
υποκριτική αναφορά σε δηµοκρατικές διαδικασίες αποκρύπτεται
το µίσος για την ενεργή και άµεση συµµετοχή των εργαζοµένων
στις µαζικές συλλογικές διαδικασίες και τις µορφές πάλης που
οι ίδιοι επιλέγουν κάθε φορά να χρησιµοποιούν.

Η Νέα Δηµοκρατία πατάει πάνω στον απεργοκτόνο νόµο που
έφερε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που τον ψήφισαν αγκαλιά όλοι
µαζί στη Βουλή. Είναι ο νόµος που δυσκολεύει τη συνδικαλιστική
δράση και τις προϋποθέσεις για προκήρυξη απεργίας, χτυπάει
την εργατική τάξη στο πρωτοβάθµιο επίπεδο οργάνωσης µέσα
στην επιχείρηση, δηλαδή εκεί που εκφράζονται πιο έντονα η ερ-
γοδοτική τροµοκρατία, η αυθαιρεσία, οι απειλές και οι πιέσεις.
Η ΓΣΕΕ τότε και µε δήλωση του Προέδρου της πως η απεργία
έχει φάει τα ψωµιά της, όχι µόνο αρνήθηκε να πάρει απόφαση
για απεργία, προσπαθώντας να επιβάλει σιγή νεκροταφείου,
αλλά παράλληλα σιγόνταρε.

Με τις δηλώσεις του χθες, ο Υπουργός θέλησε να παρέµβει
µε το καληµέρα στις διαδικασίες του εργατικού συνδικαλιστικού
κινήµατος. Το ξεκαθαρίζουµε µε τη σειρά µας και εµείς από νω-
ρίς: Να µην το τολµήσουν. Οι εργασιακές σχέσεις έχουν ανατρα-
πεί µε τους νόµους που έχουν ψηφίσει οι κυβερνήσεις, ιδιαίτερα
τα χρόνια της κρίσης. Είναι στρατηγική επιλογή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης του κεφαλαίου και των κυβερνήσεων που τους υπηρε-
τούν. 

Οι ανατροπές αυτές δεν έχουν τέλος. Η κάλπικη αντιπαράθεση
προεκλογικά µεταξύ του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας προ-
σπάθησε να κρύψει τη δέσµευση που έχουν όλα τα κόµµατα του
τρίτου µνηµονίου για την επέκταση και την απελευθέρωση της
επταήµερης λειτουργίας των κλάδων και των επιχειρήσεων που
µέχρι σήµερα επιτρέπεται να λειτουργούν επτά µέρες. Είναι συν-
τριπτικό το χτύπηµα σε ό,τι απέµεινε από εργασιακά δικαιώµατα
και εκτίναξη της εκµετάλλευσης η θεσµοθέτηση από τον ΣΥΡΙΖΑ
της συλλογικής σύµβασης εργασίας στα ξενοδοχεία για συνεχό-
µενη δουλειά για όλη τη σεζόν, το άνοιγµα των καταστηµάτων
τριάντα δύο Κυριακές τον χρόνο, η δωδεκάωρη δουλειά στους
νοσοκοµειακούς γιατρούς, η δουλειά για έως και δώδεκα συνε-
χόµενες µέρες.

Οι κλαδικές συλλογικές συµβάσεις εργασίας που διαµορφώ-
νουν τους όρους αµοιβής και εργασίας των εργαζοµένων και
αποτελούν κατάκτηση του εργατικού κινήµατος έχουν ανατραπεί
από τους µνηµονιακούς νόµους και τις δεσµεύσεις απέναντι
στους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Η Νέα Δηµοκρατία µε τον ίδιο Υπουργό Εργασίας, τον κ.
Βρούτση, είχε νοµοθετήσει την κατάργησή τους. Ακολούθησε
µετά το δώρο του ΣΥΡΙΖΑ στις εργοδοτικές ενώσεις να µπορούν
να µη δίνουν το µητρώο µελών τους, µπλοκάροντας έτσι την επέ-
κταση µιας κλαδικής συλλογικής σύµβασης εργασίας ή το να µέ-
νουν εκτός συλλογικής σύµβασης εργασίας χιλιάδες εργαζό-
µενοι που εργάζονται σε καθεστώς ευελιξίας: ενοικιαζόµενοι ερ-
γολαβικοί, εργαζόµενοι σε διάφορες θυγατρικές.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα βρει απέναντι το ερ-
γατικό κίνηµα και τις διεκδικήσεις του, θα βρει απέναντί τους

κλάδους και τον αγώνα για υπογραφή κλαδικών συµβάσεων.
Παρά τις µειωµένες απαιτήσεις, την απογοήτευση των εργαζο-
µένων, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα πρωτοστατήσει για
να εµπνεύσει και να συµβάλει στην ανασύνταξη του κινήµατος
που θα οργανώσει τον αγώνα ενάντια στην αντεργατική πολιτική
για την ανάκτηση των απωλειών, για τη διεκδίκηση των σύγχρο-
νων αναγκών. Το κόµµα µας θα αποτρέψει κάθε παρέµβαση στο
κίνηµα, όπως έκανε και στο παρελθόν.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα δώσει όλες του τις δυ-
νάµεις για την οργάνωση της αντεπίθεσης του εργατικού λαϊκού
κινήµατος, για την ισχυροποίηση της συµµαχίας απέναντι στα
µονοπώλια και την εξουσία τους. Η υποταγή δεν θα περάσει. Η
ταξική πάλη θα δυναµώνει µέχρι να απελευθερωθεί η εργατική
τάξη από τη δικτατορία του κεφαλαίου. 

Και µία κουβέντα για τους ναυτεργάτες. Αυτά που έθεσε ο
Υπουργός Ναυτιλίας της Νέας Δηµοκρατίας και ο εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ είναι άκρως προκλητικά, γιατί οι ναυτεργάτες δου-
λεύουν µε άθλιους εργασιακούς όρους, µε εντατικοποίηση, χω-
ρίς µέτρα προστασίας για τη ζωή τους, χωρίς συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας, µε τσακισµένους µισθούς και συντάξεις, µε
ανεργία που σπάει κόκκαλα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, πάνω στον δρόµο του
ΣΥΡΙΖΑ, υπηρετεί κι αυτή τα συµφέροντα του εφοπλιστικού κε-
φαλαίου µε τεράστιες φοροαπαλλαγές και χαρατσώµατα στον
λαό. Υπάρχει τεράστια κερδοφορία και αύξηση στόλου από την
υπερεκµετάλλευση των ναυτεργατών που τους πετάνε έξω από
τα καράβια. 

Η πολιτική σας διατηρεί τη ναυτική εκπαίδευση σε στρατιωτικό
καθεστώς, υποβαθµισµένη, µακριά από τις ανάγκες των σπου-
δαστών. Γι’ αυτό λέµε στους εκπροσώπους της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του Κινήµατος Αλλαγής που κυβέρνησαν,
να αφήσουν τα «σάπια». Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα
συνεχίσει τον αγώνα µαζί µε τους ναυτεργάτες, όπως και µε τους
υπόλοιπους εργαζόµενους των άλλων κλάδων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Θα σας πω τώρα πώς θα συνεχιστεί η συζήτηση. Θα δώσω τον

λόγο στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τον κ. Χατζη-
δάκη. Μετά θα πάρουν τον λόγο ο κ. Λοβέρδος και ο κ. Τσακα-
λώτος, για τρία λεπτά ο καθένας. Μετά θα µιλήσει ο κ. Αρσένης,
µετά ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, ο κ. Πικραµµένος και
µετά µε αντίθετη σειρά οι επικεφαλής των κοµµάτων. Αυτή θα
είναι η διαδικασία.

Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, είχατε πει ότι θα κάνετε έναν κύκλο µόνο και δεν θα µιλού-
σαµε οι εκπρόσωποι, αλλά αφού βάλατε και δεύτερο γύρο, θα
πάρουµε κι εµείς τον λόγο για λίγα λεπτά, µετά τους συναδέλ-
φους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Για δύο-τρία λεπτά, δεν
έχω καµµία αντίρρηση να µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, αφού θέλουν, πριν τους επικεφαλής τους. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εγώ δεν
ήθελα, αλλά αφού δώσατε τον λόγο στους δύο…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Έχω κι εγώ τρία λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν έχω καµία αντίρ-
ρηση. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαρι-
στούµε πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν υπάρχει κάποιο ζή-
τηµα, άλλωστε θα προεδρεύει ο κ. Τασούλας που είναι ικανότα-
τος σε αυτά. 

Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αυτή θα είναι µία οµιλία χωρίς πρόλογο, διότι λόγω ελλείψεως
χρόνου θα προσπαθήσω να επικεντρωθώ στα ουσιώδη και καθώς
τα θέµατα που έχω να αναφερθώ είναι πολλά και θεωρώ πολύ
ενδιαφέροντα, θα παρακαλούσα για µία ανοχή, προκειµένου οι
Έλληνες πολίτες να πληροφορηθούν όσο πληρέστερα γίνεται
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ποιες είναι οι προθέσεις της Κυβερνήσεως. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ) 
Θα ξεκινήσω µε τα ζητήµατα του περιβάλλοντος και της χω-

ροταξίας, στα οποία οµολογώ ότι δεν θα είµαι τόσο αναλυτικός
όσο θα ευχόµουν, ακριβώς λόγω του περιορισµού του χρόνου.
Εν πάση περιπτώσει, θα προσπαθήσω να κάνω το καλύτερο. 

Ως Υπουργείο ο κεντρικός µας άξονας είναι η στροφή φυσικά
σε ένα µοντέλο βιώσιµης ανάπτυξης. Προς αυτή την κατεύθυνση
υιοθετούµε µία ολιστική προσέγγιση που θα µας επιτρέψει να
συµβάλλουµε στην αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής -θα
ήµασταν αλλού ως Κυβέρνηση αν δεν βλέπαµε αυτό το θέµα- και
να πιάσουµε τους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και φυσικά
της Συµφωνίας των Παρισίων. 

Δίνουµε ιδιαίτερη έµφαση στις πράσινες επενδύσεις, στην
προώθηση της οικοκαινοτοµίας και στη δηµιουργία πολλών χι-
λιάδων νέων ποιοτικών θέσεων εργασίας σε αυτό τον τοµέα,
διότι έχει έρθει η ώρα να συνειδητοποιήσουµε ότι η προστασία
του περιβάλλοντος µπορεί να γίνει καταλύτης για την ανάπτυξη
και όχι εµπόδιο. Μάλιστα, κάποια από τα µεγάλα projects στα
οποία αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός αφορούν σε µεγάλο βαθµό
και το δικό µας Υπουργείο. 

Παράλληλα, προωθούµε τη µετάβαση στην κυκλική οικονοµία,
δηλαδή σε ένα µοντέλο παραγωγής και κατανάλωσης µε βάση
την επαναχρησιµοποίηση και την ανακύκλωση των υλικών. Αυτή
η στροφή πέραν της θετικής επίδρασης στο περιβάλλον, ξέ-
ρουµε από πρόσφατες µελέτες ότι µπορεί να δηµιουργήσει δε-
καέξι χιλιάδες θέσεις εργασίας στην Ελλάδα στο άµεσο µέλλον.

Σε αυτό το πλαίσιο γνωρίζουµε, δυστυχώς, ότι στην ανακύ-
κλωση οι επιδόσεις της χώρας µας ήταν και παραµένουν απο-
γοητευτικές. Παρ’ όλες τις εξαγγελίες της προηγούµενης κυβέρ-
νησης, η ανακύκλωση κόλλησε τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια
στο 18%, ενώ ο κοινοτικός στόχος είναι 50% του χρόνου και ο
κοινοτικός µέσος όρος µέσος όρος τώρα είναι 46%. Νοµίζω ξε-
περνούµε µόνο δύο άλλες κοινοτικές χώρες. 

Απαραίτητο βήµα για να αντιστρέψουµε αυτή την κατάσταση
είναι να προωθήσουµε εντατικά τη διαλογή στην πηγή σε χωρι-
στά ρεύµατα, ξεκινώντας από την προώθηση των καφέ κάδων,
όπως υποστηρίζουν και οι περισσότερες περιβαλλοντικές οργα-
νώσεις, δηλαδή κάδους για τα οργανικά απόβλητα, πράγµα στο
οποίο θα δώσουµε ιδιαίτερη έµφαση. 

Θέλω να σταθώ στην πλαστική ρύπανση που επηρεάζει ιδιαί-
τερα τις θάλασσές µας. Όπως έχει πει ο Πρωθυπουργός, η Ελ-
λάδα έχει τη δυνατότητα να γίνει πρωτοπόρος στη Μεσόγειο στη
µάχη κατά του πλαστικού και αυτό θα επιδιώξουµε υιοθετώντας
τη σχετική ευρωπαϊκή οδηγία. Είναι σαφής η αναφορά του Πρω-
θυπουργού για την κατάργηση των πλαστικών µιας χρήσης µέχρι
το 2021. 

Γνωρίζουµε, επίσης, ότι ένα ζήτηµα ύψιστης σηµασίας είναι η
ολοκληρωµένη διαχείριση αποβλήτων, εστιάζοντας ιδιαίτερα
στις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Ανάπτυξης. Ως Υπουργός είχα συµβάλει προσω-
πικά σε τέτοιου είδους πρωτοβουλίες, όπως στην Ήπειρο, στις
Σέρρες, στην Ηλεία, στη δυτική Μακεδονία. 

Πραγµατικά λυπάµαι που η προηγούµενη περιφερειάρχης Ατ-
τικής ακύρωσε αντίστοιχα σχέδια στη µεγαλύτερη περιφέρεια
της χώρας και έτσι τώρα στην Ήπειρο, για παράδειγµα, ή στη
δυτική Μακεδονία το θέµα έχει λυθεί, ενώ στην Αττική µάς απει-
λούν λόφοι µε σκουπίδια. 

Στο ίδιο θέµα εξετάζουµε την εφαρµογή ενεργειακά αποδοτι-
κών τεχνικών µε στόχο την ανάκτηση ενέργειας από απόβλητα,
ώστε να είµαστε στην πρώτη γραµµή της καινοτοµίας, υιοθετών-
τας καλές πρακτικές από χώρες, όπως για παράδειγµα η Φινλαν-
δία, διότι υπάρχουν ιδεοληψίες στη χώρα µας ακόµα και σήµερα
που αγνοούν τι γίνεται στις άλλες προηγµένες ευρωπαϊκές
χώρες. 

Ένα ζήτηµα στο οποίο εστιάζουµε ιδιαίτερα είναι οι µεγάλες
καθυστερήσεις στις περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις που αποτε-
λούν σηµαντικό εµπόδιο στην προσέλκυση επενδύσεων, συµπε-
ριλαµβανοµένων και των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Έχουµε προετοιµάσει σχετικό νοµοσχέδιο, το οποίο υποθέτω

θα ενταχθεί στο ευρύτερο αναπτυξιακό νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης για την απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών στο
πλαίσιο της σχετικής ευρωπαϊκής οδηγίας. Παράλληλα, προ-
ωθούµε µε ταχύτητα την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου, για
το οποίο, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αναγνωρίζω ότι έχει γίνει
πρόοδος.

Δίνουµε, επίσης, ιδιαίτερη έµφαση στις προστατευόµενες πε-
ριοχές και ιδιαίτερα στις περιοχές «NATURA» που µπορεί να απο-
τελέσουν πρότυπα βιώσιµης ανάπτυξης. Στα δάση επικεντρωνό-
µαστε στην ολοκλήρωση των δασικών χαρτών, για τους οποίους
έχουν γίνει βήµατα προς τα µπρος, µε επίσπευση των διαδικα-
σιών επίλυσης αντιρρήσεων και θέτουµε τις προδιαγραφές για
σύγχρονα αντιπυρικά σχέδια. 

Στη χωροταξία και την πολεοδοµία βασικός µας στόχος είναι
η βιώσιµη χωρική ανάπτυξη. Δροµολογούµε την άµεση απεµ-
πλοκή εµβληµατικών επενδύσεων που καθυστερούν αδικαιολό-
γητα, όπως είναι το Ελληνικό. 

Προχωράµε στη ριζική απλοποίηση της νοµοθεσίας και των
διαδικασιών σχεδιασµού και αδειοδότησης και καθορίζουµε χρή-
σεις γης σε όλη τη χώρα, ούτως ώστε να γνωρίζει ο καθένας πού
µπορεί να ασκήσει κάποια συγκεκριµένη δραστηριότητα µε
ασφάλεια δικαίου. Δεν θα µείνουµε σε κάποιες θεωρητικές εξαγ-
γελίες. Προς αυτή την κατεύθυνση θα εφαρµόσουµε ένα πρό-
γραµµα εκπόνησης τοπικών χωρικών σχεδίων, σε επίπεδο δήµου
δηλαδή, µε στόχο την κάλυψη µε χρήσεις γης άνω του 70% στο
τέλος της τετραετίας. 

Προχωρώ µε τα θέµατα διεθνούς ενεργειακής πολιτικής που
βρίσκονται στην κορυφή της ατζέντας του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας. Η βασική µας στόχευση είναι να βελτιστο-
ποιήσουµε την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας, καθώς σήµερα
έχουµε πλήρη εξάρτηση από εισαγόµενους υδρογονάνθρακες,
οι οποίοι καλύπτουν πάνω από τα 2/3 του ενεργειακού µας ισο-
ζυγίου. Επαναλαµβάνω ότι είναι εισαγόµενοι υδρογονάνθρακες. 

Αυτό θα το µεταβάλλουµε µε τις υποδοµές και τη βοήθεια των
ενεργειακών µας εταίρων, ώστε να µεγιστοποιήσουµε τη διαφο-
ροποίηση πηγών και οδεύσεων στην εισαγωγή των υδρογοναν-
θράκων πέρα από την ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, που, επίσης, θα επιδιώξουµε δυναµικά.

Στο πλαίσιο αυτό εντάσσονται η ολοκλήρωση του ΤΑΠ και του
πολύπαθου IGB, του συνδετήριου, δηλαδή, µε τη Βουλγαρία, η
προώθηση νέων υποδοµών εισαγωγής LNG, υγροποιηµένου αε-
ρίου, ιδιωτικές επενδύσεις όπως η λεγόµενη FSRU στην Αλεξαν-
δρούπολη και η υποθαλάσσια δεξαµενή φυσικού αερίου στην
Καβάλα, η προώθηση του IGI Poseidon και η υλοποίηση του αγω-
γού East Med, παράλληλα µε τη στερέωση της στρατηγικής µας
συνεργασίας µε παραδοσιακούς ενεργειακούς µας εισαγωγείς.

Εµβαθύνουµε περαιτέρω τις στρατηγικές µας συνέργειες αφε-
νός προς τη νοτιοανατολική και παρευξείνια Ευρώπη, µε έµφαση
στην τετραµερή συνεργασία µε τη Σερβία, τη Ρουµανία και τη
Βουλγαρία και αφ’ ετέρου προς τη Νοτιοανατολική Μεσόγειο και
την εµπέδωση περαιτέρω περιφερειακής συνεργασίας σε θε-
σµικό επίπεδο µε Κύπρο, Ισραήλ και Αίγυπτο. Θα είµαι µεθαύριο
στο Κάιρο, παρουσία και του Αµερικανού Υπουργού Ενέργειας,
για να συζητήσουµε ακριβώς αυτά τα θέµατα.

Για εµάς η ενέργεια είναι και εξωτερική πολιτική, καθώς επι-
διώκουµε η Ελλάδα να αναδειχθεί σε πυλώνα σταθερότητας,
ασφάλειας και ευηµερίας µέσα σε µια ασταθή περιοχή.

Κυρίες και κύριοι, έρχοµαι τώρα στο πλέον επείγον ζήτηµα,
που είναι, βεβαίως, το σχέδιο διάσωσης της ΔΕΗ. Η κυβέρνηση
των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έφτασε την επιχείρηση στα όρια της κατάρ-
ρευσης. 

Εγκαταλείψατε από ιδεοληψία το µοντέλο της µικρής παράλ-
ληλης ΔΕΗ, µε µείωση του αρχικού µεγέθους της κατά το 1/3,
αλλά και τη συνεπαγόµενη φυσικά µε το σχέδιο αυτό εισροή ρευ-
στότητας στο ταµείο της επιχείρησης, για να µπορεί να κινηθεί
και να µπορεί να χρηµατοδοτήσει τις επενδύσεις της. 

Και συµφωνήσατε, τι; Εδώ µιλούν οι αριθµοί. Μιλάει η πραγ-
µατικότητα. Συµφωνήσατε στη µείωση του µεριδίου αγοράς της
ΔΕΗ από το 90% στο 50%, χωρίς η ΔΕΗ να έχει το παραµικρό οι-
κονοµικό αντάλλαγµα. Από το 2015 και µετά τα στελέχη της επι-
χείρησης δουλεύουν για να χάσουν πελάτες. Πρόκειται για µια
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τραγελαφική ρύθµιση, διά της οποίας φέρατε την εταιρεία σε
ακραία κατάσταση. 

Με τα περιβόητα ΝΟΜΕ, δηλαδή τις δηµοπρασίες ηλεκτρικού
ρεύµατος που υιοθέτησε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, η επιχείρηση
δουλεύει για να µειωθούν οι πελάτες της προς όφελος τίνος; Των
ανταγωνιστών της, των µεγάλων συµφερόντων, εναντίον των
οποίων ξιφουλκούσατε και ξιφουλκείτε, καθώς αναγκάζεται να
πουλάει κάτω του κόστους µε ζηµιές που αθροιστικά όλα αυτά
τα χρόνια, τα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ, εξαιτίας µόνο των δηµοπρα-
σιών φτάνουν και ξεπερνούν τα 600 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό
είναι κόστος ΣΥΡΙΖΑ στη ΔΕΗ. 

Η µετοχή της εταιρείας έχασε επί των ηµερών σας πάνω από
το 80% της χρηµατιστηριακής της αξίας. Καταθέτω στα Πρα-
κτικά τον σχετικό πίνακα για να µην υπάρχουν αµφισβητήσεις
µέσα στην Αίθουσα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Όµως, ένα κοµµάτι έφυγε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κάποιος λόγος θα είναι που χάθηκε το 80% της
χρηµατιστηριακής της αξίας, ενώ αντίστοιχα, κύριε Τσακαλώτο,
στα ΕΛΠΕ ή στην ΕΥΔΑΠ, που ήσασταν, επίσης, εσείς κυβέρ-
νηση, δεν συνέβη το ίδιο, διότι προφανώς στη ΔΕΗ κάνατε τρα-
γικούς χειρισµούς. Και αυτό είναι αναντίρρητο.

Αν δεν σας πείθω, θέλω να σας πω τι έχει συµβεί τις τελευταίες
µέρες, µετά τις Ευρωεκλογές. Κατέβηκε η ΔΕΗ από τα 7 ευρώ
στο 1,3 ευρώ επί ΣΥΡΙΖΑ. Από τις 23 Μαΐου, λοιπόν, που η τιµή
ήταν στα 1,3 ευρώ, µέχρι σήµερα η τιµή πήγε στα 2,4. Δηλαδή,
από το 1,3 ευρώ στο 2,4 σήµερα. Σηµειώθηκε άνοδος λόγω της
προοπτικής νίκης και της νίκης της Νέας Δηµοκρατίας, του σχη-
µατισµού της Κυβέρνησης Μητσοτάκη περίπου 80% µε 90%.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Και αυτό δεν αντέχω να µην το συνδυάσω µε ένα σχόλιο που
ακούω συχνά και το έκανε και ο Πρωθυπουργός, ότι ήρθε ο Χα-
τζηδάκης, ο οποίος ασχολήθηκε µε την «Ολυµπιακή», απαξίωσε
την «Ολυµπιακή» –η απαξίωση ήταν ότι σταµατήσαµε να πληρώ-
νουµε ένα εκατοµµύριο την ηµέρα, βεβαίως, αυτό είναι η απα-
ξίωση της «Ολυµπιακής»- και το ίδιο θα απαξιώσει τη ΔΕΗ.

Μα, εγώ από τότε που ανέλαβα Υπουργός Ενέργειας και κάνω
αυτές τις δηλώσεις για την κατάσταση της ΔΕΗ, η τιµή ανεβαίνει.
Πώς το εξηγείτε; Διότι ακριβώς οι αγορές, οι επενδυτές έχουν
εµπιστοσύνη στη νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και συνεχίζω µε τις λιγνιτικές µονάδες, αν δεν σας πείθουν τα

ΝΟΜΕ και η χρηµατιστηριακή αξία. Ορισµένοι τις θεωρούσαν πε-
τράδια της ΔΕΗ, όταν η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε τη διαδικα-
σία ιδιωτικοποίησής τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο απόπειρες έγιναν επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την ιδιωτικοποίηση των λιγνιτικών µονάδων και δεν βρέ-
θηκε ενδιαφερόµενος. Και δεν βρέθηκε ενδιαφερόµενος ούτε τη
δεύτερη φορά που δεν υπήρχε κατώφλι προς τα κάτω. Ήταν µια
ειδική διαδικασία που συµφωνήθηκε µε την επιτροπή µήπως και
πουληθούν. Δεν πουλήθηκε καµµία λιγνιτική µονάδα, γιατί; Γιατί
προφανώς έχουν απαξιωθεί πλήρως και κάποιος κυβερνούσε τη
χώρα τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια.

Δεν σας πείθει και αυτό; Θα σας πω για τον ορκωτό λογιστή.
Είναι εισηγµένη εταιρεία η ΔΕΗ. Έχουµε, λοιπόν, την έκθεση της
«ERNST & YOUNG», την ετήσια έκθεση του 2018, που εξεδόθη
πριν από µερικούς µήνες, η οποία αναφέρει αυτολεξεί ότι η κα-
τάσταση αυτή της εταιρείας οδηγεί σε «σηµαντική αµφιβολία
σχετικά µε τη δυνατότητα της εταιρείας και του οµίλου να συνε-
χίσουν τη δραστηριότητά τους». Μιλάει, δηλαδή, ο ορκωτός
ελεγκτής ανοιχτά για πρόβληµα βιωσιµότητας της εταιρείας.

Τι παραπάνω θέλετε για να πειστείτε ότι η ΔΕΗ είναι σε τραγική
κατάσταση; Ιδού η έκθεση του ορκωτού ελεγκτή της «ERNST &
YOUNG», την οποία καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Ο ΣΥΡΙΖΑ, εποµένως, πρέπει να κάτσει και να αναλογιστεί τις
ευθύνες του για την καταστροφική συµφωνία της µισής ΔΕΗ, να
απολογηθεί στους καταναλωτές και στους φορολογούµενους,
να µην προκαλεί τη νοηµοσύνη των Ελληνίδων και των Ελλήνων
ισχυριζόµενος ότι η ΔΕΗ δεν έχει τάχα πρόβληµα. Το επόµενο
βήµα είναι να ισχυριστείτε ότι δεν λέγοµαι Κωστής Χατζηδάκης.
Ε, κάποια στιγµή πρέπει να συνεννοηθούµε για τα στοιχειώδη!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση στη ΔΕΗ είναι
αυτή που παρουσίασα. Γι’ αυτό άλλωστε αυτήν εδώ την ώρα δεν
υπάρχει, παρά τη δική µας επιθυµία, στρατηγικός επενδυτής.
Δεν µπορεί να λειτουργήσει το σενάριο της µικρής ΔΕΗ. Δεν
µπορεί να εφαρµοστεί ένα πλάνο καλής και κακής ΔΕΗ, γιατί δεν
µπορούν οι φορολογούµενοι να πληρώσουν το κόστος µιας
κακής ΔΕΗ που θα ήταν περίπου 5 δισεκατοµµύρια για τα επό-
µενα χρόνια.

Άρα αυτό που αποµένει είναι ένα σχέδιο για τη διάσωση της
ΔΕΗ. Από πλευράς µου διαβεβαιώνω προς πάσα κατεύθυνση
πως µε βάση τις οδηγίες του Πρωθυπουργού, του κ. Μητσοτάκη,
ήρθα εδώ για να συµβάλω στη σωτηρία της ΔΕΗ προς όφελος
των καταναλωτών, των εργαζοµένων, της επιχείρησης και της
εθνικής οικονοµίας. Γι’ αυτό και το σχέδιο διάσωσης της ΔΕΗ
που έχουµε εκπονήσει κινείται σε δύο άξονες: αφ’ ενός µέτρα
στήριξης της επιχείρησης, αφ’ ετέρου µέτρα εξυγίανσης.

Ως προς τα µέτρα στήριξης, πρώτον, εµείς σε αντίθεση µε τη
µισή ΔΕΗ του κ. Τσίπρα θα παλέψουµε για µια µεγαλύτερη και
ισχυρή ΔΕΗ, θα διαπραγµατευτούµε για να µεγαλώσει η ΔΕΗ,
για να ανέβει το µερίδιό της, γιατί µόνο έτσι µπορεί να επιτελέσει
τον αναπτυξιακό της ρόλο, διότι το 50%, το οποίο συµφωνήσατε,
σηµαίνει πως πρέπει να χάσει µέσα σε τέσσερα χρόνια τέσσερα
εκατοµµύρια πελάτες, τέσσερα εκατοµµύρια καταναλωτές.
Αυτός ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ και αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία. 

Δεύτερον -και είναι πολύ συγκεκριµένο-, επιδιώκουµε, κυρίες
και κύριοι, την κατάργηση των ΝΟΜΕ, την κατάργηση αυτών των
δηµοπρασιών στις οποίες η ΔΕΗ παράγει ακριβά και πουλάει
φτηνά, κάτω του κόστους της, δουλεύοντας ουσιαστικά υπέρ
των ανταγωνιστών και των ποικιλώνυµων συµφερόντων που κάθε
τρεις και λίγο καταγγέλλετε. Αυτά, η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, θα τα καταργήσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τρίτον, φροντίζουµε ώστε µε τον προσφορότερο τρόπο να

κλείσει το θέµα των τελών για τις υπηρεσίες κοινής ωφέλειας και
τα χρήµατα αυτά να αποδοθούν στη ΔΕΗ, διότι θα αποτελέσουν
µία σηµαντική ένεση ρευστότητας εδώ που έχει φτάσει η επιχεί-
ρηση. 

Τέταρτον, το ίδιο θα κάνουµε κατόπιν συνεννοήσεως µε τις ευ-
ρωπαϊκές αρχές και για τους πόρους από τα λεγόµενα «αποδει-
κτικά διαθεσιµότητος ισχύος», που επίσης πρέπει να αποδοθούν
άµεσα. 

Πέµπτον, ενθαρρύνουµε τη µετάβαση της ΔΕΗ προς τις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, για λόγους περιβαλλοντικούς, αλλά
και για να στηρίξουµε την ίδια την επιχείρηση λόγω των εξελί-
ξεων µε την αγορά του διοξειδίου του άνθρακα και την ασφάλεια
του ενεργειακού εφοδιασµού.

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι το οποίο µε εν-
τυπωσίασε, όταν είδα τα στοιχεία. Το µερίδιο αγοράς που σή-
µερα κατέχει η ΔΕΗ, µε µία κυβέρνηση που είχε σηµαία της το
περιβάλλον, στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας πόσο είναι, λέτε;
Είναι 2,9%. Η βασική ηλεκτρική επιχείρηση της χώρας στις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας έχει ένα εξευτελιστικά χαµηλό ποσο-
στό! Και µετά ο ΣΥΡΙΖΑ κουνάει το δάχτυλο. Δεν έχει γίνει καµµία
επένδυση στις ΑΠΕ, καµµία ουσιαστική επένδυση την τελευταία
πενταετία.

Δεύτερον, παράλληλα µε το πρόγραµµα µετασχηµατισµού της
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ΔΕΗ, δροµολογούµε τη µεταφορά των παγίων της διανοµής της
ΔΕΗ στον ΔΕΔΔΗΕ. Στόχος είναι, όπως είπε ο Πρωθυπουργός,
η µερική ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ, µε την προσέλκυση αξιό-
πιστων επενδυτών που ειδικεύονται στα δίκτυα. Έτσι θα αναδειχ-
θεί η κρυµµένη αξία του ΔΕΔΔΗΕ και η ΔΕΗ θα έχει ξεκάθαρο
ταµειακό όφελος από τη µερική ιδιωτικοποίησή του.

Τρίτον, εξορθολογίζουµε την τιµολογιακή πολιτική της ΔΕΗ.
Προσέξτε, όµως. Η στήριξη των εσόδων της ΔΕΗ θα εξισορρο-
πηθεί απολύτως για τους καταναλωτές, αφ’ ενός µέσω της πρό-
σφατης µείωσης του φόρου προστιθέµενης αξίας -που έγινε
πράγµατι από την προηγούµενη κυβέρνηση- και αφ’ ετέρου
µέσω της περαιτέρω µείωσης του ΕΤΜΕΑΡ, δηλαδή των χρηµά-
των που πληρώνουν οι καταναλωτές για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, διότι ο λογαριασµός του ΕΤΜΕΑΡ έχει υπολογιστεί
πως θα έχει πλεόνασµα περίπου 200 εκατοµµύρια ευρώ. 

Άρα η ΔΕΗ ενισχύεται µε την αναπροσαρµογή των τιµολογίων,
αλλά οι καταναλωτές δεν θα επιβαρυνθούν τελικά στους λογα-
ριασµούς που θα πληρώσουν και αυτό είναι δέσµευση της Κυ-
βέρνησης. Με αυτόν τον τρόπο τελειώνει και η φιλολογία όλων
των τελευταίων ηµερών!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Υπουργέ,

έχετε µία εικόνα πόσα λεπτά θα χρειαστείτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Λίγα, κύριε Πρόεδρε. Είµαι προς το τέλος της
οµιλίας µου.

Τέταρτον, αντιµετωπίζουµε διαρθρωτικές αδυναµίες της ΔΕΗ,
προχωρώντας σε στοχευµένες εθελούσιες εξόδους του προσω-
πικού, ώστε να επιλυθούν ουσιώδη προβλήµατα στη διαχείριση
ανθρώπινων πόρων και να έχουµε µία δίκαιη µετάβαση στη νέα
εποχή.

Πέµπτον, ενισχύουµε τη ρευστότητα της επιχείρησης, κυνη-
γώντας τα µεγάλα ψάρια και εισπράττοντας από τους στρατηγι-
κούς κακοπληρωτές. Μόλις εξήντα χιλιάδες καταναλωτές
χρωστούν περίπου 800 εκατοµµύρια στην εταιρεία. Για τους κοι-
νωνικά αδύναµους συµπολίτες µας, θα υπάρχει πάντοτε ειδική
µέριµνα, εναρµονισµένη άλλωστε µε τις πρακτικές της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Παράλληλα, είναι σε εξέλιξη η τιτλοποίηση ληξι-
πρόθεσµων οφειλών, άλλη µία σηµαντική ένεση ρευστότητας
προς την εταιρεία.

Όλα αυτά είναι ενταγµένα σε ένα καινούργιο business plan της
επιχείρησης, το οποίο θα εφαρµοστεί φυσικά από τη νέα διοί-
κηση της εταιρείας, η οποία θα οριστεί µε βάση όλες τις νόµιµες
διαδικασίες εντός της εβδοµάδος, ελπίζω. Όλο αυτό το business
plan θα είναι σε εναρµονισµό µε τη σταδιακή µετάβαση της εται-
ρείας στη µετά-λιγνίτη εποχή.

Αυτά, λοιπόν, είναι τα µέτρα στήριξης, αλλά και τα µέτρα εξυ-
γίανσης που δροµολογούµε για τη ΔΕΗ. Αυτό είναι το στοίχηµα
για µας. Φυσικά η ενεργειακή µας πολιτική είναι πολύ ευρύτερη
και σε αυτή περιλαµβάνονται η περαιτέρω ιδιωτικοποίηση του
ΑΔΜΗΕ, η απελευθέρωση και η ενίσχυση της αγοράς ενέργειας,
η επιτάχυνση της αξιοποίησης υδρογονανθράκων -γι’ αυτό και
θα φέρουµε αµέσως στη Βουλή τις νέες συµβάσεις για τα τέσ-
σερα οικόπεδα που υπολείπονται-, η αντιµετώπιση της εκκρεµό-
τητας µε τα ΕΛΠΕ σε συνεννόηση µε το ΤΑΙΠΕΔ, η αποκρατικο-
ποίηση της ΔΕΠΑ, η αξιοποίηση επίσης του ορυκτού και µεταλ-
λευτικού µας πλούτου, µε έµφαση στην περίπτωση των Σκουριών
της Χαλκιδικής, όπου δίνουµε προτεραιότητα, οι πολιτικές για
την ηλεκτροκίνηση, τους συσσωρευτές και την εξοικονόµηση
ενέργειας µε νέα προγράµµατα, παράλληλα προς το «Εξοικο-
νοµώ κατ’ οίκον», η ενίσχυση της αγοράς των ΑΠΕ και η ολοκλή-
ρωση των ηλεκτρικών διασυνδέσεων των νησιών, ιδίως δε της
Κρήτης, όπου διαβεβαιώνω πως θα υλοποιηθεί µε όποιον τρόπο
κριθεί προσφορότερος, αλλά σε κάθε περίπτωση το ταχύτερο
δυνατόν. Είχαµε µπλακάουτ στο Λασίθι πριν από δέκα-δεκαπέντε
µέρες.

Κυρίες και κύριοι, αυτές είναι οι βασικές γραµµές της πολιτι-
κής µας για το περιβάλλον και την ενέργεια. Δεν σας µίλησα µε
κοσµητικά επίθετα, προσπάθησα να σας παρουσιάσω την ουσία
της πολιτικής µας. Ακολουθούµε σύγχρονες ευρωπαϊκές πολιτι-
κές και προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα όχι µε

µαγικές συνταγές, αλλά µε ένα πνεύµα κοινής λογικής. 
Πάνω από όλα, να ξέρετε ότι θα ασχοληθούµε µε όλα αυτά τα

προβλήµατα µε ένα πνεύµα υγιούς πατριωτισµού. Το να σωθεί η
ΔΕΗ είναι προσφορά τελικά προς την πατρίδα µας, αλλά και το
να είναι παρούσα στη σύγχρονη ενεργειακή αγορά η χώρα είναι
επίσης το εθνικό µας καθήκον. Το ίδιο όµως, καθήκον απέναντι
στα παιδιά µας πρωτίστως, είναι µία πολιτική βιώσιµης ανάπτυ-
ξης σε σχέση µε το περιβάλλον και τη χωροταξία. Αυτή είναι η
πολιτική µας και αυτήν την πολιτική δεσµευόµαστε να εφαρµό-
σουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει συµφωνηθεί µε
το Προεδρείο να µιλήσουν ορισµένοι εκ των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων που εζήτησαν τον λόγο, το πολύ για ένα τρίλεπτο.
Παρακαλώντας να τηρηθεί αυτό, ξεκινάµε από τον κ. Λοβέρδο,
ο οποίος το ζήτησε πρώτος.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Δεν είναι η ώρα, µε την Αίθουσα γεµάτη, να απευθυνθούµε

στον Υπουργό, όπως θα µπορούσαµε να κάνουµε αν είχε µιλήσει
νωρίτερα. Δεν θέλω λοιπόν, να καταχραστώ του χρόνου και της
υποµονής των συναδέλφων. Θέλω, όµως, να περιοριστώ σε δύο
ερωτήµατα. Το ένα απευθύνεται στον Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη
και το άλλο στον άλλο Υπουργό που µίλησε πριν από λίγο, τον κ.
Γεωργιάδη.

Έχουµε διαβάσει τις προηγούµενες µέρες, που γίνεται συζή-
τηση για τη ΔΕΗ και ακούσαµε τώρα τον Υπουργό να µιλά για
µερική ιδιωτικοποίηση των δικτύων. 

Κύριε Χατζηδάκη, η ιδιωτικοποίηση των δικτύων σηµαίνει ιδιω-
τικοποίηση της παροχής του ηλεκτρικού ρεύµατος στους πελά-
τες της εταιρείας. Χθες στην οµιλία του ο κ. Αρβανιτίδης, έχο-
ντας υπ’ όψιν του αυτή τη φιλολογία, αναρωτήθηκε πώς θα γίνει
αυτό. Θα διαιρέσετε τη χώρα στα τέσσερα, στα δύο; Πώς; Η µε-
ρική ιδιωτικοποίηση για κάποιον, όπως εµείς, που είναι επιφυλα-
κτικός στην ιδιωτικοποίηση των δικτύων -και που αν θυµάµαι
καλά το σχέδιο της µικρής ΔΕΗ δεν περιελάµβανε κάτι τέτοιο-
επιβάλλει να σας ερωτήσουµε πώς την έχετε σκεφτεί. 

Βέβαια, µεγαλύτερη ανάλυση θα γίνει στην Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου, όπου πρέπει να συγκαλέσετε µαζί µε την
Επιτροπή των Οικονοµικών. Διότι, εάν γλιστρήσει η ΔΕΗ, γλι-
στράει το πιστωτικό σύστηµα της χώρας. Είναι το µεγάλο πρό-
βληµα της χώρας αυτό. Εκεί θα έχουµε την ευκαιρία να συζη-
τήσουµε διεισδυτικότερα. 

Κύριε Γεωργιάδη, µιλήσατε για το ΕΣΠΑ. Μου φέρατε στο
µυαλό τον κ. Κωνσταντινόπουλο στην Αίθουσα αυτή, απέναντι
στους Υπουργούς της προηγούµενης κυβέρνησης, να καταγρά-
φει τις αδυναµίες εφαρµογής του ΕΣΠΑ.

Σιγούσε το κόµµα σας τότε. Στην Αίθουσα αυτή δεν µιλούσε.
Παρουσίαζε η κυβέρνηση τους δικούς της δείκτες και ο κ. Κων-
σταντινόπουλος έδινε τους δείκτες µε τα κριτήρια που είπατε:
Απορροφητικότητα, µε την έννοια της καταβολής και της συµβα-
σιοποίησης, όχι γενικότητες. 

Αναφερθήκατε σε έναν πίνακα που µας δείχνει στη δέκατη
ένατη θέση. Η προηγούµενη κυβέρνηση κόµπαζε για κάτι καλύ-
τερο. Δεν το καταθέσατε όµως. Σας παρακαλώ πάρα πολύ να το
καταθέσετε, για να ξέρουµε για τι µιλάµε και για τι θα µιλάµε
τους επόµενους µήνες. 

Και, τέλος, αναφερθήκατε στο µεγάλο πρόβληµα της ελληνι-
κής οικονοµίας που είναι οι αδειοδοτήσεις. Θυµάµαι το 2013 τη
δική µας κυβέρνηση που συγκυβερνούσαµε να αποτυγχάνει. Θυ-
µάµαι το 2016 έναν Υπουργό ολίγων µηνών που είχε ένα χαρα-
κτηριστικό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Μπορούσε να κάνει δύο
πράγµατα ταυτοχρόνως και να κοιµάται και να νυστάζει. Του λέ-
γαµε ότι δεν είναι δυνατόν να µας µιλάς για κατάργηση των αδει-
οδοτήσεων χωρίς να αναφέρεσαι στην έναρξη λειτουργίας των
επιχειρήσεων. 

Εσείς, λοιπόν, σήµερα εδώ κάνατε πάλι µια αναφορά στο πόσο
θα τεκµηριώνει τις προοπτικές του ένας επιχειρηµατίας µε αυτά
που έχετε οργανώσει, αλλά για την άδεια λειτουργίας της επι-
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χείρησης δεν είπατε λέξη. Το κοµβικό σηµείο επί έξι χρόνια γι’
αυτή την Αίθουσα είναι η άδεια λειτουργίας, δεν είναι η αδειοδό-
τηση, η οποία µπορεί να παρέχεται, αλλά η άδεια λειτουργίας
δεν παρέχεται και χρειάζονται µια σειρά από επόµενες ενέργειες.
Συνεπώς, πρέπει να αναφερθείτε και σε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Προτείνω οι Υπουρ-
γοί να απαντήσουν συνολικά στους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους, ώστε να διευκολυνθεί ο καλπασµός µας προς τις οµι-
λίες των αρχηγών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Τσακαλώτος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Μία

µικρή ανοχή θα ήθελα, γιατί ήµουν άπειρος και ήµουν ο µόνος
που µίλησα µόνο δέκα λεπτά και δεν εξάντλησα το πεντάλεπτο
και το τρίλεπτο, ενώ οι άλλοι µίλησαν για δεκαοκτώ λεπτά. Μόνο
γι’ αυτό, ένα-δύο λεπτά παραπάνω.

Κύριε Χατζηδάκη, θα ήθελα να συζητήσουµε για τη ΔΕΗ, αλλά
χωρίς διαστρεβλώσεις. Το 2015 ήταν η ΔΕΗ µαζί µε τον ΑΔΜΗΕ
και δεν µπορείτε να συγκρίνετε την τιµή της ΔΕΗ στη χρηµατα-
γορά µε τη χρηµατοπιστωτική της αξία τώρα το 2019, γιατί αυτά
είναι τελείως διαφορετικά πράγµατα. Δεν είναι σωστό αυτό που
κάνετε. Η χρηµατοπιστωτική της αξία ήταν 1,2 δισεκατοµµύριο
και τώρα είναι 1,5 δισεκατοµµύριο. Άρα, δεν είναι σωστό αυτό.
Όπως δεν είναι σωστό να µιλάτε για ΑΠΕ, όταν δεν υπήρχε στη
ΔΕΗ ούτε ένας σύµβουλος για ΑΠΕ επί ηµερών σας και όταν δεν
υπήρχε καν business plan, για να µπορούµε να το συζητήσουµε. 

Είναι, κύριε Πρόεδρε, πολλά πράγµατα που δεν κατάλαβα από
τις τρεις µέρες της συζήτησης. Δεν κατάλαβα τι θεωρεί η Κυβέρ-
νηση ως δηµοσιονοµικό χώρο για το 2020. Δεν κατάλαβα πόσο
θεωρείτε ότι κοστίζουν τα φορολογικά σας µέτρα που ανακοί-
νωσε ο Πρωθυπουργός για το 2020. Δεν κατάλαβα ποιες δαπά-
νες από τις δικές µας δαπάνες θα µείνουν και ποιες δαπάνες δεν
θα µείνουν, για παράδειγµα για τη σύνταξη που δώσαµε. Δεν κα-
τάλαβα από τις δικές σας δαπάνες που υποσχεθήκατε ποιες θα
µείνουν. 

Η κ. Μιχαηλίδου, για παράδειγµα, µας είπε ότι ισχύουν και τα
2.000 ευρώ για κάθε παιδί -που δεν το είπε ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός στην οµιλία του- αλλά ισχύουν και οι προσλήψεις για το πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο σπίτι». 

Άρα δεν ξέρω ούτε από τη µεριά της φορολογίας ούτε από τη
µεριά των δαπανών την κοστολόγηση και δεν ξέρω τι θεωρείτε
ότι µπορείτε να ξοδέψετε το 2020. Δεν ξέρω δηλαδή αν µία υπό-
σχεση είναι καινούργια δαπάνη ή θα πρέπει να ισοβαθµιστεί και
να υπάρχει κάποια άλλη που κόβεται. Ελπίζω να έχουµε κάποια
ενηµέρωση γι’ αυτά. 

Για να µη θεωρείτε, όµως, όπως η κ. Μιχαηλίδου, ότι εµείς του
ΣΥΡΙΖΑ εκτός από ψυχολογικό έλλειµµα, έχουµε και έλλειµµα
νοηµοσύνης, να σας πω τι κατάλαβα. Κατάλαβα ότι η καταστολή,
ο νόµος και η τάξη είναι βασική σας αρχή. Μάλιστα, κάθε Βου-
λευτής που ήθελε να πάρει ένα χειροκρότηµα παραπάνω έλεγε
κάτι για τον νόµο, τον «Ρουβίκωνα», τις φυλακές και έπαιρνε ένα
µεγάλο χειροκρότηµα, πολύ παραπάνω από οποιαδήποτε άλλη
πρόταση.

Και κατάλαβα, όµως, και ένα δεύτερο πράγµα που αφορά την
ταξικότητα. Τα τελευταία δύο χρόνια, κάθε φορά που εγώ µι-
λούσα για ταξική µεροληψία, µου λέγατε πόσο απαράδεκτο είναι
αυτό και ότι είµαστε όλοι Έλληνες και πρέπει όλοι να πηγαίνουµε
µαζί και τι είναι αυτά για την ταξική µεροληψία. Για το πρώτο οι-
κονοµικό µέτρο, απ’ ό,τι κατάλαβα εγώ, που θα έρθει στη Βουλή,
για τον ΕΝΦΙΑ, καταργείτε το 10% που δώσαµε εµείς και θα δώ-
σετε 20% παραπάνω. Good news µέχρι τώρα. 

Ποια είναι τα bad news; Ότι µία φτωχή περιουσία στο Περι-
στέρι θα κερδίσει 100 ευρώ, αλλά για πάνω από ένα εκατοµµύριο
που εµείς δεν δίναµε τίποτα στην πτώση, θα κερδίσουν 600 ευρώ
από αυτό. Αυτή είναι ταξική πολιτική.

Και τελειώνω µε την εξής σκέψη για την ταξική µεροληψία.
Όσον αφορά την ταξικότητα, για να µην πω και τοξικότητα, ούτε
ο Αλέξης Τσίπρας ούτε εγώ ούτε Κοινοβουλευτική µας Οµάδα
είναι άξιοι να δέσουν τα κορδόνια του ενός παπουτσιού του κ.
Μητσοτάκη σε ό,τι αφορά τη δική σας ταξική πολιτική. Γι’ αυτό
είµαι απόλυτα σίγουρος και να το ακούσει και το ΚΚΕ αυτό. Θα
δούµε µία ταξική µεροληψία που δεν έχουµε δει ποτέ ξανά στο

παρελθόν. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο κ. Λι-

βανός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, η αστική µας ευγένεια δεν µας επιτρέπει να µπούµε στην
ανάλυση αυτή περί ταξικότητας, κύριε Τσακαλώτε, γιατί οι πε-
ρισσότεροι από εµάς δεν την καταλάβαµε και νοµίζω ότι δεν την
καταλαβαίνει και ο ελληνικός λαός. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θα την καταλάβει, να είστε σίγου-
ρος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εδώ είµα-
στε. Μην φεύγετε, θέλω να σας πω και κάτι άλλο που είπατε προ-
χθές, κύριε Τσακαλώτε.

Η συζήτηση, νοµίζω, µε την ασφαλή πλοήγηση του Προεδ-
ρείου πήγε εξαιρετικά καλά, σε ήπιο κλίµα, µε κάποιες ασήµαν-
τες εξαιρέσεις. Εύχοµαι ο γόνιµος διάλογος που έγινε -µίλησαν
πολλοί Βουλευτές, µίλησαν σχεδόν όλοι όσοι ζήτησαν τον λόγο,
εκτός από αυτούς που εξελέγησαν για πρώτη φορά- να αφήσει
όλους εµάς να φύγουµε από εδώ µε καλές εντυπώσεις αφ’ ενός
και αφ’ ετέρου, µε πιο προχωρηµένες σκέψεις και να µην φύ-
γουµε µε ό,τι ακριβώς ήρθαµε µέσα σε αυτή την Αίθουσα. 

Η Κυβέρνηση είχε µία πρακτική που ήταν πολύ εµφανής. Επέ-
τυχε τη σύµπτυξη της πολιτικής διάστασης, του αναπτυξιακού
οράµατος και της τεχνοκρατικής προσέγγισης του προγράµµα-
τος της. Άσχετα από το αν υπάρχουν άλλες απόψεις -και αυτές
είναι αποδεκτές-, κατατέθηκαν πολύ συγκεκριµένα προγράµµατα
και εν αντιθέσει µε αυτό που είπε ο κ. Σπίρτζης, και επιχειρησιακά
όπου χρειάζεται. 

Η κριτική που επαναλήφθηκε για ελλείµµατα στην πρωτοµιλία
του Πρωθυπουργού είναι σαφώς και κατάφωρα άδικη. Οι Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις -και αυτό το καταλαβαίνουµε όλοι µετά
από τρεις µέρες- κρίνονται στο σύνολό τους στο τέλος. Τώρα
που µίλησαν, λοιπόν, όλοι οι Υπουργοί, ολοκληρώνονται και τώρα
µπορεί να γίνει η κριτική για έλλειµµα σε αυτά τα οποία είπε ο κ.
Μητσοτάκης την πρώτη µέρα. 

Ήταν άδικη, λοιπόν, και πρόωρη αυτή η κριτική, αλλά αντιλη-
πτή για τις ανάγκες της Αντιπολίτευσης. Θα σταθώ µόνο σε µία
πολιτική αιχµή που δεν θα απαντηθεί από τους Υπουργούς που
θα απαντήσουν σε αυτά τα οποία είπαν οι δύο Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι πριν και βεβαίως, δεν θα απαντηθούν και από τον
Πρωθυπουργό. 

Οι περισσότερες βασικές πολιτικές οµιλίες που άκουσα αυτές
τις τρεις µέρες και κυρίως αυτή η πρωτοµιλία του κ. Τσακαλώ-
του, που παρά τη δική του αστική ευγένεια, δεν ήθελε να ακούσει
αυτό που ήθελα να του πω, είχαν µια, για να χρησιµοποιήσω την
έκφραση του κ. Τσίπρα, εσωκοµµατική απεύθυνση. Πρακτικά δεν
απευθύνονταν σε εµάς, αλλά στο ακροατήριο του ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν
καθαρά αριστερές οµιλίες που δεν αφορούν όχι µόνο εµάς, αλλά
δεν αφορούν και όλη την κοινωνία. 

Η οικειοποίηση, όµως, της δηµοκρατικότητας ως στοιχείο
µόνο της Αριστεράς, έναντι της δικής µας παράταξης, δεν είναι
αποδεκτή. Η κατηγορία, λοιπόν, για αντιδηµοκρατικότητα της πα-
ράταξής µας επιστρέφεται όπως ήρθε.

Οι αρχές και οι αξίες, οι αγώνες για τη δηµοκρατία δεν µονο-
πωλούνται από κανέναν. Η παράταξή µας και οι άνθρωποί της
ήταν, είναι και θα είναι βασικός πυλώνας αυτής της Ελληνικής
Δηµοκρατίας.

Όσον αφορά στο κατακριτέο για εσάς, το οποίο όντως έχει
λεχθεί και είναι η βάση µας: «Πρώτα θα βάλουµε τάξη στο σπίτι
µας», ο κ. Τσακαλώτος µάλιστα το είπε αγγλιστί «put the house
in order» είπε, σαν να ήµασταν στην Belgravia του Λονδίνου, σας
φαίνεται δεξιό, κακό, αναχρονιστικό. Σας απαντάµε λοιπόν µε
πίστη και υπερηφάνεια ότι και στα χωριά µας και στο Μεσολόγγι
από όπου προέρχοµαι και εγώ και σε όλα τα χωριά της Ελλάδας
νοµίζω το «house in order» το θέλουν και οι Ελληνίδες και οι Έλ-
ληνες. Όλοι οι νοικοκυραίοι, οι εργατικοί άνθρωποι, οι δηµοκρα-
τικοί και κυρίως οι λογικοί πολίτες αυτής της χώρας, αλλά και
άλλων χωρών καταλαβαίνουν αυτό που δεν καταλαβαίνετε εσείς,
ότι πρώτα τακτοποιείς το σπίτι σου και µετά βγαίνεις από αυτό
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για να ζητήσεις και τα παραπάνω.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και κλείνουµε µε
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, µε τον κ. Γρηγοριάδη
από το κόµµα ΜέΡΑ25.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει και εγώ
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εσείς θα πάρετε τον
λόγο αµέσως µετά τον κ. Γρηγοριάδη.

Ορίστε, κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χθες έχοντας την τιµή να µιλήσω

για πρώτη φορά εδώ στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο, τόλµησα µία
-θα έλεγε κανείς- βλάσφηµη παροµοίωση. Παροµοίασα αυτόν
τον ιερό χώρο που βρισκόµαστε όλοι µας µε ένα τεράστιο θέα-
τρο όπου τα τελευταία δέκα χρόνια, είπα, παίζεται σχεδόν απο-
κλειστικά θέατρο του παραλόγου. «Πριν αλέκτωρ λαλήσει τρις»,
είκοσι λεπτά αφ’ ότου τέλειωσα την οµιλία µου, φρόντισε να επι-
βεβαιώσει πλήρως τους ισχυρισµούς µου ο Βουλευτής του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Κωνσταντόπουλος, λέγοντας µπροστά σε
όλους ότι ο κ. Βαρουφάκης είναι περίπου υπεύθυνος -µαζί µε τον
ΣΥΡΙΖΑ βέβαια, δεν είπε ότι είναι µόνος του- για το τρίτο και
επαχθέστερο µνηµόνιο που έχει ζήσει η χώρα µας. Σηµειώνω
µόνο ότι, όπως όλοι ξέρετε, ο κ. Βαρουφάκης ουδέποτε ψήφισε
αυτό το µνηµόνιο, ενώ το κόµµα του κ. Κωνσταντόπουλου –φαν-
τάζεστε, το ξέρετε όλοι- το ψήφισε ωραιότατα αυτό το τρίτο µνη-
µόνιο, όπως είχε ψηφίσει και το δεύτερο, όπως είχε φέρει το
κόµµα από το οποίο προέρχεται το κόµµα του κ. Κωνσταντόπου-
λου και το πρώτο µνηµόνιο που ήταν και η αιτία όλης αυτής της
καταστροφής που ζούµε. Αυτό ήταν το πρώτο που ήθελα να πω.

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω είναι ότι παρακολουθώ, ενεός
θα έλεγα, έκπληκτος τουλάχιστον, Υπουργούς, αξιόλογους αν-
θρώπους που έχουν πολύ µεγάλες γνώσεις στο αντικείµενό τους
τρεις-τέσσερις µέρες τώρα να περιγράφουν ενδελεχώς τα πο-
λύπλευρα, φιλόδοξα, πολυσχιδή σχέδιά τους για τα επόµενα τέσ-
σερα χρόνια και αναρωτιέµαι: Δεν τους έχει ενηµερώσει κανείς
ότι αυτές είναι αποφάσεις που θα παρθούν έξω από την Ελλάδα,
για το εάν θα υλοποιηθούν εννοώ όλα αυτά τα σχέδια; Και το

αναρωτιέµαι έχοντας πολύ σοβαρή επιχειρηµατολογία για να το
υποστηρίξω. Όπως όλοι ξέρετε, δεν υπάρχει κανένας δηµοσιο-
νοµικός χώρος για να πραγµατοποιηθούν όλα αυτά τα σχέδια.
Αυτός ο δηµοσιονοµικός χώρος λοιπόν πού θα βρεθεί, αφού έχει
ήδη δεσµευθεί η Κυβέρνηση ότι η ρήξη είναι κάτι στο οποίο δεν
θα τολµήσει ποτέ να φτάσει; Χωρίς ρήξη δεν υπάρχει ποτέ καµία
πιθανότητα να βρεθεί αυτός ο δηµοσιονοµικός χώρος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θέλω να κλείσω, λοιπόν, λέγοντας ότι θυµήθηκα τη ρήση του
προπάτορα της συντηρητικής παράταξης της Ελλάδας, του µε-
γάλου Κωνσταντίνου Καραµανλή, ότι έχω την αίσθηση και εγώ
σήµερα ότι όλη η χώρα τείνει σιγά-σιγά να µεταβληθεί σε ένα
απέραντο φρενοκοµείο.

Σας ευχαριστώ πολύ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βιλιάρδο, µισό
λεπτό να κάνω µία ανακοίνωση και αµέσως θα πάρετε τον λόγο
που δικαιούσθε.

Ήλθαν στο Προεδρείο δύο επιστολές από τον Πρόεδρο της
Νέας Δηµοκρατίας και τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσο-
τάκη.

Με την πρώτη λέει τα εξής: «Σας γνωρίζω ότι Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δη-
µοκρατίας ορίζεται ο κ. Λιβανός Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπή-
λιος) και Αναπληρωτές του οι: Μπούγας Ιωάννης, Μπουκώρος
Χρήστος και Ράπτη Ζωή».

Και µία επιστολή πάλι προς το Προεδρείο του Πρωθυπουργού
και Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μητσοτάκη Κυριάκου:
«Σας γνωρίζω ότι αναπληρωτές Γενικοί Γραµµατείς από την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας ορίζονται οι κάτωθι
Βουλευτές: Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα), Καραµανλή Άννα, Κελέτσης
Σταύρος, Κέλλας Χρήστος, Σενετάκης Μάξιµος και Τσαβδαρίδης
Λάζαρος».

Οι επιστολές αυτές θα καταχωρισθούν στα Πρακτικά της ση-
µερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ τον κ. Βι-
λιάρδο να λάβει τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ δεν θα αναφερθώ σε αυτά που είπαν οι Υπουργοί, γιατί

είναι καλύτερα να τους κρίνει κανείς από τις πράξεις τους, αρ-
γότερα δηλαδή, και όχι από τα λόγια που έχουν πει. Ήδη έχουµε
ακούσει πάρα πολλά «θα», πολλές υποσχέσεις, οπότε νοµίζω
είναι καλύτερα να περιµένουµε, εκ του αποτελέσµατος άλλωστε
θα κριθούν, όπως και οι υπόλοιποι.

Προτιµώ, λοιπόν, να αναφερθώ σε αυτό που ξέχασα την προ-
ηγούµενη φορά, που δεν πρόλαβα µάλλον να συµπληρώσω την
προηγούµενη φορά, ορισµένες από τις λύσεις που προτείνει η
Ελληνική Λύση για την Ελλάδα, ούτως ώστε να µπορέσει να ξε-
φύγει από την κρίση.

Η µία από αυτές είναι ένας ισολογισµός του κράτους έτσι ώστε
οι πολίτες να γνωρίζουν από τη µία πλευρά τι έχουν στην κατοχή
τους και από την άλλη τι οφείλουν, όχι µόνο τι οφείλουν. Ο ισο-
λογισµός αυτός θα ήταν καλά να υπάρχει στο διαδίκτυο, έτσι
ώστε οι πολίτες να είναι πάντοτε ενηµερωµένοι, όπως συµβαίνει
εάν θυµάµαι καλά µόνο σε µία χώρα, στη Νέα Ζηλανδία.

Το δεύτερο είναι ένα διπλογραφικό λογιστικό σύστηµα στο δη-
µόσιο, µε τα διεθνή λογιστικά πρότυπα, έτσι ώστε να µην ανα-
ρωτιόµαστε κάθε φορά αν τα χρέη που παρουσιάζονται από το
κράτος είναι πραγµατικά ή όχι.

Το τρίτο και το βασικότερο είναι το σταµάτηµα των ιδιωτικο-
ποιήσεων. Πρέπει να σταµατήσουν αµέσως οι ιδιωτικοποιήσεις,
όχι επειδή είµαστε εναντίον, αλλά επειδή θεωρούµε ότι πρέπει
πρώτα οι επιχειρήσεις να ανακτήσουν την πραγµατική τους αξία
και µετά να τις πουλήσει το κράτος. Φυσικά, πρέπει να εξαιρούν-
ται οι κοινωφελείς επιχειρήσεις, όπως η ΔΕΗ, η ΕΥΔΑΠ και άλλες
και οι στρατηγικές επιχειρήσεις.

Το επόµενο είναι η υιοθέτηση του αµερικανικού συστήµατος
εσόδων-εξόδων για τη φορολόγηση. Νοµίζουµε ότι είναι πολύ
πιο έντιµο σύστηµα και ότι µπορεί κανείς να φορολογείται δικαιό-
τερα έτσι.

Το πέµπτο κοµµάτι είναι η κατάργηση των τεκµηρίων, επειδή
η φορολόγηση µε τεκµήρια γνωρίζουµε όλοι ότι είναι πάρα πολύ
άδικη.

Επόµενο είναι ο περιορισµός του φορολογικού κώδικα σε πε-
νήντα-εξήντα σελίδες, όπως συµβαίνει σε προηγµένες χώρες για
να µπορεί ο επιχειρηµατίας να καταλαβαίνει τα λογιστικά του.

Επόµενο έχουµε τη µείωση της προκαταβολής φόρου στο
50%. Το 100% που άφησε η Νέα Δηµοκρατία δεν θα έπρεπε να
το κάνει, άρα θα πρέπει να το µειώσει αµέσως στο 50%. Το 100%
προκαταβολή φόρου είναι υπερβολικό.

Μετά, θα πρέπει να αποφασιστεί η αναστολή του ΕΝΦΙΑ για
κτήρια που δεν είναι ενοικιασµένα, για το διάστηµα που δεν είναι
ενοικιασµένα. Δεν είναι δίκαιο να πληρώνει ΕΝΦΙΑ ο ιδιοκτήτης
για ένα ακίνητο το οποίο δεν έχει ενοικιάσει.

Μετά, έχουµε την ίδρυση ενός οργανισµού διαχείρισης κόκκι-
νων δανείων, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες το 1933 µε έναν ορ-
γανισµό, τον οποίο διαχειρίστηκαν πολύ σωστά το πρόβληµα, το
έλυσαν και µετά από είκοσι χρόνια έκλεισε η εταιρεία µε κέρδη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Και τελευταίο, θεωρούµε δίκαιο και πρέπει να επιβληθεί το
εξής: Όταν ο ιδιοκτήτης, ο οποίος οφείλει το σπίτι του, το παρα-
δίδει πίσω στην τράπεζα, γιατί δεν µπορεί να πληρώσει τις δό-
σεις, τότε θα πρέπει το υπόλοιπο του δανείου του να µηδενίζεται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Στους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους θα απαντήσουν δύο Υπουργοί από την Κυ-
βέρνηση, ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Γεωργιάδης, από δύο λεπτά ο
καθένας, ξεκινώντας από τον κ. Χατζηδάκη.

Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Δύο σύντοµες απαντήσεις, πρώτα στον κ. Λο-
βέρδο: Κύριε Λοβέρδο, αυτό που προτείνουµε για τον ΔΕΔΔΗΕ
γίνεται στις περισσότερες χώρες της Ευρώπης. Υπάρχουν δια-

φορετικά µοντέλα. Προφανώς θα τοποθετηθούν σύµβουλοι ιδιω-
τικοποίησης οι οποίοι θα προτείνουν τις λύσεις για να µεγιστο-
ποιηθεί το όφελος της ΔΕΗ. Προφανώς αυτό γίνεται προκει-
µένου να στηριχθεί η επιχείρηση, να ενισχυθεί η ρευστότητά της,
να µπορέσει να προχωρήσει µπροστά. Και, βεβαίως, δεν θα έχει
καµία επίπτωση στους καταναλωτές. Οι εταιρείες αυτές που
ασχολούνται µε τα δίκτυα διανοµής εισπράττουν ένα διόδιο το
οποίο είναι ρυθµιζόµενο από τη ΡΑΕ, έτσι γίνεται σας είπα σε
πολλές ευρωπαϊκές χώρες, και αυτό κοντολογίς είναι και το µον-
τέλο του ΑΔΜΗΕ που προχώρησε επί ΣΥΡΙΖΑ, µε τον τρόπο που
προχώρησε.

Το µοντέλο του 2014, της Μικρής ΔΕΗ δεν µπορεί να εφαρµο-
στεί, διότι το 2014 η ΔΕΗ είχε κέρδη 90.000.000 ευρώ. Σήµερα η
ΔΕΗ έχει ζηµίες 900.000.000 ευρώ, πρέπει να αναζητούµε τρε-
λούς για να έλθουν να πάρουν τη ΔΕΗ έτσι όπως είναι, είτε είναι
κανείς υπέρ της ιδιωτικοποίησης είτε είναι εναντίον της ιδιωτικο-
ποίησης.

Και προχωρώ στον κ. Τσακαλώτο. Κύριε Τσακαλώτο, προσπά-
θησα να είµαι δίκαιος. Μίλησα µόνος µου για το Κτηµατολόγιο
και την πρόοδο που είχε και κάθεται δίπλα σας ο κ. Φάµελλος, ο
οποίος ήταν στο Υπουργείο που είχε αρµοδιότητα ο κ. Σταθά-
κης.

Μίλησα για τους δασικούς χάρτες, όπου επίσης υπήρχε πρό-
οδος. Δεν έχω λόγο να το κρύψω και χαίροµαι που υπήρχε, γιατί
έχω λιγότερα προβλήµατα ως προς αυτό.

Στη ΔΕΗ αυτό που έγινε δεν το χωράει ανθρώπου νους. Δη-
λαδή, αυτό το µοντέλο να συµφωνήσετε να πέσει από το 90%
στο 50% της αγοράς µέσα σε πέντε χρόνια, µε µηδέν ευρώ αν-
τάλλαγµα και µε τους υπαλλήλους να δουλεύουν για να χάσουν
πελάτες δεν υπάρχει ως παγκόσµιο προηγούµενο. Θα γραφτεί
στα βιβλία των ρεκόρ Γκίνες. Πραγµατικά, ακόµα και τώρα που
το λέω εκπλήσσοµαι ακόµα µια φορά.

Καταλαβαίνω ότι έχετε το δυσάρεστο καθήκον να υπεραµυν-
θείτε µιας πολιτικής που εσείς ο ίδιος δεν χειριστήκατε προφα-
νώς, αλλά δεν υπάρχει λόγος να επιµένετε την ώρα που πάει να
πέσει από το 90% στο 50% χωρίς οικονοµικό αντάλλαγµα, που η
µετοχή της έχασε επί των ηµερών σας πάνω από 80%, που οι λι-
γνιτικές µονάδες δεν πουλήθηκαν, που η «Ernst & Young», ο ορ-
κωτός ελεγκτής, βγήκε και µίλησε ανοιχτά για βιωσιµότητα. Ε, τι
άλλο πια να συζητάµε;

Νοµίζω ότι είναι καλύτερα στην πολιτική ζωή, όταν κάνουµε
κάποια λάθη, να τα παραδεχόµαστε, να υποστηρίζουµε τα σωστά
και τα λάθη να προσπαθούµε να τα διορθώσουµε.

Δεν έχει νόηµα, κύριε Τσακαλώτο. Αυτή η ιστορία ότι δεν έχει
πρόβληµα η ΔΕΗ και είναι στη φαντασία του Χατζηδάκη, µε συγ-
χωρείτε, αλλά είναι πέραν πάσης λογικής.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριε Γε-
ωργιάδη, έχετε και εσείς τον λόγο για δύο λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε Λοβέρδο, ως προς τον πίνακα του ΕΣΠΑ, δεν
τον κατέθεσα, γιατί το είπα -ίσως δεν ακούστηκε- ότι είναι οι
δικές µου σηµειώσεις βάσει της όποιας ενηµέρωσης είχα από
την υπηρεσία. Θα µου κάνουν µια γραπτή ερώτηση και θα κατα-
θέσω από την υπηρεσία τον επίσηµο πίνακα. Η θέση που είναι η
Ελλάδα σήµερα είναι η θέση 19 στην απορρόφηση, διότι η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση έκανε δύο πράγµατα. Πρώτον, παρουσίαζε
το σύνολο των προγραµµάτων που είχε βάλει στο ΕΣΠΑ ως
απορρόφηση. Ένα από αυτά, το 58% έχει νόµιµες δεσµεύσεις,
δηλαδή συµβάσεις, ενώ το 42% δεν έχει νόµιµες συµβάσεις, είναι
τελείως στον αέρα και έχει χρησιµοποιήσει το επιπλέον κονδύλι
της έξτρα προκαταβολής που κατ’ εξαίρεση η Ελλάδα έχει πάρει
για δηµοσιονοµικούς λόγους ως δείκτη απορροφητικότητας και
έτσι ανέβαζε την απορροφητικότητα και έλεγε ότι είναι στην
πρώτη θέση. Είµαστε στη θέση 19. Αυτή είναι η επίσηµη απάντη-
ση της υπηρεσίας. Είµαστε πάρα πολύ χαµηλά και µένουν µόνο
τρία χρόνια. Μιλάµε για µεγάλη αποτυχία, για να µιλάµε σοβαρά.

Ως προς την άδεια λειτουργίας που είπατε, έχετε απόλυτο
δίκιο. Εγώ, επειδή δεν θέλω να κάνω εύκολους εντυπωσιασµούς
ούτε στη Βουλή ούτε στην κοινή γνώµη και επειδή είµαι πρακτι-
κός άνθρωπος, πράγµατι ο νόµος που θα φέρουµε µέσα στον
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Αύγουστο θα έχει πολύ µεγάλη επιτάχυνση ως προς την αδει-
οδότηση. Ήδη έχει µειωθεί ο χρόνος της αδειοδότησης στην Ελ-
λάδα, αλλά θα γίνει ακόµη πιο πολλή η µείωση, διότι θα πάµε στο
ΓΕΜΗ αυτόµατη εγγραφή µε το πάτηµα ενός κουµπιού και µετά
θα γίνεται εκ των υστέρων ο έλεγχος από τα επιµελητήρια κ.ο.κ..

Λύνει αυτό την πραγµατική έναρξη λειτουργίας µιας επιχείρη-
σης, που είναι το ερώτηµά σας; Έρχοµαι πρώτος και σας λέω
ότι όχι. Εγώ, ας πούµε, τις προηγούµενες µέρες έκατσα και πήρα
τηλέφωνο ανθρώπους που τις τελευταίες µέρες πήγαν να κάνουν
ΙΚΕ στην Ελλάδα, γιατί θέλω να µάθω σήµερα ποια είναι η πραγ-
µατική έναρξη µιας επιχείρησης. Παραδείγµατος χάριν, έχω
µάθει -και είναι ένα θέµα που το θέτω αύριο στους επικεφαλής
των τραπεζών µε τους οποίους έχω συνάντηση- ότι για να πάρεις
το POS, που είναι απαραίτητο για να ξεκινήσει µια ΙΚΕ, θες τριαν-
ταπέντε µε σαράντα µέρες. Άρα, τι να το κάνω εγώ που παίρνεις
άδεια σε τέσσερις ή πέντε ή έξι µέρες, όταν στην πραγµατικό-
τητα η επιχείρηση θέλει σαράντα και πενήντα µέρες για να λει-
τουργήσει;

Άρα, έχετε απόλυτο δίκιο. Ήδη, όµως, σας λέω ως επισπεύδων
ότι έχουµε ξεκινήσει σχέδιο για να µειώσουµε και αυτούς τους
χρόνους. Εµένα δεν µε ενδιαφέρει να κάνω αυτό που έκανε ο κ.
Φάµελλος, που ήρθε και είπε «τα είχαµε φτιάξει όλα και είναι
έτοιµα».

Πηγαίνετε, κύριε Φάµελλε, και κάντε µια επιχείρηση και πατή-
στε ένα κουµπί και βρείτε τις χρήσεις γης σε κάθε περιοχή της
Ελλάδας.

Τις τελευταίες δέκα µέρες της ζωής µου έχω ουρά επενδυτών
στην Ελλάδα που δεν µπορούν να βγάλουν άκρη σε κανένα ση-
µείο πώς θα πάρουν άδεια. Ασχολούµαι τη µισή µέρα της ζωής
µου για αυτό. Ο κ. Φάµελλος ήρθε και µας είπε πόσο ωραία λει-
τουργεί το σύστηµα.

Δεν λειτουργεί ωραία, κύριε Φάµελλε. Για να µην αντιδικούµε
στη Βουλή, κάντε αύριο µια επένδυση να δείτε ποια είναι η πραγ-
µατικότητα στην Ελλάδα. Επαναλαµβάνουµε, να µην κοροϊδευό-
µαστε µεταξύ µας.

Προς τον κ. Τσακαλώτο, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, µε εσάς µε
ενδιαφέρον κάνουµε µια ιδεολογική συζήτηση καλή, υψηλού επι-
πέδου. Εσείς έχετε δηλώσει µαρξιστής. Εγώ το σέβοµαι. Προ-
φανώς διαφωνώ. Είναι δυνατόν να κατηγορείτε εσείς εµάς για
ταξικότητα;

Εσείς προσωπικά ως Τσακαλώτος µαζί µε τον κ. Κατρούγκαλο
-δεν βλέπω τον άλλο Καππαδόκη- είχατε βάλει ότι όποιος έβγαζε
20.000 ευρώ στην Ελλάδα, φόρο, προκαταβολή και ΕΦΚΑ να
πληρώνει 17.000 ευρώ, δηλαδή να ζει µε, περίπου, 300 ευρώ τον
µήνα. Προκαταβολή του φόρου, φόρος και ΕΦΚΑ, ακριβώς για
να του µείνουν λιγότερα από 3.000 ευρώ για την ακρίβεια. Είστε
ο πιο ταξικός Υπουργός που πέρασε από την Ελλάδα, στην ιστο-
ρία της Ελλάδας, από την ίδρυση του ελληνικού κράτους.

Άρα, µε συγχωρείτε, αλλά εµείς -και το έχουµε πει από την
πρώτη στιγµή- ερχόµαστε για όλους τους Έλληνες. Η ανάπτυξη
που ονειρευόµαστε είναι για όλους τους Έλληνες. Κανένας δεν
θα µείνει πίσω. Όλοι θα κερδίσουν από την πρόοδο της Ελλάδος.
Αυτή είναι η δική µας βούληση.

Τώρα ως προς τον κ. Γρηγοριάδη, δεν χρειάζεται να πω κάτι.
Τα λέτε εκεί µεταξύ σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Βουλευτής του κόµµατος ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων Αρσένης, διά του
οποίου αισίως κλείνει ο κύκλος των οµιλητών Βουλευτών, φτά-
νοντας τον αριθµό 108.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να διευκρι-
νίσω κάτι στον κύριο Υπουργό για µερικά δευτερόλεπτα;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει λάβει τον λόγο
ο κ. Αρσένης.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Χατζηδάκη, υπάρχει αυτή τη στιγµή αυτό το πινγκ-πονγκ

µε τον ΣΥΡΙΖΑ για το αν είναι ελλειµµατική ή όχι και πώς έγινε η
ΔΕΗ. Δεν καταλαβαίνω. Είναι σαν να αποκρύπτεται. Εσείς δεν θα
την ιδιωτικοποιούσατε, είτε ήταν ελλειµµατική είτε ήταν πλεονα-
σµατική;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ΜέΡΑ25 πιστεύουµε ότι στη
Βουλή αυτή θα πρέπει να υπάρχει ως υψηλή προτεραιότητα η
νοµοθέτηση µέτρων για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλα-
γής.

Θα µου πείτε όλοι ότι ναι, συµφωνούµε για την κλιµατική αλ-
λαγή. Πώς, όµως, θα αντιµετωπίσουµε την κλιµατική αλλαγή; Με
εξορύξεις υδρογονανθράκων; Κάνοντας αυτό που την προκαλεί;
Δεν υπάρχει µια αντίφαση; Δεν είναι υποκριτικό; Θα µου πείτε
ότι µπορεί να τα εξορύξουµε εµείς και να τα πουλάµε σε άλλους
για να τα καίνε. Δεν είναι αυτό υποκριτικό;

Πρέπει να επιλέξετε: ‘Η αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής
ή εξόρυξη υδρογονανθράκων. Ξέρουµε πολύ καλά τι θα επιλέ-
ξετε. Όµως, µη µιλάτε για κλιµατική αλλαγή. Μη µιλάτε για περι-
βάλλον.

Μας λέτε ότι είναι εµβληµατικές οι επενδύσεις στις εξορύξεις
υδρογονανθράκων. Είπε και ο κ. Χατζηδάκης ότι θα τις προωθή-
σει. Οι εξορύξεις χρυσού -όπως ανέφερε και ο κ. Χατζηδάκης-
και το Ελληνικό είναι πράγµατι εµβληµατικές. Είναι εµβληµατικές
για την καταστροφή του περιβάλλοντος. Είναι εµβληµατικές για
τα ελάχιστα έσοδα στα δηµόσια ταµεία. Είναι εµβληµατικές για
το κόστος στην τοπική οικονοµία.

Μας αναφέρει ο κ. Χατζηδάκης και ο Πρωθυπουργός ότι η Νέα
Δηµοκρατία θα δώσει έµφαση στην κυκλική οικονοµία και εµείς
συµφωνούµε. Όµως, πείτε µας πώς εφαρµόζεται η κυκλική οικο-
νοµία στις εξορύξεις υδρογονανθράκων, πώς εφαρµόζεται η κυ-
κλική οικονοµία στις εξορύξεις χρυσού. Δεν γίνεται να εφαρµο-
στεί.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ξέρω προσωπικά ότι έχετε ευαισθησία
στο περιβάλλον. Αυτή η ευαισθησία, όµως, δεν αποτυπώνεται
στις Προγραµµατικές Δηλώσεις. Το περιβάλλον είναι ένα περι-
φερειακό θέµα χαµηλής προτεραιότητας από αυτά που διαβά-
ζουµε. Αν αλλάξετε στάση, εµείς, στο ΜέΡΑ25, θα σας στηρίξου-
µε. Αν φέρετε το σταµάτηµα των εξορύξεων στους υδρογονάν-
θρακες και του χρυσού, θα το ψηφίσουµε.

Τι κληρονοµιά, όµως κουβαλάτε; Κουβαλάτε την κληρονοµιά
του κ. Σαµαρά, που έδωσε την εντολή η εξόρυξη χρυσού στις
Σκουριές να γίνει πάση θυσία.

Ποιοι, λοιπόν, θυσιάστηκαν; Θυσιάστηκαν τετρακόσιοι πενήντα
γυναίκες και άντρες, κάτοικοι της Ιερισσού και της ανατολικής
Χαλκιδικής, οι οποίοι βρέθηκαν υπόδικοι µε τον αντιτροµοκρα-
τικό νόµο για σύσταση εγκληµατικής οργάνωσης. Γιατί; Διότι θέ-
λησαν να προστατέψουν το δάσος τους, το νερό τους, την τοπική
οικονοµία τους και την υγεία των παιδιών τους και των ίδιων. Ανυ-
πόστατες κατηγορίες, αθωώθηκαν βεβαίως, αλλά ήταν όµηροι
για να µη µπορούν να ανέβουν στο βουνό να προστατεύσουν το
δάσος τους, το νερό τους.

Θέλετε να λυγίσετε αυτό το κοινωνικό κίνηµα. Ο φόβος δεν
κέρδισε, το κίνηµα δεν διαλύθηκε. Όµως φοβάµαι ότι αυτές οι
πρακτικές θα εφαρµοστούν και απέναντι στις εξορύξεις χρυσού
που θα προωθήσετε και στον Έβρο, στις εξορύξεις λιγνίτη σε
Δράµα και Σέρρες, στις εξορύξεις πετρελαίου και υδρογοναν-
θράκων στο Ζαγόρι, στην Ήπειρο, στο Ιόνιο και στην Κρήτη.

Εµείς σαν ΜέΡΑ25 δεν θα σας το επιτρέψουµε αυτό το
πράγµα. Θα σταθούµε σε αυτή την Αίθουσα και θα ονοµατίζουµε
κάθε παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων που γίνεται απέναντι
στα κινήµατα. 

Επανέρχεστε στο «πέντε αποχωρήσεις για µία πρόσληψη», δη-
λαδή σε αυτό το µέτρο που µας οδήγησε στο να είναι η υπηρεσία
των επιθεωρητών περιβάλλοντος κατά 70% υποστελεχωµένη. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει αδυναµία ελέγχου και εφαρµογής της
περιβαλλοντικής νοµοθεσίας. 

Κύριε Μητσοτάκη, στην εκλογική σας περιφέρεια που είναι και
η δικιά µου περιφέρεια, η Δυτική Αθήνα, υπάρχει µία αυξανόµενη
ρύπανση στο Θριάσιο, η οποία µεταφέρεται και υποβαθµίζει την
ποιότητα ζωής των κατοίκων της δυτικής Αθήνας. Οι πολίτες
προσέφυγαν στους επιθεωρητές περιβάλλοντος, οι οποίοι τους
είπαν σε προσωπικό επίπεδο ότι δεν µπορούν να εξετάσουν τις
καταγγελίες τους, γιατί δεν έχουν προσωπικό. 

Κύριε Μητσοτάκη, η εκλογική σας περιφέρεια που είναι και
δική µου περιφέρεια, η δυτική Αθήνα, υποφέρει από την -στην
πράξη- ανεξέλεγκτη χωµατερή της Φυλής. Αντί, όµως, να φέρετε
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ένα ολοκληρωµένο σύστηµα ανακύκλωσης, κοµποστοποίηση και
τοπική διαχείριση των απορριµµάτων, τι θέλετε να φέρετε; Την
ιδιωτικοποίηση των απορριµµάτων µέσω των ΣΔΙΤ, που θα οδη-
γήσουν στην καύση µε τροµερό οικονοµικό κόστος για τη µέση
οικογένεια και για το περιβάλλον.

Κύριε Μητσοτάκη, στην εκλογική σας περιφέρεια που είναι και
δική µου, στη δυτική Αθήνα, ο µητροπολιτικός ναός Λαµίας διεκ-
δικεί σε δεύτερο βαθµό 7.500 στρέµµατα από την πόλη του Πε-
ριστερίου και την Πετρούπολη. Το πρότυπο σχολείο που τάζετε
στο Περιστέρι, µπορεί να χαθεί µέσα σε αυτό τα στρέµµατα,
όπως και τριάντα πέντε χώροι πρασίνου, δρόµοι, αλλά και πλέον
των διακοσίων οικοδοµικά τετράγωνα, όπου µένουν χιλιάδες
συµπολίτες µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, µε το εξής: Κύριε Μητσοτάκη, άκουσα να λέτε ότι δύο
είναι οι απειλές για την Ελλάδα, η κλιµατική αλλαγή και η µετα-
νάστευση. Οι κατατρεγµένοι από πολέµους, ακραία φτώχεια και
ακραία καιρικά φαινόµενα είναι η απειλή για την Ελλάδα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αυτό δεν είναι µετανάστευση. Είναι προ-
σφυγιά. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Άλλο ο µετανάστης, άλλο ο
πρόσφυγας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ο πόνος του άλλου είναι ο κίνδυ-
νος για την Ελλάδα; Ήταν κίνδυνος οι παππούδες και οι γιαγιά-
δες µας, τα θύµατα της βίας στη Μικρά Ασία, την κατοχή και τον
εµφύλιο; Ο κίνδυνος για την Ελλάδα δεν είναι µετανάστευση. Ο
κίνδυνος είναι η κλιµατική αλλαγή, ο λαϊκισµός και η ξενοφοβία. 

Εµείς αυτές τις Προγραµµατικές Δηλώσεις δεν θα τις υπερ-
ψηφίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο

Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως κ. Παναγιώτης Πικραµµένος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µεγάλη
η συγκίνηση αλλά και µεγάλη η χαρά που βρίσκοµαι στο Βήµα
του ελληνικού Κοινοβουλίου και πάλι. Αυτή τη φορά όµως, βρί-
σκοµαι στο Βήµα αυτό ως εκλεγµένος Βουλευτής µε το ψηφο-
δέλτιο Επικρατείας του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας. Και
θέλω να πω ότι αντιλαµβάνοµαι πλήρως το βάρος της ευθύνης
που µου ανήκει και ότι υπόσχοµαι να υπηρετήσω την εντολή που
µου έδωσε ο ελληνικός λαός µε όλες µου τις δυνάµεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η προσωπική µου διαδροµή και
η εµπειρία µου επιβάλλει να επισηµάνω πόσο σηµαντικό είναι για
µια κοινωνία και µια χώρα η ορθή και αντικειµενική λειτουργία
των θεσµών, η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, το κράτος δικαίου,
η προστασία των δικαιωµάτων. Είναι οι αρχές που διέπουν µια
σύγχρονη και φιλελεύθερη δηµοκρατία και υπηρετούν ταυτό-
χρονα τον πυρήνα των δικαιωµάτων του ανθρώπου. 

Οι θεσµοί είναι ο πραγµατικός πλούτος µιας χώρας. Γι’ αυτό
και βλέπουµε χώρες µε πενιχρές φυσικές πηγές πλούτου, αλλά
ισχυρούς θεσµούς να ευηµερούν, ενώ αντίθετα χώρες µε πλού-
σιους φυσικούς πόρους αλλά αδύναµους θεσµούς να δυστυ-
χούν. Δεν είναι ανάγκη να σας αναφέρω παραδείγµατα.

Η Ελλάδα µας δεν στερείται των θεσµών ενός σύγχρονου και
δηµοκρατικού κράτους. Διαθέτει διακριτές εξουσίες, ενισχυµένο
πλέγµα από ανεξάρτητες αρχές και θωράκιση των δικαιωµάτων
από κινδύνους επιβουλής τους. Η θέση της Ελλάδας στην ευρω-
παϊκή οικογένεια συνιστά αυξηµένη εγγύηση θεσµικής σταθερό-
τητας και δηµοκρατίας.

Οφείλουµε ωστόσο να αναγνωρίσουµε ότι κατά τα τελευταία
έτη το κύρος των θεσµών επλήγη και αυξήθηκε η έλλειψη εµπι-
στοσύνης των πολιτών προς αυτούς. Όµως, ακούγοντας τον
Πρωθυπουργό στις τελευταίες Προγραµµατικές Δηλώσεις ένιω-
σα πραγµατικά χαρά και υπερηφάνεια, γιατί µίλησε στην καρδιά
µας. Έδωσε τις κατευθύνσεις µιας Κυβέρνησης που θα υπηρε-
τήσει τον πολίτη και που υπόσχεται αξιοκρατία, αριστεία, λει-
τουργία του κράτους δικαίου, οικονοµική προκοπή και ανακού-
φιση στα βάρη του Έλληνα πολίτη.

Κυρίες και κύριοι, στη διάρκεια της κρίσης έγιναν προσπάθειες
σε πολλούς τοµείς οργάνωσης του κράτους και κυρίως στα δη-
µοσιονοµικά. Έγιναν θετικά βήµατα. Αντίθετα, όµως, στο επίπεδο

της θεσµικής λειτουργίας βιώσαµε κλυδωνισµούς και προβλή-
µατα. Παρά τη µεγάλη πίεση, παρά τις δυσκολίες και τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίσαµε –και οι περισσότεροι πολίτες εξακο-
λουθούν ακόµη να αντιµετωπίζουν- υπήρξαν στιγµές που οι θε-
σµοί και ειδικότερα η δικαιοσύνη, λειτούργησαν αποτελεσµατικά.
Δυστυχώς, όµως, δεν λειτούργησαν πάντα έτσι και αυτό πρέπει
να το ψάξουµε και να βρούµε τι πράγµατι έχει συµβεί. 

Πρώτη προτεραιότητά µας, λοιπόν, είναι να θωρακίσουµε τους
θεσµούς, διότι η καλή λειτουργία τους εξυπηρετεί όχι µόνο την
ανάπτυξη αλλά και την κοινωνική ευηµερία. 

Ο σεβασµός και η αυτοσυγκράτηση πρέπει να κυριαρχήσει και
εντός του Κοινοβουλίου, όπως ταιριάζει σε ένα υγιές αντιπρο-
σωπευτικό κοινοβουλευτικό σύστηµα. Η Βουλή δεν είναι µόνο τα
πρόσωπα που τη συγκροτούν, οι εκλεγµένοι Βουλευτές, το Προ-
εδρείο, οι Αρχηγοί των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, αλλά και ένα
σύνολο κανόνων οργάνωσης, λειτουργίας, εξουσιών, αρµοδιο-
τήτων και λοιπά. Μία πραγµατικά αντιπροσωπευτική και φιλελεύ-
θερη δηµοκρατία παράγει κανόνες δικαίου, οι οποίοι πρέπει
πρώτα απ’ όλα να εφαρµόζονται και να προστατεύουν ικανοποι-
ητικά τα δικαιώµατα των πολιτών, αλλά όχι µόνο αυτών. 

Είναι η πολιτεία που πρέπει να προστατεύσει, επίσης ικανοποι-
ητικά, και όσους δεν ακούγονται, όσους δεν έχουν τη δύναµη να
επηρεάσουν τους κανόνες, όσους θα ζήσουν µετά από εµάς στη
χώρα αυτή και στο φυσικό και πολιτιστικό περιβάλλον που θα
τους κληροδοτήσουµε. Αλλά και όσους βρέθηκαν στην επικρά-
τεια µας από τύχη ή από ανάγκη. Εάν σε ένα κράτος υπάρχουν
θεσµοί αλλά δεν προστατεύουν αποτελεσµατικά τα δικαιώµατα
των πολιτών, όταν δηλαδή δεν υπάρχει κράτος δικαίου, µπο-
ρούµε άραγε να µιλάµε για δηµοκρατία;

Στη διάρκεια των προηγούµενων χρόνων βιώσαµε µία παρα-
γωγή νοµοθετικών και κανονιστικών ρυθµίσεων χωρίς προηγού-
µενο, έναν καταιγισµό πραγµατικά λεπτοµερειακών ρυθµίσεων
για κάθε πεδίο της δηµόσιας δράσης, που µπορεί ακόµη και να
έρχονται σε αντίθεση µεταξύ τους. Σας ερωτώ, λοιπόν: Έγινε
έτσι καλύτερη η καθηµερινή ζωή των πολιτών; Εφαρµόστηκαν
καν οι ρυθµίσεις, οι οποίες θεσπίστηκαν; Μήπως οι πολίτες αυ-
τής της χώρας έγιναν αυτοµάτως καλύτεροι; Νοµίζω ότι γνωρί-
ζετε την απάντηση.

Χωρίς τους κανόνες, γραπτούς και άγραφους που συγκροτούν
τους ενοποιητικούς δεσµούς µιας κοινωνίας, οποιαδήποτε προ-
σπάθεια εφαρµογής κανονιστικού πλαισίου αποβαίνει µάταιη.
Κυρίως, όµως, και για αυτόν τον λόγο πρέπει να φροντίσουµε
να πάψει η ανοµία, η κακονοµία, η περιφρόνηση του Έλληνα πο-
λίτη. Πρέπει να ενσκήψουµε στα προβλήµατά του και να κοιτά-
ξουµε να τα λύσουµε. Πρέπει να ξανακερδίσουµε την εµπι-
στοσύνη του Έλληνα πολίτη. Είναι καθήκον της πολιτικής αυτές
οι παθογένειες να αλλάξουν, αρχίζοντας, κύριε Πρόεδρε, από
αυτήν την Αίθουσα, από εµάς τους ίδιους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Πρωθυπουργός έθεσε τις βά-
σεις να προχωρήσει η χώρα στη σωστή κατεύθυνση µε τις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις. Η Ελλάδα έχει ανάγκη σήµερα από µια
ανασυγκρότηση σε όλους τους τοµείς, ώστε να κάνει το µεγάλο
άλµα στο αύριο. Η κοινωνία έχει ανάγκη από ένα όραµα που όχι
µόνο θα την εµπνέει, αλλά θα διασφαλίζει συγχρόνως και τη συ-
νοχή της. Οι θεσµοί χρειάζονται εκσυγχρονισµό και ορθολογική
αναθεώρηση. Και βεβαίως, η οικονοµία χρειάζεται να προχωρή-
σει σε µια δυναµική ανάπτυξη.

Έµφαση, λοιπόν, σε µια σύγχρονη Ελλάδα. Επικέντρωση των
πόρων και των προσπαθειών στην αλλαγή του υποδείγµατος, στη
γνώση και διευκόλυνση της παραγωγής µέσω µιας σύγχρονης
εκπαίδευσης και µιας αποτελεσµατικής διοίκησης και δικαιοσύ-
νης. Χρειαζόµαστε µια λειτουργική δηµοκρατία που θα εγγυάται
την πολιτική σταθερότητα, που θα απελευθερώσει το σπουδαίο
ανθρώπινο δυναµικό της χώρας, ώστε να µπορεί το δυναµικό
αυτό να δηµιουργεί εδώ και όχι να αναζητά καλύτερη τύχη στο
εξωτερικό. Πρέπει τα παιδιά µας να γυρίσουν πίσω και πρέπει οι
απόδηµοι Έλληνες να αποκτήσουν µε την ψήφο τους τον λόγο
που τους ανήκει στα ελληνικά πράγµατα.

Κυρίες και κύριοι, αυτή η Βουλή είναι αναθεωρητική. Η αναθε-
ωρητική διαδικασία είναι µια ευκαιρία ευρυτέρων συναινέσεων,
ξεκινώντας από την αναβάθµιση της ποιότητας και τον εξορθο-
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λογισµό της κοινοβουλευτικής λειτουργίας.
Είναι στο χέρι µας, λοιπόν, να µπορέσουµε επιτέλους να πούµε

ότι οι καλές εποχές είναι µπροστά µας και όχι πίσω µας. Το οφεί-
λουµε αυτό στα παιδιά µας, που πρέπει να τους αφήσουµε µια
καλύτερη πατρίδα. Το οφείλουµε όµως και στους εαυτούς µας,
που πρέπει να έχουµε τη φιλοδοξία να συνδέσουµε τα δικά µας
ονόµατα µε την αναγέννηση της χώρας. Και σας διαβεβαιώνω,
κυρίες και κύριοι, ότι αυτό θα το πράξουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Νέας Δηµοκρατίας και

του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στις οµιλίες των πολιτικών Αρχη-
γών, διά των οποίων ολοκληρώνονται οι τριήµερες Προγραµµα-
τικές Δηλώσεις, θα ήθελα να σας παρακαλέσω για το εξής: Αύριο
συµπληρώνεται ένα έτος από την άκρως θλιβερή επέτειο της
τραγωδίας στο Μάτι. Αύριο δεν έχουµε Ολοµέλεια. Αύριο έχουµε
τις εκλογές των προεδρείων των επιτροπών. Ήθελα να σας πα-
ρακαλέσω, ως µια πράξη ελάχιστου συµβολισµού και ελάχιστου
φόρου τιµής στη µνήµη των τραγικών θυµάτων αυτής της τρα-
γωδίας, η νέα Βουλή να τηρήσει ενός λεπτού σιγή.

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη!
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιάνης Βαρουφάκης, Πρόεδρος του

κόµµατος ΜέΡΑ25.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και εντελώς τυχαία
µου έπεσε ο κλήρος να µιλήσω αµέσως µετά τη σιγή ενός λε-
πτού, να εκφράσουµε κι εµείς εκ µέρους του ΜέΡΑ25 την αλλη-
λεγγύη µας στους συγγενείς και στα θύµατα της τραγωδίας
πέρυσι.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι, προ-
φανώς το ΜέΡΑ25 δεν πρόκειται να υπερψηφίσει τις Προγραµ-
µατικές Δηλώσεις. Ο λόγος είναι -παραφράζοντας τον Μάρκο
Αντώνιο- ότι δεν δηµιουργήσαµε το ΜέΡΑ25, δεν µπήκαµε στη
Βουλή για να τιµήσουµε τον λαϊκισµό των κυβερνώντων, των δια-
χρονικά κυβερνώντων. Εισήλθαµε στη Βουλή για να θάψουµε τον
λαϊκισµό, έναν λαϊκισµό που, για να µην πάµε πολύ µακριά, ο ελ-
ληνικός λαός θυµάται την εποχή του σηµιτικού ΠΑΣΟΚ, µια
εποχή που χτιζόταν η µεγαλύτερη φούσκα τόσο ιδιωτικού όσο
και δηµόσιου χρέους στην ευρωζώνη και ο ελληνικός λαός
άκουγε τα περί σκληρού πυρήνα της ευρωζώνης.

Κατόπιν είχαµε τον λαϊκισµό της καραµανλικής Νέας Δηµοκρα-
τίας. Λίγο πριν σκάσει η «LEHMAN BROTHERS» και εµφανιστούν
οι φούσκες στη χώρα µας που ήταν ο προποµπός της ακολου-
θίας πτωχεύσεων τραπεζών και κρατών σε όλη την Ευρωζώνη,
ακούγαµε το παραµύθι περί θωρακισµένης ελληνικής οικονο-
µίας.

Και µετά, όταν έσκασαν οι φούσκες, είχαµε την απαρχή του
µνηµονιακού λαϊκισµού, το αφήγηµα ότι µετά το κουκούλωµα της
µεγαλύτερης χρεοκοπίας στην ιστορία, µε το µεγαλύτερο δάνειο
σε απόλυτες τιµές που έχει δοθεί στο πιο πτωχευµένο κράτος
της Ευρώπης, υπό όρους συρρίκνωσης των εισοδηµάτων, που
δεν ήταν ικανά πριν συρρικνωθούν να αποπληρώσουν το χρέος
–πώς θα ήταν ικανά να αποπληρώσουν το χρέος µετά τη συρρί-
κνωσή τους, λόγω της σκληρής λιτότητας τόσο του παλαιού όσο
και του καινούργιου δηµόσιου χρέους;-, ο µνηµονιακός λαϊκισµός
πήρε τη µορφή του αφηγήµατος ότι τη λιτότητα θα τη διώξει η
ανάπτυξη που θα φέρει λιτότητα.

Μιλήσατε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας -και το
εύχοµαι να το πετύχετε- για νέο κεφάλαιο, για νέα αρχή, για επι-
στροφή στην κανονικότητα. Δυστυχώς, τα δεδοµένα -δεν µιλάω
για τις προθέσεις σας, αλλά για τα δεδοµένα- δεν µας επιτρέ-
πουν να σκεφτούµε έτσι. Απλά ανοίγει ένα νέο κεφάλαιο στη µνη-
µονιακή διαδικασία, σε αυτό που εµείς στο ΜέΡΑ25 ονοµάζουµε
«χρεοδουλοπαροικία η Ελλάς». Δεν είναι κριτική αυτή. Αν θέλετε,
είναι οι πρώτες µέρες της Κυβέρνησής σας, έχετε και την αλλη-
λεγγύη µας, όποτε φαντάζοµαι είχαµε και εµείς τουλάχιστον από
τον κ. Σταϊκούρα, ο οποίος µου την εξέφρασε όταν γνωριστή-
καµε τον Γενάρη του 2015, γιατί η χώρα µας είναι πιασµένη σε
αυτήν τη σκοτοδίνη του χρέους, της λιτότητας.

Ξέρετε, το 2018 και φέτος το πρώτο εξάµηνο ποιο είναι το επί-
πεδο των καθαρών επενδύσεων; Να σας πω; Είναι µείον 4,6%
του ΑΕΠ των καθαρών επενδύσεων. Αυτό παραλαµβάνετε. Αφή-
στε τα χρηµατιστήρια, αφήστε τις τιµές των οµολόγων και τα επι-
τόκια. Η ουσία είναι ότι περνάµε τον δέκατο χρόνο αρνητικών
επενδύσεων σε αυτή τη χώρα και τίποτα δεν προϊδεάζει ότι θα
φύγουµε απ’ αυτό.

Κάνατε κάποιες εξαγγελίες. Εµείς κάναµε έναν υπολογισµό τις
τελευταίες ηµέρες για να δούµε τι σηµαίνει αυτό δηµοσιονοµικά.
Υπολογίζουµε ότι είναι γύρω στο 1,8 µε 1,9 δισεκατοµµύρια οι
παροχές, οι φοροαπαλλαγές.

Από τον ΕΝΦΙΑ υπολογίζουµε γύρω στα 680 εκατοµµύρια –
πείτε µου εάν έχω δίκιο ή όχι- από την εισφορά αλληλεγγύης γύ-
ρω στα 308 εκατοµµύρια, από το τέλος επιτηδεύµατος 193 εκα-
τοµµύρια, από τον φόρο νοµικών προσώπων γύρω στα 690 εκα-
τοµµύρια. Είναι συνολικά γύρω στα 1.870-1.900 εκατοµµύρια.
Εάν προσθέσετε και τις δαπάνες –που καλώς θα κάνετε να κά-
νετε και ιδίως τις προσλήψεις εκπαιδευτικών, νοσηλευτών, ια-
τρών, εµείς θα τις χειροκροτήσουµε-, βγαίνει το πρωτογενές
πλεόνασµα για το 2019, εάν συνεχιστεί έτσι και το πρώτο ήµισυ
του 2020, να πέφτει γύρω στο 1,5-1,6%. 

Παράλληλα όµως, έχετε δεσµευθεί για το 3,5%. Πώς θα το πιά-
σετε; Και εδώ δεν είναι θέµα διαφωνίας µεταξύ µας, γιατί εµείς
οι οικονοµολόγοι ξέρουµε πολύ λίγα πράγµατα περί της πραγ-
µατικής οικονοµίας, ας είµαστε ειλικρινείς. Ένα από τα λίγα που
γνωρίζουµε και το γνωρίζουµε καλά, είναι κάτι το οποίο ισχύει
αξιωµατικά και γι’ αυτό το γνωρίζουµε. Γνωρίζουµε, λοιπόν, ότι
το πρωτογενές πλεόνασµα πάντοτε ισούται µε τις καθαρές υπερ-
βάλλουσες επενδύσεις µείον το έλλειµµα τρεχουσών συναλλα-
γών. Αυτό είναι δεδοµένο. 

Το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών τα τελευταία δύο χρόνια
έχει ανέβει πάλι, έχει πάει γύρω στο 3% -στο 2,1% ήταν σήµερα
το πρωί που κοίταζα-, το οποίο σηµαίνει ότι για να πετύχετε τον
στόχο του 3,5% του πρωτογενούς πλεονάσµατος, µε αυτές τις
φοροαπαλλαγές, που καλά κάνετε και τις κάνετε, τι πρέπει να
συµβεί; Πρέπει οι καθαρές επενδύσεις να αυξηθούν πολύ πιο
γρήγορα απ’ ό,τι το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών. Αυτό δεν
έχει γίνει ποτέ στην ιστορία του καπιταλισµού. Όταν έχεις φορο-
απαλλαγές, ποτέ δεν αυξάνονται οι καθαρές επενδύσεις πιο γρή-
γορα. Μπορεί να αυξηθούν, αλλά πρέπει να αυξηθούν πιο
γρήγορα από το έλλειµµα των τρεχουσών συναλλαγών. 

Με άλλα λόγια, αυτό που έχετε κάνει, αποδεχόµενοι το 3,5%
του στόχου και µε τις απαλλαγές και τις περαιτέρω δαπάνες, εί-
ναι ότι έχετε δηµιουργήσει για τον εαυτό σας έναν κινούµενο
στόχο, έναν στόχο που αξιωµατικά και νοµοτελειακά θα κινείται
πιο γρήγορα απ’ ό,τι εσείς ή απ’ ό,τι η ελληνική οικονοµία. Και
τότε είναι το ερώτηµα, κύριε Σταϊκούρα, κύριοι συνάδελφοι: Ποια
ρήξη θα κάνετε; Με τους δανειστές, οι οποίοι θα επιµένουν σε
νέα  ισοδύναµα µέτρα, για να ξανανεβάσετε το πρωτογενές πλε-
όνασµα στο 3,5%, ή µε τον ελληνικό λαό; 

Το αφήνω να αιωρείται το ερώτηµα. Νοµίζω ότι όλοι µπορούµε
να το απαντήσουµε και δεν κατηγορώ µόνο εσάς και οι σύντρο-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ ακριβώς το ίδιο έκαναν. Το ΠΑΣΟΚ έκανε ακρι-
βώς το ίδιο. Το µνηµονιακό τόξο ξεκινάει µε το αξίωµα ότι νυν
υπέρ πάντων η τήρηση των στόχων και το «ναι σε όλα» στους δα-
νειστές. 

Μία µικρή παρένθεση ενισχυτικά προς εσάς, πέραν της κριτι-
κής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του Γραµµατέα του ΜέΡΑ25)

Με έχουν πληροφορήσει από τη Γραµµατεία, κύριε Πρόεδρε,
ότι έχω γύρω στα δεκαπέντε λεπτά στο σύνολο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχετε οκτώ λεπτά.
Θα υπάρξει µία ανοχή. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Πείτε
µου ακριβώς πόση είναι η ανοχή, γιατί δεν θέλω να υπερβώ την
ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η ανοχή είναι κάτι το
ευέλικτο, αλλά...

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Δεν θέ-

1446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λω ευελιξία. Αρκετή ευελιξία της αγοράς είχαµε έως τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εγώ το βλέπω προς

τα κάτω, εσείς προς τα πάνω. Θα τα βρούµε. Συνεχίστε.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Όχι,

γιατί εάν είναι, να µην προβώ στη συµβουλή µου προς τον κ. Σταϊ-
κούρα.

Κύριε Σταϊκούρα, πάρτε για παράδειγµα τον ΕΝΦΙΑ, αυτές τις
µειώσεις που κάνετε. Εγώ καθαρά από πολιτικής και ιδεολογικής
πλευράς διαφωνώ απόλυτα. Δεν βλέπω, γιατί οι υψηλές ιδιοκτη-
σίες πρέπει να έχουν µείωση. Θα έπρεπε να έχουν αύξηση. Είναι
χαµηλά τα ποσοστά του ΕΝΦΙΑ για τις υψηλές ιδιοκτησίες. Εµείς
που µπορούµε να πληρώνουµε, πρέπει να πληρώνουµε πιο πολ-
λά και πρέπει να είναι 0% ο ΕΝΦΙΑ για όλους όσους δεν µπορούν
να εξυπηρετήσουν ούτε καν το κόστος της απόσβεσης του κτη-
ριακού τους κεφαλαίου. 

Το ίδιο και για τη φορολογία των νοµικών προσώπων των επι-
χειρήσεων. Δεν είναι δυνατόν, όταν έχουµε ολιγοπωλιακά σου-
περµάρκετ, να τους µειώσετε τον φόρο της επιχείρησης από
28% - 29% στο 20%, ιδίως πριν η Επιτροπή Ανταγωνισµού κάνει
κάτι για τις απαράδεκτες ολιγοπωλιακές πρακτικές των µεγάλων
επιχειρήσεων.

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, προτείνουµε να είναι 15% ο φόρος για τις
πολύ µικρές επιχειρήσεις, 20% για τις µεσαίες και ας µείνει εκεί
που είναι. Καταργήστε την προπληρωµή φόρου, εάν θέλετε να
βοηθήσετε τις µεγάλες επιχειρήσεις. Αυτό είναι το ιδεολογικό,
όµως, κοµµάτι και εδώ που διαφωνούµε. Τώρα, όµως, έρχεται η
συµβουλή. Εάν πάτε στις Βρυξέλλες και τους πείτε «φλατ» 20%,
θα εισπράξετε ένα τεράστιο «nein», όχι γιατί ιδεολογικά πρό-
σκεινται στο ΜέΡΑ25 και όχι σε εσάς, αλλά γιατί ένα πράγµα
τους φοβίζει, δύο λέξεις: Ματέο Σαλβίνι. 

Ο Σαλβίνι έχει αυτή την πολιτική και ο Σαλβίνι χρησιµοποιεί
αυτήν την πολιτική, της µείωσης οριζόντια των φόρων, προς µία
ρηγκανική κατεύθυνση, γιατί; Πρώτον, γιατί εξυπηρετεί τα δικά
του πολιτικά συµφέροντα και δεύτερον -και αυτό έχει πάρα πολύ
µεγάλη σηµασία- γιατί είναι ο τρόπος του να διεµβολίσει την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, την Ευρωζώνη, γιατί το όνειρο του κ. Σαλβίνι
είναι το Italexit και το ξέρετε αυτό. Οπότε, εάν εσείς πάτε µε τα
ίδια νούµερα που πηγαίνει ο κ. Σαλβίνι, νοµίζω  ότι θα έχετε προ-
βλήµατα. Αυτή είναι µία φιλική συµβουλή.

Και µια άλλη φιλική συµβουλή. Ξέρετε πολύ καλά ότι το οπλο-
στάσιο του κ. Ντράγκι τελείωσε. Τετέλεσται! Η κ. Λαγκάρντ θα
έχει ένα τεράστιο πρόβληµα, ότι θα έχει αντικαταστήσει τον κ.
Ντράγκι, που θεωρείται ότι έσωσε το ευρώ µέσα από την ποσο-
τική χαλάρωση, αλλά δυστυχώς τα όπλα της ποσοτικής χαλάρω-
σης δεν µπορούν να λειτουργήσουν πλέον, γιατί έχουν ξεµείνει
από γερµανικά οµόλογα. Αντί να πάτε να ζητήσετε την ένταξη
των ελληνικών µας οµολόγων στην ποσοτική χαλάρωση, εγώ θα
σας πρότεινα, το ΜέΡΑ25 προτείνει, το DiEM25 πανευρωπαϊκά,
να ζητήσετε κάτι διαφορετικό. Αντί για την ποσοτική χαλάρωση
του κ. Ντράγκι και της κ. Λαγκάρντ, να ζητήσετε κάτι εντελώς
διαφορετικό, να ζητήσετε µεγάλη έκδοση οµολόγων της Ευρω-
παϊκής Τράπεζας Επενδύσεων για όλες τις χώρες της Ευρωζώ-
νης και για την Ευρωπαϊκή Ένωση γενικότερα, που να υποστη-
ρίζονται από την Κεντρική Τράπεζα, όπως κάνει έτσι κι αλλιώς,
αλλά να γίνει σε πολύ µεγαλύτερο βαθµό. Είναι ο µοναδικός τρό-
πος να πετύχετε µία συναίνεση εντός της Ευρωζώνης.

Κλείνω αυτό το κεφάλαιο, που, εάν θέλετε, υπάγεται στις συµ-
βουλές. Η ρήξη µε τους δανειστές είναι, λοιπόν, δεδοµένη, γιατί
η αριθµητική του πρωτογενούς πλεονάσµατος είναι τέτοια. Όταν
θα κάνετε τη ρήξη µε τον ελληνικό λαό, οι ανισότητες που θα δη-
µιουργήσετε θα είναι ακόµα µεγαλύτερες από τις υπάρχουσες
απαράδεκτες, απάνθρωπες ανισότητες. Την ίδια στιγµή θα κά-
νετε δωράκια -το έχετε πει εσείς οι ίδιοι- στην παρασιτική µας
ολιγαρχία. Την ίδια στιγµή βλέπουµε να µας έρχεται η ιδιωτικο-
ποίηση του νερού. Μιλήσετε εσείς οι ίδιοι για την ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΗ. 

Κύριε Χατζηδάκη, θα ήθελα να µου κάνετε µία χάρη. Σας πα-
ρακαλώ, µην ξαναναφερθείτε ποτέ ως κάτι θετικό για εσάς ότι
τη δική σας περίοδο ή λόγω της εκλογής σας αυξήθηκε η τιµή
της µετοχής της ΔΕΗ. Αυτό δεν είναι σωστό και θα σας θυµίσω
κάτι. Θυµάστε την «ENRON», θυµάστε τη «LEHMAN BROTH-

ERS»; Μερικά εικοσιτετράωρα πριν κλείσουν, όταν ανακοινώθηκε
η πώλησή τους, ανέβηκε η µετοχή. Τα χρηµατιστήρια λειτουρ-
γούν µε τους δικούς τους κανόνες. Δεν σηµαίνει  τίποτα για τη
βιωσιµότητα της επιχείρησης. Η ιδιωτικοποίηση που έφερε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η µερική ιδιωτικοποίηση, η ουσιαστική παραχώρηση προ-
σόδων της ΔΕΗ σε ιδιώτες υπό την πίεση της τρόικας, ήταν ο
λόγος για την απαξίωση της ΔΕΗ, αλλά επιφυλάσσοµαι να µι-
λήσω άλλη στιγµή για αυτά.

Αυτό που µας θορυβεί ως ΜέΡΑ25 είναι ότι ο συνδυασµός της
αποτυχίας της δηµοσιονοµικής σας πολιτικής, για την οποία ευ-
θύνεται το 3,5%, η όξυνση των κοινωνικών εντάσεων, του ταξικού
πολέµου εναντίον των αδύναµων και παράλληλα, ο πολιτισµός
µιας παρασιτικής ολιγαρχίας θα οδηγήσουν σ’ έναν συνδυασµό
καταστολής και περαιτέρω µετανάστευσης των παιδιών µας. Και
να το πω απλά: Τελικά, προσφέρετε στον ελληνικό λαό θεάµατα
χωρίς άρτο και θεάµατα πολύ δυσάρεστα.

Εµείς θα είµαστε εδώ, καλή τη πίστει, και συµβουλές να δί-
νουµε στον βαθµό που έχουν κάποια αξία για εσάς και για να σας
κάνουµε την πιο σκληρή αντιπολίτευση που υπάρχει, που µπορεί
να υπάρξει. Θα είµαστε εδώ, για να αποκαλύπτουµε ακόµα και
τη σκοτεινή πλευρά των θετικών που προτείνετε. Εµείς ζούµε µε
το όνειρο να έρχεστε και να προτείνετε πράγµατα, τα οποία είναι
θεραπευτικά για τη χώρα. 

Είπατε κάτι πάρα πολύ σωστό, κύριε Μητσοτάκη: ψήφος
στους απόδηµους. Έχω ζήσει είκοσι εννέα χρόνια στο εξωτερικό.
Η κόρη µου µεγαλώνει αυτή τη στιγµή που µιλάµε στην Αυστρα-
λία. Δεν µπορώ, παρά να χειροκροτήσω την ψήφο στους αποδή-
µους.

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, πώς θα τους δώσετε την ψήφο; Θα
ψηφίζει επιστολικά ή στα προξενεία ένας άνθρωπος που έχει να
πάει στην Καστοριά από το 1950 για την περιφέρεια Καστοριάς; 

Θέλετε να ενισχύσετε τη διασπορά µας; Θέλετε να τους κά-
νετε να ενταχθούν ως Έλληνες καλύτερα στη χώρα τους και ταυ-
τόχρονα στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Τότε θα πρέπει να δηµιουρ-
γήσετε περιφέρειες βόρειας Αµερικής, νότιας Αµερικής, βό-
ρειας, κεντρικής Ευρώπης, να εκλέγονται, αφού έχουν πολιτο-
γραφηθεί σε αυτές τις περιφέρειες και να έρχονται εδώ στο
Κοινοβούλιο και να εκπροσωπούν τη δυτική Αυστραλία, τον βό-
ρειο Καναδά -αν και δεν πιστεύω να υπάρχει τέτοια περιφέρεια,
καταλαβαίνετε όµως τι λέω- τη Νέα Ζηλανδία. Τότε εµείς θα
υπερψηφίσουµε.

Αν απλά τους χρησιµοποιείτε ως ψηφοφόρους που ψηφίζουν
σε περιφέρειες µε τις οποίες δεν έχουν πλέον επαφή, θα είµαστε
κάθετα εναντίον σας.

Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής µίλησε για ψηφιοποίηση. Το
επικροτούµε, αλλά ο διάβολος ζει στη λεπτοµέρεια. Μίλησε για
G-Cloud. Σε ποιον θα ανήκει αυτό; Στη «Google»; Σε κάποια από
τις µεγάλες εταιρείες που γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι ούτε
µπορούµε να τους εµπιστευτούµε τα δεδοµένα του λαού µας και
του κράτους µας ούτε και πρέπει να τους εκχωρήσουµε το έργο,
το οποίο θα πρέπει να παραχθεί λογισµικά εδώ στη χώρα από
δικά µας startups, από δικές µας εταιρείες;

Μιλήσατε για 5G δίκτυα. Ποια είναι η θέση σας για τη «HUA-
WEI»; Η «HUAWEI» αυτή τη στιγµή αποτελεί το κέντρο των γεω-
πολιτικών συγκρούσεων. Είναι η µοναδική εταιρεία που έχει τη
δυνατότητα να µας δώσει αυτή την τεχνολογία, αλλά ο κ. Τραµπ
κάνει πόλεµο µαζί της. Εσείς ποια θέση θα κρατήσετε; Μιλήσατε
για αυτοπληροφόρηση του δηµοσίου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βαρουφάκη,
µιλήσατε για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κλείνω,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Μιλή-

σατε για αυτοπληροφόρηση του δηµοσίου. Θα νοµοθετήσετε
την απαγόρευση σε δηµόσιο υπάλληλο να ζητάει από πολίτη
πληροφορία που έχει το δηµόσιο; Μόνο τότε θα λειτουργήσει. 

Για να κλείσω, εµείς θα είµαστε εδώ για να αποκαλύπτουµε
την ταξική δυστοπία που θα φέρει η αποτυχία που είναι προδια-
γεγραµµένη λόγω της µνηµονιακής Ελλάδας. Εµείς θα είµαστε
εδώ γιατί η ρήξη θα γίνει. Και όταν θα γίνει η ρήξη, εµείς θα πά-
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ρουµε το µέρος των πολλών, θα πάρουµε το µέρος των θυµάτων
της κρίσης τόσο στην Ελλάδα όσο και στη Γερµανία όσο και στη
Γαλλία. Γιατί η κρίση που ξεκίνησε εδώ το 2008 - 2010 µεταφέρ-
θηκε µέσα από το δικό µας το µνηµόνιο σε ολόκληρη την Ευρω-
παϊκή Ένωση και αυτή τη στιγµή η πλειοψηφία των πολιτών σε
όλες τις χώρες υποφέρουν.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βαρουφάκη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδος Ελληνική Λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, µια ελαστικότητα στον χρόνο θα την έχου-
µε κι εµείς, ε; Βλέπω ότι έφυγε ο κύριος Πρωθυπουργός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό και αποσαφηνίζοντας τα µηνύµατα που µας πέρασε,
άκουσα εβδοµήντα έξι «θα». Ξέρετε, όταν έχουµε Προγραµµατι-
κές Δηλώσεις µε τα «θα» δεν µπορείς να συναινέσεις ούτε να
υπερψηφίσεις. Όταν «θα» δούµε λοιπόν αυτά που «θα» κάνετε,
θα συζητήσουµε. Ήταν εβδοµήντα έξι για την ακρίβεια «θα». Ξε-
κινώ έτσι. 

Ακόµη περιµένω είκοσι Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβου-
λίου για την περιβόητη, περιώνυµη µήνυση στον κ. Κοτζιά. Και
δεν θέλουµε να πάµε στο δικαστήριο τον άνθρωπο. Εγώ δεν λέω
ότι είναι προδότης ο κ. Κοτζιάς. Μην τα µπερδεύουν ορισµένοι.
Όµως το ρητορικό ερώτηµα που γεννάται είναι: Προδόθηκε η
Μακεδονία; 

Οι νεοδηµοκράτες Βουλευτές προεκλογικά έλεγαν ότι προδό-
θηκε η Μακεδονία, ότι κακώς έγινε η συµφωνία. Να δούµε λοιπόν
-γιατί ο εξαίρετος νοµικός κ. Βορίδης µού είπε ότι ξέρω τα νο-
µικά- αν πρέπει να συζητήσουµε τελικά το τι έγινε. Τα υπόλοιπα
είναι θέµα της δικαιοσύνης. Να έρθει στη Βουλή, να µάθει ο ελ-
ληνικός λαός γιατί βιάστηκε ο ΣΥΡΙΖΑ να κλείσει το θέµα των
Σκοπίων. Ποιος είναι ο λόγος. Χρειαζόµαστε, λοιπόν, πολύ απλά
-και το ξέρετε πολλοί από εσάς- υπογραφή, γιατί µετά θέλουµε
εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές για να πάµε σε αυτό που λέγατε,
κύριε Βορίδη, εχθές το πρωί. Θέλουµε να µάθουµε επιτέλους για
ποιον λόγο βιάστηκε ο Κοτζιάς. Θέλω είκοσι από εσάς. Δεν θέλω
παραπάνω. Έστω είκοσι, είκοσι πέντε άτοµα, ρε παιδί µου, για
τη Μακεδονία. Να µη µάθουµε; 

Κι επειδή λέχθηκαν πολλά στο Κοινοβούλιο, κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελέχθη από τους νεοδηµοκράτες
Βουλευτές ότι ουδέποτε η Νέα Δηµοκρατία είπε ότι θα ακυρώσει
τη συµφωνία. Ψέµα! Δυστυχώς ψεύδεστε. 

«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», 22-1-2019. Διαβάζω: «Η Νέα Δηµοκρατία θα
κάνει ό,τι µπορεί για να ακυρώσει τη συµφωνία των Πρεσπών»,
Κυριάκος Μητσοτάκης. Καταθέτω το έγγραφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Δήλωση κορυφαίου Υπουργού της Νέας Δηµοκρατίας στο 1ο

Ετήσιο Οικονοµικό Φόρουµ στις 10 Σεπτεµβρίου του 2018. «Στις
εκλογές, αν κερδίσει ο ΣΥΡΙΖΑ, θα έχει το πολιτικό δικαίωµα να
κυρώσει τη συµφωνία. Αν κερδίσει η Νέα Δηµοκρατία, θα έχει το
πολιτικό δικαίωµα να την ακυρώσει». Είναι κορυφαίος Υπουργός.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλετε κι άλλες δηλώσεις; Έχω εδώ σειρά δηλώσεων.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ακούστε λίγο, συνάδελφοι δηµοσιογράφοι. Μέµφεστε εµάς ότι
ουδέποτε Υπουργός σας είπε ότι θα ακυρώσει τη συµφωνία. Μην
τα µπερδεύετε. Αυτό ελέχθη. Γράφτηκε στα Πρακτικά. Και δεν
θέλω να εκθέσω τον συνάδελφο που το είπε τρεις φορές σε
εµένα. 

Είστε µε τα καλά σας; Βάζετε τον Δηµήτριο Σκάλκο Γενικό

Γραµµατέα Δηµοσίων Επενδύσεων και ΕΣΠΑ; Ξέρετε ποιος ήταν
ο Σκάλκος; Να σας διαβάσω εγώ. Το κόµµα στο οποίο βρισκόταν
συµµάχησε ως Φιλελεύθερη Συµµαχία µε το Ουράνιο Τόξο. Θα
καταθέσω το δηµοσίευµα. 

Ας µας απαντήσει η Κυβέρνηση, η επιλογή αυτή είναι συνει-
δητή; Συµµάχησε µε το Ουράνιο Τόξο που µιλάει για µακεδονική
µειονότητα και τον βάζετε Γενικό Γραµµατέα; Πείτε µου εσείς τη
λέξη που χαρακτηρίζει αυτή την επιλογή. Κακή, εγκληµατική,
εθνικά επιζήµια. Δεν το πάω παρακάτω. 

Παραδίδω στα Πρακτικά το κείµενο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχω εδώ µια επιστολή κορυφαίων νοµικών, συνταγµατολόγων,
ιστορικών προς τον Πρωθυπουργό µε όλες τις ασάφειες της
Συµφωνίας των Πρεσπών. Γιατί ο Πρωθυπουργός δεν καλεί αυ-
τούς ανθρώπους για να ακυρωθεί η περιβόητη, περιώνυµη συµ-
φωνία; Του έστειλαν επιστολή. Πού την έθαψαν; Στα συρτάρια;
Κάπου βρίσκεται. Την καταθέτω και αυτή για ακόµη µία φορά.
Είναι µια ανοιχτή επιστολή καθηγητών.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φίλες και φίλοι, επειδή ο χρόνος δεν είναι πολύς, σήµερα
άκουσα τον κ. Πάιατ, ο όποιος βέβαια αλώνιζε το πρωί εδώ στη
Βουλή. Δικαίωµά του. Οι Αµερικανοί είναι φίλοι µας. Μην το ξε-
χνάµε αυτό, όπως και οι Γερµανοί. Εγώ δεν είµαι ούτε αντιαµε-
ρικανός ούτε φιλοαµερικανός. Πρώτα από όλα και πάνω από όλα
είµαι Έλληνας. Αγαπάω την πατρίδα µου και υπολείπονται τα
υπόλοιπα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο κ. Πάιατ, λοιπόν, µας είπε σήµερα το εξής αµίµητο. Έχω τη

δήλωσή του εδώ. Είπε ότι η µόνη ελληνική περιοχή µε εθνική κυ-
ριαρχία ουσιαστικά είναι το Ιόνιο. Αυτή είναι η συνέντευξή του.
Λέει, λοιπόν: «Κανείς δεν αµφισβητεί τη θάλασσα δυτικά της
Κρήτης ή του Ιονίου». Αµφισβητεί το ανατολικό Αιγαίο, νότιο µέ-
ρος της Κρήτης. Το αποδέχεται η Κυβέρνηση αυτό; Έβγαλε µια
ανακοίνωση -πρέσβης είναι ρε παιδιά, δεν είναι Υπουργός Εξω-
τερικών µιας χώρας- να πει ρε παιδί µου, τι λέει ο άνθρωπος;

Το είπε, κύριε Βορίδη, µην αναρωτιέστε.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχω εδώ τον κ. Δένδια, τον οποίο τιµώ ως πρόσωπο, ο οποίος
ξέρει πάρα πολύ καλά ελληνικά, όπως και αγγλικά. Ρώτησα αν
στο «BLOOMBERG» είπατε αυτό που γράφτηκε: «Θέλουµε να
συνεργαστούµε µε την Τουρκία για γεωτρήσεις και φυσικούς πό-
ρους». Ρώτησα και θέλω διάψευση ή επιβεβαίωση. Ακόµα την πε-
ριµένω.

Σήµερα, µιλώντας, κύριε Δένδια, εσείς προσωπικά για την Αλ-
βανία, είπατε ότι δεν έχουµε διµερείς διαφορές. Έχουµε µε την
ΑΟΖ, κύριε Δένδια, που ενώ η Ντόρα Μπακογιάννη -και πολύ εύ-
στοχα- το 2009 συµφώνησε µε την Αλβανία, προσέφυγαν στο
συνταγµατικό δικαστήριο και ακύρωσαν τη διµερή συµφωνία οι
Αλβανοί µε το έτσι θέλω. Πώς δεν έχουµε διαφορές; Τα διαπόν-
τια νησιά που έχουν µια τεράστια ενέργεια, φυσικό αέριο, οικό-
πεδο 1, οικόπεδο 2, για τα οποία γίνεται µεγάλη κουβέντα. 

Έχουµε διαφορές µε τη Χειµάρρα. Καταπατούν ελληνικές
εκτάσεις, διώκουν τους Βορειοηπειρώτες. Μα, έχουµε διαφορές.
Δεν λέµε να µαλώσουµε µε αυτούς. Λέµε, όµως, όχι πάση θυσία.
Δεν ισχύει. Δεν µπορεί. Δεν µπορεί να είµαστε πάντα και δαρµέ-
νοι και βρεγµένοι εµείς οι Έλληνες. Κάτι δεν στέκει καλά.

Εδώ είναι η συνέντευξη του κ. Δένδια. Την καταθέτω για τα
Πρακτικά και περιµένω µια απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

1448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πάµε στο µεγαλύτερο πρόβληµα, φίλες και φίλοι. Για εµάς το
µεγαλύτερο πρόβληµα είναι ότι πεθαίνει η Ελλάδα και πεθαίνουν
οι Έλληνες. Δεν γεννάµε. Δεν γεννιούνται Έλληνες. Δεν στηρί-
ζουµε την ελληνική οικογένεια. Δεν αντιλαµβάνοµαι την αγάπη
κάποιων για τον Χασάν, τον Ιµπραήµ -γιατί είµαστε φιλάνθρωποι
όλοι- και να µην βλέπουν ότι ο Έλληνας δεν γεννάει πλέον. Τι
πρέπει να κάνουµε; Να αντιγράψουµε ευρωπαϊκά µοντέλα. 

Θα δώσω ένα παράδειγµα µιας χώρας που πολλοί εδώ µέσα
µπορεί να µην θέλετε να την ακούσετε, αλλά υπάρχει και ο πρό-
εδρος της και αυτός που την κυβερνάει. Είναι η Ουγγαρία.

Από πρόπερσι, που άρχισε να ισχύει σιγά-σιγά το µέτρο, αυ-
ξήθηκαν οι γεννήσεις. Δεν θέλετε να γεννηθούν Έλληνες; Πεθαί-
νει η Ελλάδα. Και δεν είναι µόνο ότι πεθαίνουν οι Έλληνες, αλλά
είναι και ένα άλλο θέµα. Είναι το θέµα του ασφαλιστικού. Αν δεν
έχεις εργαζόµενους, δεν µπορείς να έχεις ασφαλιστικές εισφο-
ρές. Αν δεν γεννάς Έλληνες, δεν έχεις εργαζόµενους. Αυτά είναι
αυτονόητα, είναι συγκοινωνούντα δοχεία. Θα δουλεύει ο ογδον-
τάχρονος; Πού; Ή θα δουλεύουν οι ελάχιστοι για να ταΐζουν τους
συνταξιούχους; Και αυτό το λέω κυρίως για το οικονοµικό επιτε-
λείο της Κυβερνήσεως. Αντιγράψτε πετυχηµένες συνταγές. 

Αυτό εδώ που βλέπετε είναι το γράφηµα γεννήσεων και θανά-
των. Άρχισαν να πέφτουν εδώ και να ανεβαίνουν οι θάνατοι. Τε-
λειώνει η Ελλάς. Δεν πρέπει να βρούµε µέριµνα; Λέει «τι είναι
δύο χιλιάρικα για τη γέννα;». Κύριε Δένδια, τα δύο χιλιάρικα για
τη γέννα έχουν φύγει στο νοσοκοµείο. Τα λεφτά έφυγαν. Λέει
«χίλια ευρώ αύξηση στο αφορολόγητο». Ο Χριστός και η Παναγία
και µόνο που το συζητάµε! 

Το παιδί είναι τεκµήριο. Αν έχεις παιδί, πρέπει να δηλώσεις πα-
ραπάνω εισόδηµα, αντί να το φοροαπαλλάξεις συνολικά, γιατί
γεννιούνται Έλληνες. Εν πάση περιπτώσει, γεννάει πολίτες, για
να µη λέω «Έλληνες» και ενοχλούνται κάποιοι. Γεννιούνται άν-
θρωποι. Εδώ, είναι το κίνητρο που πρέπει να δώσει η πολιτεία
µας, η Ελλάδα µας για το αύριο, για το µέλλον. Κυρίως πρέπει
να στηρίξουµε τη γυναίκα, την εργαζόµενη γυναίκα. Πρέπει να
της δώσουµε δυνατότητες να κάνει κι αυτή παιδί και να τη βοη-
θήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Φίλες και φίλοι, πάµε στα δύσκολα: άσυλο. Κύριοι, µαζί σας.
Άσυλα υπάρχουν των ανιάτων. Άσυλα πανεπιστηµιακά σε µια δη-
µοκρατία δεν χωρούν. Η δηµοκρατία είναι από µόνη της ένα µε-
γάλο άσυλο ανταλλαγής απόψεων και ιδεών. Δεν καταλαβαίνω
την εµµονή κάποιων µε το άσυλο. Δεν καταλαβαίνω, γιατί να αφή-
νουµε τον έµπορο ναρκωτικών να τριγυρίζει στο πανεπιστήµιο.
Δεν καταλαβαίνω, γιατί πρέπει το παραεµπόριο να γίνεται µπρο-
στά στην πόρτα των πανεπιστηµίων. Δεν καταλαβαίνω, γιατί πρέ-
πει να αποφασίσει ο πρύτανης, που φοβάται για τη ζωή του, εάν
θα πρέπει να αρθεί το άσυλο ή όχι. Και δεν µου αρέσει να πρέπει
να καρφώνει ο πολίτης στο τηλέφωνο και να λέει «πηγαίνετε
µέσα». Όχι, αυτό πρέπει να το κάνει η πολιτεία, κύριε Υπουργέ.
Η πολιτεία θα επιβάλλει τον νόµο και την τάξη και ας µην αρέσει
αυτό. Στη δηµοκρατία υπάρχει και νόµος και τάξη. Τελεία και
παύλα! Σε όποιον αρέσει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επιτέλους, άκουσα και κάτι καλό από την κ. Κεραµέως. «Τέρµα

οι αιώνιοι φοιτητές». Μαζί σας είµαστε και σε αυτό. Ο άλλος είναι
ογδόντα χρόνων και είναι φοιτητής. Ας πάει στο ανοιχτό πανεπι-
στήµιο. Δεν είναι κακό. Είµαστε µαζί του. Δεν µπορεί, όµως, να
είσαι είκοσι χρόνια φοιτητής στο τέταρτο έτος. Αυτό δεν γίνεται
σε καµµία χώρα του κόσµου. Τι να κάνουµε τώρα; Να το αλλά-
ξουµε εδώ; 

Πάµε και στο µείζον θέµα. Έχω µπροστά µου µία έρευνα ενός
φορέα για το γνωστό «PLAZA». Ακούστε τι έχει γίνει στο «PLA-
ZA». Έχουµε τέσσερα χρόνια επί τρεις χιλιάδες µετανάστες και
για τον καθέναν έπαιρναν 15 ευρώ, λέει, την ηµέρα. Έχουµε
τρεις χιλιάδες µετανάστες επί 15 ευρώ επί τέσσερα χρόνια. Οι
κύριοι αυτοί έκαναν 65.700.000 ευρώ µπίζνα. Διότι οι µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις είναι µπίζνες. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Υπάρχει ο Χανς, ένας φίλος µου από τη Γερµανία –το λέω συ-
νεχώς, γιατί Γερµανία µεγάλωσα εγώ- στη Λέσβο, ο οποίος παίρ-
νει 2.600 ευρώ. Τι κάνει ο άνθρωπος; Είναι αχθοφόρος µετανα-

στών. Εφόσον υπάρχουν οι µετανάστες ή οι λαθροεισβολείς για
εµένα, οι δήθεν πρόσφυγες, αυτός δουλεύει και πληρώνεται.
Πού θα τα βρει τα λεφτά αυτά; Και περνάει ωραία στη θάλασσα
και τρώει τα ψαράκια του τα φθηνά. Αυτή η µπίζνα, λοιπόν, πρέ-
πει να σταµατήσει. Και θα σας πω τώρα πώς σταµατάει.  

Θέλεις να είσαι φιλάνθρωπος; Πάρε δέκα ανθρώπους σπίτι
σου. Θέλεις να είσαι αλληλέγγυος; Πάρε πέντε ανθρώπους σπίτι
σου. Μη µου φορτώνεις, όµως, τον κρατικό προϋπολογισµό µε
δισεκατοµµύρια ευρώ από την τσέπη των Ελλήνων. Να υπάρξει
απαγόρευση των µη κυβερνητικών οργανώσεων στη χώρα, όπως
ισχύει και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Να υπάρξει απαγόρευση,
έλεγχος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διότι δεν µπορεί ο κ. Σόρος να κάνει τα κουµάντα του στην Ελ-

λάδα, επειδή έχει αντιπροσωπείες εδώ και κάνουν ό,τι θέλουν.
Να ελέγχονται από ανεξάρτητους φορείς, από το κράτος κυρίως. 

Επίσης, τέρµα τα επιδόµατα. Όταν δίνετε στον Αφγανό τη δυ-
νατότητα να σκέφτεται ότι θα έχει δωρεάν ρεύµα, δωρεάν τηλέ-
φωνο, σπίτι για να µείνει και 400 ευρώ τον µήνα για κάθε παιδί,
εδώ είναι ο παράδεισος! Εδώ θα έρθει. Αν του κόψουµε τα επι-
δόµατα όµως, δεν πρόκειται να έρθει. Είναι απλά τα πράγµατα.
Διότι αυτό σηµαίνει και αποτροπή και πρόληψη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από πότε ο Αφγανός και ο Πα-
κιστανός έγιναν πρόσφυγες; Δεν το κατάλαβα εγώ. Από πότε ο
Αφγανός και ο Πακιστανός είναι πρόσφυγες; Οτιδήποτε άλλο
είναι πλην από πρόσφυγες. Η Γενεύη και ο ΟΗΕ λένε συγκεκρι-
µένα πράγµατα για το πότε είναι κάποιος πρόσφυγας. Γιατί πρέ-
πει να τα αλλάξουµε όλα και να τα βαφτίζουµε όπως θέλουµε
εµείς; Για πείτε µου. Για ποιον λόγο; Αν υπάρχει ένας λόγος σο-
βαρός, να δεχθώ εγώ το παράλογο των επιχειρηµάτων. Δεν
υπάρχει όµως. 

Άκουσα τον Υπουργό, τον κ. Χρυσοχοΐδη, τον οποίο τον συµ-
παθώ. Δεν περίµενα, όµως, ποτέ νεοδηµοκράτες να χειροκρο-
τούν έναν πρώην πασόκο, µε την καλή έννοια του όρου. Το χει-
ροκρότηµα από τη Νέα Δηµοκρατία στον κ. Χρυσοχοΐδη ήταν
τόσο έντονο που ούτε στον Πρωθυπουργό δεν ήταν. 

Ας δούµε τι µας είπε, λοιπόν, ο κ. Χρυσοχοΐδης. Για µένα κα-
κώς η αστυνοµία φυλάει τα σύνορα. Ακούστε, λοιπόν, τι µας είπε:
«Καλώς η αστυνοµία φυλάει τα σύνορα». Από πού και ως πού φυ-
λάει τα σύνορα η Αστυνοµία; Δεν κατάλαβα εγώ. Εγώ ξέρω ότι ο
στρατός φυλάει τα σύνορα. Λέει: «Η Αστυνοµία φυλάει τα σύ-
νορα και πρέπει να τα φυλάει». Είπε και κάτι άλλο, το οποίο είναι
σηµαντικό: «Για εµάς η µεταναστευτική πολιτική είναι εξωτερική
πολιτική». Δεν το καταλαβαίνω αυτό που είπε ο Υπουργός. Όπως
δεν κατάλαβα γιατί δεν µίλησε για το πολύ απλό. 

Κάποιοι ενοχλήθηκαν γιατί κάναµε µια δήλωση. Εγώ θα την
επισηµάνω ακόµη µία φορά: Για εµάς, για την Ελληνική Λύση, ο
δουλέµπορος ψυχών, επτάχρονων παιδιών που βουλιάζει τη
βάρκα και το επτάχρονο παιδί βουλιάζει και πεθαίνει, ο έµπορος
ναρκωτικών και ο παιδεραστής µία ποινή δικαιούται και το λέει
εδώ: ισόβια! Όταν λέµε όµως ισόβια, εννοούµε ισόβια. Να µην
ξαναβγεί ποτέ ο παιδεραστής από τη φυλακή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ρωτήστε τους γονείς που υπέστησαν τη βάσανο αυτή. Είχα

γείτονα που είχε το παιδί του πρόβληµα για δεκαπέντε χρόνια.
Αυτός σας λέω. Τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο. Η πο-
λιτεία πρέπει να παρεµβαίνει στα ορθά. 

Κλείνοντας τη σηµερινή µου οµιλία, θέλω να επισηµάνω ότι µα-
θαίνω κάποια περίεργα πράγµατα. Ακούγεται ότι θέλετε να ακυ-
ρώσετε τον δρόµο της Πάτρας προς τον Πύργο. Έχουν γίνει
συµβάσεις αν δεν κάνω λάθος µε έκπτωση 50%. Εύχοµαι να µην
ισχύει ότι θα τις ακυρώσετε για να τις δώσετε στους γνωστούς
νταβατζήδες που λέγατε στο παρελθόν. Διότι αν ακυρωθεί αυτός
ο δρόµος, επειδή υπάρχει ο Καλογρίτσας, ο άνθρωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως λέτε –έχετε ένα δίκιο ότι ιδεολογικοπολιτικά είχε
σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ- θα πάµε σε κάποιους άλλους ανθρώπους
που κατά το παρελθόν τους αποκαλούσε ο πρώην Πρωθυπουρ-
γός «νταβατζήδες». Μην πάτε εκεί. 

Μαθαίνω επίσης ότι στον αυτοκινητόδροµο Λαµία - Ξυνιάδα
έγινε ανάθεση σε µία εταιρεία, την «ΤΕΡΝΑ» -δεν ξέρω αν ισχύει-
µε µηδενική έκπτωση και 300.000.000 ευρώ. Για ψάξτε το, κύριε
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Υπουργέ. Κύριε Σταϊκούρα, ψάξτε το λίγο. Αυτά είναι απλά πα-
ραδείγµατα κακής περπατησιάς στην αρχή. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω για την αγροτική οικονοµία. Έχω
εδώ µια έκθεση. Είµαστε το µοναδικό κράτος στον κόσµο, φίλες
και φίλοι, το οποίο θέλει να ξηλώσει το δικό του ελαιόδεντρο.
Θέλει να ξηλώσει το δικό του αµπέλι. Αφήσαµε τους Κινέζους να
παράγουν ελαιόλαδο τα τελευταία τρία χρόνια. Φτάνει σήµερα,
κυρίες και κύριοι, µια έκθεση της «McKINSEY» που είναι µερικών
ετών -δεν είναι σηµερινή, την ξέρουν και οι παλαιότεροι Υπουρ-
γοί- η οποία λέει ότι πρέπει να καταργηθούν τα ελαιοτριβεία στην
Ελλάδα και ότι πρέπει να υπάρχουν τρεις πολυεθνικές. Αυτή η
έκθεση που θα επιβληθεί σε λίγο καιρό θα είναι ο θάνατος των
ελαιοπαραγωγών της χώρας και ελαιοτριβείων. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την έκθεση. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
έκθεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να σκεφτείτε σοβαρά. Το λάδι µάς δίνει 500.000.000
ευρώ. Μη δολοφονούµε την ελληνική ελιά των χιλιάδων ετών,
γιατί θα τα βρούµε µπροστά µας όλα αυτά. Η ελληνική ελιά, το
ελληνικό αµπέλι, η ελληνική αγροτιά είναι η ατµοµηχανή µας.
Χρειαζόµαστε αγροτοβιοµηχανία µε νέες ποιοτικές καλλιέργειες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, θέλω να πω για ακόµη µία φορά. Φίλες και φίλοι,

αν δεν έχεις τράπεζα σπόρων δεν υπάρχει αγροτική οικονοµία.
Ας αποφασίσει ο Υπουργός ο κ. Βορίδης να κάνει µια επιστηµο-
νική οµάδα, να δηµιουργήσουµε τράπεζα ελληνικών σπόρων στη
χώρα µας. Δυστυχώς, δεν αντιλαµβανόµαστε τα αυτονόητα. 

Αφού ευχαριστήσω τον κύριο Πρόεδρο, να πω το εξής: Από
το πρωί, ένα κανάλι, ο «ΣΚΑΪ» –δεν κρύβοµαι εγώ- βρήκε αφορµή
από µία λεκτική αστοχία να επιτεθεί σε εµάς προσωπικά. Αυτό
το κάνει συνεχώς. Το κάνουν κάποιοι εκ των δηµοσιογράφων, όχι
όλοι. Θα τους πω ότι εγώ σφουγγαρίστρα του Λάτση και του
κάθε Λάτση δεν θα γίνω ποτέ στη ζωή µου. Στο θέµα του Ελλη-
νικού είµαστε απέναντι, γιατί έχουµε άποψη για την επένδυση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτές δεν είναι επενδύσεις. Επένδυση είναι αυτή που έκανε η

Γερµανία στην Τουρκία για τη «VOLKSWAGEN». Αυτό είναι πα-
ραγωγή πλούτου. Το άλλο είναι καζίνο. Το άλλο είναι για έξι χρό-
νια. Αυτά δεν είναι επενδύσεις, κύριοι. Θέλετε να φέρετε επεν-
δύσεις; Στηρίξτε τον Έλληνα επιχειρηµατία, τον µικροµεσαίο, τον
απλό επιχειρηµατία, τον Έλληνα που αγαπάει την Ελλάδα και την
πατρίδα. Διότι εµείς λέµε πάντοτε: Πρώτα ο Έλληνας, πρώτα η
Ελλάδα! 

Ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο

κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ προεκλογικά έλεγε ότι η κυβερνητική
εναλλαγή δεν θα σηµάνει και ουσιαστική αλλαγή πολιτικής, αλλά
απλή αλλαγή σκυτάλης ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Πλέον και µετά από αυτή τη διήµερη -και όχι επί της ουσίας
τριήµερη- συζήτηση που έχουµε εδώ στη Βουλή υπάρχουν πολ-
λές περισσότερες, όχι απλά ενδείξεις, αλλά αποδείξεις για την
ορθότητα αυτής της εκτίµησης.  Και δεν πρόκειται να αλλάξει
αυτή την εκτίµηση µια πιθανή κοκοροµαχία σήµερα, αύριο ή µε-
θαύριο, που συνήθως στήνεται για ξεκάρφωµα, για αποπροσα-
νατολισµό του λαού. Άλλωστε, στο άµεσο µέλλον µάλλον θα
υπάρξουν ακόµη περισσότερες τέτοιες αποδείξεις.

Η νέα Κυβέρνηση είναι ήδη έτοιµη να ανταποκριθεί στις απαι-
τήσεις του µεγάλου κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
νέα, πιο δραστικά µέτρα στήριξης της κερδοφορίας και εφαρµο-
γής του σκληρού προγράµµατος των περιβόητων θεσµών. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα ακολουθήσει κατά συ-
νέπεια την ίδια πολιτική σε όλους τους βασικούς άξονες. Η

ενεργή συµµετοχή σε ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς στην πε-
ριοχή µε τις επικίνδυνες δεσµεύσεις του ΝΑΤΟ και των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών της Αµερικής, καθώς και η λήψη νέων αντιλαϊκών
οικονοµικών µέτρων µε βάση τα µεταµνηµονιακά προαπαιτού-
µενα-δεσµεύσεις στις οποίες έχουν συµφωνήσει, θα επιδεινώ-
σουν την κατάσταση σε όλους τους τοµείς της ζωής του λαού
µας.

Άλλωστε, και οι Υπουργοί της νέας Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας στην πλειοψηφία τους είναι γνωστά, δοκιµασµένα στε-
λέχη στην υλοποίηση αντιλαϊκών πολιτικών. Σήµερα επανέρχο-
νται βρίσκοντας στρωµένο το έδαφος µε αντιλαϊκούς νόµους και
αποφάσεις από την προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ενώ άλλοι
διετέλεσαν στελέχη του ΣΕΒ και άλλων µεγάλων εργοδοτικών
οργανώσεων. 

Το νέο, πιο τεχνοκρατικό µοντέλο διακυβέρνησης που εξήγ-
γειλε ο κ. Μητσοτάκης ουσιαστικά προωθεί την επιτάχυνση και
τον πιο αποτελεσµατικό έλεγχο στο αντιλαϊκό έργο που παραδί-
δει η προηγούµενη κυβέρνηση. Για παράδειγµα, η υπαγωγή του
τοµέα της µεταναστευτικής πολιτικής στο Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη αποδεικνύει ότι και η νέα Κυβέρνηση θα συνεχί-
σει και θα εντείνει την αντιµετώπιση των προσφύγων και µετανα-
στών µε όρους καταστολής. 

Γιατί τι άλλο πέρα από καταστολή είναι τα στρατόπεδα συγ-
κέντρωσης τύπου Μόριας, τα οποία πρέπει να κλείσουν αµέσως;
Το ίδιο είναι, επίσης, η απαγόρευση των προσφύγων να πάνε στις
χώρες προορισµού τους, αφού οι άνθρωποι αυτοί δεν θέλουν να
µείνουν στην Ελλάδα. Το ίδιο είναι οι καθυστερήσεις στις διαδι-
κασίες χορήγησης ασύλου και άλλα αρκετά που η προηγούµενη
κυβέρνηση υλοποίησε στο πλαίσιο της αντιδραστικής συµφωνίας
Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας και η σηµερινή, από ό,τι ακού-
σαµε, πιστά συνεχίζει, παρά τις κάποιες φραστικές διαφοροποι-
ήσεις. 

Τι άλλο, εκτός από καταστολή, είναι η προώθηση της κατάρ-
γησης του πανεπιστηµιακού ασύλου που πάει χέρι-χέρι µε ένα
πανεπιστήµιο - επιχείρηση που προώθησαν σταδιακά όλες οι
µέχρι σήµερα κυβερνήσεις και τις οποίες συνδράµουν οι διάφο-
ρες οµάδες, τα διάφορα κυκλώµατα ως ενεργούµενα διαφόρων
µηχανισµών, προκειµένου να παίρνονται νέα µέτρα καταστολής
και περιορισµού των πραγµατικών λαϊκών ελευθεριών;

Την ίδια στιγµή, όλοι αυτοί που έχουν στοχοποιήσει το άσυλο,
ανάµεσά τους εκτός από τους κυβερνητικούς Βουλευτές και
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, δεν λένε κουβέντα για ολόκληρες περιο-
χές της Αθήνας, της Αττικής, όλης της Ελλάδας µε έξαρση της
εγκληµατικότητας, στις οποίες περιοχές ούτε πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα υπάρχουν ούτε πανεπιστηµιακό άσυλο. 

Φυσικά από τις προγραµµατικές εξαγγελίες της Κυβέρνησης
δεν θα µπορούσε να λείψει και η αναφορά στην περιβόητη στρα-
τηγική συµµαχία Ελλάδας - Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής. Αν
και στον τοµέα αυτό, όπως και σε άλλους, η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει ανεβάσει πολύ ψηλά τον πήχη. Εκείνοι που µέχρι χθες
υποτίθεται πως σκοτώνονταν, αφού τάχα τους χώριζε χάος, εί-
δαµε εδώ µέσα να ανταλλάσσουν αβρότητες για το σηµαντικό
έργο που παραλαµβάνουν και παραδίδουν, για την ανάγκη εθνι-
κής συνεννόησης στα µεγάλα και κρίσιµα που δεν προσφέρονται
για κοµµατικές αντιπαραθέσεις, λένε, και άλλα τέτοια «αγαπη-
σιάρικα».

Η φράση που ακούγεται µετεκλογικά περισσότερο από τους
Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας ότι: «Δεν ήρθαµε για να γκρε-
µίσουµε, αλλά για να χτίσουµε πάνω στα θετικά της προηγούµε-
νης κυβέρνησης», δίνει και το στίγµα τους. Το κοντέρ όχι µόνο
δεν µηδενίζει για τα λαϊκά στρώµατα τα προβλήµατα µε την κυ-
βερνητική εναλλαγή, αλλά η κάθε επόµενη κυβέρνηση έρχεται
να χτίσει πάνω στο αντιλαϊκό έργο της προηγούµενης, να σηκώ-
σει ακόµα ψηλότερα το αντιλαϊκό οικοδόµηµα µε βάση το ίδιο
αρχιτεκτονικό σχέδιο των επιχειρηµατικών οµίλων και της άρχου-
σας τάξης στο όνοµα της συνέχειας –υποτίθεται- του κράτους. 

Την επόµενη µέρα, λοιπόν, είναι εδώ πρώτα από όλα ο καπι-
ταλιστικός ανταγωνισµός, η εκµετάλλευση, δηλαδή όλα αυτά
από τα οποία απορρέουν και τα µνηµόνια διαρκείας, οι ευρωε-
νωσιακές αντιλαϊκές δεσµεύσεις που οδηγούν µόνο σε µεγαλύ-
τερη χρεοκοπία του λαού. 
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Αυτή τη στρατηγική έχουν ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία, µαζί
µε άλλα κόµµατα που ετοιµάζονται να παίξουν τον ρόλο συµπλη-
ρώµατος και αρωγού σε πιθανές δυσκολίες που θα έχει το δί-
πολο, αφού πρώτα βέβαια έπαιξαν ως έναν βαθµό πετυχηµένα
τον ρόλο του αναχώµατος στη γνήσια ριζοσπαστικοποίηση, στην
πραγµατική πρόοδο, στην πιο µεγάλη, δηλαδή, ενίσχυση του
ΚΚΕ. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας βρίσκεται σταθερά στο πλευρό του λαού µε αποκλειστικό
κριτήριο την υπεράσπιση των συµφερόντων του, την πραγµατική
ανακούφιση του, την αλληλεγγύη, την ανάκτηση οικονοµικών
απωλειών που είχε ο λαός µας στη διάρκεια της οικονοµικής κρί-
σης, τη διεκδίκηση σύγχρονων αναγκών. 

Θα συνεχίσουµε µέσα στους καθηµερινούς αγώνες, στις µά-
χες που έχουµε µπροστά µας, έτσι ώστε µέσα από αυτή την προ-
σπάθεια να αυξηθούν οι εστίες αντίστασης, να είναι ριζωµένες
σε κάθε χώρο δουλειάς, να αναπτύσσεται η κοινωνική συµµαχία,
η ενότητα µισθωτών εργαζοµένων, αυτοαπασχολούµενων αγρο-
τών, επαγγελµατιών, βιοτεχνών, εµπόρων, επιστηµόνων, καλλι-
τεχνών, ανθρώπων από τον χώρο της εκπαίδευσης, της υγείας,
του πολιτισµού, του αθλητισµού. Συνεχίζουµε τη µάχη να αγκα-
λιάζει πιο πλατιά αυτό το κίνηµα τις γυναίκες και τους νέους και
τις νέες. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ θα φέρει στη Βουλή τις
διεκδικήσεις όλων αυτών. Αυτό θα κάνουµε µε συνέπεια, όπως
κάναµε και όλα αυτά τα τέσσερα χρόνια µε δεκάδες τροπολογίες
και προτάσεις νόµου τις οποίες απέρριπταν χέρι-χέρι ΣΥΡΙΖΑ,
Νέα Δηµοκρατία και Κίνηµα Αλλαγής, την ώρα που ψήφιζαν το
ένα µετά το άλλο τα «δωράκια» για τους λίγους. 

Με νέες προτάσεις νόµου και τροπολογίες, το ΚΚΕ θα συνεχί-
σει να διεκδικεί µέτρα προστασίας των ανέργων, αλλά και στα-
θερή δουλειά µε δικαιώµατα, κατάργηση ελαστικών εργασιακών
σχέσεων, όρους υγιεινής και ασφάλειας στους χώρους δου-
λειάς, κατάργηση όλων των νόµων που απελευθερώνουν τις απο-
λύσεις, καταργούν την κυριακάτικη αργία, απελευθερώνουν το
ωράριο, κατάργηση του νόµου που βάζει εµπόδια στο δικαίωµα
της απεργίας και όχι διεύρυνση των εµποδίων, κάνοντας µάλιστα
και ηλεκτρονικό φακέλωµα των συνδικαλιστικών οργανώσεων και
όσων ψηφίζουν, όπως ξεδιάντροπα εξήγγειλε η Κυβέρνηση διά
του αρµόδιου γνωστού και µη εξαιρετέου Υπουργού της.

Υπενθυµίζω ότι µόλις τον Μάιο το ΚΚΕ είχε καταθέσει τροπο-
λογία για την κατάργηση της διάταξης που «χτυπά» το δικαίωµα
στην απεργία και µαζί όλοι σας, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, την
είχατε απορρίψει. 

Ιδιαίτερα για τους επαγγελµατίες, βιοτέχνες και εµπόρους το
ΚΚΕ θα απαιτήσει την άµεση ανακούφιση τους από τη «θηλιά»
των χρεών και των πλειστηριασµών. 

Για τους αγρότες κρίσιµο ζήτηµα για την επιβίωσή τους είναι
η µείωση του κόστους της αγροτικής και κτηνοτροφικής παρα-
γωγής µε µείωση δαπανών για το πετρέλαιο κίνησης, για την άρ-
δευση και άλλων δαπανών για υποδοµές µε κατώτατες εγγυη-
µένες τιµές, η προστασία της παραγωγής από κάθε καταστροφή
και πλήρη αποζηµίωση στους αγρότες και κτηνοτρόφους. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ιεραρχεί ως ξεχωριστό ζή-
τηµα τη διεκδίκηση δηµόσιας, καθολικής, υποχρεωτικής, κοινω-
νικής ασφάλισης όπου κανένας εργαζόµενος δεν θα είναι
ανασφάλιστος. Απαιτεί την κατάργηση του νόµου Κατρούγκα-
λου, πάνω στον οποίον πατά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για τις νέες αντιασφαλιστικές τις πολιτικές. Απαιτεί την
αποκατάσταση του ΕΚΑΣ, των συντάξεων χηρείας και αλλά. 

Η άγρια φορολογία έχει γονατίσει τα εργατικά λαϊκά νοικοκυ-
ριά, γι’ αυτό και µέσα στη Βουλή η κοινοβουλευτική µας οµάδα
θα επιµείνει σε όσα είπαµε αναλυτικά στην πρωτολογία µας.

Για τον χώρο της υγείας και της πρόνοιας η θέση µας για δη-
µόσια και δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και νοσοκοµει-
ακή περίθαλψη, παροχή υπηρεσιών πρόνοιας σηµαίνει πρώτα
απ’ όλα µόνιµη και πλήρη, αποκλειστική απασχόληση του ιατρι-
κού και του νοσηλευτικού προσωπικού µε προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού, που δεν φτάνουν, βέβαια, όσα εξαγγέλθηκαν.

Ταυτόχρονα διεκδικούµε αύξηση των δαπανών για την πρό-
νοια, τα επιδόµατα και τις συντάξεις αναπηρίας, δουλειά για

όλους τους ικανούς προς εργασία ανάπηρους, πλήρεις και δω-
ρεάν θεραπείες, φάρµακα, εξετάσεις, τεχνολογικά βοηθήµατα
για όλους τους ανάπηρους χρόνια πάσχοντες, δηµόσιες και δω-
ρεάν δοµές διάγνωσης, εκπαίδευσης και αποκατάστασης των
παιδιών µε αναπηρία και µαθησιακές δυσκολίες. Διεκδικούµε παι-
δικούς σταθµούς για όλα τα παιδιά µε κατάργηση τροφείων.

Στον ευαίσθητο χώρο της παιδείας όλες µας οι διεκδικήσεις
συµπυκνώνονται στο εξής: Ολοκληρωµένη µόρφωση για όλα τα
παιδιά σε όλες τις βαθµίδες, αποκλειστικά δηµόσια δωρεάν σχο-
λεία και σχολές χωρίς καµµία επιχειρηµατική δραστηριότητα,
πλήρως στελεχωµένα µε µόνιµο προσωπικό όλων των ειδικοτή-
των και κρατική χρηµατοδότηση που να καλύπτει αυτές τις ανάγ-
κες. Δεν ανεχόµαστε να υπάρχει κανένα κενό σε εκπαιδευτικούς
σε όλες τις βαθµίδες. Διεκδικούµε άµεσες προσλήψεις µε µόνιµο
προσωπικό, ώστε να καλύπτονται όλα τα κενά σε σχολεία και πα-
νεπιστήµια µε το απαιτούµενο προσωπικό όλων των ειδικοτήτων.

Τα ζητήµατα της προστασίας της ανθρώπινης ζωής βρίσκονται
ξανά, δυστυχώς µε τραγικό τρόπο, στην επικαιρότητα. Ήταν η
Χαλκιδική πρόσφατα, ήταν το Μάτι πέρσι, η Μάνδρα, αύριο δυ-
στυχώς κάτι άλλο.

Η κλιµατική αλλαγή δεν µπορεί να γίνεται το άλλοθι για να κρυ-
φτούν οι τεράστιες ευθύνες για την έλλειψη των αναγκαίων µέ-
τρων και υποδοµών διαχρονικά, µε βάση τις δυνατότητες που
παρέχει η ίδια η ανάπτυξη της επιστήµης και της τεχνολογίας,
για να προστατευτεί η ζωή του λαού µας.

Όπως και στην προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο, έτσι
και σ’ αυτή, το ΚΚΕ θα εναντιωθεί σε κάθε προσπάθεια περιορι-
σµού λαϊκών ελευθεριών των κοινωνικών δικαιωµάτων. Θα κατα-
θέσουµε συγκεκριµένες προτάσεις για τη διεύρυνσή τους.
Ταυτόχρονα, θα συνεχίσουµε µε όλους τους τρόπους να αντιπα-
λεύουµε τον ρατσισµό απέναντι στους πρόσφυγες, στους µετα-
νάστες, αλλά και σε όλους τους ανθρώπους που κάνουν διαφο-
ρετικές επιλογές στη ζωή τους.

Το θετικό γεγονός ότι η ναζιστική Χρυσή Αυγή έµεινε εκτός
Βουλής δεν θα πρέπει να οδηγήσει τη Βουλή σε υποτίµηση του
φασισµού, όπως, επίσης, και το γεγονός ότι ένα ποσοστό της µε-
τακινείται σε άλλα κόµµατα και σε συγγενείς ιδεολογικά και πο-
λιτικά χώρους της ακροδεξιάς.

Εν όψει των αλλαγών στον Ποινικό Κώδικα, ζητάµε να επανέλ-
θει το προηγούµενο αυστηρότερο πλαίσιο ποινής για τη διεύ-
θυνση εγκληµατικής οργάνωσης που σχετίζεται και µε τη δίκη
της Χρυσής Αυγής, που τη µείωσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, παρά
το γεγονός ότι ήδη η ζηµιά αυτή έγινε και οι ναζιστές εγκληµα-
τίες θα κριθούν µε απαράδεκτα ευνοϊκότερους όρους.

Στη συζήτηση για τη συνταγµατική Αναθεώρηση η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΚΚΕ έχει καταθέσει συγκεκριµένες προτά-
σεις και θα επιµείνει, γιατί είναι προτάσεις που προστατεύουν τα
κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας, διευρύνουν τα κοινωνικά,
συνδικαλιστικά και πολιτικά δικαιώµατα.

Οι προτάσεις του ΚΚΕ αφορούν, εκτός των άλλων, στην κα-
τάργηση προνοµίων όπως αυτά που έχει το εφοπλιστικό κεφά-
λαιο, στην προστασία του φυσικού πλούτου και των κοινωνικών
αγαθών, µε την απαγόρευση εκχώρησης της ιδιοκτησίας τους
σε ιδιώτες.

Αφορούν, επίσης, υπερώριµα αιτήµατα, όπως την πλήρη κα-
τάργηση του άρθρου 86, ώστε να µπορεί να διώκονται οι Υπουρ-
γοί όπως όλοι οι πολίτες, όπως και το να µη διορίζεται η ηγεσία
των ανωτάτων δικαστηρίων από την εκάστοτε κυβέρνηση.

Όλα τα παραπάνω είναι ένα µικρό δείγµα όσων θα παλέψει το
ΚΚΕ µέσα και έξω από τη Βουλή στους δρόµους του αγώνα.
Αυτή η συνεπής στάση του ΚΚΕ δεν είναι ούτε εύκολη ούτε εκ
του ασφαλούς, όπως λένε άλλα κόµµατα. 

Η εργατική λαϊκή αντιπολίτευση του ΚΚΕ είναι πολύ σύνθετο
καθήκον, απαιτεί µεγάλες θυσίες και ευθύνες. Αυτή είναι, όµως,
η µόνη η στάση που µπορεί να ασκήσει πίεση µε θετικά µέτρα
για τον λαό, να βάλει εµπόδια σε αντιδραστικά µέτρα της Κυβέρ-
νησης, των µηχανισµών της µεγαλοεργοδοσίας, που µπορεί να
ανοίξει τελικά τον δρόµο ριζικών αλλαγών και ανατροπών. 

Και ας µη µας λένε πού θα βρούµε τα ισοδύναµα, από πού θα
αντληθούν οι πόροι για να γίνουν όλα αυτά. Μειώστε τις δαπάνες
για τις επιχειρησιακές ανάγκες και µόνο του ΝΑΤΟ. Κάθε χρόνο
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4 δισεκατοµµύρια πάνε όχι για την άµυνα της χώρας, αλλά για
πολεµικές επιχειρήσεις του ΝΑΤΟ, χώρια οι συνεχείς στρατιωτι-
κές ασκήσεις, οι υπερπτήσεις για την προστασία τάχα της γείτο-
νος Βόρειας Μακεδονίας µετά τη νατοϊκής έµπνευσης επαίσ-
χυντη Συµφωνία των Πρεσπών, µε τεράστιο καθηµερινό οικονο-
µικό κόστος. 

Φορολογήστε τους εφοπλιστές που δεν πληρώνουν ουσια-
στικά τίποτε, όπως και άλλα τµήµατα του µεγάλου κεφαλαίου.
Αφήστε τους χωρίς δωράκια και θα βρεθούν και κάποια λεφτά
για τον λαό, ώστε να µην παριστάνουν και όλοι αυτοί εκ του
ασφαλούς τους φιλάνθρωπους χορηγούς σε αυτά που έχει υπο-
χρέωση να κάνει το κράτος.

Διεκδικήστε, επιτέλους, τις γερµανικές επανορθώσεις. Αυτά
που ζητάνε όλοι, που παλεύει η επιτροπή για τις γερµανικές απο-
ζηµιώσεις και επανορθώσεις µην τα χαρίζετε στους Γερµανούς
καπιταλιστές και ιµπεριαλιστές .

Διαγράψτε µονοµερώς το δυσβάστακτο χρέος, για το οποίο
δεν ευθύνεται καθόλου, µα καθόλου, ο ελληνικός λαός, αλλά οι
πολιτικές σας, η ευρωπαϊκή σας πειθαρχία και εποπτεία, ο ευρω-
παϊκός σας προσανατολισµός και µια σειρά τόσα άλλα, που τα
ξέρετε και τα ξέρει ο ελληνικός λαός.

Το ΚΚΕ έχει επεξεργασµένο σχέδιο και για το σήµερα και για
το αύριο. Κυρίως, όµως, πρέπει να συµφωνήσουµε στο ότι η Ελ-
λάδα έχει έµπειρο εργατικό τεχνικό επιστηµονικό δυναµικό, έχει
τεράστιες παραγωγικές δυνατότητες στον βιοµηχανικό και τον
αγροτικό τοµέα, που µπορούν να εξασφαλίσουν λαϊκή ευηµερία,
ικανοποίηση σύγχρονων αναγκών. 

Αυτές, όµως, οι δυνατότητες σήµερα παραµένουν αναξιοποί-
ητες, γιατί δεν αποτελούν, βλέπετε, συγκριτικά πλεονεκτήµατα,
δεν προσφέρονται, δηλαδή, για το µεγάλο και γρήγορο κέρδος
των καπιταλιστών. Αυτές οι δυνατότητες υπονοµεύονται και από
τους ευρωενωσιακούς περιορισµούς και καταµερισµούς.

Αυτό είναι το βασικό πολιτικό πρόβληµα της χώρας και µπορεί
να λυθεί, κατά την άποψή µας, µε την κοινωνική ιδιοκτησία, µε
τον κεντρικό επιστηµονικό σχεδιασµό της οικονοµίας και των
υπηρεσιών, µε την πραγµατική εργατική λαϊκή συµµετοχή στα
όργανα διεύθυνσης και εξουσίας, την αποδέσµευση από ιµπε-
ριαλιστικές συµµαχίες και την ισότιµη συνεργασία σε όλους τους
τοµείς µε όλους τους λαούς, µε όλες τις χώρες του κόσµου.
Αυτό το σχέδιο είναι το µόνο που πραγµατικά συµφέρει τον λαό,
γιατί µπορεί να ικανοποιήσει αυτές τις ανάγκες του.

Για όλους αυτούς, λοιπόν, και άλλους, τους λόγους, που σας
ανέπτυξε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ, οι Βουλευτές µας,
αυτές τις µέρες, το ΚΚΕ δεν δίνει ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτή
την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα η
κ. Φώφη Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος
του Κινήµατος Αλλαγής.

Κυρία Γεννηµατά, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά τον Πρωθυπουργό και οι

αρµόδιοι Υπουργοί της Κυβέρνησης επέλεξαν να κρατήσουν
κλειστά χαρτιά. Όµως, για να βγει η Ελλάδα οριστικά από την
κρίση, χρειάζονται καθαρές απαντήσεις και συγκεκριµένες δε-
σµεύσεις, κύριε Μητσοτάκη. 

Η χώρα χρειάζεται όσο ποτέ ένα συγκεκριµένο σχέδιο ελληνι-
κής ταυτότητας και ιδιοκτησίας, µέσα από το οποίο θα µπορέσει
να ανακτήσει την αξιοπιστία της, την εµπιστοσύνη της και τελικά
τη χαµένη της κυριαρχία, ένα σχέδιο από το οποίο θα ωφεληθεί
η µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Σε µια χώρα που οι
άνθρωποι βασανίζονται πραγµατικά από τις ανισότητες δεν χω-
ράει η θεωρία του τέλους των ιδεολογιών.

Μας είπατε ότι η πολιτική σας δεν έχει πρόσηµο. Έχει -και το
ξέρετε- και είναι βαθιά συντηρητικό, µε λίγο από λαϊκή Δεξιά.
Κάθε κυβέρνηση, κύριε Πρωθυπουργέ, ενδιαφέρεται για την
αποτελεσµατικότητα. Ποιος είναι όµως ο δικός σας στόχος; Να
αυξήσουν κάποιοι απλά τα κέρδη τους; Οι πολιτικές σας δεν είναι
ανεξάρτητες από την ιδεολογία σας. Ιδεολογία και αποτέλεσµα
για µας συµβαδίζουν, πηγαίνουν µαζί, έτσι ώστε να είναι δίκαιη
η διανοµή του όποιου αποτελέσµατος. 

Ο πυρήνας της οµιλίας σας ήταν οι φορολογικές ελαφρύνσεις,
οριζόντιες και άµεσες. Είναι αλήθεια ότι οι φόροι που επιβλήθη-
καν από την Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ είναι δυσβάσταχτοι και
καθήλωσαν την οικονοµία σε µία διαρκή στασιµότητα και, βε-
βαίως, οδήγησαν και σε υψηλή ανεργία.

Σήµερα έχουµε τις δικές σας οικονοµικές εξαγγελίες. Και θέλω
να σας θέσω τρία ερωτήµατα: Πρώτον, πού είναι το σχέδιό σας
ότι οι µειώσεις φόρων που ανακοινώσατε -και µένει να τις δούµε
στα νοµοσχέδια- οδηγούν σε επενδύσεις; Κάνετε φοροελαφρύν-
σεις. Σωστά, συµφωνούµε ότι πρέπει να γίνουν. Το ζήτηµα όµως,
είναι πως κρατάτε υψηλούς στόχους για πρωτογενή πλεονά-
σµατα. 

Άρα, τελικά, θα υπάρξει ο αναγκαίος δηµοσιονοµικός χώρος
για να εφαρµοστούν οι εξαγγελίες σας ή θα έχουµε το επόµενο
διάστηµα νέες περικοπές, νέες περικοπές και στα νοσοκοµεία,
που οδηγήθηκαν το προηγούµενο διάστηµα σε κατάρρευση από
τις πολιτικές του ΣΥΡΙΖΑ και νέες δραστικές µειώσεις στο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως βέβαια και νέες περικοπές
στις κοινωνικές δαπάνες συνολικότερα, ό,τι δηλαδή έκανε το
προηγούµενο διάστηµα η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ; 

Προχωράτε χωρίς πειστική πρόβλεψη για το πώς θα πυροδο-
τήσετε την πολυπόθητη ανάπτυξη. Επισηµαίνω, κύριε Μητσο-
τάκη, ότι ο Πρόεδρος του ESM κ. Ρέγκλινγκ τις προηγούµενες
µέρες προειδοποίησε δηµόσια ότι, για να έχει αντίκτυπο στην
ανάπτυξη η δηµοσιονοµική χαλάρωση, πρέπει ο δηµοσιονοµικός
χώρος που εξοικονοµείται να πηγαίνει όχι µόνο σε φοροελα-
φρύνσεις -που πρέπει να πάει-, αλλά και σε επενδύσεις. 

Εσείς έχετε κάποια πρόταση ενίσχυσης των δηµοσίων επεν-
δύσεων, των υποδοµών, των εξαγωγικών επιχειρήσεων και της
παραγωγής ή απλώς περιµένετε το θαύµα, όπως οι φόροι που
µειώνετε να ειδοποιήσουν την ανάπτυξη να καταφθάσει µε κά-
ποιον µαγικό τρόπο; 

Πώς θα αποφύγετε, κύριε Πρωθυπουργέ, το φιάσκο του 2006,
που και τότε η Νέα Δηµοκρατία ελάττωσε τη φορολογία των επι-
χειρήσεων και τους φόρους περιουσίας, αλλά ανάπτυξη δεν εµ-
φανίστηκε; Αυξήθηκαν µόνο τα εταιρικά κέρδη, µειώθηκαν τα
έσοδα και µετά πήραµε τον κατήφορο.

Το δεύτερο ερώτηµα που αφήσατε στην τύχη του είναι το
υπερταµείο. Η κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ, που κατά τα άλλα µά-
χεται τον νεοφιλελευθερισµό και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο,
το επέβαλλε, παραχωρώντας δηµόσια περιουσία για ενενήντα
εννέα χρόνια στους δανειστές. 

Τι ακριβώς σκοπεύετε να κάνετε; Θα το διατηρήσετε ως από-
δειξη της δικής σας συµµόρφωσης στους δανειστές ή θα το αλ-
λάξετε; Ο χαρακτήρας του υπερταµείου είναι απαξιωτικός και
είναι ακραίος, ακόµα και για όρους αποικιοκρατίας. Χρειάζεται
να πάρουµε ξανά τον εθνικό έλεγχο του υπερταµείου και να
πάψει να λειτουργεί ως ένας λογαριασµός υποθήκης της δηµό-
σιας περιουσίας. Στόχος πρέπει να είναι η εξέλιξή του σε ένα τα-
µείο εθνικής περιουσίας.

Τα έσοδά του και όχι τα περιουσιακά του στοιχεία, πρέπει να
κατευθύνονται σε τρεις τοµείς: κατά ένα µέρος σε εξόφληση του
δηµόσιου χρέους, κατά ένα άλλο µέρος σε επενδύσεις στον
τοµέα της ενέργειας και της κλιµατικής αλλαγής και ένα τρίτο
µέρος, ένα σηµαντικό µέρος, σε αποταµίευση, ως προίκα για το
ασφαλιστικό σύστηµα, για τις µέλλουσες γενιές, για τα νέα παι-
διά, δηλαδή, σήµερα, που θα χρειαστούν αύριο αξιόπιστο ασφα-
λιστικό σύστηµα.

Μια άλλη µεγάλη παράλειψή σας στις Προγραµµατικές σας
Δηλώσεις είναι η πλήρης απουσία κάθε µέριµνας και πρόνοιας
για τους εργαζόµενους, όχι µόνο γι’ αυτούς που συνεχίζουν να
εργάζονται και πρέπει να δουν τις αµοιβές τους να βελτιώνονται
-θα µιλήσω αµέσως µετά γι’ αυτό-, αλλά και για όσους έχασαν
τις δουλειές τους κατά τη διάρκεια της κρίσης. Πολλοί από αυ-
τούς παραµένουν απλήρωτοι, ενώ την ίδια στιγµή οι ιδιοκτήτες
των επιχειρήσεων που πτώχευσαν και την περιουσία τους διατη-
ρούν και τη ζωή τους απολαµβάνουν. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, το φαινόµενο του πτωχευµένου πλού-
σιου είναι πρόκληση για τους εργαζόµενους, για τους ανέργους
και µεγάλη αδικία για τις συνεπείς επιχειρήσεις και την υπεύθυνη
επιχειρηµατικότητα. Μόνο µε αυστηρό καταλογισµό ευθυνών και
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κατάσχεση των δολίως διαφυγόντων περιουσιακών στοιχείων
µπορεί να θεµελιωθεί ένα υπεύθυνο εταιρικό πλαίσιο, που είναι
αξιόπιστο και ελκυστικό για νέες πρωτοβουλίες και επενδύσεις. 

Σε αυτό το θέµα έχετε υποχρέωση να τοποθετηθείτε κι εµείς
θα παρακολουθούµε και θα πιέζουµε διαρκώς. Χωρίς τους ερ-
γαζόµενους δικαιωµένους στην Ελλάδα, καµµία σοβαρή προ-
σπάθεια για ανάπτυξη δεν µπορεί να επιτύχει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Δεν ακούσαµε και κανένα σχέδιο αποκατάστασης των εισοδη-

µάτων. Πολύ λίγα ακούστηκαν για τους εργαζόµενους, για τους
άνεργους, για τους συνταξιούχους και για τους αναπήρους. Επα-
ναλαµβάνω τα ερωτήµατα που έµειναν αναπάντητα και ακάλυπτα
και από τους Υπουργούς σας. 

Επιµένετε στις εξαγγελίες σας για την καταστρατήγηση των
κλαδικών συµβάσεων και την αφαίρεση εργασιακών δικαιωµά-
των; Θα ισχύσει, ναι ή όχι, η υποχρεωτικότητα και η καθολική
εφαρµογή των κλαδικών συµβάσεων; Θα επανέλθει, ναι ή όχι, η
ευθύνη καθορισµού της αύξησης του κατώτερου µισθού στους
κοινωνικούς εταίρους, µε την Εθνική Γενική Συλλογική Σύµβαση
Εργασίας; 

Ποια είναι τα µέτρα σας για να βρουν οι άνεργοι δουλειά; Θα
υιοθετήσετε την πρότασή µας για φορολογικά κίνητρα στις επι-
χειρήσεις; Θα υιοθετήσετε την πρότασή µας για να στηρίξουµε
τα νέα παιδιά, έτσι ώστε για τρία χρόνια, όταν ξεκινούν την επαγ-
γελµατική τους δραστηριότητα, να απαλλάσσονται από φόρους
και εισφορές; 

Ισχύουν, ναι ή όχι, οι απαράδεκτες δηλώσεις Βουλευτών σας
για τη µετατροπή του ασφαλιστικού συστήµατος σε κεφαλαι-
οποιητικό; Είναι πρόταση που αποδοµεί πλήρως τον δηµόσιο και
κοινωνικό χαρακτήρα της ασφάλισης. Δεν απαντήσατε ούτε στις
προτάσεις της ΕΣΑΜΕΑ. Ζητάµε συγκεκριµένες δεσµεύσεις. 

Όπισθεν ολοταχώς και στη διακυβέρνηση. Μετά τη µικρή και
ευέλικτη Κυβέρνηση µε τους πενήντα έναν Υπουργούς, προστέ-
θηκαν πενήντα δύο γενικοί γραµµατείς µε απόφαση Πρωθυπουρ-
γού και µετά τις αντιδράσεις, προστέθηκε άλλο ένα επίπεδο
διοίκησης. Παρά τις διακηρύξεις σας, είναι φανερό ότι στηρίζετε
µία χαρά το πελατειακό κράτος, γιατί στηρίζεστε σε αυτό. Ξεκι-
νάτε λάθος, κύριε Μητσοτάκη. Τίποτα δεν θα αλλάξει σε αυτή τη
χώρα εάν δεν σπάσουµε αυτό το απόστηµα.

Για την αυτοδιοίκηση και την αποκέντρωση ακούστηκαν πάρα
πολύ λίγα, παρ’ όλο που είναι η ώρα να κάνουµε µία µεγάλη επα-
νάσταση και µία οριστική τοµή. Θα πρέπει οι αρµοδιότητες να
µεταφερθούν στους δήµους και τις περιφέρειες που αφορούν
την καθηµερινότητα του πολίτη, να αποκτήσουν οι περιφέρειες
αναπτυξιακή ταυτότητα και καθοριστικό ρόλο και στην ανάπτυξη,
αλλά και οι δήµοι στην κοινωνική πολιτική. Έχουµε σοβαρές επι-
φυλάξεις για το τι θα δούµε το επόµενο διάστηµα, γιατί η παρά-
ταξή σας ήταν ιστορικά απέναντι σε όλες τις µεγάλες τοµές και
αλλαγές που έγιναν σε αυτόν τον χώρο.

Επανέρχοµαι στη µεταφορά των αρµοδιοτήτων των φυλακών
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, γιατί δεν είναι απλά µία
συντηρητική οπισθοδρόµηση. Είναι και ενάντια στο ευρωπαϊκό
κεκτηµένο και ειδικά ενάντια στους ευρωπαϊκούς σωφρονιστι-
κούς κανόνες του 2006 του Συµβουλίου της Ευρώπης, κανόνες
που έχει συνυπογράψει η χώρα µας και οι οποίοι ορίζουν ρητά
ότι οι φυλακές αποτελούν ευθύνη των δηµόσιων αρχών κεχωρι-
σµένων από τις υπηρεσίες στρατιωτικής και αστυνοµικής έρευ-
νας. 

Δεν ακούσαµε κανένα σχέδιο ανασυγκρότησης του κοινωνικού
κράτους. Υπάρχει έλλειψη εξειδικευµένου σχεδιασµού στην υ-
γεία. Η αναγκαιότητα για την ουσιαστική αναβάθµιση της δηµό-
σιας υγείας χάνεται στα απόνερα της υποχρηµατοδότησης και
περιορίζεται, απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε, σε απλή διαχείριση της
καθηµερινότητας. 

Όµως, επισηµαίνουµε εδώ το τεράστιο πρόβληµα που έχει δη-
µιουργηθεί στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας από τους πειρα-
µατισµούς του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι οδήγησαν πραγµατικά σε χρεο-
κοπία την πρωτοβάθµια και χρειάζεται άµεση αντιµετώπιση το
πρόβληµα.

Και µια παρατήρηση. Το εγγυηµένο κοινωνικό εισόδηµα είναι
βασική προτεραιότητα για την κοινωνική ένταξη και συνοχή και

για την αντιµετώπιση της ακραίας φτώχειας. Δεν είναι µια πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας, όπως ειπώθηκε από τον αρµόδιο
Υπουργό. Εδώ τουλάχιστον είναι πολλοί αυτοί που γνωρίζουν ότι
ήταν πολιτική της παράταξής µας, την οποία υλοποίησε ο Βασί-
λης Κεγκέρογλου, όταν είχε τη σχετική αρµοδιότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Σήµερα, λοιπόν, πρέπει να γίνουν αλλαγές, ώστε να µην απα-

γορεύεται για ένα διάστηµα στους ανθρώπους που λαµβάνουν
επίδοµα, η νόµιµη εργασία και, κυρίως, το ΚΕΑ αλλά και το επί-
δοµα ανεργίας να µετατραπούν σε επίδοµα εργασίας για την ερ-
γασιακή επανένταξή τους στον ιδιωτικό τοµέα, τον κοινωνικό,
αλλά και την αυτοδιοίκηση.

Κανένα σχέδιο δεν ακούσαµε για τον πρωτογενή τοµέα και τον
αγροτικό κόσµο. Δεν ακούσαµε δεσµεύσεις για τη µείωση της
φορολογίας στο 13%, για το ασφαλιστικό τους, για τη µείωση
του κόστους παραγωγής, για τη σύνδεση της παραγωγής µε τη
µεταποίηση. Όµως, η πρωτογενής παραγωγή, τα αγροτικά µας
προϊόντα είναι τα κύρια όπλα µας για την ανάπτυξη, την εξωστρέ-
φεια και, τελικά, την έξοδο από την κρίση.

Να επισηµάνω, επίσης, κύριε Πρωθυπουργέ, την κύρια προτε-
ραιότητα της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τους επόµε-
νους µήνες, που είναι η διαπραγµάτευση του νέου δηµοσιονοµι-
κού πλαισίου του προϋπολογισµού, όπου εντάσσεται και η ανα-
θεώρηση της ΚΑΠ. 

Δεν ακούσαµε ολοκληρωµένο σχέδιο για τη διάσωση της ΔΕΗ.
Θα µιλήσετε στο µέλλον, από ό,τι κατάλαβα, αφού ακούσετε και
τους αρµόδιους συµβούλους που θα προσλάβετε.

Εκφράζουµε την αντίθεσή µας στις εξαγγελίες για πώληση σε
ιδιώτες των δικτύων της ενέργειας. Και µην ξεχνάτε ότι ο ΔΕΔ-
ΔΗΕ είναι µονοπώλιο και τα δίκτυά του εξασφαλίζουν την καθο-
λική πρόσβαση των πολιτών στο δηµόσιο αγαθό της ηλεκτρικής
ενέργειας. 

Χρειάζεται ολοκληρωµένο σχέδιο διάσωσης και εξυγίανσης
της ΔΕΗ, που δεν θα οδηγήσει σε περιπέτειες τον απλό κατανα-
λωτή. Το επαναλαµβάνουµε σχεδόν καθηµερινά.

Τέλος, δεν ακούσαµε τίποτα, κύριε Μητσοτάκη, για τους νέους
εθνικούς στόχους. Πώς θα χειριστείτε τα εθνικά θέµατα που βρί-
σκονται σε εξέλιξη; Για το Κυπριακό δεν µας είπατε απολύτως
τίποτα. Για τον αναθεωρητισµό της Τουρκίας και τις νέες προ-
κλήσεις και απειλές, για τα ενεργειακά αποθέµατα στην Ανατο-
λική Μεσόγειο και τη νέα γεωπολιτική σηµασία της περιοχής, για
την κλιµατική αλλαγή δεν µας είπατε τίποτα.

Δεν χρειάζονται εδώ ηµίµετρα και επιµέρους επιλογές, αλλά
και εκτεταµένη αναδιάρθρωση του µοντέλου παραγωγής και κα-
τανάλωσης. Δεν µας είπατε τίποτα για τη φθίνουσα δηµογραφική
πορεία του Ελληνισµού, µε τη χαµηλή γεννητικότητα και την
εκτεταµένη µετανάστευση των νέων, παράλληλα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν νοµίζει ο κ. Βορίδης ότι θα
ενοχληθώ επειδή µε αποκάλεσε χθες «πασιονάρια», κάνει µεγάλο
λάθος. Θα συνεχίσω µε µεγάλο πάθος να υπερασπίζοµαι το κοι-
νωνικό κράτος, τα εργασιακά δικαιώµατα, τα δηµόσια αγαθά, τις
ίσες ευκαιρίες για όλους και την κατάργηση όλων των διακρί-
σεων και των ανισοτήτων…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
…γιατί αυτή είναι η παρακαταθήκη της παράταξής µας, γιατί

αυτό επιβάλλουν η σοσιαλιστική µας ιδεολογία και οι αρχές του
πολιτικού φιλελευθερισµού.

Όπως αντισταθήκαµε ακριβώς στον λαϊκισµό του ΣΥΡΙΖΑ, έτσι
θα σταθούµε απέναντι στη Δεξιά και τις ακροδεξιές συνιστώσες
της. Θα ασκήσουµε αντιπολίτευση µαχητική, προγραµµατική και
υπεύθυνη. 

Θα ασκήσουµε µαχητική αντιπολίτευση, ώστε να εκφράζεται
πραγµατικά µέσα και έξω από τη Βουλή η φωνή των εργαζοµέ-
νων, των συνταξιούχων, των µικροµεσαίων, των αγροτών, της γυ-
ναίκας, των νέων ανθρώπων, απέναντι στις πολιτικές µε τις ο-
ποίες διαφωνούµε και πάντα υπερασπιζόµενοι ιδιαίτερα τους πιο
αδύναµους.

Θα ασκήσουµε προγραµµατική αντιπολίτευση, µε την προβολή
αλλά και τη διεκδίκηση των δικών µας επεξεργασµένων εναλλα-
κτικών θέσεων και προτάσεων, προτάσεις και θέσεις που έχουν
συζητηθεί µε την ελληνική κοινωνία. Δεν είναι αποσπασµατικές.
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Αποτελούν µέρος του ολοκληρωµένου προγράµµατός µας, το
«Σχέδιο Ελλάδα».

Και τέλος, θα ασκήσουµε υπεύθυνη αντιπολίτευση, γιατί εµείς
δεν διστάζουµε να υπερψηφίσουµε ό,τι είναι αναγκαίο για τον
τόπο και τον ελληνικό λαό. Το αποδείξαµε αυτό και όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα και θα συνεχίσουµε ακριβώς στον ίδιο
δρόµο, µε πίστη στην ανάγκη εθνικής συνεννόησης για όλα τα
µεγάλα θέµατα του τόπου, για τα εθνικά θέµατα, για τη διαπραγ-
µάτευση µε τους εταίρους -αρκεί να δούµε και από εσάς διάθεση
να την προχωρήσετε επιτέλους αυτή τη διαπραγµάτευση και να
µην πάει στις ελληνικές καλένδες- και, βεβαίως, για την ολοκλή-
ρωση της συνταγµατικής Αναθεώρησης και να δούµε και πώς θα
φτάσουµε σε ένα δίκαιο και αναλογικό εκλογικό σύστηµα. Περι-
µένουµε και γι’ αυτό να δούµε τις προτάσεις σας. Το επαναλαµ-
βάνω ότι λευκή επιταγή για τίποτα δεν πρόκειται να δοθεί.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µια επισήµανση - προειδοποίηση
προς κάθε κατεύθυνση, για να υπάρχουν καλοί λογαριασµοί. Αρ-
κετά µε το bullying στο Κίνηµα Αλλαγής και τα στελέχη του. Αρ-
κετά µε τα κατευθυνόµενα κέντρα και µε όλους τους εγκάθε-
τους, που συκοφαντούν συστηµατικά το Κίνηµα Αλλαγής και τις
θέσεις που εµείς εκφράζουµε όλο αυτό το διάστηµα. Θα έχουν
πολύ άσχηµα ξεµπερδέµατα µαζί µας, γιατί έχουµε σκοπό να
τους ξεµπροστιάσουµε.

Και, κύριε Μητσοτάκη, σας προτείνω να βγάλετε από την πρίζα
τη µονταζιέρα του Μαξίµου, που τη βρήκατε εκεί -από ό,τι κατά-
λαβα, παρέµεινε-, γιατί φαίνεται να εξακολουθεί να λειτουργεί
ακόµα και τις πρώτες µέρες δικής σας θητείας.

Σήµερα, το Κίνηµα Αλλαγής καταψηφίζει, για όλους τους λό-
γους που η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα ανέπτυξε αυτές τις
µέρες, τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης.

Από αύριο ξεκινά για εµάς µια νέα ηµέρα, µια ηµέρα µε µια
καινούργια προσπάθεια, για την Ελλάδα και τους Έλληνες, για
την ενότητα του ελληνικού λαού, γιατί µονάχα έτσι µπορούµε να
εξασφαλίσουµε την αξιοπρέπεια για όλους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Αλέξης Τσίπρας, Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον αυτή

η τριήµερη συζήτηση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων, διότι
παρακολουθούµε έναν πολιτικό διάλογο να διεξάγεται σε ένα τε-
λείως διαφορετικό κλίµα από αυτό που συνηθίσαµε τα προηγού-
µενα τεσσεράµισι χρόνια. Και, συνήθως, το πολιτικό κλίµα οξύ-
νεται µε πρωτοβουλία της αντιπολίτευσης.

Βλέπουµε, όµως και από την πλευρά των σηµερινών Βουλευ-
τών της Συµπολίτευσης και των Υπουργών, ένα διαφορετικό
κλίµα -οφείλω να το οµολογήσω αυτό- και µια διαφορετική στάση
σε ό,τι αφορά τον πολιτικό τους λόγο. Ενδεχοµένως, θα µπο-
ρούσε κανείς να µιλήσει για µια ολική µεταµόρφωση για συγκε-
κριµένα πρόσωπα. Διότι µας έχει κάνει εντύπωση η µετατροπή
των ύβρεων και των κραυγών σε µια, θα έλεγα, θεσµική αταρα-
ξία.

Μακάρι, κύριοι της κυβερνώσας παράταξης, αυτή η µεταµόρ-
φωσή σας να συνιστά ένα δείγµα έµπρακτης µεταµέλειας και
στροφής στον πολιτικό πολιτισµό. Το βλέπω, όµως, σχετικά δύ-
σκολο αυτό. Τώρα, ξέρετε, κάνω πολλή παρέα µε τον κ. Τσακα-
λώτο και µου έχει µάθει και βρετανικές παροιµίες. Μία εξ αυτών
λέει: «You cannot teach an old dog new tricks». Σας παρακο-
λουθώ, λοιπόν, αυτές τις µέρες. Σας παρακολουθούµε, αλλά θα
δούµε στην πορεία αν αυτή η µεταµόρφωση είναι ουσιαστική.

Όµως, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε µια πολύ ουσιαστική πα-
ρατήρηση σε σχέση µε ορισµένες συνεντεύξεις σας, κύριε Μη-
τσοτάκη, και τον πολιτικό σας λόγο εδώ στη Βουλή, αλλά κυρίως
σε ορισµένες συνεντεύξεις σας σε διεθνή µέσα ενηµέρωσης, που
βγαίνετε και λέτε διαρκώς ότι νικήσατε τον λαϊκισµό και την
ακροδεξιά.

Για την ακροδεξιά ας το πάρω ως κακόγουστο αστείο, µε τόσα
στελέχη που έχετε δίπλα σας από τον πρώην Λαϊκό Ορθόδοξο
Συναγερµό.

Όµως, θα ήθελα να πω δυο λόγια για τη διαρκή σας αναφορά
στον λαϊκισµό. Πιστεύω ότι αξίζει να σταθούµε λίγο παραπάνω
και το λέω αυτό, διότι σε αυτή εδώ την Αίθουσα, αλλά και έξω
από αυτή, εδώ και τριάµισι χρόνια τα έχουµε ακούσει όλα. Ζη-
τάτε εκλογές επί τριάµισι συναπτά έτη. Κάθε φορά που δίναµε
κρίσιµες µάχες στο εξωτερικό για να κλείσουµε δύσκολες αξιο-
λογήσεις προεξοφλούσατε ότι θα αποτύχουµε. Γυρνούσατε
δεξιά και αριστερά και λέγατε ότι καταστρέφουµε την οικονοµία
και ρίχνουµε τη χώρα στα βράχια, ενώ γνωρίζατε καλά ότι µέσα
από µια πολύ δύσκολη προσπάθεια που κάναµε βάζαµε σε ράγες
µια εκτροχιασµένη οικονοµία. Ενώ γνωρίζατε ότι πετυχαίναµε
τους στόχους, διαρκώς διαµηνύατε και προβλέπατε ότι θα έρ-
θουν δεινά, ότι δεν θα πιάνουµε τους στόχους, ότι δεν θα βγουν
τα πλεονάσµατα, ότι θα εφαρµοστεί -θυµάστε τότε- ο περιβόη-
τος δηµοσιονοµικός κόφτης, τον οποίο καταγγείλατε µε πάθος.
Ουδέποτε εφαρµόστηκε, αλλά αργότερα εσείς τον προτείνατε
να γίνει στο Σύνταγµα της χώρας θεσµός απαράβατος.

Αργότερα, όταν συνειδητοποιήσατε ότι η προσπάθειά µας
αυτή καρποφορεί και όταν συνειδητοποιήσατε ότι βγαίνουµε από
το µνηµόνιο, αρχίσατε τη θεωρία ότι όχι µόνο δεν θα βγούµε,
αλλά ότι υπογράψαµε και τέταρτο, ποντάροντας τότε µε από-
λυτη βεβαιότητα ότι θα κοπούν οι συντάξεις. Και όταν ούτε αυτό
σάς βγήκε, αρχίσατε άλλη θεωρία, ότι δεν θα βγούµε ποτέ στις
αγορές. Και όχι µόνο βγήκαµε, αλλά έχουµε και το χαµηλότερο
επιτόκιο από τότε που ξεκίνησε να καταγράφεται η διακύµανση
του δεκαετούς οµολόγου.

Σήµερα εγώ ήθελα να αναρωτηθώ, διότι σας ακούω διαρκώς
να µιλάτε για λαϊκισµό, λαϊκισµό, λαϊκισµό για τους πολιτικούς
αντιπάλους, το εξής: Αλήθεια, έχετε σκεφθεί ποτέ να κάνετε την
αυτοκριτική σας για αυτού του είδους την αντιπολίτευση που
ασκήσατε; Επί τέσσερα χρόνια ψεύτες µάς ανεβάζατε, ψεύτες
µάς κατεβάζατε, παραβλέποντας σκόπιµα ότι ήµασταν η µόνη
κυβέρνηση σε περίοδο µνηµονίων που έθεσε τον εαυτό της στην
κρίση του ελληνικού λαού τον Σεπτέµβρη του 2015, µε τη συµ-
φωνία πάνω στο τραπέζι και όχι κάτω από το τραπέζι.

Μας κατηγορήσατε ακόµη -φτάσατε και σ’ αυτό το σηµείο, στο
πιο ακραίο σηµείο τυµβωρυχίας- για την τραγωδία στο Μάτι,
αλλά µετά δεν είχατε κανένα πρόβληµα να πάρετε στην Κυβέρ-
νησή σας τον Αρχηγό της Αστυνοµίας που χειρίστηκε την τρα-
γωδία.

Το χειρότερο όλων, όµως, από όσα κάνατε είναι ότι δεν διστά-
σατε να αγκαλιάσετε τον εθνολαϊκισµό, να γίνετε µακεδονοµάχοι
της κακιάς ώρας, υιοθετώντας προφανώς απόψεις που δεν πι-
στεύατε ούτε τις πιστεύετε. Το αποδεικνύετε σήµερα και είµαι
χαρούµενος γι’ αυτό. Δεν λέω, είµαι ευτυχής που δεν τις πι-
στεύετε. Εφόσον καταφέρατε να γίνετε Πρωθυπουργός, είναι ευ-
τύχηµα που δεν τα πιστεύατε. Ας τα βρείτε µε αυτούς που
εξαπατήσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, αυτή η στάση αποδεικνύει ότι όλα αυτά τα κάνατε για

λόγους ψηφοθηρικούς. Δώσατε κάλυψη εκείνες τις µέρες στον
εθνικισµό, στον διχασµό, στο µίσος, σε ακραίες ενέργειες ακόµα
και απέναντι σε εκλεγµένους εκπροσώπους του ελληνικού λαού
και όλα αυτά τα κάνατε για λόγους ψηφοθηρικούς. Δεν έχετε
αφήσει τίποτα που να µην κάνατε ως Αρχηγός της αντιπολίτευ-
σης. Τα κάνατε σχεδόν όλα και έρχεστε τώρα να µας πείτε ότι
σε αυτή την εκλογική αναµέτρηση νικήσατε εσείς τον λαϊκισµό.
Πάει πολύ!

Θέλω, λοιπόν, να σας πληροφορήσω ότι δεν νικήσατε κανέναν
λαϊκισµό. Τροφοδοτήσατε πολλές φορές συνειδητά τον λαϊκισµό
και τον κάνατε, ιδίως τον τελευταίο χρόνο µε το µακεδονικό, κι-
νητήρια δύναµη στην προοπτική της εκλογικής σας επικράτησης.
Και αυτή η επιλογή θα σας ακολουθεί, γιατί έχουν καταρρεύσει
όλα όσα στήσατε ως αφήγηµα τα προηγούµενα χρόνια στα δύο
κοµβικά ζητήµατα για τη χώρα την προηγούµενη τετραετία, στην
οικονοµία και στην εξωτερική πολιτική, εκεί άλλωστε όπου συγ-
κρουστήκαµε, εµείς µε τα πεπραγµένα µας, εσείς µε την παρα-
πλάνηση.

1454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Επειδή όµως µου άρεσε ιδιαίτερα η αναφορά σας στον Κί-
πλινγκ προχθές, επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε έναν άλλο αγα-
πηµένο, επίσης Βρετανό συγγραφέα, για να καταλάβετε τη
διαφορά µας. Έγραψε λοιπόν ο Όργουελ ότι «στις στιγµές της
εξαπάτησης το να λες την αλήθεια είναι επαναστατικό». Υπό µία
έννοια, λοιπόν, η στάση µας εκείνες τις µέρες σε ένα κρίσιµο
εθνικό θέµα είχε έναν επαναστατικό χαρακτήρα, όπως και η
στάση µας σήµερα στα ζητήµατα της οικονοµίας.

Θέλω να ξεκινήσω από τα ζητήµατα της οικονοµίας, για να πά-
ρουµε τα πράγµατα µε τη σειρά. Εµείς από τον περασµένο Σε-
πτέµβρη, αµέσως µετά το τέλος, την έξοδο της χώρας από τα
µνηµόνια, βάλαµε σε εφαρµογή ένα σχέδιο για µια νέα οικονο-
µική πολιτική, βασισµένη στη στήριξη της ανάπτυξης και στην
ελάφρυνση των βαρών για τα µεσαία στρώµατα και τις λαϊκές
τάξεις.

Αυτό το σχέδιο είχε τρεις φάσεις. Η πρώτη ήταν στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης τον περασµένο Σεπτέµβρη, µε ένα πα-
κέτο ελαφρύνσεων ύψους περίπου 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ µό-
νιµων µέτρων για το 2018, που όλα τα ψηφίσαµε και όλα τα
υλοποιήσαµε. Μαζί τα ψηφίσαµε, τα ψηφίσατε και εσείς. Επιδό-
τηση ενοικίου για τριακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά, µείωση εισφο-
ρών για ελεύθερους επαγγελµατίες, µείωση 10% µεσοσταθµικά
του ΕΝΦΙΑ, προσλήψεις τεσσερισήµισι χιλιάδων στην ειδική
αγωγή, τριών χιλιάδων στο «Βοήθεια στο Σπίτι», κατάργηση τέ-
λους επιτηδεύµατος για συνεταιρισµένους αγρότες και αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς.

Επίσης, στο τέλος του 2018, αποδώσαµε 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ για τα αναδροµικά ενστόλων, δικαστικών και πανεπιστηµια-
κών, τα ειδικά µισθολόγια. Αποδώσαµε, επίσης, κοινωνικό µέρι-
σµα ύψους 700 εκατοµµυρίων ευρώ και την 1-1-2019 ακυρώσαµε
τις περικοπές στις συντάξεις που είχε επιβάλει το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο, ύψους 1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ.

Η δεύτερη δέσµη ελαφρύνσεων ήταν αυτή που νοµοθετήσαµε
το 2019, φέτος, ύψους 1,14 δισεκατοµµυρίου ευρώ: Τη µείωση
του φόρου προστιθέµενης αξίας στην εστίαση από το 24% στο
13%, τη µείωση του ΦΠΑ στην ενέργεια στον υπερτοπικό συντε-
λεστή 6%, την παροχή 820 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου δώρο
Πάσχα, υπό τη µορφή µόνιµης δέκατης τρίτης σύνταξης.

Η τρίτη δέσµη ήταν αυτή που αφορά το 2020. Η κατάργηση
του αφορολόγητου που το ψηφίσαµε εδώ -απουσιάζατε, αυτό
δεν το ψηφίσαµε µαζί- από 1-1-2020, 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ,
καθώς και ελαφρύνσεις για το 2020, ύψους 1,4 δισεκατοµµυρίου
ευρώ.

Θα σας θυµίσω ποιες είναι αυτές οι ελαφρύνσεις: η µείωση
προκαταβολής φόρου από το 100% στο 50%, η κατάργηση της
εισφοράς αλληλεγγύης για εισοδήµατα έως 20.000 ευρώ και ρι-
ζική µείωση για εισοδήµατα πάνω από 20.000 ευρώ, η αύξηση
του συντελεστή αποσβέσεων επενδύσεων στο 150%, η επιδό-
τηση των ασφαλιστικών εισφορών επιχειρήσεων και νέων εργα-
ζοµένων, η µείωση ΦΠΑ από το 13% στο 11%, φορολογικές µειώ-
σεις για κατοίκους νησιών, µείωση φόρου συνεταιρισµών στο
10%, µείωση κόστους θέρµανσης για ορεινές περιοχές, έκπτωση
από το φορολογητέο εισόδηµα των τόκων στεγαστικών δανείων.
Όλα αυτά απολύτως κοστολογηµένα.

Αν, λοιπόν, αθροίσουµε όλα τα µέτρα που ψηφίσαµε και υλο-
ποιήσαµε, µαζί µε αυτό το 1,4 δισεκατοµµύριο µόνιµα µέτρα που
ανακοινώσαµε για το 2020, έχουµε 7 δισεκατοµµύρια ευρώ µό-
νιµα µέτρα ελάφρυνσης για το 2018, το 2019 και το 2020 και πε-
ρίπου 1,7 δισεκατοµµύριο εφάπαξ καταβολή στο τέλος του 2018.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ήταν το τέταρτο µνηµόνιο;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Τα 7 δισεκατοµµύρια µόνιµα µέτρα από τη στιγµή που βγήκαµε
από τα µνηµόνια και 1,7 εφάπαξ καταβολή; Προφανώς και όχι.
Αυτό ακριβώς ήταν το τέλος των µνηµονίων. Βεβαίως από αυτά
τα 7 δισεκατοµµύρια –επαναλαµβάνω- τα 5,2 τα έχουµε ήδη ψη-
φίσει και υλοποιήσει.

Πώς τα βαφτίσατε όλα αυτά; Προφανώς και δεν αναγνωρίσατε
ποτέ ότι βγήκαµε από την κρίση ή ότι καταφέραµε να βγούµε από
την αυστηρή επιτήρηση, ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια, ποτέ. Το
µόνο που κάνατε ήταν όλα αυτά να τα βαφτίσετε «παροχολογία».
Και ήρθατε εσείς προχθές, δεν ξέρω αν το καταλάβατε βέβαια,

και κατά τη διάρκεια της οµιλίας σας επιβεβαιώσατε αυτό που
είχα πει εγώ, ότι δεν έχετε καµµία δυνατότητα να κατηγορήσετε
αυτή την κυβέρνηση -θα ήταν αστείο, άλλωστε- ότι παραλάβατε
καµένη γη και χάος, όπως ενδεχοµένως παλαιότερα να ακού-
γαµε.

Όµως, ήρθατε εσείς προχθές και είπατε ότι θα κάνετε τη µε-
γάλη ανατροπή, να κάνετε δηλαδή τις κωλοτούµπες προς τα
πίσω, ανάποδα. Ξέρετε, καµµιά φορά, όταν παρακολουθεί κανείς
ρυθµική γυµναστική, σηµασία δεν έχει αν κάνεις προς τα µπρος
ή προς τα πίσω, αλλά το πώς προσγειώνεσαι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας παρακολουθήσαµε, λοιπόν, να προσπαθείτε, σχεδόν να

πανηγυρίζετε γιατί θα πάτε -λέει- την έκπτωση του ΕΝΦΙΑ 300
εκατοµµύρια περισσότερο από όσα εµείς είχαµε υπολογίσει για
το 2019, για να απαλύνετε τους πιο ευκατάστατους. Και θα πω
µετά γι’ αυτό. Συγχαρητήρια, λέµε εµείς. Ωσαννά! Δηλαδή έ-
χουµε ήδη εµείς υλοποιήσει 7 δισεκατοµµύρια σε λιγότερο από
έναν χρόνο και µας λέγατε για τέταρτο µνηµόνιο και εσείς φέ-
ρατε 300 εκατοµµύρια έκπτωση, µεγαλύτερη από αυτή που φέ-
ραµε εµείς για τον ΕΝΦΙΑ του 2019 και κοντεύετε να στήσετε
αψίδες του θριάµβου για να περάσετε από κάτω.

Όµως, για να δούµε, θα περάσετε από κάτω από τις αψίδες ή
µήπως τελικά θα περάσετε κάτω και από αυτόν τον χαµηλό πήχη
που έχετε βάλει; Εδώ είµαστε για να το δούµε σε λίγους µήνες.
Εδώ θα είµαστε και οι πολίτες θα σας κρίνουν µε βάση τα έργα
και τα πεπραγµένα σας και όχι βεβαίως µε βάση ευχάριστες εκ-
θέσεις ιδεών.

Επιτρέψτε µου, όµως, να µείνω λίγο παραπάνω στο να εξη-
γήσω το πώς εµείς καταφέραµε να πετύχουµε αυτές τις ελα-
φρύνσεις, το πώς εµείς καταφέραµε αντί για τέταρτο µνηµόνιο,
που µας λέγατε, να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο τέτοιο, που σή-
µερα όλοι οι Έλληνες πολίτες συνειδητοποιούν ότι η χώρα βρί-
σκεται σε µια νέα πραγµατικότητα. Γιατί το µπορέσαµε αυτό;
Γιατί καταφέραµε να διασφαλίσουµε τη δηµοσιονοµική σταθε-
ρότητα, καταφέραµε να πετυχαίνουµε τους στόχους του προ-
γράµµατος και δηµιουργήσαµε -είναι η αλήθεια µε τις θυσίες του
ελληνικού λαού- ένα µαξιλάρι ρευστότητας και µε τη συνδροµή
του ESM, βεβαίως, ύψους σχεδόν 37 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το
οποίο είναι το διαβατήριο ταυτόχρονα της χώρας µας στις αγο-
ρές. Η χώρα επέστρεψε στις αγορές µε ρυθµισµένο το χρέος,
µε ιστορικά χαµηλά επιτόκιο δανεισµού σε µεγάλο βαθµό χάρη
σε αυτή την εξασφάλιση των 37 δισεκατοµµυρίων.

Τι κάναµε, λοιπόν; Για να διασφαλίσουµε ότι από το 2020 και
µετά, όχι απλά θα έχουµε µια καλή διαχείριση, να πετυχαίνουµε
στόχους και να έχουµε ένα µεγάλο στοκ στα δηµόσια ταµεία,
αλλά αυτό σιγά-σιγά θα αρχίσει να γίνεται και µια πραγµατικό-
τητα που θα τη νιώθει ο µέσος Έλληνας πολίτης στην τσέπη του.
Αυτό που κάναµε ήταν να πάρουµε 5,5 δισεκατοµµύρια από τα
37, να πούµε ότι κάποια από αυτά θα πάνε κατά προτεραιότητα
για τη γρήγορη αποπληρωµή του IMF, 3,6 περίπου, και 5,5 από
αυτά θα πάνε σε έναν ειδικό λογαριασµό ως εγγύηση ότι από το
2020 έως το 2022, τα τρία ακόµα χρόνια που έχουµε τον υψηλό
στόχο 3,5% -υψηλό µεν, αλλά πολύ χαµηλότερο από αυτό που
είχατε υπογράψει εσείς, ο κ. Σαµαράς µε τον κ. Βενιζέλο, 4,2 και
4,5 είχαν υπογράψει-, θα διασφαλίσουµε ότι οι πιστωτές µας θα
παίρνουν τα λεφτά τους, αλλά ότι εµείς θα έχουµε τη δυνατότητα
να έχουµε µέχρι και 2,5% στόχο από το 2020 και µετά, χωρίς να
παραβιάζουµε τη συµφωνία.

Άρα, στην ουσία, αυτό το οποίο κάναµε ήταν να διατηρήσουµε
ένα µεγάλο στοκ, που είναι το µαξιλάρι και η εγγύηση ότι θα συ-
νεχίζουµε να βγαίνουµε µε χαµηλό επιτόκιο στις αγορές, αλλά
ταυτόχρονα να διώξουµε από πάνω µας το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο, τον πιο αυστηρό εταίρο, που επέµενε διαρκώς για την
υλοποίηση αχρείαστων µέτρων, όπως αποδείχθηκε, αντιλαϊκών
ως επί το πλείστον, και ταυτόχρονα να έχουµε τη δυνατότητα να
µειώσουµε ουσιαστικά τα πλεονάσµατα κατά 1% και να τα πάµε
στο 2,5% από το 2020 και µετά.

Εσείς αυτό το σχέδιο, κύριε Μητσοτάκη, το απορρίψατε πριν
καν το συζητήσετε µε τους εταίρους µας, πριν καν το διεκδική-
σετε, πριν καν σας πουν αν τους αρέσει ή δεν τους αρέσει, και
έχετε, λέτε, ένα άλλο σχέδιο, το οποίο ούτε το έχουµε δει ούτε
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προφανώς το έχετε πει στους δανειστές, από όσα τουλάχιστον
βλέπουν το φως της δηµοσιότητας.

Σας ρώτησα, λοιπόν, προχθές στην πρώτη οµιλία µου και το
επαναλαµβάνω: Πραγµατικά πιστεύετε ότι θα υπάρξει κάποια
άλλη στιγµή, µετά από ενάµιση, µετά από δύο, µετά από δυόµισι
χρόνια, που θα έχετε µεγαλύτερη διαπραγµατευτική δύναµη
απέναντι στους εταίρους από ό,τι σήµερα, που µόλις έχετε εκλε-
γεί και µε την Αντιπολίτευση να σας στηρίζει σε αυτή τη διεκδί-
κηση; Εκτός αν δεν έχετε σκοπό να διεκδικήσετε κάτι και απλά
λέτε λόγια του αέρα σήµερα και µας κοροϊδεύετε.

Εδώ θα είµαστε, όχι στο απώτερο µακρινό µέλλον, εδώ θα εί-
µαστε το φθινόπωρο, διότι το φθινόπωρο δεν έχετε την υποχρέ-
ωση µόνο να φέρετε τον προϋπολογισµό του 2020, που εκεί θα
δούµε µέσα αν θα υπάρχει η µόνιµη παροχή του δώρου του
Πάσχα, η δέκατη τρίτη σύνταξη, αν θα υπάρχει το αφορολόγητο
στο 9%, που λέτε εσείς, από τις 8.600 ή θα το πάτε πιο χαµηλά,
αν θα υπάρχει η δεδοµένη δηµοσιονοµική ισορροπία, η µη εφαρ-
µογή/µείωση προσωπικών διαφορών στις συντάξεις ή αν θα βά-
λετε χέρι στις συντάξεις.

Είναι ερωτήµατα αυτά και είναι ερωτήµατα που προκύπτουν,
διότι, µε βάση τα σηµερινά δεδοµένα, αν δεν αξιοποιήσετε αυτό
το οποίο εµείς είχαµε σχεδιάσει, είναι πολλά τα λεφτά, είναι 2,5
µε 3 δισεκατοµµύρια, οι ισοδύναµες επιβαρύνσεις που πρέπει να
βρείτε το 2020. Δεν έχετε, όµως, να καταθέσετε µόνο τον προ-
ϋπολογισµό του 2020 το φθινόπωρο, έχετε να καταθέσετε και το
µεσοπρόθεσµο, που εκεί θα φανεί και το τι ακριβώς σχεδιάζετε
και υιοθετείτε, όχι µόνο για το 2020, αλλά και για το 2021 και για
το 2022. Τι πλεόνασµα, λοιπόν, θα υπολογίσετε -το φθινόπωρο
πρέπει να το απαντήσετε αυτό, όχι σε ενάµιση χρόνο- το 2021
και το 2022; Εδώ θα είµαστε.

Με δυο λόγια, όµως, αυτό που θέλω να πω είναι ότι το ψέµα
έχει κοντά ποδάρια.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ναι, γελάτε τώρα, αλλά µάλλον δεν θα γελάτε το φθινόπωρο,

όταν θα έρχεστε εδώ για να ψηφίζετε επιβαρύνσεις σε έναν λαό
ο οποίος έχει ταλαιπωρηθεί επί οκτώ συνεχόµενα χρόνια από
µνηµονιακές πολιτικές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και βεβαίως τότε για όλους µας υπήρχε -και δεν ήταν δικαιο-

λογία, ήταν πραγµατικότητα- η χρεοκοπία της χώρας. Όταν θα
είναι επιλογή σας, δεν ξέρω πόσο θα γελάτε. Θα το δούµε. Εδώ
θα είµαστε.

Να ξέρετε, όµως, ότι εδώ δεν µιλάµε για ένα θεωρητικό ζή-
τηµα, γιατί µπορεί στους πολίτες που µας ακούνε η συζήτηση
για τα πλεονάσµατα να ακούγεται λίγο θεωρητική, ότι αφορά οι-
κονοµολόγους. Εδώ αυτό που συζητάµε στην ουσία είναι για τα
µέτρα άµεσης ελάφρυνσης για το σύνολο της ελληνικής κοινω-
νίας, τα οποία φαίνεται ότι δεν είναι δεδοµένα. Δεν ξέρω, λοιπόν,
πότε ακριβώς θα καταλήξετε στο τι θα κάνετε µε τα πλεονά-
σµατα, αλλά πρέπει άµεσα να απαντήσετε και να απαντήσετε
συγκεκριµένα στο τι θα κάνετε µε όσα εµείς έχουµε ψηφίσει και
στο τι θα κάνετε µε όσα εµείς έχουµε δροµολογήσει και έχουµε
ανακοινώσει.

Θα ακυρώσετε όσα νοµοθετήσαµε; Θα ακυρώσετε όσα εξαγ-
γείλαµε το 2020; Θα φέρετε νέα µέτρα λιτότητας για να βγουν
οι στόχοι το 2020 -επαναλαµβάνω, µε βάση όσα το Γενικό Λογι-
στήριο προβλέπει, όχι εµείς- ύψους 2,5 µε 3 δισεκατοµµύρια; 

Πάµε παρακάτω. ΕΝΦΙΑ: Είπαµε όλοι ωσαννά και συγχαρητή-
ρια και µπράβο, αλλά να προσθέτετε άλλα 300 εκατοµµύρια, δεν
θα σας πω εγώ αυτό που έλεγε ο κ. Στουρνάρας, ο Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος -όταν εµείς ψηφίζαµε πριν από ενάµιση
µήνα τα µέτρα για το 2019, που έλεγε ότι δεν υπάρχει δηµοσιο-
νοµικός χώρος και θα εκτροχιαστούµε, τώρα ξαφνικά άλλαξαν
τα πράγµατα και ο κ. Στουρνάρας ανακάλυψε ότι υπάρχει, αλλά
εγώ δεν θα σας κάνω κριτική σε αυτό-, αλλά θα σας κάνω κριτική
λέγοντας το εξής: Εµείς θα προτιµούσαµε αυτά τα 300 εκατοµ-
µύρια να τα δώσουµε για να ενισχύσουµε µεσαία στρώµατα
πραγµατικά και αδύναµους, αυτούς που είχαν πληγεί από την
κρίση. Εσείς τι κάνετε; Διατηρείτε µεν τη δική µας πρόταση, αυτό
που έχουµε ψηφίσει, για µείωση 30% του ΕΝΦΙΑ στις χαµηλές
περιουσίες, που σηµαίνει τι δηλαδή, για να καταλαβαίνει και ο

κόσµος; Ότι ένα σπίτι σε µια λαϊκή γειτονιά αξίας, παραδείγµα-
τος χάριν, 60.000 ευρώ -σας αρέσει και η Δυτική Αθήνα που βά-
λατε… αλλά είπατε ότι ο Πειραιάς είναι Δυτική Αθήνα, ας πούµε
στο Κερατσίνι, που θα µπορούσε να πει κανείς ότι είναι και Δυ-
τική- που µε βάση, λοιπόν, αυτό το σχέδιο ένα σπίτι αξίας 60.000
ευρώ πληρώνει 224 ευρώ ΕΝΦΙΑ, εφέτος θα πληρώσει 157. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα έχει όντως µε τη δική µας πρόταση και µε τη δική σας,

αφού το διατηρείτε, 77 ευρώ έκπτωση. Ποια είναι, όµως, η και-
νοτοµία; Με αυτά τα 300 εκατοµµύρια που προσθέτετε στον προ-
ϋπολογισµό, ένα σπίτι στην Εκάλη διακοσίων πενήντα τετραγω-
νικών µέτρων που αξίζει κοντά στο 1 εκατοµµύριο και που ήταν
να πληρώσει ΕΝΦΙΑ 6.950 ευρώ, θα πληρώσει 6.250 ευρώ, δη-
λαδή 700 ευρώ λιγότερα. Με δύο λόγια, 77 ευρώ έκπτωση στο
Κερατσίνι, 700 ευρώ έκπτωση στη Εκάλη. Αυτή είναι η πολιτική
σας. Δίνετε λίγα στους πολλούς και πολλά στους λίγους. Λίγα
στους πολλούς και πολλά στους λίγους! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και βεβαίως το λίγα στους πολλούς και πολλά στους λίγους

είναι µια στρατηγική απ’ ό,τι φαίνεται, διότι εξαγγείλατε και συ-
νολικά το να περάσει ο ΕΝΦΙΑ στους δήµους. Και εκεί εµείς δια-
τηρούµε πάρα πολύ σοβαρές επιφυλάξεις, πρώτα απ’ όλα γιατί
υπάρχει ένα ζήτηµα συνταγµατικότητας σοβαρό, αλλά πέραν
αυτού και επί της ουσίας. Διότι µε αυτή τη λογική θα δηµιουργη-
θούν εν τέλει και δήµοι δύο ταχυτήτων, αφού οι εύρωστοι δήµοι,
οι πλούσιοι δήµοι θα έχουν πολύ υψηλότερα έσοδα, παρά τις µει-
ώσεις που θα κάνετε στον ΕΝΦΙΑ σε αυτούς τους δήµους, και
βεβαίως οι λαϊκές συνοικίες θα έχουν πολύ λιγότερα έσοδα και
άρα θα δηµιουργηθούν δήµοι δύο ταχυτήτων.

Εµείς, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, θεωρούµε ότι δεν είναι µια
πολιτική αυτή που ενώνει τους Έλληνες, δεν είναι µια δίκαιη δη-
µοσιονοµική πολιτική, δεν είναι µια δίκαιη φορολογική πολιτική
αυτή και πιστεύουµε, αντιθέτως, ότι θα πρέπει να δείτε πώς θα
µπορέσετε να ελαφρύνετε αυτούς που πραγµατικά έχουν τη µε-
γαλύτερη ανάγκη να ελαφρυνθούν πρωτίστως.

Έρχοµαι σε ένα δεύτερο, πολύ σηµαντικό, κατά τη γνώµη µου,
ζήτηµα. Αναφέρατε στις Προγραµµατικές σας Δηλώσεις τον όρο
«διεύρυνση της φορολογικής βάσης». Μας είπατε ότι αυτό θα το
κάνετε, λέει, µέσα από τις ηλεκτρονικές συναλλαγές και την κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Εντάξει, µαζί σας είµαστε, µα-
κάρι να το πετύχετε. Εµείς το καταφέραµε µε το πλαστικό χρήµα
-που σε όλη την Ελλάδα οι συναλλαγές γίνονται πλέον µε πλα-
στικό χρήµα- και το καταφέραµε σε πολύ µεγάλο βαθµό. Μακάρι
να κάνετε περισσότερα.

Αλλά µη γελιόµαστε, η διεύρυνση της φορολογικής βάσης,
ιδίως για όσους ξέρουµε πώς επικοινωνούµε µε τους θεσµούς
τόσα χρόνια, σηµαίνει άλλο πράγµα, και, αν δεν το ξέρετε, να το
µάθετε και εσείς τώρα, να σας το πω. Για τον κ. Ρέγκλινγκ, τον
συνοµιλητή σας, και πολλούς εξ αυτών του Διεθνούς Νοµισµατι-
κού Ταµείου, αλλά και συναδέλφων σας, κύριε Σταϊκούρα, στο
Eurogroup που θα πάτε στις 12 του Σεπτέµβρη, η έννοια της δι-
εύρυνσης φορολογικής βάσης συνδέεται µε ένα µέτρο, αυτό το
οποίο είχε προτείνει το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, είχε επιβά-
λει να ψηφίσουµε και εµείς ψηφίσαµε να µην εφαρµοστεί από 1-
1-2020, δηλαδή το αφορολόγητο, τη µείωση του αφορολόγητου.

Θέλω να είµαι καθαρός µαζί σας ως προς αυτό. Και θέλω να
είστε και εσείς καθαροί απέναντί µας και απέναντι στον ελληνικό
λαό. Διότι, αν σχέδιό σας είναι να ακυρώσετε ξανά τις ελαφρύν-
σεις που εµείς εξασφαλίσαµε και να φέρετε νέες ισοδύναµες επι-
βαρύνσεις, µε την επαναφορά της µείωσης του αφορολογήτου
από το 2020, έστω και αν σκοπεύετε να βάλετε 9%, αλλά να µει-
ώσετε από τις 8.600 και να το πάτε στις 5.500, αυτό θα είναι ένα
πολύ µεγάλο πισωγύρισµα, το οποίο δεν θα περάσει έτσι. Θα το
καταλάβει ο ελληνικός λαός και θα το καταλάβει και ο τελευταίος
Έλληνας, διότι η µείωση του αφορολόγητου θα χτυπήσει κυρίως
τους αδύναµους, αλλά όλους. Όλους!

Άκουσα επίσης το σχέδιό σας για τις προσλήψεις στην ειδική
αγωγή. Και θα ήθελα κιόλας να επισηµάνω ότι είχατε την καλο-
σύνη να πείτε ότι ξεκίνησε από εµάς. Ναι, εµείς το ψηφίσαµε.
Τεσσερισήµισι χιλιάδες προσλήψεις είχαµε προγραµµατίσει στην
ειδική αγωγή. Όµως δεν σας άκουσα να λέτε τίποτα -και το λέω
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µπας και το συµπεριλάβετε στο κλείσιµό σας- για τις υπόλοιπες
δέκα χιλιάδες πεντακόσιες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού στα
σχολεία. 

Ξέρετε, κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
µας περιποιεί τιµή ένα πολύ µεγάλο µέρος των διδακτικών ωρών
να καλύπτεται από αναπληρωτές. Δεν συµβαίνει πουθενά στην
Ευρώπη αυτό σε τόσο µεγάλο ποσοστό, σε καµµία ευρωπαϊκή
χώρα. Είχαµε, λοιπόν, προχωρήσει σε ένα σχέδιο για δεκαπέντε
χιλιάδες προσλήψεις στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, τεσσερι-
σήµισι χιλιάδες στην ειδική αγωγή και δέκα χιλιάδες πεντακόσιες
σε υπόλοιπους τοµείς, σε άλλους εκπαιδευτικούς. Θέλουµε µια
απάντηση γι’ αυτό. 

Επίσης, άκουσα να εξαγγέλλετε δύο χιλιάδες προσλήψεις
στην υγεία. Εµείς είχαµε εξασφαλίσει χώρο για δέκα χιλιάδες
προσλήψεις στην υγεία ως το 2022. Δεν ξέρω τι ακριβώς να φαν-
ταστώ, ότι θα τον υλοποιήσετε αυτόν τον σχεδιασµό ή δεν θα
τον υλοποιήσετε και θα µείνετε µόνο στις δύο χιλιάδες; Και σε
αυτό θα σας ζητούσα µια διευκρίνιση, διότι πιστεύω ότι οι απαν-
τήσεις σας είναι απαντήσεις που δεν περιµένει µονάχα η Αντιπο-
λίτευση. Περιµένουν µε αγωνία γιατροί, νοσηλευτές, δάσκαλοι,
καθηγητές. Με µεγάλη αγωνία περιµένουν απαντήσεις σε αυτά
τα ζητήµατα. Και βεβαίως να µας πείτε αν θα εφαρµόσετε αυτό
το οποίο είχατε πράγµατι εξαγγείλει προεκλογικά, την επιστροφή
στο 1 προς 5, στη µία πρόσληψη για κάθε πέντε αποχωρήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έθεσα στην αρχική µου τοπο-
θέτηση ακόµα δύο κρίσιµα ζητήµατα, που πιστεύω ότι ακόµα
χρήζουν απαντήσεων. Και θα επιµείνω, γιατί η εκκρεµότητα σε
αυτά τα θέµατα πιστεύω ότι επηρεάζει επίσης τις ζωές κάθε ελ-
ληνικής οικογένειας.

Το πρώτο είναι τι ακριβώς σχεδιάζετε µε τη ΔΕΗ. Τέσσερα
χρόνια κρατήσαµε τη ΔΕΗ όρθια, παρά τις δυσκολίες, χωρίς να
αυξήσουµε τα τιµολόγια του ρεύµατος, χωρίς να ιδιωτικοποι-
ήσουµε τον ΑΔΜΗΕ, χωρίς να προχωρήσουµε στην πώληση του
17% της ΔΕΗ, χωρίς να προχωρήσουµε στο σχέδιο της «µικρής»
ΔΕΗ, που έδινε όλα τα φιλέτα και κυρίως τα υδροηλεκτρικά σε
ιδιώτες. Επαναλαµβάνω όµως ότι για εµάς το πιο σηµαντικό είναι
ότι δεν αυξήσαµε τιµολόγια, σε αντίθεση µε όλα όσα έγιναν από
το 2011 έως το 2014, που η κυβέρνηση Σαµαρά είχε αυξήσει τις
τιµές αθροιστικά 60%. Νοµίζω ότι πρέπει να πείτε καθαρά ποιο
είναι το σχέδιό σας. Εµείς παραδώσαµε µια πραγµατικότητα, δεν
λέω ότι είναι ανέφελη, αλλά λέω ότι διατηρήσαµε τον δηµόσιο
χαρακτήρα και τις τιµές.

Ακούµε µε ανησυχία να µιλάτε για την ανάγκη ιδιωτικοποίησης
των δικτύων ακόµα και του ΔΕΔΔΗΕ, του µοναδικού κερδοφόρου
πόλου της εταιρείας µαζί µε τα υδροηλεκτρικά, που είχατε επί-
σης βάλει στο µάτι τις προηγούµενες περιόδους. Και ρωτάω: Πό-
σους πόρους µπορεί αποδοτικά να αντλήσει κάποιος από τη
µόνη περιουσία της ΔΕΗ, που αποδίδει κάθε χρόνο 350 εκατοµ-
µύρια ευρώ καθαρό EBITDA;

Δεύτερο ερώτηµα: Τι σηµαίνει η ιδιωτικοποίηση ενός φυσικού
µονοπωλίου; Ποια θα είναι η επόµενη µέρα για τη ΔΕΗ και τον
δανεισµό της χωρίς αξίες και χωρίς περιουσία; Έχετε αξιολογή-
σει πώς µπορεί να γίνει ο διαχωρισµός και η µετάβαση των πα-
γίων µε αξία αναπόσβεστη 3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ; 

Θεωρώ ότι στο ζήτηµα αυτό χρειάζονται σοβαρές απαντήσεις
και πιστεύω πραγµατικά ότι είναι µία αναχρονιστική και κοντό-
φθαλµη πολιτική η πολιτική αυτή που λέει να πουλήσουµε όσο-
όσο, χωρίς νέες επενδύσεις και χωρίς να κρατήσει η Δηµόσια
Επιχείρηση Ηλεκτρισµού τα λεγόµενα «φιλέτα», αυτά µπορούν
να παραγάγουν κέρδος στο µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με συγχωρείτε,
κύριε Πρόεδρε. Πόσο χρόνο χρειάζεστε ακόµη;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Το δεύτερο ζήτηµα στο οποίο θα σας ζητήσω
για άλλη µία φορά να δώσετε απάντηση, κύριε Μητσοτάκη, είναι
το ασφαλιστικό. Ακούµε τα στελέχη σας να µιλάνε, αλλά πιστεύω
ότι πρέπει να δώσετε εσείς συγκεκριµένες απαντήσεις σε σχέση
µε το ασφαλιστικό, διότι έχουν ακουστεί πολλά. Κάθε συνταξι-

ούχος και κάθε εργαζόµενος σε αυτόν τον τόπο πρέπει να γνω-
ρίζει τι ακριβώς έχετε σκοπό να κάνετε.

Και επιτρέψτε µου δύο ακόµα παρατηρήσεις σε θέµατα, τα
οποία θεωρώ ότι είναι σηµαντικά. Πρώτον, η απλή αναλογική.
Άκουσα τον αρµόδιο Υπουργό. Είναι βέβαιο ότι πρέπει κανείς να
έχει δώσει στη ζωή του µάχες για την απλή αναλογική, για να
ξέρει πώς θα την κατεδαφίσει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ωστόσο, θέλω να σας πω δύο πράγµατα. Το πρώτο είναι ότι

δεν έχετε αφήσει καν να εφαρµοστεί στην πράξη, στη ζωή, το
νέο πλαίσιο λειτουργίας των δήµων και έχετε βγάλει συµπερά-
σµατα, ότι δεν µπορούν να λειτουργήσουν, ότι θα υπάρχει ακυ-
βερνησία, ότι δεν θα υπάρχει κανένα επίπεδο συνεργασίας και
συνεννόησης.

Εµείς θεωρούµε ότι απαιτούνται συγκλίσεις και συνεννοήσεις
και κυρίως σε τοπικό επίπεδο. Εσείς, πριν δείτε τα αποτελέ-
σµατα, έχετε βγάλει συµπέρασµα, γιατί προφανώς έχετε αλλερ-
γία µε την αυθεντική εκπροσώπηση των πολιτών. Και δεν ξέρω
αν αυτά τα οποία σχεδιάζετε είναι σύµφωνα µε το Σύνταγµα.

Σε ό,τι αφορά, όµως, την απλή αναλογική, δηλαδή τον εκλο-
γικό νόµο µε τον οποίο θα διεξάγονται εκλογές, θα σας πω κάτι.
Κοιτάξτε, κατ’ αρχάς όλα όσα λέγατε προεκλογικά για σενάρια
ακυβερνησίας -γιατί θα χρειαζόντουσαν τρία και τέσσερα και
πέντε κόµµατα- το ίδιο το αποτέλεσµα των εκλογών το διαψεύ-
δει. Αν καθίσετε και τα βάλετε κάτω, θα δείτε ότι µε βάση το απο-
τέλεσµα των εκλογών η Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ -που πριν
από τις εκλογές είχε πει ότι θα σας ψήφιζε, ακόµα και αν δεν συµ-
µετείχε στην κυβέρνηση, θα σας στήριζε- θα είχατε εκατόν πε-
νήντα δύο έδρες.

Εν τοιαύτη περιπτώσει, επειδή αυτά τα ζητήµατα είναι πολύ
σοβαρά θεσµικά ζητήµατα, εάν θέλετε συνεννόηση για το ποιο
θα είναι το εκλογικό σύστηµα, είµαστε εδώ να κουβεντιάσουµε.
Αλλά παιχνίδια θεσµικών ακροβασιών µε το Σύνταγµα να µην τα
επιχειρήσετε, κύριε Μητσοτάκη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και λυπάµαι πολύ γι’ αυτούς που σας τα προτείνουν!
Και, τέλος, σε ό,τι αφορά την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερι-

κού, µε νοµοθετική πρωτοβουλία της δικής µας κυβέρνησης είχε
οριστεί επιτροπή που έχει καταλήξει σε συγκεκριµένη πρόταση.
Η επιτροπή αυτή ήταν µε σοβαρότατους επιστήµονες. Φέρτε την
πρόταση αυτή ως βάση συζήτησης. Φέρτε αυτή την πρόταση,
όµως, και θα είµαστε εδώ να συζητήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ) 

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
πρέπει να ανοίξετε τα χαρτιά σας µε λιγότερη έπαρση και µε µε-
γαλύτερη επίγνωση, κύριε Μητσοτάκη –και αυτή είναι η τελευ-
ταία µου λέξη, κύριε Πρόεδρε-, ότι κανείς Πρωθυπουργός, ούτε
και εσείς, δεν είναι ούτε ο νόµιµος ούτε ο µόνιµος κάτοικος της
εκτελεστικής εξουσίας. Ο µόνιµος ιδιοκτήτης είναι ο ελληνικός
λαός και µας κρίνει όλους µας και θα κρίνει και σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρετε, µας κρίνει αυστηρά, πράγµατι, εάν διαψεύσουµε τις

προσδοκίες του, αλλά πολύ πιο αυστηρά αν συνειδητοποιήσει
ότι δεν διεκδικούµε καν, αν συνειδητοποιήσει ότι δεν παλεύουµε
καν για να επιβεβαιώσουµε τις προσδοκίες αυτές, πιστεύοντας
ίσως το ρητό που λέει ότι ουδέν λάθος αναγνωρίζεται µετά την
αποµάκρυνση από το ταµείο. Σας προειδοποιώ, λοιπόν, αυτό να
µην το επιχειρήσετε. Σε κάθε περίπτωση, εµείς θα είµαστε εδώ
και θα δούµε πώς θα πορευτείτε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ΣΥΡΙΖΑ καταψηφίζει τις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις και γιατί διαφωνούµε επί της ουσίας µε
όσα ευθέως ειπώθηκαν, αλλά κυρίως διότι ανησυχούµε βαθιά για
όσα επιµελώς αποκρύφθηκαν, για όσα επιµελώς δεν ειπώθηκαν
σε αυτή τη συνεδρίαση.

Σας ευχαριστώ.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός Επικρατείας κ. Γεώργιος Γεραπετρίτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας
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ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και θα ήθελα να ευχαριστήσω
και το Σώµα. 

Ήθελα να επισηµάνω στην πρώτη µου οµιλία ως µέλος της
νέας Κυβέρνησης ότι αισθάνοµαι ιδιαίτερη τιµή και συγκίνηση να
βρίσκοµαι στον ιερό χώρο αυτό της δηµοκρατίας και να επιση-
µάνω ότι σκοπός της παρούσας διακυβέρνησης θα είναι να ανα-
βαθµίσουµε τους θεσµούς συνολικά, έτσι ώστε να µπορέσει η
δηµοκρατία να βρει ένα σύγχρονο αποτύπωµα.

Να επισηµάνω εξαρχής το γεγονός ότι η παρούσα διακυβέρ-
νηση ενήργησε µε έναν τρόπο ο οποίος στη Μεταπολίτευση δεν
έχει προηγούµενο. Η ταχύτητα µε την οποία στελεχώθηκε ο κρα-
τικός πολιτικός µηχανισµός, η ταχύτητα µε την οποία εκδόθηκαν
τα αναγκαία διατάγµατα και οι αποφάσεις, έτσι ώστε να µπορεί
να λειτουργήσει από την πρώτη µέρα η διοίκηση, είναι µοναδικό
φαινόµενο στη Μεταπολίτευση. Σε δεκαπέντε ηµέρες ολοκληρώ-
θηκαν ενέργειες, οι οποίες χρειάστηκαν έξι ή περισσότερους
µήνες στις προηγούµενες διακυβερνήσεις.

Και βεβαίως να επισηµάνω ότι υπάρχει απόλυτη ετοιµότητα
και ωριµότητα, έτσι ώστε να κατατεθούν τα αναγκαία κείµενα νο-
µοθετικού χαρακτήρα, για να µπορέσει να λειτουργήσει η χώρα.
Ήδη πριν από το κλείσιµο της Βουλής, το οποίο προβλέπεται για
τις 10 Αυγούστου, θα κατατεθούν τρία νοµοσχέδια, τα οποία
αφορούν το επιτελικό κράτος, τη φορολογική διοίκηση και ρυθ-
µίσεις που αφορούν τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και λοιπές διατάξεις επείγοντος χαρακτήρα, έτσι ώστε να µπο-
ρέσει να υπάρξει αυτή η θεσµική επανεκκίνηση.

Το πρώτο ιδίως νοµοσχέδιο, το οποίο συµβολικά επέλεξε η πα-
ρούσα διακυβέρνηση να είναι σχετικά µε την οργάνωση του κρά-
τους και το επιτελικό κράτος, είναι ένα νοµοθέτηµα το οποίο δεν
υπήρχε, έλειπε από την ελληνική δηµόσια ζωή. Για πρώτη φορά
εισάγεται ένα νοµοθέτηµα συνολικής διακυβέρνησης, ένα εγχει-
ρίδιο διακυβέρνησης, το οποίο στηρίζεται σε τρεις άξονες. Οι
άξονες αυτοί είναι: αλλάζουµε την κυβέρνηση, εµπιστευόµαστε
τη διοίκηση και αναβαθµίζουµε συνολικά τη Βουλή.

Όσον αφορά την Κυβέρνηση, αλλάζουµε συνολικά το µοντέλο
διοίκησης. Δυστυχώς, το Υπουργικό Συµβούλιο όπως λειτούρ-
γησε στη Μεταπολίτευση δεν ήταν κάτι διαφορετικό από ένα
συλλογικό όργανο νοµιµοποίησης προειληµµένων αποφάσεων.
Δεν ήταν ο συνταγµατικός ρόλος που επιτέλεσε και που του έχει
ανατεθεί, που είναι η παραγωγή δηµόσιων πολιτικών. Θα αποκα-
τασταθεί, λοιπόν, ο χαρακτήρας του Υπουργικού Συµβουλίου ως
καίριο φόρουµ παραγωγής πολιτικής µε συλλογικές διαδικασίες,
µε οργανόγραµµα, µε πρόγραµµα, το οποίο θα λειτουργεί στο
πλαίσιο της Κυβέρνησης.

Και αυτό ακριβώς το πρόγραµµα, το οποίο θα παράγεται από
το Υπουργικό Συµβούλιο και το οποίο θα λειτουργήσει σε τα-
κτούς χρόνους και θα έχει συγκεκριµένη εντολή κάθε φορά, θα
παρακολουθείται από ένα κεντρικό σύστηµα διακυβέρνησης,
έτσι ώστε να είναι δυνατή ανά πάσα στιγµή η παρακολούθηση
του όποιου έργου υφίσταται, για να δούµε αν υφίστανται τυχόν
καθυστερήσεις και να υπάρχει ο αναγκαίος συντονισµός του κυ-
βερνητικού έργου.

Πρόκειται για εργαλεία καινοτόµα, τα οποία σε αλλοδαπές έν-
νοµες τάξεις, προηγµένες, είναι αυτονόητα, αλλά δυστυχώς στην
Ελλάδα έχουν καθυστερήσει για δεκαετίες. 

Βεβαίως, για πρώτη φορά –και αυτό είναι ένα από τα παρά-
δοξα της ελληνικής πολιτικής ζωής- θα εισαχθούν στο επίπεδο
του Υπουργού, του Υφυπουργού, του Γενικού Γραµµατέα συνο-
λικά ένα πλέγµα κανόνων αµεροληψίας, έτσι ώστε να υφίστανται
κωλύµατα και ασυµβίβαστα για όλες αυτές τις πολιτικές θέσεις,
τα οποία θα είναι τόσο κατά τον χρόνο κατοχής της θέσης όσο
και προοπτικά, µετά τη λήξη της κυβερνητικής θητείας. Εµπι-
στευόµαστε τη διοίκηση!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα µε περίσκεψη τα όσα ει-
πώθηκαν από την Αντιπολίτευση, σχετικά µε την επιχείρηση πο-
λιτικοποίησης και κοµµατικοποίησης της διοίκησης. Με κάθε
σεβασµό θα µου επιτρέψετε να πω ότι ισχύει το ακριβώς αντί-
θετο. Και αυτό επιφυλάσσοµαι να το καταδείξω µε την κατάθεση
του νοµοσχεδίου για το επιτελικό κράτος.

Ζήτηµα πρώτο: Ετέθη το θέµα για τη φερόµενη κατάργηση
των υπηρεσιακών γενικών γραµµατέων. Ο ν.4369/2016, νόµο τον

οποίο έφερε η προηγούµενη διακυβέρνηση, προέβλεπε µία δια-
δικασία, η οποία ουσιαστικά έφερε το ΑΣΕΠ να προτείνει τρεις
υποψηφίους και εν τέλει ο Υπουργός να επιλέγει τον γενικό
γραµµατέα. Ποια ήταν η τύχη αυτής της διαδικασίας; Για τρία
χρόνια διορίστηκε ένας και µόνο γενικός γραµµατέας. Ποιος
ήταν αυτός ο γενικός γραµµατέας; Εκείνος ο οποίος κατείχε
προηγουµένως τη θέση ως διορισµένος γενικός γραµµατέας.
Ένα σύστηµα το οποίο απέτυχε. 

Αντ’ αυτού, το επιτελικό κράτος θα φέρει µία νέα ρύθµιση,
στην οποία εισάγεται ένας ενιαίος βαθµός υπηρεσιακού γενικού
γραµµατέα, δηλαδή γραµµατέα προερχόµενου από την ίδια τη
διοίκηση, δηµοσίου υπαλλήλου καριέρας, ο οποίος θα έχει συ-
νολικά όλη τη διοίκηση, την οικονοµία και τον συντονισµό και θα
προέρχεται µε διαδικασίες του ΑΣΕΠ, διαδικασίες εξέλιξης που
προβλέπονται από τα υπηρεσιακά συµβούλια µε αµερόληπτη
διαδικασία και βεβαίως θα υπόκειται στον Δηµοσιοϋπαλληλικό
Κώδικα. 

Πρόκειται για µια πλήρη αποπολιτικοποίηση και αυτό –θα µου
επιτρέψετε να πω ότι- κατά την ταπεινή µου άποψη συνιστά τη
µεγαλύτερη καινοτοµία, η οποία θα έρθει στην ελληνική δηµόσια
ζωή, καθώς µεταφέρεται µία κρίσιµη µάζα διοικητικής ύλης από
την πολιτική ηγεσία στην υπηρεσιακή διοίκηση. 

Πώς θα γίνει αυτό; Θα γίνει ως εξής: Όλες, κατ’ αρχάς, οι δι-
οικητικές πράξεις ατοµικού χαρακτήρα, οι οποίες µέχρι σήµερα
έφταναν στο επίπεδο του Υπουργού ή του Υφυπουργού, πλέον
θα εκδίδονται κατά κανόνα στο επίπεδο της διοίκησης. Δηλαδή,
ο γενικός διευθυντής, ο προερχόµενος από τη διοίκηση, εκείνος
ο οποίος θα εκφράζει τη συνέχεια της διοίκησης και δεν θα υπό-
κειται σε αλλαγές από κάθε πολιτική συνθήκη, αυτός θα είναι
εκείνος ο οποίος θα αποφασίζει τελικά, µε τη δική του υπο-
γραφή, την έκδοση της πράξης. Φανταστείτε τι οικονοµία σηµαί-
νει αυτό από την άποψη της γραφειοκρατίας και του χρόνου που
θα απαιτηθεί. Οι αποφάσεις θα λαµβάνονται από την υπηρεσιακή
διοίκηση. Εµπιστευόµαστε τη δηµοσιοϋπαλληλία.

Άκουσα µε πραγµατική και γνήσια απορία ότι δήθεν έχουµε τη
διάθεση να καταργήσουµε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, δη-
λαδή το Σώµα Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος, το Σώµα Επιθε-
ωρητών Εργασίας και το Σώµα Επιθεωρητών Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Το άκουσα µε απορία, διότι είναι εντελώς αναληθές.
Και το άκουσα µε έκπληξη, διότι αυτό αποτελεί ακριβώς τη συ-
νέχεια αυτού που ξεκίνησε η προηγούµενη διακυβέρνηση, η
οποία διακυβέρνηση µε τον ν.4336/2015, η ίδια η παρούσα Κυ-
βέρνηση τότε, µε τη σύµφωνη γνώµη της τότε αντιπολίτευσης
και σηµερινής κυβερνητικής Πλειοψηφίας, µετέφερε όλους τους
φορολογικούς ελέγχους από την πολιτική ηγεσία στη φορολο-
γική διοίκηση. 

Αυτό που έπραξε τότε, εµείς το επεκτείνουµε σήµερα ως εξής:
Αντί όλα τα σώµατα ελέγχου να υπάγονται σ’ έναν πολιτικό προ-
ϊστάµενο, ο οποίος είναι ο ειδικός γραµµατέας ή ο γενικός γραµ-
µατέας, αντ’ αυτού θα υπόκειται πλέον στη διοίκηση καριέρας,
στον γενικό διευθυντή. Όλα τα ελεγκτικά σώµατα πλέον δεν θα
λαµβάνουν πολιτική εντολή, αλλά θα έχουν µόνο διοικητική ιε-
ραρχία. Αυτή είναι η γνήσια αποπολιτικοποίηση.

Βεβαίως, εισάγουµε ένα σύστηµα πάρα πολύ ισχυρό, κατά τα
πρότυπα του αγγλικού διοικητικού συστήµατος, µε ενιαία αρχή
διαφάνειας, η οποία θα ελέγχει µε εγγυήσεις πλήρους ανεξαρ-
τησίας και αµεροληψίας ολόκληρη τη διοίκηση.

Τέλος, εισάγουµε µία προοπτική αναβάθµισης της Βουλής.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η δική µου µικρή ιστορία, κυρίως

η ακαδηµαϊκή, εδράζεται στην υποστήριξη του αντιπροσωπευτι-
κού συστήµατος και του Κοινοβουλίου. Είναι αυτό µε το οποίο
ασχολήθηκα είκοσι χρόνια και για το οποίο αισθάνοµαι ότι λογο-
δοτώ και στην κοινωνία και στους φοιτητές µου. Είναι ένα προ-
σωπικό στοίχηµα. Εγώ στα αγαπηµένα µου κανάλια έχω το κανά-
λι της Βουλής. Είµαι από τους λίγους που το παρακολουθούσα
και σήµερα θα έχω την τιµή να είναι µέρος αυτής της διαδικα-
σίας, αλλά είναι το στοίχηµά µας η αναβάθµιση της Βουλής και
ήδη αισθάνοµαι ότι έχουµε κάνει ένα βήµα. 

Με πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού άλλαξε η κοινοβουλευ-
τική πρακτική όλης της Μεταπολίτευσης. Την πρώτη µέρα των
Προγραµµατικών Δηλώσεων, αντί να έχουµε µία στείρα ανά-
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γνωση των Προγραµµατικών Δηλώσεων από τον Πρωθυπουργό,
τι είχαµε; Είχαµε έναν γνήσιο εκτενή διάλογο, που ήταν ο Πρω-
θυπουργός και όλη η Αντιπολίτευση απέναντι. Το επέλεξε, όµως,
συνειδητά, διότι αυτή η διαβούλευση προάγει το κοινοβουλευ-
τικό έργο. 

Και, επιπλέον, αυτό που ισχύει είναι το εξής, ότι εµείς θα πα-
λέψουµε στο µέτρο που µας επιτρέπεται να καταπολεµήσουµε
αυτή την παθολογία, αυτού που ονοµάζουµε «πλειοψηφικό κοι-
νοβουλευτισµό». Εµείς δεν θα έρθουµε ποτέ στη Βουλή να πούµε
ότι έχουµε δίκιο, επειδή είµαστε περισσότεροι. Δεν θα το πρά-
ξουµε. Εµείς θα έρθουµε, για να δώσουµε δικαιώµατα στην Αν-
τιπολίτευση και να µπορέσουµε µέσα απ’ αυτόν τον παραγωγικό
διάλογο να καταλήξουµε στη βέλτιστη νοµοθέτηση. 

Τα δείγµατα γραφής µας είναι πολύ συγκεκριµένα. Προτείναµε
στη συνταγµατική Αναθεώρηση -και έγινε ευρέως δεκτό- οι εξε-
ταστικές επιτροπές να µπορούν να συγκληθούν και από την αν-
τιπολίτευση µεµονωµένα. Αυτή είναι µία µεγάλη παραχώρηση, η
οποία προέρχεται από τη συνειδητή µας επιλογή. 

Και, βεβαίως, αυτό που ισχύει είναι ότι στο πλαίσιο του επιτε-
λικού κράτους θα υπάρξει ένα ευρύτατο πλέγµα κωδικοποιή-
σεων και απλοποιήσεων της υφιστάµενης νοµοθεσίας και πολύ
αυστηροί κανόνες για την καλή νοµοθέτηση. 

Όλα αυτά θα αποτυπωθούν και στη διαδικασία της συνταγµα-
τικής Αναθεώρησης, η οποία πρόκειται να εκκινήσει σε λίγο, διότι
η πεποίθησή µας είναι ότι θα πρέπει να υπάρχει, έστω στο πε-
ριορισµένο πλαίσιο που έθεσε η προτείνουσα Βουλή, µία πολύ
ουσιαστική συνταγµατική Αναθεώρηση. Εµείς δεν θα δεχθούµε
τα φαινόµενα µιας συνταγµατικής Αναθεώρησης εξπρές, όπως
συνέβη στην προηγούµενη Βουλή, µε δεκαοκτώ συνεδριάσεις
µόνον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και µε δυο συνεδριάσεις
στην Ολοµέλεια. Σε εµάς θα υπάρξει, ελπίζουµε, µία πλήρης δια-
βούλευση.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µία τελευταία ανα-
φορά στην αρχαία ελληνική γραµµατεία. Ο Πλούταρχος έλεγε
ότι απ’ αυτούς που ασχολούνται µε τη δηµόσια ζωή υπάρχουν
δύο κατηγορίες: Υπάρχουν οι δηµαγωγοί και οι πολιτικοί. Οι δη-
µαγωγοί είναι εκείνοι οι οποίοι απευθύνονται σε εκείνους οι
οποίοι θα ψηφίσουν στις επόµενες εκλογές και µπορεί να θέτουν
µέτρα µόνο για να χαϊδέψουν τα αυτιά τους λίγες ηµέρες πριν
τις εκλογές. Και υπάρχουν και οι πολιτικοί, οι οποίοι πολιτικοί
σκέφτονται και εκφράζουν, όχι µόνο τη σηµερινή γενιά αλλά και
τις επόµενες γενιές.

Εγώ θέλω να διαβεβαιώσω, στο µέτρο που µε αφορά, ότι εµείς
θα είµαστε η φωνή της σηµερινής, αλλά κυρίως των επόµενων
γενεών µέσα από τη γνώµη και την ψήφο µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, στις 7 Ιουλίου οι πολίτες αποφάσισαν. Απο-
φάσισαν πολιτική αλλαγή. Έδωσαν ισχυρή εντολή διακυβέρνη-
σης στη Νέα Δηµοκρατία µε Πρωθυπουργό τον κ. Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. Ο Πρωθυπουργός µού ανέθεσε την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών. Από τη θέση αυτή τον ευχαριστώ για
την τιµή, όπως επίσης ευχαριστώ και τους πολίτες της Φθιώτιδας
για τη δική τους πολύχρονη εµπιστοσύνη. Μεγάλη τιµή αλλά και
µεγάλη ευθύνη. Δεσµεύοµαι ότι θα εργαστώ έντιµα και σκληρά
για να τιµήσω αυτή την εµπιστοσύνη!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα αποτελεί αναπόσπα-
στο και ενεργό µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Δύσης, της
διεθνούς κοινότητας. Η οικονοµία της λειτουργεί σε ένα παγκό-
σµιο περιβάλλον που χαρακτηρίζεται από ρευστότητα, αλλαγές
γεωπολιτικών συσχετισµών, κινήσεις εµπορικού προστατευτι-
σµού, µεταβλητότητα στις χρηµατοπιστωτικές αγορές. Η οικο-
νοµία της λειτουργεί σε ένα ευρωπαϊκό περιβάλλον που χαρα-
κτηρίζεται από δοµικές ανεπάρκειες, ασθενέστερες προβλέψεις
ανάπτυξης, µαζικές µετακινήσεις πληθυσµών, δηµογραφικές
προκλήσεις, χάσµα καινοτοµίας και επιχειρηµατικότητας, αυξη-
µένο λαϊκισµό.

Αυτό το εξωτερικό περιβάλλον ενώ από τη µια πλευρά ενέχει

αβεβαιότητες, κινδύνους και απειλές, από την άλλη δίνει στην
ελληνική οικονοµία ευκαιρίες και η ελληνική οικονοµία η οποία
µε αφορµή την παγκόσµια χρηµατοπιστωτική κρίση κλυδωνί-
στηκε τόσο λόγω διαχρονικών παθογενειών που υπέβοσκαν όσο
και ενδογενών και εξωγενών σφαλµάτων, οδηγήθηκε στον µηχα-
νισµό στήριξης.

Επί δέκα χρόνια πορεύεται επί ξυρού ακµής µε υψηλό κοινω-
νικό και οικονοµικό κόστος. Από αυτά τα δέκα χρόνια, τα τελευ-
ταία τεσσεράµισι εξαιτίας δηµιουργικής ασάφειας, αυταπάτης
και ιδεοληψιών χάθηκε πολύτιµος χρόνος και υπονοµεύτηκε η
προσπάθεια προηγούµενων ετών.

Και επειδή ο κ. Τσίπρας µίλησε για πεπραγµένα, ναι, να µιλή-
σουµε για πεπραγµένα. Μακριά από αυταπάτες. Να µιλήσουµε
µακριά από σχέδια επί χάρτου που ουδέποτε δόθηκαν γραπτώς
στους δανειστές. Να µιλήσουµε, πράγµατι, µε ειλικρίνεια, γιατί
αναφέρθηκε σε µειώσεις φόρων που ξεψήφισε η ίδια η τότε κυ-
βέρνηση. Να µιλήσουµε για το αφορολόγητο, το αφορολόγητο
που ψήφισε µόνη της η τότε κυβέρνηση και µόνη της, ουσια-
στικά, πήρε πίσω. Για να µη µιλήσουµε για την πρώτη µείωση του
αφορολόγητου που έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ και που κάποιοι είχαν πει
ότι εάν αυτό γίνει, θα παραιτούνταν. Ας αφήσουµε στην άκρη το
παρελθόν. Εδώ υπάρχουν τα αποδεικτικά στοιχεία.

Σήµερα, όµως, η ελληνική οικονοµία τελεί -και αυτό είναι αλή-
θεια- υπό την ενισχυµένη εποπτεία των δανειστών της και είµα-
στε η µόνη χώρα που βγήκε από τα προγράµµατα και είναι σε
καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας. Η µεγέθυνσή της καταγράφει
χαµηλές πτήσεις. Η ανεργία εξακολουθεί να είναι υψηλή. Τα δη-
µοσιονοµικά βρίσκονται σε ασταθή ισορροπία. Η ανταγωνιστικό-
τητα υποχωρεί. Η πραγµατική παραγωγική δυναµικότητα συρρι-
κνώνεται. Το ιδιωτικό χρέος κάθε µήνα διογκώνεται. Τα µη εξυ-
πηρετούµενα δάνεια παραµένουν υψηλά. Η χώρα δεν έχει επι-
στρέψει σε επενδυτική βαθµίδα. Η ρευστότητα δηµοσίων οργα-
νισµών, µεταξύ των οποίων και η ΔΕΗ, έχει επιδεινωθεί. Οι υπο-
χρεώσεις του δηµοσίου δεν έχουν εκκαθαριστεί. Το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων υποεκτελείται και οι κεφαλαιακοί περιο-
ρισµοί εξακολουθούν να υφίστανται. Τα δέκα χρόνια είναι πολλά
και η επιστροφή στην κανονικότητα αποτελεί ακόµη ζητούµενο.

Όµως, παρ’ όλα τα αδύναµα σηµεία της, τα λάθη, τις παραλεί-
ψεις, τις καθυστερήσεις, η ελληνική οικονοµία εξακολουθεί να
διαθέτει αρκετά δυνατά σηµεία.

Ο Πρωθυπουργός, η Κυβέρνηση και το οικονοµικό επιτελείο
µε το στρατηγικό σχέδιο για τη χώρα επιχειρούµε, από τη µια
πλευρά, να µεγιστοποιήσουµε τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα του
εσωτερικού και τις ευκαιρίες του εξωτερικού περιβάλλοντος και,
από την άλλη πλευρά, να ελαχιστοποιήσουµε τα αδύνατα σηµεία
του εσωτερικού και τις απειλές τους εξωτερικού περιβάλλοντος.

Υφίσταται αταλάντευτη βούληση που φέρει το βαρύ φορτίο
της ιστορίας αυτής της παράταξης για ισότιµη, ενεργό και αξιό-
πιστη συµµετοχή της χώρας στις εξελίξεις. Στόχος µας η Ελλάδα
να γίνει µια πλήρως κανονική ευρωπαϊκή χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προβληµατική κατάσταση
της οικονοµίας την ξέρουµε, τη βιώνουµε όλοι µας. Η κρίση των
πολιτών είναι ακόµη νωπή. Εντοπίζουµε λανθασµένες πολιτικές,
σφάλµατα και παραλείψεις και σχεδιάζουµε τη διόρθωσή τους.

Από την πλευρά µου, θα δώσω βαρύτητα στο παρόν και το
µέλλον. Θα επιδιώκω τις µέγιστες δυνατές πολιτικές, κοινωνικές
και κοινοβουλευτικές συγκλίσεις, συνθέσεις και συναινέσεις. Θα
λειτουργώ µε ευθύνη και σεβασµό. Θα συζητώ χωρίς προκατα-
λήψεις, εντός και εκτός Βουλής, για τον σχεδιασµό και την υλο-
ποίηση βέλτιστων πολιτικών, για την ενίσχυση του διαθέσιµου
εισοδήµατος όλων των πολιτών, ιδιαίτερα των οικονοµικά ασθε-
νέστερων.

Το οικονοµικό επιτελείο σε όλες τις πολιτικές που σχεδιάζει
και θα υλοποιήσει έχει ως οδηγό τη διαρκή αναζήτηση ισορρο-
πίας µεταξύ αποδοτικότητας και ισότητας, µεταξύ οικονοµικής
αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής ευαισθησίας. Πρωταρχικός
στόχος µας η ανάπτυξη. Η ανάπτυξη µε υψηλότερους ρυθµούς,
µε υγιή δηµόσια οικονοµικά, µε ευσταθή τραπεζικό τοµέα, µε κά-
λυψη του επενδυτικού χάσµατος, µε εξωστρεφή προσανατολι-
σµό, µε ψηφιακό αποτύπωµα, µε συνεχώς αυξανόµενες θέσεις
πλήρους απασχόλησης, µε δικαιότερη διανοµή του παραγόµε-
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νου πλούτου, µε ευηµερία για όλες και όλους.
Συγκεκριµένα, πρώτον, ρυθµός µεγέθυνσης της οικονοµίας.

Είναι δεδοµένο ότι η οικονοµία αφού βυθίστηκε µετά τον θετικό
ρυθµό του 2014 σε ύφεση για δύο χρόνια, µπήκε σε διαδικασία
µεγέθυνσης, µε αναιµικό όµως ρυθµό, χαµηλότερο από τις εκτι-
µήσεις. Το πρώτο τρίµηνο του 2019 το πραγµατικό ΑΕΠ αυξή-
θηκε µόλις κατά 1,3% έναντι του αντίστοιχου περσινού, ενώ οι
διεθνείς οργανισµοί, όλοι οι διεθνείς οργανισµοί, αναθεωρούν
προς τα κάτω τις εκτιµήσεις τους για το έτος.

Προγραµµατική δέσµευσή µας είναι η αύξηση και διατήρηση
σε υψηλά επίπεδα του ρυθµού µεγέθυνσης της ελληνικής οικο-
νοµίας. Είναι η βελτίωση της σύνδεσης του πλούτου µε έµφαση
σε επενδύσεις και την εξωστρέφεια. Είναι η δικαιότερη κατανοµή
του. Όλες οι πολιτικές µας, δηµοσιονοµικές, διαρθρωτικές και
θεσµικές θα είναι προσανατολισµένες στην επίτευξη αυτών των
στόχων.

Δεύτερον, δηµόσιες δαπάνες. Προγραµµατική δέσµευσή µας
είναι η αξιολόγηση των δηµοσίων δαπανών, των επενδύσεων,
των έργων, των πολιτικών. Είναι η διενέργεια επισκοπής των δα-
πανών σε όλους τους φορείς της γενικής κυβέρνησης. Είναι ο
καθορισµός και η υλοποίηση ρεαλιστικών οροφών δαπανών σε
όλα τα Υπουργεία. Είναι η προώθηση της λογιστικής µεταρρύθ-
µισης. Είναι η εκτέλεση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων.

Επισηµαίνω, το χρέος όλων των φορέων της γενικής κυβέρνη-
σης είναι να τηρούν απόλυτα τους προϋπολογισµούς τους.

Και, κύριε Βαρουφάκη, οι προσλήψεις που έχουµε πει, είναι
εντός προϋπολογισµού. Έχουν προβλεφθεί.

Τρίτον, φορολογικό σύστηµα. Αυτό, είναι γεγονός, διαχρονικά
παρουσιάζει αδυναµίες. Η απελθούσα, όµως, κυβέρνηση το χρη-
σιµοποίησε, µέσω της υπερφορολόγησης νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων, ως εργαλείο επίτευξης αχρείαστων υπερπλεονασµά-
των.

Το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι να διογκωθεί το ιδιωτικό
χρέος και να µην επιτυγχάνονται όλα αυτά τα χρόνια οι αναπτυ-
ξιακοί στόχοι. Οι οφειλές των πολιτών προς την εφορία ανέρχον-
ται σήµερα στα 104 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένες κατά 46%
από το τέλος του 2014.

Προγραµµατική δέσµευσή µας είναι µια νέα φορολογική πο-
λιτική µε αναπτυξιακή διάσταση και κοινωνική µέριµνα, χωρίς να
τίθεται σε κίνδυνο η δηµοσιονοµική ευστάθεια της χώρας.

Προς αυτή τη κατεύθυνση, κατατίθεται άµεσα το πρώτο φο-
ρολογικό νοµοσχέδιο της νέας Κυβέρνησης, το οποίο έχει τρεις
προτεραιότητες:

Πρώτη προτεραιότητα: Η άµεση και σηµαντική µείωση του
ΕΝΦΙΑ. Η πρώτη δόση τον Σεπτέµβριο θα είναι µειωµένη µεσο-
σταθµικά κατά 22%. Δεν εξαιρείται κανείς από τη µείωση του
φόρο, αλλά δεν είναι και οριζόντια, κυρία Γεννηµατά και κύριε
Βαρουφάκη. Λαµβάνεται ιδιαίτερη µέριµνα για τους πιο αδύνα-
µους συµπολίτες µας και για τη µεσαία τάξη.

Για τις µικρές ιδιοκτησίες µέχρι 60.000 ευρώ η ανακούφιση θα
είναι της τάξεως του 30%. Από 60.000 ευρώ µέχρι 70.000 ευρώ
θα είναι 27%, από 70.000 µέχρι 80.000 ευρώ θα είναι 25%, από
80.000 µέχρι 1.000.000 ευρώ θα είναι 20% και για τις πολύ µεγά-
λες ιδιοκτησίες θα είναι 10%.

Και εδώ αρχίζει ο λαϊκισµός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
που είπε ο κ. Τσίπρας να ξεχάσουµε. Πόσοι είναι πάνω από
1.000.000 ευρώ; Είναι δεκατέσσερις χιλιάδες οκτακόσιοι σα-
ράντα ένας φορολογούµενοι στα επτά εκατοµµύρια τριακόσιες
χιλιάδες φορολογουµένων. Σε αυτούς αναφέρεστε. Και πόση θα
είναι η ωφέλεια; Θα είναι 22 εκατοµµύρια ευρώ στα 465 εκατοµ-
µύρια ευρώ εισπράξεων. Και λέτε εσείς ότι δίνουµε πολλά σε λί-
γους; Είναι 22 εκατοµµύρια ευρώ στα 465 εκατοµµύρια ευρώ.
Όλη η βοήθεια είναι στα χαµηλά εισοδήµατα και στη µεσαία
τάξη, την οποία επί τέσσερα χρόνια αγνοήσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ανακουφίζουµε έτσι άµεσα εκατοµµύρια ιδιοκτήτες και τονώ-

νουµε την αγορά ακινήτων. Και όλα αυτά -το τονίζω- µε όρους
φοροδοτικής ικανότητας και αναλογικής ισότητας. Επιπλέον, να
το καταλάβετε, η Νέα Δηµοκρατία είναι η παράταξη που διαχρο-
νικά και ουσιαστικά εκπροσωπεί τις λαϊκές δυνάµεις της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερη προτεραιότητα: Η βελτίωση και διεύρυνση του υφι-

στάµενου θεσµικού πλαισίου για τη ρύθµιση των εκατόν είκοσι
δόσεων. Η ελάχιστη µηνιαία καταβολή µειώνεται από τα 30 στα
20 ευρώ, προκειµένου περισσότεροι οφειλέτες να µπορέσουν να
είναι συνεπείς στη ρύθµιση. Το επιτόκιο που επιβαρύνει σήµερα
νοικοκυριά και επιχειρήσεις µειώνεται από το 5% στο 3%, τόσο
για να µην υπάρξει µεγάλη επιβάρυνση του οφειλέτη όσο και για
λόγους ισότητας µε τις οφειλές του δηµοσίου.

Διευρύνεται η ρύθµιση µε την υπαγωγή σε αυτή όλων των νο-
µικών προσώπων που έχουν βασική οφειλή µέχρι 1.000.000
ευρώ. Για όσους εντάσσονται και παραµένουν στη ρύθµιση ανα-
στέλλονται οι κατασχέσεις και τα µέτρα αναγκαστικής εκτέλε-
σης.

Τρίτη προτεραιότητα: Η καλλιέργεια της φορολογικής συµ-
µόρφωσης. Αυτή η εξαιρετικά ευνοϊκή ρύθµιση που θα ψηφιστεί
θα είναι η τελευταία. Το επαναλαµβάνω, θα είναι η τελευταία.
Μετά τη λήξη της θα υπάρχει ένα µόνιµο οικονοµικά εύλογο και
δίκαιο σύστηµα πάγιων ρυθµίσεων που θα αποτρέπει την ανάγκη
καταφυγής σε έκτακτες ρυθµίσεις.

Μετά από το πρώτο φορολογικό νοµοσχέδιο, προγραµµατική
δέσµευσή µας είναι η κατάθεση ενός νέου, µε ορίζοντα υλοποί-
ησης την τετραετία, όχι το 2019 όπως είπατε, κύριε Βαρουφάκη.
Ένα σταθερό φορολογικό πλαίσιο που θα συνιστά µια εκτετα-
µένη και συνεκτική µεταρρύθµιση, µία µεταρρύθµιση η οποία θα
απλοποιεί τη φορολογική νοµοθεσία, ενσωµατώνοντας στον Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος όλες τις νοµοθετικές αλλαγές
που έχουν επέλθει τα τελευταία χρόνια µέσα από την δευτερο-
γενή νοµοθεσία της φορολογικής διοίκησης, τις εγκυκλίους και
τη νοµολογία ανωτάτων δικαστηρίων.

Θα προβλέπει σταδιακή µείωση φορολογικών συντελεστών
νοικοκυριών και επιχειρήσεων, µεταξύ άλλων τη µείωση του
φόρου σε επιχειρήσεις από το 28% στο 24% για τα εισοδήµατα
του 2019.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα ενσωµατώνει τα διάσπαρτα φορολογικά κίνητρα, συµπερι-

λαµβανοµένων αυτών για την αναθέρµανση της αγοράς ακινή-
των και των επενδύσεων σε έρευνα και καινοτοµία, που αναφέρ-
θηκε η κ. Γεννηµατά. 

Θα ενισχύει πρωτοβουλίες εταιρικής κοινωνικής ευθύνης και
θα περιλαµβάνει µέτρα που αυξάνουν το διαθέσιµο εισόδηµα -
ποιων;- των εργαζοµένων. Θα ευνοεί τις οικονοµίες κλίµακας για
τις συνέργειες, ειδικά στον πρωτογενή τοµέα. Θα αυξάνει τη δια-
φάνεια και την προβλεψιµότητα. Θα αποσαφηνίζει την έννοια της
φορολογικής κατοικίας. Θα ενισχύει το καθεστώς προσέλκυσης
µη κατοίκων στην Ελλάδα. 

Προγραµµατική δέσµευσή µας είναι µια συγκροτηµένη νοµο-
θετική παρέµβαση για την αγορά παιγνίων µε έµφαση στον ηλε-
κτρονικό στοιχηµατισµό.

Τέλος, ναι, προγραµµατική δέσµευσή µας είναι η διεύρυνση
της φορολογικής βάσης µε την ενίσχυση των ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών, µε την υποχρεωτική ηλεκτρονική τιµολόγηση, µε την
τήρηση ηλεκτρονικών βιβλίων, µε την ηλεκτρονικοποίηση δηλώ-
σεων φορολογίας εισοδήµατος, µε την ενίσχυση και αποκοµµα-
τικοποίηση ελεγκτικών µηχανισµών, όπως είναι το ΣΔΟΕ.

Θεσµοθετείται θέση γενικού διευθυντή που θα προΐσταται της
ελεγκτικής αυτής αρχής, ο οποίος θα επιλέγεται µε απόλυτη δια-
φάνεια και αξιοκρατία από την ιεραρχία της δηµόσιας διοίκησης
και δεν θα διορίζεται από την εκάστοτε κυβέρνηση.

Κύριε Τσίπρα, πάει πολύ να κουνάτε το δάχτυλο σε αυτή την
Κυβέρνηση, όταν σε Προγραµµατικές σας Δηλώσεις το 2015 δη-
λώνατε ότι θα εισπράττατε µετριοπαθώς, όπως λέγατε, 3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ τον πρώτο χρόνο από την πάταξη της φορο-
διαφυγής, του λαθρεµπορίου και του µαύρου χρήµατος. Και τε-
λικά, αντί για 3 δισεκατοµµύρια ευρώ σε έναν χρόνο, εισπράξατε
400 εκατοµµύρια ευρώ σε τέσσερα χρόνια. Λοιπόν, κοµµένα τα
υπονοούµενα, όταν οι πράξεις απέχουν από τα λόγια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, ναι, κυρία Γεννηµατά, πράγµατι, η µείωση των φόρων µπο-

ρεί να οδηγήσει και σε περισσότερα δηµόσια έσοδα, γιατί θα µει-
ωθεί η φοροδιαφυγή. Όταν το 2014 η τότε Κυβέρνηση µείωσε
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µια σειρά από φορολογικούς συντελεστές, το κενό από τον ΦΠΑ,
δηλαδή η φοροδιαφυγή από τον ΦΠΑ, έφτασε στο κατώτατο ση-
µείο επί µνηµονιακών ετών, για να ξαναπάρει την ανηφόρα επί
ηµερών σας.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, ναι, οι χαµηλότεροι φορολογικοί συντελεστές µπορεί να
οδηγήσουν σε περισσότερα δηµόσια έσοδα µέσω της µείωσης
της φοροδιαφυγής.

Εµείς, µε την υιοθέτηση ρεαλιστικών οροφών δαπανών, µε την
αξιολόγηση δαπανών, µε την ενίσχυση των ηλεκτρονικών συναλ-
λαγών, µε την προώθηση συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, µε τη σωστή υλοποίηση του πλαισίου ρυθµίσεων για λη-
ξιπρόθεσµες οφειλές ιδιωτών, µε την υψηλότερη µεγέθυνση της
οικονοµίας, έχοντας άρει πλήρως τους κεφαλαιακούς περιορι-
σµούς, θα δηµιουργήσουµε δηµοσιονοµικό χώρο για την περαι-
τέρω από το 2020 σταδιακή µείωση των φόρων, δηµοσιονοµικός
χώρος, που όπως υποστήριξε χθες ο πρώην Υπουργός Οικονο-
µικών, ο κ. Τσακαλώτος, εξαντλήθηκε από την απελθούσα κυ-
βέρνηση.

Τέταρτον: Τραπεζικό σύστηµα. Δυστυχώς, το καλοκαίρι του
2015, για λόγους που όλοι γνωρίζουµε, υπήρξε µια τρίτη αχρεί-
αστη ανακεφαλαιοποίηση, µε την οποία προστέθηκε κόστος στο
δηµόσιο, µεταβλήθηκε η ιδιοκτησιακή δοµή των πιστωτικών ιδρυ-
µάτων και έχασαν τεράστια ποσά οι φορολογούµενοι. Σήµερα,
το τραπεζικό σύστηµα σταδιακά ανακάµπτει. Οι προκλήσεις
όµως παραµένουν.

Προγραµµατική δέσµευσή µας είναι οι τράπεζες να αποτελέ-
σουν εκ νέου µοχλό ανάπτυξης, µέσω της επανεκκίνησης της
χρηµατοδότησης µε υγιή όµως τρόπο, επιχειρήσεων και νοικο-
κυριών.

Αυτό θα γίνει µε την ενίσχυση του ενεργητικού των τραπεζών.
Κλειδί γι’ αυτό είναι η αντιµετώπιση του προβλήµατος των κόκ-
κινων δανείων, τα οποία ανέρχονται σήµερα στο 45% του συνό-
λου τους. Έτσι, εκτός των στόχων που έχουν ήδη τεθεί για τα
πιστωτικά ιδρύµατα και τα οποία θα πρέπει να τηρήσουν, η Κυ-
βέρνηση θα προχωρήσει και τα δύο συστηµικά σχέδια που έχουν
εκπονηθεί από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και
την Τράπεζα της Ελλάδος. Παράλληλα, όµως, θα ενισχύσουµε
και το παθητικό των τραπεζών. Η υλοποίηση της οικονοµικής µας
πολιτικής θα αποκαταστήσει την εµπιστοσύνη των αποταµιευτών
στα πιστωτικά ιδρύµατα, ωθώντας στην επιστροφή καταθέσεων
και στην άντληση κεφαλαίων από τις διεθνείς αγορές. Ήδη, τα
πρώτα δείγµατα είναι ενθαρρυντικά.

Πέµπτον: αποκρατικοποιήσεις. Τα τελευταία χρόνια σπαταλή-
θηκε πολύτιµος χρόνος και δοκιµάστηκε η αξιοπιστία της χώρας.
Προγραµµατική δέσµευσή µας είναι η επιτάχυνση του συµφωνη-
θέντος προγράµµατος ιδιωτικοποιήσεων, πρόγραµµα όµως, που
θα ενταχθεί σε µία εθνική αναπτυξιακή στρατηγική, η οποία µε-
ταξύ άλλων θα ενισχύει το κοινωνικό αποτύπωµα.

Θεωρούµε ότι οι αποκρατικοποιήσεις µπορούν να συµβάλουν
στην ανάπτυξη της χώρας όταν εντάσσονται σε ένα εθνικό σχέ-
διο, διεξάγονται υπό όρους απόλυτης διαφάνειας και ενσωµα-
τώνουν την κοινωνική ανταποδοτικότητα. Δεν τις θεωρούµε µόνο
ως µέσο αύξησης των δηµοσίων εσόδων, αλλά κυρίως ως κατα-
λύτη για τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας,
για την ενίσχυση της περιφερειακής και τοπικής ανάπτυξης, για
τη δηµιουργία πολλών, καλών, ποιοτικών θέσεων απασχόλησης.

Έκτον: ακίνητη περιουσία. Η ιδιωτική ακίνητη περιουσία έχει
απαξιωθεί εξαιτίας θεσµικών παρεµβάσεων της απελθούσας κυ-
βέρνησης, ενώ στο πεδίο τη δηµόσιας ακίνητης περιουσίας, όχι
µόνο δεν επετεύχθη η βέλτιστη αξιοποίησή της, αλλά ούτε καν η
αξιόπιστη καταγραφή και διαχείρισή της.

Προγραµµατική δέσµευσή µας είναι να αποκτήσει πάλι αξία το
ακίνητο του κάθε Έλληνα. Τέσσερις είναι οι πυλώνες των παρεµ-
βάσεων: Πρώτον, µείωση των φορολογικών βαρών µε στόχο την
αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των νοικοκυριών και την
αναθέρµανση της αγοράς. Δεύτερον, µείωση των διοικητικών

βαρών µε στόχο την καταπολέµηση της γραφειοκρατίας. Τρίτον,
λήψη µέτρων θεσµικής θωράκισης της αγοράς ακινήτων µε
στόχο την ωρίµανση και την αναβάθµισή της στα µάτια της επεν-
δυτικής κοινότητας. Τέταρτον, ανάδειξη της αξίας της δηµόσιας
περιουσίας µέσω της βέλτιστης αξιοποίησης αδρανών και απα-
ξιωµένων περιουσιακών στοιχείων. Τέλος, έβδοµον, οι σχέσεις
µας µε τις διεθνείς αγορές κεφαλαίων.

Ακρογωνιαίος λίθος των προγραµµατικών δεσµεύσεών µας
είναι η αναβάθµιση της ελληνικής οικονοµίας σε επενδυτική βαθ-
µίδα, καθώς και η συστηµατική, ποιοτική και µε χαµηλό κόστος
δανεισµού χρηµατοδότηση της χώρας από τις αγορές, όπως
έγινε την προηγούµενη εβδοµάδα µε την επιτυχηµένη έκδοση
του επταετούς οµολόγου, έκδοση, κύριε Τσίπρα, που πραγµατο-
ποιήθηκε µε το χαµηλότερο επιτόκιο από τότε που η χώρα µπήκε
στο ευρώ, στο µισό της αντίστοιχης έκδοσης του 2018.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως δήλωσε και ο Εκτελεστικός Διευθυντής του Ευρωπαϊκού

Μηχανισµού Στήριξης, η έκδοση αυτή –εντός εισαγωγικών- «συ-
νιστά απόδειξη εµπιστοσύνης» των αγορών στις οικονοµικές πο-
λιτικές της νέας Κυβέρνησης.

Παράλληλα, θα προχωρήσουµε και τις διαδικασίες που λεκτικά
ξεκινήσατε εσείς για την αποπληρωµή δανείων του Διεθνούς Νο-
µισµατικού Ταµείου. Αυτός ο ενάρετος κύκλος µε χαµηλό κόστος
δανεισµού, µε υλοποίηση διαθρωτικών παρεµβάσεων, µε διόγ-
κωση των επενδύσεων, µε τόνωση της ρευστότητας, µε υψηλό-
τερους ρυθµούς ανάπτυξης θα ενισχύει διαρκώς την αξιοπιστία
της χώρας. Όλα αυτά θα συµβάλουν στη βελτίωση της βιωσιµό-
τητας του δηµοσίου χρέους, οδηγώντας στη δυνατότητα µεί-
ωσης των πρωτογενών πλεονασµάτων.

Συνεπώς, ό,τι είπαµε προεκλογικά το επαναλαµβάνουµε και
σήµερα, εντός και εκτός Ελλάδος και βήµα-βήµα το υλοποιούµε
µε σοβαρότητα, τεκµηρίωση και αυτοπεποίθηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θέλω να πω ότι είναι
ξεκάθαρο ότι η βιώσιµη ανάκαµψη της οικονοµίας και η προ-
ώθηση της κοινωνικής και ατοµικής ευηµερίας προϋποθέτουν
επιταχύνσεις για να καλύψουµε το χαµένο έδαφος. Προϋποθέ-
τουν, όµως, όλες και όλοι να επιδεικνύουµε σοβαρότητα και αξιο-
πιστία µακριά από δηµαγωγίες και λαϊκισµούς, υπευθυνότητα και
διορατικότητα, µακριά από τυχοδιωκτισµούς και καιροσκοπι-
σµούς. Προϋποθέτουν αποφασιστικότητα, αυτοπεποίθηση και
αποτελεσµατικότητα, µακριά από τυφλά πολιτικά παίγνια, ιδεο-
ληψίες και ψευδαισθήσεις. Προϋποθέτουν σεµνότητα και µετριο-
πάθεια, µακριά από έπαρση και αλαζονεία. Προϋποθέτουν πολι-
τικό ήθος και ευπρέπεια, µακριά από ανούσια συνθήµατα και πο-
λιτικές εξαλλοσύνες. Ο δρόµος που επί χρόνια βαδίζουµε παρα-
µένει δύσβατος και ανηφορικός.

Εύκολες λύσεις δεν υφίστανται. Μαγικές συνταγές δεν υπάρ-
χουν. Με ευθύνη, σας καλώ να εργαστούµε µεθοδικά, έξυπνα και
σκληρά. Το χρέος απέναντι στην πατρίδα, τον Ελληνισµό και τις
νεότερες γενιές µάς επιβάλλει να περπατήσουµε τον δρόµο
προς το µέλλον, όλες και όλοι µαζί µε εθνική αυτοπεποίθηση, µε
σχέδιο, µε σκληρή δουλειά. Είµαι ρεαλιστικά αισιόδοξος ότι θα
τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Σας ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ολοκληρώνεται απόψε η τριή-
µερη συζήτηση για τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης, µία διαδικασία ανοικτή, δηµοκρατική και σίγουρα πλούσια
σε προβληµατισµό, η οποία -επιτρέψτε µου να συµπεράνω- πήγε
ένα βήµα µπροστά την ποιότητα του διαλόγου στο εθνικό Κοινο-
βούλιο. Και αυτό έγινε για δύο λόγους: Πρώτον, διότι για πρώτη
φορά στα τελευταία χρόνια µίλησαν τόσοι πολλοί Βουλευτές,
αλλά και η Αίθουσα της Ολοµέλειας -γιατί είχα την ευκαιρία να
παρακολουθήσω τη συζήτηση επί µακρόν- ήταν αρκετά γεµάτη.
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Και αυτό είναι παρήγορο για την επόµενη Βουλή.
Η συζήτηση ήταν όντως τριήµερη, αντί για διήµερη. Και δώ-

σαµε τη δυνατότητα και την πρώτη µέρα, αντί να υπάρχει απλά
ένας µονόλογος του Πρωθυπουργού, να ακουστούν οι απόψεις
και οι τοποθετήσεις των υπόλοιπων πολιτικών Αρχηγών. Βέβαια,
παρακολουθήσαµε και τους Υπουργούς και αρκετούς από τους
Υφυπουργούς να παρουσιάζουν αναλυτικά τον προγραµµατισµό
τους ανά κυβερνητικό τοµέα.

Τα κλίµα, κύριε Τσίπρα, κυρία Γεννηµατά, κύριοι Αρχηγοί, ήταν
όντως ήπιο. Χαιρετίζω αυτή την εκδήλωση κοινοβουλευτικού πο-
λιτικού πολιτισµού. Είµαστε εδώ για να συζητήσουµε, για να δια-
φωνήσουµε, όπου χρειάζεται –και είµαι σίγουρος ότι θα διαφω-
νήσουµε σε πολλά-, αλλά όχι για να αντιδικήσουµε και σίγουρα
όχι για να αναλωθούµε σε προσωπικές επιθέσεις.

Έλειψαν οι πολλές άγονες αντιπαραθέσεις. Λίγοι µίζεροι αντι-
πολιτευτικοί παροξυσµοί υπήρξαν, αλλά δεν µπορώ ξεκινώντας
να µην κάνω ένα πρώτο σχόλιο για την τοποθέτηση του Αρχηγού
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Κύριε Τσίπρα, θα σας ζητήσω να µπείτε στη µηχανή του χρό-
νου και να προσγειωθείτε στο σήµερα. Στις 7 Ιουλίου έγιναν
εκλογές και τις χάσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και επειδή κάνατε µία αναφορά σε µία σειρά από δηµόσιες το-

ποθετήσεις µου, στις οποίες επιχειρηµατολόγησα για το τέλος
του λαϊκισµού στην Ελλάδα, τουλάχιστον σε αυτό τον εκλογικό
κύκλο, οφείλω να σας πω ότι ψεύτες και λαϊκιστές δεν σας λέµε
εµείς, σας είπε η πλειονότητα του ελληνικού λαού, η οποία το-
ποθετήθηκε µε την ψήφο της την 7η Ιουλίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και είναι καλό, ξέρετε, τώρα που έχετε αλλάξει ρόλο, να αλ-

λάξετε και λογογράφο, διότι αν τα κάνατε όλα τόσο καλά όσο τα
παρουσιάζατε, φαντάζοµαι ότι το αποτέλεσµα των εκλογών θα
ήταν διαφορετικό. Λίγη αυτογνωσία δεν βλάπτει, όταν έχετε υπο-
στεί τρεις εκλογικές ήττες µέσα σε διάστηµα έξι εβδοµάδων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, επανέρχοµαι στο πολιτικό κλίµα το οποίο διαµορφώ-

θηκε σε αυτή την Αίθουσα αυτές τις τρεις µέρες. Έχω πει πολλές
φορές και ως Αρχηγός της Αντιπολίτευσης ότι ο σκοπός µας
πρέπει να είναι να ξαναπάρει η πολιτική τη σωστή της θέση στη
συνείδηση του πολίτη. Κυρίως, όµως, έχουµε όλοι µας και πρω-
τίστως οι Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας µια υποχρέ-
ωση, να δώσουµε ένα µήνυµα αισιοδοξίας ότι κάτι επιτέλους
αλλάζει σε αυτή τη χώρα. Γιατί τώρα είναι η ώρα να κάνουµε
πραγµατικότητα την αυτοδύναµη Ελλάδα του 21ού αιώνα. Ενω-
µένοι το µπορούµε και θα το κάνουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η Βουλή αυτή πρέπει να γίνει ο καθρέφτης µιας χώρας που

αλλάζει, µιας χώρας που αφήνει πίσω της την εποχή της οργής,
της απαισιοδοξίας, της απόγνωσης και περνά στην εποχή της ελ-
πίδας και της δηµιουργίας.

Επιτρέψτε µου και µια προσωπική αναφορά. Είµαι δεκαπέντε
χρόνια Βουλευτής, αλλά για πρώτη φορά αισθάνθηκα σε αυτή
την Αίθουσα ένα διαφορετικό, ένα πιο θετικό κλίµα. Και αυτό
είναι χρέος όλων µας, όχι µόνο των Βουλευτών της Συµπολίτευ-
σης, να το συντηρήσουµε.

Ναι, ο λαός µάς εµπιστεύθηκε τις τύχες του στα χέρια µας. Η
ευθύνη µας και η ευθύνη η δικιά µου προσωπικά είναι βαριά. Την
αναλαµβάνουµε, όµως, µε πλήρη συναίσθηση της σηµασίας της
αποστολής µας. Δεν θα διαψεύσουµε τις προσδοκίες των πολι-
τών. Λάθη θα γίνουν, αλλά δεν πρόκειται να αµφισβητηθεί ποτέ
η προσήλωση στον κεντρικό στόχο. Και προσωπικά δεν θα επι-
τρέψω στον εαυτό µου να περάσει ούτε µία µέρα στην οποία δεν
θα αξιοποιήσω τη δύναµη που µου έδωσαν οι πολίτες για να
κάνω τη ζωή των Ελλήνων καλύτερη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την πρώτη µου τοποθέτηση,

την ανάγνωση των Προγραµµατικών Δηλώσεων το Σάββατο,
ήµουνα σαφής. Εξήγησα ότι προτιµώ τις πράξεις από τα πολλά
λόγια. Απέφυγα την παράδοση των εξαιρετικά µακροσκελών
Προγραµµατικών Δηλώσεων, όχι γιατί δεν είχα πολλά να πω,
αλλά γιατί σήµερα τα έργα µετράνε πολύ περισσότερο από τα

λόγια.
Είµαι ωστόσο βέβαιος ότι το κεντρικό µήνυµα το οποίο εκπέµ-

φθηκε από αυτή την Αίθουσα σε αυτή την τριήµερη συζήτηση
έχει φτάσει στην κοινωνία και ότι οι πολίτες, ανεξαρτήτως εάν
µας επέλεξαν στις εκλογές της 7ης Ιουλίου, παρακολουθούν τα
συγκεκριµένα βήµατα τα οποία ακολουθούµε για να υλοποι-
ήσουµε το πρόγραµµά µας.

Βήµα πρώτο: Η χώρα αποκτά σταθερότητα στο εσωτερικό και
αξιοπιστία στο εξωτερικό και η συνταγµατική Αναθεώρηση θω-
ρακίζει, ενισχύει ακόµα περισσότερο τη δηµοκρατική οµαλότητα
και ένας νέος εκλογικός νόµος προσφέρει αναλογικότητα και κυ-
βερνησιµότητα.

Ναι, κύριε Τσίπρα, όταν ένα κόµµα παίρνει 40% δικαιολογείται
να έχει την απόλυτη Πλειοψηφία στο Κοινοβούλιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορεί η εντολή του ελληνικού λαού να είναι για τέσσερα χρό-

νια, αλλά εµείς γνωρίζουµε και νοµίζω το έχουµε αποδείξει αυτές
τις πρώτες δεκαπέντε µέρες ότι δεν έχουµε µέρα για χάσιµο.

Βήµα δεύτερο: Από την εποχή των φόρων και της φτώχειας,
περνάµε στις επενδύσεις και στις δουλειές για όλους, για την πα-
ραγωγή νέου πλούτου προς όφελος όλων. Ο ΕΝΦΙΑ µειώνεται
αµέσως. Ψηφίζεται το σχετικό νοµοσχέδιο ως κατεπείγον την
επόµενη εβδοµάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και εδώ πραγµατικά, κύριε Τσίπρα, πρέπει να σας πω ότι µε

αιφνιδιάσατε µε το επιχείρηµά σας περί δήθεν ελάφρυνσης των
βαρών για τους πλούσιους, τους κατοίκους της Εκάλης.

Κοιτάξτε να δείτε, κύριε Τσίπρα, όταν ελαφρύνουµε τον ΕΝΦΙΑ
κατά 20% για όλες τις περιουσίες από τις 80.000 µέχρι το
1.000.000, στις οποίες οι περισσότερες είναι στο εύρος από τις
80.000 µέχρι τις 250.000, δεν αναφερόµαστε στους πλούσιους
της Εκάλης. Αναφερόµαστε στη µεσαία τάξη, την οποία εσείς µε
την πολιτική σας εξοντώσατε. Και αυτή τη µεσαία τάξη θα στη-
ρίξουµε, γιατί αυτή είναι η εντολή την οποία πήραµε από τον ελ-
ληνικό λαό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και επειδή προβληµατιστήκατε ιδιαίτερα για τη διαπραγµατευ-

τική µας στρατηγική, για το πώς θα κινηθούµε, για την ανάγκη
µείωσης των πλεονασµάτων, την οποία σας θυµίζω ότι πρώτος
εγώ είχα θίξει στην οµιλία µου στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης
το 2016, σας επαναλαµβάνω λοιπόν αυτό το οποίο είχα πει προ-
εκλογικά, διότι στη δικιά µας την περίπτωση θα διακρίνετε από-
λυτη συνέπεια λόγων και έργων.

Είχα πει, λοιπόν, προεκλογικά, κύριε Τσίπρα, ότι η µείωση των
πλεονασµάτων θα είναι εφικτή όταν αποδείξουµε έµπρακτα τη
µεταρρυθµιστική µας δυναµική. Αυτό είχαµε πει προεκλογικά και
σε αυτό εµµένουµε σήµερα.

Και επειδή θα σπεύσετε να δώσετε συµβουλές διαπραγµάτευ-
σης, θα σας θυµίσω και κάτι ακόµα. Τα έφερε έτσι η ιστορία,
κύριε Τσίπρα, ώστε σε αυτή την Αίθουσα να βρίσκονται ταυτό-
χρονα επικεφαλής διαφορετικών Κοινοβουλευτικών Οµάδων, το
δίδυµο της καταστροφής του πρώτου εξαµήνου του 2015, εσείς
και ο κ. Βαρουφάκης!

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Και θα µας δώσετε εσείς συµβουλές για τις διαπραγµατεύσεις,
όταν το πρώτο εξάµηνο του 2015 συνδυάστηκε η αµετροέπεια,
η αλαζονεία και η πρωτοφανής ανικανότητα, η πλήρης περιφρό-
νηση των ευρωπαϊκών θεσµών για να οδηγήσετε τη χώρα στο
χείλος του γκρεµού, να κλείσετε τις τράπεζες, να φέρετε τρίτο
µνηµόνιο και να κάνετε τελικά υπό την πίεση των συνθηκών µια
εντυπωσιακή κωλοτούµπα και έµεινε η Νέα Δηµοκρατία όρθια να
κρατήσει τη χώρα στην Ευρώπη. Οπότε, σας παρακαλώ, συµ-
βουλές διαπραγµάτευσης από εσάς και τον κ. Βαρουφάκη η πα-
ράταξη αυτή δεν δέχεται!

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Τρίτο βήµα στο σχέδιο µας: Το κράτος µας αλλάζει και θεωρώ
εξαιρετικά σηµαντικό το γεγονός ότι το πρώτο µας νοµοσχέδιο
αφορά το επιτελικό κράτος και τον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµ-
βανόµαστε τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης.
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Θα έχουµε την ευκαιρία τις επόµενες δύο εβδοµάδες αναλυ-
τικά να συζητήσουµε τις µεγάλες καινοτοµίες, τις οποίες εισάγει
αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο έχετε σπεύσει να το απαξιώσετε
χωρίς καν να το δείτε.

Σας ρωτώ, λοιπόν, και εσάς και την κ. Γεννηµατά, η οποία επα-
νέφερε τη συζήτηση περί δήθεν κοµµατισµού στη δηµόσια διοί-
κηση, λες και το δικό της το κόµµα δεν έχει κάποιο παρελθόν σε
αυτή την υπόθεση: Τι καλύτερη απόδειξη υπάρχει ότι εµπιστευό-
µαστε, κ. Γεννηµατά, τους δηµοσίους υπαλλήλους από το να εκ-
χωρούµε στους γενικούς διευθυντές, οι οποίοι επιλέγονται µε
αξιοκρατικές διαδικασίες -τις οποίες εσείς ξεκινήσατε, κύριε Τσί-
πρα- το δικαίωµα της υπογραφής για ατοµικές πράξεις;

Αυτή είναι η πραγµατική αποκοµµατικοποίηση. Αυτή είναι η ου-
σιαστική εµπιστοσύνη στην επετηρίδα της δηµόσιας διοίκησης,
στους γενικούς διευθυντές, οι οποίοι θα έχουν τώρα τη δυνατό-
τητα οι ίδιοι να αναλαµβάνουν την ευθύνη των πράξεών τους αντί
να πρέπει όλα να καταλήγουν στον Υπουργό, ο οποίος προσθέτει
την υπογραφή του, χωρίς καµµία ουσιαστική προστιθέµενη αξία,
µόνο και µόνο για να βάλει συχνά το δικό του πολιτικό φίλτρο σε
µια διοικητική απόφαση.

Βήµα τέταρτο του σχεδίου µας. Παιδεία και υγεία καθίστανται
απόλυτες προτεραιότητες, η πρώτη για να φέρει γνώση και δου-
λειά στους νέους και η δεύτερη για να γίνει ασπίδα κυρίως του
πιο αδύναµου. Γι’ αυτό ξεκινούν από εκεί προσλήψεις, µαζί µε
τις προσλήψεις που έχουµε εξαγγείλει και στην ασφάλεια.

Αναφερθήκατε στους τεσσερισήµισι χιλιάδες εκπαιδευτικούς
της ειδικής αγωγής. Πράγµατι, αναγνώρισα στην πρώτη µου οµι-
λία ότι εσείς ξεκινήσατε αυτές τις προσλήψεις, µόνο που µας τις
παραδίδετε ηµιτελείς. Θα πρέπει να γίνει ένας τεράστιος αγώνας
δρόµου από το Υπουργείο Παιδείας και από το ΑΣΕΠ, ώστε οι
εκπαιδευτικοί αυτοί να βρίσκονται στις θέσεις τους όταν θα ξε-
κινήσει το σχολικό έτος.

Ως προς τις δε προσλήψεις του τακτικού προσωπικού των εκ-
παιδευτικών, τις δέκα χιλιάδες πεντακόσιες, δεν υπάρχει ούτε
ένα ευρώ εγγεγραµµένο στις πιστώσεις του προϋπολογισµού. 

Είναι πολύ εύκολο, λοιπόν, να εξαγγέλλετε προσλήψεις, όταν
ξέρατε ότι θα χάσετε τις εκλογές, πολύ πιο δύσκολο να µπορέ-
σουµε εµείς να τις υλοποιήσουµε. Θα δώσουµε, όµως, απόλυτη
προτεραιότητα -όπως είπα και στην πρωτολογία µου, αλλά δεν
το προσέξατε προφανώς- στην αντιµετώπιση του προβλήµατος
των αναπληρωτών καθηγητών και σε βάθος χρόνου το ζήτηµα
αυτό θα αντιµετωπιστεί, διότι είναι αδιανόητο σήµερα να υπάρ-
χουν αναπληρωτές καθηγητές, οι οποίοι υπηρετούν τη δηµόσια
παιδεία για δέκα, δώδεκα, δεκαπέντε χρόνια και να εξακολου-
θούν να ζουν µε την αβεβαιότητα της ετήσιας ανανέωσης της ερ-
γασιακής τους σχέσης.

Βήµα πέµπτο, για το οποίο δεν είχατε πολλά πράγµατα να
πείτε και δεν µας ασκήσατε ιδιαίτερη κριτική. Γειτονιές επανέρ-
χονται στους κατοίκους τους, οι αστυνοµικοί βγαίνουν ξανά
στους δρόµους και, ναι, οι φυλακές γίνονται πάλι φυλακές, διότι
ασκήθηκε κριτική για το γεγονός ότι η αρµοδιότητα της σωφρο-
νιστικής πολιτικής περνάει από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, λες και δεν γνωρίζατε τόσα
χρόνια τι συµβαίνει µέσα στις φυλακές, λες και δεν γνωρίζατε
πόσοι άνθρωποι έχουν δολοφονηθεί εντός των ελληνικών φυλα-
κών, λες και δεν γνωρίζετε ότι το οργανωµένο έγκληµα ουσια-
στικά καθοδηγείται µέσα από τις φυλακές.

Ναι, αναγκαζόµαστε να πάρουµε αυτό το µέτρο, διότι θα πα-
τάξουµε την ανοµία µέσα στις φυλακές, διότι για εµάς η ασφά-
λεια είναι απόλυτη πολιτική προτεραιότητα µη διαπραγµατεύ-
σιµη και θα κάνουµε ό,τι χρειάζεται, ώστε οι Έλληνες πολίτες να
αισθάνονται ασφαλείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βέβαια, φοιτητές και καθηγητές ανακτούν τα πανεπιστήµια. Το

άσυλο της παρανοµίας, των µολότοφ και των ναρκωτικών καταρ-
γείται αµέσως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είµαι πολύ περίεργος -διότι τέτοια ρύθµιση υπήρχε στον

ν.4009, που ψηφίστηκε τότε από το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρα-
τία- τι θα κάνει τώρα το ΚΙΝΑΛ, διότι ακούω διάφορα ότι δήθεν
σκέφτεστε να αλλάξετε θέση στο ζήτηµα αυτό. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ακούτε τη µονταζιέρα σας, κύριε Πρωθυπουργέ. Να
ακούτε αυτά που λέµε εµείς στη Βουλή.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εύ-
χοµαι σε αυτή τη µεγάλη τοµή, η οποία θα επιτρέψει και πάλι στα
πανεπιστήµια να επιστρέψουν στους φοιτητές, στους καθηγητές
και στους εργαζόµενους, τουλάχιστον εσάς να σας έχουµε συµ-
µάχους.

Βήµα έκτο, η Ελλάδα καθίσταται ισχυρή και αξιόπιστη στην Ευ-
ρώπη και στον κόσµο. Επειδή άκουσα από αρκετούς Βουλευτές
µια κριτική για το ζήτηµα της Συµφωνίας των Πρεσπών και για
δήθεν αλλαγή της στάσης µας, ακούστε: Είναι καλό να συνηθί-
σετε ότι από εδώ και στο εξής σε αυτή την Αίθουσα θα υπάρχει
συνέπεια µεταξύ προεκλογικών λόγων και µετεκλογικών έργων.

Είχα πει από αυτό εδώ το Βήµα ότι η Συµφωνία των Πρεσπών
ήταν µια κακή και επιζήµια συµφωνία. Είχα προειδοποιήσει, ό-
µως, από αυτό εδώ το Βήµα ότι άπαξ και κυρωθεί δεν αλλάζει
µονοµερώς. Επιβάλλεται να αγωνιστούµε για να αµβλύνουµε τις
αρνητικές συνέπειές της, αξιοποιώντας ως µοχλό πίεσης τη δια-
δικασία ένταξης των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στηρίζον-
τας τα µακεδονικά µας προϊόντα, τα οποία εσείς αφήσατε στην
τύχη τους…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…και υλοποιώντας µια µεγάλη, παγκόσµια επικοινωνιακή

καµπάνια για την αυθεντική, την ελληνική Μακεδονία. Αυτά
είπα και αυτά θα κάνω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν, κύριε Τσίπρα, δεν θέλετε να βάλετε πλάτη, γιατί θεωρείτε

ότι η συµφωνία που υπογράψατε είναι τόσο σπουδαία, θα τα κά-
νουµε µόνοι µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά δεν είναι παρά οι έξι

προγραµµατικές αλήθειες, για τις οποίες µίλησα στην πρωτολο-
γία µου. Δροµολογούνται µε δέκα νοµοσχέδια, τα οποία θα γί-
νουν νόµοι του κράτους µέχρι το τέλος του έτους.

Τα πρώτα τρία είναι τα νοµοσχέδια για το επιτελικό κράτος. Η
µείωση του ΕΝΦΙΑ και οι εκατόν είκοσι δόσεις και η αποκατά-
σταση της οµαλής διοίκησης των δήµων θα έχουν κατατεθεί στο
εθνικό Κοινοβούλιο εντός των επόµενων δέκα ηµερών και θα
έχουν ψηφιστεί µέχρι τις 10 Αυγούστου. Στο τελευταίο νοµοσχέ-
διο θα συµπεριλαµβάνεται και η κατάργηση του ασύλου της πα-
ρανοµίας στα πανεπιστήµια.

Η νοµοθετική µας πρωτοβουλία, όµως, πλαισιώνεται και από
τα πέντε εµβληµατικά έργα, για τα οποία µίλησα πριν από δύο
ηµέρες, που είναι τα εξής:

Η ενοποίηση και επέκταση του Αρχαιολογικού Μουσείου µε το
Μετσόβιο Πολυτεχνείο και την ιστορική Αρχαιολογική Σχολή. Το-
νίζω σε αυτό το σηµείο ότι συζητάµε για µια επέκταση του µου-
σείου χωρίς µετεγκατάσταση της Αρχαιολογικής Σχολής. Άλλω-
στε, η γειτνίαση των δύο ιδρυµάτων αποτελεί πλεονέκτηµα. Και
γι’ αυτό το συγκεκριµένο εγχείρηµα θα συνεργαστούµε µε τις
πρυτανικές αρχές.

Η κατεδάφιση των φυλακών Κορυδαλλού, ώστε να µετατραπεί
η περιοχή σε πρότυπο άλσος, µια ανάσα για ολόκληρη την πε-
ριοχή. Έχω ήδη δώσει κατευθύνσεις στο Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη να αναζητήσει έκταση εντός Αττικής, κοντά σε κεν-
τρικούς δρόµους, στην οποία µπορεί να κατασκευαστεί µια νέα
φυλακή, η οποία και θα υποδεχθεί τους κρατούµενους του Κο-
ρυδαλλού.

Η αξιοποίηση των πρώην ανακτόρων του Τατοΐου ως ενός χώ-
ρου πολιτισµού, τουρισµού και άθλησης.

Η µεταµόρφωση των παλιών Λιπασµάτων της Δραπετσώνας
σε πάρκο πρασίνου αλλά και καινοτοµίας.

Τέλος, η συνολική αναβάθµιση της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσα-
λονίκης, ώστε η Θεσσαλονίκη να γίνει εµπορικό, πολιτιστικό, οι-
κονοµικό κέντρο ολόκληρο τον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συµµετέχοντας ενεργά σε αυτή
την τριήµερη διαδικασία διαπίστωσα –φαντάζοµαι ότι το διαπί-
στωσαν και πολλοί άλλοι- µια σχετική αµηχανία από πλευράς Αν-
τιπολίτευσης.

Οι καλοπροαίρετοι συνάδελφοι έθεσαν µια σειρά από ερωτή-
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µατα και είναι απολύτως λογικό να τίθενται ερωτήµατα. Πιστεύω
ότι και οι Υπουργοί αλλά κι εγώ προσωπικά απαντήσαµε σε όσα
µπορούσαµε. Εξάλλου, µην ανησυχείτε. Σκοπεύω να κάνω χρήση
της ώρας του Πρωθυπουργού, έτσι ώστε να µπορώ να απαντώ
σε ερωτήσεις που θα κάνουν οι πολιτικοί Αρχηγοί, αλλά και µε-
µονωµένοι Βουλευτές.

Δεν έχω αυτή τη στιγµή τον χρόνο να απαντήσω σε όλα τα
πρόσθετα ερωτήµατα, τα οποία έθιξαν οι πολιτικοί Αρχηγοί στη
δευτερολογία τους. Θέλω, όµως, να σταθώ σε ένα συγκεκριµένο
ζήτηµα, το οποίο αφορά τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού.

Κύριε Τσίπρα, όταν παραλάβατε τη ΔΕΗ, είχε κεφαλαιοποίηση
1,7 δισεκατοµµύρια. Την παραδώσατε µε κεφαλαιοποίηση η
οποία ξεπερνούσε κατά λίγο τα 300 εκατοµµύρια. Και επειδή θα
σπεύσουν διάφοροι να πουν, όπως ο κ. Τσακαλώτος ή ο κ. Βα-
ρουφάκης, ότι η κεφαλαιοποίηση µιας εταιρείας δεν είναι κατ’
ανάγκη ένδειξη της οικονοµικής της βιωσιµότητας, βέβαια δεν
ξέρω πολλές εταιρείες να χάνουν το 80% της κεφαλαιοποίησής
τους αν πηγαίνουν λαµπρά…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Χωρίς την ΑΔΜΗΕ ήταν δύο εται-
ρείες σε µία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αν
συνέβαιναν όλα αυτά τα ωραία, φαντάζοµαι, κύριε Τσακαλώτε…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Η ΑΔΜΗΕ δεν πιάνεται;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Φαντάζοµαι ότι θα γνωρίζατε την έκθεση του ανεξάρτητου ορ-
κωτού ελεγκτή, ο οποίος στην έκθεσή του γράφει ότι τα οικονο-
µικά στοιχεία της εταιρείας υποδηλώνουν την ύπαρξη ουσιώδους
αβεβαιότητας, η οποία ενδεχοµένως θα εγείρει σηµαντική αµφι-
βολία, σχετικά µε τη δυνατότητα της εταιρείας και του οµίλου να
συνεχίσουν τη δραστηριότητά τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η ΔΕΗ την οποία µας παραδώσατε, κύριε Τσίπρα,
κύριε Τσακαλώτε και οι αρµόδιοι Υπουργοί. Και έχετε τεράστια
ευθύνη για την καταστροφή της αξίας της µεγαλύτερης ελληνι-
κής επιχείρησης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να είστε πιο φειδωλοί, λοιπόν στις ερωτήσεις σας και λίγο πιο

αυτοκριτικοί για τα χάλια της ΔΕΗ, την οποία µας παραδώσατε
σε αυτή την τραγική θέση! Δεσµεύοµαι, λοιπόν, και απ’ αυτό το
Βήµα, όπως το έκανε και ο αρµόδιος Υπουργός, θα κάνουµε ό,τι
χρειαστεί για να σώσουµε την επιχείρηση και να προστατεύ-
σουµε τις θέσεις εργασίας κι αυτό θα γίνει χωρίς να αυξήσουµε
τα τιµολόγια ηλεκτρικού ρεύµατος για τους καταναλωτές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αν χρειαστεί να πουληθούν και κάποια περιουσιακά στοι-

χεία για να µπορέσει να σωθεί η εταιρεία, θα το κάνουµε, διότι
αλλιώς θα χρεοκοπήσει και θα µείνουν άνεργοι οι εργαζόµενοι
και θα καταρρεύσει το ενεργειακό σύστηµα της χώρας και θα
φταίτε εσείς!

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Προσέξτε καλά, λοιπόν, όταν µιλάτε για τη ΔΕΗ. Διότι πίσω α-
πό αυτή την απίστευτη καταστροφή, την οποία προκαλέσατε,
κρύβονται πολλές ευθύνες. Δεν χρειάζεται να πω κάτι περισσό-
τερο.

Αρκετοί συνάδελφοι µίλησαν χωρίς καν να έχουν ακούσει αυτά
τα οποία είχα πει, έχοντας έτοιµες γραµµένες οµιλίες, χωρίς να
λάβουν καν υπ’ όψιν τις δικές µου τοποθετήσεις και τον τόνο τον
οποίο ήθελα να δώσω στη συζήτηση. 

Και κάποιοι, λίγοι η αλήθεια είναι, Βουλευτές θέλησαν να επεν-
δύσουν τις ενστάσεις τους µε κριτήρια δήθεν ιδεολογικά. Θυµή-
θηκαν λοιπόν πάλι ταξικές πολιτικές, ανέσυραν τον υποτιθέµενο
νεοφιλελευθερισµό των τεχνοκρατών. Έπεσαν έξω. Ήταν τα ίδια
επιχειρήµατα, τα οποία χρησιµοποιούσατε και πριν από τις εκλο-
γές της 7ης Ιουλίου και οι πολίτες τα συνέτριψαν στην κάλπη. 

Η Νέα Δηµοκρατία του 2019 εισηγείται στους Έλληνες έναν
πραγµατικά προοδευτικό δρόµο για το µέλλον της χώρας και
αυτός τώρα είναι ο ρόλος µας. Η εντολή του λαού πριν από δε-

καπέντε µέρες ήταν µία εντολή σαφής και ώριµη, να αλλάξουµε
πορεία ερχόµενοι σε ρήξη µε το παρελθόν και αφήνοντας πίσω
τη διαχείριση της µιζέριας, διότι οι καιροί άλλαξαν και προφανώς
οι ιδεολογικές διαφορές δεν καταργούνται.

Κάτω από την πίεση, όµως, των γεγονότων µετατοπίζονται τα
σύνορά τους. Γιατί η πραγµατικότητα γίνεται όλο και πιο σύν-
θετη, ιδίως σε χώρες που έµειναν για πολύ καιρό πολύ πίσω,
όπως η δικιά µας.

Για παράδειγµα, άλλοτε το ζήτηµα της ασφάλειας υπήρξε
όντως ένα επιχείρηµα επιβολής των νικητών στους ηττηµένους.
Όντως, υπήρξαν εποχές στην ελληνική ιστορία που υπήρξε το
πρόσχηµα της εξουσίας για να εδραιωθεί σε βάρος της δηµο-
κρατίας.

Σήµερα ωστόσο, το ίδιο θέµα έχει µεταβληθεί σε κεντρικό αί-
τηµα του καθηµερινού πολίτη και µάλιστα, του πιο αδύναµου πο-
λίτη, της ηλικιωµένης γυναίκας που θέλει να κυκλοφορεί άφοβα
στη γειτονιά της, του εµπόρου στο κέντρο της Αθήνας, που θέλει
το µαγαζί του να µην είναι έρµαιο ληστών, του φοιτητή που θέλει
να σπουδάζει ελεύθερος στη σχολή του αλλά και του συνταξιού-
χου, που απλά θέλει να κοιµάται ήσυχος κάθε βράδυ στο σπίτι
του.

Και ίδιες δραµατικές µεταβολές συµβαίνουν και στο επίπεδο
της οικονοµίας. Κανείς πλέον, κεντροδεξιός, κεντροαριστερός,
φιλελεύθερος, σοσιαλιστής δεν αµφισβητεί την ανάγκη για δί-
καιη αναδιανοµή του εθνικού προϊόντος και η ευηµερία πρέπει
να αφορά όλους και όχι µόνο λίγους.

Όµως, είναι έωλο το επιχείρηµα ότι νοµοτελειακά για να υπάρ-
ξουν κάπου αυξήσεις πρέπει αναγκαστικά να υπάρχουν κάπου
µειώσεις. Το πρόβληµα της χώρας είναι πώς θα παραχθεί πολύς
περισσότερος νέος πλούτος, για να διανεµηθεί στη συνέχεια δί-
καια.

Η ανάπτυξη, λοιπόν, η ισχυρή ανάπτυξη είναι αυτή που ανα-
δεικνύεται ως το νέο όριο µεταξύ συντήρησης και προόδου.
Διότι, προσέξτε, µε τη στασιµότητα τάσσονται πάντα και τα κα-
τεστηµένα συµφέροντα, όσοι δηλαδή, θέλουν να διατηρήσουν
τη θέση ισχύος και τα προνόµιά τους σε νέες συνθήκες.

Με άλλα λόγια η Ελλάδα αλλάζει, αλλάζει από κάτω, η ίδια η
κοινωνία. Και η Νέα Δηµοκρατία έρχεται να συνταχθεί µε ρεύ-
µατα τα οποία είναι πια ξεκάθαρα πλειοψηφικά στην ελληνική
κοινωνία, να γίνει η κυρίαρχη πολιτική έκφραση όσων ζητούν να
κάνουµε ένα τολµηρό άλµα στο µέλλον, να δώσουµε ουσιαστικό
περιεχόµενο στον όρο «προοδευτικός».

Και σε όσους σπεύδουν να αναµασούν ιδεολογικές αντιπαρα-
θέσεις περασµένων αιώνων, συνιστώ προσοχή. Κινδυνεύει ο
λόγος τους να αντηχεί ως ηχώ από µια εποχή που πέρασε ανε-
πιστρεπτί. Κινδυνεύουν να µην τους ακούει πια κανένας. Δεν εί-
µαστε εµείς µπροστά από την εποχή µας, όταν µιλάµε για
τεχνολογική επανάσταση, για κλιµατική αλλαγή. Απλά κάποιοι
άλλοι έµειναν πίσω και δεν το έχουν καταλάβει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή πρέπει να είναι η οπτική

της νέας Ελλάδος, µία θεώρηση στο φάσµα της οποίας θαµπώ-
νουν δοξασίες του παρελθόντος και προβάλλει καθαρά το κρί-
σιµο ζητούµενο των καιρών και αυτό είναι µόνο ένα, το χειρο-
πιαστό αποτέλεσµα. Η ιστορία εξάλλου διδάσκει ότι όταν οι Έλ-
ληνες συσπειρωθήκαµε γύρω από έναν τέτοιο µεγάλο στόχο, µε-
γαλουργήσαµε.

Είναι ο φιλελεύθερος εκσυγχρονισµός, που πρώτος υπηρέ-
τησε ο Ελευθέριος Βενιζέλος, ένα ρεύµα αναγέννησης που θα
αναδείξει τελικά την καλή πλευρά του καθένα µας. Και αυτή ακρι-
βώς είναι και η αντίληψη που διέπει τις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις της νέας Κυβέρνησης: Ενότητα, σχέδιο, κανόνες, δουλειά
και κυρίως πρακτικές λύσεις.

Τελειώνοντας την οµιλία µου, θα ήθελα να εξηγήσω αυτή την
τελευταία αναφορά µου, µε ένα συγκεκριµένο επίκαιρο, αλλά συ-
νάµα τραγικά επώδυνο, παράδειγµα.

Αύριο συµπληρώνεται ένας χρόνος από την εθνική τραγωδία
στο Μάτι. Το κράτος µας τότε δεν αποδείχθηκε µόνο ανίκανο να
προστατεύσει τόσες ζωές και περιουσίες, αποδεικνύεται, δυστυ-
χώς, και ανήµπορο ακόµη και τώρα να επουλώσει κάποιες από
τις µεγάλες πληγές.
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Στον ειδικό λογαριασµό αρωγής των πυρόπληκτων µέχρι σή-
µερα έχουν κατατεθεί 37,8 εκατοµµύρια ευρώ, από δύο χιλιάδες
επτακόσια εβδοµήντα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα. Έναν χρόνο
µετά, όµως, τα 31 εκατοµµύρια λιµνάζουν –ναι, λιµνάζουν- µε τις
πρώτες εκταµιεύσεις να έγιναν άρον άρον λίγες µέρες πριν από
τις εκλογές. Την ίδια ώρα από τα τετρακόσια εβδοµήντα πέντε
κτήρια προς κατεδάφιση, κατεδαφίστηκαν µόλις τα εξήντα ένα
και αυτό µε πρωτοβουλία κατασκευαστικών εταιρειών.

Πολλοί από τους πληγέντες θέλουν να αγοράσουν άλλο ακί-
νητο, αλλά δεν µπορούν, γιατί πρέπει να έχει ολοκληρωθεί η κα-
τεδάφιση ώστε να εισπράξουν την ενίσχυση. Εκκρεµεί ακόµη η
αποψίλωση του αµιάντου, ο καθαρισµός οικοπέδου στον Νέο
Βουτζά και τα έργα της περιφέρειας πλην των αντιδιαβρωτικών
τα οποία έχουν προχωρήσει, αλλά και πολλά έργα της κεντρικής
διοίκησης. Από τις δύο χιλιάδες τετρακόσιες τριάντα αιτήσεις
αποκατάστασης, εκδόθηκαν εντολές µόνο για τετρακόσιες σα-
ράντα.

Έχουµε ήδη µια πλήρη εικόνα της κατάστασης, µια εικόνα για
την οποία βέβαια δεν µπορεί να υπερηφανεύεται όποιος είχε την
εξουσία µέχρι και πριν από δύο εβδοµάδες.

Η δική µας απάντηση θέλει να τιµήσει τη µνήµη των εκατόν
δύο θυµάτων, να δώσει ένα ουσιαστικό χέρι βοηθείας στους πλη-
γέντες και ναι, να διδαχθεί από τα λάθη του παρελθόντος, κυ-
ρίως, όµως, να στείλει το µήνυµα ότι το κράτος µπορεί να λει-
τουργήσει διαφορετικά. Μπορούµε να σηκώσουµε κεφάλι, µπο-
ρούµε να φέρουµε αποτέλεσµα, µπορούµε να γίνουµε καλύτε-
ροι.

Κατά συνέπεια, πρώτον, µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
αµέσως µετά τη σηµερινή ψηφοφορία, περιέρχεται στην κεν-
τρική διοίκηση η δυνατότητα παρέµβασης σε συνθήκες φυσικών
καταστροφών. Και αυτό θα επιτρέψει άµεσες κινήσεις υψηλής
πολιτικής προτεραιότητας, αξιοποιώντας τα χρήµατα του ειδικού
λογαριασµού, µε πρώτη κίνηση τον άµεσο καθαρισµό αυτού του
οικοπέδου στο οποίο έχει συγκεντρωθεί τεράστια ποσότητα καύ-
σιµης ύλης…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…για το οποίο η Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης έχει επι-

κοινωνήσει ήδη µε όλες τις µεγάλες κατασκευαστικές εταιρείες
και τους έχει ζητήσει να καθαρίσουν το σχετικό οικόπεδο χωρίς
καµµία επιβάρυνση για το ελληνικό δηµόσιο, στο πλαίσιο της
εταιρικής κοινωνικής ευθύνης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στην ίδια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου συγκροτείται ως

νέος φορέας, µια αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία. Σε αυτή συµ-
µετέχουν µε εκπροσώπους τους, πρώτα απ’ όλα, οι σπουδαίοι
εθελοντές της τοπικής κοινωνίας, τους οποίους χαιρετίζω και
τους ευχαριστώ από καρδιάς για την αφοσίωση στο έργο τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συµµετέχει το Ελεγκτικό Συνέδριο, το Γενικό Λογιστήριο του

Κράτους, η Τράπεζα της Ελλάδος, το Τεχνικό Επιµελητήριο, τα
Υπουργεία Περιβάλλοντος και Υποδοµών και η Γενική Γραµµα-
τεία της Κυβέρνησης.

Και αποστολή αυτού του νέου φορέα θα είναι η κατάρτιση
ενός σχεδίου δράσης για την αποκατάσταση της περιοχής στο
Μάτι, τον Νέο Βουτζά και της την Κινέτα -την έχουµε ξεχάσει,
γιατί και αυτή έχει πληγεί- και οι εισηγήσεις αυτού του φορέα θα
συνιστούν το επιχειρησιακό σχέδιο ανάπλασης της περιοχής που
θα τεθεί σε ισχύ άµεσα.

Και ναι, εµπιστευόµαστε την τοπική κοινωνία για το ζωντάνεµα
της περιοχής στο Μάτι, να µας υποδείξουν αυτοί οι ίδιοι πού πρέ-
πει να κατευθυνθούν τα χρήµατα των δωρητών. Αυτό σηµαίνει
αλλαγή από κάτω προς τα πάνω. Αυτό σηµαίνει να εµπιστευόµα-
στε τους πολίτες οι οποίοι πάνω απ’ όλα γνωρίζουν οι ίδιοι τα
δικά τους προβλήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τρίτον, το Υπουργείο Υγείας έχει ήδη µεριµνήσει ώστε οι συµ-

πολίτες µας µε βαριά εγκαύµατα να µην έχουν µόνο πρόσβαση
τα φάρµακα -σε αυτά είχαν ήδη πρόσβαση- αλλά και σε κάθε
άλλη ιατρική παροχή, η οποία, δυστυχώς, δεν καλυπτόταν από
τον κανονισµό του ΕΟΠΥΥ. Μιλάµε για πενήντα οκτώ συµπολίτες
µας. Πολλοί γλίτωσαν στην κυριολεξία από του χάρου τα δόντια.

Για πολλούς στις εντατικές ήταν σίγουρο ότι δεν θα επιζούσαν
και όµως, κατάφεραν και έζησαν και ζουν σήµερα το δικό τους
ξεχωριστό δράµα. Δεν έχουν µόνο εγκαύµατα, τα οποία θα τους
συνοδεύουν σε όλη τους τη ζωή, έχουν και µεγάλες χαρακιές
στην ψυχή τους. Και το ελάχιστο που µπορούµε να κάνουµε είναι,
µε κάποιες απλές κινήσεις, να σταθούµε δίπλα τους και να τους
πούµε ότι έχουν δικαίωµα να ελπίσουν ότι θα ξαναφτιάξουν τη
ζωή τους.

Και τέταρτον, αναθέτουµε στο ΤΕΕ τη χάραξη κατά προτεραι-
ότητα ενός νέου πρότυπου σχεδίου για ολοκλήρωση στην πε-
ριοχή, ώστε να λυθούν προβλήµατα δεκαετιών. Υπό κανονικές
συνθήκες, αυτό θα χρειαζόταν από τρία ως πέντε χρόνια. Ζητώ
να γίνει µέσα σε έναν χρόνο και να έχει ολοκληρωθεί πριν τη δεύ-
τερη µαύρη επέτειο της τραγωδίας στο Μάτι.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επέλεξα να κλείσω την οµιλία
µου όχι µε γενικές διακηρύξεις, όπως συνηθίζεται, αλλά µιλών-
τας για κάτι πολύ συγκεκριµένο, µιλώντας για το Μάτι. Γιατί ακρι-
βώς αυτό συµβολίζει τον δρόµο της ανόρθωσης, µε τη συµµε-
τοχή όλων µας βάσει ενός µελετηµένου σχεδίου.

Αυτός είναι ο δρόµος που καλείται σήµερα να ακολουθήσει η
Ελλάδα, µε µια Κυβέρνηση σε ρόλο καταλύτη, που θα ενεργο-
ποιήσει ουσιαστικά και δυναµικά όλες τις δηµιουργικές δυνάµεις
του τόπου. 

Η χώρα βρίσκεται σήµερα αντιµέτωπη µε µια τεράστια πρό-
κληση, να υπερβεί ξεπερασµένες δοξασίες και να ενωθεί σε ένα
µεγάλο ρεύµα δηµοκρατίας, ανάπτυξης και εκσυγχρονισµού, σε
ένα κύµα δηµιουργίας και αναγέννησης εν ονόµατι τελικά του
ίδιου του µέλλοντός της.

Και είναι στο χέρι µας, στο χέρι όλων µας, στο χέρι όλων των
πολιτών η προσπάθεια αυτή να πετύχει, για να µπορέσουµε να
γράψουµε εµείς οι ίδιοι τη δική µας ιστορία, ξεκινώντας από σή-
µερα, υπερψηφίζοντας τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυ-
βέρνησης.

Είµαι πεπεισµένος ότι θα τα καταφέρουµε για τη φωτεινή Ελ-
λάδα που όλοι αξίζουµε!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των Προγραµ-
µατικών Δηλώσεων της Κυβερνήσεως και υπενθυµίζω προς το
Σώµα ότι, σύµφωνα µε το άρθρο 141 του Κανονισµού της Βου-
λής, θα επακολουθήσει ονοµαστική ψηφοφορία µε κλήση δι’ εκ-
φωνήσεως για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής
προς την Κυβέρνηση, που θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις
των άρθρων 72 και 72Α του Κανονισµού της Βουλής. 

Οι παρέχοντες ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, µετά την
εκφώνηση του ονόµατός τους, απαντούν «ΝΑΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, µετά την
εκφώνηση του ονόµατός τους, απαντούν «ΟΧΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο δηλώνουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου ο Βουλευτής Θεσπρωτίας της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειος Γιόγιακας και η Βουλευτής
Έβρου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αναστασία
Γκαρά. 

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Υπάρχει συνάδελφος

ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι στο Προ-

εδρείο έχει έλθει επιστολή του συναδέλφου Βουλευτή κ. Γεωρ-
γίου Κουµουτσάκου, ο οποίος βρίσκεται σε αποστολή της
Κυβερνήσεως στο εξωτερικό, µε την οποία γνωστοποιεί την
ψήφο του. Η ψήφος αυτή, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανο-
νισµού της Βουλής, θα συνυπολογιστεί στην καταµέτρηση που
θα ακολουθήσει. Η εν λόγω επιστολή θα καταχωριστεί στα Πρα-
κτικά.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των Προγραµ-
µατικών Δηλώσεων της Κυβερνήσεως του κ. Κυριάκου Μητσο-

τάκη για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης προς αυτή.
Εψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
Στην Κυβέρνηση έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-

σαν «ΝΑΙ», 158 Βουλευτές.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
Αρνήθηκαν να παράσχουν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-

σαν «ΟΧΙ», 142 Βουλευτές.
Ουδείς εψήφισε «ΠΑΡΩΝ», σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτό-

κολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2019 1467



1468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2019 1469



1470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 22 ΙΟΥΛΙΟΥ 2019 1471



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η Κυβέρ-
νηση έτυχε της ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής, όπως προβλέ-
πουν τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 141 του Κανονισµού της
Βουλής.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνε-
δριάσεως.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Θα ήθελα να σας αναφέρω, κύριοι συνάδελφοι, ότι µε την ολο-

κλήρωση της συζητήσεως επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων
και την ψηφοφορία για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης προ-
έκυψαν κάποια στατιστικά στοιχεία.

Αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ, δικαιώνουν την πρόταση που κά-
νατε για την κυριολεκτική τριήµερη διεξαγωγή της συνεδριά-
σεως. Η συζήτηση διήρκησε τρεις µέρες, 20, 21 και 22 Ιουλίου.

Μίλησαν εκατόν οκτώ Βουλευτές, ενώ στις προγραµµατικές δη-
λώσεις του 2015 και στις δύο φορές που είχαµε προγραµµατικές,
είχαν µιλήσει αντιστοίχως εβδοµήντα τέσσερις και ενενήντα
εννέα Βουλευτές. Μίλησαν έξι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
δύο πρώην Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων, τριάντα τρεις
Υπουργοί και για δύο φορές οι έξι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων. Δηλαδή, συνολικά µίλησαν εκατόν πενήντα πέντε
οµιλητές. Συνολικός χρόνος: τριάντα µία ώρες.

Η προηγούµενη συζήτηση επί προγραµµατικών δηλώσεων
διήρκησε είκοσι εννιά ώρες. Η µέση διάρκεια των δεκαοκτώ συ-
ζητήσεων επί προγραµµατικών δηλώσεων που διεξήχθησαν µε-
ταπολιτευτικά και εκτυλίχθηκαν εντός των τριών ηµερών ήταν
περίπου είκοσι ώρες.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος λύεται η συνεδρίαση.
Ώρα λήξης: 22.34’.
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